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ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

Με επιφυλάξεις
οι χαλαρώσεις 
Συζητήσεις περί εμβολιασμών

Συναγερμός στην Ευρώπη από την έξαρση
των κρουσμάτων, με την εικόνα στην Κύ-
προ να είναι διαφορετική. Εν τω μεταξύ
τα ποσοστά εμβολιασμού των επαγγελ-
ματιών υγείας στα νοσοκομεία του ΟΚΥπΥ,
άνοιξαν συζήτηση εντός της ιατρικής
κοινότητας της Κύπρου. Σελ. 8-9

ANITA TULADHAR

Να συνεχιστούν
τα μέτρα στήριξης

Την ανάγκη συνέχισης
της στήριξης της οικονο-
μίας από το κράτος τονί-
ζει σε συνέντευξη στην
«Κ» η επικεφαλής της

ομάδας του ΔΝΤ για την Κύπρο Anita
Tuladhar. Χαρακτηρίζει σημαντικά τα
προγράμματα και σημειώνει ότι η άρ-
ση των μέτρων θα πρέπει να γίνει
σταδιακά. Αναφέρεται στο σχέδιο
ΕΣΤΙΑ, στις μεταρρυθμίσεις που πρέ-
πει να γίνουν και στο πλαίσιο των εκ-
ποιήσεων. Επισημαίνει ότι όσο μα-
κρύτερη θα είναι η περίοδος ανάκαμ-
ψης του τουρισμού, τόσο μεγαλύτε-
ρη και η πιθανότητα μόνιμων ουλών
στην οικονομία. Οικονομική, σελ. 3

ΕΛΛΑΔΑ

Μετά φόβου έρχεται 
επανεκκίνηση της χώρας
Η «επανεκκίνηση» της χώρας θεωρείται
κομβικής σημασίας στο οικονομικό πεδίο,
καθώς πλέον το κόστος στήριξης είναι
δυσβάστακτο, με το υπ. Οικονομικών να
διαθέτει στη συγκεκριμένη κατεύθυνση
κονδύλια 14 δισ. ευρώ. Η κυβέρνηση θε-
ωρεί υψίστης σημασίας την τήρηση του
«οδικού χάρτη» για το άνοιγμα. Σελ. 19

ΗΠΑ

Μάχη νομοσχεδίων 
στη Γερουσία
Ενα φιλόδοξο νομοσχέδιο έχουν κατα-
θέσει oι Δημοκρατικοί στο Κογκρέσο με
το οποίο ζητούν την απλούστευση της
εκλογικής διαδικασίας, προκειμένου να
ενθαρρυνθούν όλα τα κοινωνικά στρώμα-
τα να προσέρχονται στις κάλπες. Οι δημο-
κρατικοί αντιδρούν σε ανάλογες προσπά-
θειες των Ρεπουμπλικανών. Σελ. 22

ΜΑΡΙΤΣΑ ΚΑΡΑΟΛΗ

Η γυναίκα αγωνίστρια
που δεν ορκίστηκε
Η Μαρίτσα Καραολή, 92 ετών από
το Παλαιχώρι, διηγείται στην «Κ»
πώς γνώρισε τον Γρηγόρη Αυξέντι-
ου, πώς αγωνίστηκε και γιατί θεώ-
ρησε καθήκον της να σταθεί δίπλα
στους αντάρτες. Σελ. 16

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Φλερτ Ερντογάν
με 320 δισ. ευρώ
Ο Τούρκος πρόεδρος επενδύει στην
αναβάθμιση της τελωνειακής ένωσης
για διάσωση της τουρκικής οικονο-
μίας. Αυτό ίσως οδηγήσει σε υπερδι-
πλασιασμό των εμπορικών συναλλα-
γών Ε.Ε.-Τουρκίας, ξεπερνώντας τα
320 δισ. ευρώ ετησίως. Σελ. 3

Κάθε άλλο από εύκολη θα είναι η επόμενη
μέρα των εκλογών για τα κόμματα. Πέραν
της θέσης που θα έχουν στην κομματική
σκακιέρα θα διαφανούν οι ισορροπίες δυ-
νάμεων, η δυναμική ή αμφισβήτηση Αβέ-
ρωφ, Άντρου, Νικόλα και Θεοπέμπτου και
ποιοι κινούν τελικώς τα νήματα. Υπάρχει
συζήτηση για ανασχηματισμό, ενώ στο

ΑΚΕΛ υπάρχει ανησυχία για το εκλογικό
συνέδριο. Την ίδια στιγμή δεν περνά απα-
ρατήρητο στην κοινωνία και το υφιστάμενο
πολιτικό σύστημα  το κοινωνικό ρεύμα με
αφορμή τις τελευταίες πορείες διαμαρτυρίας,
εγείροντας ερωτήματα αν πάμε τελικά για
πολιτικό μετασχηματισμό και αν νέα κόμ-
ματα βρίσκονται προ των πυλών. Σελ. 6-7

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ενόσω φαγωνόμαστε
Σε περίπου έναν μήνα η πλευρά μας
θα κληθεί να παρακαθίσει στην άτυπη
πενταμερή της Γενεύης. Ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας και η διαπραγμα-
τευτική ομάδα του δεν θα εκπροσω-
πούν στην ελβετική πόλη ούτε τους
εαυτούς τους ούτε το κυβερνών κόμμα,
αλλά την Κυπριακή Δημοκρατία. Αυτό
μοιάζει να μην έχει γίνει αντιληπτό
από το πολιτικό προσωπικό της χώρας,
δεν είναι καν κοντόφθαλμοι ορισμένοι
πολιτικοί μας για να δουν τον Απρίλιο,
και την Εβδομάδα των Παθών που
αναμένεται. Όχι, κοιτάνε λίγο πιο
μπροστά, στις βουλευτικές εκλογές
του Μαΐου, ενόσω στην Άγκυρα, τη
βοηθεία του Ερσίν Τατάρ, σχεδιάζουν
νέα έργα στη Μόρφου και στην Καρ-
πασία, για να τις οδηγήσουν στον
δρόμο του Βαρωσιού και εμείς ανα-
μετάξυ μας φαγωνόμαστε. 

Το μήνυμα πως δεν θα δεχτεί να δια-
πραγματευτεί τη Μόρφου, στέλνει
λίγο πριν από την άτυπη πενταμερή
στη Γενεύη η τουρκική πλευρά. Το
μήνυμα μεταφέρεται στην τ/κ πλευρά
διά του Ερσίν Τατάρ. Το κατά πόσο

αυτό αποτελεί διπλωματικό χαρτί ή
γεγονός είναι ακόμη ανοικτό. Το σί-
γουρο, όμως, είναι πως οι εξελίξεις
στο Βαρώσι, οι οποίες είναι άγνωστο
αν έχουν σταματήσει εις ένδειξη κα-
λής θελήσεως, σε συνδυασμό με τα

όσα διαρρέονται για αναπροσαρμογή
συνόρων στο εδαφικό, έχουν ήδη
προκαλέσει ανησυχία. Οι πηγές της
«Κ» αναφέρουν πως γίνονται τα σχέ-
δια ανάπτυξης νέων συγκροτημάτων
κατοικιών και οικονομικών μονάδων

στην ευρύτερη περιοχή της Μόρφου.
Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των πη-
γών, αυτά τα σχέδια από μόνα τους
δείχνουν ότι η τ/κ πλευρά πλέον
αποκλείει το ενδεχόμενο της επι-
στροφής της Μόρφου. Σελ. 3

Τουρκικά σχέδια για Μόρφου-Καρπασία 
Η τουρκική πλευρά στέλνει μήνυμα αδιαλλαξίας και στο εδαφικό λίγο πριν την άτυπη πενταμερή στη Γενεύη

ΣΕ ΤΡΕΙΣ ΓΡΑΜΜΕΣ Σελ. 17-18

Ανδρέας Πενταράς: Δεν συγκρούστη-
κα με τον Αβέρωφ Νεοφύτου.

Χάρης Πολυκάρπου: Μύθος ότι το
ΑΚΕΛ δεν έχει πρόταση στην οικονομία.

Πέτρος Ζαρούνας: Δεν είχα ποτέ σχέση
με τη ΔΗΠΑ που στηρίζει Αναστασιάδη.

Ρένα Γιαβάση: Φτάνει με τους επαγ-
γελματίες βουλευτές.

ΛΥΡΙΚΗ

Ο βερισμός στην όπερα
Η Λυρική εγκαινιάζει τους εορτασμούς για τα 200
χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση με το έργο
«Αντρέα Σενιέ» του Ουμπέρτο Τζορντάνο. Το εν
λόγω έργο σηματοδότησε την έναρξη του λεγόμε-
νου βερισμού στην όπερα. Ζωή, σελ. 1

ΠΡΟΣΩΠΟ: Η Δάφνη Νικήτα μιλάει για την έκ-
θεση Duologue και τα 20χρονα της γκαλερί
Διάτοπος. Ζωή, σελ. 4

ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ: Μια τηλεοπτική σειρά επιστρέ-
φει στην γκέι κοινότητα του Λονδίνου των
’80s, στις απαρχές του AIDS. Ζωή, σελ. 8

ΧΑΛΛΟΥΜΙ

Το κλειδί
η Bureau Veritas
Στην Κυπριακή Δημοκρατία και στην Κο-
μισιόν θα παραδίδει τις εκθέσεις της η
διεθνής εταιρεία πιστοποίησης Bureau
Veritas για την υπόθεση χαλλούμι. Η Κο-
μισιόν δεν αποκλείει και τη δημιουργία
μιας δικοινοτικής τεχνικής επιτροπής. Πα-
ράλληλα στην κυπριακή αγορά ξεκινούν
νέες προκλήσεις. Σελ. 5, Oικονομική σελ. 5

Μετρώντας αστέρια στον βυθό μιας λίμνης

Μία εγκατάσταση στη βαθύτερη λίμνη του κόσμου, τη Βαϊκάλη της Ρωσίας, κατασκευάστηκε για να εξερευνήσει μαύρες τρύπες, μακρινούς
γαλαξίες και απομεινάρια αστεριών που έχουν ήδη εκραγεί στο μακρινό Διάστημα. Πρόκειται για ένα εντελώς ασυνήθιστο τηλεσκόπιο, το με-
γαλύτερο του είδους του στο βόρειο ημισφαίριο, που αποτελείται από γυάλινες σφαίρες μεγέθους μιας μπάλας παραλίας, οι οποίες βυθίζονται
σε μια τρύπα στον πάγο και κατεβαίνουν με ένα μεταλλικό καλώδιο προς τον πυθμένα. Αυτές οι σφαίρες ανίχνευσης φωτός ακινητοποιούνται
σε βάθη έως και 1,2 χλμ. κάτω από την επιφάνεια. Το καλώδιο που τις μεταφέρει υποστηρίζει 36 τέτοιες σφαίρες. Εξήντα τέσσερα τέτοια κα-
λώδια συγκρατούνται στη θέση τους από άγκυρες και σημαδούρες, 3,2 χλμ. μακριά από τη νότια ακτή της Βαϊκάλης, στη Σιβηρία. Σελ. 23
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Χρησιμοποιείται
η προ μηνών ρητο-
ρική για το Βαρώσι.

Στην κάλπη με εσωστρέφεια
Συζητήσεις για ανασχηματισμό και εκλογικό συνέδριο του ΑΚΕΛ
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΥΤΟΚΤΟΝΙΑ: Διαρκούσης της χθεσινής νυκτός ηυτοκτόνησεν ο Ούγ-
γρος πρωθυπουργός κόμης Τελέκυ και το πτώμα του ανευρέθη σήμε-
ρον την πρωίαν επί της κλίνης του εντός του δωματίου του. Μολονότι
κατεβλήθησαν προσπάθειαι όπως το γεγονός μη γνωσθή υπό του λα-

ού, η είδησις διεδόθη αμέσως και
επροξένησε βαθυτάτην αίσθησιν.
Προς μετριασμόν της δημιουργηθεί-
σης εντυπώσεως, οι προσκείμενοι
προς την ουγγρικήν κυβέρνησιν κύ-
κλοι έσπευσαν να διαψεύσουν τας
πληροφορίας περί αυτοκτονίας, δη-
λώσαντες ότι ο κόμης Τελέκυ απε-
βίωσε συνεπεία καρδιακής κρίσεως.
[...] Βραδύτερον, ανεκοινώθη επισή-
μως ότι ο πρωθυπουργός κόμης Τε-
λέκυ ηυτοκτόνησεν. [...] Η επίσημος
ανακοίνωσις προσθέτει ότι η εσωτε-
ρική και εξωτερική πολιτική της Ουγ-
γαρίας θα παραμείνη αμετάβλητος.

[...] Εξ άλλου ο διπλωματικός συνεργάτης του Ρώυτερ παρατηρεί ότι ο
πρωθυπουργός της Ουγγαρίας κόμης Τελέκυ είναι το πρώτον θύμα
του τριμερούς συμφώνου. Ηυτοκτόνησε, διότι «δεν ηδύνατο να εξα-
κολουθήση το δυσχερές και άχαρι έργον του».

«ΚΕΡΑΥΝΟΣ»: Το Εμπεδον Πυροβολικού Αθηνών δεν προσφέρει εις
τους άνδρας του μίαν αρτίαν μόρφωσιν μόνον. Προσφέρει και μίαν
ωραίαν εφημεριδούλα: τον «Κεραυνόν», «όργανον των οπλιτών πυ-
ροβολικού, εκδιδόμενον τρις του μηνός». Και τι δεν περιλαμβάνει αυ-
τή η εφημεριδούλα... Αρθρον, φιλολογικήν στήλην, σημειώματα και
την ειδησεογραφίαν της. Συμπαθής, καλοτυπωμένη, κομψή και το κυ-
ριώτερον καλογραμμένη, είναι μία συνάδελφος που αγωνίζεται εις τα
μετόπισθεν αλλά και εις τα πρόσω – διότι πηγαίνει και εκεί. Καλήν
προκοπήν, λοιπόν.

ΑΠΩΛΕΙΕΣ: Το Ρώυτερ έχει την πληροφορίαν ότι κατά τον μήνα Μάρ-
τιον κατεστράφησαν εν τη Μέση Ανατολή 178 ιταλικά αεροπλάνα.  […]
Εκ τούτων κατεστράφησαν: εν Αλβανία 98, εν Μάλτα 34 και εν τη ανα-
τολική Αφρική 31.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
4.4.1941
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Από καρέ σε καρέ, το γραπτό μήνυ-
μα έγινε viral στην αστική Λευκω-
σία... «Χάσαμε τον Έντγκαρ, στοπ!»
ολοφυρόταν η Ιουλία Παλαιολόγου
Ουίλσον, οπότε οι κυρίες αποφάσι-
σαν πως δεν υπήρχαν περιθώρια
για παραταξιακούς εγωισμούς.
Απευθύνθηκαν, λοιπόν, στην πράσι-
νη Μαργαρίτα Πεύκου Hazelwood
και εκείνη, εν τη μεγαθυμία της,
έδωσε το πράσινο φως: «Αν υπάρ-
χει ένας άνθρωπος που μπορεί να
βοηθήσει, αυτός είναι ο αντιπρό-
εδρος των Οικολόγων Άδωνις Γιάγ-
κου με το βαρύ φιλοζωικό βιογρα-
φικό». «Στον αγώνα ενωμένοι κι ας
μη λείψει κανείς», είπε η αριστερή
(με την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυ-
ριακού και οι κυρίες συγκατένευ-
σαν συγκινημένες. 

«Θα ηγηθείτε, λοιπόν, της επιχεί-
ρησης “Smuggling Edgar” κύριε
Γιάγκου;». «Με χαρά θα το κάνω κυ-
ρία Ουίλσον». «Πάντα στηριζόμουν
στην καλοσύνη των ξένων» ψιθύρι-
σε η Ιουλία και ένευσε στη Ρωσίδα
να σερβίρει τα αφεψήματα. «Το
όνομά του είναι Έντγκαρ;». « Έντγ-
καρ Άλλαν Πόε». «Ετών;». «Μη γί-
νεστε αγενής, αγαπητέ μου. Εγώ
δεν έχασα σκυλί, ψυχούλα έχασα!»
αντέδρασε η χήρα, ενώ έδειχνε
στον αποσβολωμένο Άδωνι τη φω-
τογραφία του ελλείποντος σε μια
βαριά ασημένια κορνίζα.

Ήτανε σαν σουρεαλιστική λιτανεία.
Της πομπής ηγείτο ο υποψήφιος
των Οικολόγων Άδωνις Γιάγκου,
κρατώντας την εικόνα του σκυλιού.
Και πίσω του, ακολουθούσε η Ιου-
λία Παλαιολόγου Ουίλσον, το καρέ,
εκπρόσωπος της Φιλοπτώχου Αγίου
Ανδρέα, δύο αστυνομικοί της Βου-
λής, ο καλλιτεχνικός διευθυντής
του Δημοτικού Θεάτρου, ένας πα-
λαίμαχος τενίστας του Field Club,
τρεις παραδουλεύτρες της Γλάδ-
στωνος και ένας αλλοδαπός που
κράταγε πανό «Os Dame». « Έντγ-
καρ!» φώναζαν, όπως η Αστέρω

στις σπηλιές, ενώ όργωναν τους
δρόμους της παλιάς Λευκωσίας. Εις
μάτην, όμως…

Μόνο η Ευγενία η Καλαμαρού κρα-
τούσε αποστάσεις από τον επικε-
φαλής της επιχείρησης. «Εκτιμώ
βεβαίως αυτό που κάνει για τον
Έντγκαρ, αλλά ας μην ξεχνάμε ότι
ΑΥΤΟΣ εξέθεσε την Άντρη», δικαιο-
λογήθηκε στο καρέ. Όλες γνώριζαν
βεβαίως ότι αναφερόταν στη φωτο-
γραφία της πρώτης κυρίας με το
μακρύ γούνινο παλτό, που ο φιλό-
ζωος Άδωνις έκανε βούκινο στο Fa-
cebook και όχι μόνο. 

Με τούτα και με κείνα, η κουβέντα
κατέληξε στο επίσημο δείπνο για τα
200 χρόνια της ελληνικής επανά-

στασης. Δύο ερωτήματα ταλάνισαν
τις γηραιές παρέες στο Pralina της
Στασικράτους: Πρώτον, εάν η κυρία
Άντρη έδωσε το παλτό της για να
της το κρατήσει… ο εύζωνας! Και
δεύτερον, πόσο δύσκολο ήταν να
συνδυάσει ένα μαύρο φόρεμα με
μαύρα παπούτσια. «Εκ του αποτε-
λέσματος, πολύ δύσκολο» αποφάν-
θηκε η Ιουλία, σε ένα διάλειμμα
των εκκλήσεων για τον Έντγκαρ.
«Απόδειξη ότι μας έπιασε στο στό-
μα του ο Μετρ της Υψηλής Στιλιστι-
κής Λάκης Γαβαλάς, χαρακτηρίζον-
τας την Άντρη Αναστασιάδη ταξιθέ-
τρια του Προεδρικού Μεγάρου!». 

Πέρασαν την Πύλη Πάφου, πήγαν
στην πλατεία Σολωμού, έφτασαν
στο γιοφύρι της Ζάχα, όμως ο Έντγ-

καρ παρέμενε άφαντος. Ξεθεωμέ-
νες από την κούραση κάθισαν στα
φουτουριστικά παγκάκια, με την
απογοήτευση να έχει συννεφιάσει
τα πρόσωπά τους. «Πήγαινε, Άδωνι
παιδί μου» είπε η Ιουλία, ενώ
έπαιρνε το εικόνισμα από τα χέρια
του. «Ας ψάξουμε λίγο ακόμα…»
προθυμοποιήθηκε εκείνος, αλλά η
χήρα ήταν αμετάπειστη. 

«Είδατε τη νέα εμφάνιση της Πο-
λυαγαπημένης;» ρώτησε η Καλαμα-
ρού για να ελαφρύνει την ατμό-
σφαιρα. Όλες φυσικά κατάλαβαν
ότι αναφερόταν στη νέα μούσα της
Ιουλίας, η οποία κατάφερε να απο-
καθηλώσει και αυτήν ακόμα την
υπουργό Πρετ α Πορτέ Άνοιξη Κα-
λοκαίρι 2021 Έμιλυ Γιολίτη. «Τι έκα-

νε πάλι η αγαπητή Νατάσα;» ενδια-
φέρθηκε να μάθει η χήρα.

«Η ευφάνταστη κατά πώς φαίνεται
υπουργός Ενέργειας, μετά από την
γκλάμορους έφοδο στο γιαπί, φω-
τογραφήθηκε στα Λεύκαρα περι-
στοιχισμένη από λαϊκές κεντή-
στρες. Η εικόνα της φωτογενούς
Νατάσας, ανάμεσα στις ταπεινές
γυναίκες της κυπριακής επαρχίας,
ξύπνησε μνήμες από το μακρινό
1971 όταν η σούπερ σταρ Ράκελ
Ουέλς επισκέφθηκε το νησί μας για
να πρωταγωνιστήσει στην ταινία
“Πολυαγαπημένη” και φωτογραφή-
θηκε με τις μαυροφορούσες χω-
ριάτισσες στο Κάρμι» είπε η Ευγε-
νία η Καλαμαρού με ελεγχόμενη
συγκίνηση. «Να είναι ΤΟΣΟ μπρο-

στά και να μας πήρε ΤΟΣΟ καιρό να
το ανακαλύψουμε;» αναρωτήθηκε
προβληματισμένη η Ιουλία, συμ-
πληρώνοντας δύσθυμα πως ήταν
ώρα να επιστρέψουν στο σπίτι.

Μάταια προσπάθησαν οι υπόλοιπες
να την ευθυμήσουν. Στην απελπισία
τους επάνω ανέσυραν από τα αζή-
τητα της προεκλογικής περιόδου,
ακόμα και βίντεο του Σάββα Βουτύ-
ρου. Ο εξωστρεφής υποψήφιος
του Κινήματος Αφύπνιση, από έναν
πολυσύχναστο δρόμο στο Πορτ
Σάιντ της Αιγύπτου, δίνει ένα αληθι-
νό ρεσιτάλ για ψεκασμένους με βα-
σικό επιχείρημα ότι εκατομμύρια
Αιγύπτιοι κυκλοφορούν χωρίς μά-
σκα. Ούτε ένα χαμόγελο όμως δεν
έσκασε στο πρόσωπο της χήρας… 

Οι τίτλοι της επιχείρησης «Smug-
gling Edgar» έπεσαν καθώς πλησία-
ζαν στην οδό Κωστή Παλαμά και η
πομπή διαλυόταν ησύχως. Την Ιου-
λία συνόδευσαν στο διαμέρισμά της
μόνο οι κυρίες του καρέ, φανερά κα-
τάκοπες από τον ποδαρόδρομο. Ενώ
γύριζε το κλειδί στην πόρτα, έκπλη-
κτες άκουσαν ένα γαύγισμα. « Έντγ-
καρ;» ψέλλισε η χήρα και το σκυλί
έφυγε από την αγκαλιά του Τζάστιν,
τρέχοντας προς το μέρος της.

«Τον βρήκα στο οδόφραγμα του
Λήδρα Πάλας, με ένα μπάσταρδο
ονόματι Ορχάν» ενημέρωσε το κα-
ρέ ο Τζάστιν, καθώς η Ρωσίδα τούς
σέρβιρε τα Gin and Tonic. «Και τι
έκανε ο Έντγκαρ με αυτόν τον Ορ-
χάν;» δυσανασχέτησε η Καλαμα-
ρού. «Ερωτοτροπούσε» απάντησε
με φυσικότητα ο Τζάστιν. Άλαλα τα
χείλη των χαρτοπαικτριών! «Ο
Έντγκαρ είναι bi» προσπάθησε να
μαλακώσει τις εντυπώσεις η Ιουλία
Παλαιολόγου Ουίλσον. «Bye Bye!»
είπε η Καλαμαρού και έφυγε φου-
ριόζα, αρνούμενη να ακούσει έστω
και μία λέξη παραπάνω. 

Χάσαμε τον  Έντγκαρ, στοπ

Ο κύκλος επιρροής της Ιουλίας Παλαιολόγου Ουίλσον ένωσε δυνάμεις στην επιχείρηση «Smuggling Edgar» υπό τις οδηγίες του αντιπροέδρου των Οικο-
λόγων Άδωνι Γιάγκου.

stavros.christodoulou@gmail.com

Χαλλούμι και πάσης...
Εντάξει, δεν τα λες και λίγα τα χρό-
νια που χρειαστήκαμε για να κατο-
χυρώσουμε το χαλλούμι ως ΠΟΠ.
Όπως και να έχει όμως, τα καταφέ-
ραμε και μπράβο μας και μπράβο
τους και σιγά-σιγά να μπαίνουμε στη
λογική ότι ο τόπος μας έχει πολλά
και ωραία προϊόντα, όχι όλα απο-
κλειστικώς κυπριακά, αλλά τουλάχι-
στον τα έχει κυρίως στα χωριά, όπου
τα γεύονται σχεδόν κάθε μέρα. Όλα
αυτά τα προϊόντα, αυτές τις συντα-
γές που χάνονται, αυτό το άρωμα
της κυπριακής γης ας το βάλουμε
στο πρωινό των ξενοδοχείων μας,
και όταν με το καλό επιστρέψουν οι
τουρίστες να το βρουν στους πρωι-
νούς μπουφέδες. Είναι ευκαιρία τώ-
ρα το χαλλούμι και η λούντζα και η
τσακιστή ελιά, και τόσα άλλα να
βρουν τη θέση που τους αξίζει. Ας
υπάρχουν επιλογές του ευρωπαϊκού
πρωινού και του παραδοσιακού, ας
το πουν rustic breakfast ή cottage
breakfast οι ξενοδόχοι μας. 

Καλές γαλαταρκές!
Και μιας και λέμε για το χαλλούμι
δεν πιστεύω τώρα που γεμίσαμε με
γάλα την καρδάρα να της παίξει μια
η κατσίκα και να τη χύσει… διότι –με
όλο το σέβας– μας έχω ικανούς.
Ό,τι χτίσαμε να το γκρεμίσουμε.
Διότι οι ποσοστώσεις είναι ποσο-
στώσεις, οι Ευρωπαίοι είναι λεπτο-
λόγοι, τα κοιτάνε αυτά και τα προ-
σέχουν. Πάντως, εδώ που τα λέμε,
θα πρέπει να δούμε και τις περι-
βαλλοντικές επιπτώσεις που θα
έχει η αύξηση των κοπαδιών αιγο-
προβάτων. Διότι με το υπάρχον ζωι-
κό κεφάλαιο δεν νομίζω ότι είμα-
στε σε θέση και να εξάγουμε και να

καταναλώνουμε χαλλούμι ΠΟΠ,
άρα θα χρειαστεί αύξηση. Αντέ-
χουν τα βοσκοτόπια μας, έχουμε
νερό; Τα απόβλητα; Επίσης, θα πρέ-
πει να είμαστε σίγουροι και για το
χαλλούμι που θα παράγεται στα Κα-
τεχόμενα, ότι δηλαδή θα είναι εν-
τός των ποσοστώσεων, από γάλα
των ζώων που εκτρέφονται στο νη-
σί και άλλα συναφή.

Εκπαιδευτικά κέντρα ΜΚΔ
Πάθαμε πάλι ένα τραλαλά με τις
επετείους, και φέτος είχαμε και
δύο στο καπάκι. Διακόσια χρόνια
από την Ελληνική Επανάσταση, και
την 1η Απριλίου, και έγινε της ιστο-
ρίας το κάγκελο. Πήραν τα πλη-
κτρολόγια φωτιά, τα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης (ΜΚΔ) μετετράπη-
σαν σε ακαδημαϊκά αμφιθέατρα, σε
καφενεία, σε πλατείες και σε δρό-
μους. Στήθηκαν λαϊκά δικαστήρια,

έγιναν αναλύσεις επί αναλύσεων
με τα σχόλια κάτωθι των αναρτήσε-
ων να ρίχνουν λάδι στη φωτιά. Για
άλλους η ελληνική επανάσταση εί-
ναι άσχετη με την Κύπρο, πόθεν και
πώς, γιατί; Για άλλους είναι ουσια-
στική η συμμετοχή μας, διότι η Κύ-
προς είναι εκ των πνευμόνων του
ελληνισμού… και μετά από όλα αυ-
τά ο μπακλαβάς γωνία. Μετά ήρθε
και η 1η τ’ Απρίλη και συνεχίστηκαν
οι on line διαλέξεις, οι προδότες, οι
εθνικιστές, τα λάθη, οι ήρωες, το
καλό ξημέρωμα για την Κύπρο, ο
Γρίβας και οι Τ/κ. Και ύστερα ήλθαν
οι μέλισσες… 

Εκπαιδευτική τηλεόραση
Και μιας και λέμε για σοβαρές ιστο-
ρικές τοποθετήσεις και για ερωτή-
ματα που τα θέτουμε και τα βασανί-
ζουμε για να καταλήξουμε, ήρθε και
η τουρκική σειρά «Κάποτε στην Κύ-

προ» και είδαν οι Τούρκοι και οι Τ/κ
πώς συνδυάζεται η ψύχραιμη ιστο-
ρική ανάλυση με το θέαμα και τα
φώτα. Καλά δεν είναι και η πρώτη
φορά που γίνεται αυτό στην Τουρ-
κία, παλαιότερα το ίδιο θέμα αλλά
με Τουρκοκρήτες είχε γίνει πάλι σει-
ρά με τον τίτλο «Dedemin Insanlari»,
όμως εκείνη η ταινία είχε και ένα
ωραίο τέλος με ωραία μηνύματα.
Άραγε αυτή η νέα τηλεοπτική προ-
σπάθεια που έκανε πρεμιέρα την 1η
τ’ Απρίλη, θέλει κάτι να μας πει; Μή-
πως πάλι ψοφήσουν όλες οι χιλιά-
δες μέλισσες πάνω στο παχύ μας
δέρμα; Αν θέλουμε μια Κύπρο ενω-
μένη και απαλλαγμένη από τα βαρί-
δια του παρελθόντος θα πρέπει να
τις αφήσουμε να μας τσιμπήσουν οι
μέλισσες, να πονέσουμε, αλλά κου-
βεντιάζοντας και όχι αλυχτώντας.

Τo χαλλούμι είναι η αρχή. Μάθαμε ότι είναι τελικά δυνατό να συζητάμε, να διεκδικούμε και να μη χάνουμε φακέ-
λους γιατί δεν μας συμφέρουν.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας καθίσταται
ένα από τα βασικά εργαλεία στα
οποία επενδύει ο Ταγίπ Ερντογάν
για διάσωση της τουρκικής οικο-
νομίας, που ως γνωστόν βρίσκεται
σε πορεία ελεύθερης πτώσης.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», σύμφωνα με τους υπολογι-
σμούς της Άγκυρας και αρμοδίων
υπηρεσιών της Ε.Ε., ενδεχόμενη
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης αναμένεται να οδηγήσει σε
υπερδιπλασιασμό του όγκου εμ-
πορικών συναλλαγών Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, ξεπερνώντας τα 320 δισεκα-
τομμύρια ευρώ ετησίως. Τα χρή-
ματα είναι πολλά και ενδεχόμενη
δρομολόγηση της αναβάθμισης
της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας «εδώ και τώρα», όπως
αξιώνει ο Ερντογάν ή έστω τον
Ιούνιο, οπότε και το ζήτημα θα
βρίσκεται στο τραπέζι των «27»,
θα αποτελέσει τεράστιο κέρδος
για την τουρκική οικονομία. Αν
και η διαδικασία αναβάθμισης
εκτιμάται ότι θα διαρκέσει δύο πε-
ρίπου χρόνια, η κυβέρνηση Ερν-
τογάν προσδοκά ότι το μήνυμα
που θα στείλει στις διεθνείς αγορές
η δρομολόγηση μιας τέτοιας εξέ-
λιξης είναι εξέχουσας σημασίας
για την τουρκική οικονομία, κάτι
που όπως πληροφορείται η «Κ»
μετέφερε ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας
Μεβλούτ Τσοβούσογλου σε ευρω-
παίο αξιωματούχο. Άλλωστε, οι
συζητήσεις και μόνον γύρω από
το ενδεχόμενο αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης, εκλαμβά-
νονται και ως ένα ισχυρό χαρτί
στα χέρια του Ερντογάν, εάν και
εφόσον επιλέξει να οδηγήσει την
Τουρκία στις κάλπες, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται...

Υπό το φως όλων αυτών των
δεδομένων, γίνεται προφανώς κα-
τανοητή η σημασία της δρομολό-
γησης της αναβάθμισης της Τε-
λωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
την οποία πέραν της υποψήφιας
χώρας, επιδιώκουν και όλοι σχεδόν
οι εταίροι της Κύπρου στην Ε.Ε.,
καθώς κάποιοι εξ αυτών την εκλαμ-
βάνουν ως αντιστάθμισμα στο ντε
φάκτο πάγωμα της ενταξιακής πο-
ρείας της Τουρκίας και κάποιοι
άλλοι θεωρούν ότι θα επιφέρει οι-
κονομικά οφέλη για όλους. 

Είναι, λοιπόν, δυνατόν η Κύπρος
να φρενάρει μόνη την αναβάθμιση
της Τελωνειακής Ένωσης, τον
προσεχή Ιούνιο, στην επικείμενη
Σύνοδο Κορυφής; Η εντύπωση
που υπάρχει είναι ότι η Λευκωσία,
δεν επιδιώκει να ασκήσει βέτο (δι-
καίωμα το οποίο διατηρεί), αλλά
στοχεύει να διασυνδέσει την ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης
της Τουρκίας με τις υποχρεώσεις
της χώρας, έναντι της Κύπρου, πε-

ριλαμβανομένης και της λύσης
του Κυπριακού, ζήτημα που όπως
πληροφορούμαστε έθεσε ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης προς τον
πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου, Σαρλ Μισέλ. Το μεγάλο στοί-
χημα για τη Λευκωσία είναι εάν
και σε ποιο βαθμό θα μπορέσει να
επιτύχει τη διασύνδεση που επι-
διώκει, λαμβανομένου υπόψη ότι
σε αντίθετη περίπτωση, θα κιν-
δυνεύσει να μείνει αγκαλιά με το
Κυπριακό, χωρίς κανένα μοχλό
πίεσης: 

Κυπριακό: Η διασύνδεση του
εκσυγχρονισμού της Τελωνειακής
Ένωσης με το Κυπριακό δεν είναι
εύκολη υπόθεση και ενέχει κιν-
δύνους, καθώς στόχος της Τουρ-
κίας αλλά και της συντριπτικής
πλειοψηφίας των κρατών-μελών,
με πρωτοστάτη τη Γερμανία, είναι
να ληφθεί οριστική και συγκεκρι-
μένη απόφαση για την Τελωνειακή
Ένωση, άμεσα σε επίπεδο Συμ-
βουλίου ή το αργότερο, τον Ιούνιο.
Άλλωστε, η δήλωση των ηγετών
των «27» στις 25 Μαρτίου, «καλεί
το Συμβούλιο να εργαστεί για
όρους εντολής, προς εκσυγχρονι-

σμό της Τελωνειακής Ένωσης»,
σημειώνοντας ότι «τέτοιοι όροι
εντολής θα μπορούσαν να υιοθε-
τηθούν από το Συμβούλιο», υπό
την προϋπόθεση όμως «επιπρό-
σθετης καθοδήγησης από το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο», με την τε-
λευταία φράση να παραπέμπει
στον Ιούνιο. Συνεπώς και σε κάθε
περίπτωση, η διασύνδεση του θέ-
ματος αυτού με το Κυπριακό, προ-

ϋποθέτει ότι οι διαβουλεύσεις για
την επίλυση του προβλήματος θα
κινούνται παράλληλα και ταυτό-
χρονα με τη διαδικασία αποφάσε-
ων για αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης. Κάτι που θα δημι-
ουργήσει συνθήκες πιέσεων και
προς τις δύο κατευθύνσεις, πιέσεις
οι οποίες εκ των πραγμάτων λει-
τουργούν ευνοϊκότερα για τον δυ-
νατό και επιφέρουν δυσμενέστερες

συνέπειες για τον αδύνατο, στο
τραπέζι μιας διαπραγμάτευσης. Ο
μεγάλος κίνδυνος αφορά στο εν-
δεχόμενο οι εταίροι της Κύπρου
να επιχειρήσουν να της χρυσώ-
σουν το χάπι με γραπτές διαβε-
βαιώσεις, υπό μορφή Συμπερα-
σμάτων, ότι η Τουρκία οφείλει «να
εφαρμόσει πλήρως και χωρίς δια-
κρίσεις» την αναβαθμισμένη Τε-
λωνειακή Ένωση. Κάτι που έπρα-
ξαν και στο παρελθόν με ανάλογες
αναφορές για την εφαρμογή της
υφιστάμενης, βασικής μορφής της
Τελωνειακής Ένωσης, χωρίς κα-
νένα ουσιαστικό αποτέλεσμα όπως
θα δούμε πιο κάτω... 

Υφιστάμενη Τελωνειακή Ένω-
ση (Συμπληρωματικό Πρωτόκολλο
Άγκυρας): Η Τελωνειακή Ένωση
της Τουρκίας εφαρμόστηκε την
1η Ιουλίου 1996 και αντανακλά
ουσιαστικά την τελική φάση της
Συμφωνίας Σύνδεσης Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, του 1963.  Το 2004 η Τουρκία
επεξέτεινε την Τελωνειακή Ένωση
με εννέα εκ των δέκα «νέων» τότε
κρατών μελών της Ε.Ε., αφήνοντας
εκτός την Κυπριακή Δημοκρατία.
Έκτοτε, υπό το φως της παραβία-
σης της Τελωνειακής Ένωσης, η
Τουρκία υπέστη μια σειρά κυρώ-
σεων. 

Το 2006, πάγωσαν με πρόταση
της Κομισιόν 8 διαπραγματευτικά
κεφάλαια της Τουρκίας και απο-
φασίστηκε ότι κανένα από τα ενα-
πομείναντα 34 κεφάλαια (από σύ-
νολο 35) δεν πρόκειται να κλείσει
εάν και εφόσον η Τουρκία δεν
ανοίξει τα λιμάνια της προς το εμ-
πόριο από την Κυπριακή Δημο-
κρατία, περιλαμβανομένων και
των μέσων μεταφοράς. 

Η Τουρκία δεν έλαβε υπόψη τις
κυρώσεις και η Ε.Ε. θεωρούσε ότι
έκανε το καθήκον της... συναι-
νώντας ουσιαστικά στη διαιώνιση
μιας τελωνειακής σχέσης με την
Άγκυρα, στην οποία ένα κράτος-
μέλος, η Κύπρος, εξαιρέθηκε πα-
ράτυπα και παράνομα. Το 2009
και ενώ οι εταίροι της Κύπρου αρ-
κούνταν σε διαπίστωση της τουρ-
κικής παρανομίας, η Κύπρος, με
μονομερή απόφαση του τότε ΥΠΕΞ
Μάρκου Κυπριανού, πάγωσε άλλα
πέντε διαπραγματευτικά κεφάλαια
της Τουρκίας. Από τότε μέχρι και
σήμερα, η Ε.Ε. απλώς διαπιστώνει
σε ετήσια βάση, στο πλαίσιο εκ-
θέσεων της Κομισιόν και Συμπε-
ρασμάτων του Συμβουλίου, ότι η
Άγκυρα «παρά τις επανειλημμένες
εκκλήσεις» δεν έχει εκπληρώσει
την εν λόγω υποχρέωσή της. Πα-
ρόλα αυτά, το 2016 και ενώ η Τουρ-
κία συνέχιζε να μην εκπληρώνει
την Τελωνειακή Ένωση έναντι
της Κύπρου, η Κομισιόν πρότεινε
την αναβάθμιση της εν λόγω σχέ-
σης, προκαλώντας δικαίως την αν-
τίδραση της Λευκωσίας. Άλλωστε,
τι πιο προκλητικό από το να κα-

λείσαι να προσυπογράψεις την
αναβάθμιση μιας σχέσης από την
οποία έχεις αποκλειστεί, επιβρα-
βεύοντας, μάλιστα, με δισεκατομ-
μύρια ευρώ, αυτόν που σε απέ-
κλεισε; Οι συζητήσεις για αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης εί-
χαν πάντως παγώσει για μερικά
χρόνια, ως αποτέλεσμα επιστολής
που απέστειλε η γερμανική κυ-
βέρνηση προς την Κομισιόν για
τη στάση της Τουρκίας σε θέματα
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, κάτι
που οδήγησε στη λήψη σχετικής
ομόφωνης απόφασης από το ΣΓΥ
(26 Ιουνίου 2018). Ωστόσο, τους
τελευταίους μήνες, το Βερολίνο
άλλαξε στάση και πρωτοστατεί
στην ικανοποίηση του εν λόγω
τουρκικού ντοσιέ, κάτι που δεν
είναι άσχετο με τις επιδιώξεις της
Άγκελα Μέρκελ, τόσο στο μετα-
ναστευτικό, όσο και ενόψει των
γενικών εκλογών στη Γερμανία,
τον προσεχή Σεπτέμβριο, δεδο-
μένης της σημασίας που αποδί-
δεται στην ψήφο εκατομμυρίων
Γερμανών πολιτών, τουρκικής
εθνικότητας. 

Σημειώνουμε ότι στις κυπρο-
γενείς υποχρεώσεις της Τουρκίας,
περιλαμβάνονται ακόμη η εξομά-
λυνση των σχέσεων με την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και ο τερμα-
τισμός της πρακτικής άσκησης
βέτο για συμμετοχή της Κύπρου
σε διεθνείς οργανισμούς κ.λπ.

Οι επιδιωκόμενες αλλαγές
Το 2019 οι εξαγωγές από την

Τουρκία προς την Ε.Ε. υπολογί-
στηκαν σε 69,8 δισεκατομμύρια
ευρώ και οι αντίστοιχες εισαγωγές
στη χώρα, σε 68,2 δισεκατομμύρια
ευρώ. Σύμφωνα με τα επίσημα
στοιχεία της Ε.Ε., ο συνολικός όγ-
κος εμπορικών συναλλαγών Ε.Ε.-
Τουρκίας, το 2018,  ξεπέρασε τα
138 δισεκατομμύρια ευρώ. Η δε
προσδοκία για υπερδιπλασιασμό
του συνολικού όγκου εμπορικών
συναλλαγών Ε.Ε.-Τουρκίας, προ-
σεγγίζοντας ποσά της τάξης των
320 δισεκατομμυρίων ευρώ, συ-
νίσταται στην τροποποίηση που
επιδιώκεται να επέλθει στην υφι-
στάμενη Τελωνειακή Ένωση. Με
βάση, λοιπόν, τα σημερινά δεδο-
μένα, η υφιστάμενη Τελωνειακή
Ένωση Ε.Ε.-Τουρκίας (η οποία
εφαρμόζεται έναντι 26 κρατών-
μελών με εξαίρεση την Κυπριακή
Δημοκρατία), καλύπτει μόνο βιο-
μηχανικά προϊόντα και μεταποι-
ημένα γεωργικά προϊόντα. Η δε
εισήγηση της Κομισιόν για ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης,
στοχεύει στην επέκτασή της στο
σύνολο των γεωργικών προϊόντων
αλλά και στην περίληψη των υπη-
ρεσιών, των μεταφορών και των
δημοσίων συμβάσεων στο νέο
πλέγμα που επιχειρείται να δρο-
μολογηθεί. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κάθε άλλο από αισιόδοξα είναι τα
μηνύματα που διαχέονται λίγο πριν
από την άτυπη πενταμερή διάσκε-
ψη στη Γενεύη και λίγο πριν από
την κάθοδο της ειδικής απεσταλ-
μένης του γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών Τζέιν Χολ Λουτ. Ενώ τα ερω-
τήματα πληθαίνουν για το πώς κι-
νείται αυτό το διάστημα η τουρκική
πλευρά στην περίκλειστη πόλη της
Αμμοχώστου, τι γίνεται στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, η Άγκυρα ξεκαθαρίζει
πως θα επιμείνει μέχρι τέλους στη
λύση δύο κρατών.

Το κατά πόσο αυτό αποτελεί το
διπλωματικό της χαρτί είναι ένα
θέμα ανοικτό. Το σίγουρο είναι
πως στο Συμβούλιο Εθνικής Ασφα-
λείας της Τουρκίας έγινε μία αξιο-
λόγηση των δεδομένων και υπο-
γραμμίστηκε το γεγονός ότι η Άγ-
κυρα θα επιμείνει στα δύο κράτη.
Βάσει πληροφοριών της «Κ», πάν-

τως, τα περί επιμονής στη λύση
δύο κρατών φαίνεται να διαμήνυ-
σαν οι Τούρκοι αξιωματούχοι στην
κα Λουτ κατά την πρόσφατη επί-
σκεψή της στην Άγκυρα. Η ίδια
αναμένεται να επισκεφτεί την Κύ-
προ στις 11 του Απρίλη για να δει
πώς διαμορφώνεται το σκηνικό
και να μεταφέρει πολύ πιθανόν τις
θέσεις της Άγκυρας. Όπως ανα-
φέρουν διπλωματικές πηγές, η κα
Λουτ θα τοποθετηθεί επί του δια-
δικαστικού της άτυπης πενταμε-
ρούς. Πριν από την κα Λουτ, επαφές
στην Κύπρο θα έχει η Βρετανίδα

υφυπουργός εξωτερικών που είναι
επικεφαλής για το Κυπριακό Γουέν-
τι Μόρτον. Όπως αναφέρουν ανώ-
τατοι διπλωματικοί κύκλοι, στόχος
ήταν να αποφευχθεί αρχικά συ-

νάντηση με τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, ούτως ώστε να σταλεί
μήνυμα δυσφορίας για τις πρωτο-
βουλίες που αναλαμβάνει το Λον-
δίνο και για τα εμπόδια –όπως λένε

οι ίδιες πηγές– που βάζει η Βρετανία
για την εμπλοκή της Ε.Ε. στην άτυ-
πη πενταμερή. Η κα Μόρτον θα
συναντήσει, μεταξύ άλλων, τους
Αβέρωφ Νεοφύτου και Άντρο Κυ-
πριανού, ενώ παράλληλα θα έχει
συνάντηση με την Ελίζαμπεθ Σπέ-
χαρ. Όπως λέγεται, είναι μία προ-
σπάθεια εξομάλυνσης των σχέσεων
Λονδίνου-Λευκωσίας. Η αλήθεια,
ωστόσο, είναι πως η Βρετανία δεί-
χνει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τη
διαδικασία. Θέλει μετά το Brexit
να αναλάβει ενεργότερο ρόλο στην
περιοχή, ενώ σε ό,τι αφορά τις βρε-
τανικές θέσεις, ξεκαθαρίζεται από
διπλωματικούς κύκλους πως στόχο
έχουν να βοηθήσουν και όχι να
επιβάλουν οτιδήποτε. Πάντως, στο
αρνητικό κλίμα προστίθεται και
το γεγονός ότι σύμφωνα με διπλω-
ματικούς κύκλους, ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες προτιμούσε να καθυστερήσει
τη διάσκεψη, αλλά δέχτηκε μετά
τις έντονες πιέσεις των Βρυξελλών,

οι οποίες θέλουν να προωθήσουν
τις σχέσεις Ε.Ε.- Τουρκίας.

Κυριαρχική ισότητα
Από τη Λευκωσία, πάντως, δια-

μηνύεται η εκτίμηση πως η Άγκυρα
θα έχει την προσέγγιση του Ραούφ
Ντενκτάς, αλλά σε πιο διπλωματικό
επίπεδο. Θα ζητήσει δηλαδή την
αναγνώριση του ψευδοκράτους,
έστω και για πέντε λεπτά για να
συμφωνήσουν στη συνέχεια για λύ-
ση διζωνικής ομοσπονδίας. Υπάρχει
βεβαίως και η εκτίμηση, πως η Άγ-
κυρα θα φροντίσει να εκπλήξει την
ε/κ πλευρά κάνοντας ελιγμούς και
στριμώχνοντας τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη στο ζήτημα της πολιτικής
ισότητας. Επί του παρόντος, πάντως,
ο Νίκος Αναστασιάδης κρατά κλει-
στά τα χαρτιά του για το πώς θα κι-
νηθεί και απλώς ακούει εκτιμήσεις
και αναλύσεις.Αυτό έκανε άλλωστε
και στη διαπραγματευτική ομάδα
αλλά και στο Εθνικό Συμβούλιο.

Στην άτυπη Πενταμερή χωρίς καλούς οιωνούς 
Ερχεται η Τζέιν Χολ Λουτ για τα διαδικαστικά και η Βρετανίδα ΥΦΥΠΕΞ Γουέντι Μόρτον για να συζητήσει το ρόλο του Λονδίνου

<<<<<<

Το Λονδίνο έχει εμπλοκή
στη διαδικασία θέλοντας
να διατηρήσει τον ρόλο
του στην περιοχή, ιδιαί-
τερα μετά το Brexit.

Κατά την παρουσία Λουτ στην Άγκυρα Τούρκοι αξιωματούχοι ξεκαθάρισαν
πως θα επιμείνουν σε λύση δύο κρατών.

Το φλερτ Ερντογάν αξίζει 320 δισ. ευρώ 
Απαιτεί από Ε.Ε. σωσίβιο για τουρκική οικονομία μέσω αναβάθμισης της Τελωνειακής Ενωσης που μπλοκάρει η Κύπρος

<<<<<<

Το Κυπριακό, η Πεντα-
μερής και η Σύνοδος 
Κορυφής εμπλέκονται
στους σχεδιασμούς 
του Τούρκου προέδρου
και για προσφυγή στις
κάλπες.

Η εντύπωση που υπάρχει είναι ότι η Λευκωσία δεν επιδιώκει να ασκήσει βέτο, αλλά στοχεύει να διασυνδέσει την
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας με τις υποχρεώσεις της χώρας, έναντι της Κύπρου, περιλαμβανο-
μένης και της λύσης του Κυπριακού, ζήτημα που έθεσε ο πρόεδρος Αναστασιάδης προς τον πρόεδρο του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ.

Ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας Μεβλούτ
Τσαβούσογλου φέρεται να έδω-
σε διαβεβαιώσεις σε επίσημο της
Ε.Ε. ότι εάν δρομολογείτο θετική
ατζέντα στην τηλεδιάσκεψη της
Ε.Ε., στις 25 Μαρτίου, τότε η Άγ-
κυρα θα μπορούσε να ανάψει
πράσινο φως για συμμετοχή της
Ένωσης στην άτυπη πενταμερή,
στις 27-29 Απριλίου. Η θετική
ατζέντα δρομολογήθηκε εν μέ-
ρει (και χωρίς καμιά σκέψη για
επιβολή κυρώσεων κατά της
Τουρκίας), αλλά η Άγκυρα συνε-
χίζει να ψήνει το ψάρι στα χείλη
της Ε.Ε. Πληροφορίες αναφέ-
ρουν, μάλιστα, ότι το τουρκικό
ΥΠΕΞ θεωρεί ότι η παρουσία της
Ε.Ε. στη Γενεύη προϋποθέτει
όπως οι Βρυξέλλες τερματίσουν
τη στήριξή τους στη λύση ομο-
σπονδίας και στα ψηφίσματα του
Σ.Α. ΟΗΕ, κάτι που όπως αφήνε-
ται να διαρρεύσει, αναμένεται
«να εξηγήσει» ο Ταγίπ Ερντογάν

στον Σαρλ Μισέλ και στην Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, κατά την
επίσκεψή τους στην Τουρκία στις
6 Απριλίου. Το θέμα αυτό, όπως
και το ζήτημα της Τελωνειακής
Ένωσης, συζητήθηκαν μεταξύ
του Προέδρου Αναστασιάδη και
του προέδρου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου και όπως πληροφο-
ρούμαστε, ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας κατέστησε σαφή την
ανάγκη η Τουρκία να εκπληρώσει
τις υποχρεώσεις της στο Κυπρια-
κό, προτού δρομολογηθεί ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης. Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
επεσήμανε επίσης την ανάγκη η
Ε.Ε. να συμμετάσχει στην άτυπη
πενταμερή διάσκεψη, εξηγώντας
ότι η Κύπρος θα παραμείνει κρά-
τος-μέλος και μετά από μια ενδε-
χόμενη λύση του Κυπριακού και
συνεπώς ότι η συμμετοχή της
Ένωσης στις διαπραγματεύσεις
είναι απαραίτητη. 

Σκωτσέζικο ντους για Πενταμερή
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Γκρινιάζουμε ή κτίζουμε;

Ζ ήσαμε, τους τελευταίους έξι
μήνες, μία άνευ προηγουμέ-
νου τοξική κατάσταση. Ένα

κλίμα τυφλής αντίδρασης και συσ-
σωρευμένης οργής, πολλές φορές
δικαιολογημένο και άλλες φορές
με υπερβολή. Βιώνουμε στην Κύπρο
το απόλυτο οξύμωρο σχήμα. Έχου-
με μία κυβέρνηση, που όχι μόνο
χειρίστηκε επιτυχώς τις δύο μεγα-
λύτερες κρίσεις των τελευταίων
δεκαετιών, αλλά έχει να παρουσιά-
σει και το πιο σημαντικό μεταρ-
ρυθμιστικό έργο από την αρχή της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Από την
άλλη, διανύουμε μια άνευ προηγου-
μένου αμφισβήτηση της αξιοπιστίας
των θεσμών, που συνοδεύεται και
επιτείνεται από σειρά αντιθεσμικών
συμπεριφορών πολλών αξιωματού-
χων. Τόσο η αβεβαιότητα στο εθνι-
κό θέμα, όσο και το πλήγμα που
έφεραν στη φήμη της χώρας οι
αποκαλύψεις του Al Jazeera, επι-

τείνουν την ένταση της αντίδρασης
που πολλές φορές ξεφεύγει από τα
όρια της λογικής. 

Έχουμε φτάσει στο σημείο να
υιοθετούνται από αυτοαποκαλού-
μενους φιλελεύθερους τα αναρχικά,
αντιεξουσιαστικά ρεύματα και η
εξωκοινοβουλευτική αριστερά ως
πλατφόρμα που μπορεί να αποτελεί
εναλλακτική επιλογή. Αδιαφορών-
τας πλήρως για το γεγονός ότι όλες
οι εκδοχές αναρχισμού αντιτίθενται
στην αντιπροσωπευτική δημοκρα-
τία, το κράτος, το κοινοβούλιο, τα
κόμματα και το σύνολο των πολι-
τικών θεσμών, τους οποίους οι αναρ-
χικοίαπορρίπτουν ως εξουσιαστι-
κούς και καταπιεστικούς, καλώντας
μάλιστα σε πολιτική ανυπακοή.
Την πολιτική ανυπακοή ακούσαμε
για πρώτη φορά δημόσια στην Κύ-
προ τον περασμένο Φεβρουάριο. 

Τα άκρα και το περιθώριο δεν
είναι ποτέ η λύση στα προβλήματα.

Το ένα άκρο είναι ο φασισμός, που
εκτέθηκε με την παραδειγματική
τιμωρία όσων ευθύνονται για τη
δολοφονία στην Ελλάδα του Παύλου
Φύσσα. Το αντίστοιχο άλλο άκρο,
πάλι στην Ελλάδα, οι αναρχικοί αν-
τιεξουσιαστές, που ευθύνονται για
την τραγωδία της Μαρφίν. Εκεί
όπου τρεις άνθρωποι, μία εκ των
οποίων έγκυος, κάηκαν ζωντανοί.
Μια υπόθεση που μόλις προχθές
άνοιξε ξανά για την ελληνική δι-
καιοσύνη. Στο τρένο της αγανά-
κτησης, όμως, έτρεξαν πολλοί να
ανέβουν για να αποκομίσουν όφε-
λος. Ετερόκλητα σχήματα και κόμ-
ματα χωρίς κανένα όραμα για τον
τόπο, απλώς επιθυμούν να κεφα-
λαιοποιήσουν το αρνητικό κλίμα.
Έχουμε –για παράδειγμα– το Κί-
νημα Οικολόγων και την κα Θεο-
λόγου, που μαζεύουν και ταυτίζον-
ται με ό,τι προκύψει, προκειμένου
να ανεβούν εκλογικά. Όπως είχαν

σπεύσει να συνταυτιστούν και με
τους αναρχικούς αντιεξουσιαστές
στις εκδηλώσεις τους. Χωρίς να
έχουν καμία εποικοδομητική θέση
σε κανένα φλέγον ζήτημα, αλλά
μόνο μια μονότονη μουρμούρα και
άρνηση σε όλα. 

Πρόγευση για το τι πιθανόν μας
περιμένει στη νέα βουλή, έχουμε
πάρει στο σήριαλ του προϋπολο-
γισμού. Εκεί όπου ο κατακερματι-
σμός του πολιτικού συστήματος
κινδύνεψε να αποσταθεροποιήσει
πλήρως τη χώρα, την ώρα ακριβώς
όπου ο κάθε πολίτης είχε το κράτος
περισσότερη ανάγκη. Σκεφθείτε
τι έχει να γίνει εάν οι δημοσκοπή-
σεις επιβεβαιωθούν και έχουμε μία
Βουλή -Βαβέλ, όπου τίποτα δεν θα
μπορεί να περάσει τα επόμενα χρό-
νια. Ακόμη και η ψήφιση του προ-
ϋπολογισμού την επόμενη χρονιά
θα τεθεί εν αμφιβόλω. 

Την κυριαρχία της γκρίνιας ως

πολιτική επιλογή, την έζησαν τε-
λευταία πολλές χώρες με πολλούς
και διαφορετικούς τρόπους. Με
κοινό τόπο ότι η ψήφος στόχευσε
τυφλά στην καταδίκη. Η Ιταλία, η
Βρετανία, η Ισπανία, οι ΗΠΑ και η
Ελλάδα είναι ορισμένες από τις χώ-
ρες αυτές. Κέρδισαν οι πολίτες τους
από αυτές τις επιλογές; Ασφαλώς
όχι. Αντιθέτως πέρασαν μεγάλες
περιόδους κοινωνικού και οικονο-
μικού τρόμου και ανασφάλειας. Το
ερώτημα στην Κύπρο σήμερα είναι
εάν θα μπούμε και εμείς στην πε-
ριδίνηση της γκρίνιας ή αν θα κτί-
σουμε την πολιτική από την αρχή.
Δεν ζούμε στη χειρότερη χώρα του
κόσμου. Το αντίθετο, έχουμε πάρα
πολλά για να περηφανευόμαστε.
Έχουμε όμως και πολύ σοβαρά
προβλήματα και αδυναμίες που
πρέπει ψύχραιμα να διορθωθούν.

Η χώρα μας χρειάζεται σήμερα
ένα ευδιάκριτο όραμα που να αν-

τιστοιχεί στη σύγχρονη εποχή και
να εμπνέει τις νέες της γενιές. Η
διαφάνεια πρέπει να κτιστεί στην
πράξη και να προχωρήσει πιο γοργά
στο νέο μοντέλο ανάπτυξης της
χώρας. Να αναπτερωθεί η ελπίδα
του Κυπριακού σε συνδυασμό με
τη γεωπολιτική μας αναβάθμιση.
Να κτίσουμε πάνω στα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά και τις αξίες της
πατρίδας μας, αντί να γκρεμίσουμε
γκρινιάζοντας για τις αδυναμίες
και τα ελαττώματά της. Σε κάθε
κρίση, ο κάθε νουνεχής άνθρωπος
κάνει ένα βήμα πίσω για να δει την
μεγάλη εικόνα αντί τη μικρή. Και
όταν το κάνει αυτό, θα μπορεί να
διακρίνει και τις διεξόδους από όσα
–στην ένταση–φαντάζουν αδιέξοδα.
Αν το κάνουμε όλοι, τότε η χώρα
θα πάει μπροστά. 

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Τον Ιανουάριο του 2017, κατά τη
διάρκεια της Διάσκεψης της Γε-
νεύης, ο εκπρόσωπος της τουρκο-
κυπριακής ηγεσίας, ΜπαρίςΜπουρ-
τζού, εμφανίστηκε ενώπιον των
Τουρκοκύπριων και ξένων δημο-
σιογράφων, με ικανοποίηση που
αποτυπωνόταν στο πρόσωπό του,
για να δώσει στη δημοσιότητα μια
σημαντική πληροφορία. Ενημέρωσε
τους δημοσιογράφους ότι οι Ανα-
στασιάδης και Ακιντζί προχώρησαν
σε μια σημαντική πρωτοβουλία,
αντάλλαξαν χάρτες βάσει των οποί-
ων θα ακολουθούσαν οι διαπραγ-
ματεύσεις για την τελική διευθέ-
τηση του ακανθώδους ζητήματος
του εδαφικού. 

Την ανακοίνωση του κ. Μπουρ-
τζού, στο τέλος της Διάσκεψης της
Γενεύης, ακολούθησε η παρέμβαση
του προέδρου της Τουρκίας στο
Κυπριακό. Αντιδρώντας στην αν-
ταλλαγή χαρτών στη Γενεύη, μια
κίνηση για την οποία στην πορεία
η Άγκυρα θα ισχυριζόταν ότι δεν
ενημερώθηκε εγκαίρως από την
τ/κ πλευρά. Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν αντιπρότεινε την επίλυση
του εδαφικού ζητήματος με βάση
την «ανταλλαγή εδαφών». 

Σήμερα, τέσσερα χρόνια μετά
τα όσα συνέβησαν στη Γενεύη και
λίγο πριν από την άτυπη πενταμερή
διάσκεψη, το κοινό μέτωπο Άγκυ-
ρας και Ερσίν Τατάρ φέρνει στο
προσκήνιο την ιδέα της «αναπρο-
σαρμογής των συνόρων». Στο πλαί-
σιο αυτής της προσέγγισης, η τουρ-
κική πλευρά, στο κεφάλαιο του
εδαφικού, μετά το Βαρώσι προχωρά
στην αφαίρεση και της Μόρφου
από τη λίστα των εδαφών που υπό
κανονικές συνθήκες μαζί με τη
λύση θα επιστρέφονταν στους κα-
τοίκους τους. 

H Μόρφου
Ο Ερσίν Τατάρ πριν από λίγες

ημέρες, συναντώντας στο «προ-
εδρικό» αντιπροσωπεία των σημε-
ρινών Τ/κ κατοίκων της Μόρφου,
φρόντισε να στείλει στην ε/κ πλευρά
νέα μηνύματα για το εδαφικό και
το Κυπριακό. «Ο λαός της Μόρφου
δεν πρέπει να ανησυχεί», δήλωσε
ο κ. Τατάρ: «Δεν τίθεται ζήτημα
διαπραγμάτευσης της Μόρφου στο
τραπέζι (του Κυπριακού). Οι καιροί
άλλαξαν. Η ΤΔΒΚ έχει ριζώσει και
συνεχίζει την πορεία της ενδυνα-
μωμένη». Σύμφωνα με τον Τ/κ ηγέ-
τη, η Μόρφου είναι «κομμάτι της
πατρίδας», δηλαδή της «ΤΔΒΚ»,
και δεν πρόκειται να τεθεί υπό δια-
πραγμάτευση στη νέα διαδικασία
που ξεκινά σε σύντομο χρονικό
διάστημα στο Κυπριακό. 

Η χρήση του όρου «κομμάτι της
πατρίδας» βρίσκεται σε συμφωνία
με τη ρητορική που έχει επιστρα-
τεύσει η τ/κ πλευρά για το ζήτημα
του Βαρωσιού. Το προηγούμενο
διάστημα, κατά την πρώτη φάση
της δρομολόγησης του σχεδίου του
ανοίγματος της κλειστής πόλης

υπό τ/κ διοίκηση, οι εκπρόσωποι
της τ/κ πλευράς χρησιμοποίησαν
παρόμοια επιχειρήματα για να αι-
τιολογήσουν τις νέες τουρκικές κι-
νήσεις, οι οποίες προκάλεσαν την
αντίδραση της ε/κ πλευράς. Σύμ-
φωνα με την τ/κ πλευρά, λοιπόν,
το Βαρώσι είναι ντε φάκτο κομμάτι
της «ΤΔΒΚ». Και η αλλαγή του κα-
θεστώτος αυτής της περιοχής από
«στρατιωτική» σε αστική ζώνη είναι
μια υπόθεση που αφορά τα εσω-
τερικά της τ/κ κοινότητας. Με άλλα
λόγια, η τ/κ πλευρά όχι μόνο δεν
συζητάει την επιστροφή του Βα-
ρωσιού στους κατοίκους της αλλά
αντιθέτως επιστρατεύει τακτικές
και σχέδια που κινούνται προς την
αντίθετη άποψη. 

Το μέλλον της Μόρφου
Οι τελευταίες πληροφορίες της

«Κ» από καλά ενημερωμένες πηγές
που παρακολουθούν από τη σκοπιά
της τ/κ ηγεσίας και της Τουρκίας
το Κυπριακό, δείχνουν ότι η προ-
αναφερόμενη στρατηγική-ρητορική
της τ/κ πλευράς για το Βαρώσι σή-
μερα επιστρατεύεται και για τη

Μόρφου. Οι πηγές της «Κ» αναφέ-
ρονται στα σχέδια ανάπτυξης νέων
συγκροτημάτων κατοικιών και οι-
κονομικών μονάδων στην ευρύτερη
περιοχή. Σύμφωνα με την άποψή
τους, αυτά τα σχέδια από μόνα τους
δείχνουν ότι η τ/κ πλευρά πλέον
αποκλείει το ενδεχόμενο της επι-
στροφής της Μόρφου. 

«Το προηγούμενο διάστημα, η
κυβέρνηση ανακοίνωσε το σχέδιο
δημιουργίας κοινωνικών κατοικιών
σε διάφορα σημεία της ΤΔΒΚ. Το
όλο σχέδιο παράλληλα με σειρά
άλλων σκέψεων στην τ/κ πλευρά
και στην Άγκυρα, αφορά άμεσα
και τη Μόρφου. Τούρκοι και Τ/κ
αξιωματούχοι προβληματίζονται
για το γεγονός ότι η Μόρφου για
πολλές δεκαετίες δεν έλαβε τη ση-
μασία που της αξίζει», σημειώνει
πηγή της «Κ» και για πολλές δε-
καετίες οι σημερινοί κάτοικοι της
Μόρφου ενημερωνόντουσαν από
τους Τ/κ ηγέτες ότι ορισμένες πε-
ριοχές της επαρχίας ενδεχομένως
θα επιστρέφονταν στην ε/κ πλευρά
σε περίπτωση τελικής επίλυσης
του Κυπριακού. Σήμερα, οι κάτοικοι
της Μόρφου λαμβάνουν το μήνυμα
ότι αυτό δεν πρόκειται να συμβεί. 

Υπενθυμίζεται ότι στο άμεσο
παρελθόν, ο Μουσταφά Ακιντζί,
παρά το γεγονός ότι απέφυγε να
κατονομάσει τη Μόρφου ως μία
από τις περιοχές που σε περίπτωση
λύσης θα επιστρεφόταν στους κα-
τοίκους της, επεσήμανε στην τ/κ
κοινότητα ότι ο δρόμος για την
επίλυση του Κυπριακού περνούσε
μέσα από τις «αμοιβαίες θυσίες»
των δύο κοινοτήτων. Σύμφωνα με
τον κ. Ακιντζί, σε γενικά πλαίσια,
για να επιλυθεί το Κυπριακό, οι

Ε/κ θα αποδεχόταν τον καταμερι-
σμό της εξουσίας και του πλούτου
του νησιού και οι Τ/κ θα ικανοποι-
ούσαν τα αιτήματα της ε/κ πλευράς
σε σημαντικά πεδία, όπως το εδα-
φικό και τις εγγυήσεις. 

Η Καρπασία που ξεθώριασε
Από την περίοδο του Σχεδίου

Ανάν μέχρι την κοινή προσπάθεια
Αναστασιάδη-Ακιντζί για την επί-
λυση του Κυπριακού βάσει αμοι-
βαίων συμβιβασμών, μαζί με το Βα-
ρώσι, τη Μόρφου και σημαντικές
περιοχές που γειτνιάζουν με την
Πράσινη Γραμμή, μια άλλη περιοχή
που τέθηκε υπό διαπραγμάτευση
ήταν αυτή της Καρπασίας. Την τε-
λευταία δεκαπενταετία οι δύο ηγέ-
τες «άγγιξαν» το κεφάλαιο του Ρι-
ζοκαρπάσου, φέρνοντας στο προ-
σκήνιο διάφορες ιδέες. 

Πριν από περίπου μία δεκαετία,
η επιστροφή του Ριζοκαρπάσου
απασχόλησε τους συμμετέχοντες
στις διαπραγματεύσεις του Κυπρια-
κού. Τότε στον κυπριακό Τύπο βρή-
καν αντίκτυπο πληροφορίες-ιδέες
που ορισμένες από αυτές ήθελαν
την Καρπασία να αποκτά ειδικό
καθεστώς στο πλαίσιο της τελικής
λύσης. Ο πρώην ηγέτης των Τ/κ,
ΜεχμέτΑλί Ταλάτ, ήταν από αυτούς
που υποστήριζαν την ιδέα της με-
τατροπής της περιοχής σε ένα είδος
πάρκου-εθνικού φυσικού πλούτου
που θα βρισκόταν υπό τη δικαιο-
δοσία της κεντρικής ομόσπονδης
διοίκησης. 

Σήμερα, μαζί με το Βαρώσι και
τη Μόρφου και η Καρπασία έχει
αφαιρεθεί από τη λίστα της τ/κ
πλευράς που συμπεριλαμβάνει τις
περιοχές που ενδεχομένως θα επι-

στρέφονταν στους ιδιοκτήτες τους
σε περίπτωση τελικής διευθέτησης
του Κυπριακού. Το όλο ζήτημα
απουσιάζει από τα τ/κ πρωτοσέλιδα
εδώ και χρόνια και στην τ/κ πλευρά
κανείς δεν αναφέρεται στο μέλλον
της περιοχής. 

Για το μέλλον της Καρπασίας,
πηγή της «Κ» σημειώνει ότι οι νέες
συμφωνίες της Άγκυρας με την τ/κ
πλευρά για την αναβάθμιση της
«ΤΔΒΚ» αγγίζουν και το βορειότερο
κομμάτι της Κύπρου. Συγκεκριμένα,
η Τουρκία ετοιμάζεται να αναπτύξει
σύγχρονο οδικό δίκτυο που θα μει-
ώσει τον χρόνο που απαιτείται για
την πρόσβαση στην περιοχή από
τη Λευκωσία και τις υπόλοιπες πε-
ριοχές των Κατεχομένων. «Το μή-
νυμα της τουρκικής πλευράς δεν
θα μπορούσε να είναι πιο ξεκάθαρο.
Όπως το Βαρώσι έτσι και η Καρ-
πασία εκλαμβάνεται ως αναπό-
σπαστο κομμάτι της ΤΔΒΚ», ση-
μειώνει η πηγή της «Κ», η οποία
αναφέρεται στις νέες οικονομικές
συμφωνίες που υπέγραψαν οι Τ/κ
με την Τουρκία.

«Αναπροσαρμογή συνόρων»
Εφόσον η νέα ηγεσία της τ/κ

κοινότητας «αφαιρεί» από το τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων το Βα-
ρώσι, τη Μόρφου και την Καρπασία,
με ποια στρατηγική θα επιχειρήσει
ο κ. Τατάρ να σημειώσει πρόοδο
στο Κυπριακό μέσα από την ιδιαί-
τερη γραμμή των δύο ξεχωριστών
κρατών που εισηγείται η ηγεσία
του; Ποιο θα είναι το αντάλλαγμα
που θα κληθεί να δώσει η τ/κ πλευρά
στο εδαφικό έτσι ώστε να προχω-
ρήσει η νέα διαδικασία στο Κυ-
πριακό;

Τις προηγούμενες ημέρες, οι
πηγές που κλήθηκαν να απαντή-
σουν στα παραπάνω ερωτήματα,
υπενθύμισαν το σχετικό μήνυμα
που έστειλαν ο κ. Τατάρ και οι συ-
νεργάτες του μιλώντας το προ-
ηγούμενο διάστημα στην «Κ».
Όπως σημειώνουν οι πηγές την
«Κ», στο σκεπτικό της ηγεσίας Τα-
τάρ ο όρος-κλειδί που ξεχωρίζει
για το εδαφικό είναι η «αναπρο-
σαρμογή συνόρων (σ.σ. «s n r
ayarlamas» στα τουρκικά)».

Σε τι αναφέρεται η τ/κ ηγεσία
με τον όρο «αναπροσαρμογή συ-
νόρων»; Απαντώντας σε αυτό το
κρίσιμο ερώτημα οι τ/κ πηγές μας
εστιάζουν σε τρία σημεία. Πρώτο,
επισημαίνουν ότι η τ/κ ηγεσία, η
οποία εισηγείται την επίλυση του
Κυπριακού με βάση την αρχή της
κυριαρχικής ισότητας, θεωρεί ότι
στο μέλλον στα εδάφη της Κύπρου
θα εξακολουθήσει να υπάρχει μια
διαχωριστική γραμμή, η οποία θα
χωρίζει τα δύο υποτιθέμενα ξεχω-
ριστά κράτη της Κύπρου. 

Δεύτερο, η τ/κ πλευρά δεν απο-
κλείει το ενδεχόμενο της αναπρο-
σαρμογής της υποτιθέμενης δια-
χωριστικής γραμμής στις νέες
πραγματικότητες που θα συνο-
δεύουν την τελική λύση του Κυ-
πριακού. 

Λ.χ. σε περίπτωση που τα δύο
ξεχωριστά κράτη της Κύπρου «ξα-
νασυναντηθούν» υπό τη σκέπη
της Ε.Ε., τα συρματοπλέγματα, οι
«σκληροί έλεγχοι» στα οδοφράγ-
ματα ενδέχεται να αποτελέσουν
παρελθόν για την Κύπρο. 

Τρίτον, με τον όρο «αναπρο-
σαρμογή» η τ/κ πλευρά αφήνει
ανοιχτή την πόρτα και για την επι-
στροφή περιοχών που γειτνιάζουν
με τη διαχωριστική γραμμή. Προ-
σεγγίζοντας θετικά αυτό το ενδε-
χόμενο, η τ/κ πλευρά ετοιμάζεται
να θέσει μια σειρά προϋποθέσεων.
Λ.χ. η λίστα των περιοχών και εδα-
φών που θα επιστραφεί στους Ε/κ
θα συζητηθεί στο τέλος της νέας
διαδικασίας. Αυτή η λίστα δεν θα
εμπεριέχει περιοχές, στις οποίες
αυτήν τη στιγμή επενδύει η τ/κ
πλευρά (βλ. Βαρώσι και Μόρφου).
Επίσης, δεν θα εμπεριέχει περιοχές
στις οποίες σήμερα κατοικούν με-
γάλες τ/κ κοινότητες. 

«Σε κάθε περίπτωση, η ανα-
προσαρμογή των συνόρων μας
δεν θα πρέπει να έχει ως αποτέ-
λεσμα την εκ νέου απομάκρυνση
μεγάλου αριθμού πολιτών μας από
τις εστίες τους. Η λύση του Κυ-
πριακού δεν πρέπει να ανοίξει εκ
νέου τον δρόμο της προσφυγιάς»,
κατέληξε στις αρχές της προηγού-
μενης εβδομάδας πηγή που πα-
ρακολουθεί το όλο ζήτημα από τη
σκοπιά της ηγεσίας Τατάρ. Σύμ-
φωνα με την πηγή αυτή, με τη νέα
διαδικασία στο Κυπριακό, η οποία
θα ξεκινήσει με την άτυπη διά-
σκεψη του επόμενου μήνα, οι δύο
πλευρές θα κληθούν να βρουν «ρε-
αλιστικές» λύσεις σε διάφορα προ-
βλήματα-πτυχές του Κυπριακού.

Σκληρή γραμμή στο εδαφικό από τον Τατάρ
«Δεν διαπραγματεύομαι τη Μόρφου» λέει ο Τ/κ ηγέτης, η οποία ακολουθεί μαζί με την Καρπασία το παράδειγμα του Βαρωσιού

<<<<<<

Η ηγεσία Τατάρ από τη
μία κλείνει την πόρτα
στην επιστροφή του Βα-
ρωσιού, της Μόρφου και
της Καρπασίας, και από
την άλλη θέτει όρους για
την «αναπροσαρμογή
συνόρων» στο κεφάλαιο
του εδαφικού. 

Σήμερα, μαζί με το Βαρώσι και τη Μόρφου και η Καρπασία έχει αφαιρεθεί από τη λίστα της τ/κ πλευράς που συμπεριλαμβάνει τις περιοχές που ενδεχομέ-
νως θα επιστρέφονταν στους ιδιοκτήτες τους σε περίπτωση τελικής διευθέτησης του Κυπριακού.
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Κλειδί η Bureau Veritas για το χαλλούμι
Στο μικροσκόπιο ό,τι φαίνεται να προβλέπει ο φάκελος για την παραγωγή της τουρκοκυπριακής κοινότητας 

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Στην Κυπριακή Δημοκρατία και στην
Κομισιόν θα παραδίδει τις εκθέσεις
της η διεθνής εταιρεία πιστοποίησης
BureauVeritas, σύμφωνα με τα όσα
καταγράφονται στο προσχέδιο του
κανονισμού που κατοχυρώνει το
χαλλούμι ως Προστατευόμενη Ονο-
μασία Προέλευσης. Ο κανονισμός
δεν απορρίπτει τον ρόλο του Τουρ-
κοκυπριακού Εμπορικού Επιμελη-
τηρίου (το οποίο είναι εγγεγραμμένο
στην Κυπριακή Δημοκρατία) όταν
κρίνεται απαραίτητο. Όμως η Κο-
μισιόν δεν αποκλείει και τη δημι-
ουργία μιας δικοινοτικής τεχνικής
επιτροπής, κάτι που αφήνεται δια-
κριτικά να αποφασιστεί από τις δύο
κοινότητες. Η εφαρμογή της κατο-
χύρωσης σε όλη την επικράτεια
της Κυπριακής Δημοκρατίας (και
στα Κατεχόμενα δηλαδή), περνά
νομικά μέσα από τους ελέγχους,
προσωρινά, του οργανισμού Bure-
auVeritas.

Επίσης, όπως προκύπτει από το
κείμενο, μέρος των προδιαγραφών
που αφορούν όλη τη γεωγραφική
επικράτεια του νησιού αποτελούν
και οι προδιαγραφές που έχουν
τεθεί για τις πρώτες ύλες, δηλαδή
το γάλα που χρησιμοποιείται θα
πρέπει να είναι κυπριακό, από κυ-
πριακά αιγοπρόβατα συγκεκριμένων
φυλών και (στον βαθμό που επιτρέ-
πεται) αγελάδων στην Κύπρο, οι
οποίες τρέφονται κυρίως με ζωο-
τροφές ντόπιας παραγωγής. Καθί-
σταται, επίσης, αναγκαστική η πα-
στερίωση και η μη χρήση γαλακτό-
σκονης, κάτι που ισχύει και για τους
Ε/κ και για τους Τ/κ παραγωγούς.
Υπενθυμίζεται πως, σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», πέρα από τη
μεταβατική περίοδο έξι μηνών για

όλους τους παραγωγούς (Ε/κ και
Τ/κ) μέχρι την 1η Οκτωβρίου, οι Τ/κ
παραγωγοί θα τύχουν στήριξης από
ευρωπαϊκά κονδύλια για έναν χρόνο.
Κατά τη διάρκεια αυτού του χρόνου
δεν θα μπορούν να λάβουν πιστο-
ποίηση αν δεν τηρούν τις προδια-
γραφές.

Τ/κ χαρακτηριστικά
Στον κανονισμό καταγράφονται,

μεταξύ άλλων, και τ/κ ενστάσεις
πως οι προδιαγραφές δεν περιλαμ-
βάνουν ειδικά παραδοσιακά χαρα-
κτηριστικά που απαντώνται στην
παρασκευή του χαλλουμιού στην
τ/κ κοινότητα.Η ουσία της ένστασης
αυτής από παραγωγούς στα Κατε-
χόμενα, είναι πως «οι προδιαγραφές
του προϊόντος δεν προσδιορίζουν
ένα προϊόν όπως πράγματι διατί-
θεται στο εμπόριο σε όλη τη νήσο»,
και αφορά ειδικότερα το ότι οι Τ/κ
θεωρούν ότι «η χρήση δυόσμου θα
πρέπει να είναι προαιρετική και να
επιτρέπεται η χρήση ανεπεξέργα-
στου γάλακτος».

Όσον αφορά τους τεχνοκράτες
της Κομισιόν που βασίστηκαν σε
έρευνα και στο πρότυπο που κατέ-
γραψε η Κυπριακή Δημοκρατία το
1985, οι τ/κ ενστάσεις «δεν συνο-
δεύθηκαν από κανένα ισχυρό απο-
δεικτικό στοιχείο». Επίσης, σημει-
ώνεται πως σε εθνικό επίπεδο (δη-
λαδή στην Κύπρο) έχει υπάρξει
«εξαντλητική εθνική διαδικασία
ένστασης επί σειρά ετών σχετικά
με την τρέχουσα αίτηση» και πως
όσοι διαφωνούσαν «είχαν την ευ-
καιρία να προβάλουν πλήρως τους
σχετικούς ισχυρισμούς τους ενώπιον
των διοικητικών και δικαστικών
αρχών της Κύπρου». Με άλλα λόγια
η Κομισιόν παραπέμπει για τυχόν
διαφωνίες στις κυπριακές αρχές.

Πώς θα ελέγχεται
Μεταξύ των ενστάσεων που κα-

τατέθηκαν, περιλαμβάνεται και το
ότι η Κυπριακή Δημοκρατία, αν και
μόνη αρμόδια αρχή για την «οριο-
θετημένη γεωγραφική περιοχή»,
δηλαδή όλο το νησί, δεν ασκεί απο-
τελεσματικό έλεγχο.Το πρόβλημα
του ότι στις προδιαγραφές «δεν
αναφέρεται εξουσιοδοτημένος φο-
ρέας ελέγχου» για όλη την Κύπρο,
δεν λύνεται οριστικά από την μη
δεσμευτική κοινή αντίληψη Γιούν-
κερ - Αναστασιάδη - Ακιντζί. Με
άλλα λόγια, ο διορισμός της Bure-
auVeritas δεν είναι μόνιμη λύση,
δεδομένου πως θεωρητικά, αν προ-
κύψει ομοσπονδιακή λύση, οι ενιαίες
ομοσπονδιακές αρχές της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας θα είναι αρμόδιες
για όλη τη γεωγραφική επικράτεια
της χώρας. Η Bureau Veritas, βάσει
της κοινής αντίληψης, αναλαμβάνει
«τους επίσημους ελέγχους και τις

άλλες επίσημες δραστηριότητες
που διενεργούνται με σκοπό την
εξασφάλιση της εφαρμογής της νο-
μοθεσίας για τα τρόφιμα και τις
ζωοτροφές και των κανόνων για
την υγεία και την καλή μεταχείριση
των ζώων, την υγεία των φυτών
και τα φυτοπροστατευτικά προϊόν-
τα», καθώς και την τήρηση του προ-
τύπου και τη διακίνηση των προ-
ϊόντων μέσω της Πράσινης Γραμ-
μής.

Τεχνική επιτροπή…
Ως έχουν τα πράγματα η κυβέρ-

νηση της Κυπριακής Δημοκρατίας
«δεν μπορεί να θεωρηθεί υπεύθυνη
για τυχόν συνέπειες της μη επο-
πτείας της εφαρμογής του δικαίου
της Ένωσης» στα Κατεχόμενα, όμως
τυχόν μέτρα για προώθηση της
ανάπτυξης των Κατεχομένων «δεν
επηρεάζουν την εφαρμογή του κε-
κτημένου». Με αυτά τα δεδομένα,

σύμφωνα με την Κομισιόν, «μπορεί
να συσταθεί δικοινοτική ομάδα ερ-
γασίας όσον αφορά το «Χαλλούμι»
(Halloumi)/«Hellim», δεδομένου ότι
η πείρα έχει δείξει ότι οι ομάδες αυ-
τές διαδραματίζουν σημαντικό ρό-
λο». Η αναφορά σε δικοινοτική τε-
χνική επιτροπή (ή ομάδα εργασίας,
διατύπωση με μικρότερο πολιτικό
βάρος) αποτελεί μη δεσμευτική ει-
σήγηση. Όμως εντάσσεται σε ένα
πλαίσιο που επιτρέπει να οριοθε-
τηθεί ως χώρος παραγωγής του χαλ-
λουμιού όλη η Κύπρος, «δεδομένου
ότι οι φυσικοί και οι ανθρώπινοι
παράγοντες που συνδέονται με την
παραγωγή του» είναι «αντικειμενικά,
παραδοσιακά και ιστορικά κοινοί
σε ολόκληρη τη νήσο Κύπρο».

Μέχρι μια ενδεχόμενη λύση του
Κυπριακού «οι επιχειρήσεις που
επιθυμούν να τηρούν τις προδια-
γραφές του εν λόγω τυριού θα πρέπει
να είναι σε θέση να το πράττουν
χωρίς να αντιμετωπίζουν εμπόδια
όσον αφορά τη συμμετοχή τους λό-
γω διακρίσεων ή μη αντικειμενικής
μεταχείρισης άλλου είδους», κάτι
που προϋποθέτει ύπαρξη αποτελε-
σματικού και διαρκούς μηχανισμού
ελέγχου. Δεδομένης της σημερινής
κατάστασης, προστίθεται, «είναι
σκόπιμο να οριστεί ο διεθνώς δια-
πιστευμένος οργανισμός Bureau
Veritas ως ο οργανισμός που είναι
επιφορτισμένος με τα καθήκοντα
ελέγχου», που προβλέπονται από
το κεκτημένο, με την καταχώρηση
του ΠΟΠ να εξαρτάται από την ανά-
θεση αυτή. Η Bureau Veritas, ση-
μειώνεται, «είναι σε θέση να δια-
σφαλίσει τη δημιουργία ενός απο-
τελεσματικού, αντικειμενικού και
αμερόληπτου συνολικού μηχανι-
σμού» που θα προχωρεί σε ελέγχους
«σε επίπεδο εκμετάλλευσης, μονά-
δας παραγωγής ζωοτροφών, συλ-

λογής γάλακτος, μεταφοράς και τυ-
ροκομείου». Εάν η Bureau Veritas
εξακριβώσει περιπτώσεις μη συμ-
μόρφωσης και δεν ληφθούν εγκαί-
ρως διορθωτικά μέτρα, οι εν λόγω
παραγωγοί θα χάνουν την σφραγίδα
ΠΟΠ.

Ο κανονισμός προβλέπει πως
«εάν κριθεί σκόπιμο, ο οργανισμός
Bureau Veritas θα πρέπει να εξου-
σιοδοτηθεί να έλθει σε επαφή με
το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό Επι-
μελητήριο», χωρίς όμως να καθιστά
την επαφή αναγκαστική. Στο προ-
σχέδιο που εγκρίθηκε είναι ξεκά-
θαρο πως «η ανάθεση καθηκόντων
στον Bureau Veritas θα πρέπει να
προβλέπει ότι οι εκθέσεις του απο-
στέλλονται στις αρμόδιες αρχές της
Κυπριακής Δημοκρατίας και στην
Επιτροπή». Το Τουρκοκυπριακό
Εμπορικό Επιμελητήριο, διευκρι-
νίζεται «θα λαμβάνει πληροφορίες
όταν κρίνεται σκόπιμο».

Τέλος διαδικασίας
Η έγκριση του προσχεδίου του

Εκτελεστικού Κανονισμού για την
καταχώριση των ονομασιών χαλ-
λούμι και hellim ως στο μητρώο των
προστατευόμενων ονομασιών προ-
έλευσης της Ε.Ε., ολοκληρώθηκε
από τις αρμόδιες τεχνοκρατικές επι-
τροπές της Κομισιόν την περασμένη
εβδομάδα. Πλέον απομένει η πα-
ραπομπή του φακέλου στο Κολέγιο
των Επιτρόπων για την τελική δια-
δικαστική έγκριση, μάλλον σε επί-
πεδο επικεφαλής των γραφείων των
Επιτρόπων, στις 12 Απριλίου.Η δια-
δικασία αυτή αφορά τα φυτοϋγει-
ονομικά πρότυπα και τα όσα κατα-
γράφονται στον φάκελο για τις προ-
διαγραφές του χαλλουμιού. Η άρση
της απαγόρευσης της διέλευσης
του χαλλουμιού μέσω της Πράσινης
Γραμμής έχει ήδη εγκριθεί.

Η Κομισιόν δεν αποκλείει και τη δημιουργία μιας δικοινοτικής τεχνικής επι-
τροπής, κάτι που αφήνεται διακριτικά να αποφασιστεί από τις δύο κοινότητες.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν το καλοκαίρι του 2011 οι αγα-
νακτισμένοι πολίτες συγκεντρώ-
νονταν έξω από το Προεδρικό –με
αφορμή την έκρηξη στο Μαρί, το
ΑΚΕΛ έκανε λόγο για ακροδεξιούς
που εχθρεύονταν τον Δημήτρη
Χριστόφια και την Αριστερά. Μία
δεκαετία μετά, ο κυβερνών ΔΗΣΥ
κάνει λόγο για «5η φάλαγγα», ενώ
η Αλληλεγγύη πήγε ένα βήμα πιο
πέρα μιλώντας «για σχετιζόμενους
με Τούρκους τζιχαντιστές» για τα
μέλη της πρωτοβουλίας «Ως Δαμέ»,
που οργανώνουν μαζικές κινητο-
ποιήσεις, σε μια δύσκολη μάλιστα
συγκυρία λόγω και των μέτρων
εξαιτίας της πανδημίας. Μια πρό-
χειρη ματιά μεταξύ των ανθρώπων
που διαδήλωναν τις πρώτες ημέρες
έξω από το Προεδρικό αρκεί για
να αντιληφθεί κανείς πως δεν ήταν
όλοι ακροδεξιοί. Μια αντίστοιχη
ματιά στα μέλη της πρωτοβουλίας
των «Ως Δαμέ» αρκεί για να αντι-
ληφθεί κανείς πως, επ’ ουδενί, δεν
σχετίζονται με «εσωτερικούς εχ-
θρούς» που θέλουν να καταδολι-
εύσουν την Κυπριακή Δημοκρατία.
Μεταξύ, όμως, της κοινής λογικής
και της υπερβολής εξαιτίας του πο-
λιτικά τοξικού κλίματος ενόψει των
βουλευτικών εκλογών, εύκολα αν-
τιλαμβάνεται κάποιος τα όρια της
ιδεολογικής περιχαράκωσης: Στο
Προεδρικό το 2011 οι αρχικά αγα-
νακτισμένοι πολίτες υποχώρησαν
υπό το βάρος της «επικάθησης»
των πλέον ριζοσπαστικών τάσεων
(ΕΛΑΜ, νεολαίες του λεγόμενου
αντιομοσπονδιακού χώρου, αντι-
πολιτευόμενοι στο ΑΚΕΛ κομμα-
τικοί) μεταξύ τους.

Αντιστοίχως, η πρωτοβουλία
«Ως Δαμέ» απαρτίζεται από τις ανα-
κυκλώμενες τάσεις των νέων κοι-
νωνικών κινημάτων που έχουν ως
πολιτικό διακύβευμα μεταϋλιστικές
αξίες όπως π.χ. η πολυπολιτισμι-
κότητα και σαφές ιδεολογικό πρό-
σημο πέριξ της εξωκοινοβουλευτής
Αριστεράς, του αντιεξουσιαστικού
χώρου και της ριζοσπαστικής οι-
κολογίας. Η ιδεολογική περιχαρά-
κωση στη μικρή Κύπρο συχνά ξε-
κινάει εκεί που αρχίζουν και τα
όρια του ιστορικού αντιδεξισμού
και αντικομμουνισμού, όπως αυτά
διαμορφώθηκαν ως τάσεις μετά το
1960. Και φυσικά μεταξύ του «ψόφο
στον Χριστόφια» και του «εν Τουρ-
κολάγνοι αναρχοάπλυτοι» στις αρέ-
νες της δημόσιας σφαίρας μεσο-
λαβεί η λουμπενοποίηση της πο-
λιτικής ιδεολογίας, το Κυπριακό
ως βασικός διαμορφωτής τάσεων
(μεταξύ των πολέμιων και των υπέρ-
μαχων της λύσης) και φυσικά η μι-
κροπολιτική. Το πλέον παράδοξο
είναι πως στην, ξανά μικρή, Κύπρο
δεν αποκλείεται να υπάρξει το εξής
παράδοξο: Ο αγανακτισμένος πο-
λίτης εναντίον της κυβέρνησης
Χριστόφια το 2011 να συμμετέχει,
δέκα χρόνια μετά, στις πορείες του
«Ως Δαμέ» εναντίον της διαφθοράς.
Η «Κ» το διαπίστωσε.

Περί πολιτικής κουλτούρας
Στην Κύπρο η πολιτική κουλ-

τούρα αποτελεί ένα τεράστιο και
ενδιαφέρον πεδίο άντλησης παρα-
δόξων –σχεδόν συνυφασμένων
ιστορικά με τη γέννηση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας το 1960. Η
πολιτική κουλτούρα, ωστόσο, εμ-
περιέχει, σχεδόν πάντα, μια υπο-
κειμενική διάσταση, η οποία συν-
δέεται άρρηκτα με την κοινωνική,
ψυχολογική και συμπεριφορική
περιρρέουσα της πολιτικής σε μια

δεδομένη στιγμή. Στο παρόν, σχε-
δόν δύο μήνες πριν από τις βου-
λευτικές εκλογές και στο μέσον
μιας δεύτερης θητείας του κεντρο-
δεξιού ΔΗΣΥ, αυτό που επικρατεί
στην περιρρέουσα της πολιτικής
είναι δύο στοιχεία: Η διαφθορά και
η άσχημη τροπή των εξελίξεων στο
Κυπριακό. Η πρώτη, σχεδόν απο-
καλυπτική σε σχέση με τα όσα κατά
καιρούς βλέπουν το φως της δη-
μοσιότητας και η δεύτερη, εν δυ-
νάμει, ισοδύναμη με το ιστορικό
κλείσιμο του εθνικού θέματος με
τρόπο που μπορεί να εντάξει τη
ζωή, πολιτική και μη, στην Κύπρο
σε αχαρτογράφητα νερά για τα επό-
μενα χρόνια.

Η πολιτική κουλτούρα εξετάζει
σχεδόν πάντα τρία ποιοτικά στοι-
χεία:

α) τη σχέση κράτους και πολιτών,
η οποία στην Κύπρο βρίσκεται σε
σταθερή πορεία απαξίωσης, 

β) την παραδοσιακή και τη σύγ-
χρονη πολιτική συνείδηση των πο-
λιτών, με την Κύπρο να αποτελεί
ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα
συντέλεσης μιας συντηρητικής
στροφής σε πολλαπλά επίπεδα και 

γ) στη συμμετοχικότητα, για
την οποία η Κύπρος δεν φημίζεται
ως κοινωνία αλλά και ως εκλογικό
σώμα.

Το πλέον παράδοξο στην πολι-
τική κουλτούρα της Κύπρου, το

2021, είναι ο μη μετασχηματισμός
των πολιτικών δυναμικών σε εκλο-
γική πρόταση, η απουσία συνέχειας
είτε αυτό αφορά τον μετασχημα-
τισμό της Δεξιάς ή την πολιτική κε-
φαλαιοποίηση διαφόρων αριστερών
ή ριζοσπαστικών τάσεων και φυσικά
ο συντηρητισμός ως προς την πο-
λιτική πρακτική, που τέμνει ορι-
ζόντια όλα τα κοινοβουλευτικά κόμ-
ματα. Αρκεί να ρίξει κανείς μια πρό-
χειρη ματιά στην τρέχουσα προ-
εκλογική πέραν των Μέσων Κοι-
νωνικής Δικτύωσης ή των παρα-
δοσιακών ΜΜΕ. Τα τηλέφωνα έχουν
πάρει φωτιά –και η συντήρηση της
πελατείας, σε επίπεδο βάσης ή στο
πλαίσιοαναζήτησης νέας καλά κρα-
τούν για όλα τα κόμματα. 

Χτίζοντας στην πόλωση 
Αυτό πάντως που οι διαστάσεις

που έλαβε η όλη υπόθεση με τα
«περί νότου» της δήλωσης της πρω-
τοβουλίας «Ως Δαμέ» καταδεικνύει
πώς η εργαλειοποίηση της τοξικό-
τητας καλά κρατεί στην Κύπρο για
σκοπούς συσπείρωσης των πολι-
τικών κομμάτων σε μια συγκυρία,

μάλιστα, που η αποχή δείχνει να
επικρατεί μεταξύ των νέων ψηφο-
φόρων. Την ίδια στιγμή, ο ΔΗΣΥ
και εν γένει η Δεξιά στην Κύπρο,
στον ενδιάμεσο χώρο, στην αστική
και λαϊκή της έκφανση, αδυνατούν
να αξιολογήσουν τα νέα κινήματα,
βλέποντας παντού ΑΚΕΛικά φαν-
τάσματα.

Ως παραδοξότητα θα κατέγραφε
κανείς και πως το ίδιο το ΑΚΕΛ δεν
μπορεί να τους κατανοήσει –αν
και ιδεολογικά βρίσκονται εγγύτερα,
αδυνατώντας έτσι να αξιοποιήσει
πολιτικά αυτό για το οποίο κατη-
γορείται από την κυβέρνηση και
τον ΔΗΣΥ. Μεταξύ της τοξικότητας
και της πόλωσης, πάντως, το πώς
διαμορφώνεται το νέο πολιτικό σύ-
στημα στην Κύπρο δείχνει να απο-
κτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το
μέλλον. Αν και πολύ νωρίς για να
εξαγάγει κανείς ασφαλή συμπερά-
σματα, αυτό που καθίσταται σαφές
είναι πως πέραν των πελατειακών
δικτύων και της διαφθοράς είναι
ενδεικτική, στην Κύπρο, η παντελής
έλλειψη στοιχείων πολιτικού μον-
τερνισμού: Φιλελευθερισμός και

συναινετικό Κέντρο δεν μπορούν
να υπάρξουν ως game changers.
Ούτε πατριωτισμός χωρίς «κρεμά-
λες» και «τουρκολάγνους». Το Κυ-
πριακό τέμνει οριζόντια τα πάντα,
δημιουργώντας όχι μόνον στερε-
ότυπα αλλά και ιστορικά κατάλοιπα
διχασμού, όπως οι Ενωτικοί vs Μα-
καριακών την ταραχώδη δεκαετία
του ’70 ή οι νενέκοι vs οχιάδες του
2003-2004.

Αυτό, πάντως, που οι δρώντες
του πολιτικού συστήματος δεν
έχουν συνειδητοποιήσει ακόμη εί-
ναι τι θα συμβεί αν το Κυπριακό
πάψει να υφίσταται. Σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις το κενό ισχύος –ως κενό
εξουσίας στο συγκείμενο ενός πα-
ρακμιακού πολιτικού περιβάλλοντος
(άσχημο σενάριο στο εθνικό θέμα,
χειροτέρευση της οικονομικής συν-
θήκης, κ.λπ.) θα μπορούσε να δου-
λέψει τόσο δημιουργικά με το μπιγκ
μπανγκ ενός νέου πολιτικού συ-
στήματος ή και σε εντελώς αντίθετη
κατεύθυνση –με ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για τους κινδύνους που
εγκυμονούν για την ποιότητα του
δημοκρατικού πολιτεύματος. 

Τακτική πόλωσης ενόψει βουλευτικών
Πώς η πρωτοβουλία «Ως Δαμέ» έθεσε στο προσκήνιο την πολιτική κουλτούρα και τον μετασχηματισμό των κομμάτων

Προεδρικό, 2011. Οι αγανακτισμένοι πολίτες διαδηλώνουν μαζικά εναντίον της κυβέρνησης Χριστόφια με αφορμή
την φονική έκρηξη στο Μαρί. Δέκα χρόνια μετά, το 2021, πολίτες συμμετέχουν μαζικά σε εκδήλωση κατά της τερά-
στιας διαφθοράς στην Κύπρο. Στην Κύπρο οι μαζικές εκδηλώσεις διαμαρτυρίας εργαλειοποιούνται ως μέσον δαιμο-
νοποίησης του πολιτικού αντιπάλου και δεν καθίστανται φορείς αλλαγών. 

<<<<<<

Το πλέον παράδοξο στην
πολιτική κουλτούρα της
Κύπρου, το 2021, είναι ο
μη μετασχηματισμός των
πολιτικών δυναμικών σε
εκλογική πρόταση, η
απουσία συνέχειας είτε
αυτό αφορά τον μετα-
σχηματισμό της Δεξιάς ή
την πολιτική κεφαλαι-
οποίηση διαφόρων αρι-
στερών ή ριζοσπαστικών
τάσεων και φυσικά ο
συντηρητισμός ως προς
την πολιτική πρακτική.

Τέλος εποχής 
O αείμνηστος Καίσαρ Μαυρά-
τσας έγραφε στο μακρινό 1997
πως [...] ο διαχωρισμός των
δύο εθνοτήτων αρχίζει να γίνε-
ται αποδεκτός όχι μόνον σαν
τετελεσμένο γεγονός, αλλά –
υπό τις δεδομένες συνθήκες–
ως η καλύτερη εκδοχή». Ήταν
μια καλύτερη και πιο επιστημο-
νικά δοσμένη εκδοχή του
«εμείς ποδά, τζείνοι ποτζεί»
και τείνει, ως συμπέρασμα, να
δικαιώσει τον, πολύ μπροστά
από την εποχή του, κοινωνιο-
λόγο. Η συσσωρευμένη δια-
φθορά και το κλείσιμο του Κυ-
πριακού δείχνουν να ολοκλη-
ρώνουν και τον ιστορικό κύκλο
του ισχύοντος πολιτικού συ-
στήματος, ενός πολιτικού συ-
στήματος που συνήθιζε να ονο-
ματίζει τα κόμματα ως αμιγώς
προσωποπαγείς οντότητες,
π.χ. «το κόμμα του Κληρίδη»
και να επιβιώνει με ιστορικά
παράδοξα όπως η σύμπλευση
του ΑΚΕΛ με τον Μακάριο, με-
τά το 1960. Μέσα σε αυτές τις
συνθήκες, οι προσεχείς βου-
λευτικές εκλογές όχι μόνον
αποκτούν ξεχωριστή σημασία
αλλά, για τελευταία ίσως φορά,
θα καθορίσουν και το κλίμα
διεξαγωγής των προεδρικών
του 2023. Αυτό, πάντως, που
έμπειροι παρατηρητές σημει-
ώνουν είναι το εξής απλό, πως
η πόλωση θα συνεχίσει να σχη-
ματοποιείται στο κυπριακό πο-
λιτικό σκηνικό. Και ως διαμορ-
φωτικό στοιχείο του σε αυτή τη
μεταμοντέρνα εποχή που δεί-
χνει να έχουμε, ανεπιστρεπτί,
υπεισέλθει μένει να διαφανεί
και πώς θα διαμορφωθούν τα
πολιτικά της χαρακτηριστικά, οι
πολιτικές της πρακτικές και η
δημόσια ρητορική. Η όλη ιστο-
ρία με τους «Ως Δαμέ» πάντως
δείχνει από τη μία να θυμίζει
τους αγανακτισμένους πολίτες
του 2011 και από την άλλη να
επανακαθορίζει το παιχνίδι της
επιρροής –ως nuisance value
στην κλασική Πολιτική Επιστή-
μη. Το στοίχημα, πάντως, για
τις νέες γενιές, τους πολιτι-
κούς δρώντες και, κυριότερα,
την κοινωνία των πολιτών είναι
κατά πόσον θα υπάρξουν, στο
εγγύς μέλλον, πραγματική
«δυνατότητα παρενόχλησης»
(με την έννοια του Αrger Po-
tential) από τα νέα κινήματα. Η
ιστορική εμπειρία στην Κύπρο
έχει δείξει πως δεν έχει υπάρ-
ξει. Και, τέλος, το παράδειγμα
των Οικολόγων δείχνει, από τη
μέχρι στιγμής προεκλογική, να
μη χτίζει μια ιδεολογική βάση
ως αντίβαρο του διπόλου Δε-
ξιά-Αριστερά.
Το τέλος εποχής του κυπριακού
πολιτικού συστήματος δεν πρέ-
πει επ΄ουδενί να θεωρηθεί
ένα απομακρυσμένο σενάριο
στα επόμενα χρόνια. Όποιος το
αναγνώσει σωστότερα θα κα-
ταστεί, στο κυνικό παιχνίδι της
πολιτικής, παίκτης της νέας
εποχής. Με μία διαφορά αυτή
τη φορά, αν η διαφθορά είναι
λόγος για έναν πολιτικό να τερ-
ματίσει την καριέρα του –ακό-
μη και να φυλακιστεί, το Κυ-
πριακό είναι συνταγή για να
βρεθεί στα... αζήτητα της Ιστο-
ρίας. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η πραγματική μάχη ξεκινά την επο-
μένη της κάλπης», λένε στα πηγαδά-
κια τα στελέχη των κομμάτων, όχι

βεβαίως γιατί οι βουλευτικές εκλογές
είναι μία αδιάφορη εκλογική μάχη.
Κάθε άλλο. Το λένε γιατί μετά το απο-
τέλεσμα της κάλπης έπονται άλλα
εσωκομματικά ζητήματα για κάθε

κόμμα. Το εκλογικό αποτέλεσμα κάθε
κόμματος θα κρίνει όχι μόνο τη θέση
του στην κομματική σκακιέρα, αλλά
και τις εσωκομματικές ισορροπίες.
Εσωκομματικές ισορροπίες, καθώς

σε κάθε κόμμα υπάρχουν διαφωνίες,
διαφορές στελεχών, είτε σε θέμα φι-
λοσοφίας είτε σε θέμα ατζέντας που
επί του παρόντος κρύβονται μετά δυ-
σκολίας κάτω από το χαλί. 

Δρομολογεί εσωκομματικά ο Μάης 
Τα ποσοστά των βουλευτικών εκογών θα κρίνουν ποια πολιτικά κόμματα οδηγούνται σε εσωστρέφεια και νέα δεδομένα

Ζητήματα όπως Al Jazeera, χρυσά
διαβατήρια, χειρισμοί σε Κυπριακό,
σκάνδαλα διαφθοράς μαζί με τα
απόνερα της πανδημίας έβαλαν το
τελευταίο διάστημα τον ΔΗΣΥ σε
ένα τρενάκι του τρόμου με άγνω-
στη, όπως όλα δείχνουν, την κα-
τάληξη. Αυτή η δυσκολία αποτυ-
πώνεται και στις τελευταίες δημο-
σκοπήσεις, που δείχνουν τα ποσο-
στά του κυβερνώντος κόμματος να
πέφτουν και το ΑΚΕΛ να πλησιάζει
επικίνδυνα –σε σχέση με παλαι-
ότερες δημοσκοπήσεις– σήμανε
τον συναγερμό στην Πινδάρου.
Φταίει ο ΔΗΣΥ γι’ αυτό ή οι κυβερ-
νητικοί χειρισμοί; Αυτό το ερώτημα
επανέρχεται στα πηγαδάκια της
Πινδάρου και του Λόφου.

Ο ΔΗΣΥ θεωρεί υπαίτια την κυ-
βέρνηση, ενώ το Προεδρικό δυσα-
νασχετεί με την πλήρη αποστα-
σιοποίηση της Πινδάρου σε διά-

φορα ζητήματα. Όμως, όλο αυτό
που παρουσιάζουν οι δημοσκοπή-
σεις ίσως να δίνει την ερμηνεία
πως το κυβερνών κόμμα τρώει τόσα
χρόνια από το πολιτικό απόθεμα
που δημιουργήθηκε την περίοδο
2013-2017. Αυτή η διαφοροποίηση
κυβέρνησης και κόμματος, μπορεί
να είναι εν μέρει επίπλαστη –αρκεί
να ακούσει κανείς την οικειοποίηση
των κυβερνητικών επιδομάτων στα
προεκλογικά σποτ του ΔΗΣΥ– με
στόχο την περαιτέρω συσπείρωση
στις εκλογές, όμως, έχει και βάση.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ έστειλε
στο Προεδρικό το μήνυμα πως θα
πρέπει να γίνει επανεκκίνηση πριν
από τις εκλογές. Ένα μήνυμα που
μεταφράζεται από πολλούς με ανα-
σχηματισμό. Ο ανασχηματισμός
είναι κάτι που συζητείται άλλωστε
εδώ και μήνες εντός του Λόφου,
με αποκορύφωμα τους τελευταίους
μήνες όταν ο Πρόεδρος ένιωσε πο-
λιτική μοναξιά. Ανασχηματισμός
δεν φαίνεται να γίνεται πάντως
πριν από τις εκλογές, ωστόσο, είναι
πολύ πιθανός είτε τον Ιούνιο είτε
ακόμη και τον Σεπτέμβριο, αναλό-
γως και των εκλογικών ποσοστών
του Μαΐου. Ήδη υπάρχει η κόπωση,
υπάρχει και η δεδηλωμένη αποχώ-
ρηση υπουργών από τον πολιτικό
στίβο, όπως ο υπουργός Οικονομι-
κών Κωνσταντίνος Πετρίδης και
της Υγείας Κωνσταντίνος Ιωάννου.

Δεν αποκλείεται αυτοί οι δύο, που
πήραν στην πλάτη τους την παν-
δημία, να θελήσουν να αποχωρή-
σουν το επόμενο διάστημα. Υπάρχει
και η συζήτηση για την αποχώρηση
του Κυριάκου Κούσιου από τη θέση
του κυβερνητικού εκπροσώπου,
με κυβερνητικές, ωστόσο, πηγές
να εκτιμούν πως παρά τις έντονες
στιγμές που έχει με τον Πρόεδρο
δεν θα κάνει τελικώς ένα τέτοιο
βήμα.Υπήρξε και η σκέψη αποχώ-
ρησης του υπουργού Εξωτερικών
Νίκου Χριστοδουλίδη μετά τις εξε-
λίξεις στην Αμμόχωστο, ωστόσο,
κάτι τέτοιο πλέον απομακρύνεται.

Ένα κακό αποτέλεσμα στις βου-
λευτικές εκλογές θα δρομολογήσει
αναπόφευκτα αλλαγές στο κυβερ-
νητικό σχήμα, καθώς θα είναι δύ-
σκολη η διετία που μένει. Ένα κακό
αποτέλεσμα, όμως, με απώλεια
εδρών θα εντείνει και την εσωκομ-
ματική γκρίνια. Είτε αυτό αφορά
«τον νέο ρεαλισμό», τους κυβερ-
νητικούς χειρισμούς και το ένα
κλικ δεξιότερα που επιχειρείται
από τάσεις εντός του κόμματος. Το
κύριο πρόβλημα –βάσει δημοσκο-
πήσεων– για τον ΔΗΣΥ βρίσκεται
στην αστική Λευκωσία, η οποία
προφανώς παρακολουθεί με αμη-
χανία όσα τεκταίνονται στο Κυ-
πριακό, τα χρυσά διαβατήρια κ.ο.κ.
Η «Κ» έχει αναφέρει στο παρελθόν
πως υπάρχει μία εσωτερική κόντρα
φιλοσοφίας μεταξύ Λευκωσίας-Λε-
μεσού. Δεν πέρασε, άλλωστε, απα-
ρατήρητο το άρθρο του βουλευτή
του ΔΗΣΥ Μιχάλη Σοφοκλέους, ότι
οι Σεϋχέλλες, τα χρυσά διαβατήρια
και οι εικόνες αλαζονείας και νε-
ποτισμού πλήγωσαν το συναγερ-
μικό ακροατήριο.

Όλα αυτά αναμένεται πως θα
ενισχυθούν την επομένη των εκλο-
γών, αν το αποτέλεσμα είναι κακό.
Στο παρελθόν ίσως να έμπαινε κάτω
και το ενδεχόμενο αμφισβήτησης
του Αβέρωφ Νεοφύτου, ωστόσο,
αν λάβουμε υπόψη τα όσα διαδρα-
ματίστηκαν στις ευρωεκλογές, που
μόνο ο Γιώργος Παμπορίδης έθεσε
θέμα ηγεσίας κάτι τέτοιο δεν φαί-
νεται ιδιαίτερα πιθανό. Ο κύριος
διεκδικητής της ηγεσίας του ΔΗΣΥ
είναι άλλωστε ο Χάρης Γεωργιάδης,
ο οποίος είναι ιδιαίτερα κοντά στον
Νίκο Αναστασιάδη. Μία καλή κα-
τάταξη του κ. Γεωργιάδη θα του
δώσει ίσως το περιθώριο να διεκ-
δικήσει και την προεδρία. Ένα
κακό αποτέλεσμα, ακόμη και η μη
εκλογή του, θα του κλείσει επί του
παρόντος τον δρόμο για άλλες ευ-
γενείς φιλοδοξίες, αλλά θα κάψει
παράλληλα το διαχρονικό αφήγημα
του ΔΗΣΥ ότι διέσωσε την οικονο-
μία. Ένα καλό ποσοστό από την
άλλη, διασώζει τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου και ίσως τον ενισχύει για να
διεκδικήσει την προεδρία του 2023.
Σε ένα αντίθετο αποτέλεσμα, ανοί-
γει ο δρόμος για έναν υποψήφιο
ευρύτερης αποδοχής. 

Όταν το 2011, η κυβέρνηση Χρι-
στόφια είχε πέσει σε δυσμένεια,
είτε λόγω Μαρί είτε λόγω της οι-
κονομίας, ο Νίκος Αναστασιάδης
και ο ΔΗΣΥ άρχισαν να αποτελούν
την εναλλακτική επιλογή διακυ-
βέρνησης. Σήμερα που η κυβέρ-
νηση πιέζεται σοβαρά από τα σκάν-
δαλα, δεν φαίνεται να κεφαλαι-
οποιεί με τον ίδιο τρόπο την κυ-
βερνητική φθορά τόσο το ΑΚΕΛ
όσο και ο Άντρος Κυπριανού. Μόνο
το γεγονός ότι το καλύτερο σενάριο
σε ποσοστά για τον Μάιο είναι να
αγγίξει το 25% που είχε λάβει το
2016 και θεωρήθηκε τότε πανω-
λεθρία, είναι ενδεικτικό της κα-
τάστασης που επικρατεί στο κόμμα
της Αριστεράς. Μπορεί, λοιπόν,
σε αυτό το πλέγμα να αποτελέσει
την εναλλακτική πρόταση διακυ-
βέρνησης; 

Η αλήθεια είναι ότι έγιναν διορ-
θωτικές κινήσεις σε θέματα επι-
κοινωνίας. Καταγράφαμε την
ακαμψία του ΑΚΕΛ να συμβαδίσει
με τα νέα δεδομένα της πανδημίας,
όμως το τελευταίο διάστημα έκανε
κάποια βήματα βελτίωσης, με προ-
εκλογικά σποτ και –για τα ΑΚΕΛικά
δεδομένα– σχετική ελευθερία κι-
νήσεων στους υποψηφίους. Ζή-
τημα που μπαίνει κάτω και συζη-
τείται στη βάση, είναι το θέμα της
ανανέωσης. Δεν πέρασαν απαρα-
τήρητες οι δημοσκοπήσεις που
δείχνουν τον Άντρο Κυπριανού
να λαμβάνει πρωτιά αρνητικής
ψήφου. Και δεν πέρασαν απαρα-
τήρητες ιδιαίτερα βάσει και της
ευρύτερης κατάστασης που επι-
κρατεί. Ένα κακό εκλογικό απο-

τέλεσμα που συνδέεται με απώλεια
εδρών θα ενισχύσει τη δυσφορία
εντός του κόμματος. Υπενθυμίζεται
πως η πέμπτη έδρα στη Λευκωσία,
αυτή του Γιώργου Λουκαΐδη δη-
λαδή, είχε κερδηθεί πριν από πέντε
χρόνια με 50 ψήφους.

Ένα ενδεχόμενο απώλειας μιας
έδρας, με κάποιον από τα πρωτο-
κλασάτα στελέχη να μένει εκτός,
θα ενισχύσει την γκρίνια. Σε πε-
ρίπτωση δε ανατροπών δεν απο-
κλείεται να τεθεί και θέμα πλήρους

ανανέωσης, αν ληφθεί υπόψη ότι
τον Ιούνιο θα γίνει το εκλογικό
συνέδριο του κόμματος. Άλλωστε,
μετά το αποτέλεσμα του 2016 είχε
κατατεθεί η πρόταση για πρόωρο
εκλογικό συνέδριο, το οποίο στή-
ριξαν μεταξύ άλλων οι βουλευτές
Ανδρέας Καυκαλιάς, Κώστας Κώ-
στα και Γιώργος Γεωργίου (νυν
ευρωβουλευτής). Πρόταση που
τότε δεν είχε πλειοψηφικό ρεύμα,
όμως δεν αποκλείεται να αποκτή-
σει τώρα.

Δεν πρέπει να αγνοείται ότι
όταν ξεκαθάρισε πως θα παραμεί-
νει στο πηδάλιο του κόμματος,
όπως είπε ο Άντρος Κυπριανού,
ήταν επειδή επίκεινται εκλογές.
Το συνέδριο πήρε παράταση και
με δεδομένο ότι οι εκλογές θα απο-
τελούν παρελθόν, δεν αποκλείεται
να γίνουν δεύτερες σκέψεις για
την παραμονή του.Το ερώτημα
είναι ποιοι αναμένεται να διεκδι-
κήσουν ή να αμφισβητήσουν τον
γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρο Κυπριανού.
Θεωρητικά, οι δύο δελφίνοι, οι
Στέφανος Στεφάνου και Γιώργος
Λουκαΐδης, ανήκουν στη Γραμ-
ματεία και ενδεχομένως να πάρουν
μερίδιο ευθύνης για το εκλογικό
αποτέλεσμα. Σε αυτό το σενάριο
δεν αποκλείεται να βρεθεί κάποιο
άλλο στέλεχος ως σφήνα. Στο κά-
δρο της διαδοχής μπαίνουν και ο
βουλευτής Λευκωσίας Άριστος
Δαμιανού, αλλά και ο επαρχιακός
γραμματέας Λευκωσίας Χρίστος
Χριστοφίδης.

Ο πρώτος χρησιμοποιώντας τη
δυναμική που έχει αποκτήσει από
το κοινοβούλιο και ο δεύτερος
χρησιμοποιώντας την άνοδο που
είχε η επαρχία Λευκωσίας στις τε-
λευταίες εκλογικές αναμετρήσεις,
από όταν ανέλαβε τη θέση.  Σε
ένα κακό αποτέλεσμα, θα είναι
βεβαίως και δύσκολη η όποια προ-
οπτική συνεργασίας του ΑΚΕΛ με
άλλα κόμματα. Σε ένα καλό απο-
τέλεσμα το ΑΚΕΛ μπορεί να δη-
μιουργήσει τις συνθήκες συνερ-
γασίας για εναλλακτική επιλογή
διακυβέρνησης το 2023, θέτοντας
τους δικούς του όρους.

Τα αποτελέσματα των δημοσκοπήσεων μπορεί
να προκάλεσαν πονοκέφαλο στους δύο μεγάλους,
όχι όμως και στο ΔΗΚΟ. Η αποχώρηση τριών
πρωτοκλασάτων στελεχών και βουλευτών, είχε
προκαλέσει ανησυχία πως το κόμμα του Κέντρου
πάει προς πλήρη διάσπαση. Αυτό, επί του πα-
ρόντος, δεν φαίνεται στη δημοσκόπηση. Ίσως
και το «δώστε τους φακέλους στον ελεγκτή» βοή-
θησε επικοινωνιακά το ΔΗΚΟ, όπως λένε πολιτικοί
αναλυτές. Αυτό άλλωστε υποστηρίζουν στελέχη
του ΔΗΣΥ, αν και δεν αποκλείουν το ενδεχόμενο
να υπάρχει κρυφή ψήφος στη ΔΗΠΑ. Το αποτέ-
λεσμα του Μαΐου θα κρίνει πολλά. Πρώτα από
όλα θα κρίνει ποιος θα είναι ο ρόλος του Νικόλα
Παπαδόπουλου στην κομματική σκακιέρα και
δευτερευόντως πόσο ελέγχει το κόμμα. Στην
εκλογική μάχη έχουν ριχτεί όλοι οι στενοί του
συνεργάτες, πλην του Άθου Αντωνιάδη που επέ-
λεξε από νωρίς να μείνει εκτός. 

Στη Λευκωσία γίνεται η μάχη των μαχών. Ρί-
χνεται η αναπληρώτρια πρόεδρος του κόμματος
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, ο Χρύσης Παντελίδης
και ο αντιπρόεδρος του ΔΗΚΟ Μιχάλης Δαμιανός.
Μαζί τους και ο αριστίνδην Γιώργος Κουντούρης.
Η κοινή συνισταμένη αυτών, είναι ότι όλοι βρί-
σκονται κοντά στον Νικόλα Παπαδόπουλο. Η
μεγάλη εσωκομματική μάχη θεωρείται πως θα
δοθεί μεταξύ της Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και
του εξ απορρήτων του Νικόλα, Χρύση Παντελίδη.
Το αποτέλεσμα των δύο θα κρίνει και τη συνέχεια
εσωκομματικά. Δεν πέρασε απαρατήρητο άλλωστε
από τον στενό περίγυρο της Χριστιάνας Ερωτο-
κρίτου, όπως τον Μανώλη Κυριάκου που πλέον
είναι εκτός ΔΗΚΟ, το γεγονός ότι ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος επέλεξε να συναντήσει στην Αθήνα
με τον Χρύση Παντελίδη τον πρωθυπουργό της
Ελλάδας και την πρόεδρο της Ελληνικής Δημο-
κρατίας. Κίνηση που σημειολογικά έστειλε μη-
νύματα στους ΔΗΚΟϊκούς. 

Στην επαρχία Κερύνειας διεκδικεί ο στενός
συνεργάτης του Νικόλα Παπαδόπουλου, οΓιώργος
Σολωμού. Η υποψηφιότητα είχε ξεσηκώσει αν-
τιδράσεις και θεωρείται πως αποτέλεσε τον λόγο
για τον οποίο αποχώρησε ο Αδάμος Ασπρής.
Έχει ενδιαφέρον, λοιπόν, να διαφανεί κατά πόσο
ο ίδιος θα επαναφέρει την έδρα της Κερύνειας
στο ΔΗΚΟ. Υπενθυμίζεταιπως ο ίδιος παραιτήθηκε
από τη θέση του διευθυντή του γραφείου του
Νικόλα Παπαδόπουλου για να διεκδικήσει βου-
λευτική έδρα και αυτό έχει τη δική του σημασία
για το μέλλον. Ζητήματα ενδεχομένως να προ-
κληθούν και στη Λεμεσό στην οποία μαίνεται η

μάχη των μαχών και ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ κρατά
αποστάσεις ασφαλείας. Είναι γνωστό πως οι Πα-
νίκος Λεωνίδου και Παύλος Μυλωνάς βρίσκονται
σε ανταγωνισμό στην επαρχία και το αποτέλεσμα
θα έχει τη δική του σημασία για τη συνέχειά
τους εντός του κόμματος. Ο Παύλος Μυλωνάς
για πρώτη φορά διεκδικεί με το ΔΗΚΟ και ένα
καλό αποτέλεσμα θα καταδείξει την πλήρη εν-
σωμάτωσή του εντός του ΔΗΚΟ, αλλά και την
προσθήκη ενός πιο σκληρού ακροατηρίου στους
κόλπους του ΔΗΚΟ.

Από το κάδρο δεν παραλείπεται και η δυναμική
του Νεόφυτου Χαραλαμπίδη, όπου ένα καλό απο-
τέλεσμα διατηρεί την πιο παραδοσιακή ΔΗΚΟϊκή
τάση κοντά. Στοίχημα για τον Νικόλα Παπαδό-
πουλο είναι και η εκλογή των στενών του συ-
νεργατών. Είχε δεινοπαθήσει, άλλωστε, στο πα-
ρελθόν με την κοινοβουλευτική ομάδα που δεν
έλεγχε και δεν θέλει αυτό το σενάριο να επανα-
ληφθεί. Σε ένα αντίθετο σενάριο, μη εκλογής
τους, αυτό θα μεταφραστεί και ως δυσαρέσκεια
των ΔΗΚΟϊκών, απέναντι στην ηγεσία. Το μήνυμα
πως ο Νικόλας Παπαδόπουλος δεν ελέγχει το
ΔΗΚΟ ενδεχομένως να κλείσει και το σενάριο
περαιτέρω φιλοδοξιώντου. Ένα κακό αποτέλεσμα
ενδεχομένως να ενισχύσει την γκρίνια αλλά και
τη φιλοδοξία κάποιων, όπως του Κώστα Μαυρίδη,
να διεκδικήσουν απέναντι στον κ. Παπαδόπουλο
την προεδρία του κόμματος.

Στον ΔΗΣΥ συζητούν
ανασχηματισμό

<<<<<<

Δεν αποκλείεται ανανέω-
ση της κυβέρνησης μετά
τις εκλογές αναλόγως
και του αποτελέσματος.

<<<<<<

Ο Αβέρωφ, η σειρά
κατάταξης του Χάρη
και η επόμενη μέρα.

Δεν αποκλείεται να ενισχυθεί η γκρίνια και η εσωστρέφεια στο ενδεχόμενο
απώλειας εδρών, κάτι που δεν αποκλείεται.

Το μετέωρο βήμα του Άντρου Κυπριανού

Το ποσοστό και οι έδρες ενδεχομένως να δρομολογήσουν νέες εξελίξεις
στο εκλογικό συνέδριο του Ιουνίου.

<<<<<<

Το κακό 25% των βου-
λευτικών του 2016, σή-
μερα θεωρείται το καλύ-
τερο σενάριο.

<<<<<<

Οι δελφίνοι για τη Γενι-
κή Γραμματεία δεν πε-
ριορίζονται στους Στε-
φάνου και Λουκαΐδη.

Θεοπέμπτου
σε ναρκοπέδιο
Η ανάληψη της Προεδρίας των
Πρασίνων από τον Χαράλαμπο Θεο-
πέμπτου είχε προκαλέσει σε πολ-
λούς την αίσθηση πως το Κίνημα θα
αλλάξει στάση στο Κυπριακό, υιο-
θετώντας μία πιο μετριοπαθή προ-
σέγγιση. Αυτή την αίσθηση ενίσχυ-
σε και η επιλογή των Ατταλίδου και
Καλαβανά, γνωστές για τις επανα-
προσεγγιστικές τους θέσεις στο Κυ-
πριακό. Οι θέσεις του κ. Πιττακάρα
που χαρακτήριζε Τούρκο τον γ.γ.
του ΑΚΕΛ, ο Πανίκος Σταυριανός
που διαφωνούσε με το Σύμφωνο
Συμβίωσης επανέφεραν το ερώτη-
μα του τι τελικά πρεσβεύει το Κίνη-
μα των Πρασίνων, με αφορμή βε-
βαίως και την ανάρτηση του Μιχάλη
Παρασκευά εναντίον της Έμιλυς
Γιολίτη. Όλη αυτή η συζήτηση για το
αν Οικολόγοι αλλάζουν, προκάλεσε
αντιδράσεις σε στελέχη που χρονο-
λογούνται εντός Κινήματος και πρό-
σκεινται περισσότερο στον Γιώργο
Περδίκη. Ο τελευταίος είχε ξεκαθα-
ρίσει πως το Κίνημα δεν πρόκειται
να αλλάξει θέσεις εξαιτίας της αλ-
λαγής σκυτάλης και αυτό φρόντισε
να διαβεβαιώσει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο Χαράλαμπος Θεο-
πέμπτου. Ήδη υπάρχουν στελέχη
που νιώθουν παραγκωνισμένα από
τη νέα κατάσταση πραγμάτων, αλλά
και από την περιρρέουσα που θέλει
τα νέα πρόσωπα του ψηφοδελτίου
να αναλαμβάνουν τα ηνία του κόμ-
ματος την επομένη των εκλογών.
Δεν πέρασε απαρατήρητη άλλωστε
και η ανάρτηση του παλαιού στελέ-
χους των Πρασίνων Άθου Αγαπητού
ότι έμαθε από τα δημοσιεύματα ότι
δεν θα είναι υποψήφιος. Το αποτέ-
λεσμα του Μαΐου θα κρίνει ποιοι μέ-
νουν, ποιοι φεύγουν από το Κίνημα
και ποιο χαρακτήρα θα έχουν τελικά
οι Πράσινοι. Θα κρίνει και ποια θα
είναι η θέση του Χαράλαμπου Θεο-
πέμπτου στη σκακιέρα και αν έχει
επιτυχώς αποφύγει τις νάρκες που
όπως λένε του έχουν στήσει εντός
του κόμματος ή όχι.

Ποιους ελέγχει ο Νικόλας; 

Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ δεινοπάθησε από τον μη
έλεγχο της κοινοβουλευτικής ομάδας και πλέον θέ-
λει να έχει τον έλεγχο.
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Το διακύβευμα του διακυβεύοντος μέλλοντος 
Είμαστε 55 μέρες πριν από τις βου-
λευτικές εκλογές. Σε μια περίεργη
προεκλογική εκστρατεία, πρωτό-
γνωρη όπως και όλη μας η ζωή
τους τελευταίους 13 μήνες. Σε αυτό
το περιβάλλον, λοιπόν, τα πλείστα
κόμματα, κινήματα, υποψήφιοι
βουλευτές επιλέγουν συνειδητά
να κτίσουν την προεκλογική τους
εκστρατεία μέσα στο βουητό, τη
λάσπη και τον αρνητισμό. Θέλουν
να στείλουν τους πολίτες στις κάλ-
πες με αρνητική ενέργεια και ψυ-
χολογία. Δεν θα σχολιάσω τον τα-
κτικισμό αυτό. Τον επισημαίνω
απλώς. Προφανώς διαφωνώ. Όχι
γιατί στρέφουν τα «βλήματα» κατά
τις κυβέρνησης και του Δημοκρα-
τικού Συναγερμού, αυτή είναι η
δουλειά τους άλλωστε, αντιπολί-
τευση κάνουν. Διαφωνώ, γιατί
απλούστατα με την τακτική αυτή

«σκοτώνουν» την πολιτική διερ-
γασία, δολοφονούν την ελπίδα και
την προοπτική. 

Η συνθήκη της πανδημίας δυ-
στυχώς μας άφησε ανεπηρέαστους.
Συνεχίζουμε να πολιτευόμαστε
όπως προηγουμένως. Συνεχίζουμε
να ριχνόμαστε στο ρινγκ, αγνο-
ώντας τις προτεραιότητες και τις
έγνοιες των πολιτών. Δεν έχω σκο-
πό να επαναλάβω τα όσα κατέ-
γραψα σε προηγούμενο άρθρο,
για το χάσμα μεταξύ των πολιτών
και των πολιτικών. Αλλά, δυστυ-
χώς, χάσαμε και την πυξίδα και
τον εξάντα και τον ανεμοδείκτη. 

Κάνουμε μια προεκλογική με
την αντιπολίτευση να επιμένει
και να μιλά για το παρελθόν. Για
όσα έγιναν στο παρελθόν και προ-
φανώς τα όσα έγιναν στραβά. Με
ένα στείρο μηδενισμό και μια ισο-

πέδωση αδικαιολόγητη αρνείται
να αναγνωρίσει έστω μερικά από
τα καλά που έγιναν. Έστω αυτά
που φαίνονται διά γυμνού οφθαλ-
μού, έστω αυτά που είναι μετρή-
σιμα και συγκρίσιμα σε πολύ κα-
λύτερο επίπεδο σε σχέση με τις

υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης.
Σε αυτή τη λογική της λαίλαπας,
χρειάζεται να αντισταθούμε και
να μη λειτουργούμε με κεκτημένη
ταχύτητα. Χρειάζεται να βάλουμε
κάτω τι θέλουμε να κάνουμε. Να
αναπτύξουμε πρόταση για τα επό-
μενα χρόνια, για τις επόμενες δε-
καετίες. 

Βεβαίως χρειάζεται να αναφέ-
ρουμε, ταυτόχρονα ή και προ-
ηγουμένως, το διακύβευμα για αυ-
τές τις βουλευτικές εκλογές. Που,
όπως και σε όλες τις βουλευτικές
αναμετρήσεις, δεν είναι τόσο ξε-
κάθαρο όσο είναι στις προεδρικές
εκλογές. Χρειάζεται να αναφέρου-
με πως δεν κρίνεται η διακυβέρ-
νηση της χώρας, δεν εκλέγουμε
πρόεδρο της Δημοκρατίας, δεν
εκλέγουμε τον διαπραγματευτή
για το Κυπριακό. Εκλέγουμε βου-

λευτές. Και το ερώτημα είναι τι
σόι Βουλή θέλουμε. Θέλουμε μια
Βουλή που θα ενισχύει τη σοβα-
ρότητα και την υπευθυνότητα, ή
μια Βουλή όπου θα επικρατήσει
το χάος και ο λαϊκισμός; Θέλουμε
μια Βουλή που θα επιτρέψει στους
συμπολίτες μας να αναπνέουν με
σταθερούς παλμούς την ημέρα
μετά την πανδημία ή θα χρει-
αστούμε τεχνική υποστήριξη από
αναπνευστήρα; 

Σήμερα χρειάζεται να δώσουμε,
με όσα θα αναφέρουμε τις επόμε-
νες 55 μέρες, την προοπτική μέσα
από την πρόταση για την επόμενη
μέρα. Να μιλήσουμε για την παι-
δεία και την κοινωνία, για τον πο-
λιτισμό και την υγεία, για τη βελ-
τίωση της καθημερινότητάς μας,
για το περιβάλλον και την ανά-
πτυξη. Όχι με μεγάλα, παχιά και

ανεφάρμοστα λόγια, όχι ως υπο-
ψήφιοι πρόεδροι της Δημοκρατίας,
αλλά ως υποψήφιοι βουλευτές των
κομμάτων μας, που θέλουμε να
φτιάξουμε τον τόπο μας, για εμάς
και τα παιδιά μας. Να καταλάβουμε
και να καταγράψουμε τις ανησυ-
χίες, τις έγνοιες τις προτεραιότητες
των συμπολιτών μας. Η πολιτική
δεν είναι πυρηνική φυσική. Είναι
κυρίως κοινή λογική. Που όταν
εφαρμόζεται με ειλικρίνεια και εν-
συναίσθηση, μειώνει την απόστα-
ση πολιτών και πολιτικών. Αυτό
είναι για εμένα, το διακύβευμα το
εκλογών. Αυτό είναι το διακύβευμα
για το αύριο. 

O κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι 
βουλευτής Λευκωσίας, εκπρόσωπος 
Τύπου του ΔΗΣΥ 
twitter: @dmdemetriou

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ο Απρίλιος ενδεχομένως να απο-
δειχθεί η καθοριστικότερη περίο-
δος για την εξέλιξη της πανδημίας
και την αποτελεσματικότητα των
προσπαθειών που καταβάλλονται
για αναχαίτισή της, σε τοπικό και
παγκόσμιο επίπεδο. Η έξαρση των
κρουσμάτων έχει σημάνει συνα-
γερμό στην Ευρώπη, προκαλώντας
έντονο προβληματισμό στα περισ-
σότερα κράτη, τα οποία το ένα
μετά το άλλο αντί να προχωρούν
σε χαλαρώσεις ένα χρόνο μετά την
εμφάνιση της πανδημίας, εντείνουν
τα περιοριστικά μέτρα. Την ίδια
ώρα στην Κύπρο η εικόνα είναι
διαφορετική, χωρίς αυτό να ση-
μαίνει πως δεν συνεχίζουν να υπάρ-
χουν έντονες ανησυχίες για το εν-
δεχόμενο μιας νέας έξαρσης της
πανδημίας, ένα σενάριο που τείνει
κα καταστεί εφιάλτης για κυβέρ-
νηση και επιδημιολόγους. Οι βη-
ματισμοί που γίνονται από αρχές
Φεβρουαρίου μέχρι και σήμερα
στο κομμάτι αποκλιμάκωσης των
περιορισμών, δεν επιτρέπουν εφη-
συχασμό, τουλάχιστον μέχρι να
ολοκληρωθεί ο εμβολιασμός ενός
σημαντικού ποσοστού του πλη-
θυσμού, εξέλιξη που χρονικά το-
ποθετείται αρχές Μαΐου. 

Με τα δεδομένα αυτά το μεγάλο
στοίχημα για τη Λευκωσία είναι οι
επόμενες 40 με 50 ημέρες, προκει-
μένου αφενός η πανδημία να συγ-
κρατηθεί τουλάχιστον στα σημε-
ρινά επίπεδα και να μην αυξηθεί
η πίεση στο σύστημα υγείας και
αφετέρου να μειωθεί η πίεση που
ασκούν στον πληθυσμό τα περιο-
ριστικά μέτρα, ειδικότερα μέσα
στην περίοδο του Πάσχα. Στην
προσπάθεια αυτή κυβέρνηση και
επιδημιολόγοι συγκλίνουν πως

υπάρχουν κάποια πλεονεκτήματα
που δικαιολογούν ένα κλίμα αισιο-
δοξίας. Ανάμεσα σε αυτά και τα ra-
pid test. Από τις 16 Νοεμβρίου 2020
που ξεκίνησανοι υγειονομικοί έλεγ-
χοι, μέχρι και την Πέμπτη 1 Απρι-
λίου 2021 πραγματοποιήθηκαν συ-
νολικά 3.214.575 τεστ, αριθμός ιδι-
αίτερα μεγάλος σε αναλογία πλη-
θυσμού.

Τα «πλεονεκτήματα»
Επιχειρώντας κάποιος μια απλή

σύγκριση της κυπριακής πραγμα-
τικότητας της πανδημίας με την
αντίστοιχη άλλων ευρωπαϊκών
κρατών, το πρώτο που διαπιστώνει
είναι η αντίθετη κατεύθυνση στο
θέμα διαχείρισής της. Από την πε-
ρασμένη εβδομάδα δειλά – δειλά
σε αρκετά κράτη μέλη της Ε.Ε. άρ-
χισε να γίνεται λόγος για τέταρτο
κύμα της πανδημίας με ό,τι αυτό
συνεπάγεται. 

Στη Γερμανία μεγάλος μέρος
της χώρας επιστρέφει σε αυστηρή
καραντίνα. Στην Ιταλία ο προσα-
νατολισμός είναι η διατήρηση του
αυστηρού πλαισίου απαγορεύσεων
και περιορισμών μέχρι αρχές του
επόμενου μήνα. Το ίδιο και στη
Γαλλία, όπου αρκετές περιοχές
μπαίνουν σε καραντίνα. Η Πολωνία
κλείνει βασικούς τομείς της κοι-
νωνικής ζωής, με ανοιχτό το εν-
δεχόμενο να παγώσει τις αφίξεις
στα νότια σύνορά της. Στην Πορ-
τογαλία με απόφαση του κοινο-
βουλίου δόθηκε δεκαπενθήμερη
παράταση στην κατάσταση ανάγ-
κης, ενώ την ίδια πρακτική ακο-
λουθούν Ρουμανία και Ουγγαρία.
Η Κύπρος, εδώ και δύο μήνες σχε-
δόν, βρίσκεται σε πορεία σταδιακής
αποκλιμάκωσης, με στενή παρα-
κολούθηση της πανδημίας και ετοι-
μότητα παρέμβασης στο ενδεχό-

μενο έξαρσης. Η διαπιστωμένη
σταθεροποίηση των επιδημιολο-
γικών δεδομένων από τις 8 Φε-
βρουαρίου που ξεκίνησαν οι χα-
λαρώσεις, αποδίδεται σε πέντε πα-
ράγοντες-πλεονεκτήματα. Πρώτο,
την έγκαιρη λήψη μέτρων, όταν η
υπόλοιπη Ευρώπη βρισκόταν σε
διαδικασία μερικής αποκλιμάκω-
σης, δεύτερο στο εκτεταμένο πρό-
γραμμα ιχνηλάτησης του ιού από
τον περασμένο Νοέμβριο με τα ra-

pid test, τρίτο στην απουσία δομών
που ευνοούν τις μαζικές συναθροί-
σεις π.χ. μέσα μαζικής μεταφοράς,
τέταρτον στα μέτρα υγειονομικών
ελέγχων στα αεροδρόμια, και πέμ-
πτον στις καιρικές συνθήκες. 

Τα rapid test
Από τα πέντε πλεονεκτήματα

που φαίνεται ότι έχουν επιτρέψει
να παρουσιάζει η Κύπρος μια δια-
φορετική εικόνα από αρκετές ευ-
ρωπαϊκές χώρες, τα τεστ ταχείας
ανίχνευσης αντιγόνου (antigen ra-
pid test) φαίνεται να έχουν δια-
δραματίσει τον πιο καθοριστικό
ρόλο. Εκτίμηση η οποία ενισχύεται
από την υιοθέτηση της συγκεκρι-
μένης πρακτικής και από άλλες χώ-
ρες, όπως η Ελλάδα, ή η Γερμανία.
Το πρόγραμμα μαζικών rapid test
που εφαρμόζεται από τις 16 Νοεμ-
βρίου 2020, επέτρεψε στις κυπρια-
κές υγειονομικές υπηρεσίες να
έχουν ξεκάθαρη εικόνα για την πο-
ρεία της πανδημίας και να παρεμ-
βαίνουν άμεσα εκεί όπου υπήρχε
ανάγκη. Ο αριθμός των rapid test
που έχουν γίνει (3.214.575 ), συν-
δέεται με την αποτελεσματικότητα
της συγκεκριμένης μεθόδου ιχνη-

λάτησης, η οποία δεν παρουσιάζει
μεγάλο βαθμό δυσκολίας, ένεκα
και των πληθυσμιακών δεδομένων
της Κύπρου.

Lockdown
Εκ του αποτελέσματος φαίνεται

πως η χρονική επιλογή λήψης και
σταδιακής κλιμάκωσης των πε-
ριοριστικών μέτρων στις αρχές
Ιανουαρίου λειτούργησε θετικά
ώστε να παρατηρείται σήμερα μια
σχετική ύφεση της πανδημίας σε
βασικούς δείκτες, όπως η θετικό-
τητα, όπου με εξαίρεση κάποιες
ημερήσιες εξάρσεις έχει υποχω-
ρήσει κάτω από το 0,80%. Την πε-
ρίοδο που η Κύπρος βάδιζε προς
το δεύτερο lockdown, αρκετές από
τις χώρες που σήμερα παρουσιά-
ζουν επιδείνωση της πανδημίας
βρίσκονταν σε φάση σταδιακής
χαλάρωσης των περιοριστικών μέ-
τρων. Βεβαίως, στην κατάσταση
που έχει δημιουργηθεί, συνέβαλε
σε μεγάλο βαθμό και η αδυναμία
των φαρμακευτικών εταιρειών να
ανταποκριθούν στις παραδόσεις
ποσοτήτων εμβολίων, μια εξέλιξη
που αποδυνάμωσε το βασικό όπλο
καταπολέμησης της πανδημίας,

δηλαδή τον έγκαιρο εμβολιασμό
του πληθυσμού. 

Συναθροίσεις
Ο άλλος παράγοντας-πλεονέκτη-

μα για περιορισμό της νόσου, η
αποφυγή συνωστισμού δηλαδή,
δεν θα είχε λειτουργήσει, εάν η Κύ-
προς αντιμετώπιζε τα ίδια προβλή-
ματα που αντιμετώπισαν άλλες ευ-
ρωπαϊκές πόλεις με την καθημερι-
νότητα των πολιτών τους. Η απου-
σία δημόσιων συγκοινωνιών θεω-
ρείται ένας παράγοντας που περιό-
ρισε την εξάπλωση της πανδημίας
και επέτρεψε την αποτελεσματική
ιχνηλάτηση επαφών επιβεβαιωμέ-
νων κρουσμάτων. Στα προληπτικά
μέτρα συγκαταλέγονται και οι αυ-
στηροί έλεγχοι που εφαρμόσθηκαν
στις πύλες εισόδου της Κύπρου, με
έμφαση τα αεροδρόμια. Σε αντίθεση
με την πρώτη περίοδο της πανδη-
μίας όπου διαπιστώθηκε διασπορά
του ιού από πρόσωπα που έφθαναν
στην Κύπρο, οι υγειονομικοί έλεγχοι
στις αφίξεις περιόρισαν σημαντικά
τη διασπορά του ιού στην κοινό-
τητα, κάτι που φαίνεται και από τις
ημερήσιες επιδημιολογικές αναφο-
ρές του Υπουργείου Υγείας.

<<<<<<<

Θέλουμε μια Βουλή 
που θα επιτρέψει 
στους συμπολίτες μας 
να αναπνέουν με σταθε-
ρούς παλμούς την 
ημέρα μετά την πανδη-
μία ή θα χρειαστούμε 
τεχνική υποστήριξη 
από αναπνευστήρα;

Το μεγάλο
στοίχημα 
στη διαχείριση 
της πανδημίας
Aποκλιμάκωση μέτρων την ώρα που τα 
lockdowns κλειδώνουν ξανά την Ευρώπη

Σύμφωνα με στοιχεία της «Κ», από τον περασμένο Νοέμβριο μέχρι και την περασμένη Πέμπτη, πραγματοποιήθηκαν συνολικά πάνω από 3 εκατομμύρια ra-
pid test, αριθμός μεγάλος που επέτρεψε την έγκαιρη ιχνηλάτηση του ιού.

<<<<<<<

Τα επιδημιολογικά 
δεδομένα της περασμέ-
νης Παρασκευής 
είναι ενδεικτικά του 
ρευστού κλίματος που
επικρατεί. Σε σύνολο
59.144 τεστ εντοπίστη-
καν 705 νέα κρούσματα,
αριθμός διπλάσιος από
την προηγούμενη 
μέρα και με ποσοστό
θετικότητας στο 1,33%.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Είναι ο εμβολιασμός υποχρεωτικός;

Στο σύντομο αυτό άρθρο σκοπός
μου είναι να παραθέσω τις νο-
μικές διατάξεις σε σχέση με το

πιο πάνω ερώτημα, έτσι ώστε να
μπορέσει να γίνει μια συζήτηση,
στην εξισορρόπησή της ατομικής
ελευθερίας με την έννοια της δη-
μόσιας υγείας.Τόσο το Σύνταγμα
όσο και οι Διεθνείς Συνθήκες προ-
στασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
κατοχυρώνουν την προστασία του
ατόμου από την επέμβαση του κρά-
τους. Συγκεκριμένα, το Άρθρο 8 του
Συντάγματος διασφαλίζει την απα-
γόρευση, μεταξύ άλλων, από την
ταπεινωτική μεταχείριση και το Άρ-
θρο 15 την προστασία της ιδιωτικής
ζωής. Η τελευταία παρέχει στο κρά-
τος, μεταξύ άλλων, το δικαίωμα της
ρύθμισής της σε σχέση με τη δη-
μόσια υγεία. Παρόμοιες πρόνοιες
βρίσκονται στην Ευρωπαϊκή Σύμ-
βαση Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
όπου το Άρθρο 3 απαγορεύει την
ταπεινωτική μεταχείριση. Διασφα-
λίζεται, επίσης, η ιδιωτική ζωή κάτω
από το Άρθρο 8 επιτρέποντας πε-
ριορισμούς που είναι αναγκαίοι στη
δημοκρατική κοινωνία έχοντας υπό-

ψη, μεταξύ άλλων, την προστασία
της υγείας. 

Τέλος, υπάρχει συγκεκριμένη
Διεθνής Σύμβαση για τα Ανθρώπινα
Δικαιώματα και τη Βιοϊατρική του
Οβιέδο στην οποία το Άρθρο 5 ρητά
αναφέρει ότι «Επέμβαση σε θέματα
υγείας μπορεί να υπάρξει μόνον
αφού το ενδιαφερόμενο πρόσωπο
δώσει την ελεύθερη συναίνεσή του,
κατόπιν προηγούμενης σχετικής
ενημέρωσής του». Στην ίδια Σύμ-
βαση, το Άρθρο 26 επιτρέπει την
ύπαρξη περιορισμών διά νόμου που
είναι αναγκαίοι σε μια δημοκρατική
κοινωνία για, μεταξύ άλλων, την
προστασία της δημόσιας υγείας.

Είναι φανερό ότι το προαναφε-
ρόμενο πλαίσιο της προστασίας του
ατόμου επιδέχεται περιορισμούς οι
οποίοι άπτονται της δημόσιας υγείας,
όπως αντιμετωπίζουμε τώρα με την
πανδημία. Κατά την άποψή μου,
όμως, δεν μπορεί να εξαναγκαστεί
άτομο να εμβολιαστεί, διότι αυτό
σίγουρα θα περιορίζει τα πιο πάνω
δικαιώματα. Αυτό που ενδεχόμενα
μπορεί να γίνει και πρέπει να εξε-
τάσουμε τις συνέπειές του, είναι αν

άτομα σε συγκεκριμένη εργασία
εμποδίζονται από το να τη διεξάγουν
δεδομένου ότι δεν έχουν εμβολια-
στεί. Αυτό προϋποθέτει εξισορρό-
πηση των δικαιωμάτων του ατόμου
και της δημόσιας υγείας. Είναι δη-
λαδή τα μέτρα κατάλληλα και ανα-
γκαία; Υπάρχουν ουσιαστικά τρία
κριτήρια για την επιβολή αυτών
των μέτρων: αναγκαιότητα, καταλ-
ληλόλητα και αναλογικότητα και
αναλύονται ως εξής: (α) Πρέπει να
εξετάσουμε κατά πόσο το μέτρο

του εμβολιασμού είναι αναγκαίο
για τον περιορισμό της πανδημίας,
(β) ακολούθως πρέπει να δούμε αν
είναι ο κατάλληλος τρόπος και αν
υπάρχουν ενναλακτικές λύσεις και
(γ) θα πρέπει να σκεφθούμε αν το
μέτρο είναι αναλογικό με το επιδιω-
κόμενο αποτέλεσμα και τι ρίσκα
υπάρχουν σε σχέση με το τελικό
αποτέλεσμα. Πολλά από τα πιο πάνω
θα μας τα αναλύσουν οι ειδικοί και
σίγουρα η άποψη του Παγκόσμιου
Οργανισμού Υγείας έχει βαρύνουσα

σημασία. Όμως στο τέλος της ημέ-
ρας δεν πρέπει να βλέπουμε μόνο
τα δικαιώματα του ατόμου αλλά και
την υποχρέωση και ενδεχόμενα τα
δικαιώματα του εργοδότη. Δεν πρέ-
πει να ξεχνούμε ότι ένας εργοδότης
πρέπει, για παράδειγμα, να διασφα-
λίζει στους εργοδοτούμενούς του
έναν υγιή χώρο εργασίας. Αν δεν
διασφαλίζει ότι οι εργοδοτούμενοί
του είναι εμβολιασμένοι και κατά
συνέπεια δεν δημιουργούν κίνδυνο
στους άλλους, ενδεχόμενα να πα-
ραβιάζει αυτή την αρχή ή έστω να
είναι αμελής.

Αυτό εμφανώς τον εκθέτει σε
νομική ευθύνη από την οποία πρέ-
πει να καλυφθεί. Έτσι αν το μέτρο
αυτό που ορίζει το κράτος, ήτοι,
την υποχρέωση εμβολιασμού και
ανάλογα με την περίπτωση, μπορεί
να είναι αμελής αν δεν διασφαλίζει
έναν υγιή χώρο εργασίας. Σε αυτή
βέβαια την εξισορρόπηση δεν πρέ-
πει να παραβλέπεται και το δικαίω-
μα τρίτων για την υγεία τους εφόσον
βρίσκονται αναγκαστικά στο χώρο
εκείνο.

Είναι, λοιπόν, δύσκολη η επιλογή

μεταξύ του δικαιώματος του ατόμου
από τη μία και της υποχρέωσης του
εργοδότη από την άλλη, να διασφα-
λίζει ασφαλή χώρο εργασίας. Αυτή
η εξισορρόπηση πρέπει να γίνεται
με προσοχή και εξαρτάται βέβαια
από την κάθε περίπτωση. Άλλο είναι
να ζητείς από το νοσηλευτικό προ-
σωπικό να είναι εμβολιασμένοι και
άλλο είναι να αναγκάζεις μαθητές
να εμβολιαστούν, οι οποίοι στο κάτω
κάτω μπορεί να τύχουν εκπαίδευσης
και εξ αποστάσεως. Το θέμα δεν
είναι απλό. Κατά την άποψή μου,
θα πρέπει να μελετάται η κάθε πε-
ρίπτωση, όπως αναλύω πιο πάνω
και αφού τεθούν τα συγκεκριμένα
γεγονότα. Ο εμβολιασμός κατά την
προσωπική μου άποψη, μπορεί να
δώσει την διέξοδο από την πανδημία,
να περιορίσει τις παρατεταμένες
στον χρόνο επιπτώσεις του και να
επιτρέψει την επιστροφή στην κα-
νονικότητα. Δεν θα ήθελα να μετα-
τραπεί σε ζήτημα πόλωσης, αλλά
να είναι αποτέλεσμα της επιστημο-
νικής καθοδήγησης και της ενημε-
ρωμένης απόφασης και συνειδητής
επιλογής του κάθε ατόμου.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η δημοσιοποίηση στοιχείων για τα
ποσοστά εμβολιασμού του ιατρικού
και παραϊατρικού προσωπικού στα
νοσοκομεία του ΟΚΥπΥ, πέρα από
τον βαθμό επίδρασης στο εμβολια-
στικό πρόγραμμα, έχει ανοίξει και
μια τεράστια συζήτηση εντός της
ιατρικής κοινότητας της Κύπρου.
Το μέγα ζήτημα που τίθεται είναι η
δεοντολογική διάσταση της επιλογής
να προβάλει αρνητισμό ένα κομμάτι
του προσωπικού υγείας έναντι του
εμβολιασμού. Μάλιστα, ενώ το
σκεύασμαέχει εγκριθεί από διεθνείς
και εγχώριους οργανισμούς και ενώ
αποτελεί όπλο για καταπολέμηση
της πανδημίας στα χέρια των μελών
της ιατρικής κοινότητας. Σύμφωνα
με επίσημα στοιχεία, μέχρι την πε-
ρασμένη εβδομάδα με ένα από τα
εγκεκριμένα εμβόλια κατά του CO-
VID-19 είχε εμβολιαστεί το 75% των
γιατρών και το 41% των νοσηλευτών
του ΟΚΥπΥ. Με βάση πληροφορίες
από πηγές που είναι σε θέση να
έχουν πρόσβαση στα στοιχεία εμ-
βολιασμού, αυτό το οποίο τραβά
την προσοχή είναι τα χαμηλά πο-
σοστά εμβολιασμού του υγειονομι-
κού προσωπικού, σε νοσηλευτήριο
που βρίσκεται στην πρώτη γραμμή
στην αντιμετώπιση της πανδημίας.
Η άρνηση του εμβολίου από το ια-
τρικό και παραϊατρικό προσωπικό
αποδίδεται στην περιρρέουσα ατμό-
σφαιρα που έχει δημιουργηθεί ανα-
φορικά με την ασφάλεια των εμβο-
λίων. Η ανησυχία πως η αρνητική
διάθεση μερίδας του ιατρικού προ-
σωπικού θα αφήσει το αποτύπωμά
της στο εμβολιαστικό πρόγραμμα
ωθεί ήδη τον ΟΚΥπΥ στην ανάληψη
συγκεκριμένων δράσεων προς ενη-
μέρωση των επαγγελματιών υγείας
σχετικά με το θέμα του εμβολιασμού.
Το όλο θέμα απασχόλησε, επίσης,
το συνέδριο νοσηλευτών της ΠΑ-
ΣΥΔΥ την περασμένη Παρασκευή,
όπου συζητήθηκε και αποφασίστηκε
να γίνειμια ενημερωτική συνάντηση
την ερχόμενη εβδομάδα.

Κάτω από το χαλί
Από πλευράς ΠΙΣ το όλο ζήτημα

που έχει δημιουργηθεί φαίνεται να
δημιουργεί έντονους προβληματι-
σμούς, με ενδεχόμενες προεκτάσεις
πέραν των επιστημονικών. Όπως
είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε, η
άρνηση εμβολιασμού προκαλεί ήδη
μια εσωτερική διαδικασία στην ια-
τρική κοινότητα με τον ΠΙΣ να εν-
τοπίζει περισσότερο ηθικά ζητήματα
παρά επιστημονικά. Σύμφωνα με
τις συστάσεις του Ευρωπαϊκού Κέν-
τρου Ελέγχου Λοιμώξεων (European
Center for Disease Prevention and
Control- ECDC) οι επαγγελματίες
υγείας θα πρέπει να εμβολιάζονται
για την Ηπατίτιδα Β, τη γρίπη, την
παρωτιτιδα, την ιλαρά, την ερυθρά,

την ανεμοβλογιά, τον τέτανο και
τη διφθερίτιδα. Ο εμβολιασμός είναι
απαραίτητος, καθώς έχει διττό ρόλο:
την προφύλαξη των ιδίων και των
οικογενειών τους από μεταδοτικά
νοσήματα, αλλά και των ευάλωτων
πληθυσμών που φροντίζουν. Μια
από τις ελάχιστες φωνές που δημό-
σια τοποθετήθηκαν στο όλο θέμα,
είναι αυτή του αναπληρωτή καθη-
γητή προγράμματος φαρμακευτικής
του Πανεπιστημίου Λευκωσίας και
επιστημονικού συνεργάτη για θέ-
ματα εμβολιασμών του Υπουργείου
Υγείας, Χρίστου Πέτρου. «Δεν είναι
καιρός για άγονες αντιπαραθέσεις
στον τομέα της Υγείας, όλοι πρέπει
να αναγνωρίσουν την επαγγελμα-
τική τους ευθύνη. Το μειωμένο εν-
διαφέρον των επαγγελματιών υγείας
(ΕΥ) για εμβολιασμό είναι ένα φαι-
νόμενο που έχει διεθνείς διαστάσεις.
Υπολογίζεται ότι έχουν εμβολιαστεί

περίπου 60% των ΕΥ στην Ευρώπη.
Το πρόβλημα ήταν κρυμμένο κάτω
από το χαλί, αλλά βγήκε στην επι-
φάνεια τώρα σε αυτή την πρωτο-
φανή κρίση της δημόσιας υγείας».

Δεοντολογία
Από πλευράς Υπουργείου Υγείας

και ΟΚΥπΥ δεν τίθεται, επί του πα-
ρόντος, ζήτημα λήψης μέτρων προ-
κειμένου να εμβολιασθεί το σύνολο
των επαγγελματικών υγείας, υπό
το πρίσμα ότι η επιλογή ή όχι του
εμβολιασμού αποτελεί συνταγματικό
δικαίωμα του κάθε πολίτη, ανεξαι-
ρέτως επαγγελματικής ιδιότητας.
Ωστόσο, ο επιστημονικός συνερ-
γάτης του Υπουργείου Υγείας εγείρει
ζητήματα δεοντολογίας. Ο κ. Χρίστου
θεωρεί πως οι ΕΥ και όσοι έχουν
σχέση με την Υγεία οφείλουν να
έχουν ανώτερη αντίληψη για την
αποστολή τους και να απέχουν από
κάθε ενέργεια που μπορεί να μειώσει
την εκτίμηση του κοινωνικού συ-
νόλου ως προς το λειτούργημάτους
και προσθέτει. «Οι προσωπικές πε-
ποιθήσεις πρέπει να διαχωρίζονται
από το πλαίσιο δραστηριοποίησης
σε ένα ρυθμιζόμενο επάγγελμα του
τομέα της υγείας. Η επαγγελματική
δεοντολογία υπερέχει». 

Ενα πρόβλημα κρυμμένο κάτω από το χαλί
Η άρνηση εμβολιασμού προκαλεί ήδη εσωτερική διαδικασία στην ιατρική κοινότητα με τον ΠΙΣ να εντοπίζει ηθικά ζητήματα

Με άγνωστο τον βαθμό επίδρασης
της άρνησης του εμβολιασμού με-
ρίδας επαγγελματιών υγείας, τα
πρώτα αρνητικά σημάδια στο πρό-
γραμμα εμβολιασμού από τον θό-
ρυβο που έχει προκληθεί γύρω
από την ασφάλεια του εμβολίου
της AstraZeneca, έχουν κάνει την
εμφάνισή τους. Σε τρεις περιπτώ-
σεις που άνοιξε η εμβολιαστική
πύλη παρέμεινε αδιάθετος μεγάλος
αριθμός ραντεβού για εμβολιασμό,
κυρίως με το AstraZeneca. Από
τα 17.814 διαθέσιμα ραντεβού για
άνω των 64 ετών μέχρι το από-
γευμα περασμένης Παρασκευής
είχαν διευθετηθεί 11.630 ραντεβού.
Το ενδιαφέρον δεν ήταν το ανα-
μενόμενο ούτε την πρώτη φορά
ούτε και κατά τον επαναπρογραμ-
ματισμό περίπου 7.200 ραντεβού,
από τα οποία διευθετήθηκε εκ
νέου ένα ποσοστό 57%. Η ίδια ει-
κόνα παρουσιάσθηκε και για τα
ραντεβού (7.500) που αφορούσαν
άτομα με παχυσαρκία και διαβήτη 

Αλλαγή ονομασίας
Ο νέος θόρυβος που προκλή-

θηκε ανάγκασε την παρασκευά-
στρια εταιρεία να προχωρήσει σε
αλλαγή της ονομασίας του εμβο-
λίου από AstraZeneca σε Vaxzer-
via. Την ώρα που η Γερμανία και
άλλες χώρες έβαζαν εκ νέου στον
πάγο το συγκεκριμένο εμβόλιο, ο
Ευρωπαϊκός Οργανισμός Φαρμά-
κων (ΕΜΑ) προχωρούσε σε νέα
στήριξη του εμβολίου επαναλαμ-
βάνοντας πως «τα πλεονεκτήματα
του εμβολίου υπερισχύουν των
ρίσκων. Δεν χρειάζεται περιορι-
σμός της χρήσης του εμβολίου σε
ομάδες του πληθυσμού. Όπως
ανακοινώθηκε από τον ΕΜΑ: Εξε-
τάστηκαν διάφοροι τύποι σπάνιων

θρομβώσεων και εμβολών που συ-
νοδεύονται ή όχι με μείωση των
αιμοπεταλίων. Ερευνήθηκε η πι-
θανή συσχέτιση με τις παρτίδες,
την ηλικία, το φύλο, διαταραχές
πήξης, άλλα υποκείμενα νοσήμα-
τα, ιατρικό ιστορικό, πιθανούς μη-
χανισμούς, την παθοφυσιολογία,
παράγοντες κινδύνου και σχετικές
επιστημονικές υποθέσεις. Δεν
βρέθηκε συσχέτιση του εμβολίου
με αύξηση της συχνότητας δια-
φόρων μορφών θρομβώσεων. Δεν
υπάρχουν επιστημονικά δεδομένα
που να συνηγορούν στη μη χο-
ρήγησή του σε οποιαδήποτε ηλι-
κιακή ομάδα.

62 περιστατικά 
Ως εκ τούτου η σύσταση του

ΕΜΑ δεν αλλάζει. Ωστόσο, από
πλευράς ΕΜΑ δεν αποκλείεται η
δυνατότητα συσχέτισης του εμ-
βολίου με τα περιστατικά θρομ-
βώσεων που έχουν αναφερθεί πα-
ρόλο που κάτι τέτοιο, όπως ση-
μειώνεται, δεν αποδεικνύεται. Ο
ΕΜΑ στην αξιολόγησή του παρα-
θέτει και ενδιαφέροντα στοιχεία

για τα περιστατικά που αναφέρ-
θηκαν.

-62 περιστατικά θρομβώσεων
σε περίπου 9,4 εκατ. δόσεων εμ-
βολίων, τα 44 στον Ευρωπαϊκό Οι-
κονομικό Χώρο.

-Τα περιστατικά είναι πολύ πιο
συχνά σε γυναίκες. Η αιτιώδης
σχέση διερευνάται, καθώς τα 2/3
των εμβολίων AstraZeneca έγιναν
σε γυναίκες.

Σε μια προσπάθεια ενίσχυσης
του αισθήματος ασφάλειας απέ-
ναντι στο συγκεκριμένο εμβόλιο,
ο ΕΜΑ την περασμένη Δευτέρα
ζήτησε τη συμβολή ομάδας ανε-
ξάρτητων εμπειρογνωμόνων στην
τρέχουσα αξιολόγηση του εμβο-
λίου. Όπως ανακοινώθηκε, «προς
το παρόν η ανασκόπηση που έχει
γίνει, δεν έχει εντοπίσει συγκε-
κριμένους παράγοντες κινδύνου,
όπως ηλικία, φύλο ή προηγούμενο
ιατρικό ιστορικό διαταραχών πή-
ξης γι’ αυτά τα πολύ σπάνια συμ-
βάντα. Η αιτιώδης σχέση με το
εμβόλιο δεν είναι αποδεδειγμένη,
αλλά είναι δυνατή και συνεχίζεται
η περαιτέρω ανάλυση».

<<<<<<

Ο επιστημονικός συνερ-
γάτης του Υπ. Υγείας σε
θέματα εμβολιασμού, με
αφορμή την άρνηση εμ-
βολιασμού από επαγγελ-
ματίες υγείας, κάνει λόγο
για πρόβλημα που ήταν
κρυμμένο κάτω από το
χαλί, εγείροντας δεοντο-
λογικά ζητήματα.

Χαμηλή η προτίμηση στο εμβόλιο της AstraZeneca
<<<<<<

Νέα αξιολόγηση από
τον ΕΜΑ δεν βρήκε συ-
σχέτιση του εμβολίου
με αύξηση της συχνό-
τητας εμφάνισης δια-
φόρων μορφών θρομ-
βώσεων.

Μέχρι την περασμένη βδομάδα με ένα από τα εγκεκριμένα εμβόλια κατά του COVID-19 είχαν εμβολιαστεί το 75% των γιατρών και το 41% των νοσηλευτών
του ΟΚΥπΥ.
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Τις αδυναμίες των συστημάτων μα-
κροχρόνιας περίθαλψης ηλικιω-
μένων που ανέδειξε η πανδημία 
αναλύει στην «Κ» ο Ντέιβιντ Γκρα-
μπόφσκι, καθηγητής Υγειονομικής 
Πολιτικής στο Harvard. Ο κ. Γκρα-
μπόφσκι, που θα είναι ομιλητής στο 
Οικονομικό Φόρουμ των ∆ελφών 
(10-15 Μαΐου), εκφράζει την ελπίδα 
ότι τα διδάγματα των τελευταίων 
12 μηνών θα οδηγήσουν σε μεγα-
λύτερη έμφαση στη δημόσια υγεία 
και στην πρόληψη ασθενειών στις 
Ηνωμένες Πολιτείες, δηλώνει την 
έκπληξή του για την ανεπαρκή δι-
αχείριση της κρίσης στην Ευρώπη 
και χαρακτηρίζει «σημαντική πη-
γή ανησυχίας» το φαινόμενο της 
«COVID μακράς διαρκείας».
– Πώς επηρέασε η COVID-19, με 

τον τεράστιο αριθμό θανάτων με-

ταξύ των πιο ηλικιωμένων, τη 

στάση της κοινωνίας απέναντι 

στη γήρανση; Ποιες βασικές αδυ-

ναμίες στη μακροχρόνια φροντί-

δα των ηλικιωμένων ανέδειξε, 

στις ΗΠΑ και αλλού στη Δύση;

– Η βασική αδυναμία που εξέ-
θεσε η COVID-19 είναι ότι τα 
συστήματα μακροχρόνιας περί-
θαλψης σε πολλές χώρες δεν λει-
τουργούν. Πολλές χώρες, μεταξύ 
των οποίων και οι ΗΠΑ, δεν έχουν 
επενδύσει επαρκώς σε λύσεις φρο-
ντίδας στο σπίτι ή στην κοινότη-
τα. Ως αποτέλεσμα, πολλοί ηλικι-
ωμένοι καταλήγουν να λαμβάνουν 
μακροχρόνια φροντίδα σε μεγάλα 
ιδρύματα. Αυτό το πλαίσιο αποδεί-
χθηκε εξαιρετικά προβληματικό 
για τον έλεγχο της διασποράς του 
ιού. Σε πολλές εγκαταστάσεις, οι 
ηλικιωμένοι μοιράζονται υπνοδω-
μάτια και μπάνια. Το προσωπικό 
μετακινείται από δωμάτιο σε δω-
μάτιο και συχνά από εγκατάστα-
ση σε εγκατάσταση. Η φροντίδα 
περιλαμβάνει υψηλή συχνότητα 
επαφών. Αυτό οδήγησε σε μια «τέ-
λεια καταιγίδα», όπου μέλη του 
προσωπικού που ήταν ασυμπτω-
ματικοί φορείς διέδωσαν τον ιό 

σε πολλούς τροφίμους και πολ-
λές εγκαταστάσεις. Στο μέλλον, οι 
ΗΠΑ και άλλες χώρες πρέπει να 
επενδύσουν περισσότερο σε μο-
ντέλα φροντίδας στο σπίτι και σε 
μικρότερες νοσηλευτικές εγκατα-
στάσεις. Η σχετική βιβλιογραφία 
δείχνει ότι τα μικρότερης κλίμα-
κας οικιακά μοντέλα με ιδιωτικά 
δωμάτια και οι μειωμένες μετα-
κινήσεις του προσωπικού μέσα 
και έξω από το κτίριο αυξάνουν 
την προστασία των ηλικιωμένων 
από τον ιό.
– Πρέπει τα νοσοκομεία και τα γη-

ροκομεία να καθιστούν υποχρε-

ωτικό τον εμβολιασμό του προ-

σωπικού τους για την COVID-19;

– Στις ΗΠΑ, οι περισσότεροι πο-
λίτες έχουν επιλέξει εθελοντικά να 
εμβολιαστούν για την COVID-19. 
Οι καλύτερες εκτιμήσεις μας δεί-
χνουν ότι περίπου το 80%-85% 
όσων είχαν τη δυνατότητα έως 
τώρα, έχει εμβολιαστεί. Ωστόσο, 
πολλοί υπάλληλοι έχουν επιλέξει 
να μην εμβολιαστούν, με ποσοστά 

περίπου 50% και με τεράστιες δι-
ακυμάνσεις ανά εγκατάσταση. Ως 
αποτέλεσμα, πολλοί ζήτησαν υπο-
χρεωτικούς εμβολιασμούς για το 
προσωπικό. Η κυβέρνηση ήταν 
απρόθυμη να προχωρήσει σε αυ-
τό το βήμα, ειδικά επειδή το εμβό-
λιο εγκρίθηκε μέσω άδειας χρήσης 
εκτάκτου ανάγκης. Αν και αρκε-
τοί όμιλοι του κλάδου της υποβο-
ηθούμενης διαβίωσης έχουν δώ-
σει εντολή στο προσωπικό τους 
να κάνει το εμβόλιο, οι περισσό-
τερες εταιρείες δεν έχουν επιλέξει 
αυτή την οδό. Ολοι αναγνωρίζουν 

ότι καθιστώντας τον εμβολιασμό 
υποχρεωτικό θα έχει το επιδιωκό-
μενο αποτέλεσμα της αύξησης των 
ποσοστών του μεταξύ του προσω-
πικού. Ωστόσο, είναι επίσης πιθα-
νό να έχει το ακούσιο αποτέλεσμα 
να οδηγήσει εργαζομένους να πα-
ραιτηθούν από τη δουλειά αντί να 
εμβολιαστούν. Επομένως ανησυχώ 
ότι η προσέγγιση αυτή θα προκαλέ-
σει περισσότερο κακό παρά καλό. 
∆εδομένων των σοβαρών ελλείψε-
ων προσωπικού και της δυσκολίας 
προσέγγισης νέων εργαζομένων 
σε αυτές τις θέσεις εργασίας, τα 

κέντρα φροντίδας δεν έχουν το 
περιθώριο να χάσουν σημαντικό 
αριθμό εργαζομένων.
– Πόσο πρέπει να ανησυχούμε 

για τη λεγόμενη «COVID μακράς 

διαρκείας» (την παράταση των 

συμπτωμάτων για μεγάλο χρο-

νικό διάστημα); Πόσο διαδεδο-

μένη είναι και σε τι ποσοστό εί-

ναι σοβαρή η συμπτωματολογία; 

Είστε αισιόδοξος ότι τα εμβόλια 

μπορούν να βοηθήσουν και σε 

αυτό το μέτωπο;

– Η «COVID μακράς διαρκείας» 
είναι μια σημαντική πηγή ανησυ-

χίας, αλλά δεν έχουμε ακόμα αρ-
κετά δεδομένα για να κρίνουμε 
πόσο διαδεδομένο είναι το φαι-
νόμενο και πώς επηρεάζει όσους 
πλήττονται από αυτό. Είναι ένα 
σημαντικό πεδίο για μελλοντική 
μελέτη, συμπεριλαμβανομένου του 
τρόπου με τον οποίο τα εμβόλια 
μπορεί να βοηθήσουν στην αντι-
μετώπισή του.
– Το 20% των παγκόσμιων θανά-

των, το 25% των κρουσμάτων, 

αλλά τώρα και περισσότερο από 

το 25% όλων των εμβολιασμών: 

ποιες ιδιαιτερότητες των ΗΠΑ –

του τρόπου διοίκησης της χώρας, 

της δομής της υγειονομικής περί-

θαλψης, της πολιτικής κουλτού-

ρας– εξηγούν αυτούς τους αριθ-

μούς;

– Οι ΗΠΑ έχουν πολύ κακές επι-
δόσεις στην πρόληψη των ασθε-
νειών, αλλά εξαιρετικές επιδόσεις 
στην ανάπτυξη τεχνολογιών και 
φαρμάκων για την καταπολέμη-
σή τους. Ως αποτέλεσμα, αυτή η 
πανδημία ανέδειξε το καλύτερο και 
το χειρότερο πρόσωπο της χώρας 
στην υγειονομική περίθαλψη. Το 
καλύτερο ήταν η ανάπτυξη του εμ-
βολίου και η εκστρατεία εμβολια-
σμού. Το χειρότερο ήταν ο τρόπος 
με τον οποίο οι ΗΠΑ απέτυχαν να 
επενδύσουν σε μέτρα για την προ-
στασία πολλών αδύναμων ηλικιω-
μένων από τον ιό.
– Η Ευρώπη, από την άλλη πλευ-

ρά, προχωρεί πολύ αργά στους 

εμβολιασμούς, ενώ δεν μπορεί 

να επιβάλει επαρκώς δρακόντεια 

περιοριστικά μέτρα για να συ-

ντρίψει τον ιό, με αποτέλεσμα να 

διέρχεται ένα βάναυσο τρίτο κύ-

μα. Σας εκπλήσσει αυτή η κακή 

επίδοση, δεδομένων των υποτι-

θέμενα ισχυρών ευρωπαϊκών συ-

στημάτων υγείας και κοινωνικής 

υποστήριξης (τουλάχιστον σε σύ-

γκριση με τις ΗΠΑ);

– Με εξέπληξε το γεγονός ότι 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες δεν τα 
πήγαν καλύτερα καθ’ όλη τη δι-
άρκεια της πανδημίας. Νομίζω ότι 
δείχνει τις προκλήσεις του περιορι-
σμού ενός ιού που εξαπλώνεται χω-
ρίς συμπτώματα. Για παράδειγμα, 
ακόμη και χώρες όπως η Ολλανδία, 
που επενδύουν σε μεγάλο βαθμό 
στην περίθαλψη των ηλικιωμένων, 
είχαν υψηλό αριθμό θανάτων σε 
εγκαταστάσεις μακροχρόνιας φρο-
ντίδας. Αυτό μου προκάλεσε έκ-
πληξη. ∆είχνει, πιστεύω, ότι εάν 
ο ιός κυκλοφορεί στην κοινότητα 
γύρω από μια τέτοια μονάδα, είναι 
πολύ δύσκολο να μην την προσβά-
λει, ανεξάρτητα από το πόσα χρή-
ματα δαπανώνται για το προσωπι-
κό ή άλλους πόρους.

Kαθώς πλησιάζουν οι γιορτές του 
Πάσχα και οι απαραίτητες οικογε-
νειακές συναθροίσεις, σε συνδυα-
σμό με την επικράτηση της βρετα-
νικής μετάλλαξης που επιταχύνει 
τη διάδοση του κορωνοϊού, μπορεί 
κανείς να υπολογίσει ποιες είναι οι 
πιθανότητες επιμόλυνσης ανάλο-
γα με τη διάρκεια παραμονής, τα 
τετραγωνικά του κλειστού χώρου, 
τον αριθμό των παρευρισκόμενων 
ατόμων, τη χρήση μάσκας ή μη. 
Οταν πρωτοεμφανίστηκε η βρε-
τανική μετάλλαξη, οι επιστήμονες 
υπολόγιζαν ότι είναι 50%-70% πιο 
μεταδοτική. Νέα μοντέλα, ωστόσο, 
εκτιμούν ότι είναι 25%-40% πιο με-
ταδοτική σε σχέση με την αρχική 
μορφή του ιού. 

Ενα υποθετικό σενάριο είναι 

πως σε έναν κλειστό χώρο όλοι 
κρατούν απόσταση 1,5 μέτρου και 
ένας φορέας του ιού μπαίνει μέσα 
στο δωμάτιο. ∆εν ξέρουμε ποιος 
είναι, όπως συμβαίνει άλλωστε και 
στην πραγματική ζωή. Ωστόσο, 
ο ιός μεταδίδεται αερόβια, μέσα 

από αιωρούμενα σωματίδια που 
δημιουργούνται με την αναπνοή, 
την ομιλία και το φτάρνισμα. Στο 
ίδιο μοντέλο, αν αυξηθεί η μετα-
δοτικότητα κατά 35% λόγω της 
βρετανικής μετάλλαξης, τότε οι 
πιθανότητες επιμόλυνσης αυξά-
νονται σημαντικά. 

Οι παράγοντες που επηρεά-
ζουν το κατά πόσον θα μεταδο-
θεί ο ιός σε έναν κλειστό χώρο 
ποικίλλουν. Πόσους ανθρώπους 
συναντήσατε και για πόση ώρα; 
Φορούσατε μάσκες; Κι αν ναι, φο-
ρούσατε την ειδικού τύπου FFP2; 
Αερίσατε συστηματικά τον χώρο; 
Πόσα τετραγωνικά μέτρα ήταν 
ο χώρος; 

Ας πάρουμε για παράδειγμα 
ότι επί μισή ημέρα ήσασταν με 

τέσσερα άτομα και στη συνέχεια 
αποκαλύπτεται ότι ένας εξ αυτών 
ήταν θετικός στον κορωνοϊό. Αν 
έχει την αρχική μορφή του ιού, 
τότε θα τον μεταδώσει σε ένα άτο-
μο. Αν, αντίθετα, έχει τη βρετα-
νική μετάλλαξη, τότε θα μολύνει 
δύο άτομα. Είναι δύσκολο να προ-
βλέψει κανείς κάθε μεμονωμένη 
περίπτωση, αφού συχνά παίζουν 
ρόλο οι συμπτώσεις. Οταν όμως 
επαναλαμβάνονται οι παράγοντες 
και τα υποθετικά σενάρια, μπορεί 
να προκύψει ένας μέσος όρος πι-
θανοτήτων. 

Οι άνθρωποι μιλούν, ενίοτε δυ-
νατά, βήχουν ή τραγουδούν και 
φυσικά αναπνέουν ασταμάτητα. 
Σε όλες αυτές τις δραστηριότητες 
εκπέμπονται μικρά σταγονίδια, τα 

οποία αν προέρχονται από άτομο 
θετικό στον κορωνοϊό περιέχουν 
σωματίδια του ιού. 

Ετσι, μπορεί να είναι δύσκο-
λο να υπολογίσει κανείς αν θα 
επιμολυνθούν ένα, δύο άτομα ή 
όλοι οι παρευρισκόμενοι. Με τον 
υπολογισμό των πιθανοτήτων, 
ωστόσο, μπορεί κανείς να συνει-
δητοποιήσει τους κινδύνους και 
να προστατευτεί με τις κατάλλη-
λες μάσκες, τον εξαερισμό, τον 
περιορισμό των επαφών σε κλει-
στό χώρο, ακόμη και την ομιλία 
σε χαμηλή ένταση. 

Υπενθυμίζεται ότι ένα από τα 
περιστατικά υπερμετάδοσης ση-
μειώθηκε έπειτα από συναυλία χο-
ρωδίας στο Αμστερνταμ. Η εκδή-
λωση έλαβε χώρα κατά την έναρξη 

της πανδημίας και 102 από τους 
103 χορωδούς ασθένησαν. Μάλι-
στα ένας 78χρονος πέθανε, όπως 
και τρεις σύντροφοι μελών της χο-
ρωδίας. Στη διάρκεια πρόβας της 
χορωδίας του καθεδρικού ναού 
στο Βερολίνο, στις 9 Μαΐου 2020, 
ασθένησαν πάνω από 50 τραγου-
διστές και τραγουδίστριες. Τρεις 
νοσηλεύτηκαν και δύο από αυτούς 
πέθαναν. Συνεπώς, οι φωνές και 
το τραγούδι είναι από τους πλέον 
επικίνδυνους παράγοντες, αφού 
ανάλογα με την ένταση της φωνής 
πολλαπλασιάζονται τα αιωρούμε-
να σωματίδια που κυκλοφορούν 
στον κλειστό χώρο. Η χρήση μά-
σκας στο τραγούδι είναι μάλλον 
άχαρη υπόθεση και ο εξαερισμός 
σε καμία περίπτωση δεν αρκεί.

Οι πιθανότητες μετάδοσης του ιού κατά τη διάρκεια συνάθροισης σε κλειστό χώρο
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«Η βασική αδυναμία που εξέθεσε η COVID-19 είναι ότι τα συστήματα μακρο-
χρόνιας περίθαλψης σε πολλές χώρες δεν λειτουργούν», λέει ο κ. Γκραμπόφσκι.

Ο Ντέιβιντ 
Γκραμπόφσκι, 
καθηγητής 
Υγειονομικής
Πολιτικής στο Harvard, 
μιλάει στην «Κ».

Οι άνθρωποι μιλούν, 
ενίοτε δυνατά,
βήχουν ή τραγουδούν
και φυσικά αναπνέουν 
ασταμάτητα. Σε όλες 
αυτές τις δραστηριότητες 
εκπέμπονται επικίνδυνα 
σταγονίδια.

– Η πανδημία θα αφήσει μια 

θετική κληρονομιά στη Δύ-

ση όσον αφορά την ετοι-

μότητα των συστημάτων 

υγείας; Θα ενισχύσει τη συ-

νειδητοποίηση ότι η υγει-

ονομική περίθαλψη είναι 

δικαίωμα και ότι δεν πρέ-

πει να εξαρτάται από την 

απασχόληση ή το εισόδημα;

– Ελπίζω ότι η πανδημία θα 
αλλάξει με μόνιμο τρόπο το 
σύστημα υγείας και τη μακρο-
χρόνια περίθαλψη στις ΗΠΑ. 
Το αμερικανικό σύστημα αφο-
ρούσε πάντα την αντιμετώπιση 
αντί την πρόληψη ασθενειών. 
Η πανδημία έδειξε την τερά-
στια σημασία της δημόσιας 
υγείας, πέρα από την Ιατρική. 
Το «κλειδί» θα είναι αν οι ΗΠΑ 
θα επιλέξουν να το εισακού-
σουν αυτό. Πολλοί υπεύθυνοι 
χάραξης πολιτικής λένε τα σω-
στά πράγματα αυτή τη στιγμή, 
αλλά ανησυχώ ότι καθώς θα 
οδεύουμε στη μεταπανδημική 
εποχή, όπου θα έχουμε πολλά 
θέματα που θα χρήζουν προ-
σοχής, αυτά τα διδάγματα θα 
ξεχαστούν.

Ανησυχώ ότι
θα ξεχάσουμε

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Η «παγίδα» των κλειστών χώρων
Μεταλλάξεις και άλλες παράμετροι κάνουν ακόμα πιο δύσκολη την εξίσωση – Μόνη ασπίδα, η χρήση μάσκας από όλους

Δίλημμα ο υποχρεωτικός εμβολιασμός των υγειονομικών
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Η αλήθεια για το χαλλούμι
Καταγράφεται ως θετική εξέλιξη η κατο-
χύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος ΠΟΠ
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το ερώτημα
που εγείρεται ωστόσο είναι για ποιο λόγο
καθυστέρησε έξι ολόκληρα χρόνια αυτή η
κατοχύρωση. Και την ευθύνη δεν την φέρει
η πρώην Κομισιόν. Για την ιστορία, είναι κα-
λό να θυμηθούμε πως τον Ιούλιο του 2015,
όταν ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, επισκέφτηκε την
Κύπρο με τον Κύπριο Επίτροπο Χρήστο Στυ-
λιανίδη, ο στόχος ήταν να λυθεί το δύσκολο
κομμάτι που λέγεται χαλλούμι. Μάλιστα,
στη συνάντησή τους με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη και τον πρώην Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί ο Γιούνκερ έπεισε τους δύο ηγέτες,
πως κάτι τέτοιο θα αποτελούσε σοβαρό βή-
μα καλής θελήσεως ενόψει των διαπραγ-
ματεύσεων για λύση του Κυπριακού. Αν και
ο πρόεδρος ήταν αρχικά θετικός, υπαναχώ-
ρησε μπροστά στα μεγάλα συμφέροντα
που έβαζαν αγελαδοτρόφοι και τυροκομι-
κές βιομηχανίες. Μαζί με αυτούς, ούτε το
βαθύ κράτος του υπουργείου Εξωτερικών
είδε με καλό μάτι τη συμφωνία. Έκλεισε
έτσι συνοπτικά το όλο θέμα παρά τις επα-
νειλημμένες προσπάθειες που έγιναν από
την Επιτροπή στο μεσοδιάστημα, ούτως
ώστε να βρεθεί λύση. Στα έξι αυτά χρόνια,
λοιπόν, όχι μόνο χάθηκε ένα δισ. ευρώ, αλ-
λά χάθηκε και η ευκαιρία ενίσχυσης της θέ-
σης του Μουσταφά Ακιντζί. Χρειάστηκε να
βρεθούμε λίγο πριν από την άτυπη πεντα-
μερή και με τον Ερσίν Τατάρ στην ηγεσία
των Τ/κ για να κατοχυρωθεί. Ας είναι. 

••••
«Ράπισμα»
«Είμαι πολύ θυμωμένος και στεναχωρη-
μένος για τον τρόπο που φέρονται στη
Βουλή των Αντιπροσώπων … και με όσους
φέρνουν λίστες στη Βουλή για να τις δημο-
σιοποιήσει, επειδή οι βουλευτές έχουν
ασυλία» Τάδε έφη Αδάμος Αδάμου, πρό-
εδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων. Χω-
ρίς να μασά τα λόγια του κατσάδιασε, και
με το δίκιο του, τον περιβόητο Οδυσσέα
πως ως τζάμπα μάγκας χρησιμοποίησε τη
Βουλή για να κάνει το κομμάτι του. Όπως
είπε ο κ. Αδάμου, η λίστα υποβλήθηκε στη
Βουλή από τον γενικό ελεγκτή, χωρίς κατ’
ουσία η πράξη κατάρτισης και υποβολής
αυτής στη Βουλή, να εμπίπτει σε οποιον-
δήποτε όρο εντολής δοθέντα προς τον εν
λόγω αξιωματούχο (γενικό ελεγκτή) στο
πλαίσιο οποιασδήποτε κοινοβουλευτικής
διαδικασίας, μετακυλύοντας ανεπίτρεπτα
το ζήτημα της δημοσιοποίησης της λίστας
επί της Βουλής των Αντιπροσώπων. Τα

άκουσε ή το παίζει κινέζος ο τεράστιος της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας;

••••
Ο πανελίστας..
Ο τέως γενικός εισαγγελέας της Δημοκρα-
τίας Κώστας Κληρίδης, με τη δημόσια συμ-
περιφορά του, επιβεβαιώνει όσους λένε
ότι κάτι έχει στο πίσω μέρος του μυαλού
του. Εκτός από τις παρεμβάσεις του, κυ-
ρίως γραπτές, για θέματα κοινού ενδιαφέ-
ροντος το τελευταίο διάστημα κάνει την
εμφάνισή του και σε διαδικτυακά πάνελ. Ως
πολίτης έχει το αναφαίρετο δικαίωμα να
συμπεριφέρεται και να λέει ό,τι θέλει,
ακόμα και αν προσπαθεί να δικαιολογήσει
τα αδικαιολόγητα. Σε καμία περίπτωση
όμως δεν μπορεί να κρύβει τη δική του
αποτυχία, στο κομμάτι απόδοσης ευθυνών
για την κατάρρευση της οικονομίας, πίσω
από τις πολιτικές ευθύνες. Όσοι δεν τις
ανέλαβαν θα τους κρίνει ο λαός. Η υποχρέ-
ωσή του ως γενικού εισαγγελέα ήταν να τι-
μωρήσει αυτούς που διέπραξαν ποινικά
αδικήματα. Και δυστυχώς σε αυτό απέτυχε.
Όπως αποτυχημένη είναι και η προσπάθειά
του να κολλήσει τη ρετσινιά του διαπλεκό-
μενου, σε όποιον του ασκεί κριτική. Και για

να μην το ξεχάσω. Τον κ. Κληρίδη δεν τον
απέπεμψαν από τη θέση του, πολύ θα το
ήθελε, απλά συνταξιοδοτήθηκε.

••••
Ηθικό ζήτημα
Σε καμία περίπτωση δεν τίθεται θέμα αμ-
φισβήτησης της εντιμότητας και ακεραι-
ότητας του Γιώργου Αρέστη, τόσο ως αν-
θρώπου όσο και ως λειτουργού της δικαιο-
σύνης. Το ζήτημα που έχει δημιουργηθεί
μετά το δημοσίευμα της εφημερίδας «Πο-
λίτης» είναι περισσότερο ηθικής φύσεως
και ο κ. Αρέστη στις δημόσιες τοποθετή-
σεις του, θα έπρεπε να είναι περισσότερο
προσεχτικός. Ο κ. Αρέστη ήταν επικεφα-
λής μιας Επιτροπής που διερεύνησε τα του
Συνεργατισμού και εκ των υστέρων απο-
καλύπτεται πως στενό συγγενικό του πρό-
σωπο ήταν αντικείμενο, μεταξύ άλλων, της
έρευνας που πραγματοποίησε. Αυτό πώς
λέγεται; Δεν είναι σύγκρουση συμφέρον-
τος; Ουδείς μπορεί να ισχυριστεί πως επη-
ρεάστηκε η κρίση του κ. Αρέστη από τη
σχέση αυτή. Αλλά αυτό δεν είναι αρκετό
και ο κ. Αρέστη το γνωρίζει πολύ καλά ως
δικαστής. Μια φιλική συμβουλή με όλο τον
σεβασμό. Οι επικριτικές αναφορές για

διαρροές εκ των έσω δεν περιποιεί τιμή
σε κανένα, πολύ περισσότερο σε κάποιον
που υπηρέτησε τη λογική του «δεν αρκεί
να είσαι, πρέπει και να φαίνεσαι».

••••
Για την ΕΛΔΥΚ
Προς τον αρχηγό της Εθνικής Φρουράς ή
όποιο άλλο αρμόδιο υπουργό που μπορεί
να κάνει κάτι. Πρέπει να δούνε τα παράπο-
να που διατυπώνονται από στελέχη της ΕΛ-
ΔΥΚ, σχετικά με διαδικαστικά ζητήματα πε-
ρίθαλψης των ιδίων και των οικογενειών
τους. Ακόμα και για μια απλή εξέταση είναι
υποχρεωμένοι να μεταβαίνουν στα επεί-
γοντα περιστατικά των νοσοκομείων, την
ώρα που οι υπόλοιποι κάτοικοι αυτού του
τόπου έχουν τον προσωπικό γιατρό τους.
Έγινε μια τεράστια μεταρρύθμιση στον χώ-
ρο της υγείας, ανάμεσα στα άλλα δεν μπο-
ρούσε να γίνει πρόνοια και για τους ΕΛΔΥ-
Κάριους να έχουν ένα προσωπικό γιατρό
και να μην υποβάλλονται σε καψόνια; Για
όσους διαμένουν εκτός Λευκωσίας το πρό-
βλημα είναι έντονο και πολλές φορές είναι
αναγκασμένοι να απευθύνονται σε ιδιώτες
γιατρούς και να επωμίζονται τα έξοδα που
δεν καλύπτονται από την υπηρεσία τους. Η

αγάπη προς την ΕΛΔΥΚ είναι δεδομένη αλ-
λά την διαφορά την κάνουν τα απλά και μι-
κρά. Κάποιος να ασχοληθεί μαζί τους. 

••••
Τα λαπόρτα
Η αστυνομία έχει αναλάβει την εφαρμογή
των υγειονομικών πρωτοκόλλων και συχνά
πυκνά ενημερώνει τους πολίτες για τα
εξώδικά, τα γνωστά 300άρια, για τις παρα-
βιάσεις των πρωτοκόλλων. Επίσης ενημε-
ρώνει και για τα εξώδικα σε επαγγελμα-
τίες της εστίασης. Έως εδώ όλα καλά και
άγια. Η κατάσταση στραβώνει μετά. Κάποι-
ος από το υπουργείο Δικαιοσύνης πρέπει
να μας πει εάν η Αστυνομία πήρε εντολές
να μοιράσει κωρονο-εξώδικα σε όσους
συμμετείχαν σε δύο συγκεντρώσεις δια-
μαρτυρίας. Απ’ ό,τι γνωρίζουμε απαγο-
ρεύονται. Και αν οι συμμετέχοντες δεν
μπορούν να εντοπιστούν, οι διοργανωτές
είναι γνωστοί. Πήγε κάποιος από την Αστυ-
νομία, που ανακοινώνει με υπερηφάνεια
τα εξώδικα που μοίρασε στους απλούς πο-
λίτες, να λαπορτάρει τους διοργανωτές;
Και η μομφή δεν είναι κατά της Αστυνο-
μίας. Απαντήσεις θα πρέπει να δώσει το
υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Δαμαί στον νότο ο καθένας τον χαβά του…

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΔΙΑΤΑΓΜΑ ΥΠ.ΥΓ 31Η ΜΑΡΤΙΟΥ 2021. «Απαγορεύονται οι μαζικές και άλλες εκδηλώσεις, συγκεντρώσεις, διαδηλώσεις, παρελάσεις, συ-
ναυλίες, πανηγύρια, περιλαμβανομένων φεστιβάλ, καθώς και παρεμφερών εκδηλώσεων σε δημόσιους ή ιδιωτικούς χώρους».

Η ΗΡΩΙΔΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΜΑΡIΤΣΑ ΚΑΡΑΟΛH

Την ώρα που πολλοί μοιράζουν στους
εαυτούς τους πιστοποιητικά πατριωτι-
σμού, αναρτώντας σημαίες και απο-
φθέγματα από τον αγώνα της ΕΟΚΑ
και τους ήρωες της Ελληνικής Επανά-
στασης, υπάρχουν και οι αθόρυβοι
ήρωες, που χωρίς να ζητήσουν ανταλ-
λάγματα και χειροκροτήματα, προσέ-
φεραν ανιδιοτελώς στην πατρίδα. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Προβλήματα Οικολόγων
Η πολυσυζητημένη πολυσυλλεκτι-
κότητα των Οικολόγων δεν προκα-
λεί προβλήματα μόνο στο ίδιο το
κόμμα, αλλά και σε άλλα κόμματα,
κυρίως στα τρία μεγαλύτερα και
περισσότερο στο ΑΚΕΛ. Γιατί από
το κόμμα του λαού είναι που φαί-
νεται να απορροφά τους περισσό-
τερους νέους ψηφοφόρους του,
σύμφωνα με τις αναλύσεις των δη-
μοσκοπήσεων. Το ΑΚΕΛ, όπως
ακούω, αξιολογεί πολύ σοβαρά αυ-
τή την εξέλιξη και έχει ήδη δρομο-
λογήσει αντιδράσεις προς συγκε-
κριμένες κατευθύνσεις για να πε-
ριορίσει το ρεύμα προς τους Οικο-
λόγους. Σύμφωνα με ανάλυση που
υπάρχει στα ψηλά δώματα της Εζε-
κία Παπαϊωάννου, οι Οικολόγοι
φαίνεται να απορροφούν από το
ΑΚΕΛ γύρω στις 6.500 ψήφους,
αριθμό διπλάσιο από όσους ελ-
κύουν από τον ΔΗΣΥ και το ΔΗΚΟ. 

Η κυρία Γιαννούλλα, η οποία ως
γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρί-
ζονται στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ
και ακόμη περισσότερα, μου ανέ-
φερε πως από μια πολύ πρόσφατη
σύσκεψη για το θέμα προέκυψαν
σαφέστατες προτροπές και οδη-
γίες. Αληθεύει πως μία από τις
οδηγίες αφορούσε την προσέγγιση
συγκεκριμένων ομάδων μέσα από
τα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης; Η
αποτελεσματικότητα των οδηγιών
που έχουν δοθεί θα εξεταστεί με
τα ευρήματα νέας έρευνας, η
οποία έχει παραγγελθεί με συγκε-
κριμένα ερωτήματα και για συγκε-
κριμένη χρονική περίοδο.

Αντιδράσεις για την ενδυνάμωση
των Οικολόγων υπάρχουν και από

τον ΔΗΣΥ και από το ΔΗΚΟ, αλλά
δεν έχουν φτάσει στα όρια του πο-
λέμου που μαίνεται εδώ και μήνες
μεταξύ Οικολόγων και ΕΔΕΚ. Όπως
μαθαίνω, οι Οικολόγοι προσπαθούν
με κάθε τρόπο να πλήξουν την
ΕΔΕΚ, θεωρώντας ότι μπορούν να
αυξήσουν το ρεύμα ΕΔΕΚιτών ψη-
φοφόρων προς το κόμμα τους. Από
την ΕΔΕΚ πάλι, καταβάλλεται μεγά-

λη προσπάθεια να καταδείξουν ότι
οι Οικολόγοι δεν έχουν ξεκάθαρη
θέση στο Κυπριακό και ότι οι πρό-
σφατη «επίφαση» δημοκρατικότη-
τας οφείλεται καθαρά σε ψηφοθη-
ρικούς λόγους. Μία θέση που επα-
ναλαμβάνουν και τα άλλα επηρεα-
ζόμενα κόμματα επενδύοντας στην
αλλαγή του κλίματος όσο σοβα-
ρεύει ο προεκλογικός. Τα πρόσφα-

τα συμβάντα στους Οικολόγους
φαίνεται πάντως να αξιοποιούνται
αρκούντως από τα άλλα κόμματα,
τα οποία αναμένουν τις νέες δημο-
σκοπήσεις για να βγάλουν νέα
συμπεράσματα.

Πολιτικός ηγέτης αναμένει εντός
της εβδομάδας μια πολύ σημαντική
δημοσκόπηση που έχει παραγγεί-

λει. Ένα από τα πρώτα στοιχεία
που έθεσε προς διερεύνηση είναι
οι διαρροές του κόμματός του προς
τους Οικολόγους αλλά και προς
τους Ανεξάρτητους της Θεολόγου. 

Τους εξόργισε...
Αυτό που δέχθηκε ο Οδυσσέας-
Τσακ Νόρις την Παρασκευή από τη
Βουλή και σχεδόν το σύνολο των
βουλευτών, ακόμα και ΔΗΚΟϊκών
δεν ήταν απλή κατσάδα. Ήταν οργή.
Η αντίδραση του προέδρου Αδάμου
μετά την ψηφοφορία τα είπε σχε-
δόν όλα. Σε έντονο ύφος ανέφερε :
«Δεν θα αποδεχθώ ξανά άλλη λίστα
στη Βουλή» και συμπλήρωσε με
νόημα: «Εκείνοι που εν μάγκες να
βγαίνουν να τη δημοσιοποιούν.
Συγγνώμη κιόλας. Είμαι θυμωμένος
και στεναχωρημένος για τον τρόπο
που συμπεριφέρονται στη Βουλή
των αντιπροσώπων. Εμένα αυτό το
θέμα με προσβάλλει».

Ο λόγος που έγραψα πως η δήλω-
ση Αδάμου τα είπε σχεδόν όλα εί-
ναι επειδή έχω υπόψη μου και άλ-
λες, πολλές αναφορές βουλευτών
για την «πονηρή» και καθαρά «πο-
λιτική» δράση του Οδυσσέα-Τσακ
Νόρις. Για να μην αναφέρω και τα
βέλη που ξεκάθαρα του έριξε ο Άν-
τρος Κυπριανού κατά την ομιλία
του. Πάντως, και βουλευτές του
ΔΗΚΟ (όχι μόνο ο Κουλίας) μίλησαν
για ανθρωποφαγία και λαϊκισμό
που προωθήθηκε από τον ίδιο τον
γενικό ελεγκτή, ο οποίος «εργαλει-
οποίησε ξανά τη Βουλή».

Εξάλλου του το είπαν και με την
απόφαση της Βουλής και τη σκλη-
ρή αναφορά ότι η λίστα του υπο-
βλήθηκε στο Σώμα χωρίς να του

δώσουν οποιονδήποτε όρο εντο-
λής φορτώνοντας στη Βουλή την
ευθύνη για τη δημοσιοποίησή της. 

Τι τελικά τους... ενώνει; 
Άκουγα το βράδυ της Πέμπτης στο
ΡΙΚ τη συζήτηση μεταξύ των εκ-
προσώπων του ΔΗΣΥ, του ΑΚΕΛ,
του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ για την
επέτειο της 1ης Απριλίου και τη ση-
μερινή φάση του Κυπριακού. Και
διερωτήθηκα με ποια κριτήρια
μπορεί να υπάρξει ποτέ περιθώριο
συνεργασίας του ΔΗΚΟ με το
ΑΚΕΛ, αφού οι θέσεις που εκφρά-
στηκαν από τους εκπροσώπους
τους ήταν για άλλη μία φορά εκ
διαμέτρου αντίθετες. Ιδιαίτερα,
όταν τους άκουγα να μιλούν για τη
λύση του Κυπριακού και την Πεντα-
μερή διαπίστωσα ξανά, όπως και
όλοι, ότι οι θέσεις ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
δεν είχαν σχεδόν καμία διαφορά,
ενώ τις θέσεις του ΔΗΚΟ από αυτές
του ΑΚΕΛ τις χώριζε το… χάος.

Μόνο οι ψηφοφόροι βλέπουν άρα-
γε αυτή τη διάσταση; Οι ηγεσίες
των κομμάτων δεν την έχουν αντι-
ληφθεί; Είναι να απορεί κανείς: Τι
είναι αυτό που ενώνει το ΑΚΕΛ με
το ΔΗΚΟ, εκτός από την έχθρα τους
κατά του Αναστασιάδη και του ΔΗ-
ΣΥ, όταν στα βασικά θέματα πολιτι-
κής και οικονομίας δεν υπάρχουν
παρά ελάχιστες συγκλίσεις;

ΚΟΥΙΖ: Ποιος βουλευτής κινδυ-
νεύει μετά την αυτοδιάλυση της
Βουλής να οδηγηθεί ενώπιον δικα-
στηρίου από πολίτες με τους οποί-
ους ήρθε σε έντονη αντιπαράθεση;
Αληθεύει ότι τον καταγγέλλουν για
βιαιοπραγία; 

Οι Οικολόγοι, η πολυσυλλεκτικότητα και ο μεγάλος πόλεμος

Να σας πω την αλήθεια με αυτά που συμβαίνουν ο πιο έκπληκτος από όλους είμαι εγώ! 
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Ξεκινώ από τη διόρθωση της ανορθογραφίας,
καθώς είδα πολλούς ν’ αντιδρούν για το αναμ-
φίβολα κακόγουστο «δαμέ». Δεν έχει σημασία
ότι τα ελληνικά πολλών εξ αυτών εξαντλούνται
στις 300 λέξεις. Το σωστό είναι να γράφεται
το δαμαί με αι. Σε αυτό τουλάχιστο δεν θα

χαλάσουμε τις καρδιές μας. Ούτεγια την «κυβέρνηση του
νότου» θα διαφωνήσουμε. Πρόκειται άλλωστε για ιστορικά
ανερμάτιστη δήλωση και απαράδεκτη από κάθε άποψη.
Κατανοητή, λοιπόν, και η αντίδραση του Λουκά Φουρλά
που πρώτος το σχολίασε, κατανοητή και η απαξίωση στο
«καθεστώς του νότου» που ακολούθησε.

Εκεί που ξεκινούν οι διαφωνίες είναι όταν κάποιοι, από
μικροκομματισμό ή απλώς μικρόνοια, ρίχνουν λάσπη στον
ανεμιστήρα. Διαβάζοντας τη δήλωση της Ελένης Θεοχάρους
για παράδειγμα («Δεν θα εκπλαγούμε αν διαπιστωθούν
σχέσεις Τούρκων Τζιχαντιστών με τους Ως Δαμέ») αρχικά
πίστεψα ότι ήταν τρολάρισμα. Όσο και αν είναι μια κατ’
εξοχήν ιδιοσυγκρασιακή περσόνα, ομολογώ ότι δεν περίμενα
να έλεγε κάτι τόσο κραυγαλέα γελοίο. Κατά τον ίδιο τρόπο,
θα ανέμενα από όσους ολοφύρονται στα πληκτρολόγια να
μη στιγματίσουν χιλιάδες συμπολιτών μας με χαρακτηρισμούς
όπως προδότες. 

Επτά χιλιάδες βγήκαν στους δρόμους κάτω από την ομ-
πρέλα του «Ως Δαμέ». Άνθρωποι με δείγματα δημοκρατικής
γραφής και ευαισθησίες. Θα το επαναλαμβάνω και ας γίνομαι
κουραστικός, ο τόπος είναι μικρός και γνωριζόμαστε. Σε
αυτή τη χώρα λοιπόν που τα λαμόγια έφαγαν με χρυσά κου-
τάλια στο πλιάτσικο των διαβατηρίων, δεν μπορεί να ανα-
θεματίζονται συλλήβδην οι οπαδοί του «Ως Δαμέ». Κι αυτό
δεν αποτελεί καμιά δικαιολογία για την απαράδεκτη δήλωση
περί «νότου». Αυτοί που την είπαν και αυτοί που την ασπά-
ζονται, να τη χρεωθούν. Όχι όμως ο κάθε δημοκρατικός
πολίτης που βγήκε στους δρόμους για να διαδηλώσει ενάντια
στη σήψη και τη διαφθορά. 

Πολύ περισσότερο όμως από τις ανοησίες περί τζιχαντιστών
της Θεοχάρους, με προβλημάτισε ο τρόπος που διαχειρίστηκε
το θέμα ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Ειλικρινά δεν μπορώ
να αντιληφθώ πώς ένα θέμα που εξαντλεί τη δυναμική του
σε μια ανακοίνωση, αναδείχθηκε σε κεντρικό ζήτημα προ-
εκλογικής αντιπαράθεσης. Αν η απάντηση βρίσκεται στην
πτώση των δημοσκοπικών ποσοστών του ΔΗΣΥ, τότε μάλλον
θα έπρεπε να το επανεξετάσουν. Γιατί ένα πράγμα είναι το
σκληρό ροκ για την ενδυνάμωση του κομματικού ηθικού
και άλλο το παραλήρημα φτηνού πατριωτισμού. Αν η
Πινδάρου δεν αντιλαμβάνεται ότι ο κόσμος έχει σιχαθεί τις
κοκορομαχίες –ιδιαιτέρως του λεγόμενου δικομματισμού–
τότε οι δύο μήνες που απομένουν μέχρι τις βουλευτικές
εκλογές θα φανερώσουν και άλλες δυσάρεστες εκπλήξεις. 

Βρισκόμαστε λίγο πριν από το ιστορικό ραντεβού στη
Γενεύη και οι κυβερνώντες επιλέγουν την πόλωση, υιοθε-
τώντας διχαστικό λόγο. Το επίθετο «ιστορικό» δεν είναι
σχήμα λόγου και αυτό είναι κάτι που οφείλουν όλοι όσοι
εμπλέκονται στις διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό να
γνωρίζουν. Οι Τούρκοι για πρώτη φορά βάζουν τόσο απρο-
κάλυπτα τη διχοτόμηση επάνω στο τραπέζι. Πώς απαντάμε
εμείς σε αυτή την πρόκληση εάν όχι με πνεύμα ενότητας
και συμπαγές εσωτερικό μέτωπο;

Υποθέτω ο αντίλογος είναι ότι η κρισιμότητα των στιγμών
επιβάλλει να τραβήξουμε τις κόκκινες γραμμές μας. Οπότε
οφειλόμενη ήταν η αντίδραση στις παραφωνίες που ακού-
στηκαν για το «νότο» ώστε να μη μένουν σκιές. Δεν προσπερνώ
το επιχείρημα, αλλά θα επιμείνω πως αυτό που μας έφερε
ώς εδώ είναι η παντελής έλλειψη πολιτικής ειλικρίνειας.
Μαζί με τη λειψή γνώση της Ιστορίας. Και την τάση να εκ-
δίδουν οι συνήθεις ύποπτοι πιστοποιητικά πατριωτισμού,
κηρύσσοντας ανέξοδα τον ανένδοτο. Ζούμε το πολιτικά
παράδοξο οι υμνητές του Γρίβα, του ανθρώπου που οδήγησε
τη χώρα στον γκρεμό, να γίνονται τιμητές της δημοκρατίας.
Και να κουνούν το δάκτυλο σε όσους βρίσκονται πολιτικά
απέναντί τους, ανασύροντας από το χρονοντούλαπο μου-
χλιασμένα επιχειρήματα για το δημοψήφισμα, άθλιες συ-
κοφαντίες για το «Γλωσσάρι» και θεωρίες συνωμοσίας για
εθνική μειοδοσία με την ταμπέλα του «Ως Δαμέ». Το χειρότερο
όλων, όμως, είναι ότι δεν αντιλαμβάνονται γιατί ο κόσμος
μπούχτισε από τα συνθήματα κρότου λάμψης, κλείνοντας
τ’ αφτιά σε αυτούς που υποβαθμίζουν τη νοημοσύνη μας
φτάνοντάς μας ώς δαμαί. Και λέγοντας «δαμαί», εννοώ
βεβαίως το δάπεδο.

Πώς φτάσαμε
ώς δαμαί

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Πεθυμήσαμε τα πιο απλά. Εκείνα που κά-
ποτε τα θεωρούσαμε μέρος μιας ρουτίνας.
Και τα καταχωρούσαμε σαν δεδομένα.
Μόνο που τελικά δεν ήταν. Όπως και τί-
ποτα δεν είναι δεδομένο. Και μέσα στην
πρωτόγνωρη συνθήκη που ζούμε καλού-

μαστε να το συνειδητοποιήσουμε ξανά. Ώστε να επα-
ναπροσδιορίσουμε τι λογαριάζουμε σαν κανονικότητά
μας. Διότι οι λέξεις πλέον αρχίζουν να χάνουν το νόημα
που τους είχαμε δώσει και ζητούν να τις νοηματοδο-
τήσουμε ξανά. Μέσα από μια άλλη οπτική, η οποία εκ-
πορεύεται από την υπενθύμιση της ευθραυστότητας
της ζωής. Και της υπογράμμισης πως όσο και αν ο
κόσμος προχωρά ο άνθρωπος παραμένει ευάλωτος. 

Έχει ήδη περάσει ένας χρόνος πανδημίας. Και μέσα
σ’αυτό τον χρόνο αναμετρηθήκαμε ή κληθήκαμε να
αναμετρηθούμε με ερωτηματικά ουσιαστικής και σχεδόν
υπαρξιακής αγωνίας. Μετατοπίστηκε το κέντρο βάρους
μας. Και αρχίσαμε να αφαιρούμε τα φίλτρα που σκέπαζαν
με αυταπάτη τις πραγματικότητες μας, οδηγώντας μας
συχνά-πυκνά σε επίπλαστες βεβαιότητες. Κι αυτό πέρα
από τον προσωπικό λογαριασμό του καθενός επεκτάθηκε
στο γενικό, στο συνολικό, στο κοινωνικό, στο πολιτικό,
στο ποιοι είμαστε και πού πάμε. Χωρίς κατ’ ανάγκη να
βρεθούν οι απαντήσεις αλλά τουλάχιστον άρχισαν να
τίθενται οι ερωτήσεις.

Ερωτήσεις που ίσως θα έπρεπε να αποτελούν συ-
χνότερα το πλαίσιο αναφοράς μας, ώστε να μας κατευ-
θύνουν σε αξιώσεις που ανεβάζουν τον πήχη των ανα-
ζητήσεών μας πέρα από τα καθημερινά και το αναγάγουν
σε ένα επίπεδο ηθικής συνείδησης. Και συγχωρέστε
με αν σήμερα η στήλη δεν περιορίζεται στα στεγανά
της επικαιρότητας αλλά επιζητεί να εισχωρήσει στο
ζητούμενο της εποχής.

Που κατά την ταπεινή μου γνώμη δεν είναι ένας
θυμός ή μια αντίδραση απέναντι στην ασφυκτική πραγ-
ματικότητα αφενός της πανδημίας και αφετέρου εκείνων
που ξεσκεπάζουν το ξεστράτημά μας. Είναι η ανάγκη
για μια ενδοσκόπηση η οποία θα μας δώσει τις κατευ-
θυντήριες γραμμές και θα καθαρίσει το βλέμμα μας,
ώστε να διακρίνουμε ποια προσδοκούμε να είναι η
επόμενη μέρα, η οποία αναμφισβήτητα δεν θα είναι
σε τίποτα όμοια με κείνη που ήταν πριν από την έλευση
της πανδημίας. Και αυτή την διαπίστωση έχουμε χρέος
να την υπογραμμίσουμε, γιατί η προσωπική μας ευθύνη
για το πώς ζούμε και για το πώς θα έπρεπε να ζούμε
είναι εκείνη που θα μας οπλίσει με αξιώσεις, διεκδικήσεις
και ελπίδες. Και οφείλουμε να κάνουμε αυτή την κα-
ταβύθιση, γιατί βρισκόμαστε σε μια καθοριστική στιγμή,
η οποία μας υπαγορεύει να πιάσουμε το νήμα ξανά
από την αρχή.

Ώστε να λογαριαστούμε όχι μόνο με τις πραγματι-
κότητές μας αλλά κυρίως με τις πλάνες που βολικά τους
επιτρέψαμε να μας αποπροσανατολίζουν και να μας
υποδεικνύουν τις λάθος ερωτήσεις με αποτέλεσμα να
πελαγοδρομούμε μέσα σε μια θάλασσα μη χρήσιμων
απαντήσεων. Και όσο κι αν ακούγονται όλα αυτά άσχετα
με ό,τι μας περιβάλλει και με ό,τι μας «εξοργίζει» στο
κοινωνικοπολιτικό επίπεδο, δεν είναι. Διότι αν δεν επι-
διώξει ο καθένας από μας μια προσωπική ενδοσκόπηση
η οποία να εκπορεύεται από την ανάγκη να κοιτάξουμε
την ψυχή μας κατάματα και να διερωτηθούμε πώς ο
άνθρωπος αποκτά προορισμό και πως κάνει την ζωή
του αξιοβίωτη, τότε δεν θα ξέρουμε ούτε τι θέλουμε
να διεκδικήσουμε, ούτε και τι να υπερασπιστούμε.
Γιατί όπως γράφει και ο Ελύτης κάτι άλλο συμβαίνει
που σφραγίζει την ψυχή και σε εμποδίζει να πάρεις
θέση απέναντι στο δίλημμα που δεν έπαψε ποτέ να
θέτει με τον πιο απλό τρόπο η ζωή: Ή παραμένεις με
τις πέντε σου αισθήσεις αγύμναστες και τον ψυχικό
σου κόσμο εκτεθειμένο σε συμβάντα επιφανείας που
απλώς καταγράφεις ή αποδέχεσαι κατ’ αρχήν την
ύπαρξη μυστηρίου οπότε θέτεις υπό αμφισβήτηση τα
εξαγόμενα κάθε πρωτοβάθμιας εμπειρίας και εισχωρείς
με βαθιά τομή στην πραγματικότητα. Επιδιώκοντας
να ανασυνθέσεις το φαινόμενο της ζωής βάσει των
στοιχείων που σου προσκομίζουν αφενός η αποδέσμευση
από κάθε προκατάληψη σκέψη και αφετέρου οι ασκη-
μένες όπως ένα λαγωνικό αισθήσεις. 

Κάτι άλλο
συμβαίνει λοιπόν

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ωραίος,εργατικός, φιλότιμος,
φιλόδοξος, με πολλά πτυχία
και περγαμηνές, νεαρός δη-
μόσιος υπάλληλος. Όλοι μι-
λούσαν για τα χαρίσματα και
την εξυπνάδα του. Ήταν ο

νέος «με καλάς συστάσεις» όπως έγραψε
και ο Λουκής Ακρίτας το 1935. Ωστόσο, ο
κανόνας είχε και την εξαίρεσή του, αφού
μύριζε άσχημα λόγω ιδρώτα και οι περισ-
σότεροι προτιμούσαν να συνομιλούν μαζί
του τηλεφωνικώς. Αιτία το πάθος του με
τη γυμναστική και ειδικότερα με το ποδή-
λατο, συνήθειες τις οποίες απέκτησε κατά
τη διάρκεια των σπουδών του, σε πρω-
τεύουσες της δυτικής Ευρώπης. Ο άνθρωπος
επέμενε και μέσα στο λιοπύρι του καλο-
καιριού και μέσα στο κρύο του χειμώνα,
να διασχίζει καθημερινώς τη μισή Λευκωσία
για να πάει στη δουλειά του. 

Ωραίος ήταν και ο Γιάννης Καρούσος,
στο ποδήλατο με το κράνος του, διασχί-
ζοντας τους κεντρικούς δρόμους της Λευ-

κωσίας. Ο υπουργός Μεταφορών, συνο-
δευόμενος από μοτοσικλετιστές της Αστυ-
νομίας, έκανε τη διαδρομή από το Υπουργείο
Μεταφορών, στο Υπουργείο Οικονομικών
για να παρουσιάσει το «σχέδιο Δράσης
Προώθησης της Χρήσης του Ποδηλάτου
για την περίοδο 2021 - 2023». Στόχος και
όραμα, επεσήμανε, είναι η εισαγωγή του
ποδηλάτου στην καθημερινότητα του πο-
λίτη, ως ασφαλούς και αξιόπιστου μέσου
διακίνησης, αλλά και άθλησης ή ψυχαγωγίας.
Η ποδηλασία προάγει την αναβαθμισμένη
ποιότητα ζωής και τη βελτίωση της υγείας,
μειώνει τους αέριους ρύπους, μειώνει τον
αστικό θόρυβο, εξοικονομεί ενέργεια και
συμβάλλει στην αποσυμφόρηση του οδικού
δικτύου». Ο Γιάννης Καρούσος προχώρησε
σε ακόμη ένα τολμηρό βήμα και τάχθηκε
υπέρ της δημιουργίας ντους στα δημόσια
κτήρια, χωρίς βεβαίως να σκεφτεί πονηρά. 

Εδώ και χρόνια, συνήθως παραμονές
εκλογών, είχαμε πολλές πολυδάπανες και
φαντασμαγορικές φιέστες από δημάρχους,

οι οποίοι πίστευαν ότι θα ανέβαζαν τους
δημότες στα ποδήλατα. Ωστόσο, τα πανη-
γύρια, είχαν πάντα άδοξο τέλος, αφού ελά-
χιστοι έβαζαν την πιστωτική τους κάρτα
για να ανέβουν σε ποδήλατο. Οι ιδέες για
τους ποδηλατοδρόμους ξεκινούν από τις
ψυχρές Βρυξέλλες, όπου οι τεχνοκράτες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης θέτουν όρους για
δημιουργία ποδηλατοδρόμων, για να εγ-
κρίνουν κονδύλια για δρόμους. Ωστόσο,
ποτέ δεν σκέφτηκαν ότι άλλο η ψυχρή Ευ-
ρώπη και άλλο η καυτή Κύπρος.

Πολλοί είναι σήμερα οι επώνυμοι Κύπριοι,
οι οποίοι κατά τη διάρκεια της φοιτητικής
τους ζωής, χρησιμοποιούσαν το ποδήλατο
σε καθημερινή βάση, όχι για λόγους οικο-
νομίας, αλλά για πρακτικούς λόγους. Πολλοί
λένε ότι η οδήγηση μέσα στο ατέλειωτο
ψιλόβροχο των βόρειων χωρών της Ευρώ-
πης, κάτω από το νάιλον, ήταν μια από-
λαυση, ήταν μια τελετή χαλάρωσης, κάθε
πρωί και βράδυ. Βεβαίως υπήρχαν ποδη-
λατόδρομοι παντού, υπήρχαν χώροι φύλαξης

των ποδηλάτων και κυρίως υπήρχαν χώροι
για να τοποθετηθούν τα σύνεργα της πο-
δηλασίας, δηλαδή τα αδιάβροχα και τα κρά-
νη. Στην Κύπρο, πριν από μερικές δεκαετίες,
οι δρόμοι ήταν γεμάτοι μηχανάκια, μικρές
μοτοσικλέτες και μάλιστα τότε δεν ήταν
υποχρεωτική η χρήση κράνους. Οι πολίτες
μετέβαιναν με ταχύτητα στη δουλειά τους,
χωρίς να ιδρώνουν και χωρίς να πονοκε-
φαλιάζουν από το καυτό κράνος. Η αλλαγή
της νομοθεσίας, για το καλό πάντα των αν-
θρώπων, έφερε την κάθετη μείωση στη
χρήση μοτοσικλετών και τη δραματική αύ-
ξηση στη χρήση αυτοκινήτων. Τώρα αν
αυτό ήταν στο τέλος της ημέρας, προς το
συμφέρον ή όχι των ανθρώπων, ήταν υπέρ
όχι της προστασίας του περιβάλλοντος,
είναι μια άλλη δύσκολη υπόθεση. 

Η εποχή είναι κατάλληλη, όλοι όσοι εμ-
πλέκονται σε αυτή τη δραματική ιστορία
της κυκλοφορίας στην Κύπρο, να σκεφτούν
λίγο πιο λογικά και λίγο πιο πρακτικά. Καλό
είναι να σκεφτούν το σενάριο της χρήσης

των ποδηλατόδρομων από οδηγούς μικρών
μοτοσικλετών ή ηλεκτρικών ποδηλάτων
και άλλων έξυπνων μηχανημάτων τα οποία
κινούνται με μπαταρίες. Σε πολλές βορει-
οευρωπαϊκές  χώρες, εδώ και μερικά χρόνια,
αντικαταστάθηκαν τα ποδήλατα, με ηλε-
κτρικά ποδήλατα διαφόρων σχημάτων και
διαφόρων τεχνολογιών. Μάλιστα, με τη
βοήθεια των δορυφόρων, ο καθένας μπορεί
να πάρει ποδήλατο σε οπουδήποτε σημείο,
αφού τοποθετήσει την πιστωτική του κάρτα,
να πάει όπου θέλει και να το αφήσει όπου
επιθυμεί. Η λύση αυτή άρχισε να εφαρμό-
ζεται μερικώς και στην Κύπρο. Χρειάζεται,
όμως, ενθάρρυνση και στήριξη, τουλάχιστον
αναλογικά όπως στηρίζονται και τα λεω-
φορεία. Και ποιος ξέρει ίσως λόγω του κλί-
ματος, η λύση των ηλεκτροκίνητων ποδη-
λάτων, να αποτελέσει την καλύτερη κυ-
κλοφοριακή λύση στο νησί. Λίγη φαντασία
στην πολιτική ποτέ δεν κάνει κακό.

Τα ποδήλατα και τα ντους του Καρούσου
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Συγγενείς και φίλοι της 18χρονης KoZawLatt, η οποία σκοτώθηκε κατά τη διάρκεια των διαδηλώσεων
εναντίον των πραξικοπηματιών στην πόλη Mandalay της Μιανμάρ.
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kaparispan@yahoo.gr

Ο Μανόλης Αναγνωστάκης απο-
τύπωσε ίσως με τον πιο παραστα-
τικό τρόπο την υποκρισία των και-
ρών: «Φοβάμαι», έλεγε, «τους αν-
θρώπους που εφτά χρόνια έκαναν
πως δεν είχαν πάρει χαμπάρι και

μια ωραία πρωία-μεσούντος κάποιου Ιουλίου-
βγήκαν στις πλατείες με σημαιάκια κραυγάζοντας
‘Δώστε τη χούντα στο λαό’». «Τους ανθρώπους
που με καταλερωμένη τη φωλιά πασκίζουν να
βρουν λεκέδες στη δική σου».

Ομολογώ βεβαίως πως δεν κατάλαβα τη δυ-
σκολία να ονομαστεί το ψευδοκράτος ως τέτοιο
από εκπρόσωπο του «Ως Δαμέ» ούτε τις απαν-
τήσεις για τα περί «κυβέρνησης στο νότο». Ιδι-
αίτερα όταν κάθε λέξη δημιουργεί συνειδήσεις
και άλλους συνειρμούς σε έναν τόπο που η ντε
φάκτο διχοτόμηση βρίσκεται προ των πυλών.
Η δημοκρατία προϋποθέτει ότι όλοι μπορούν
να εκφράζονται, όμως όσοι εκφράζουν δημόσιο
λόγο θα πρέπει να είναι έτοιμοι και να επικριθούν.
Πέραν τούτου, ο όψιμος πανικός κάποιων τις
τελευταίες μέρες είναι εκ του περισσού. Και εκ
του πονηρού θα προσθέσουμε. 

Εκ του πονηρού γιατί μετά το περιβόητο δεί-
πνο στο Κραν Μοντάνα, όταν ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες, ευχόταν καλή τύχη σε Κύπριους Βορρά
και Νότου, κανένας από την κυβέρνηση δεν
ζήτησε εξηγήσεις από τα Ηνωμένα Έθνη για
τον διαχωρισμό. Ούτε ανησύχησε πως υπονο-
μεύει την Κυπριακή Δημοκρατία. Και συνέχισε
η σιγή ασυρμάτου όταν ο πρόεδρος μιλούσε σε
άλλες πολιτικές δυνάμεις και ξένους παράγοντες
για «νέες ιδέες». Σιγή ασυρμάτου από συνεργάτες
και στελέχη που σήμερα σαστίζουν με «τον
νότο», αλλά οι «νέες ιδέες» δεν τους σταμάτησαν
από το να παίζουν πρώτο βιολί στον προεκλογικό
Αναστασιάδη. Όταν, μάλιστα, στη συνέχεια ο
πρόεδρος μίλησε για δύο ΑΟΖ, πολλοί από
αυτούς μας κούνησαν το δάκτυλο: «Μα είναι
δυνατόν», μας είπαν «να διχοτομήσει την ΑΟΖ;».
Και έκλεισαν το θέμα συνοπτικά.

Βεβαίως οι «δύο ΑΟΖ», οι «νέες ιδέες» που ο
Νίκος Αναστασιάδης «τολμούσε να βάλει στο
τραπέζι» δεν προέρχονταν από ένα «Κίνημα
αντιεξουσιαστών» με «περιθωριακές ιδέες». Τις
συζητούσε ο αρχηγός του κράτους, που οι θέσεις
και οι «ιδέες» του δεσμεύουν το μέλλον του
τόπου μας. Κανείς από το ευρύτερο περιβάλλον
λοιπόν δεν ένιωσε την ανάγκη να παραιτηθεί
δυσφορώντας για όσα τεκταίνονταν. Ήταν έλε-
γαν κάποιες ιδέες που παρεξηγήθηκαν. Παρε-
ξήγηση ήταν προφανώς και ο «νέος ρεαλισμός»

του Χάρη Γεωργιάδη. Ρεαλισμός για τον οποίο
δεν βρέθηκε κανείς να του ζητήσει να παραιτηθεί
από τη θέση του αναπληρωτή προέδρου, καθώς
οι ιδέες του ίσως να υπονόμευαν την προσπάθεια
του προέδρου και να έρχονταν σε αντίθεση με
τις διαχρονικές θέσεις του κόμματος. 

Δεν είδε, δεν άκουσε δεν αντέδρασε κανένα
κόμμα που ολοφύρεται σήμερα και όταν ο αρ-
χιεπίσκοπος, που καθοδηγεί ένα ολόκληρο ποί-
μνιο έτσι, προέτρεπε τον κόσμο να μη φοβάται
από τη διχοτόμηση. Ούτε αγανάκτησαν όταν
ομολόγησε πως ο Νίκος Αναστασιάδης του μί-
λησε για δύο κράτη.

Μόνο σήμερα μεσούσης μιας ωραίας πρωίας
και λίγο πριν από την κάλπη είδαν όλοι αυτοί
το φως το αληθινό. Σήμερα ανακάλυψαν υπο-
νόμευση του κράτους και περιφρόνηση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, από μία ομάδα πολιτών!
Σήμερα χαρακτήρισαν όσους βγήκαν στους
δρόμους για να διαμαρτυρηθούν για το κατάν-
τημα ως συνεργάτες των τζιχαντιστών και
έσπευσαν να πάρουν το πατριδόμετρο. 

Η ιστορία είναι εδώ για να μας θυμίζει ότι
όπου διαφημίζεται ο πατριωτισμός, καλό είναι
να κοιτάζουμε και πίσω μας. Η ιστορία είναι
εδώ και θα έπρεπε να τους θυμίσει πως κάθε
φορά που επιχειρήθηκε εθνικός διχασμός για
λίγες ψήφους, κάθε φορά που καλλιεργήθηκε
ο τοξικός λόγος για πόλωση δεν βγήκε σε καλό
στον ίδιο τον τόπο.

Επειδή σε αυτόν τον τόπο είμαστε όλοι συ-
νιδιοκτήτες και επειδή η δική μας μνήμη δεν
είναι ούτε ασθενής ούτε επιλεκτική στο ποιος
στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων και ποιος
όχι, ας φροντίσουν, έστω και τώρα, να επου-
λώσουν τις πληγές που άνοιξαν στην κοινωνία.
Σιωπηρά και διακριτικά. 

Ίσως, έτσι να μπορέσουμε να συγχωρέσουμε
σε κάποιους από αυτούς το γεγονός ότι σφύριζαν
αδιάφορα όσο το πάρτι των χρυσών διαβατηρίων
στηνόταν μπροστά στα μάτια τους. Ίσως, και
με τις ευλογίες τους. Να προσπεράσουμε τις
από καθέδρας εθνικές εξάρσεις πολιτικών που
δεν φρόντισαν να κάνουν το προφανές για να
προστατέψουν τον τόπο που ολοφύρονται πως
αγαπούν: να πληρώσουν τα δάνειά τους. Όμως
για το ότι κάποιοι σιώπησαν μπροστά στις «νέες
ιδέες», μπας και χάσουν τη βόλεψή τους και
σήμερα μας πουλούν μονοπώλιο πατριωτισμού
κουνώντας το δάκτυλο, ας τα βρουν με τη συ-
νείδησή τους.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Ο πατριωτισμός και το καταφύγιο

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Ο Τζο Μπάιντεν είναι
αποφασισμένος να
αλλάξει τις ΗΠΑ, να
τις οδηγήσει στο μέλ-
λον με πυξίδα τολμη-
ρές πολιτικές που πέ-

τυχαν στο παρελθόν. Συνδυάζει το
σύνθημα «Η Αμερική επέστρεψε»
με την κατάρτιση μεγάλων προ-
γραμμάτων υποδομών και στήριξης
των πολιτών, που, όπως δήλωσε την
περασμένη Τετάρτη, θα κρίνουν το
μέλλον της χώρας. Το New Deal του
Ρούζβελτ, που βοήθησε τη χώρα να
ξεφύγει από τα τάρταρα της Μεγάλης
Υφεσης τη δεκαετία του ’30, εκτι-
μάται να κόστισε 41,7 δισ. δολάρια
τότε, ή περίπου 625 δισ. σήμερα.
Το πρόγραμμα υποδομών μόνο είναι
αξίας 2,3 τρισ. δολαρίων. «Είναι η
μεγαλύτερη επένδυση σε θέσεις ερ-
γασίας από τον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο. Θα δημιουργήσει εκατομμύρια
καλά αμειβόμενες θέσεις εργασίας»,
είπε.

Οι πρώτες κινήσεις του νέου
προέδρου ήταν να δείξει σε συμ-
μάχους και αντιπάλους ότι οι ΗΠΑ
επέστρεφαν δυναμικά στη διεθνή
δράση μετά τα τέσσερα χρόνια σύγ-
χυσης κάτω από τον προκάτοχό
του. Τώρα ξηλώνει, σε μεγάλο βαθ-
μό, τη φορολογική πολιτική του
Τραμπ, ο οποίος το 2017 μείωσε

δραστικά τους φόρους εταιρειών
και των υψηλών εισοδημάτων. Ο
Μπάιντεν σκοπεύει να χρηματο-
δοτήσει το πρόγραμμα υποδομών,
και άλλα μεγάλα προγράμματα, με
την αύξηση φόρων σε εταιρείες
και όσα πρόσωπα βγάζουν πάνω
από 400.000 δολάρια ετησίως. Υπο-
λογίζεται ότι η αύξηση του εταιρικού
φόρου από 21% σε 28% (ήταν 35%
πριν από το 2017) θα επιφέρει 730
δισ. σε διάστημα δέκα χρόνων, ενώ
φόρος 21% στα κέρδη από θυγα-
τρικές αμερικανικών εταιρειών στο
εξωτερικό αναμένεται να φέρει
άλλα 550 δισ. δολάρια. Επιστροφή
στον φόρο 39,66% (πριν από τον
Τραμπ) για εισοδήματα φυσικών
ατόμων άνω των 400.000 δολαρίων
θα επιφέρει περίπου 110 δισ.

Το πρόγραμμα υποδομών συμ-
περιλαμβάνει νέους αυτοκινητο-
δρόμους, νέα μέσα μαζικής μετα-
φοράς, την αντικατάσταση δεκάδων
χιλιάδων γεφυρών, την κατασκευή
σταθμών φόρτισης για ηλεκτρικά
οχήματα, την αντικατάσταση σω-
λήνων που περιέχουν μόλυβδο, νέα
αποχετευτικά δίκτυα, την επέκταση
του ευρυζωνικού Διαδικτύου, νέα
δίκτυα ηλεκτροδότησης, αναβάθ-
μιση σχολικών κτιρίων και νοσο-
κομείων κ.ά. Η ιδέα είναι ότι οι επι-
χειρήσεις θα συμβάλουν με τους

φόρους τους στην αναβάθμιση υπη-
ρεσιών που και οι ίδιες απολαμβά-
νουν· οι βελτιώσεις θα αυξήσουν
την παραγωγικότητα, την κερδο-
φορία, την απασχόληση και το γενικό
επίπεδο ζωής. «Η χώρα αυτή δεν
χτίστηκε από τη Wall Street», δή-
λωσε ο Μπάιντεν σε συγκέντρωση
στο Πίτσμπουργκ. «Εσείς, η σπου-
δαία μεσαία τάξη, χτίσατε αυτή τη
χώρα. Και ο συνδικαλισμός δημι-
ούργησε τη μεσαία τάξη». Σε άλλο
σημείο εξήγησε το σκεπτικό των
νέων φόρων. «Ενενήντα μία από τις
500 μεγαλύτερες εταιρείες της χώρας,
μεταξύ αυτών η Amazon, δεν πλη-
ρώνουν ούτε ένα λεπτό σε φόρο ει-
σοδήματος», υπογράμμισε. Πριν
από το πρόγραμμα υποδομών, ο
Μπάιντεν κατάρτισε σχέδιο αντι-
μετώπισης της πανδημίας, αξίας 1,9
τρισ. Σε λίγες εβδομάδες αναμένεται
να ανακοινώσει πρόγραμμα αξίας
περίπου 2 τρισ. δολαρίων για οικο-
γένειες, για τη φροντίδα παιδιών
κ.ά., που θα χρηματοδοτηθεί και
αυτό από την αύξηση φόρων.

Είναι σαφές ότι ο Μπάιντεν δεν
σκοπεύει μόνο να απαλείψει μέρος
της πολιτικής του Τραμπ, αλλά να
αλλάξει ριζικά τη σχέση κράτους -
πολίτη, βελτιώνοντας τις κρατικές
υπηρεσίες και παρέχοντας περισ-
σότερες ευκαιρίες και περισσότερη

προστασία στους κατοίκους της
χώρας. Η στήριξη για τον συνδικα-
λισμό, επίσης, είναι μεγάλη τομή
ύστερα από δεκαετίες. Ασφαλώς,
η πολιτική αυτή θα αντιμετωπίσει
πολλά εμπόδια πριν επικυρωθεί
από το Κογκρέσο, με τους Ρεπουμ-
πλικανούς και τα επιμελητήρια να
συμφωνούν με τα έργα υποδομής,
αλλά να απορρίπτουν όποια αύξηση
φόρων. Από την άλλη, αρκετοί Δη-
μοκρατικοί απαιτούν ακόμη περισ-
σότερα φιλολαϊκά μέτρα. Υπαρκτός
είναι ο κίνδυνος το εθνικό χρέος
να αυξηθεί σε σημείο που θα προ-
καλέσει υψηλότερους τόκους, δυ-
σκολεύοντας την αποπληρωμή του,
αλλά το στοίχημα είναι ότι οι επεν-
δύσεις αυτές θα δώσουν ώθηση
στην ανάπτυξη.

Ο Μπάιντεν, στα 78 του, είναι ο
γηραιότερος άνθρωπος που εξελέγη
στο υπέρτατο αξίωμα των ΗΠΑ.
Ομως, εξελέγη στη Γερουσία σε ηλι-
κία 29 ετών, το 1972. Μετά τόσα
χρόνια στην πολιτική, γνωρίζει ότι
κάποιες φορές για να πας μπροστά
πρέπει να μελετήσεις το παρελθόν,
ότι από το τέλμα βγαίνεις μόνο με
δυναμικές κινήσεις. «Είμαι σίγουρος
ότι εάν δράσουμε τώρα, σε 50 χρόνια
οι άνθρωποι θα λένε ότι αυτή ήταν
η στιγμή που η Αμερική κατέκτησε
το μέλλον», είπε στο Πίτσμπουργκ.

Η επανάσταση του Τζο Μπάιντεν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ηχησε μάλλον ως
απόκοσμη η τοπο-
θέτηση του πρώην
υπουργού Εξωτερι-
κών των ΗΠΑ Χένρι
Κίσινγκερ όταν,

αναφερόμενος στην πολιτική του
Αμερικανού προέδρου Τζο Μπάιν-
τεν έναντι της Κίνας, προειδοποί-
ησε ότι υπάρχει κίνδυνος να βρε-
θούμε εκ νέου στην προ του Α΄
Παγκοσμίου Πολέμου επικρατού-
σα κατάσταση. Οταν, δηλαδή, πο-
λύχρονες αντιπαραθέσεις μπο-
ρούσαν να επιλυθούν αμέσως, αλ-
λά κάποια στιγμή μία από αυτές
ξέφυγε από τον έλεγχο.

Αυτό που εξέπληξε δεν ήταν
η διαφωνία του κ. Κίσινγκερ με
την πολιτική του Αμερικανού προ-
έδρου καθ’ όσον αφορά στην Κίνα
–δεν είναι άλλωστε και ο μόνος–
, αλλά η αντιστοιχία του παρόντος
με τα προηγηθέντα του Α΄ Παγ-
κοσμίου Πόλεμου, που απασχολεί
μόνον ιστορικούς και αγνοείται
παντελώς από τους εν ενεργεία
πολιτικούς ανά τον κόσμο.

Υπήρξε ο πόλεμος εκείνος ο
καταστροφικότερος από άποψη
πολιτική, καθώς συνέτριψε ό,τι
είχε απομείνει από το «ευρωπαϊκό
σύστημα», όπως διαμορφώθηκε
το 1815 στο Συνέδριο της Βιέννης,
μετά την ήττα του Ναπολέοντα
Βοναπάρτη.

Η διαφορά με τη σημερινή συγ-
κυρία είναι ότι το διπολικό σύ-
στημα, που δημιουργήθηκε στη
διάρκεια του Ψυχρού Πολέμου,
κατέρρευσε με τα κομμουνιστικά
καθεστώτα της Ευρώπης, αλλά οι
κραδασμοί απορροφήθηκαν με
την ενσωμάτωση των πρώην κομ-
μουνιστικών κρατών της Ανατο-
λικής Ευρώπης στην Ε.Ε. Η Ευ-
ρώπη, με άλλα λόγια, μάλλον καλά
τα πήγε.

Το θέμα είναι ότι οι Ηνωμένες
Πολιτείες διαχειρίστηκαν με τρόπο
ατυχέστατο τη νέα κατάσταση
που διαμορφώθηκε από το 1990
και εξής. Η Ρωσία, αντί να αλωθεί

από τους Αμερικανούς, όπως το
επιχείρησαν αρχικώς, ανασυγ-
κροτήθηκε από τον πρόεδρο Βλαν-
τιμίρ Πούτιν και επεξέτεινε στα-
διακώς την επιρροή της έως την
Ανατολική Μεσόγειο. Η Κίνα, που
αντιμετωπίσθηκε σε πρώτη φάση
ως μια εμπορική ευκαιρία προς
εκμετάλλευση, ανεδείχθη πλέον
από την Ουάσιγκτον σε μείζονα
πρόκληση – οικονομική και στρα-
τηγική.

Ο πρόεδρος Μπάιντεν σήμερα
επιχειρεί να αναστρέψει μια κα-
τάσταση που υπονομεύει την ηγε-
μονική θέση των ΗΠΑ, εφαρμό-
ζοντας το πρότυπο των οικουμε-
νικών αυτοκρατοριών. Και ως Δη-
μοκρατικός που είναι, στηρίζει
ηθικά το εγχείρημά του στο ιδε-
ολόγημα του πρώην Αμερικανού
προέδρου Γούντροου Ουίλσον,
ότι η ειρήνη δηλαδή και η πρόοδος
μπορούν να διασφαλιστούν εάν
κατισχύσουν παγκοσμίως οι δη-
μοκρατικές αρχές και κυβερνή-
σεις.

Ο Χένρι Κίσινγκερ με την πα-
ρέμβασή του επιχειρεί να νουθε-
τήσει τη νέα αμερικανική διοίκηση
τονίζοντας πώς η Ουάσιγκτον και
το Πεκίνο πρέπει να μάθουν να
συνυπάρχουν προκειμένου να
διατηρήσουν την ειρήνη.

«Είναι ανάγκη να έχουμε μια
ενιαία αντίληψη διακυβερνήσεως
για να έχουμε μια ειρηνική τάξη
πραγμάτων ή μήπως είναι δυνατόν
να επεξεργασθούμε μια παγκόσμια
τάξη, στην οποία οι θεμελιώδεις
εσωτερικές αρχές διαφέρουν έως
ενός σημείου, αλλά υπάρχει συμ-
φωνία σε ό,τι είναι απαραίτητο
ώστε να αποφευχθεί η κατάρρευ-
ση της παγκοσμίας τάξεως;» διε-
ρωτήθηκε ο Κίσινγκερ.

Επί της ουσίας πρόκειται για
μια διαφορά μεταξύ ενός ιδεόπλη-
κτου προοδευτικού και ενός πραγ-
ματιστή συντηρητικού πολιτικού.
Αλλά ποιος έχει τη διάθεση να
ακούσει τι λέει ο γέροντας των
ενενήντα επτά ετών...

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Οι σημερινοί Ελληνώνυμοι μοιάζει
να μην έχουμε μνήμη. Είναι ουσιώ-
δες το υστέρημα, κυρίως επειδή η
μνήμη διδάσκει και συντηρεί την
αξιοπρέπεια. Σήμερα, για την πλει-
ονότητα των Ελληνωνύμων, τόσο
η εμπειρία σχέσεων όσο και οι ει-
δήσεις - πληροφορίες υποκαθίσταν-
ται, παθητικά και αυτονόητα, από
συγκεχυμένο συνονθύλευμα τηλε-
οπτικών εντυπώσεων. Ο βομβαρδι-
σμός με «εντυπώσεις», νομοτελειακά
ατομικές, και η ευκολία ψυχολογικής
τους επιβολής έχουν καταστήσει
την πληροφόρηση μια τεχνική προ-
παγάνδας και τους χειριστές αυτής
της μαστορικής opinion makers. Το
ναρκισσιστικό του καθενός μας εγώ
επιλέγει φιγουράτα δόγματα, από
κανάλια και έντυπα της ψυχολογικής
μας προτίμησης, υπακούοντας σε
πολυποίκιλα απωθημένα. Με τέτοιο
εξοπλισμό κάποιοι, ίσως, να φτάνουν
και σε έδρα πανεπιστημιακή – βεν-
τέτες, με καλοστημένη προβολή,
αφού (κατά σύμπτωση) οι «πεποι-
θήσεις» τους εξυπηρετούν κόμματα
ή και κάποια ξένη πρεσβεία.

Ασεβώ, ίσως, στον νηφάλιο ανα-
γνώστη μου, τον κουρασμένο από
τη μακρόσυρτη απογοήτευση και
ανελπιστία για την πατρίδα του, αν
συνδέσω τη χαμένη μας μνήμη με
τον εορτασμό, πριν από δέκα ακρι-
βώς ημέρες, διακοσίων χρόνων από
την έναρξη του απελευθερωτικού
των Ελλήνων αγώνα. Προκαλούσε
ο εορτασμός το οδυνηρό ερώτημα,
αν οι σημερινοί Ελληνώνυμοι σώ-
ζουμε ακόμα ιστορική μνήμη, επο-
μένως και συλλογική αξιοπρέπεια.

Ο σοφός Κωστής Παπαγιώργης
είχε πει (ή γράψει) ότι: «το ελληνικό
1821 ήταν η μόνη στην Ιστορία επα-
νάσταση, όπου άλλοι πολέμησαν
και άλλοι κυβέρνησαν»! Γιατί επα-
ναστάτησε ο Ελληνισμός, στη Μολ-
δοβλαχία πρώτα και στον Μοριά
αμέσως μετά; Για να ελευθερωθούν
οι Ελληνες από τους Τούρκους. Πώς
καταλάβαιναν αυτή την απελευθέ-
ρωση οι επαναστατημένοι; Να «πά-
ρουνε την Πόλη και την Αγια-Σοφιά»,
να απαλλαγεί από τον τουρκικό ζυγό
η ελληνική αυτοκρατορία της χρι-
στιανικής Ανατολής. Δηλαδή, ο στό-
χος των επαναστατών ήταν ό,τι
ακριβώς φοβόταν και απεχθανόταν
η Δύση.

Η πρώτη αντίδραση των Ευρω-
παϊκών Δυνάμεων στην πολυμερι-
σμένη και ασυντόνιστη εξέγερση
των Ελλήνων ήταν οργή και απειλές.
Οταν οι θυσίες και ο ηρωισμός των
Ελλήνων άρχισαν να γεννάνε φι-
λελληνισμό στις κοινωνίες της Δύ-
σης, η στρατηγική μεταβλήθηκε:
άρχισε η μεθοδική δολιότητα να δι-
χαστούν οι Ελληνες –αγγλικό, γαλ-
λικό, ρωσικό κόμμα– ο φατριασμός
να κυριολεκτείται.

Το όραμα που ταύτιζε την απε-
λευθέρωση με την αποκατάσταση
της αυτοκρατορίας (ο «μαρμαρω-
μένος βασιλιάς», η συνέχιση της

Λειτουργίας στην Αγια-Σοφιά εκεί
που τη σταμάτησαν οι Τούρκοι)
έσβησαν όλα οριστικά με τη Μικρα-
σιατική Καταστροφή. Είχε επιβληθεί,
μακρόσυρτη και απατηλή, η νέα
«τάξη πραγμάτων» που κατεδάφιζε,
οριστικά και αμετάκλητα, την ταυ-
τότητα των Ελλήνων: την αυτοκρα-
τορία. Η λέξη είχε πολύ συγκεκρι-
μένη ιστορική σάρκα. Σήμαινε τον
Ελληνισμό, όχι σαν εθνοφυλετική,
αλλά ως πολυεθνική συλλογικότητα,
δηλαδή ως τρόπο βίου, ως νοο-τροπία
και γλώσσα, ως πολιτισμό.

Τον πολιτισμό τον γεννάει ένα
«νόημα» της ύπαρξης και του κό-
σμου: μια αφομοιωμένη στη γλώσσα
και στους θεσμούς μεταφυσική, μια
«πίστη» - εμπιστοσύνη – και όχι κά-
ποιο ιδεολόγημα. Οι Ελληνες του
1821 πολεμούσαν «για του Χριστού
την πίστη την αγία» ταυτόσημη με
«της πατρίδος (του πολιτισμού - τρό-
που ζωής) την ελευθερία».

Οι Δυτικοί τούς παραχώρησαν
την ευφραντική ψευδαπάτη: ένα
κρατίδιο, με θεσμούς και λειτουργίες
που πιθήκιζαν το ζητούμενο της με-
τα-μεσαιωνικής Ευρώπης, τις «ελευ-
θερίες», όσες υπόσχεται ο συνεπής
μηδενισμός.

Παραχώρηση συγκαταβατική,
με όρους εξοντωτικά ταπεινωτικούς:
Οικονομία βασισμένη στη λογική
της δανειοληψίας, κρατική και πε-
ριφερειακή οργάνωση ριζικά αντί-
θετη στην ελληνική εμπειρία του
κοινοτισμού και της αυτοδιαχείρισης,
τερατώδικη μεταμόρφωση του λαϊ-
κού εκκλησιαστικού γεγονότος σε
«επικρατούσα θρησκεία», οργανισμό

κηρυγματικής, ατομοκεντρικής ηθι-
κολογίας.

Παρά τον εξοντωτικό πνιγμό
της ελληνικής ιδιαιτερότητας από
τη δυτική «φιλελληνική» προστασία,
η ευγενική και αρχοντική πολιτική
ιδιοφυΐα του Καποδίστρια επιχεί-
ρησε να συγκεράσει τα ουσιώδη
της ελληνικότητας με την απόλυτη
κυριαρχία της Δύσης στη Νεωτε-
ρικότητα. Η γαλλική στρατιωτική
αποστολή οργάνωσε τη δολοφονία
του.

Ετσι ο εξευρωπαϊσμός του ελλα-
δικού κρατιδίου πήρε τον χαρακτήρα
βίαιης καθυπόταξης. Ορίζεται Γερ-
μανός (Βαυαρός) βασιλιάς των Ελ-
λήνων, ανήλικος, την απόλυτη δι-
κτατορική εξουσία ασκεί τριμελής
«αντιβασιλεία». Αυτή στήνει, εκ θε-
μελίων, έναν κρατικό μηχανισμό
χωρίς ίχνος της πολιτιστικής παρά-
δοσης και χαρακτηρολογικής ιδιαι-
τερότητας των Ελλήνων, κράτος
μέχρι σήμερα εχθρικό, αντίπαλο,
βασανιστή του πολίτη.

Οι δυτικές «Προστάτιδες Δυνά-
μεις» θα απεργαστούν με υπομονή
τη μονιμοποίηση της καταγωγικής
(προαποφασισμένης) καχεξίας και
ευτέλειας του κράτους των Ελλήνων:
Θα προσφέρουν μεθοδικά στην
Τουρκία τον πολυαίμακτο ξεριζωμό
του Ελληνισμού από τη Μικρά Ασία,
τον Πόντο, την Ανατολική Θράκη,
την Κύπρο, την Ιμβρο, την Τένεδο,
την Κωνσταντινούπολη.

Την Πέμπτη, 25 Μαρτίου 2021,
γιορτάσαμε. Με φανφάρες, ακραίας
επαρχιωτίλας, δηλώσαμε την απώ-
λεια της ιστορικής μας μνήμης.

Επίσημη απώλεια ιστορικής μνήμης

Ιστορικές αναντιστοιχίες

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Το Παλάτι της Αγκυρας
και το βαθύ κράτος

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Τα μηνύματα που
έρχονται στην Αθή-
να από την Αγκυρα
θα έπρεπε να είναι
καθησυχαστικά. Η
Τουρκία κάνει λόγο

για την ανάγκη να υπάρξει μια
περίοδος ηρεμίας στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις και ζητάει να
πέσουν οι τόνοι. Αφήνει παράλ-
ληλα να εννοηθεί ότι υπάρχουν
«λογικές» λύσεις για το Αιγαίο και
την Ανατολική Μεσόγειο, που
δεν απέχουν πολύ από αυτές που
είχαν συζητηθεί στο παρελθόν
με διαφορετικές ελληνικές κυ-
βερνήσεις.

Τα παρασκηνιακά αυτά μηνύ-
ματα, που φθάνουν εδώ μέσω πολ-
λών καναλιών, δεν συνάδουν όμως
πάντα με τη ρητορική και ορισμέ-
νες ενέργειες της τουρκικής πλευ-
ράς. Και δεν μιλάμε για κινήσεις
που μπορεί να επιβάλλει η συνή-
θεια της ρουτίνας και οι οποίες
υπερμεγεθύνονται ενίοτε από
εμάς. Αλλά για νέες απειλές και
συμβολικές ενέργειες, που δεν
συμβαδίζουν με μια στρατηγική
αποκλιμάκωσης.

Το Προεδρικό Παλάτι στην Αγ-
κυρα μοιάζει όλο και περισσότερο
με Παλάτι περασμένων αιώνων.
Δεν είναι πια ο Ερντογάν και μόνον
ο Ερντογάν που αποφασίζει. Υπάρ-
χουν σύμβουλοι, μέλη της οικο-
γένειας, αυλικοί που διαγκωνίζον-
ται, οι δελφίνοι που βλέπουν με
όρεξη την επόμενη ημέρα, το βαθύ
κράτος που διεκδικεί πάλι ρόλο.
Ελληνες και Ευρωπαίοι αξιωμα-
τούχοι έχουν διαπιστώσει ότι σε
κρίσιμες στιγμές οι Τούρκοι αξιω-
ματούχοι σε θέσεις-κλειδιά όχι
απλώς δεν συμφωνούν μεταξύ
τους, αλλά βάζουν και τρικλοποδιές
ο ένας στον άλλον. Το Παλάτι δια-
βάζεται πια δύσκολα και όσοι το
γνώριζαν καλά στο παρελθόν δεν
βγάζουν άκρη.

Η εξίσωση γίνεται πιο περίπλο-

κη, γιατί στο εσωτερικό της Τουρ-
κίας επικρατεί αβεβαιότητα και
μεγάλη αστάθεια. Η οικονομία
έχει μπει σε βαθιά κρίση και οι τε-
λευταίοι χειρισμοί του Ερντογάν
δεν έχουν ειρμό, αντιθέτως δεί-
χνουν σπασμωδικότητα. Το πρό-
βλημα παραμένει ασφαλώς ότι ο
ίδιος, και το τεράστιο νέο κατε-
στημένο που έχει δημιουργήσει,
δεν έχει στρατηγική εξόδου. Δεν
είναι κάτι απλό να χάσει τις επό-
μενες εκλογές. Τα μίση και τα πάθη
που έχουν συσσωρευθεί είναι
ασύλληπτα.

Η Αθήνα καλά κάνει και κρατάει
τους διαύλους ανοικτούς και μιλάει
με την Αγκυρα. Χρειαζόμαστε τον
χρόνο και την –προσωρινή έστω–
νηνεμία.

Αυτό δεν σημαίνει πως τα πράγ-
ματα θα εξελιχθούν ομαλά. Το σκη-
νικό της αστάθειας στην Αγκυρα
ευνοεί τυχοδιωκτισμούς, αυτενέρ-
γειες, ακόμη και προβοκάτσιες από
την πλευρά Τούρκων αξιωματού-
χων σε όλα τα επίπεδα.

Οταν πριν από πολλά χρόνια
ένας Ελληνας πρωθυπουργός επι-
σκέφθηκε την Αγκυρα, δέχθηκε
την προηγουμένη ένα τηλεφώνημα
από τον Ερντογάν. «Θέλω να σε
διαβεβαιώσω», του είπε, «ότι έχω
μιλήσει με τον ΓΕΕΘΑ μου, τον
αρχηγό του Ναυτικού, τον αρχηγό
της Αεροπορίας και τον διοικητή
της ΜΙΤ, και μπορώ να διασφαλίσω
απολύτως ότι δεν θα συμβεί τίποτα
που μπορεί να σε φέρει σε δύσκολη
θέση ή να επισκιάσει την επίσκεψή
σου όσο θα βρίσκεσαι εδώ, αλλά
και αμέσως μετά».

Σήμερα ο Ερντογάν μάλλον
αποκλείεται να έκανε το ίδιο τη-
λεφώνημα σε αντίστοιχη περίστα-
ση. Το παράδοξο είναι, όμως, ότι
τότε φοβόταν ότι δεν ήλεγχε το
βαθύ κράτος διότι δεν ήταν «δικό
του», σήμερα θεωρεί ότι είναι «δικό
του», αλλά δεν είναι καθόλου βέ-
βαιο ότι το ελέγχει πλήρως.
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Η μνήμη γεννάει 
και συντηρεί την 
αξιοπρέπεια.
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Ι στορία, ανακατατάξεις, ανα-
τροπές. Μπορείς να λάβεις σο-
βαρές αποφάσεις αν έχεις κα-

τανοήσει/ερμηνεύσει ορθολογικά
τον περιβάλλοντα κόσμο. Να είσαι
σε θέση να διαβάζεις διεκδικήσεις,
δυσκολίες, συμμαχίες, αντιθέσεις,
συμφέροντα, όρια. Αποτυγχάνουμε
γιατί, κατά κανόνα, ακούμε μόνο
την ηχώ του εαυτού μας. Έτσι,
δεν μπορούμε να διαβάσουμε με
ρεαλισμό τα δεδομένα και τις ισορ-
ροπίες  γύρω μας. Μερικά παρα-
δείγματα από την πολιτική επι-
καιρότητα της τρέχουσας εβδο-
μάδας:1) Ο κυβερνητικός  εκπρό-
σωπος θεώρησε ως «ισοζυγισμένο»
το κοινό κείμενο των «27» της Ε.Ε.
στις 25/3 και δήλωσε πως «αντα-
νακλά σε όσα θέλαμε».

Τι ακριβώς «θέλαμε»; Ποιος
ήταν ο πήχης για να δούμε αν
πράγματι «αντανακλά σε όσα θέ-
λαμε»; Θυμίζω ότι ο Ν. Αναστα-
σιάδης έθεσε πολύ ψηλότερα τον
πήχη, λέγοντας ότι «αυτό που θα
επιδιώξουμε είναι να διασωθεί η
αξιοπιστία και η αξιοπρέπεια τόσο
της Ευρώπης όσο και των Ευρω-
παίων πολιτών της Κύπρου»
(29/9/20). Ο «ΥΠΕΞ των κυρώσεων»
Ν. Χριστοδουλίδης συμπλήρωσε
στις 3/1/2021 ότι «είναι ξεκάθαρο,
ότι (οι κυρώσεις) διασφαλίζουν τα
συμφέροντα της Κ.Δ. και ενισχύουν
τη διαπραγματευτική της ισχύ στο
τραπέζι των συνομιλιών για επί-
λυση του Κυπριακού» («Ο Φιλε-
λεύθερος», 3/1/2021). 2) Ο μόνιμος
αντιπρόσωπος της Κύπρου στον
ΟΗΕ πρέσβης Α. Χατζηχρυσάνθου
κατήγγειλε με επιστολή του προς
τον γ.γ. των Η.Ε. «τις παραβιάσεις
του εναέριου και θαλάσσιου χώρου

της Κ.Δ. που σημειώθηκαν από
την Τουρκία τον περασμένο Ια-
νουάριο. Η επιστολή με ημερομη-
νία 17 Μαρτίου, κυκλοφόρησε ως
επίσημο έγγραφο της Γ.Σ. του Σ.Α.
στις 30/3». Έγινε η σχετική κα-
ταγγελία για πολλοστή φορά. Ποιο
αποτέλεσμα είχε; Μαθαίνουμε μό-
νο τι είπαμε εμείς στον εαυτό μας,
όχι εάν και τι είπαν οι άλλοι! 3) Ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ Ν. Παπαδό-
πουλος συναντήθηκε με τον Βρε-
τανό ύπατο αρμοστή Σ. Λίλι στον
οποίο επισήμανε ότι «ο γ.γ. του
ΟΗΕ δεν πρέπει να επιτρέψει σε
καμία πλευρά να θέσει στο τραπέζι
προτάσεις που αλλάζουν τη βάση
των συνομιλιών». Έγινε η επισή-
μανση. Μπορούμε να μετρήσουμε
τι αποτέλεσμα είχε; 4) Ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Α. Νεοφύτου συναντή-
θηκε με τον ύπατο αρμοστή της
Αυστραλίας Σ. Μπίβερ. Σύμφωνα
με τον γραφείο Τύπου του ΔΗΣΥ
«και η Αυστραλία, στηρίζει τις προ-
σπάθειες με στόχο την απελευθέ-
ρωση και επανένωση της χώρας
μας». Μάλλον δεν τα λέει καλά η
ανακοίνωση. Έτσι τα είπε ο Αυ-
στραλός; Με στόχο την «απελευ-
θέρωση»; Αν ήθελε να το πει έτσι,
γιατί δεν το είπε ο ίδιος; 5) Ο κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος έκρινε
σκόπιμο να δηλώσει πως «αν η
Ε.Ε. είναι παρούσα (στην άτυπη)
μπορεί να διασφαλιστεί ότι η λύση
μπορεί να είναι εναρμονισμένη
με το ευρωπαϊκό κεκτημένο». Ο
ΚΕ αποκρύβει το γεγονός ότι η
Ε.Ε. ήταν παρούσα και στις δια-
δικασίες επίλυσης του 2004 (Φερ-
χόιγκεν), στις διαβουλεύσεις του
2017 (Γιούνκερ) και στην τελική
φάση στο Κραν Μοντάνα (2017)

με Τίμμερμανς και Μογκερίνι. Δια-
σφαλίσαμε μόνο την συνέχεια της
πολιτικής της εποχής των αδε-
σμεύτων με άλλα μέσα! 6) Ο Τ/κ
ηγέτης Ερσίν Τατάρ σε συνάντησή
του στις 26/3με το Δ.Σ. του «συλ-
λόγου αλληλεγγύης ηρώων Μόρ-
φου» κάλεσε «τον λαό της Μόρφου
να μην ανησυχεί καθόλου. Δεν τί-
θεται θέμα να έρθει στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων θέμα Μόρ-
φου» (ΚΥΠΕ, 27 Μαρτίου). 7) Η
Μόρφου επέστρεφε υπό ε/κ διοί-
κηση στον «Χάρτη Ακιντζί» (2016)
και σε όλους τους προηγούμενους
Χάρτες. Το πακέτο της επίλυσης
του 2017 ήταν ισορροπημένο και
βιώσιμο: αποχώρηση τουρκικού
στρατού/τερματισμός επεμβατικών
δικαιωμάτων/έδαφος για τους Ε/κ,
έναντι πολιτικής ισότητας σε προσ-
διορισμένα σημεία για τους Τ/κ,
εκ περιτροπής προεδρία με στάθ-
μιση της ψήφου στο 20% για όλους
τους Κυπρίους. Στις 27/02/2020
(οκτώ μήνες πριν από την εκλογή
του) ο Ε. Τατάρ εξήγησε τους στό-
χους του: «Η βάση της λύσης θα
είναι η πολιτική ισότητα με δύο
κυρίαρχα κράτη που θα υπάρχουν
δίπλα-δίπλα. Δεν θα συνεχίσουμε
από το σημείο που έμειναν στο
Βερολίνο. Πιστεύω ειλικρινά ότι
το κείμενο Γκουτιέρες μάς αναγ-
κάζει να χάσουμε πολλά. Η άρση
του μονομερούς δικαιώματος επέμ-
βασης στις εγγυήσεις της Τουρκίας
είναι ένα πλήγμα στο πνεύμα των
εγγυήσεων και δεν μπορεί ποτέ
να γίνει αποδεκτό εκ μέρους μας»(
ΚΥΠΕ, 27/02/2020). Κανένας Ε/κ
πολιτικός δεν μπορεί να πει «δεν
ήξερα» τι ήταν ο Τατάρ, ενημέρωνε
δημόσια όλους αλλά, όπως φαίνε-

ται, εις ώτα μη ακουόντων. 
Γιατί, παρά την συνεχή κατο-

λίσθηση, η ε/κ ηγεσία συνεχίζει
να αποτυγχάνει; Πρώτο, γιατί αγνο-
εί το δάσος (λύσεις) και παίζει για
το δέντρο (καταγγελίες). Δεύτερο,
γιατί αγνοεί τα συμφέροντα και
τις ικανότητες των άλλων. Τρίτο,
γιατί χαρακτηρίζει αρνητικά κα-
θένα που δεν προσέχει τη ρητορεία
μας.Τέταρτο, γιατί ζητάει ρυθμίσεις
που αφήνουν αδιάφορους τους
υπόλοιπους. Πέμπτο, γιατί η κοινή
γνώμη συχνά διαμορφώνει απόψεις
που προκύπτουν από μονοδιάστα-
τη ή στρεβλή ενημέρωση. 

Έτσι εμφανίζει αδυναμία να
προβλέψει τα στοιχειώδη, συνεπώς
και στην αδυναμία να επηρεάσει
τις εξελίξεις. Η στασιμότητα κυ-
ριαρχεί και ο τόπος βαδίζει σκα-
λί-σκαλί στην περιθωριοποίηση.
Η εκλεγμένη ηγεσία, οι υπεύθυνοι
να λάβουν αποφάσεις εφευρίσκουν
διάφορες προφάσεις για να δικαιο-
λογήσουν την αδυναμία τους να
καθοδηγήσουν τις εξελίξεις. Κάθε
αποτυχία δικαιολογείται: ευθύ-
νονται οι ξένοι που δεν καταλα-
βαίνουν το δίκαιό μας! Στη δημο-
σκόπηση του ΡΙΚ (25 Μαρτίου)
μόνο το 40% αποτιμά ως θετικό
τον ρόλο της Ε.Ε.στις διαπραγμα-
τεύσεις για το Κυπριακό, ενώ για
τον γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες το
44% έχει «θετική γνώμη» και το
42% «αρνητική γνώμη». Έτσι μά-
θαμε ποιοι έχουν τις ευθύνες για
τα αδιέξοδα. Πάντα εφευρίσκονται
κάποιοι για να τους φορτώνουμε
τις ευθύνες της δικής μας μικρο-
πολιτικής! 

Με αριθμούς στην ηχώ του εαυτού μας!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ε να και πλέον ημερολογιακό
έτος μετά την κήρυξη πανδη-
μίας, είναι κοινό μυστικό ότι

ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας
(ΠΟΥ) έχει φανεί κατώτερος των
περιστάσεων, κάνοντας διαδοχικά
λάθη, εκδίδοντας αντιφατικές οδη-
γίες, ενώ παράλληλα είχε και «πο-
λιτική συνεισφορά», κάνοντας πλά-
τες σε μια χώρα που φέρει τεράστιο
μερίδιο ευθύνης για τη διασπορά
του ιού. Ο Παγκόσμιος Οργανισμός
Υγείας, πίσω από τον οποίο στοιχί-
ζονται η Ευρωπαϊκή Ένωση και
πολλές κυβερνήσεις κρατών-μελών,
περιλαμβανομένης και της κυπρια-
κής, όχι μόνο καθυστέρησε να κη-
ρύξει πανδημία, αλλά είχε σπεύσει
να εκδώσει και καθησυχαστική ανα-
κοίνωση (12 Ιανουαρίου 2020) ότι
«δεν υπάρχουν αποδείξεις για ση-
μαντική μετάδοση από άνθρωπο
σε άνθρωπο (σ.σ. της ασθένειας CO-
VID-19»). Πέραν τούτου, ο επικε-
φαλής του ΠΟΥ Tedros Adhanom
Ghebreyesus δήλωσε ότι «εάν δεν
ήταν η Κίνα, ο αριθμός των κρου-
σμάτων εκτός της Κίνας θα ήταν
πολύ μεγαλύτερος», ενώ για άγνω-
στους λόγους δεν συνέστησε την
πραγματοποίηση ελέγχων στις αφί-
ξεις πτήσεων από την Κίνα σε άλλες
χώρες. 

Κάποιος θα μπορούσε να ισχυ-
ριστεί ότι αυτά ήξερε τότε ο ΠΟΥ,
αυτά είπε, αλλά μια τέτοια ανάλυση
θα ήταν μάλλον υπεραπλουστευ-
μένη. Γιατί ο ΠΟΥ δεν είναι ούτε
ιστοσελίδα ούτε ένα μπλοκ που εκ-
φράζει μιαν οποιανδήποτε άποψη.
Αλλά, αποτελεί το βασικό σημείο
αναφοράς του πλανήτη για θέματα
υγείας και η βαρύτητα των θέσεων
που διατυπώνει, αποτελεί πυξίδα.
Άλλωστε, από τις 27 Δεκεμβρίου
2019, η κινέζα γιατρός ZhangJixian
(σε νοσοκομείο της Γουχάν), είχε
υποβάλει έκθεση στη οποία χαρα-
κτήριζε «πιθανώς μολυσματική»
την ασθένεια COVID-19, κάτι που
επέλεξαν να αγνοήσουν ο ΠΟΥ και
ο επικεφαλής του. Άγνωστο γιατί…

Αν και στόχος δεν είναι η ποινι-
κοποίηση των θέσεων και τοποθε-
τήσεων του ΠΟΥ και του επικεφαλής
του, θα πρέπει να επισημανθεί ότι
εάν αυτές διατυπώνονταν από έναν
απλό δημοσιογράφο ή έναν λοιμω-
ξιολόγο, τότε ενδεχομένως να είχαν
συρθεί στα δικαστήρια, με την κα-
τηγορία ότι θέτουν σε κίνδυνο τη
δημόσια υγεία.

Ενδιαφέρον έχει η τοποθέτηση
της TrishGreenhalgh, καθηγήτριας
στο πανεπιστήμιο της Οξφόρδης,
η οποία συμμετέχει σε επιτροπές
εμπειρογνωμόνων του ΠΟΥ και ανέ-
φερε ότι «χωρίς αμφιβολία, η απο-
τυχία του Παγκόσμιου Οργανισμού
Υγείας να υιοθετήσει τις μάσκες
γρηγορότερα κόστισε ζωές». Τοπο-
θέτηση, η οποία παραπέμπει στην

αλησμόνητα τραγική αμφιταλάν-
τευση,«μάσκες ή όχι μάσκες», με
πρωταγωνιστή και πάλι τον ΠΟΥ,
ο οποίος για μεγάλο χρονικό διά-
στημα εμφανιζόταν αρνητικός στη
χρήση μασκών… αλλά αργότερα
άλλαξε γνώμη. 

Έχω την εντύπωση ότι σε τέτοια
κεφαλαιώδους σημασίας ζητήματα,
όπως είναι μια πανδημία, αν δεν
γνωρίζεις απόλυτα κάποιες απαν-
τήσεις, οφείλεις να είσαι ειλικρινής
και να πεις ότι τα υφιστάμενα δε-
δομένα δεν σου επιτρέπουν να εκ-
φέρεις άποψη. Ειδικά αν είσαι ο
ΠΟΥ. Γιατί στην προκειμένη περί-
πτωση, η διάψευση δεν κινείται στο
όριο του λιβελλογραφήματος, αλλά
μετριέται με όρους και αριθμούς αν-
θρωπίνων ζωών.

Κι αν όλα αυτά μπορούν να θε-
ωρηθούν λάθη και παραλείψεις του
ΠΟΥ, εύλογα θα μπορούσε να διε-
ρωτηθεί κανείς, πώς θα πρέπει να
εκληφθούν οι πλάτες που «έβαλαν»
ο Οργανισμός και ο επικεφαλής του,
στην Κίνα, η οποία έχει, αν μη τι
άλλο, τεράστιες ευθύνες για τη δια-
σπορά του ιού. Αν και ήταν ευρέως
γνωστό ότι η Κίνα καθυστέρησε να
γνωστοποιήσει στοιχεία για τον ιό
και τη διασπορά του στην υπόλοιπη
υφήλιο, ο επικεφαλής του χαιρέτισε
την «έγκαιρη παροχή πληροφοριών»
από το Πεκίνο… Πριν από ενάμιση
μήνα, ομάδα του ΠΟΥ, η οποία επι-
σκέφθηκε τη Γουχάν, υιοθέτησε τις
θέσεις της Κίνας, υποστηρίζοντας
ότι είναι πιθανόν ο ιός να μεταδόθηκε
στους ανθρώπους μέσω αποστολών
κατεψυγμένων τροφίμων…

Διπλωματικοί κύκλοι δυτικών
κρατών, θεωρούν ότι η στήριξη της
κινεζικής επιχειρηματολογίας από
τον ΠΟΥ, πάει πολύ πίσω και ότι
δεν είναι άσχετη με την «αντίστοιχη»
στήριξη που είχε παράσχει το Πεκίνο
στην υποψηφιότητα του Tedros
Adhanom Ghebreyesus, κόντρα
στον ανθυποψήφιο του στην ηγεσία
του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας
DavidNabarro (υποψήφιος της Βρε-
τανίας), το 2017. 

Κανείς δεν μπορεί να είναι βέ-
βαιος εάν η Κίνα έχει καταφέρει να
εξασφαλίσει την εύνοια του ΠΟΥ ή
αν ο επικεφαλής του λειτουργεί στη
λογική εξόφλησης πολιτικών γραμ-
ματίων. Γι’ αυτό όμως που κάποιος
μπορεί να είναι βέβαιος, είναι ότι ο
Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας και
ο Tedros Adhanom Ghebreyesus,
έχουν κάνει τέτοιες γκέλες, ώστε
να θεωρούνται εκ των πραγμάτων
κατώτεροι των περιστάσεων να δια-
χειριστούν ακόμη και σήμερα την
κατάσταση, έχοντας απωλέσει κάθε
ίχνος σοβαρότητας και εμπιστοσύ-
νης, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για
το υπέρτατο αγαθό.

Η υγεία στον αυτόματο
πιλότο

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ε να από τα χαρακτηριστικά της
μετεπαναστατικής Ελλάδας
και των πρώτων δεκαετιών

λειτουργίας του ελληνικού κράτους
ήταν οι τεράστιες δωρεές των εύ-
πορων και γενναιόδωρων Ελλήνων.
Οι «εθνικοί ευεργέτες», όπως απο-
καλούνται, συνέβαλαν με αυτόν
τον τρόπο στη συγκρότηση και
εδραίωση ενός οράματος για την
Ελλάδα, στον εκσυγχρονισμό της
κοινωνίας και την πρόοδο των Ελ-
λήνων. Τα ονόματα των Ζάππα,
Αβέρωφ, Τοσίτσα, Αρσάκη, Λεοντή
(Βαρβάκη), Γεννάδιου, Μαρασλή,
Λουΐζας Ριανκούρ, Ευθυμίας Κου-
μουνδούρου και δεκάδων άλλων
αποτελούν πλέον κομμάτι της φαν-
τασιακής συγκρότησης της νεοελ-
ληνικής κοινωνίας του πολιτισμού,
των γραμμάτων, των τεχνών και
των επιστημών.

Τα αρχιτεκτονικά τους οικοδο-
μήματα, που κοσμούν κυρίως την
Αθήνα, αποτελούν έργα χαραγμένα
στη συλλογική μνήμη των σύγχρο-
νων Αθηναίων και των Ελλήνων
εν γένει. Ο ρόλος τους στην ενστά-
λαξη αξιών και προτύπων βίου
υπήρξε καθοριστικός. Με λίγα λόγια,
αυτοί διαμόρφωσαν τον χαρακτήρα
μιας σύγχρονης αστικής κοινωνίας,

στο πρότυπο των ευρωπαϊκών μη-
τροπόλεων, συμβάλλοντας έτσι
στον ταχύτατο εκσυγχρονισμό της.

Στο βιβλίο της «Ευεργετισμός
και νεοελληνική πραγματικότητα»
(2016), η Ματούλα Τομαρά-Σιδέρη
αναλύει διεξοδικά τις διαφορετικές
πτυχές του νεοελληνικού ευεργε-
τισμού, από τις απαρχές του στον
παροικιακό ελληνισμό και στις κοι-
νότητες των Ελλήνων της διασπο-
ράς έως τον κοινωνικό και ιστορικό
ρόλο της προσωπικότητας του ευερ-
γέτη. Αξίζει να σταθούμε σε δύο
ενδιαφέρουσες παρατηρήσεις της,
οι οποίες έχουν τις ρίζες τους σε
μια πολύ συγκεκριμένη θεώρηση
του κράτους και της κοινωνίας.
Σύμφωνα με την πρώτη παρατή-
ρηση, οι ευεργέτες θεωρούνται
«οργανικοί διανοούμενοι» στον
αγώνα για επικράτηση της αστικής
τάξης στην Ελλάδα.

Η Σιδέρη παραπέμπει στο σπου-
δαίο έργο του Ιταλού σοσιαλιστή
διανοούμενου Αντόνιο Γκράμσι
(1891-1937) για την ιδεολογική κυ-
ριαρχία. Σύμφωνα με τη δεύτερη
παρατήρηση, η άνθηση του ευερ-
γετισμού σχετίζεται με την ανε-
πάρκεια και τις ελλείψεις του κρά-
τους. Δηλαδή, αν το κράτος λει-

τουργούσε ορθολογικά και αντα-
ποκρινόταν στις ανάγκες των πο-
λιτών του, δεν θα υπήρχε πεδίο
δράσης για τους ευεργέτες. Θα ήταν
χρήσιμο να δοθούν κάποιες διευ-
κρινίσεις στα δύο αυτά σημεία.

Ο όρος «οργανικός διανοούμε-
νος» δεν είναι απόλυτα σαφής στον
Γκράμσι, κάτι που εξηγείται εύκολα
αν σκεφτεί κανείς ότι ο Ιταλός φι-
λόσοφος έγραψε το σημαντικότερο
μέρος του έργου του στις φυλακές
του φασιστικού καθεστώτος του
Μουσολίνι. Στα «Τετράδια φυλακής»
εντοπίζονται και οι σκέψεις του
πάνω στην ιδεολογική κυριαρχία
και την «πάλη των τάξεων». Στα
γραπτά αυτά ο Γκράμσι διαχωρίζει
τον «παραδοσιακό διανοούμενο»,
λόγιο, συγγραφέα, φιλόσοφο, καλ-
λιτέχνη, ρήτορα, από τον νέο τύπο
διανοούμενου, απόρροια της τε-
χνικής εκπαίδευσης που συγκροτεί
τη βάση του οικοδόμου, του γρα-
φειοκράτη, του καθοδηγητή. Τον
νέο τύπο διανοούμενου τον ονο-
μάζει «οργανικό». Σημειώνει ο
Γκράμσι:«Η ανερχόμενη κοινωνική
ομάδα που αγωνίζεται να κατακτή-
σει την πολιτική ηγεμονία, προ-
σβλέπει στον προσεταιρισμό του
παραδοσιακού διανοούμενου με

την ιδεολογία της, διαμορφώνοντας
παράλληλα τους δικούς της οργα-
νικούς διανοούμενους». Για τον
Γκράμσι, όλοι οι άνθρωποι είναι
διανοούμενοι, καθώς «δεν υπάρχει
ανθρώπινη δραστηριότητα χωρίς
νοητική λειτουργία, συνεπώς δεν
μπορεί να διαχωριστεί ο homo sa-
piens από τον homo faber». Σύμ-
φωνα με αυτόν τον συλλογισμό
του Γκράμσι, οι εθνικοί ευεργέτες
ήταν πράγματι διανοούμενοι. Ήταν
όμως το τεχνικό προϊόν μιας ανα-
δυόμενης κοινωνικής ομάδας που
αγωνίζεται για την πολιτική κυ-
ριαρχία; Εάν γνώριζε την καταγωγή,
τον αγώνα, την προσωπικότητα
και το πάθος των μεγάλων ευερ-
γετών μας, ο ίδιος ο Γκράμσι θα
τους κατέτασσε στους «παραδο-
σιακούς» διανοούμενους του πα-
ροικιακού ελληνισμού και όχι στους
«οργανικούς» διανοούμενους της
αστικής τάξης. 

Η δεύτερη παρατήρηση της Μα-
τούλας Τομαρά-Σιδέρη είναι εξίσου
ενδιαφέρουσα με την πρώτη.  Όν-
τως, τις πρώτες δεκαετίες διαμόρ-
φωσής του το ελληνικό κράτος
υπήρξε από πολλές πλευρές ατελές.
Η συμβολή των ευεργετών υπήρξε
πράγματι θεμελιώδης, αφού συχνά

συνέδραμαν το κράτος, για παρά-
δειγμα, στην ίδρυση σχολών και
νοσοκομείων. Υπό αυτή την έννοια,
θα μπορούσαμε άραγε να συγκρί-
νουμε τον νεότερο ευεργετισμό με
τις αρχαίες «λειτουργίες»; Η αρχαία
αθηναϊκή δημοκρατία είχε θεσπίσει
τέσσερις «λειτουργίες», τη χορηγία,
τη γυμνασιαρχία, την τριηραρχία
και την εστίαση, ως τρόπο μετα-
βίβασης οικονομικών ευθυνών από
την πολιτεία στους πλούσιους Αθη-
ναίους πολίτες. Με αυτή την έμμεση
ανακατανομή πόρων, η Πολιτεία
ενίσχυε την άμυνα, τη σίτιση των
απόρων, τα γράμματα και τον αθλη-
τισμό και φυσικά τις τέχνες και τον
πολιτισμό. Το όφελος του κοινω-
νικού συνόλου ήταν ανεκτίμητο.
Μέσω των λειτουργιών, οι Αθηναίοι
είχαν καταφέρει να συνδυάσουν
το γόητρο της πόλης τους με την
κοινωνική ειρήνη και ευημερία.
Πολλοί θεωρούν ότι οι λειτουργίες
αποτελούσαν ένα είδος έμμεσου
φόρου, τον οποίο επέβαλλε ο Δήμος
στους πλούσιους Αθηναίους, αναγ-
κάζοντάς τους να χρησιμοποιούν
τον προσωπικό τους πλούτο προς
όφελος της πόλης. Ο ρόλος τους,
όμως, ήταν πολύ βαθύτερος και
υπηρετούσε περισσότερο την κοι-

νωνική ειρήνη παρά την αύξηση
του δημόσιου πλούτου, προάγοντας
έτσι τους κοινωνικούς δεσμούς με-
ταξύ των τάξεων, φτωχών και πλου-
σίων, οι οποίοι προσέφεραν γεν-
ναιόδωρα και με προσωπική θυσία
ό,τι θα μπορούσε με βία να τους
αρπάξει το κράτος.

Μέσα από τη σύγκριση αυτή
κατανοούμε ότι ο νεοελληνικός
ευεργετισμός δεν λειτούργησε ποτέ
ως συμπλήρωμα του κράτους, όσο
αδύναμο κι αν ήταν αυτό. Και αν-
τίστροφα, όσο ισχυρό και οργανω-
μένο κι αν είναι ένα κράτος, πάντα
οι κοινωνίες θα χρειάζονται ευερ-
γέτες. Κι αυτό γιατί οι ευεργέτες
είναι κοινωνικοί διανοούμενοι που
μέσα από την ευεργεσία τους εκ-
φράζουν έμπρακτα μια άλλη αντί-
ληψη για την οργάνωση και λει-
τουργία της κοινωνίας, διαφορετική
από εκείνη των γραφειοκρατών
και πολιτικών καθοδηγητών του
εκάστοτε κρατικού ή κομματικού
μηχανισμού.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Νεότερος ευεργετισμός (μέρος πρώτο)
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Το ηφαίστειο Πακάγια, όπως φαίνεται από το χωριό Ελ Ροντέο της Γουατεμάλας. 

xanthoulis.pavlos@gmail.com www.larkoslarkou.org.cy



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     15Γ Ν Ω Μ Ε ΣKυριακή 4 Απριλίου 2021

Ο διάσημος Γερμανός πολιτικός
επιστήμονας Peter Reichel
όριζε την έννοια της πολιτι-

κής κουλτούρας ως «τα χαρακτη-
ριστικά πολιτικά πρότυπα προσα-
νατολισμού και συμπεριφοράς μιας
κοινωνίας ή μεγάλης κοινωνικής
ομάδας κατά μια συγκεκριμένη επο-
χή». Ένας πολύ τίμιος ορισμός, ο
οποίος συνοψίζει την έννοια της
πολιτικής κουλτούρας τόσο σε σχέ-
ση με το πρότυπο όσο και με το
συγκείμενο του χρόνου –πολύ ση-
μαντικού για τα νέα κράτη –όπως
η Κύπρος που μετρά, αισίως, 61 τα-
ραγμένα χρόνια. 

Σκεφτείτε τώρα τη ζωή και τη
συμπεριφορά ενός 61χρονου ή μιας
61χρονης στην Κύπρο. Πολύ πιθα-
νόν να είναι ήδη παππούς ή γιαγιά.
Έχει μια οικογένεια –τα παιδιά της
οποίας πάντρεψε και βοήθησε στο
να ανοίξουν ένα νοικοκυριό (σ.σ.
να χτίσουν ή να αγοράσουν ένα
σπίτι ή ένα διαμέρισμα). Πολύ πι-
θανόν δουλεύει, ακόμη, δύο δουλειές
και το 1974, όταν η Κύπρος βρέθηκε
στη δίνη του πολέμου, ήταν μόλις
14 ετών. Αρκετά ώριμος/η για να
συνειδητοποιήσει τι συνέβη και να
θυμάται, έντονα, τα γεγονότα ακόμη
και τη βίαιη εκδίωξη από τις σημε-
ρινές, κατεχόμενες, επαρχίες της
Κύπρου. Πολύ μικρός για να συμ-
μετέχει, ενεργά, στο σκηνικό της
πολιτικής βίας και των πολεμικών
συγκρούσεων της περιόδου. Ο
61χρονος/η διαβάζει εφημερίδα.
Παρακολουθεί δελτία ειδήσεων και
έχει φτιάξει μέχρι και προφίλ στο
Facebook. Αναλόγως, θρησκεύεται
και πηγαίνει στην εκκλησία –τις
Κυριακές, στα μνημόσυνα συγγενών
και γνωστών και στις μεγάλες γιορ-
τές. Γνωρίζει να χειρίζεται το τάμ-
πλετ του εγγονού και διασκεδάζει
στην κυπριακή ταβέρνα, τον κα-
φενέ, την καφετέρια ή το σωματείο.
Ανυπομονεί να ταξιδέψει αν υπάρχει
συγγενής στην Ελλάδα ή στην Αγ-
γλία. Έχει ακόμη πολλά ποιοτικά
χρόνια ζωής ενώπιόν του αλλά και
δύο, και πλέον, γεμάτες δεκαετίες
σκληρής δουλειάς και προβλημάτων
στην πλάτη του, όπως όλοι οι άν-
θρωποι της γενιάς του –η κούραση
των οποίων είναι εμφανής. Καμα-
ρώνει ωστόσο για όσα πέτυχε, κυ-
ρίως για τα εγγονάκια, αν υπάρχουν
ή για την επιτυχημένη καριέρα,
επαγγελματική, ή τη μόρφωση της
κόρης και του γιου. Ο εν λόγω 61χρο-
νος/η έχει σίγουρα δάνειο, έχει σε
μεγάλο βαθμό συνειδητοποιήσει
τη διαχρονική διαφθορά στην Κύ-
προ μεταξύ των πρωταγωνιστών
του δημόσιου πολιτικού βίου και
έχει σίγουρα χρησιμοποιήσει –σε
κάθε έκφανση της καθημερινότητάς
του– τον «κουμπάρο» προκειμένου
να εξυπηρετηθεί γρηγορότερα και
αποτελεσματικά. Από μια επίσκεψη
στον γιατρό μέχρι μια διευκόλυνση
για την πρόσληψη του παιδιού του

στη δημόσια υπηρεσία. Ο/η 61χρο-
νος/η ζει παντού στην Κύπρο. Στα
αστικά κέντρα και στα χωριά. 

Ο/η 61χρονος/η που περιγράφω
μπορεί να είναι ο γονιός σας, ο πε-
θερός ή η πεθερά σας. Ο αγαπημένος
θείος ή ο γείτονάς σας. Είναι υπαρ-
κτό πρόσωπο και η σκιαγράφηση
του χαρακτήρα του 100% ρεαλιστική
–βασισμένη σε μια προσεκτική,
αναστοχαστική ματιά, του ανθρώ-
που στην Κύπρο, γυναίκας και άν-
τρα, μέσης ηλικίας γύρω μας. Αλή-
θεια ποιαείναι η πολιτική κουλτούρα
του εν λόγω ανθρώπου; 

Το ερώτημα δεν έχει μία απάν-
τηση. Ο εν λόγω άνθρωπος μπορεί
να έχει περισσότερες από μία (πο-
λιτική) κουλτούρα –όπως και αντι-
στοίχως διαφορετικές ταυτότητες–
πολιτικές ή άλλες. Ο/η 61χρονος/η
έχει, ωστόσο, και μια ενδιαφέρουσα,
εγγενή, αντίφαση –συνώνυμη θα
έλεγε κανείς των αντιφάσεων της
συνομήλικής του Κυπριακής Δη-
μοκρατίας: Είναι αρκετά ορθολο-
γιστής/ρια, αλλά και συναισθημα-
τικός/ή, ώστε να αντιδράσει κατα-
δικάζοντας καθολικά με το, βαθιά
μη πολιτικό, «α, μάνα μου την κορού
τζαι εν κρίμα» τη δράση της Κυ-
πριακής Αστυνομίας, όταν ένα αν-
τιοχλαγωγικό όχημα χτυπάει με πί-
δακα νερού υψηλής πίεσης μια νε-
αρή διαδηλώτρια σε εκδήλωση δια-
μαρτυρίας της πρωτοβουλίας «Ως
Δαμέ». Και είναι αρκετά συντηρη-
τικός/ή για να δει τα παιδιά των π.χ.
μικρότερων (Συναγερμικών, Ακε-
λικών, Δηκοϊκών ή Εδεκιτών) αδερ-
φιών του ή τα δικά του που συμμε-
τέχουν σε μια οργάνωση όπως το
«Ως Δαμέ» ως «εν δυνάμει κίνδυνο»,
ως «5η φάλαγγα» ή ως «συνδεόμε-
νους με Τούρκους τζιχαντιστές». 

Η εγγενής αυτή αντίφαση
του/της 61χρονου/ης μάς ορίζει την
πολιτική του κουλτούρα, εν έτει
2021, μιας και επικαθορίζει τα πρό-
τυπα με τα οποία προσανατολίζεται,
πολιτικά. Ορθά ή λανθασμένα, δί-
καια ή άδικα, πολιτικοποιημένα και
ιδεολογικά ή ευκαιριακά και απολιτίκ
δεν έχει σημασία, μιας και τα εν
λόγω πρότυπα θα ορίσουν και την
πολιτική του συμπεριφορά –δηλαδή
τη συμμετοχή του στις εκλογές
μέσω του δικαιώματος της ψήφου.
Αυτή την εγγενή αντίφαση μεταξύ
ορθολογισμού/συναισθηματισμού
και συντηρητισμού –ανεξαρτήτως
ιδεολογίας– τη γνωρίζουν στην Κύ-
προ καλύτερα από όλους οι επαγ-
γελματίες πολιτικοί. Και τη στο-
χεύουν για να συντηρούν ένα σύ-
στημα, πολιτικό, στο οποίο το «Ως
Δαμέ» (σ.σ. και το κάθε Ως Δαμέ)
δεν έχει καμία απολύτως σημασία.
Σε αντίθεση με το «ως παρατζεί»,
το οποίο περιοδολογικά μετριέται
πάντα σε θητείες (προεδρικές ή κοι-
νοβουλευτικές). 

Η ανθρωπότητα έχει πληγεί
ανεπανόρθωτα από την εξά-
πλωση της πανδημίας του

κορωνοϊού με αποτέλεσμα αρκετές
χώρες να υποστούν σοβαρές κοι-
νωνικοοικονομικές επιπτώσεις. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση (Ε.Ε.) μέσω
της Πράσινης Συμφωνίας αλλά και
του ταμείου ανάκαμψης στοχεύει
στην επούλωση των οικονομικών
πληγών που άφησε πίσω της η νό-
σος, αλλά και στην προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος, το οποίο
μολύνεται συνεχώς από την αν-
θρώπινη δραστηριότητα, θέτοντας
τον πλανήτη σε σοβαρό κίνδυνο. 

Σύμφωνα με στοιχεία που κα-
τατέθηκαν πρόσφατα στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή των Περιφερειών
(ΕΕτΠ), οι εκτιμήσεις του Αναπτυ-
ξιακού Προγράμματος των Ηνω-
μένων Εθνών (UNDP) παρουσιά-
ζουν τις τοπικές αρχές κατά 70%
άμεσα υπεύθυνες για λήψη μέτρων
για τον μετριασμό της κλιματικής
αλλαγής και μέχρι 90% για την
προσαρμογή στην κλιματική αλ-
λαγή. Αυτό συνεπάγεται ένα ψηλό
ποσοστό ευθύνης των τοπικών
αρχών, οι οποίες αναλαμβάνουν
να προωθήσουν δράσεις και συ-
νεργασίες για την επίτευξη του
φιλόδοξου στόχου της κλιματικής
ουδετερότητας που έθεσε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι το 2050.

Πιο συγκεκριμένα οι τοπικές
αρχές αναμένεται να υιοθετήσουν

ολοκληρωμένους πολεοδομικούς
σχεδιασμούς, να προωθήσουν το-
πικά σχέδια φιλικά προς το περι-
βάλλον σε συνεργασία με τους πο-
λίτες, εμπλεκόμενους φορείς, επι-
χειρήσεις, βιομήχανους καθώς και
τομείς της έρευνας και της καινο-
τομίας. Η απαλλαγή από τη χρήση
ορυκτών καυσίμων και ιδιαίτερα
του άνθρακα αποτελεί ένα σημαν-
τικό στόχο που τίθεται μέσα από
την εφαρμογή της Πράσινης Συμ-
φωνίας, όπως επίσης η έξυπνη ψη-
φιακή τεχνολογία, η βελτίωση της
ποιότητας των δημοσίων χώρων
και η στήριξη της δημόσιας υγείας. 

Οι κοινότητες και οι δήμοι θα
πρέπει να προωθούν, επίσης, τη
χρήση φιλικών προς το περιβάλλον
δημόσιων μεταφορών, την κυκλική
οικονομία στη διατροφική αλυσίδα,
τη σωστή διαχείριση των οικοσυ-
στημάτων, τη μηδενική ρύπανση

κ.ά. Για να επιτευχθούν, όμως, όλοι
αυτοί οι φιλόδοξοι στόχοι θα πρέπει
βέβαια οι τοπικές αρχές να ενι-
σχυθούν οικονομικά, τόσο από το
κεντρικό κράτος όσο και από την
Ε.Ε., η οποία απαιτεί τη στήριξη
της Πράσινης Συμφωνίας. Πώς
μπορεί όμως η Ε.Ε. να καταστεί
πιο φιλική προς το περιβάλλον,
όταν το 58% των ενεργειακών της
αναγκών, όπως αναφέρθηκε στην
ΕΕτΠ, βασίζεται στις εισαγωγές
ορυκτών καυσίμων όπως πετρε-
λαίου και φυσικού αερίου  Εδώ
είναι που οι τοπικές αρχές θα πρέ-
πει να εκπονήσουν το συντομότερο
σχέδια ενεργειακής μετάβασης,
χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας και φωτοβολταϊκών συστη-
μάτων για φωτισμό, θέρμανση και
ψύξη των δημοτικών κτηρίων.
Στόχος μας θα πρέπει να είναι η
κατανάλωση λιγότερης ενέργειας
και η προτίμηση ανανεώσιμων
και ποιο οικολογικών πηγών ενέρ-
γειας, όπως η αιολική και η ηλιακή.
Η οικονομική ανάκαμψη των το-
πικών αρχών μετά την πανδημία,
θα πρέπει να εστιάζεται στη στα-
διακή μετάβαση σε ένα πιο οικο-
νομικό και φιλικό προς το περι-
βάλλον ενεργειακό σύστημα. Η
αυξημένη ενεργειακή ζήτηση των
δημοτικών κτηρίων και υποδομών
θα πρέπει να μειωθεί στο ελάχιστο
για εξοικονόμηση πόρων και απο-
φυγή περαιτέρω ρύπανσης του

περιβάλλοντος. Για να καταστούν
οι τοπικές αρχές πιο φιλικές προς
το περιβάλλον, θα πρέπει να έχουμε
τη συνεργασία και των πολιτών.
Οι δημότες, αν καταφέρουν με την
εφαρμογή φιλικότερων προς το
περιβάλλον ενεργειακών συστη-
μάτων στις κατοικίες τους να έχουν
εξοικονομήσεις, τότε θα τους έχου-
με συνοδοιπόρους. Το ίδιο ισχύει
για τις επιχειρήσεις και μεγαλύ-
τερους καταναλωτές. Η επίτευξη
του στόχου που έθεσε η Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή για κλιματική ουδε-
τερότητα μέχρι το 2050 περνά
μέσα από τις τοπικές αρχές και
τους τοπικούς καταναλωτές ενέρ-
γειας. Κάποιες χώρες πρωτοστα-
τούν στη χρήση ανανεώσιμων πη-
γών ενέργειας και στην πράσινη
ενέργεια, άλλες δεν είναι τόσο
αποτελεσματικές, ενώ μια τρίτη
κατηγορία, στην οποία συγκατα-
λέγεται και η Κύπρος, μπορεί να
διαθέτουν όλες τις ευνοϊκές και-
ρικές συνθήκες, αλλά χρειάζονται
να καταβάλουν πιο πολλές προ-
σπάθειες, ιδιαίτερα στη βελτίωση
των υποδομών, οι οποίες δεν είναι
τόσο ανθεκτικές στην αντιμετώ-
πιση των ακραίων καιρικών φαι-
νομένων, όπως η ξηρασία, οι καύ-
σωνες, οι έντονες βροχοπτώσεις
και η υγρασία.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Κλιματική αλλαγή και τοπικές αρχές
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ως Δαμέ
κι... ως παρατζεί 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ε ντιμε κύριε Οδυσσέα Μιχαη-
λίδη, εγκαρδίως σας χαιρετώ
και ταυτοχρόνως σας συγχαί-

ρω για το πλούσιο έργον της υφ’
υμών υπηρεσίας, καθότι έχετε απο-
καλύψει πληθώρα σκανδάλων, προ-
σπαθώντας να καθαρίσετε τον σταύ-
λο του Αυγεία και να εξαλείψετε τη
μάστιγα της διαφθοράς και της καθ’
οιονδήποτε τρόπον αισχροκέρδειας.
Τούτων λεχθέντων, εκλιπαρώντας
σάς ικετεύω όπως διερευνήσετε τά-
χιστα και για τις καταγγελίες και /
ή κατηγορίες που προσάπτονται
κατά του προσώπου μου και δια-
βάλλουν την υπόληψή μου ως ατό-
μου και να με διαφυλάξετε από τέ-
τοιους ευτελείς ισχυρισμούς, επειδή
θεωρώ εαυτόν ως άσπιλο και αμό-
λυντο πολίτη της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Πιο συγκεκριμένα ζητώ
τα πιο κάτω:

- Να διερευνήσετε την κατηγορία
ότι διενήργησα ξέπλυμα κλοπιμαίων
12 περίπου δισ. αρχηγού συγκεκρι-
μένης χώρας, τα οποία μετρούσαν
εκεί κοντά στις Φοινικούδες της
Λάρνακας, ότι τα διοχέτευσα σε
αλυσίδες τραπεζών σε παράξενα
νησιά και ότι δεν πλήρωσα τις υπε-

ρωρίες των ανθρώπων που μετρού-
σαν τα λεφτά από τις σακούλες.

- Να ελέγξετε την κατηγορία ότι
το δικηγορικό μου γραφείο βοήθησε
στην έκδοση 20 χρυσών διαβατη-
ρίων και ότι εισηγήθηκα στον
υπουργό Εσωτερικών την έκδοση
άλλων 700, τα οποία, μάλιστα, λέ-
γεται ότι τα έχετε βρει καθαρά ως
Υπηρεσία.

- Να βρείτε τις νομικές συμβουλές
που έδωσε το γραφείο μου στη Λαϊ-
κή και στο Συνεργατισμό, που αφα-
νίστηκαν εν μια νυκτί, συμπαρα-
σύροντας τις οικονομίες του κόσμου
στον λάκκο των λεόντων. Τοσούτω
μάλλον που με διαβάλλουν ότι προ-
σπορίστηκα περί τα 2 εκατομμύρια
ευρώ ως νομικός σύμβουλος.

- Να εξιχνιάσετε την καταγγελία
ότι διαπλέκομαι μέσω θυγατρικών
εταιριών με τους κατηγορούμενους
του Αλ Τζαζίρα για τα χρυσά δια-
βατήρια, φοβούμενος μήπως με κα-
τηγορήσουν ότι πήγα κι εγώ με αε-
ροπλάνο να κάνω τρέλες στις Σεϋ-
χέλλες.

- Να διαπιστώσετε αν αληθεύει
ότι λάμβανα μισθό 40.000 ευρώ επί
τριετία, ενώ εγώ δήλωσα στο πόθεν

έσχες ότι είχα παραιτηθεί από το
γραφείο μου. 

- Να διαπιστώσετε ποια ήταν η
διαδρομή των μετοχών μου από το
συγκεκριμένο γραφείο.

- Να διαπιστώσετε αν αληθεύει
ότι ο ορισθείς ως αριστίνδην υπο-
ψήφιος του κόμματός μου έδωσε
αυξήσεις στους υφιστάμενους του
κατά 50%, με τις ευλογίες του ιδρυτή
του Ρωσικού Κόμματος και πολιτο-
γραφηθέντα με χρυσό διαβατήριο.

- Να ελέγξετε την καταγγελία
για υποψήφιο του κόμματός μου
ως προς τα 147 χρυσά διαβατήρια
που διακανόνισε, έναντι αδρής
αμοιβής, βεβαίως.

- Να ελέγξετε, να ψάξετε, να βρεί-
τε, να ανακαλύψετε ό,τι άλλο επι-
θυμείτε. Είμαι δίπλα σας στην άσκη-
ση ενδελεχούς έρευνας και θα σας
ήμουν υπόχρεος αν δημοσιοποιού-
σατε τα αποτελέσματα της αξιόπι-
στης έρευνάς σας, ώστε να κυκλο-
φορώ ως πολίτης, χωρίς να ντρέπο-
μαι και να μιλώ χωρίς να φοβούμαι.

Ο κ. Χαράλαμπος Δημητρίου είναι μέ-
λος της Διοικούσας Επιτροπής Δημο-
κρατικής Παράταξης.

Προς γενικό ελεγκτή
Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ε πειτα από τόσες προσδοκίες
που είχαν καλλιεργηθεί, δεν
θα μπορούσαν παρά να λη-

φθούν αποφάσεις για κάποια χα-
λάρωση των περιορισμών. Βεβαίως,
αυτά που τελικά ανακοινώθηκαν
συνθέτουν ένα πολύ περιορισμένο
«άνοιγμα» στο λιανεμπόριο και μια
μικρή ανάσα, όσον αφορά τον ελεύ-
θερο χρόνο. Ο σταθερά υψηλός
αριθμός ημερήσιων κρουσμάτων
και η συνακόλουθη πίεση στο σύ-
στημα υγείας επιβάλλουν προσε-
κτικά βήματα. Αλλωστε, η διαρκής
επανάληψη της αναφοράς στην
κρισιμότητα που έχει να τηρηθούν
αυστηρά τα προστατευτικά μέτρα
(μάσκες, αποστάσεις κ.λπ.), ακόμα
και σε αυτές τις περιορισμένες δρα-
στηριότητες, δείχνει το άγχος για
την πολύ λεπτή ισορροπία που θα
πρέπει να τηρηθεί και τον αυξημένο
κίνδυνο να ξεφύγει η κατάσταση,
σχετικά με την κλιμάκωση της παν-
δημίας. 

Εχει πολλές φορές ειπωθεί ότι
οι δημόσιες παρεμβάσεις και η
προαναγγελία χαλάρωσης των πε-
ριορισμών κάθε άλλο παρά βοη-
θούν. Ανεβάζουν τον πήχυ των

προσδοκιών σε ένα εξουθενωμένο
από τους περιορισμούς ακροατήριο
και αυξάνουν την πίεση στους ει-
δικούς, που καλούνται να «νερώ-
σουν» την κρίση τους συνεκτι-
μώντας και άλλα, πέραν των αυ-
στηρά επιστημονικών, κριτήρια.
Την ίδια στιγμή, βεβαίως, η ανάγκη
να κινηθεί η οικονομία γίνεται όλο
και πιο πιεστική, με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται για τη λειτουργία της
αγοράς. Επιπλέον, η αναμενόμενη
βελτίωση του καιρού, Απρίλιος
πλέον, κάνει πιο δύσκολο τον πε-
ριορισμό των δραστηριοτήτων,
συνεκτιμώμενης της συσσωρευ-
μένης αδράνειας μηνών. 

Αυταπάτες δεν υπάρχουν. Εάν
φανεί ότι το δειλό αυτό άνοιγμα
δραστηριοτήτων προκαλεί δυσα-
νάλογη επιβάρυνση στην εξέλιξη
της πανδημίας, θα πρέπει να θε-
ωρείται βέβαιη η ανάκλησή του,
η επιστροφή σε αυστηρό πλαίσιο.
Από μερίδα των ειδικών επιστη-
μόνων προεξοφλείται ότι η αύξηση
των μετακινήσεων θα φέρει αύξηση
των κρουσμάτων. Παραμένει ερώ-
τημα το πώς θα γιορτάσουμε το
Πάσχα σε ένα μήνα. Η απόφαση

επιστροφής σε αυστηρό lockdown
στη Γαλλία, καθώς τα κρούσματα
παρουσιάζουν τάσεις εκθετικής
ανόδου, δείχνει ότι μαγικές λύσεις
δεν υπάρχουν, ότι οι εναλλακτικές,
έναν χρόνο μετά την έναρξη των
περιορισμών, δεν έχουν βρεθεί.
Μόνον οι χώρες με αυξημένα πο-
σοστά εμβολιασθέντων κινούνται
σε διαφορετική κατεύθυνση. 

Ο παράγοντας της ατομικής ευ-
θύνης είναι κομβικός και σε αυτή
τη φάση. Η τήρηση των μέτρων
αυτοπροστασίας στις δραστηριό-
τητες που ανοίγουν θα καθορίσει
σε σημαντικό βαθμό την αύξηση
της διασποράς. Εξίσου σημαντική
παράμετρος είναι ο τρόπος με τον
οποίο θα ενταχθεί στη μάχη με
την πανδημία τον νέο «όπλο», το
self test για τον κορωνοϊό. Για να
αποδειχθεί αποτελεσματικό, θα
πρέπει κατ’ αρχάς να σπεύσουν οι
πολίτες να προμηθευθούν τα τεστ,
να ελέγχονται τακτικά, με συχνό-
τητα εβδομαδιαία όπως προτείνεται,
και, βεβαίως, σε περίπτωση θετι-
κότητας, να το δηλώνουν, που είναι
και το πιο κρίσιμο, προκειμένου
να ελεγχθεί η διασπορά.

Αυτοπειθαρχία και στο βάθος Πάσχα
Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. grioannoug@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Για να επιτευχθούν,
όμως, όλοι αυτοί
οι φιλόδοξοι στόχοι θα
πρέπει βέβαια οι τοπι-
κές αρχές να ενισχυ-
θούν οικονομικά, τόσο
από το κεντρικό κράτος
όσο και από την Ε.Ε.
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Εσύ δεν χρειάζεσαι όρκο, εψυχολόγησα σε
Η Μαρίτσα Καραολή αφηγείται στιγμιότυπα από τη ζωή της με τον Αυξεντίου και τις δυσκολίες από τον Αγώνα της ΕΟΚΑ  

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία από τις μεγαλύτερες προκλήσεις
που αντιμετωπίζω, όταν χρειάζεται
να καταπιαστώ δημοσιογραφικά
με ζώσες προσωπικότητες που έζη-
σαν κοσμοϊστορικά γεγονότα για
έναν τόπο, είναι το δίλημμα αν θα
σταθώ αυστηρά μπροστά τους ή
αν θα τους αφήσω απλώς να διη-
γηθούν ό,τι έζησαν... ποτέ δεν απο-
φασίζω πώς θα τους προσεγγίσω
μέχρι να τους συναντήσω. Ακριβώς
έτσι έγινε και με την αγωνίστρια
της ΕΟΚΑ, αν και χωρίς όρκο, η κα
Μαρίτσα Καραολή από το Παλαι-
χώρι, που η πρώτη της κουβέντα
στο ευχαριστώ που με δέχθηκε
ήταν «Μας θωρούσιν από ψηλά,
εν έχω δικαίωμα να κάνω άλλως
πως». Η κα Μαρίτσα είναι ζώσα
ιστορία, είναι μια γυναίκα που πέ-
ρασε πολλά και δύσκολα, αλλά ποτέ
δεν μεμψιμοίρησε, έζησε τη ζωή
της ως Μαρίτσα και ως κυρία Παγ-
κρατίου. Έζησε τον Αυξεντίου, τον
Μάτση, και άλλους αντάρτες, και
η μόνη της υπερηφάνεια είναι ότι
όλοι αυτοί την ένιωσαν μεγάλη
τους αδελφή. Στα 92 της χρόνια τί-
ποτα δεν έχει ξεθωριάσει, όλοι και
όλα καθαρά, αποκρυσταλλωμένα.
Θα ήθελα να απομαγνητοφωνούσα
τη συνέντευξη στα όμορφα κυπρια-
κά της, αλλά θα ήταν ύβρις, διότι
θα έκανα πολλά λάθη, αρκέστηκα
σε λίγα μόνο, έτσι για να χρωματίσω
μια ολόκληρη εποχή και μια ανό-
θευτη φιγούρα.

Ο πόθος της ελευθερίας
Πώς μπήκατε στον Αγώνα, κυρία

Μαρίτσα, η πρώτη μου ερώτηση:
«Πριν από το ’55, ήτανε πολλά χρό-
νια που είχαμε τον πόθο της ελευ-
θερίας. Στο σπίτι μας ερχόταν ο πα-
τήρ Ανάργυρος, ένας άλλος αρχι-
μανδρίτης από την Ελλάδα, ο οποίος
κήρυττε εδώ, με όλους αυτούς φι-
λέψαμε. Βέβαια, δεν μας έλεγαν
πότε θα αρχίσει ο Αγώνας, αλλά μέ-
σα στις κουβέντες που μας έκαναν
μάς έλεγαν «πρέπει να αρχίσουμε
έναν αγώνα για την ελευθερία, πρέ-
πει να αρχίσουμε τον Αγώνα για
την Ένωση, πόσο γλυκιά η λέξη»,
και κοντοστέκεται για λίγο και με
κοιτάζει κατάματα... «μας έλεγαν
“ετοιμαζόμαστε να αρχίσουμε τον
Αγώνα”, μας το έλεγαν συχνά, αλλά
ούτε πότε θα ξεκινήσει μάς έλεγαν,
ούτε πώς θα αρχίσει. Το μόνο που
τόνιζαν ήταν ότι ο καθένας θα πρέ-
πει να προσφέρει ό,τι μπορούσε.
Όταν “ακούσαμε” κι εμείς τις εκρή-
ξεις την 1η τ’ Απρίλη καταλάβαμε».
-  -Και αμέσως εσείς με τον άντρα

σας... και πιάνει εκείνη το νήμα:
«Την Αγία Τρίτη ήρθε ένας δάσκαλος
από τη Λευκωσία [σ.σ. ο Ανδρέας
Μαλέκκος] και έφερε τον πρώτο
αντάρτη. Τον έφερε με τα πολιτικά
και μας είπε ότι ήταν καταζητού-
μενος και μας είπε να τον φιλοξε-
νήσουμε –ούτε αν δεχούμαστε μας
ρώτησε, ούτε αν δεν δεχούμαστε
μας ρώτησε» συμπλήρωσε γελώντας
η κα Μαρίτσα. «Ο άντρας μου, ο
Αντρέας, φανερά τον έπαιρνε στο
καφενείο, αφού ήταν με τα πολιτικά.
Εμείς λέγαμε πως ήταν ξένος μας
και τον φιλοξενούμε για το Πάσχα.
Όταν έφυγε αυτός, ήρθε ένας άλλος
από την Κακοπετριά [σ.σ. ο Χαρά-
λαμπος Καμπούρης] και τη δεύτερη
φορά που ήρθε ο σύνδεσμος είπε
του άντρα μου να βρει έμπιστα σπί-
τια για να φέρνουν όπλα και να
φτιαχτούν κρύπτες για τα όπλα.
Διάλεξε και ο άντρας μου μερικούς
φίλους του και ήρθε μετά ο αντάρτης
και τους όρκισε», εδώ στο σπίτι σας,
ρωτάω αμέσως: «Όχι, δεν ξέρω γιατί,
διάλεξαν το σπίτι μας για άλλες υπο-
θέσεις. Για την όρκιση πήγαν σε
άλλο σπίτι. Έτσι έγινε η αρχή. Όποι-
ος ήταν καταζητούμενος από τη
Λευκωσία τον έφερναν δαχαμαί και
έκανε λίγες ημέρες και έφευγε μετά
να καταταχτεί στο αντάρτικο. Από
τους πρώτους ήταν ένας Μασωνί-
δης, ένας Σκουφάς, ο λεγόμενος
γιατρός και άλλοι πολλοί. Ετούτη
ήταν η αρχή του Αγώνα μας». Ως
γυναίκα εσείς με όλα αυτά φοβη-
θήκατε; Σας ρώτησαν, σας όρκισαν;
«Εμένα δεν με ρώτησαν, ύστερα
που ήρθε ο Αυξεντίου, του είπα για
αστείο “Μα γιατί τους όρκισες ού-
λους τζαι μένα έχεις με χωρίς όρκο;”
και λαλεί μου: “Εσύ δεν χρειάζεσαι
όρκο, εψυχολόγησα σε!”». 

Την Αγία Τρίτη ήρθε ένας
δάσκαλος από τη Λευκω-
σία [σ.σ. ο Ανδρέας Μα-
λέκκος] και έφερε τον
πρώτο αντάρτη. Τον έφε-
ρε με τα πολιτικά και μας
είπε ότι ήταν καταζητού-
μενος και μας είπε να τον
φιλοξενήσουμε –ούτε αν
δεχούμαστε μας ρώτησε,
ούτε αν δεν δεχούμαστε.

Η κα Μαρίτσα είναι ζώσα ιστορία, είναι μια γυναίκα που πέρασε πολλά και δύσκολα, αλλά ποτέ δεν μεμψιμοίρη-
σε, έζησε τη ζωή της ως Μαρίτσα και ως κυρία Παγκρατίου.

Πώς ήρθε ο Αυξεντίου στο σπίτι
σας; ποιος τον έφερε, κυρία Μα-
ρίτσα...; «Να σου πω, γιόκα μου,
ο άντρας μου, ο Αντρέας, ήταν ο
υπεύθυνος και είχε το ψευδώνυμο
Παγκράτιος, από πριν να έρθει ο
Αυξεντίου. Πήγαινε στον Πολύ-
στυπο και έφτιαχνε πόμπες... εμείς
δεν ξέραμε ποιος ήταν ο Αυξεντίου,
ήταν στον Πενταδάκτυλο και μετά
τη μάχη της Μαδαρής ήρθε κά-
ποιος που συνεργαζόταν με τον
Αντρέα, τον άντρα μου, ο Χρίστος
Τσιάρτας και τον έφερε. Πάλαι χω-
ρίς να μας αρωτήσουν! Έφερέν
τον μεταξύ Χριστούγεννα και Πρω-
τοχρονιάς. Εγώ τους περιποιήθηκα
και κάποια στιγμή του λέει ο Τσιάρ-
τας “Μάστρε, εγώ θα πάω να μην
αγωνιά η οικογένειά μου, εσύ θα
μείνεις ή θα φύγεις;” και ο Αυξεν-
τίου λέει: “Είπες τους ποιον θα φι-
λοξενήσουν, αν με θέλουν να μεί-
νω, αν όχι θα έρθω μαζί σου, δεν
την ξέρω την Πιτσιλλιά” τότε είπα
κι εγώ “αν δεν είχες εμπιστοσύνη,
γιε μου, ήντα ήρτες;”. Του άρεσε
μάλλον και λέει: “φύε, ρε Χρίστο,
και εν να μείνω”. Άμα πέρασαν 1-
2 ημέρες και συνήλθε από την τα-
λαιπωρία, μας φώναξε με τον άντρα
μου και μας λέει “έχασα και τους

αντάρτες και τον οπλισμό, να ει-
δοποιήσω την οργάνωση να τους
βρουν, τους φιλοξενάτε;” εμείς με
τον άντρα μου του είπαμε “άκου
να δεις, μάστρε, έχουμε δυο υπνο-
δωμάτια, ένα εμείς με τα μωρά –
είχα τρία τότε– ένα στη διάθεσή
σας, δε και κάμε!”. Έτσι, δύο μέρες
πριν από την Πρωτοχρονιά ήρθαν
καμιά δεκαριά”».

Επιμένω στον φόβο και την ξα-
ναρωτάω αν με όλα αυτά που συ-
νέβαιναν, φοβήθηκε, έστω για μια
στιγμή: «Άκους να δεις, γιόκα μου,

στην αρχή ναι, φοβήθηκα –έχει
κανέναν που να μην έχει φόβο;–
φοβόσουν μην προδοθείς... αλλά
δεν ήταν φόβος ώστε να πούμε να
παραιτηθούμε, γιατί θα κινδυνέ-
ψουμε, τζείνο όι, δεν μας ήρθε κα-
μιά φορά, εθώρες κοτζάμ νιάτα
και κινδυνεύαν, δεν σου ερχόταν
εσένα να πεις θα παραιτήσω. Εστε-
ρούμασταν τον κόσμο, τους φίλους,
τους συγγενείς, αλλά να παραιτή-
σουμε ποτέ!».

Είχατε μωρά, νοικοκυριό, και
τους αντάρτες... ήσασταν και έγ-
κυος... επιμένω να ρωτάω πώς αι-
σθανόταν με όλα αυτά που συνέ-
βαιναν στο σπιτικό της και με μια
παλαιά απλότητα: «Πώς να αισθά-
νομαι δηλαδή; Το ένα μου μωρό
το γέννησα μόνη μου, στο σπίτι,
γιατί ο άντρας μου ήταν στον Μα-
χαιρά για να πάρει επιστολές...
Ένιωθα ότι ήταν αγωνιστές, τους
εκτιμούσα και τους αγαπούσα και
εκείνοι με είχαν σαν αδελφή τους.
Κάποτε ήρθε ένας χωριανός μας
και μου λέει σου φέρνω χαιρετι-
σμούς από έναν αντάρτη που φι-
λοξενούσες, από τον Μασωνίδη.
“Όταν ερχόταν η Μαρίτσα να μας
φέρει φαγητό ή οτιδήποτε άλλο
χρειαζόμασταν νιώθαμε ένα σέβας,

παρόλο που ήμασταν στην ίδια
πάνω κάτω ηλικία” αυτό με έκανε
να νιώσω υπερήφανη. Τους ένιωθα
σαν δικά μου πλάσματα, αισθα-
νόμουν πως έπρεπε να τους περι-
ποιηθώ”».

Πότε έφυγαν από το σπίτι σας;
Η τελευταία ερώτησή μου, γιατί
η ώρα ήταν περασμένη... «Στις 7
του Γενάρη, και την ημέρα που
έφυγαν από το σπίτι μας, σταθή-
κανε να μας αποχαιρετίσουν και
ο Αυξεντίου πήρε στην αγκαλιά
του τον άντρα μου και του είπε:
“Οργίασε η προδοσία, Αντρέα μου,
και όσο να ησυχάσει η ιστορία,
θα στραφούμε, θα συναντηθούμε
ξανά... κι αν δεν συναντηθούμε
σε αυτόν τον κόσμο θα συναντη-
θούμε στον άλλο, που ούτε στρα-
τηγοί ούτε στρατάρχες μπορούν
να μας εμποδίσουν”, μετά μας φί-
λησε και στις 9 Φλεβάρη λάβαμε
την επιστολή του για να χαλάσουμε
τον φούρνο... “Παγκράτιε, μόλις
λάβεις την επιστολή θα τον χαλά-
σεις αμέσως και που να ’ρτουμε
με το καλό χτίζουμε άλλον, γιατί
οργίασε η προδοσία», τον Αντρέα
τον συνέλαβαν στις 10 του Φλε-
βάρη και έμεινε δύο χρόνια στα
Κρατητήρια. 

Σήμερα, είστε ευχαριστημένη; Τη
ρωτώ... και η απάντηση... «μεν με
σουξουλάς... Μετά από τόσο αγώ-
να, τόσους θανάτους... Δεν είμαι
ευχαριστημένη, γιατί ξέρω πως
με δικά μας φταιξίματα φτάσαμε
ώς εδώ. Όταν δραπέτευσε ο Μά-
τσης από την Κοκκινοτριμιθιά και
συναντήθηκε με τον Αυξεντίου
στον Αγρό και τον Τεύκρο Λοΐζο,
τότε ο Αυξεντίου ειδοποίησε τον
άντρα μου να πάει να τους βρει
στον Αγρό, και του παραγγείλανε
να τους πάρει μέτρα για να τους
φτιάξει μπότες και να πάρει τον
Μάτση και τον Λοΐζο να τους φέρει
εδώ. Ύστερα από λίγες μέρες ήρθε
και ο Αυξεντίου, και ήταν να τους
πάρω τον καφέ, ενώ έκαναν κου-
βέντα του Αγώνα, εκεί άκουσα τον
Αυξεντίου να ρωτά τον Μάτση...
“Ηντα που λαλείς ρε, εν να χωρί-
σουμε τώρα, να πάεις εσού κάτω,

εγώ θα μείνω εδώ στην Πιτσιλλιά,
εν να ’ρτει η ελευθερία, εν να φύ-
γουνε ή θα πάνε οι κόποι μας χα-
μένοι;» ο Μάτσης του απάντησε:
«θα υποχωρήσουν, η ελευθερία
εν να ’ρτει, αλλά να ξέρεις πως το
θέμα μας είναι πολύ περίπλοκο,
θέλει υπομονή, επιμονή και καθαρό
μυαλό. Δεν θα κερδίσουμε ό,τι θέ-
λουμε, αλλά η ελευθερία θα έρτει,
χαλάλι τους που εν να την εζήσουν
–εμείς δεν θα τη χαρούμε– αλλά
για να γίνει αυτό εξαρτάται από
τους εκάστοτε κυβερνώντες”,
απάντησα σου;»... 

Μετά τον Αγώνα και όλα όσα
προσφέρατε τι κερδίσατε; «Ο άν-
τρας μου έκανε 19 μέρες στα βα-
σανιστήρια και δύο χρόνια στα
κρατητήρια. Όταν γύρισε στο σπίτι
δεν επήγε να ζητήσει τίποτε, γιατί
δεν αγωνίστηκε... επήγε εργάτης
γιατί δεν ήθελε να ενοχλήσει, «πως

αγωνίστηκα το ξέρουν» μου έλεγε.
Αργότερα τον πήραν κλητήρα στη
Cyta»...

«Φοβηθήκατε ποτέ μη σας προ-
δώσουν; Το σκεφτήκατε ποτέ; «Εγώ
δεν έβγαινα έξω πολύ, μόνο στην
εκκλησία πήγαινα, και λίγο στα
περβόλια... Εφίλευκα με τις γυναίκες
των αστυνομικών των δικών μας
στην εκκλησία... και μάθαινα τις
κινήσεις της Αστυνομίας και όταν
γυρνούσα σπίτι και τα έλεγα στους
αντάρτες... Τούτα ήταν τέχνη μου
(γέλια). Μετά την εκκλησία πήγαινα
και κανένα περίπατο με τα μωρά
μου και επεδίωκα να συναντηθώ
μαζί τους και εκείνες μου έλεγαν
“βιάζομαι, γιατί ο άντρας μου αύριο
θα πάει περιοδεία στον τάδε τό-
πο...”. Βέβαια, δεν είχα και χρόνο
να το κάνω συχνά... είχα τα μωρά
μου, τα χτηνά, το πλύμα, να φέρω
το νερό...». 

Mε δικά μας φταιξίματα φτάσαμε ώς εδώ 

«Aκου να δεις, γιόκα μου, στην αρχή ναι, φοβήθηκα –έχει κανέναν που να μην έχει φόβο;– φοβόσουν μην προδο-
θείς... αλλά δεν ήταν φόβος ώστε να πούμε να παραιτηθούμε.

Η νοθκιά του Αυξέντη
«Ο Αυξεντίου δεν ήταν άνθρωπος που ήθελε να φουμιστεί για τον
εαυτό του, ήταν και τόσο προσεκτικός που δεν μιλούσε εύκολα... να
σου πω ένα παράδειγμα... Ο Αυξεντίου κοιμόταν το ξημέρωμα, καθό-
ταν στη βεράντα του σπιτιού και άκουγε τις κουβέντες των Άγγλων
στον Αστυνομικό Σταθμό, που είναι κοντά στο σπίτι μας... ο άντρας
μου μετά τη δουλειά του, πήγαινε και του έκανε παρέα, έτσι κάποιο
βράδυ, όταν πήγα να τους καληνυχτίσω τους λέω, άντε μπείτε μέσα,
ενότιασε η Πλατανιά και εν κρυάδα πολλή, αυτός χαμογέλασε και
μου είπε “Αεισ’ μας Μαρίτσα, κι εγώ με αυτή τη νοθκιά είμαστε φίλοι,
αυτή έκαμε τους Εγγλέζους και κατακοπήκανε στα Σπήλια, αν δεν
ήταν η νοθκιά δεν θα τα κατάφερνα”». 

Η μυστικότητα 
του Αγώνα

«Μες στον Ιούνιο που εξορί-
σαν τον πατέρα Ανάργυρο πή-
γαμε ως ΟΧΕΝ στον Άγιο Νι-
κόλαο της Στέγης με τα λεω-
φορεία, εγώ κατάφερα και
βρήκα τρεις θέσεις και τον Μι-
χαλάκη Καραολή, τον άντρα
μου Αντρέα και τον Πολύκαρ-
πο Γιωρκάτζη. Αφού περάσα-
με τη μέρα μας ήρθε η ώρα
για το φαγητό. Λίγο πριν ετοι-
μαστεί το φαγητό, ο άντρας
μου μαζί με τον ξάδελφό του
Μιχαλάκη Καραολή πήγαν στο
δάσος, και εκεί έγινε ο κάτωθι
διάλογος μεταξύ τους: “Ρε φί-
λε, τούτος ο αγώνας που γίνε-
ται, ήντα που λαλείς εσύ, κά-
μνουν τα βουνά της Κύπρου
για αντάρτικα” και ο άντρας
μου του απάντησε: “Μα ξέρω
γιω, κείνοι που τα κάνουν ξέ-
ρουν καλύτερα από μας” και
συνέχισαν λέγοντας ο Καραο-
λής: “΄Εσύ τι λαλείς για τού-
τον τον αγώνα;” και ο Αντρέας
του είπε: “Άκουσε, Μιχαλάκη,
εσείς που είστε ελεύθεροι να
προσφέρετε ό,τι μπορείτε,
εμείς είμαστε παντρεμένοι,
με παιδιά... να πάμε να κά-
νουμε αντάρτικο...». Ύστερα
από λίγες ημέρες ειδοποί-
ησαν τον Αντρέα να πάει στη
Λευκωσία σε συνάντηση της
οργάνωσης, μόλις μπαίνει μέ-
σα ο άντρας μου του λέει ο
Μιχαλάκης “Ρε ξάδελφε,
εσού ήντα που γυρεύκεις δα-
μαί, παντρεμένος άθρωπος
με κοπελλούθκια”». 

«Είπες τους ποιον θα 
φιλοξενήσουν, αν με 
θέλουν να μείνω, αν όχι
θα έρθω μαζί σου, δεν 
την ξέρω την Πιτσιλλιά». 
Τότε είπα κι εγώ «αν 
δεν είχες εμπιστοσύνη, 
γιε μου, ήντα ήρτες;».

Ο Αυξεντίου σε έναν φούρνο στο Παλαιχώρι
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η ενίσχυση της αμυντικής θωρά-
κισης της Κύπρου αποτελεί προ-
τεραιότητα για τον Ανδρέα Πεν-
ταρά, υποψήφιο βουλευτή του ΔΗ-
ΣΥ. Στη συνέντευξή του στην «Κ»,
ο αντιστράτηγος ε.α. περιγράφει
το επίπεδο σχέσεών του με τον
πρόεδρο του ΔΗΣΥ, και απαντά
αν εντός του Συναγερμού υπάρ-
χουν πέραν του ενός ακροατήρια.

–Υπηρετήσατε για χρόνια την
Ε.Φ. Πώς κρίνετε τη στήριξη
της δύναμης τα τελευταία χρό-
νια;

–Από το 2004 και μετά ανακό-
πηκε η πορεία ενίσχυσης της απο-
τρεπτικής ισχύος της Ε.Φ., όπως
αυτή αναδείχθηκε επί των κυβερ-
νήσεων Γλαύκου Κληρίδη. Το Δόγ-
μα του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου
(ΕΑΧ) καταργήθηκε και ο προϋπο-
λογισμός του Ταμείου Αμυντικής
Θωράκισης (ΤΑΘ) μειώθηκε κατά
80% περίπου. Στη συνέχεια, ήλθε
η οικονομική κρίση εξαιτίας της
οποίας δεν ήταν δυνατή η ανα-
πλήρωση των αδυναμιών στην
άμυνα που δημιουργήθηκαν κατά
την προηγούμενη δεκαετία. Ωστό-
σο, από το 2016 και μετά, λόγω
και της ανάκαμψης της οικονομίας,
έχει καταρτισθεί και βρίσκεται σε
εξέλιξη ένα φιλόδοξο εξοπλιστικό
πρόγραμμα με την ολοκλήρωση
του οποίου στα επόμενα ένα-δύο
χρόνια η Ε.Φ. θα μετατραπεί σε
έναν σύγχρονο ευρωπαϊκό στρατό
με υψηλή αποτρεπτική ικανότητα. 

–Πείτε μου τι έπρεπε να γίνει
στην Ε.Φ. τα τελευταία 10-15
χρόνια και δεν έγινε;

–Ψηφιοποίηση του πεδίου της
μάχης. Δηλαδή, εκσυγχρονισμός
ή και αντικατάσταση παλαιών
οπλικών συστημάτων και μέσων,
καθώς και προμήθεια έξυπνων

όπλων, με εισαγωγή της ψηφιακής
τεχνολογίας σε όλα τα συστήματα,
μέσα, διαδικασίες, εκπαίδευση και
άλλες δραστηριότητες της Ε.Φ.
Βασικό στοιχείο της αμυντικής
μας πολιτικής μέχρι το 2003 ήταν
η απάντηση στην ποσότητα που
διαθέτει ο αντίπαλος με την ποι-
ότητα σε προσωπικό και μέσα που
διαθέτουμε εμείς. Αυτό το πλεο-
νέκτημα-πολλαπλασιαστής ισχύος,
θα πρέπει πολύ σύντομα να το
ανακτήσουμε.

–Εκ των υστέρων ήταν λάθος
ή όχι οι ενεργειακές δραστη-
ριότητες χωρίς η Δημοκρατία
να διαθέτει τα μέσα στήριξης;

–Οι προτάσεις του ΓΕΕΦ για
δημιουργία πολεμικού ναυτικού
για την ασφάλεια των θαλασσίων
ζωνών της Κ.Δ. και την εκμετάλ-
λευση των υποθαλάσσιων πόρων,
βρίσκονταν στη διάθεση των εκά-
στοτε πολιτικών ηγεσιών από το
1990. Το 2004 ψηφίστηκε ο νόμος
99(1)/2004 που καθόριζε τις δια-
δικασίες ερευνών και εκμετάλλευ-
σης του φυσικού αερίου χωρίς να

πραγματοποιηθεί καμιά μελέτη
για την ασφάλεια αυτού του φι-
λόδοξου και τεράστιας οικονομικής
και γεωπολιτικής αξίας έργου, όταν
ακόμα και για το κτίσιμο μιας κα-
τοικίας, ο αρχιτέκτονας μελετά
και τα θέματα ασφάλειας. Σήμερα
απολαμβάνουμε τα επίχειρα αυτών
των άστοχων ενεργειών και ανα-

μένουμε την επίλυση του Κυπρια-
κού για να μας επιτρέψει η Τουρκία
τη συν-εκμετάλλευση του φυσικού
αερίου.

–Υιοθετείτε την πολιτική αντί-
ληψη στο Κυπριακό έτσι όπως
συμπυκνώνεται στη φράση «την
πατρίδα ουκ ελάττω παραδώ-

σω» ή τον νέο ρεαλισμό του Χά-
ρη Γεωργιάδη;

–Η φράση αυτή, λήμμα από τον
όρκο των αρχαίων Αθηναίων, όταν
κατατάσσονταν στο στρατό, απο-
τελεί τη διαχρονική παρακαταθήκη
που άφησε ο αείμνηστος Γλαύκος
Κληρίδης στις εκάστοτε ηγεσίες
και στον κόσμο του Δημοκρατικού
Συναγερμού. Η πατρίδα, σύμφωνα
με το διεθνές δίκαιο, είναι ο χώρος
στον οποίο η χώρα ασκεί την κυ-
ριαρχία και τα κυριαρχικά της δι-
καιώματα. Ο Γλαύκος Κληρίδης,
λέγοντας τη φράση αυτή, εννοούσε
ότι σε οποιαδήποτε λύση του Κυ-
πριακού, κανένα δικαίωμα δεν
πρέπει να δοθεί στην Τουρκία είτε
άμεσα είτε έμμεσα με το οποίο να
αμφισβητείται η άσκηση της κυ-
ριαρχίας και των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων του διεθνώς αναγνω-
ρισμένου ομόσπονδου κράτους
που θα προκύψει από τη μετεξέλιξη
της Κυπριακής Δημοκρατίας.

–Στον ΔΗΣΥ υπάρχουν πέραν
το ενός ακροατήρια και αν ναι
σε ποιο ανήκετε;

–Από τον λίγο χρόνο που πα-
ρακολουθώ τα τεκταινόμενα στον
ΔΗΣΥ ως υποψήφιος βουλευτής,
δεν διαπίστωσα να υπάρχουν δια-
φορετικά ακροατήρια. Σε ένα με-
γάλο δημοκρατικό φιλελεύθερο
κόμμα, όπως είναι ο ΔΗΣΥ, είναι
φυσικό να εκφράζονται και δια-
φορετικές απόψεις. Αυτό είναι θε-
τικό για μια μεγάλη παράταξη, για
ένα κόμμα εξουσίας, γιατί μέσα
από τη σύνθεση διαφορετικών
απόψεων μπορεί να αποκρυσταλ-
λωθεί μια καλύτερη και σοφότερη
θέση. Η σοφία των πολλών είναι
καλύτερη από τη σοφία του ενός
λέει ο λαός.

–Την περίοδο που παραιτηθή-
κατε από την ΚΥΠ υπήρχε έν-
τονη φημολογία ότι αυτή οφει-
λόταν σε σύγκρουση με τον πρό-

εδρο του Συναγερμού. Ισχύει;
–Ουδέν αναληθέστερο. Ως δι-

οικητής της ΚΥΠ δεν είχα καμιά
υπηρεσιακή σχέση με οποιονδή-
ποτε αρχηγό κόμματος ή άλλο πο-
λιτικό πρόσωπο. Προϊστάμενός
μου ήταν ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας στον οποίον ανέφερα και
από τον οποίον λάμβανα εντολές
και οδηγίες. Τα ζητήματα εθνικής
ασφάλειας που χειρίζεται η ΚΥΠ
είναι άκρως εμπιστευτικά και μόνο
ο Πρόεδρος λαμβάνει γνώση. Το
γεγονός, άλλωστε, ότι ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ με προσκάλεσε να είμαι
αριστίνδην υποψήφιος στο κόμμα
του οποίου ηγείται, απαντά στο
ερώτημά σας. 

–Ποιες είναι οι σχέσεις σας με
τον Αβέρωφ Νεοφύτου;

–Άριστες. Μπορεί κάποιες φορές
οι απόψεις που διατύπωνα σε αρ-
θρογραφία ή σε τηλεοπτικές συ-
νεντεύξεις πάνω σε πτυχές του κυ-
πριακού προβλήματος να μην ταυ-
τίζονταν με τις δικές του, αλλά
αυτό δεν επηρέαζε ούτε κατ’ ελά-
χιστο τη διαπροσωπική σχέση που
είχα και έχω μαζί του. Όπως είπα
και πιο πάνω, ο ΔΗΣΥ δεν είναι
ένα μονολιθικό κόμμα όπου η δια-
φορετική άποψη είναι εξοβελιστέα.

–Εάν εκλεγείτε σε ποια θέματα
θα επικεντρωθείτε περισσότε-
ρο;

–Το σύνθημα με το οποίο κα-
τεβαίνω στις εκλογές είναι «να
διαφυλάξουμε την πατρίδα μας».
Κατά συνέπεια το πρώτο θέμα στο
οποίο θα επικεντρωθώ, είναι, μέσα
από τις αρμοδιότητες της Βουλής,
να συμβάλω στην ενίσχυση της
αμυντικής θωράκισης. Επειδή,
όμως, η έννοια της πατρίδας δεν
περιορίζεται μόνο στην άμυνα, θα
ασχοληθώ και με γενικότερα θέ-
ματα, όπως η εγκληματικότητα,
τα ναρκωτικά, το μεταναστευτικό,
η διαφθορά, το περιβάλλον κ.λπ.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κατασκευασμένη εικόνα που απο-
τελεί μύθο χαρακτηρίζει τα περί
απουσίας πρότασης του ΑΚΕΛ στην
οικονομία, ο επικεφαλής του Γρα-
φείου Οικονομίας του ΑΚΕΛ και
υποψήφιος βουλευτής στην επαρχία
Λευκωσίας Χάρης Πολυκάρπου.
«Χρειάζεται πολλή προσπάθεια για
να κερδίσεις την εμπιστοσύνη και
αρκεί μόνο ένας ψίθυρος για να
την καταστρέψει», λέει χαρακτη-
ριστικά. Κληθείς να απαντήσει αν
ο καπιταλισμός ανατρέπεται με
συμμετοχή στο σύστημα ή με ρι-
ζοσπαστικές προτάσεις από τα έξω,
σημειώνει πως οι αγώνες της Αρι-
στεράς δεν έχουν την πολυτέλεια
της επιλογής, αλλά έχουν την υπο-
χρέωση να έχουν σαφή προσανα-
τολισμό και όραμα. 

–Σε τρεις γραμμές, ποια είναι η
πεμπτουσία της Αριστεράς;

–Να εμπνέει, να πρωτοπορεί,
να αγωνίζεται. Μαζί με τον λαό.
Στα απλά και καθημερινά αλλά και
στους μεγάλους αγώνες, για ελευ-
θερία και κοινωνική δικαιοσύνη.
Φάρος ελπίδας και προοπτικής. 

–Γιατί υπάρχει η αίσθηση στην
κοινωνία ότι το ΑΚΕΛ δεν έχει
πρόταση στην οικονομία; 

–Κατασκευάστηκε μια εικόνα
ότι το ΑΚΕΛ δεν προτείνει τίποτε
στην οικονομία. Αυτό αποτελεί μύ-
θο. Καταθέσαμε ολοκληρωμένο
πλαίσιο για τον τουρισμό με προ-
τάσεις τις οποίες αναγκάστηκε η
κυβέρνηση να υιοθετήσει στην πο-
ρεία. Το ίδιο κάναμε και όταν ξέ-
σπασε η πανδημία, αναγκάζοντας
την κυβέρνηση να αλλάξει την αρ-
χική φιλοσοφία με την οποία ήθελε
να κινηθεί. Μιλήσαμε πρώτοι για
την ανάγκη η οικονομία να λαμ-
βάνει υπόψη τις επιπτώσεις στο

περιβάλλον και σήμερα βλέπουμε
ότι η κυρίαρχη άποψη στρέφεται
προς την πράσινη οικονομία. Χρει-
άζεται πολλή προσπάθεια για να
κερδίσεις την εμπιστοσύνη και αρ-
κεί μόνο ένας ψίθυρος για να την
καταστρέψει.

–Ο καπιταλισμός ανατρέπεται
με συμμετοχή στο σύστημα ή
με ριζοσπαστικές προτάσεις από
τα έξω; 

–Οι αγώνες της Αριστεράς δεν
έχουν την πολυτέλεια της επιλογής.
Έχουν όμως την υποχρέωση να
έχουν σαφή προσανατολισμό και
όραμα. Να δίνουν μια νέα προοπτι-
κή, μια νέα ποιότητα ζωής με επί-
κεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες
του. 

–«Είναι ο καπιταλισμός ηλίθιε»
όπως αναφέρει στο βιβλίο του
ο Μπογιόπουλος, είναι η Ε.Ε.
όπως υποστηρίζει ο Γιάνης Βα-
ρουφάκης ή η διαχείριση όπως
υποστηρίζει ο Μπέρνι Σάντερς
η πηγή των κρίσεων; 

–Όταν το παγκόσμιο χρηματο-
πιστωτικό σύστημα κατέρρεε το
2007, οδηγώντας στην πρωτοφανή
ύφεση του 2008 είχαμε μπροστά
μας μια δομική κρίση, που ξεπερ-
νούσε τα όρια μιας χώρας ή ακόμα

και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στην
πορεία η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
πήρε τα μηνύματα της εποχής, οδη-
γώντας τους λαούς στην εξαθλίωση
της λιτότητας και των μνημονίων.
Σήμερα τα μνημόνια και η λιτότητα
αποδείχθηκαν αδύναμα να αντι-
μετωπίσουν φαινόμενα που αγγί-
ζουν όλη την ανθρωπότητα όπως
η πανδημία. 

–Το ΑΚΕΛ πρέπει να προσεγγίσει

το ΚΚΕ ή να μοιάσει λίγο περισ-
σότερο στον ΣΥΡΙΖΑ; 

–Το ΑΚΕΛ στα 95 χρόνια ζωής
του έμαθε να διαμορφώνει τη δράση
του ανάλογα με τις συνθήκες που
αντιμετώπιζε και τις ανάγκες της
κάθε εποχής. Παίρνοντας διδάγματα
και εμπειρίες από το εξωτερικό,
αλλά έχοντας κατά νου ότι είναι το
ΑΚΕΛ της Κύπρου. Πρωταγωνιστής
της ιστορίας, μαζί με τους εργαζό-
μενους και την κοινωνία.

–Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ συγκεντρώνει
το υψηλότερο αρνητικό ποσοστό
σε δημοσκοπήσεις. Είναι ίσως
ώρα για ανανέωση; 

–Η ανανέωση δεν προκύπτει
από δημοσκοπήσεις, που έτσι και
αλλιώς αποτυπώνουν τη στιγμή,
ούτε γίνεται απλώς για ν’ αλλάξουν
τα πρόσωπα. Έχει συνέχεια, πε-
ριεχόμενο και κορυφώνεται σε κάθε
Συνέδριο, με στόχο να δυναμώνει
του δεσμούς του κόμματος με την
κοινωνία.

–Για ποιο λόγο μπροστά σε αυτή
την πρωτόγνωρη κυβερνητική
φθορά λόγω διαφθοράς το ΑΚΕΛ
δεν κεφαλαιοποιεί; 

–Αν και η απαξίωση του πολι-
τικού συστήματος είναι καθολική
ο κόσμος της Αριστεράς έχει πολύ
ψηλά τον πήχη για το κόμμα του.
Δικό μας καθήκον είναι να λαμβά-
νουμε τα μηνύματα, να βελτιωνό-
μαστε, ν’ απαντούμε στην κριτική,
δίκαιη ή και άδικη, για να κρατή-
σουμε το ΑΚΕΛ ισχυρό.  

–Τι απαντάτε σε αυτούς που θε-
ωρούν το ΑΚΕΛ μέρος της δια-
πλοκής; 

–Ούτε αποδεχόμαστε, ούτε συμ-
βιβαζόμαστε με τη διαπλοκή. Είναι
φαινόμενα που δεν έχουν χώρο
στην Αριστερά και οφείλουμε να
είμαστε πολύ αποφασιστικοί σε
αυτό. 

–Τζιοβάνης, ΣΑΠΑ, Δρομολαξιά.
Μπορείτε με κάποιο τρόπο μετά
από αυτά να στοιχειοθετήσετε
το ηθικό έρεισμα που επικαλεί-
στε ως Αριστερά;

–Ο καθένας θα πρέπει να κρί-
νεται για το πώς αντιδρά σε αυτά
τα φαινόμενα, ποια αντανακλαστικά
δείχνει. Όπως για παράδειγμα στην
περίπτωση των «χρυσών διαβατη-
ρίων». Αναδείξαμε από τη πρώτη
στιγμή την κατάχρηση και την

αδιαφάνεια, το φαγοπότι δισεκα-
τομμυρίων που στήθηκε. Τότε που
η μία μετά την άλλη οι εκθέσεις
διεθνών οργανισμών και τα δημο-
σιεύματα στον διεθνή Τύπο διέσυ-
ραν τη χώρα διεθνώς και η κυβέρ-
νησή μας κουνούσε το δάκτυλο,
βγάζοντας πύρινους λόγους, με σε-
νάρια για συμφέροντα που μας
απειλούσαν από το εξωτερικό. Ούτε
σιωπήσαμε μετά από το βίντεο του
Αλ Τζαζίρα, όπως μας καλούσε ο
Δημοκρατικός Συναγερμός να κά-
νουμε. Δεν βάλαμε τα προβλήματα
κάτω από το χαλί. Λάβαμε τις απο-
φάσεις μας εντός 24 ωρών και συ-
νεχίσαμε να απαιτούμε κάθαρση
και διαφάνεια. Θα το ξαναπώ. Αυτά
τα φαινόμενα δεν συμβαδίζουν με
τον χαρακτήρα και την ηθική της
Αριστεράς.

–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε; 
–Στο «Η φάλαινα και το σαλιγ-

κάρι». Παιδικό. Κάθε βράδυ. Προ-
σπαθώντας να βάλω τον γιο μου
για ύπνο!

–Ποια είναι η τελευταία θεατρική
παράσταση που έχετε παρακο-
λουθήσει; 

–«Ράους» των Ρέππα – Παπα-
θανασίου σε σκηνοθεσία Π. Λάρκου
και «Σε κρίσιμη κατάσταση» του
Α. Γεωργίου.

–Στο ενδεχόμενο που εκλεγείτε,
ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη;

–Για το ΑΚΕΛ η δράση στη Βου-
λή ήταν πάντα συλλογική υπόθεση.
Προτεραιότητά μας είναι η αντι-
μετώπιση των συνεπειών της παν-
δημίας για τους εργαζόμενους και
την κοινωνία. Κοιτάζοντας την επό-
μενη μέρα, μια οικονομία που αν-
τιμετωπίζει τις αυξανόμενες εισο-
δηματικές ανισότητες και σέβεται
το περιβάλλον και τους φυσικούς
πόρους. 

Σύνθημά μου «να διαφυλάξουμε την πατρίδα μας»
Η φράση «την πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω» αποτελεί διαχρονική παρακαταθήκη του Γλαύκου Κληρίδη, λέει ο Α. Πενταράς

Μύθος ότι το ΑΚΕΛ δεν έχει πρόταση στην οικονομία 
Ο Χάρης Πολυκάρπου εξηγεί αν η πηγή της κρίσης είναι ο καπιταλισμός, η Ε.Ε. ή η διαχείριση της οικονομίας 

Η πορεία ενίσχυσης της αποτρεπτικής ισχύος της Ε.Φ. ανακόπηκε με το
2004, υποστηρίζει ο υποψήφιος βουλευτής του ΔΗΣΥ Ανδρέας Πενταράς,
ωστόσο, όπως συμπληρώνει, η πορεία αυτή τερματίστηκε μετά το 2016.

Ως διοικητής της ΚΥΠ
δεν είχα καμιά υπηρε-
σιακή σχέση με οποιον-
δήποτε αρχηγό κόμμα-
τος ή άλλο πολιτικό πρό-
σωπο. Προϊστάμενός
μου ήταν ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας στον
οποίον ανέφερα και από
τον οποίον λάμβανα εν-
τολές και οδηγίες.

Τα μνημόνια και η λιτότητα αποδείχθηκαν αδύναμα να αντιμετωπίσουν φαι-
νόμενα που αγγίζουν όλη την ανθρωπότητα, όπως η πανδημία.

Οι αγώνες της Αριστεράς
δεν έχουν την πολυτέ-
λεια της επιλογής.
Έχουν όμως την υποχρέ-
ωση να έχουν σαφή προ-
σανατολισμό και όραμα.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η αποτροπή της «επερχόμενης» συ-
νομοσπονδιακής λύσης είναι μία
από τις προτεραιότητες του Πέτρου
Ζαρούνα στην περίπτωση εκλογής.
Ο υποψήφιος βουλευτής του ΔΗ-
ΚΟ, στη συνέντευξή του στην «Κ»,
βάζει ως στόχο και πρώτη πολιτική
πράξη την υλοποίηση του διακη-
ρυγμένου οράματός του για πο-
λυεπίπεδη ανάπτυξη στην πόλη
και την επαρχία Λάρνακας. Στα
ενεργειακά χαρακτηρίζει την Αί-
γυπτο ως το μεγάλο παίκτη της
περιοχής προτείνοντας αλλαγή
όδευσης του EastMed.

–Η πολιτική του ΔΗΚΟ στο Κυ-
πριακό βασίζεται στη νέα στρα-
τηγική του Νικόλα Παπαδόπου-
λου. Είναι κατά την άποψή σας
εφικτή; 

–Η Τουρκία έχει επανειλημμένα
αποδείξει πως είναι ένας ρεαλι-
στικός γεωπολιτικός παίκτης. Όταν
τα βρει σκούρα π.χ. με Ισραήλ (Μα-
βί Μαρμαρά), Ρωσία (κατάρριψη
αεροσκάφους στη Συρία), Αίγυπτο
(αντιπαράθεση στη Λιβύη και συμ-
φωνία με Ελλάδα) και τώρα με την
Ε.Ε. (οικονομικές δυσκολίες) συμ-
βιβάζεται. Άρα η επιδίωξη πρό-
κλησης κόστους στην Τουρκία τό-
σο εντός Ε.Ε. όσο και στην περιοχή
μας είναι ένας εφικτός τρόπος για
να πετύχουμε τους στόχους μας.
Φτάνει οι στόχοι που θέτουμε να
είναι ρεαλιστικοί και στα μέτρα
των δυνάμεων και των δυνατοτή-
των μας. Π.χ. δεν μπορούμε να
επιδιώκουμε λύση ενιαίου κράτους,
όπως κάποια κόμματα προτείνουν,
και να περιμένουμε ότι θα τον πε-
τύχουμε.

–Σε τρεις γραμμές ποια είναι η
λύση με το σωστό περιεχόμε-
νο;

–Είναι μία λύση που προνοεί
για ένα λειτουργικό ομοσπονδιακό
κράτος χωρίς βέτο αλλά με πολιτική
ισότητα, όπως προβλέπουν τα ψη-
φίσματα του ΟΗΕ. Στο κράτος αυτό
θα εφαρμόζεται πλήρως και χωρίς
μόνιμες εξαιρέσεις το ευρωπαϊκό
κεκτημένο. Η λύση αυτή θα προ-
νοεί για μία κυριαρχία, μία διεθνή
προσωπικότητα και μία ιθαγένεια.
Στο πλαίσιο της λύσης πρέπει να
προβλέπονται η πλήρης κατάργη-
ση της συνθήκης εγγυήσεως και
του επεμβατικού δικαιώματος, κα-
θώς και η πλήρης και ταχεία απο-
χώρηση όλων των τουρκικών κα-
τοχικών στρατευμάτων.

–Με δεδομένο ότι ήσασταν στε-
νός συνεργάτης του Μάριου Κα-
ρογιάν θα ανέμενε κάποιος να
είστε υποψήφιος με τη ΔΗΠΑ
και όχι με το ΔΗΚΟ. 

–Συνεργάστηκα με τον κ. Κα-
ρογιάν όταν εκείνος ήταν πρόεδρος
του ΔΗΚΟ και εγώ επικεφαλής των
διεθνών σχέσεων του κόμματος.
Δεν τον ακολούθησα, όταν επέλεξε

να φύγει από το ΔΗΚΟ. Δεν είχα
ποτέ σχέση με τη ΔΗΠΑ, η οποία
στηρίζει τον πρόεδρο Αναστασιάδη
με τις πολιτικές και τις πρακτικές
του οποίου διαφωνώ έντονα τόσο
στα θέματα εσωτερικής διακυβέρ-
νησης (σκάνδαλο χρυσών διαβα-
τηρίων) όσο και εξωτερικής πολι-

τικής (Κυπριακό και φυσικό αέριο). 

–Σε μία πολύ κρίσιμη εκλογική
μάχη για το ΔΗΚΟ, αυτή των
προεδρικών εκλογών του 2018,
βρεθήκατε απέναντι από τον
Νικόλα Παπαδόπουλο, στηρί-
ζοντας τον Σταύρο Μαλά. Τι άλ-

λαξε και οδηγηθήκατε σε συμ-
πόρευση; 

–Αυτό που άλλαξε ήταν δύο πο-
λύ σημαντικά για εμένα πράγματα.
Πρώτο η μαχητική στάση του ΔΗ-
ΚΟ και του Νικόλα Παπαδόπουλου
στο ζήτημα της διαφθοράς. Θυμίζω
ότι ως ενεργός πολίτης ήμουν από
τον Οκτώβριο στους δρόμους μαζί
με την πλατφόρμα «Διαφθορά Τέ-
λος». Δεύτερο η σοβαρή επιδεί-
νωση του Κυπριακού και ο αυξη-
μένος και άμεσος κίνδυνος για μία
συνομοσπονδιακή λύση, όπως αυ-
τή που οι Βρετανοί, με τη συναί-
νεση Αναστασιάδη/ΔΗΣΥ, αλλά
και ευρωπαίων αξιωματούχων,
προωθούν.

–Η ιδεολογική προσέγγιση του
ΔΗΚΟ θα πρέπει να είναι κεν-
τροαριστερά ή κεντροδεξιά; 

–Με ενδιαφέρει το ΔΗΚΟ να
εφαρμόζει πολιτικές με κοινωνική
ευαισθησία στα θέματα της οικο-
νομίας (μεικτή οικονομία), δημο-
κρατική ευαισθησία στα της δια-
φθοράς (διαφάνεια και τιμωρία
των σκανδάλων) και εθνική ευαι-
σθησία στα του Κυπριακού (απο-
τροπή συνομοσπονδιακής λύσης).

–Με αφορμή το σύνθημα αλλα-
γής που υιοθέτησε το ΔΗΚΟ,
θεωρείτε πως η μόνη επιλογή
του κόμματος για το 2023 είναι
η συμπόρευση με το ΑΚΕΛ; 

–Η συζήτηση θα ξεκινήσει την
επομένη των βουλευτικών και θα
στηριχθεί στα αποτελέσματά τους.
Η ισχυροποίηση του ΔΗΚΟ στις
εκλογές θα του επιτρέψει να παίξει
πρωταγωνιστικό ρόλο στη διαμόρ-
φωση των πολιτικών όρων για τη
συσπείρωση όλων των δυνάμεων
της ευρύτερης αντιπολίτευσης.

–Δέκα χρόνια μετά την πρώτη
γεώτρηση εντός της ΑΟΖ ποιες
είναι οι ενεργειακές προοπτικές; 

–Ρεαλιστικά οι επιλογές μας εί-
ναι: η δημιουργία του EastMed
αλλά με όδευση διά της Αιγύπτου.
Εναλλακτικά η εξαγωγή του αερίου
μας με υγροποιημένη μορφή από
τα αιγυπτιακά τερματικά κάτι που
θα συμβεί με το κοίτασμα Αφρο-
δίτη. Όλα αυτά πάντα με το νου
μας στις βαλκανικές αγορές μέσω
του ελληνικού τερματικού στην
Αλεξανδρούπολη και στις ασιατικές
που δεν επηρεάζονται από τις πρά-
σινες πολιτικές της ΕΕ.

–Ήταν λάθος η χρησιμοποίηση
των ενεργειακών ως εργαλείο
πίεσης προς Τουρκία και Τ/κ;

–Ο ενεργειακός, και στην ουσία
και γεωπολιτικός, μοχλός, ήταν
και παραμένει ισχυρός έναντι της
Τουρκίας και των Τ/κ. Δυστυχώς,
η κυβέρνηση επιμένει να μην κα-
τανοεί ότι η αρχική όδευση του
EastMed δεν είναι εκ των πραγ-
μάτων πλέον εφικτή. Ο μεγάλος
παίκτης στην υπόθεση φυσικό αέ-
ριο στην Αν. Μεσόγειο ήταν και
είναι η Αίγυπτος. Με αυτή πρέπει
να συμπράξουμε και να μη μας
παρασύρουν οι ψεύτικες υποσχέ-
σεις του Ισραήλ. 

–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
εκλογής σας; 

–Σε εθνικό επίπεδο προτίθεμαι
ως διεθνολόγος να χρησιμοποιήσω
το αυξημένο κύρος του βουλευτή
για να αποτρέψω μαζί με το ΔΗΚΟ
την επερχόμενη συνομοσπονδιακή
λύση. Σε τοπικό επίπεδο θα υλο-
ποιήσω το διακηρυγμένο όραμά
μου για πολυεπίπεδη ανάπτυξη
στην πόλη και την επαρχία Λάρ-
νακας. Πρώτος στόχος που θα προ-
ωθήσω είναι η μετακίνηση του
υπουργείου Μεταφορών στη Ρι-
ζοελιά στα πρότυπα της εγκατά-
στασης του υφυπουργείου Ναυ-
τιλίας στη Λεμεσό. 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Αποδείχθηκε δύσκολο, αλλά όχι
μοιραίο εγχείρημα η δημιουργία
της Συμμαχίας Πολιτών, λέει στη
συνέντευξή της στην «Κ» η πρό-
εδρος της Συμμαχίας Γυναικών και
υποψήφιας βουλεύτριας με την
ΕΔΕΚ στη Λευκωσία Ρένα Γιαβάση.
Όπως λέει, το Κυπριακό θα έπρεπε
να ήταν προνόμιο όσων πραγματικά
κατέχουν και όχι πεδίο ατέρμονων
αντιπαραθέσεων σε τηλεοπτικά
πάνελ. Απαντά για ποιο λόγο χρει-
άζονται οι γυναικείες οργανώσεις
και γιατί κάθε φορά τα κόμματα
ψάχνουν, όπως λένε, να βρουν και
δεν βρίσκουν γυναίκες για τα ψη-
φοδέλτιά τους. 

–Τελικά η πολιτική είναι η φυ-
σιολογική πορεία κατάληξης
ενός δημοσιογράφου; 

–Τόσο η δημοσιογραφία όσο και
η πολιτική οφείλουν να υπηρετούν
την πατρίδα, την κοινωνία και τον
άνθρωπο. Η δημοσιογραφία κατα-
γράφει, κρίνει, προτείνει. Η πολιτική
αφουγκράζεται, παράγει προτάσεις,
αντιδρά και δρα για να βελτιώνει
τις συνθήκες ή ακόμη καλύτερα
για να δημιουργεί ένα καλύτερο
μέλλον. Συνεπώς, για μένα, όντας
άνθρωπος που αντιδρώ στα κακώς
κείμενα και αναζητώ τις βέλτιστες
λύσεις, ήταν μια φυσιολογική πο-
ρεία να μεταβώ από τη δημοσιο-
γραφία στην πολιτική.

–Ποιο περιστατικό υπήρξε το
έναυσμα για να αποφασίσετε να
εμπλακείτε ενεργά στην πολιτι-
κή; 

–Η πρόταση που μου έκανε ο
Γιώργος Λιλλήκας να εργαστώ στο
επικοινωνιακό κομμάτι της προ-
εκλογικής του εκστρατείας για τις
προεδρικές του 2013. Απ’ εκεί και
έπειτα ξεκίνησε η πιο επίσημή μου
πορεία στην πολιτική. Πρώτα ως

υπεύθυνη επικοινωνίας, μετέπειτα
ως αναπληρώτρια εκπρόσωπος 
Τύπου, κοινοβουλευτική συνεργά-
τιδα, πρόεδρος της γυναικείας ορ-
γάνωσης Συμμαχίας Γυναικών και
τώρα υποψήφια βουλεύτρια στη
Λευκωσία στο ψηφοδέλτιο της
ΕΔΕΚ μετά τη συνεργασία της με
τη Συμμαχία Πολιτών. 

–Δεν αποτελεί αυτοακύρωση
ενός κόμματος να μην κατεβαίνει
αυτόνομα στις βουλευτικές εκλο-
γές; Μετά από αυτό, υπάρχει
μέλλον για τη Συμμαχία Πολιτών
ή θα συνενωθείτε με την ΕΔΕΚ;

–Αποτελεί μια επιλογή συνέχισης
του ρόλου και της παρουσίας του
Κινήματος, μέσα στα δεδομένα και
το πολιτικό περιβάλλον της εποχής.
Το μέλλον θα κριθεί από τη βούληση
των πολιτών στην κάλπη.

–Στη συνεργασία σας με την
ΕΔΕΚ επικεντρώνεστε στο αν-
τιδιζωνικό μέτωπο, όμως οι βου-
λευτικές εκλογές δεν θα έπρεπε
να είναι μονοθεματικές… Σας
ενώνει κάτι άλλο; 

–Το εθνικό μας ζήτημα και η
επιβίωση του κυπριακού ελληνι-
σμού και της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας αποτελούν το μέγιστο μέλημά

μας. Όμως, με την ΕΔΕΚ μας ενώ-
νουν πάρα πολλές θέσεις στα κοι-
νωνικο-οικονομικά θέματα.

–Είστε από τους εξ απορρήτων
του Γιώργου Λιλλήκα. Εκ των
υστέρων ήταν τελικά μοιραίο λά-
θος για την πολιτική του πορεία
η δημιουργία του κόμματος;

–Τότε, μετά το 25% που έλαβε
ο Γιώργος Λιλλήκας στις προεδρικές
εκλογές, ήταν μια φυσική εξέλιξη
και μια αναγκαιότητα αν θέλετε,
η δημιουργία της Συμμαχίας Πο-
λιτών. Αποδείχθηκε δύσκολο εγ-
χείρημα αλλά όχι μοιραίο.

–Είστε πρόεδρος της Συμμαχίας

Γυναικών, ωστόσο, οι γυναικείες
οργανώσεις εντός των κομμάτων
στέλνουν το μήνυμα της διάκρι-
σης και της απομόνωσης των
γυναικών από την πραγματική
πολιτική…

–Στις γυναικείες οργανώσεις
οφείλουμε πολλές πολιτικές νίκες
όσον αφορά ζητήματα ισότητας
φύλου αλλά και κοινωνικά θέματα.
Και οι γυναικείες οργανώσεις, συ-
νεργάζονται σε πολλούς κοινούς
στόχους μεταξύ τους. Μέχρις ότου
φτάσουμε στο επιθυμητό σημείο,
δηλαδή στα κόμματα να συμμετέ-
χουν ισάξια ποσοτικά και οι γυναί-
κες, οι γυναικείες οργανώσεις θα
είναι απαραίτητος πυλώνας.

–Για ποιο λόγο απουσιάζουν τε-
λικά οι γυναίκες από την πολι-
τική; Τα κόμματα λένε πως ψά-
χνουν κάθε φορά υποψήφιες,
αλλά δεν βρίσκουν…

–Η κουλτούρα της χώρας μας
θέλει τη γυναίκα να εκτελεί ταυ-
τόχρονα και παράλληλα πολλούς
ρόλους, που της απορροφούν ση-
μαντικό χρόνο και ενέργεια. Την
ίδια ώρα, η Πολιτεία δεν προσφέρει
στοιχειώδεις υποστηρικτικές δομές
που θα διευκόλυναν τις γυναίκες
και τις μητέρες απελευθερώνοντάς
τους χρόνο για να ασχοληθούν με
άλλες δραστηριότητες ή και την
πολιτική.

–Έχετε δηλώσει πως δεν θέλετε
να μιλάτε για το Κυπριακό, αλλά
για άλλα κοινωνικά ζητήματα.
Είναι να υποθέσουμε και το Κυ-
πριακό προνόμιο των πολιτικών
ανδρών; 

–Το Κυπριακό έπρεπε να απο-
τελεί προνόμιο μόνο όσων πραγ-
ματικά το κατέχουν. Γυναικών και
ανδρών, που όμως να το κατέχουν.
Διεθνολόγων, συνταγματολόγων,
διπλωματών, στρατιωτικών κτλ.
Όχι να γίνεται πεδίον ατέρμονων
αντιπαραθέσεων σε τηλεοπτικά

πάνελ. Άρα δεν είναι θέμα φύλου
αλλά ιδιότητας. Φυσικά, αν ερω-
τηθώ, ασφαλώς και έχω άποψη και
θα την πω, γιατί ως πολιτικός και
ως κύπρια πολίτης ενημερώνομαι
και ανησυχώ για το παρόν και το
μέλλον της πατρίδας μου.

–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά;

–Στη «Βαρκάρισσα της Χίμαι-
ρας», της Αλκυόνης Παπαδάκη. 

–Ποια ήταν η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε;

-«Αριστοφάνης τόσο δα» πριν
από δύο βδομάδες με τα δύο μου
αγοράκια. Εξαιρετική παράσταση,
τη συστήνω ανεπιφύλακτα. 

–Αν αναλαμβάνατε αύριο τη θέση
του υπουργού Παιδείας, ποιο θα
ήταν το πρώτο πράγμα που θα
κάνατε; 

–Τη δημιουργία ενός νέου, σύγ-
χρονου, ολοήμερου σχολείου που
θα παρέχει ίσα εφόδια σε όλους τους
μαθητές ανεξαρτήτως οικονομικής
ευχέρειας των γονέων/κηδεμόνων.
Ένα σχολείο που θα απαλλάξει μα-
θητές και γονείς από το απογευμα-
τινό πήγαινε έλα σε φροντιστήρια,
παράνομα και μη. Που να ανταπο-
κρίνεται στα σύγχρονα δεδομένα
και προκλήσεις και πρώτιστο στόχο
θα έχει τη δημιουργία ολοκληρω-
μένων και ευτυχισμένων ανθρώπων
μέσα από τη δημόσια παιδεία. 

–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
εκλογής σας; 

–Να καταθέσω πρόταση νόμου
που να βάζει όριο θητειών στους
βουλευτές. Δύο θητείες, δηλαδή
δέκα χρόνια, είναι υπεραρκετά για
να παλέψουν εντός κοινοβουλίου
για τα πιστεύω και για τις προτάσεις
τους. Δεν μπορεί κάποιοι να έχουν
γίνει επαγγελματίες βουλευτές.

ΔΗΚΟ για εθνική και κοινωνική ευαισθησία
Ο υποψήφιος βουλευτής Πέτρος Ζαρούνας απαντάει για τη νέα στρατηγική στο Κυπριακό και το ρόλο του κόμματος στις προεδρικές

Το Κυπριακό, προνόμιο όσων πραγματικά κατέχουν
Η υποψήφια βουλεύτρια με την ΕΔΕΚ, Ρένα Γιαβάση αποκαλύπτει ποια θα ήταν η πρώτη της πράξη αν ήταν υπουργός Παιδείας

Η «μαχητική» στάση του ΔΗΚΟ και του Νικόλα Παπαδόπουλου στο ζήτημα
της διαφθοράς, καθώς και η «σοβαρή» επιδείνωση του Κυπριακού είναι οι
δύο λόγοι που οδήγησαν τον Πέτρο Ζαρούνα σε συμπόρευση με τον πρό-
εδρο του κόμματος.

Η αρχική όδευση του Ea-
stMed δεν είναι εκ των
πραγμάτων πλέον εφι-
κτή. Ο μεγάλος παίκτης
στην υπόθεση φυσικό αέ-
ριο στην Αν. Μεσόγειο
ήταν και είναι η Αίγυπτος.
Με αυτή πρέπει να συμ-
πράξουμε και να μη μας
παρασύρουν οι ψεύτικες
υποσχέσεις του Ισραήλ.

Δύο θητείες, δηλαδή δέκα χρόνια, είναι υπεραρκετά για να παλέψουν εντός
κοινοβουλίου για τα πιστεύω και για τις προτάσεις τους. Δεν μπορεί κάποιοι
να έχουν γίνει επαγγελματίες βουλευτές, λέει στην «Κ» η Ρένα Γιαβάση,
εξηγώντας για ποιο λόγο το όριο θητειών θα είναι η πρώτη της πολιτική πρά-
ξη εάν εκλεγεί 

Μέχρις ότου φτάσουμε
στο επιθυμητό σημείο,
δηλαδή στα κόμματα να
συμμετέχουν ισάξια πο-
σοτικά και οι γυναίκες,
οι γυναικείες οργανώ-
σεις θα είναι απαραίτη-
τος πυλώνας.



Ε Λ Λ Α Δ Α Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ●  19Κυριακή 4 Απριλίου 2021

Το έργο είναι γνωστό. Η εκάστο-
τε πλειοψηφία στήνει στον τοίχο 
τους προηγούμενους που «δεν τί-
μησαν την ψήφο του ελληνικού 
λαού» και έβαλαν «το δάχτυλο 
στο μέλι». Μπορεί να γίνεται για 
λόγους ουσίας, ίσως κάποιες φο-
ρές να υποκρύπτει σκέψεις για 
εκλογικό αιφνιδιασμό, σίγουρα 
πάντως αποτελεί ένα παιχνίδι 
εντυπώσεων που όλοι χρησιμο-
ποιούν. Η παραπομπή στο Ειδι-
κό ∆ικαστήριο του αντιπάλου 
και η ηχώ που κάνουν αυτές οι 
δύο λέξεις βαραίνουν πολύ στη 
ζυγαριά της κάθε κυβέρνησης. 
Και το καταδικαστικό πόρισμα 
είναι δεδομένο. Ποια πλειοψηφία 
θα δεχθεί να κάνει πίσω μπροστά 
στα επιχειρήματα της μειοψηφί-
ας; Καμία! Οσο τεκμηριωμένα και 
αν είναι, η ετυμηγορία θα είναι 
μια: παραπομπή στη ∆ικαιοσύ-
νη, αλλιώς θα θεωρηθεί μέγιστη 
πολιτική ήττα. Και έχει ποτίσει 
τόσο πολύ αυτή η πρακτική το 
ελληνικό πολιτικό σύστημα, που 
ο Αλέξης Τσίπρας από το βήμα 
της Βουλής, με το κόμμα του να 
βρίσκεται ακόμα στη ζώνη του 
20%, προανήγγειλε νέες διώξεις 
όταν ξαναβρεθεί στην εξουσία. 
«Εμείς, πόσες προανακριτικές 
επιτροπές θα πρέπει να προκα-
λέσουμε, μόλις επανέλθουμε στη 
διακυβέρνηση; ∆εν θα ξέρουμε 
από πού να το πιάσουμε και πού 
να το αφήσουμε!», είπε χαρακτη-
ριστικά την Τρίτη.

Την Πέμπτη το πρωί ο πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ με τους στε-
νούς του συνεργάτες, σύμφωνα 
με πληροφορίες, έκανε ένα πρώ-
το ταμείο για τη συζήτηση στην 
Ολομέλεια. «Η Ν.∆. ήταν “παγω-
μένη” και οι ομιλίες της πλειοψη-
φίας ήταν χλιαρές», εκτίμησαν 
στον 6ο όροφο της Κουμουνδού-
ρου υποστηρίζοντας πως «δεν 
έπεισαν ότι δεν πρόκειται για 
μια πολιτική δίωξη με στόχο τον 
ΣΥΡΙΖΑ». Απόλυτη ικανοποίηση 
υπήρχε και από τα επιχειρήμα-
τα που παρέθεσε ο Ν. Παππάς.

Οι πρώτες ημέρες σε «περι-
βάλλον Προανακριτικής» έδει-
ξαν πως η διαδικασία μπορεί να 
λειτουργήσει συσπειρωτικά για 
τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι γνωστό πως 
οι σχέσεις του τέως υπουργού 
Ψηφιακής Πολιτικής με τους 
Ευκλ. Τσακαλώτο, Π. Σκουρλέ-
τη, Ν. Φίλη και ∆. Τζανακόπουλο 
δεν είναι πολύ στενές, ωστόσο 
όλοι έχουν συνταχθεί απολύ-
τως στη γραμμή πως πρόκειται 
για μια «πολιτικά εκδικητική και 
νομικά αστεία υπόθεση». Κα-
μία διαφορετική φωνή δεν έχει 
ακουστεί, παρά τις δεδομένες δι-
αφωνίες που υπάρχουν για τους 
πολιτικούς χειρισμούς εκείνης 
της περιόδου. ∆εν είναι τυχαίο 
πως ο Αλ. Τσίπρας επέλεξε τον 
∆. Τζανακόπουλο να είναι ο βα-
σικός υπερασπιστής του υπουρ-
γού στην Ολομέλεια δίνοντας το 
μήνυμα πως οι προσωπικές και 
οι τασικές διαφορές περισσεύ-
ουν στο συγκεκριμένο ζήτημα. 
Μάλιστα το σήμα που έχει δοθεί 
είναι τόσο ισχυρό, που, όπως εί-

ναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», 
δεν συγχωρούνται παρεμβολές. 
Στην Κουμουνδούρου ένα πράγ-
μα θα επιχειρούν να υπενθυμί-
ζουν συνεχώς μέσα από τις συ-
νεδριάσεις της επιτροπής, που 
θα ακολουθήσουν. Πως ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ ήταν η πρώτη κυβέρνηση με 
την οποία τα κανάλια κλήθηκαν 
να πληρώσουν για τις τηλεοπτι-
κές άδειες.

Οσον αφορά τη συμμετοχή 
του Π. Πολάκη στην ομάδα του 
ΣΥΡΙΖΑ που θα απαρτίζει τη 
19μελή επιτροπή, δεν αποτέλε-
σε έκπληξη. Θα μπορούσε να 
εκτιμηθεί πως ήταν και μονό-
δρομος. Κατ’ αρχάς δεν ανησυ-
χούν πως το κόμμα κατά τη δί-
μηνη διαδικασία θα ταυτιστεί με 
τους πολύ υψηλούς τόνους και 
το προκλητικό του ύφος. Κάθε 
άλλο. «Απέναντι στον Μαρκό-
πουλο και στον Πλεύρη, κάποιος 
πρέπει να απαντά. Ποιον να βά-
ζαμε; Εμένα τον ήρεμο;», τόνιζε 
κορυφαία κοινοβουλευτική πηγή 
της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης στην «Κ». Ολοι θυμούνται, 

άλλωστε, τον καβγά των τριών 
βουλευτών στον διάδρομο έξω 
από την αίθουσα της Γερουσίας, 
κατά τη διάρκεια των συνεδρι-
άσεων της επιτροπής για τον 
∆. Παπαγγελόπουλο. ∆εν είναι 
λίγοι όσοι βλέπουν θετικό επί-
σης το γεγονός πως ο βουλευ-
τής Χανιών θα ξοδέψει όλη του 
την ενέργεια στις εργασίες της 
επιτροπής, δεν θα «πυροβολεί 
αδιακρίτως στο Facebook» και 
ενδεχομένως να ξανακερδίσει 
μέρος της χαμένης του αξιοπι-
στίας μέσα στο κόμμα. 

∆ύο βασικά μελανά σημεία 
υπάρχουν σε όλη αυτή την ιστο-
ρία για τον ΣΥΡΙΖΑ, που δεν εί-
ναι εύκολο να τα παραδεχθούν 
στην Κουμουνδούρου. Πρώτον, 
η Ν.∆. θα μπορεί το επόμενο δι-
άστημα να θυμίζει στον Αλ. Τσί-
πρα πως το αφήγημα περί «ηθι-
κού πλεονεκτήματος» έχει πάει 
περίπατο προ πολλού. ∆εύτερον, 
η διαδικασία της Τρίτης στην 
Ολομέλεια απέδειξε πως η από-
σταση που πρέπει να διανυθεί 
για τη μετεκλογική συμπόρευση 
με το ΚΙΝΑΛ είναι ακόμα πολύ 
μεγάλη. Το κόμμα της Φ. Γεννη-
ματά, όπως είχε πράξει και για 
τον ∆. Παπαγγελόπουλο, υπερ-
ψήφισε μαζί με την Ελληνική 
Λύση τη σύσταση της προανα-
κριτικής επιτροπής, δείχνοντας 
πως δεν δέχεται την ταύτιση που 
επιχειρούν να κάνουν πολλοί μέ-
σα στην Κουμουνδούρου με το 
ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’80.

Επιχείρηση
συσπείρωσης
μέσω Προανακριτικής

«Η Ν.Δ. ήταν “παγω-
μένη” και οι ομιλίες 
της πλειοψηφίας χλι-
αρές», εκτιμούν στον 
ΣΥΡΙΖΑ, ενώ καταγρά-
φεται ικανοποίηση
για τα επιχειρήματα 
του Νίκου Παππά.

«Είναι λάθος να μιλάμε για άνοιγμα. 
Αν δούμε συνωστισμό, οι περιορι-
σμοί μπορούν να επανέλθουν». Η 
πρωθυπουργική φράση την Παρα-
σκευή στη Βουλή είναι ενδεικτική 
του κυβερνητικού σχεδιασμού ενό-
ψει της συνέχειας. Ενός σχεδιασμού 
που έχει απώτερο όριο τα μέσα καλο-
καιριού, όπου ο έλεγχος της πανδη-
μίας αφενός και η πρώτη εκταμίευση 
από το Ταμείο Ανάκαμψης εικάζεται 
πως θα επιτρέψουν να γυρίσει η σε-
λίδα. Πάντως, έως το τέλος Απριλίου, 
στο Μέγαρο Μαξίμου θέλουν να πά-
νε με πολύ προσεκτικά βήματα, χω-
ρίς να καλλιεργηθούν υψηλές προσ-
δοκίες για άμεση επιστροφή στην 
κανονικότητα, ώστε να διαφανεί η 
εξέλιξη του τρίτου κύματος. Εξ ου 
και έως τις 15/4 δεν υπάρχει κανέ-
νας σχεδιασμός για περαιτέρω άρ-
ση περιορισμών, πλην των λυκείων 
που ο χρόνος έχει αρχίσει να πιέζει 
ασφυκτικά λόγω των επικείμενων 
Πανελλαδικών Εξετάσεων.  

Ατομική ευθύνη 

Αύριο στο Μαξίμου θα γίνει η 
πρώτη εξέταση των δεδομένων 
από το πιλοτικό μέτρο της ελεύ-
θερης μετακίνησης των πολιτών 
από δήμο σε δήμο για λόγους ανα-
ψυχής και άσκησης. Εάν διαφανεί 
πως δεν υπήρξε καταστρατήγηση 
του μέτρου, τότε αυτό θα επανέλ-
θει και το επόμενο Σαββατοκύρια-
κο, 10-11 Απριλίου. Ταυτόχρονα, 
όπως προειπώθηκε, εάν η επιδη-
μιολογική εικόνα δεν επιδεινωθεί 

τότε, περί τις 12 Απριλίου θα δού-
με να επιστρέφουν στα θρανία τα 
παιδιά που φοιτούν στο λύκειο με 
τη συνδρομή των self tests που ήδη 
από την Τετάρτη 7 του μηνός θα 
είναι διαθέσιμα σε όλα τα φαρμα-
κεία της χώρας. Η αυτοδιάγνωση 
θα είναι καθολική σε μαθητές και 

καθηγητές πριν από την επάνοδο 
και οι μαθητές θα είναι υποχρεω-
μένοι, προσερχόμενοι στο σχολείο, 
να προσκομίσουν βεβαίωση αρνη-
τικού τεστ στον καθηγητή. 

Μία άλλη κομβική παράμετρος 
που θα κρίνει τα επόμενα βήματα 
είναι το πώς θα εξελιχθεί η επά-
νοδος του λιανεμπορίου και κατά 
πόσο θα τηρηθούν τα μέτρα. Στην 
κυβέρνηση δεν θέλουν σε καμία πε-
ρίπτωση να υπάρξει πισωγύρισμα 
με τη λήψη νέων μέτρων και θεω-
ρούν κομβικό αυτό το κρίσιμο διά-
στημα να υπάρχει υψηλή ατομική 
ευθύνη, από πολίτες και επαγγελ-
ματίες, ώστε από τις 15 Απριλίου 
να μιλάμε με διαφορετικά δεδομέ-

να. Σε αυτό το πλαίσιο, θα γίνονται 
πολλοί έλεγχοι και για την τήρηση 
των μέτρων στα καταστήματα, αλ-
λά και διαγνωστικά τεστ, ώστε να 
ελέγχεται όσο το δυνατόν περισ-
σότερο η επιδημιολογική εικόνα.  

Στο βάθος Πάσχα 

Εάν όλα πάνε κατ’ ευχήν, τότε 
είναι πιθανόν στα τέλη Απριλίου 
να υπάρξει ελεύθερη μετακίνηση 
από νομό σε νομό, ώστε οι πολίτες 
μετά μια μακρά περίοδο να μπορέ-
σουν να αποσυμπιεστούν εν τοις 
πράγμασι, με ένα Πάσχα που θα 
θυμίζει κανονικότητα, καθώς ναι 
μεν θα μπορείς να ταξιδέψεις αλλά 
η εστίαση θα παραμένει κλειστή, 
ώστε να αποφευχθούν αχρείαστοι 
συνωστισμοί σε καφέ και εστια-
τόρια. Το προανήγγειλε σαφώς ο 
πρωθυπουργός στην ομιλία του 
την Παρασκευή στη Βουλή, όταν 
ανέφερε πως «η εκτίμησή μου εί-
ναι πως η εστίαση θα ανοίξει μετά 
το Πάσχα». Επιστρέφοντας από τη 
μίνι ανάπαυλα του Πάσχα, τότε θα 
μπορεί να επαναλειτουργήσει η 
εστίαση σε ανοιχτούς χώρους, κα-
θώς εκτός των άλλων θα έχει προ-
χωρήσει και ο εμβολιασμός και το 
λεγόμενο τείχος της ανοσίας, μαζί 
με αυτούς που έχουν νοσήσει, θα 
ξεπερνά τα 2 εκατ. πολίτες.  

«Κλειδί» οι μεταρρυθμίσεις  

Από τον ευρύτερο σχεδιασμό 
δεν μπορεί να διαφύγει την προ-
σοχή το οικονομικό σκέλος. Οπως 
είπε ο κ. Σκυλακάκης, στα μέσα 
Απριλίου θα κατατεθεί στην Ευρω-

παϊκή Επιτροπή το εθνικό σχέδιο 
ανάκαμψης και ανθεκτικότητας και 
από τα μέσα του θέρους υπολογίζε-
ται πως θα έρθουν τα πρώτα 4 δισ. 
ευρώ. Ουσιαστικά ο κ. Μητσοτά-
κης υπολογίζει πως από το καλο-
καίρι –και με την πανδημία πλέον 
πίσω μας– θα έχει «καθαρό τοπίο» 
ώστε να εφαρμόσει το εκλογικό του 
πρόγραμμα και όχι να κάνει μια δι-
αχείριση κρίσης, όπως κάνει τους 
13 από τους 21 μήνες της διακυ-
βέρνησής του. Αυτή η προοπτική 
είναι και το ισχυρότερο επιχείρημα 
που ακυρώνει τα σενάρια πρόωρων 
εκλογών. Αλλωστε, στενοί συνερ-
γάτες του πρωθυπουργού τονίζουν 
στην «Κ» πως οι εκλογές και οι κυ-
βερνήσεις, ανεξαρτήτως των εκτά-
κτων καταστάσεων που καλούνται 
να αντιμετωπίσουν, κρίνονται πά-
ντα από την εφαρμογή των προ-
γραμμάτων τους. 

Στο Μέγαρο Μαξίμου θεωρούν 
πως και η δική τους κυβέρνηση θα 
κριθεί στο τέλος όχι μόνον από τη 
διαχείριση της πανδημίας ή τα ελ-
ληνοτουρκικά, τα δύο θέματα που 
μονοπώλησαν το ενδιαφέρον τον 
τελευταίο ένα χρόνο, αλλά από το 
κατά πόσο θα πετύχει στο μεγάλο 
σχέδιο των μεταρρυθμίσεων που 
παρουσιάστηκε εντός της εβδομά-
δας με την κωδική ονομασία «Ελλά-
δα 2.0». Ο μεγάλος στόχος για μια 
νέα αρχή από το καλοκαίρι σε όλα 
τα επίπεδα υπονοήθηκε από τον 
ίδιο τον κ. Μητσοτάκη με τη φρά-
ση, την Παρασκευή: «Να φτάσου-
με πιο ασφαλείς στο Πάσχα και πιο 
ελεύθεροι στο καλοκαίρι».

Στην κυβέρνηση
δεν θέλουν να υπάρξει 
πισωγύρισμα· 
στο πλαίσιο αυτό, 
δρομολογούνται 
μαζικοί έλεγχοι για 
την τήρηση των μέτρων 
στα καταστήματα.

«Καθαρό τοπίο» από το καλοκαίρι  

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Σε κρίσιμη προτεραιότητα αναδεικνύ-
εται για την κυβέρνηση η πιστή τή-
ρηση του «οδικού χάρτη» που έχει 
τεθεί για το άνοιγμα της οικονομίας 
και της κοινωνίας, με αφετηρία το 
άνοιγμα του λιανεμπορίου τη ∆ευ-
τέρα, των λυκείων περί τις 12 του 
μήνα και της εστίασης μετά το Πά-
σχα, το πιθανότερο στις 10 Μαΐου.

Η «επανεκκίνηση» της χώρας 
θεωρείται κομβικής σημασίας στο 
οικονομικό πεδίο, καθώς πλέον το 
κόστος στήριξης επιχειρήσεων και 
εργαζομένων είναι δυσβάστακτο, με 
το υπουργείο Οικονομικών να δια-
θέτει στη συγκεκριμένη κατεύθυν-
ση κονδύλια ύψους 14 δισ. ευρώ, 
σχεδόν τα διπλάσια από ό,τι προ-
έβλεπε αρχικά ο φετινός προϋπο-
λογισμός. Ομως, το παρατεταμένο 
lockdown έχει αρχίσει να ρίχνει τη 
σκιά του και στο πολιτικό σκηνικό: 
η κόπωση των πολιτών αποτυπώνε-
ται σταδιακά στις δημοσκοπήσεις.

Πάντως, το γεγονός ότι η Ν.∆. 
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης επι-
δεικνύουν ισχυρές αντοχές και ο 
ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας δεν 
εμφανίζονται να καταγράφουν δυ-
ναμική ανάκαμψης οδηγεί κυβερ-
νητικά στελέχη στην εκτίμηση πως 
η κυβέρνηση βρίσκεται αντιμέτω-
πη με μια σύντομη «παρένθεση». 
Οπως εκτιμούν κυβερνητικοί παρά-
γοντες, από τα μέσα Μαΐου και έως 
το τέλος του χρόνου, όταν οικονο-
μία και κοινωνία θα έχουν τεθεί σε 
τροχιά επαναλειτουργίας, η Ν.∆. θα 
υπερκαλύψει τις όποιες απώλειες 
του τελευταίου τριμήνου.

Υπό το ανωτέρω πρίσμα, κατά 
τις ίδιες πηγές, υπάρχουν δύο κρί-
σιμα ορόσημα: οι επόμενες δεκαπέ-
ντε ημέρες, οπότε και θα κριθεί εάν 
είναι ρεαλιστικός στόχος το στα-
διακό, αλλά μόνιμο άνοιγμα όλων 
των κοινωνικών και οικονομικών 
δραστηριοτήτων· και το επόμενο 
εξάμηνο, που θα αποτελέσει κρας 
τεστ για τις αντοχές των επιχει-
ρήσεων και την «τιθάσευση» της 
ανεργίας σε τομείς της οικονομίας 
που μάλιστα εμπλέκουν και τμήμα 
της μεσαίας τάξης.

Βραχυπρόθεσμα θα κριθεί πόσο 
αποτελεσματικό είναι το εργαλείο 
των self tests, αλλά και ποιο είναι 
το πραγματικό υγειονομικό απο-
τύπωμα του προσεκτικού ανοίγ-
ματος που επιχειρείται από χθες με 
το πράσινο φως στις διαδημοτικές 
μετακινήσεις και από αύριο με την 
επαναλειτουργία του λιανεμπορί-
ου. Εάν οι εξελίξεις είναι θετικές, 
η κυβέρνηση εκτιμά πως θα αρχί-
σουν να απορροφούνται οι «κραδα-

σμοί» που πυροδοτεί η κορύφωση 
του τρίτου κύματος της πανδημί-
ας. Ειδικότερα, στην παρούσα φά-
ση αναγνωρίζεται πως για τη Ν.∆. 
προβληματικές δημοσκοπικές πε-
ριοχές αποτελούν:
• Οι νέοι, που έχουν υποστεί σοβα-
ρότατους περιορισμούς, χωρίς να 
αισθάνονται ότι οι ίδιοι διατρέχουν 
σοβαρό κίνδυνο λόγω κορωνοϊού.
• Οι επιχειρηματίες του λιανεμπορί-
ου, του τουρισμού και της εστίασης, 
που έχουν επί μήνες τις επιχειρή-
σεις τους κλειστές, χωρίς μάλιστα 
να έχει επιτευχθεί ουσιαστική μεί-
ωση του ιικού φορτίου.
• Οι εργαζόμενοι στον ιδιωτικό το-
μέα, οι οποίοι έχουν τεθεί σε καθε-
στώς αναστολής και επί μήνες ζουν 
με εισόδημα που έχει περιοριστεί 
στα 534 ευρώ τον μήνα.

Οπως αναγνωρίζεται, πραγματι-
κά αλώβητοι οικονομικά από την 
υγειονομική κρίση είναι στην πα-
ρούσα φάση, στο σύνολό τους, μό-
νο οι συνταξιούχοι και οι εργα-

ζόμενοι στον δημόσιο τομέα. Τι 
προκύπτει όμως από τις τρέχου-
σες δημοσκοπήσεις; Η τελευταία 
έρευνα της Pulse για τον ΣΚΑΪ κα-
ταγράφει προβάδισμα της Ν.∆. ένα-
ντι του ΣΥΡΙΖΑ της τάξης των 12 
ποσοστιαίων μονάδων (37% έναντι 
25%), δηλαδή διαφορά μεγαλύτε-
ρη εκείνης των εκλογών του Ιου-
λίου του 2019. Και τούτο, παρότι 
η κυβέρνηση οδεύει στην ολοκλή-
ρωση δύο ετών της θητείας της, 
ενώ, πέραν των επιπτώσεων της 
πανδημίας, το τελευταίο δίμηνο 
υπήρξαν και άλλα γεγονότα με πο-
λιτικό κόστος, όπως η Ικαρία και 
η υπόθεση της αστυνομικής βίας 
στη Νέα Σμύρνη.

Ομως, από την ίδια δημοσκό-
πηση προκύπτει και συνεχώς μει-
ούμενη αποδοχή των σκληρών 
περιοριστικών μέτρων, που «χρε-
ώνονται» εκ των πραγμάτων στην 
κυβέρνηση. Είναι ενδεικτικό ότι 
στο ερώτημα «τι είναι καλύτερο 
να γίνει όσον αφορά τον γενικό 
περιορισμό - lockdown;», «άμεση 
χαλάρωση» ζητεί το 35% των ερω-
τηθέντων, έναντι 24% ένα μήνα 
νωρίτερα. Επίσης, την «παράταση 
όσο χρειαστεί» προκρίνει μόλις το 
17% έναντι του 29% στην έρευ-
να του Φεβρουαρίου. Παράλληλα, 
σύμφωνα με έρευνα της Μέτρον 
Ανάλυσις για τον Κύκλο Ιδεών του 
κ. Ευ. Βενιζέλου, η κυβέρνηση συ-
νεχίζει να έχει θετικό αλλά μειού-
μενο ισοζύγιο αξιολόγησης στην 
αντιμετώπιση της πανδημίας, το 
οποίο είναι μάλιστα ευθέως συνδε-
δεμένο με την ηλικιακή –και άρα εν 
μέρει και εργασιακή– παράμετρο. 
Συγκεκριμένα, η κυβέρνηση κρίνε-
ται θετικά από το 67% των 65 ετών 
και άνω, το 52% των 55-64 ετών, το 
48% των 45-54, το 50% των 35-44 
και το 32%των 17-34. 

Οπως προαναφέρθηκε, η κυβέρ-
νηση επενδύει για τη μεταβολή του 
κλίματος στην επανεκκίνηση της 
οικονομίας, αλλά και στα περίπου 
4 δισ. φέτος –και 5,3 δισ. το 2022– 
από το Ταμείο Ανάκαμψης. Μάλι-
στα, τονίζεται ότι η προοπτική των 
συγκεκριμένων πόρων βάζει στο 
«ράφι» κάθε εκλογικό σενάριο.

Το διπλό στοίχημα του Μαξίμου
για την επανεκκίνηση της χώρας
Το άνοιγμα της οικονομίας και οι κρίσιμοι μήνες μέχρι το τέλος του έτους

Ο σχεδιασμός Μητσοτάκη και η ακύρωση των εκλογικών σεναρίων  

Ο ρόλος-κλειδί του Παύλου Πολάκη

Προτεραιότητα,
να δοθούν «ανάσες» 
στους νέους, στους επι-
χειρηματίες λιανεμπο-
ρίου, τουρισμού
και εστίασης, καθώς
και στους εργαζομένους 
του ιδιωτικού τομέα. 

Μητσοτάκης και Ν.∆. επιδεικνύουν ισχυρές δημοσκοπικές αντοχές έναντι 
Τσίπρα και ΣΥΡΙΖΑ, με αποτέλεσμα κυβερνητικά στελέχη να εκτιμούν πως 
όταν οικονομία και κοινωνία θα έχουν τεθεί σε τροχιά επαναλειτουργίας, το 
κόμμα τους θα υπερκαλύψει τις όποιες απώλειες του τελευταίου τριμήνου.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Ο Παύλος Πολάκης θα συμμετάσχει στην Προανακριτική για τον 
Νίκο Παππά. «Απέναντι στον Μαρκόπουλο και στον Πλεύρη, κάποιος 
πρέπει να απαντά», σχολιάζει κορυφαία πηγή της Κ.Ο.
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Στο θέμα 
των καταγγελιών για 
τις επαναπροωθήσεις 
ο Frontex 
καθυστέρησε σημαντικά 
στην ενεργοποίηση 
του υπεύθυνου 
θεμελιωδών 
δικαιωμάτων.

Την ανάγκη η Aγκυρα να εφαρμόσει 
πλήρως την κοινή δήλωση Ε.Ε.-
Τουρκίας τονίζει σε αποκλειστική 
συνέντευξή της στην «Κ» η επί-
τροπος Εσωτερικών Υποθέσεων 
της Ε.Ε., Iλβα Γιόχανσον. Η Σου-
ηδή επίτροπος, που βρέθηκε την 
περασμένη εβδομάδα στη χώρα 
μας για διήμερη επίσκεψη, ασκεί 
εκ νέου κριτική στη διεύθυνση 
του Frontex αλλά και στην ελλη-
νική κυβέρνηση για τους χειρι-
σμούς στην υπόθεση των επανα-
προωθήσεων. Αναδεικνύει, τέλος, 
τα μέτρα στην πρόταση της Επι-
τροπής για το νέο σύμφωνο με-
τανάστευσης και ασύλου που θα 
συμβάλουν στην ανακούφιση των 
χωρών πρώτης υποδοχής, χωρίς 
ωστόσο να μπορεί να προβλέψει 
πότε θα υπάρξει συμφωνία για 
το πολιτικά υπερ-ευαίσθητο αυ-
τό θέμα.

«Η Τουρκία είναι υποχρεωμένη 
να ξεκινήσει να δέχεται ξανά επι-
στροφές από την Ελλάδα», τονίζει 
η κ. Γιόχανσον. «Είναι κάτι για το 
οποίο έχω υπάρξει πολύ σαφής 
στις επαφές με τον υπουργό Εξω-
τερικών της χώρας, τον κ. Τσαβού-
σοβλου, αλλά και στις δημόσιες 
τοποθετήσεις μου. Είναι ξεκάθαρα 
μέρος της κοινής δήλωσης Ε.Ε. - 
Τουρκίας. Πραγματικά ελπίζω ότι 
το ζήτημα αυτό θα βρεθεί στην 
ατζέντα των συνομιλιών που θα 
έχουν την Τρίτη η πρόεδρος Φον 
ντερ Λάιεν και ο πρόεδρος Μισέλ 
με τον πρόεδρο Ερντογάν. Τόσο 
η αποτροπή των αναχωρήσεων 
όσο και η επανέναρξη των υπο-
δοχής επιστροφών είναι, κατά τη 
γνώμη μου, ιδιαιτέρως σημαντικά 
σήματα σχετικά με την πρόθεση 
της Τουρκίας να συμμορφωθεί με 
την κοινή δήλωση και να δείξει 
καλή διάθεση σχετικά με τις πε-
ραιτέρω συνομιλίες».  

Η κ. Γιόχανσον έχει υπάρξει 
ανοιχτά επικριτική για τους χει-

ρισμούς του εκτελεστικού διευθυ-
ντή του Frontex Φαμπρίς Λετζερί 
σχετικά με τις επαναπροωθήσεις 
στα ελληνοτουρκικά σύνορα. Η 
πρόσφατη έκθεση της ομάδας ερ-
γασίας του ∆.Σ. του Frontex ερμη-
νεύθηκε από ορισμένους κύκλους 
ως διάψευση των σχετικών καταγ-
γελιών. Συμφωνεί με την ερμηνεία 
αυτή; Θεωρεί ότι ο κ. Λετζερί έχει 
κάνει έκτοτε τα απαραίτητα για 
να ενισχυθεί το οπλοστάσιο του 
Frontex για τη θωράκιση των θε-
μελιωδών δικαιωμάτων;

«Οι καταγγελίες αυτές είδαν 
το φως της δημοσιότητας στα τέ-
λη Οκτωβρίου. Θυμάμαι ότι κά-
λεσα κατευθείαν στο τηλέφωνο 
τον εκτελεστικό διευθυντή –ήταν 
Παρασκευή βράδυ– και τον ρώτη-
σα αν ο Frontex είχε εμπλακεί σε 
επαναπροωθήσεις. Μου είχε “όχι”. 
Του είχα πει τότε ότι πρέπει άμεσα 
να το διευκρινίσει αυτό, δεν μπο-
ρεί να υπάρχει ένα τέτοιο σύννεφο 
πάνω από τον οργανισμό. Τελικά 
χρειάστηκε να φτάσουμε στον 
Μάρτιο για να υπάρξει διαύγεια, 
ώς ένα σημείο, για το ζήτημα αυ-
τό. Αυτή η καθυστέρηση συνεπά-
γεται ένα τεράστιο ρίσκο για τη 
φήμη του Frontex».

Είναι ζήτημα κακής επικοινω-
νιακής στρατηγικής ή το πρόβλη-
μα πάει βαθύτερα; «Κατά τη γνώ-
μη μου, η έκθεση δείχνει σαφώς 
ότι υπάρχει βαθύτερο πρόβλημα. 
Αναφέρεται στην έκθεση ότι δεν 
υπάρχει κατάλληλο σύστημα κα-
ταγραφής [για περιστατικά πιθα-
νής παραβίασης θεμελιωδών δι-
καιωμάτων]. Αναφέρεται επίσης 
ότι υπάρχει ανάγκη για μια νέα 
κουλτούρα, ώστε να αντιμετωπι-
στούν τα υφιστάμενα ελαττώματα. 
Επιπλέον, καθυστέρησε σημαντι-
κά η ενεργοποίηση του υπεύθυνου 
θεμελιωδών δικαιωμάτων· βάσει 
του κανονισμού θα έπρεπε στις 
αρχές ∆εκεμβρίου να υπάρχουν 
40 επιτηρητές [monitors] θεμε-
λιωδών δικαιωμάτων και είμαστε 

ακόμα στους μηδέν· και θα έπρεπε 
να έχουν διοριστεί τρεις αναπλη-
ρωτές γενικοί διευθυντές και δεν 
έχει διοριστεί κανείς. Η απουσία 
αυτών των στελεχών θεωρώ ότι 
επηρέασε την αποτελεσματικό-
τητα με την οποία ο οργανισμός 
χειρίστηκε τις καταγγελίες». Η 
φύλαξη των συνόρων «δεν είναι 
περίπατος στο πάρκο», τονίζει. 
«Είναι αναμενόμενο ότι θα υπάρ-
ξουν καταγγελίες, οι οποίες πρέ-
πει να διερευνώνται – ειδικά όταν 
εμπλέκεται και μία τρίτη χώρα που 
έχει τη δική της ατζέντα». Το ∆.Σ. 
του Frontex πάντως, σημειώνει η 
κ. Γιόχανσον, «ασκεί πλέον έντο-
νη πίεση στον εκτελεστικό διευ-
θυντή και αυτό είναι καλό, για-
τί υπάρχουν πολλά ζητήματα τα 
οποία πρέπει να αντιμετωπίσει».

Θεωρεί ότι οι ελληνικές αρχές, 
από την πλευρά τους, έχουν κάνει 
αρκετά για να διερευνήσουν αντί-
στοιχες καταγγελίες που αφορούν 
τα ελληνικά σώματα ασφαλείας; 
«Με ανησυχούν πολύ οι αναφορές 
του UNHCR. Είναι κάτι το οποίο 
έθεσα στους υπουργούς κατά τη 
διάρκεια της επίσκεψής μου: ότι 
υπάρχει ανάγκη να γίνουν περισ-
σότερα για τη διερεύνηση και τη 
διαλεύκανση αυτών των υποθέ-
σεων».

Αργή πρόοδος

Πώς εξελίσσονται οι διαβουλεύ-
σεις επί του νέου συμφώνου για 
τη μετανάστευση και το άσυλο; 
Πότε προβλέπει να καταλήξουν; 
Η κ. Γιόχανσον σημειώνει ότι έχει 
επιτελεστεί πρόοδος σε τεχνικό 
επίπεδο, αλλά ότι δεν έχουν γίνει 

καθόλου συναντήσεις του Συμβου-
λίου των υπουργών Εσωτερικών 
από τον περασμένο Σεπτέμβριο. 
«Είναι δύσκολο να υπάρξουν ου-
σιώδεις μετακινήσεις θέσεων σε 
τηλεδιασκέψεις», παρατηρεί. Η 
αβεβαιότητα σχετικά με την παν-
δημία και την προοπτική επανέ-
ναρξης των διά ζώσης συνεδρι-
άσεων σημαίνει ότι «είναι πολύ 
δύσκολο να προβλέψω πόσος χρό-
νος θα χρειαστεί για να καταλή-
ξουμε σε συμφωνία».

Πώς εγγυάται η νέα πρόταση 
ότι χώρες πρώτης υποδοχής, όπως 
η Ελλάδα, δεν θα κληθούν ξανά 
να σηκώσουν το συντριπτικό μέ-
ρος του βάρους διαχείρισης των 
μεταναστευτικών ροών;

«Στην πρότασή μας δεν είναι 
υποχρεωτική η (συμμετοχή στη) 
μετεγκατάσταση. Οι χώρες όμως 
που δεν θέλουν να δεχθούν πρό-
σφυγες θα πρέπει να αναλάβουν 
την ευθύνη για επιστροφές, να 
δείξουν έτσι την αλληλεγγύη τους. 
Το θέμα είναι να βρεθεί η σωστή 
ισορροπία, που θα φροντίζει ότι 
θα γίνονται επιστροφές των με-
ταναστών που κρίνεται ότι δεν 
δικαιούνται διεθνή προστασία αλ-
λά και ότι θα υπάρχει ο κατάλλη-
λος μηχανισμός κατανομής (ανά 
την Ε.Ε.) των ανθρώπων εκείνων 
των οποίων τα αιτήματα γίνονται 
δεκτά».

Ενας ακόμα μηχανισμός ανα-
κούφισης των χωρών πρώτης 
υποδοχής συνδέεται με τη νέα 
διαδικασία ταχύρρυθμου ελέγχου 
(screening) των νέων αφίξεων για 
να διαπιστωθεί αν άλλα κράτη-
μέλη είναι πιο κατάλληλα για να 

επεξεργαστούν τα αιτήματα ασύ-
λου τους.

«Πρόκειται για σημαντικό μέ-
τρο αποσυμπίεσης για τις χώρες 
πρώτης υποδοχής», εξηγεί η επί-
τροπος. Χαρακτηρίζει «σημαντι-
κό» ότι πλέον, στα κριτήρια μετα-
βίβασης της αρμοδιότητας για το 
αίτημα ασύλου θα περιλαμβάνεται 
και η παρουσία συγγενών σε άλλα 
κράτη-μέλη από «οικογένειες που 
δημιουργήθηκαν κατά τη μετάβα-
ση», κάτι που αφορά π.χ. πολλούς 
Αφγανούς που παντρεύονται και 
κάνουν παιδιά στο Ιράν πριν φτά-
σουν στην Ευρώπη: «Η ισχύουσα 
νομοθεσία δεν καλύπτει αυτές τις 
περιπτώσεις, γιατί οι οικογένειες 
δεν δημιουργήθηκαν στη χώρα 
προέλευσης». 

Επιπλέον, «θα συμπεριλάβουμε 
και τα αδέλφια: αν υπάρχει αδελ-
φός ή αδελφή του αιτούντος άσυ-
λο σε άλλο κράτος-μέλος, αυτό το 
κράτος-μέλος θα αναλαμβάνει την 
ευθύνη του αιτήματος. Και το ίδιο 
θα ισχύει αν κράτος-μέλος άλλο 
από τη χώρα πρώτης υποδοχής 
έχει εκδώσει βίζα στο παρελθόν 
στον αιτούντα, ή έχει σπουδάσει 
ή εργαστεί εκεί».

Ενα σημείο στο οποίο συμφω-
νούν όλα τα κράτη-μέλη είναι η 
ανάγκη περιορισμού των ροών 
μεταναστών που δεν δικαιούνται 
διεθνή προστασία – και αύξηση 
του δείκτη επιστροφών όσων τα 
αιτήματά τους απορρίπτονται. 

«Οσο πιο γρήγορα βγαίνει η 
απόφαση (για το άσυλο), τόσο 
πιο εύκολο είναι να γίνουν επι-
στροφές», τονίζει η κ. Γιόχαν-
σον. Επαινεί μάλιστα την ελλη-
νική υπηρεσία ασύλου «για τις 
πολύ ταχύτερες αλλά και σωστές 
διαδικασίες εξέτασης των αιτη-
μάτων κατά τον τελευταίο χρό-
νο», με την αλλαγή της σχετικής 
νομοθεσίας.

Παράλληλα, όπως αναφέρει, 
«έχουμε δώσει έμφαση στην εξω-
τερική διάσταση, ώστε να αποτρέ-

ψουμε τις παράτυπες αναχωρήσεις 
προς την Ευρώπη. Εχουμε προτεί-
νει μία πιο αυστηρή προσέγγιση 
προς τρίτες χώρες σε σχέση με τις 
επιστροφές. Εχουμε εξετάσει ανα-
λυτικά 39 χώρες σε σχέση με το 
πόσο συνεργάσιμες είναι στο θέμα 
της επανεισδοχής. Για αυτές που 
δεν είναι καθόλου συνεργάσιμες, 
αν δεν βελτιώσουν τις επιδόσεις 
τους, είμαι έτοιμη να καταθέσω 
προτάσεις για περιορισμούς στην 
πολιτική των θεωρήσεων [βίζα]». 
Οπως υπενθυμίζει, «πλέον η μεγά-
λη πλειονότητα των παράτυπων 
αφίξεων δεν είναι πρόσφυγες».

Η Αγκυρα
να εφαρμόσει
τη Συμφωνία
στο προσφυγικό
Η επίτροπος Ιλβα Γιόχανσον στην «Κ»

Τα μέτρα στην πρόταση της Επιτροπής για το νέο σύμφωνο μετανάστευσης 
και ασύλου θα συμβάλουν στην ανακούφιση των χωρών πρώτης υποδοχής, το-
νίζει στην «Κ» η επίτροπος Εσωτερικών Υποθέσεων της Ε.Ε., Iλβα Γιόχανσον.

Συνέντευξη ΣΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

«Camp ένταξης» σχεδιάζει να δημι-
ουργήσει το υπουργείο Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, προκειμένου να 
υποστηριχθεί η διαδικασία προσαρ-
μογής των ανθρώπων που βρίσκο-
νται στην Ελλάδα και δικαιούνται 
διεθνή προστασία. Σε αυτά θα φι-
λοξενούνται αναγνωρισμένοι πρό-
σφυγες, οι οποίοι θα παρακολουθούν 
μαθήματα ελληνικής γλώσσας κατά 
κύριο λόγο, μαθήματα χρήσης υπο-
λογιστών, αλλά και συμβουλευτικές 
συνεδρίες για τις δυνατότητες εξεύ-
ρεσης εργασίας μεταξύ άλλων. Το εν 
λόγω σχέδιο αναμένεται να ξεκινή-
σει πιλοτικά από το camp που λει-
τουργεί στον Ελαιώνα, προκειμένου 
να εντοπιστούν τυχόν προβλήματα 
και δυσλειτουργίες, ωστόσο υπάρχει 
πρόθεση να επεκταθεί σε περισσό-
τερους καταυλισμούς σε όλη την Ελ-
λάδα. Στον Ελαιώνα τώρα διαμένουν 
1.700 άτομα, ενώ τους επόμενους 
μήνες αναμένεται στην ίδια έκτα-
ση παραπλεύρως να λειτουργήσει 
από τον ∆ήμο Αθηναίων υπνωτή-
ριο για άστεγους πρόσφυγες, χωρη-
τικότητας 500 ατόμων. Σχεδιάζεται 
όμως –όπως αναφέρουν πηγές του 
υπουργείου– να μειωθεί ο αριθμός 
των φιλοξενουμένων στον κύριο 
καταυλισμό έτσι ώστε να δημιουρ-
γηθούν οι αναγκαίες υποδομές για 
τη λειτουργία των προγραμμάτων 
ένταξης.  

Το πιλοτικό πρόγραμμα θα αφο-
ρά περίπου 1.000 άτομα, τα οποία 
θα επιλεγούν με βάση κριτήρια που 
θα καθοριστούν από όλο τον πλη-

θυσμό προσφύγων που βρίσκεται 
στη χώρα. Οσον αφορά τον στόχο 
του προγράμματος, το υπουργείο 
Μετανάστευσης τονίζει ότι μπορεί 
να γίνει μόνο εκτίμηση του συνολι-
κού αριθμού, δεδομένου ότι όποιος 
αποκτά προσφυγικό προφίλ είναι 
ελεύθερος να μετακινηθεί εντός της 
Ελλάδας αλλά και εκτός αυτής, κά-
νοντας χρήση των ταξιδιωτικών εγ-
γράφων που διαθέτει. 

Πάντως, περίπου 10.000 ανα-

γνωρισμένοι πρόσφυγες βρίσκονται 
ακόμα εντός των δομών φιλοξενίας 
αιτούντων άσυλο σε όλη τη χώρα. 
Παράλληλα, μέσα σε εννιά μήνες, 
από τον Ιανουάριο 2020 έως και τον 
Σεπτέμβριο του ίδιου χρόνου, η ελ-
ληνική υπηρεσία ασύλου εξέδωσε 
51.070 θετικές αποφάσεις (προσφυ-
γικό καθεστώς και επικουρική προ-
στασία), ωστόσο ο συνήθης ρυθμός 
σε κανονικές συνθήκες (εκτός παν-
δημίας) είναι πιο αργός. Πηγές του 
υπουργείου Μετανάστευσης αναφέ-
ρουν ότι 2.000-2.500 άτομα μηνιαίως 
λαμβάνουν προσφυγικό καθεστώς 

στην Ελλάδα αυτή τη στιγμή, δεδο-
μένου ότι υπάρχει «λίστα αναμονής» 
– εκκρεμείς αιτήσεις που φτάνουν 
τις 72.000. Υπολογίζεται όμως ότι 
εφόσον οι μεταναστευτικές ροές 
παραμείνουν στα σημερινά επίπεδα, 
η χώρα θα χρειάζεται να προβλέψει 
προγράμματα ένταξης για περίπου 
4.000 πρόσφυγες τον χρόνο. Πηγές 
του υπουργείου Μετανάστευσης το-
νίζουν ότι οι προβλέψεις του ελλη-
νικού συστήματος υποδοχής αλλά 
και ενσωμάτωσης όσων κρίνονται 
δικαιούχοι διεθνούς προστασίας θα 
διαμορφωθούν στο πλαίσιο όσων 

καθοριστούν από το νέο σύμφωνο 
για τη μετανάστευση και το άσυλο 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο.    

Προς το παρόν, το πρώτο βήμα 
είναι να διανεμηθούν στους καταυλι-
σμούς ερωτηματολόγια έτσι ώστε να 
καταγραφούν οι δεξιότητες, το επί-
πεδο μόρφωσης, αλλά και οι προσ-
δοκίες των ανθρώπων που πρόκει-
ται να ζήσουν στη χώρα το επόμενο 
χρονικό διάστημα. «Με αυτόν τον 
τρόπο θα γνωρίζουμε τα ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά αυτού του πληθυ-
σμού ώστε να σχεδιάσουμε ανάλο-
γα», τονίζουν στην «Κ» πηγές του 

υπουργείου.  Το εν λόγω σχέδιο φαί-
νεται ότι μπορεί να υποστηριχθεί 
χρηματοδοτικά από την Ευρωπαϊ-
κή Ενωση μέσω των προγραμμάτων 
της νέας περιόδου, εφόσον έτσι και 
αλλιώς οι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι, 
οι οποίοι βρέθηκαν στην Ελλάδα το 
προηγούμενο χρονικό διάστημα, ξε-
καθάρισαν ότι δεδομένης της μείω-
σης των ροών, η επίσης αρκετά μει-
ωμένη χρηματοδότηση θα πρέπει να 
αφορά την επόμενη ημέρα για τον 
προσφυγικό πληθυσμό στην Ελλά-
δα και όχι την υποδοχή αιτούντων 
άσυλο. Στο ίδιο μήκος κύματος εί-
ναι, σύμφωνα με πληροφορίες, και 
ο ∆ΟΜ (∆ιεθνής Οργανισμός Με-
τανάστευσης), ο οποίος μέχρι τώ-
ρα αποτελεί τον βασικό εταίρο του 
υπουργείου Μετανάστευσης στη 
λειτουργία των 32 καταυλισμών που 
βρίσκονται σε όλη τη χώρα. «Χρειά-
ζεται να στρέψουμε τις προσπάθειές 
μας στην ενσωμάτωση αυτών των 
ανθρώπων και κυρίως στην εύρε-
ση εργασίας. Γνωρίζουμε τα προ-
βλήματα της ελληνικής αγοράς και 
ξέρουμε ότι δεν υπάρχουν δουλειές 
για όλους. Ωστόσο κάποιες δουλειές 
υπάρχουν ειδικά αν δοθούν κίνητρα 
στους εργοδότες. Ηρθε ο καιρός να 
αξιοποιηθεί το δυναμικό των ανθρώ-
πων που έχουν έρθει στην Ελλάδα 
και έχουν χαρακτηριστεί πρόσφυ-
γες», αναφέρουν στην «Κ» πηγές 
από τον οργανισμό.

Η αναγκαιότητα της δημιουργίας 
προγραμμάτων ένταξης υφίσταται 
εδώ και πολλά χρόνια, δεδομένου 
ότι μετά την προσφυγική κρίση του 
2015 ο πληθυσμός των προσφύγων 

στην Ελλάδα κάθε χρόνο είναι αρκε-
τές χιλιάδες άτομα. Ομως, την ίδια 
στιγμή, ένα σχέδιο για την επόμε-
νη ημέρα είναι μονόδρομος προκει-
μένου να συνεχισθεί η ευρωπαϊκή 
χρηματοδότηση. 

Το HELIOS

Το μοναδικό πρόγραμμα ένταξης 
που λειτουργεί αυτή τη στιγμή είναι 
το HELIOS το οποίο περιλαμβάνει 
μαθήματα ελληνικών, συμβουλευ-
τική επαγγελματικού προσανατολι-
σμού και επιδότηση ενοικίου – λήγει 
τον Ιούνιο. Πηγές του υπουργείου 
Μετανάστευσης αναφέρουν ότι θα 
δοθεί κάποια παράταση εφόσον 
υπάρχουν κονδύλια. Ωστόσο είναι 
αναγκαίο να βρεθεί άλλος τρόπος 
στήριξης του πληθυσμού των προ-
σφύγων, ώστε να μη δημιουργηθούν 
προβλήματα ανάλογα της συγκέ-
ντρωσης πληθυσμού στην πλατεία 
Βικτωρίας, όπως πολλές φορές στο 
πρόσφατο παρελθόν. 

Ταυτόχρονα, τον Ιούνιο τυπικά η 
διαχείριση όλων των καταυλισμών 
στην ενδοχώρα, τους οποίους τώ-
ρα λειτουργεί σε μεγάλο βαθμό ο 
∆ΟΜ, θα περάσει στην αρμοδιότητα 
του υπουργείου Μετανάστευσης και 
Ασύλου. Αυτό δίνει τη δυνατότητα 
στο κράτος να ελέγχει πολύ περισσό-
τερο την κατάσταση, κάτι το οποίο 
η παρούσα κυβέρνηση έχει πολλές 
φορές τονίσει ότι είναι ζητούμενο. 
Ωστόσο δεδομένου ότι οι διαδικα-
σίες του ∆ημοσίου είναι εξαιρετικά 
αργές και δύσκολες, είναι πολύ πι-
θανό να προκύψουν μεγάλες καθυ-
στερήσεις σε σημαντικά θέματα.

«Camp ένταξης» προσφύγων με μαθήματα ελληνικών και χρήσης Η/Υ

Το σχέδιο αναμένεται 
να ξεκινήσει πιλοτικά 
στον Ελαιώνα και θα 
αφορά περίπου 1.000 
άτομα – Υπάρχει η πρό-
θεση επέκτασής του 
σε περισσότερους 
καταυλισμούς.

Η επίτροπος, που θα επι-
σκεφθεί ξανά –έστω ψηφι-
ακά– την Ελλάδα τον Μάιο 
για το Οικονομικό Φόρουμ 
των ∆ελφών, τονίζει πό-
σο την απασχολεί να είναι 
έτοιμο το νέο κέντρο υπο-
δοχής στη Λέσβο αρκετά 
νωρίς, «ώστε να μην έχου-
με άλλον ένα χειμώνα με 
ανθρώπους σε σκηνές». 
«Ηταν πολύ ενθαρρυντι-
κά τα μηνύματα που πήρα 
για το ζήτημα αυτό από 
ολόκληρη την ελληνική κυ-
βέρνηση, αλλά ειδικά από 
τον υπουργό Μηταράκη», 
σημειώνει. «Με διαβεβαί-
ωσαν ότι θα γίνει το παν 
ώστε το κέντρο να είναι 
έτοιμο εγκαίρως και είμαι 
πεπεισμένη ότι θα τα κα-
ταφέρουν. Και βρήκα επί-
σης πολύ ενθαρρυντικό το 
μήνυμα του Νότη Μηταρά-
κη ότι κανένας από όσους 
βρίσκονται σήμερα στον 
καταυλισμό στο Μαυρο-
βούνι δεν θα είναι στο νησί 
τον χειμώνα, γιατί θα έχουν 
εξεταστεί τα αιτήματά τους 
για άσυλο και είτε θα έχουν 
μετεγκατασταθεί, προς την 
ηπειρωτική χώρα ή άλλα 
κράτη-μέλη, είτε θα έχουν 
επιστραφεί». Υπάρχει κάτι 
που έμαθε από τις επαφές 
της στα ελληνικά νησιά το 
οποίο δεν γνώριζε; «Νομί-
ζω είχα καλή πληροφόρη-
ση σχετικά με την κόπωση 
του τοπικού πληθυσμού – 
έχουν περάσει έξι δύσκο-
λα χρόνια και η υπομονή 
έχει όρια. Αλλά είναι πάντα 
σημαντικό να έρχεσαι σε 
επαφή με τον κόσμο, να 
βλέπεις την κατάσταση με 
τα δικά σου μάτια, να απο-
κτάς τη δική σου αίσθηση 
– πέρα από τη στεγνή πλη-
ροφόρηση».

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Στα νησιά
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ΜΕ ΑΦΟΡΜH την παγκόσμια ημέρα ανακύ-
κλωσης, η δρ Ξένια Ι. Λοϊζίδου, πρόεδρος του
Διοικητικού Συμβουλίου της ΑΚΤΗΣ, αναλύει
πώς η πανδημία άλλαξε τις συμπεριφορές των
πολιτών και πώς τα σκουπίδια αποκαλύπτουν
ανεπάρκειες γιατην ανακύκλωση, όπως προκύπτει
από έρευνα της ΑΚΤΗΣ.

–Πώς επηρέασε η πανδημία την κατανάλωση
των πλαστικών στον πλανήτη;
–Η πανδημία του COVID-19 έχει χαρακτηριστεί

και ως η «πλαστική πανδημία», αφού η χρήση
πλαστικών μιας χρήσεως εκτινάχθηκε στα ύψη
λόγω της ανάγκης κάλυψης των υγειονομικών
προφυλάξεων. Μάσκες, γάντια, αλλά και συ-
σκευασίες μιας χρήσης έγιναν κομμάτι της κα-
θημερινότητας ολόκληρου του πλανήτη. Είναι
σημαντικό όμως να ξέρουμε νούμερα, αριθμούς,

ποσότητες για να μπορούμε να έχουμε εικόνα
για το τι γίνεται στον άμεσο τόπο μας, για να
μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα.
Δεν είναι σε όλο τον κόσμο ίδιες οι συμπεριφορές,
άρα δεν είναι και ίδιες οι λύσεις που πρέπει να
εφαρμοστούν στην Κύπρο.

–Το Κέντρο Μελετών και Έρευνας ΑΚΤΗ
ανακοίνωσε αυτές τις μέρες τα αποτελέ-
σματα της έρευνάς του για το πώς η πανδημία
έχει επηρεάσει τις συμπεριφορές των πο-
λιτών και τι «λένε» τα σκουπίδια για την
ανακύκλωση; 
–Τον Αύγουστο του 2019 εγκαταστάθηκαν

50 ειδικά σχεδιασμένοι κάδοι ανακύκλωσης
PMD (πλαστικό – μέταλλο- ΤetraPak) σε μήκος
5 χλμ. παραλιακών πεζοδρόμων, στον Δήμο Γε-
ροσκήπουκαι στην Κοινότητα Κισσόνεργαςστην
Πάφο. Οι κάδοι αυτοί και η επιστημονική πα-
ρακολούθηση του περιεχομένου που συλλέγεται
σε αυτούς αποτελούν τη δράση On-the-go Re-
cycling του έργου Zero Waste Beach που υλοποιεί
το Κέντρο Μελετών και Έρευνας ΑΚΤΗ σε συ-
νεργασία με την Coca-Cola HBC Κύπρου με την
υποστήριξη του Ιδρύματος The Coca-Cola Fo-
undation. Οι δύο τοπικές αρχές συνεργάστηκαν
με ενθουσιασμό αναλαμβάνοντας τη συλλογή

των σκουπιδιών και υποστηρίζοντας το επιστη-
μονικό προσωπικό της ΑΚΤΗΣ στην εργασία του
συστηματικού χαρακτηρισμού των σκουπιδιών,
του διαχωρισμού στις πηγές, του ζυγίσματος.
Τα δεδομένα για τα σκουπίδια που συλλέγονται
στους κάδους On-the-go recycling πριν και κατά
τη διάρκεια της πανδημίας και η συγκριτική ανά-
λυσή τους δίνει ιδιαίτερα ενδιαφέροντα στοιχεία. 

–Και τι είπαν τα σκουπίδια;
–Τα σκουπίδια «μιλούν» και μας λένε ότι αλ-

λάξαμε συμπεριφορά και συνήθειες στην παν-
δημία. Τα συγκριτικά αποτελέσματα για την πε-
ρίοδο Οκτωβρίου- Δεκεμβρίου 2019 (πριν από
την πανδημία) και Οκτωβρίου- Δεκεμβρίου 2020
(κατά τη διάρκεια της πανδημίας, σε συνθήκες
lockdown η Πάφος) καταγράφουν σημαντική
διαφοροποίηση των ρευμάτων των σκουπιδιών
ανάμεσα στις δύο περιόδους με σημαντική
μείωση του ρεύματος των πλαστικών κατά 14%
και αύξηση του ρεύματος του μετάλλου/αλου-
μινίου και TetraPak κατά 10%. Τα συγκριτικά
αποτελέσματα για την περίοδο Ιανουαρίου -
Φεβρουαρίου 2019 (πριν από την πανδημία)
και 2020 (κατά τη διάρκεια της πανδημίας, σε
συνθήκες lockdown η Πάφος), καταγράφουν
σημαντική αύξηση των ποσοτήτων των σκουπιδιών

στους κάδουςκατά 57%, με μείωση του ρεύματος
των πλαστικών κατά 10% και μείωση των ρευ-
μάτων του μετάλλου / αλουμινίου και TetraPak
κατά 20%. Σημειώνεται η σημαντική αύξηση
της κατηγορίας «άλλων» (μη-PMD σκουπίδια)
κατά 55%: πολλά φλούδια από φρούτα και υπο-
λείμματα τροφών στους κάδους ανακύκλωσης,
καθώς και χάρτινα κυπελάκια καφέ.

–Πού πιστεύετε ότι οφείλεται η μεγάλη
μείωση στα πλαστικά σκουπίδια; 
–Κατά πάσα πιθανότητα οφείλεται στο ότι

έχει ψηφιστεί η Ευρωπαϊκή Οδηγία για τη μείωση
των πλαστικών μιας χρήσεως και αναμένεται
να τεθεί σε ισχύ στην Κύπρο τον Ιούλιο του
2021. Πολλές επιχειρήσεις, λοιπόν, που προ-
σφέρουν καφέ ή ποτά αντικατέστησαν τα πλαστικά
ποτήρια με χάρτινα. Θα ήθελα να έλεγα ότι
οφείλεται στην ευαισθητοποίηση των Κυπρίων,
αλλά αυτό δεν τεκμηριώνεται από τα υπόλοιπα
ευρήματα. Είναι εντυπωσιακό και μας ξάφνιασε
δυσάρεστα το γεγονός ότι μέσα στους κάδους
μας της ανακύκλωσης καταγράψαμε μεγάλες
ποσότητες από μη ανακυκλώσιμα σκουπίδια,
που δεν θα έπρεπε να πεταχτούν στους συγ-
κεκριμένους κάδους, οι οποίοι είχαν τεράστια
ευδιάκριτη σήμανση για το είδος των σκουπιδιών

που μπαίνουν προς ανακύκλωση. Μιλάμε για
αύξηση κατά 55% σεσχέση με την προ πανδημία
εποχή: φλούδες φρούτων και υπολείμματα τρο-
φών έχουν την τιμητική τους στα σκουπίδια που
συλλέχθηκαν στους κάδους μας.

–Γνωρίζουμε ότι συνεργάζεστεμε την Co-
ca-Cola HBC Κύπρου για το πρόγραμμα
«Zero Waste Beach». Πώς προέκυψε η συ-
νεργασία και τι αποτελέσματα έφερε;
–Ξεκινήσαμε το Zero Waste Beach, με την

Coca-Cola το 2017, στην αρχή πιλοτικά και στη
συνέχεια επεκταθήκαμεπαγκύπρια. Στοχεύουμε,
στην κινητοποίηση των πολιτών και των εμπλε-
κομένων φορέων στη μάχη κατά της θαλάσσιας
πλαστικής ρύπανσης και στην αλλαγή των συ-
νηθειών όλων μας. Με συγκεκριμένες δράσεις
και δημιουργία υποδομών στοχεύουμε στη
μείωση των σκουπιδιών που εισέρχονται ανε-
ξέλεγκτα σε παράκτιες και θαλάσσιες περιοχές
της Κύπρου. Τα αποτελέσματα κατά τα δύο
χρόνια που τρέχουμε το Πρόγραμμα είναι πραγ-
ματικά εντυπωσιακά και έχουν ξεπεράσει κάθε
προσδοκία μας,αποδεικνύοντας την αναγκαιότητα
να πάρουμε σοβαρότερα μέτρα για την αντιμε-
τώπιση αυτού του παγκόσμιου προβλήματος.
Συνολικά συγκεντρώθηκαν 1.608 τόνοι ανακυ-

κλώσιμων υλικών που θα κατέληγαν σε χωμα-
τερές, ενώ όσα συλλέχθηκαν από τις ακτές και
τους βυθούς μας θα έμεναν για πάντα στο θα-
λάσσιο περιβάλλον μολύνοντάς το. Πραγματο-
ποιήθηκαν 33 καθαρισμοί ακτών, 13 καθαρισμοί
βυθού και ενθαρρύνθηκαν τοπικές αρχές ώστε
να υιοθετήσουν πιο βιώσιμες μεθόδους διαχεί-
ρισης αποβλήτων. Κινητοποιήθηκαν 1.229 εθε-
λοντές, 18 τοπικές αρχές και 44 εμπλεκόμενοι
φορείς, ενώ δημιουργήθηκε ένα μοναδικό
δίκτυο, πρότυπο και για άλλες χώρες, το δίκτυο
«Υπεύθυνων Παράκτιων επιχειρήσεων» που
σήμερα αριθμεί 204 μέλη. Δυστυχώς, το πλάνο
επέκτασης του Προγράμματος που είχαμε για
το 2020 και το 2021 αναγκαστήκαμε να το ανα-
στείλουμε προσωρινά λόγω της πανδημίας,
αλλά θα επανέλθουμε σύντομα δυναμικά! 

–Ποιο μήνυμα θα θέλατε να δώσετε στους
συμπολίτες μας:
–Τα σκουπίδια μιλούν για την πανδημία. Φά-

νηκε ότι οι υποδομές που σχεδιάζονται με όρους
αειφόρου λειτουργίας, όπως οι κάδοι μας, με
συνέργειες όπως αυτές της ΑΚΤΗΣ, της Coca-
Cola HBC και των δύο τοπικών αρχών, λειτουργούν
ακόμα και σε ακραίες συνθήκες όπως της παν-
δημίας. Με τα πάντα κλειστά, οι 50 κάδοι του
on-the-go recycling το 2020 «μάζεψαν» 21
τόνους σκουπίδια, από μόλις πέντε χιλιόμετρα
παραλιακών πεζοδρόμων, εκ των οποίων οι 15
τόνοι ήταν ανακυκλώσιμα υλικά, που αλλιώς θα
πήγαιναν στα μικτά σκουπίδια, στις χωματερές
δηλαδή ή θα απορρίπτονταν στο περιβάλλον
για να καταλήξουν στη θάλασσα. Η επιμονή της
ΑΚΤΗΣ στη συστηματική παρακολούθηση των
δεδομένων, μας δίνει πολύτιμα στοιχεία, για
να αξιολογήσουμε τις υφιστάμενες πολιτικές
και υποδομές και να σχεδιαστούν σωστά στο-
χευμένες μελλοντικές πολιτικές και δράσεις.
Σαφώς μας ταλαιπώρησε η πανδημία. Ανθέλουμε
να καταγράψουμε ένα θετικό είναι ότι μάθαμε
να περπατάμε και να αθλούμαστε περισσότερο.
Αυτό που ακόμα δεν μάθαμε είναι να ανακυ-
κλώνουμε. Οι κάδοι μας της ανακύκλωσης στην
πανδημία γέμιζαν με υπολείμματα τροφών και
φρούτων. Όπως ανάφερα και πριν, τα μη ανα-
κυκλώσιμα σκουπίδια αυξήθηκαν κατά 55% σε
σύγκριση με την πριν από την πανδημία εποχή,
όπου κυρίως τουρίστες χρησιμοποιούσαν τους
παραλιακούς πεζοδρόμους. Φαίνεται ότι οι του-
ρίστες έχουν καλύτερη ενημέρωση για το πώς
ανακυκλώνουν τα σκουπίδια τους ή/και πιθανόν
να νοιάζονται και περισσότερο. Τα συμπεράσματα
δικά σας. Σίγουρα πάντως η συμπεριφορά που
ανέδειξαν τα σκουπίδια στους κάδους μας, αν-
τικατοπτρίζει και βασικές αιτίες της ανεξέλεγκτης
πλέον απόρριψης σκουπιδιών παντού. Χρειάζεται
περισσότερη ενημέρωση, αλλά και μέτρα.

Η πανδημία αποκαλύπτει τις ανεπάρκειες για την ανακύκλωση
Το Κέντρο Μελετών και  Έρευνας ΑΚΤΗ παρατήρησε σημαντική μείωση των πλαστικών και αύξηση του μετάλλου/αλουμινίου

Οι 50 ειδικά σχεδιασμένοι κάδοι ανακύκλωσης PMD (πλαστικό – μέταλλο- ΤetraPak) και η επιστημονική παρακολούθηση του περιεχομένου
που συλλέγεται σε αυτούς αποτελούν τη δράση On-the-go Recycling του έργου Zero Waste Beach που υλοποιεί το Κέντρο Μελετών και
Έρευνας ΑΚΤΗ σε συνεργασία με την Coca-Cola HBC Κύπρου.

<<<<<<<

Συνολικά συγκεντρώθηκαν 1.608
τόνοι ανακυκλώσιμων υλικών
που θα κατέληγαν σε χωματε-
ρές, ενώ όσα συλλέχθηκαν από
τις ακτές και τους βυθούς μας
θα έμεναν για πάντα στο θαλάσ-
σιο περιβάλλον μολύνοντάς το.

ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Ενας αλλιώτικος Ψυχρός Πόλεμος
Η αυξανόμενη πίεση της κυβέρνησης του Τζο Μπάιντεν ωθεί την Κίνα να συγκροτήσει το δικό της μπλοκ

Του ΠΕΤΡΟΥ 
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Στις 25 Μαρτίου, το βρετανικό Ιν-
στιτούτο Chatam House οργάνωσε
διαδικτυακή συζήτηση για το μέλλον
των φιλελεύθερων δημοκρατιών
με τον Χένρι Κίσινγκερ, υπουργό
Εξωτερικών των ΗΠΑ στις κυβερ-
νήσεις των Ρίτσαρντ Νίξον και Χένρι
Φορντ, και τον Τζέρεμι Χαντ, πρώην
υπουργό Εξωτερικών της Βρετανίας.
Στα 97 του χρόνια, ο αρχιτέκτονας
του αμερικανικού ανοίγματος προς
την Κίνα του Μάο Τσετούνγκ δεν
έκρυψε την ανησυχία του για την
απότομη κλιμάκωση της έντασης
στις σινοαμερικανικές σχέσεις κατά
τους δύο πρώτους μήνες της προ-
εδρίας Μπάιντεν. «Αν δεν έρθουμε
σε κάποιου είδους συνεννόηση με
την Κίνα, τότε θα βρεθούμε σε μια
κατάσταση ανάλογη με εκείνη που
επικράτησε στην Ευρώπη παραμο-
νές του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου»,
προειδοποίησε. Δεν δίστασε, μά-
λιστα, να δώσει δραματικό χαρα-
κτήρα στις συστάσεις του, εκτιμών-
τας ότι «σήμερα τα πράγματα είναι
απείρως πιο επικίνδυνα από τότε»
λόγω της ύπαρξης πυρηνικών και
άλλων υψηλής τεχνολογίας όπλων.

Είχε προηγηθεί μια εβδομάδα
εξημμένων πολιτικών πνευμάτων.
Στις 22 Μαρτίου, τρεις μόλις ημέρες
μετά την οξύτατη αντιπαράθεση
ανωτάτου επιπέδου αντιπροσω-
πειών των ΗΠΑ και της Κίνας στην
Αλάσκα, οι ΗΠΑ, σε συντονισμό
με την Ευρωπαϊκή Ενωση, τον Κα-
ναδά και τη Βρετανία, επέβαλαν
κυρώσεις σε Κινέζους αξιωματού-
χους με αφορμή τις καταγγελίες
για συστηματική καταπίεση της
μειονότητας των Ουιγούρων στην
επαρχία Σιντζιάνγκ. Ηταν η πρώτη
επιτυχία του Τζο Μπάιντεν όσον
αφορά τη διακηρυγμένη επιδίωξή

του να οικοδομήσει ένα «μέτωπο
των δημοκρατιών» εναντίον της
Κίνας του Σι Τζινπίνγκ, αλλά και
της Ρωσίας του Βλαντιμίρ Πούτιν. 

Σαφείς προθέσεις
Ο Αμερικανός πρόεδρος έκανε

απολύτως σαφείς τις προθέσεις του
στην πρώτη συνέντευξη Τύπου
που παραχώρησε μετά την ανάλη-
ψη των καθηκόντων του, στις 26
Μαρτίου. Εκεί, συνέκρινε τον Σι
με τον Πούτιν (τον οποίο λίγες ημέ-
ρες νωρίτερα είχε αποκαλέσει «δο-

λοφόνο») και ανακήρυξε ως κεν-
τρική αντίθεση της εποχής μας
εκείνη μεταξύ δημοκρατίας και
απολυταρχισμού. Είναι αλήθεια ότι
και ο προκάτοχός του, Ντόναλντ
Τραμπ, είχε ανεβάσει κατά πολύ
τους τόνους της αντιπαράθεσης
με την Κίνα. Ωστόσο, για τον Ρε-
πουμπλικανό πρόεδρο η κινεζική
απειλή ήταν οικονομικής φύσης
και εντοπιζόταν κυρίως στο εμπο-
ρικό έλλειμμα των ΗΠΑ. Αντίθετα,
ο Μπάιντεν δίνει στην αντιπαλό-
τητα ΗΠΑ - Κίνας (και ΗΠΑ - Ρωσίας)
ιδεολογικά χαρακτηριστικά ανα-
μέτρησης δύο κόσμων, με τόνους
που παραπέμπουν περισσότερο
στον Χάρι Τρούμαν.

Η απάντηση της κινεζικής ηγε-
σίας υπήρξε άμεση. Μία ημέρα
μετά τις κυρώσεις των Δυτικών, ο
Κινέζος υπουργός Εξωτερικών
Γουάνγκ Γι υποδεχόταν στο Γκουι-
λίν τον Ρώσο ομόλογό του Σεργκέι
Λαβρόφ. Οι δύο άνδρες καταδίκα-

σαν την αμερικανική πολιτική των
επεμβάσεων και των κυρώσεων,
συζήτησαν την ενδυνάμωση της
«στρατηγικής» συμμαχίας τους σε
όλα τα επίπεδα και αντάλλαξαν
σκέψεις για την υπονόμευση του
δολαρίου ως διεθνούς εμπορικού
και αποταμιευτικού νομίσματος.
Την ίδια ημέρα, ο Σι Τζινπίνγκ αν-
τάλλασσε μηνύματα με τον ηγέτη
της Βόρειας Κορέας Κιμ Γιονγκ Ουν,
προσφέροντάς του πολιτική κάλυψη
έναντι των ΗΠΑ και υποσχέσεις
για στήριξη της χειμαζόμενης κο-
ρεατικής οικονομίας. Υστερα από
λίγες ώρες, η Πιονγιάνγκ προχω-
ρούσε στις πρώτες επί κυβέρνησης
Μπάιντεν δοκιμές βαλλιστικών πυ-
ραύλων. 

Πάντα στις 23 Μαρτίου ο Σι
έστελνε τηλεοπτικό μήνυμα αλλη-
λεγγύης στον λαό της Κολομβίας,
χώρας-υποστηρίγματος των ΗΠΑ
στη Λατινική Αμερική, η κυβέρνηση
της οποίας αισθανόταν υποχρεω-

μένη στην Κίνα για τον εφοδιασμό
της με το κινεζικό εμβόλιο Sinovac.
Τρεις ημέρες αργότερα, δέκα κινε-
ζικά αεροπλάνα πετούσαν επάνω
από τον εναέριο χώρο της Ταϊβάν,
ενώ στις 27 Μαρτίου ο Κινέζος
υπουργός Εξωτερικών επισκεπτό-
ταν την Τεχεράνη, όπου υπέγραψε
25ετή συμφωνία επενδύσεων ύψους
400 δισ. δολαρίων. 

Σε αυτό το σκηνικό πολλοί ανα-
λυτές, σε Δύση και Ανατολή, έκαναν
λόγο για έναν νέο Ψυχρό Πόλεμο,
με πρωταγωνιστές, αυτή τη φορά,
την Αμερική και την Κίνα. Το συμ-
πέρασμα μπορεί να αποδειχθεί πρό-
ωρο, πάντως το βέβαιο είναι ότι η
Κίνα δεν επεδίωξε μια τέτοια εξέ-
λιξη. Επί δεκαετίες, διαδοχικοί Κι-
νέζοι ηγέτες ακολουθούσαν τη συ-
νετή συμβουλή του Ντενγκ Σιαο-
πίνγκ, αρχιτέκτονα της στροφής
προς την οικονομία της αγοράς:
«Να μένουμε ψύχραιμοι, να κρατάμε
χαμηλό προφίλ και ποτέ να μην
αναλαμβάνουμε ηγετικό ρόλο».
Οσο, όμως, ο Μπάιντεν υιοθετεί
ύφος Τρούμαν, τόσο ο Σι θα υπο-
χρεώνεται να συγκροτήσει το δικό
του μπλοκ, συσπειρώνοντας γύρω
από την Κίνα πολύ διαφορετικές
χώρες, που αισθάνονται ότι απει-
λούνται από τις ΗΠΑ. Ενδεχομένως,
αυτό είναι κάτι που οι ΗΠΑ όχι
μόνο δεν φοβούνται, αλλά κατά
βάθος το εύχονται: ήδη, η μεγάλη
συμφωνία επενδύσεων που είχαν
συνάψει η Ε.Ε. και η Κίνα προτού
ορκιστεί ο Μπάιντεν δεν είναι κα-
θόλου βέβαιο ότι θα εγκριθεί από
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ύστερα
από τον πόλεμο κυρώσεων του τε-
λευταίου δεκαημέρου, ενώ η αυ-
ξανόμενη διεθνής αυτοπεποίθηση
της Κίνας ωθεί την Ιαπωνία, την
Αυστραλία, τη Νότια Κορέα και το
Βιετνάμ να έρθουν ακόμη πιο κοντά
στην Ουάσιγκτον. 

<<<<<<<

Η Ε.Ε. κινδυνεύεινα
συμπιεστεί ανάμεσα 
στη σφαίρα επιρροής
της Ουάσιγκτον και 
στην αναδυόμενη 
ευρασιατική συμμαχία.

Οικονομικός 
παράγοντας 

O δεύτερος Ψυχρός Πόλεμος,
εάν τελικά τον ζήσουμε, θα εί-
ναι πολύ διαφορετικός από
τον πρώτο. Κατά την αντιπα-
ράθεση της Δύσης με την
ΕΣΣΔ, η Αμερική είχε το από-
λυτο οικονομικό πλεονέκτη-
μα. Σήμερα δεν αντιπροσω-
πεύει πλέον το 50%, αλλά μό-
νο το 25% της παγκόσμιας οι-
κονομίας και τα κινεζικά κε-
φάλαια (εσχάτως και τα εμβό-
λια) μπορούν να εξαγοράζουν
πολιτική επιρροή ακόμη και
σε χώρες της αμερικανικής
σφαίρας επιρροής. 
Ούτε η συντηρητική Ενωμένη
Ρωσία του Πούτιν ούτε το κατ’
όνομα Κομμουνιστικό Κόμμα
της Κίνας εμφορούνται από
κάποια επαναστατική ιδεολο-
γία με φιλοδοξία παγκόσμιας
εξάπλωσης. Και στις δύο χώ-
ρες επικράτησε ένα κράμα
κρατικού καπιταλισμού και
αμυντικού εθνικισμού. Επιτέ-
λους, οι ΗΠΑ δέχθηκαν την
ένταξη των δύο χωρών στον
Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπο-
ρίου –της Κίνας το 1999, της
Ρωσίας το 2012– πιστεύοντας
ότι αυτό θα οδηγούσε στην
πολιτική τους φιλελευθερο-
ποίηση. Αν κάτι τέτοιο δεν συ-
νέβη και η Αμερική νιώθει ότι
χάνει, αντί να κερδίζει, στο
παιχνίδι της παγκοσμιοποί-
ησης, αυτό δεν σημαίνει ότι
θα πείσει εύκολα τους απρό-
θυμους συμμάχους της ότι μια
νέα «ερυθρά απειλή» βρίσκε-
ται επί θύραις. Ο Χένρι Κίσινγ-
κερ μπορεί να μην υπήρξε
άγιος, αλλά ήταν πάντα ρεαλι-
στής. Και όπως τόνισε στην
εκδήλωση του Chatam House,
«το πρόβλημα της Δύσης είναι
να πιστέψει στον εαυτό της.
Αυτό είναι εσωτερικό της πρό-
βλημα, όχι της Κίνας».

Φωτογραφία από τη συνάντηση των τότε αντιπροέδρων ΗΠΑ και Κίνας, Τζο Μπάιντεν και Σι Τζινπίνγκ, το 2011.
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Με πρόσχημα την αποκατάσταση 
της εμπιστοσύνης των ψηφοφό-
ρων στην εκλογική διαδικασία, μια 
αμφισβήτηση που εγκαινιάστηκε 
από τον πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ 
και τις ανυπόστατες αιτιάσεις του 
περί νοθείας, οι Ρεπουμπλικανοί 
επιχειρούν να θεσπίσουν μια σειρά 
από περιορισμούς στη συμμετοχή 
του εκλογικού σώματος. Υποχρεω-
τική επίδειξη ταυτότητας, περιο-
ρισμός της πρόωρης, επιστολικής 
ψήφου, αυτόματη διαγραφή ανε-
νεργών ψηφοφόρων, ακόμη και 
απαγόρευση διανομής φαγητών 
και ποτών στις ουρές αναμονής 
προς την κάλπη είναι μερικά από 
τα μέτρα, που πλήττουν κυρίως 
τους μαύρους και τις μειονότητες. 

Η πρώτη προσπάθειά τους στέ-
φθηκε με επιτυχία στην πολιτεία 
της Τζόρτζια, όπου οι Ρεπουμπλι-
κανοί θορυβήθηκαν βλέποντας ένα 
προπύργιό τους να πέφτει στα χέ-
ρια του Τζο Μπάιντεν τον Νοέμ-
βριο και δύο ∆ημοκρατικούς γε-
ρουσιαστές να εκθρονίζουν τους 
Ρεπουμπλικανούς. Η εντυπωσιακή 
μετεξέλιξη της πολιτείας από κόκ-
κινη σε μπλε αποδόθηκε στην εκ-
στρατεία της Στέισι Εϊμπραμς, της 
μαύρης ακτιβίστριας που απέτυχε 
μεν με μικρή διαφορά να εκλεγεί 
κυβερνήτης της πολιτείας, αλλά 
κατόρθωσε μέσα σε δύο χρόνια να 
διευρύνει το εκλογικό σώμα κατά 
800.000 πολίτες, κινητοποιώντας 

κυρίως νέους, Αφροαμερικανούς 
και άλλους ψηφοφόρους, που πα-
ρέμεναν ώς τότε εκτός διαδικασίας. 

Kατά την Εϊμπραμς, η οποία, 
σημειωτέον, φέρεται διατεθειμέ-
νη να θέσει ξανά υποψηφιότητα 
για κυβερνήτης, οι πρόσφατες πε-
ριοριστικές ρυθμίσεις αποτελούν 
«Τζιμ Κρόου με κοστούμι και γρα-
βάτα», μια εξευγενισμένη μορφή 
της ρατσιστικής νομοθεσίας του 
19ου και του 20ού αιώνα με στό-
χο τον φυλετικό διαχωρισμό. Tην 
εβδομάδα που μας πέρασε και σε 
μια προσπάθεια να «ισοφαρίσει» τη 
θέσπιση των περιοριστικών εκλογι-
κών ρυθμίσεων, η πολιτεία προχώ-
ρησε στην κατάργηση αμφιλεγόμε-
νου νόμου, ο οποίος επιτρέπει σε 
πολίτες να προχωρούν σε συλλή-
ψεις εάν διαπιστώσουν την τέλεση 
αδικήματος. Την απόφαση έλαβε 
η Γερουσία της πολιτείας, ψηφί-
ζοντας τη μερική άρση του. Ο νό-
μος, από τα μέσα του 19ου αιώνα, 
βαίνει προς κατάργηση ένα χρόνο 
μετά τη δολοφονία του 25χρονου 
Αφροαμερικανού Αμόντ Αρμπερι, 
τον οποίο πυροβόλησαν ένοπλοι 
λευκοί, βλέποντάς τον να τρέχει 
στους δρόμους της συνοικίας τους. 

Στο μεταξύ, ανάλογες προσπά-
θειες συρρίκνωσης του εκλογικού 
σώματος εκ μέρους των Ρεπου-
μπλικανών βρίσκονται σε εξέλιξη 
σε πολλές πολιτείες, με κυριότερες 
τη Φλόριντα, την Αριζόνα και το 
Τέξας. Ο ίδιος ο Αμερικανός πρόε-
δρος αποδοκίμασε τη συντονισμέ-
νη επιχείρηση των Ρεπουμπλικα-
νών με στόχο την αυτοπροστασία 
του κόμματος. Αντιδρώντας στις 
ενέργειες των Ρεπουμπλικανών, 
οι ∆ημοκρατικοί έχουν καταθέσει 
στο Κογκρέσο φιλόδοξο νομοσχέ-
διο με την αντίθετη αποστολή: την 
απλούστευση της εκλογικής διαδι-
κασίας, προκειμένου να ενθαρρυν-
θούν όλα τα κοινωνικά στρώματα 
και οι μειονότητες να προσέρχο-
νται στις κάλπες. 

Αλλα καίρια σημεία που προ-
βλέπει το πακέτο αλλαγών είναι 
ο έλεγχος των αδιαφανών πηγών 
χρηματοδότησης των κομμάτων 
και η επαναχάραξη εκλογικών πε-
ριφερειών (gerrymandering) από 
ανεξάρτητες επιτροπές και όχι από 
τις πολιτειακές αρχές, με κομμα-
τικά κριτήρια. Αν τελικά περάσει 
από τη Γερουσία η πρόταση νόμου, 
που αριθμεί 800 και πλέον σελίδες, 

θα πρόκειται για την πλέον ιστο-
ρική εκλογική μεταρρύθμιση μετά 
τη δεκαετία του 1960 στις ΗΠΑ. 

Το πρόβλημα για τους Ρεπου-
μπλικανούς, που προσπαθούν να 
μπλοκάρουν το νομοσχέδιο στη 
Γερουσία, είναι πως η μεταρρύθ-
μιση απολαμβάνει την υποστήρι-
ξη και μεγάλης μερίδας του δικού 
τους ακροατηρίου. Σε βιντεοδιά-
σκεψη που έγινε πριν από λίγες 
εβδομάδες, το περιεχόμενο της 
οποίας αποκαλύφθηκε στο περιο-
δικό New Yorker, εκπρόσωποι του 
κόμματος και οργανώσεις χρημα-
τοδότησης των Ρεπουμπλικανών 
εμφανίζονταν ανήσυχοι από την 
ευρεία απήχηση του νομοσχεδίου 
και ειδικά του εδαφίου που εμπο-
δίζει μεγάλους χρηματοδότες των 
κομμάτων να επηρεάζουν το απο-
τέλεσμα μιας αναμέτρησης. 

Ετσι, ο ερευνητικός διευθυντής 
οργάνωσης που ανήκει στους μεγι-
στάνες αδελφούς Κοχ και χρημα-
τοδοτεί συντηρητικούς πολιτικούς 
και think tanks επί 40 και πλέον 
χρόνια, εμφανίζεται να προειδο-
ποιεί ότι κανένα επιχείρημα δεν 
ηχεί πειστικό κατά του νομοσχε-
δίου στην πλειοψηφία των Ρεπου-

μπλικανών ψηφοφόρων. Εξίσου 
αγανακτισμένος εμφανίζεται και 
σύμβουλος του Ρεπουμπλικανού 
πρώην προέδρου της Γερουσίας, 
Μιτς Μακόνελ, ο οποίος παραδο-
σιακά είχε βασίσει την εσωκομμα-
τική ισχύ του στον μηχανισμό και 
στη δυνατότητα συγκέντρωσης 
πόρων από χρηματοδότες. 

Οι συντηρητικοί συνομιλητές 
σχεδιάζουν να τορπιλίσουν το νο-
μοσχέδιο με κάθε μέσο, κυρίως με 
τη βοήθεια του filibuster, που είναι 
η δυνατότητα της κοινοβουλευτι-
κής μειοψηφίας να μπλοκάρει την 
παντοδυναμία της πλειοψηφίας και 
προϋποθέτει τη διακομματική συ-
νεννόηση (με τη σύμφωνη γνώμη 
των δύο τρίτων του σώματος). Αν 
και θεωρητικά το μέτρο είναι σωστό 
και σκοπεύει να βάλει φρένο σε μια 
τυραννία της πλειοψηφίας, με τον 
τρέχοντα συσχετισμό δυνάμεων 
στη Γερουσία οι Ρεπουμπλικανοί 
έχουν τη δυνατότητα να υπονομεύ-
ουν τις περισσότερες νομοθετικές 
πρωτοβουλίες των ∆ημοκρατικών. 

Προεκλογικά, ο Μπάιντεν εί-
χε πει ότι δεν πρόκειται να πει-
ράξει το filibuster, αλλά εσχάτως 
διαμαρτύρεται για την κατάχρηση 
του μέτρου. Θεωρητικά, οι ∆ημο-
κρατικοί θα μπορούσαν να αλλά-
ξουν τη μορφή του αμφιλεγόμε-
νου αυτού εργαλείου, ένα από τα 
βασικότερα προσκόμματα όμως 
είναι ο ∆ημοκρατικός γερουσια-
στής της ∆υτικής Βιρτζίνια Τζο Μά-
ντσιν, ο οποίος αποκλίνει συχνά 
από την κομματική γραμμή και 
υιοθετεί θέσεις των Ρεπουμπλικα-
νών. Οσοι προσπαθούν να αποδώ-
σουν τη στάση του στην επιθυμία 
του να επανεκλεγεί σε μια δύσκολη 
πολιτεία, μάλλον σφάλλουν. Ο Μά-
ντσιν φαίνεται ότι τάσσεται κατά 
της αλλαγής του filibuster για λό-
γους αρχής, από γνήσιο ενδιαφέ-
ρον για την επίτευξη διακομματι-
κών συναινέσεων στο Κογκρέσο. 

Δημοκρατικοί κατά «Τζιμ Κρόου 
με κοστούμι και γραβάτα»
Ενα φιλόδοξο νομοσχέδιο στοχεύει σε απλούστευση της εκλογικής διαδικασίας

Αν περάσει από 
τη Γερουσία η πρόταση 
νόμου, θα πρόκειται 
για μια ιστορική 
εκλογική μεταρρύθμιση. 

Κατά τη ∆ημοκρατική ακτιβίστρια Στέισι Εϊμπραμς, οι πρόσφατες περιοριστικές ρυθμίσεις αποτελούν μια εξευγενισμένη 
μορφή της ρατσιστικής νομοθεσίας του 19ου και του 20ού αιώνα, με στόχο τον φυλετικό διαχωρισμό.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

To τραύμα της περυσινής δολοφονίας του Τζορτζ Φλόιντ, που αναζωπύ-
ρωσε τον φυλετικό διχασμό στις ΗΠΑ και γιγάντωσε το κίνημα Black Lives 
Matter (#BLM), ξύπνησε εκ νέου αυτή την εβδομάδα στη Μινεάπολη με 
την έναρξη της δίκης του αστυνομικού Ντέρεκ Σοβέν, ο οποίος γονάτισε 
πάνω στον λαιμό του. Η προσεκτική επιλογή των ενόρκων και η προβολή 
διαφορετικών βίντεο από τη στιγμή της δολοφονίας του, καθώς και μαρ-
τυρικών καταθέσεων, φωτίζουν τον ρόλο μιας κοινωνίας αποφασισμένης 
να αναμετρηθεί ψύχραιμα αλλά και σθεναρά με τον συστημικό ρατσι-
σμό. Η υπερασπιστική γραμμή των συνηγόρων του Σοβέν ότι οι αστυνο-
μικοί επέδειξαν υπερβάλλοντα ζήλο επειδή είχαν περικυκλωθεί από ένα 
εχθρικό πλήθος και οι υπόνοιες πως ο Φλόιντ είχε κάνει χρήση ναρκωτι-
κών ουσιών, δεν πείθουν. Τα νέα στιγμιότυπα, που δεν είχαν δημοσιοποι-
ηθεί μέχρι σήμερα, δείχνουν έναν άνθρωπο να εκλιπαρεί για τη ζωή του 
και να διαβεβαιώνει τον επίδοξο δράστη πως «δεν είναι κακός τύπος». 

Η δολοφονία Φλόιντ και το #BLM

EP
A

Πολιτική αναταραχή προκαλούν 
στη Βραζιλία οι πρόσφατες ανα-
κατατάξεις στην ηγεσία των ενό-
πλων δυνάμεων αλλά και οι πα-
ραιτήσεις μελών του υπουργικού 
συμβουλίου, καθώς ο πρόεδρος 
Ζαΐρ Μπολσονάρο προσπαθεί να 
εδραιώσει τη θέση του ενόψει 
των εκλογών του 2022, που εν-
δέχεται να επαναφέρουν στην 
εξουσία τον αριστερό πρώην 
πρόεδρο Λούλα.

Οι τελευταίες κινήσεις του 
Μπολσονάρο οδηγούν αναπό-
φευκτα σε συγκρίσεις με την 
άνοδο του φασισμού τη δεκα-
ετία του 1930 σε Ευρώπη και 
Ασία. Ο πρώην λοχαγός πυρο-
βολικού Μπολσονάρο εξελέ-
γη νόμιμα πριν από δυόμισι 
χρόνια και εμφανίζεται σήμε-
ρα έτοιμος να κάνει ό,τι θεω-
ρεί αναγκαίο για να διατηρήσει 
την εξουσία. Σε διάστημα 48 
ωρών, στις αρχές της εβδομά-
δας, ο πρόεδρος έπαυσε από τα 
καθήκοντά τους έξι υπουργούς, 
αποκεφαλίζοντας μεταξύ άλλων 
τα υπουργεία Εξωτερικών και 
Αμυνας. Απαντώντας στην προ-
κλητική απόλυση του πολιτικού 
τους προϊσταμένου, οι αρχηγοί 
του στρατού, του ναυτικού και 
της αεροπορίας υπέβαλαν τις 
παραιτήσεις τους.

Σύμφωνα με αναλυτές που 
επικαλείται το ειδησεογραφι-
κό δίκτυο FranceInter, οι τρεις 
ανώτατοι αξιωματικοί –και κυ-
ρίως ο επικεφαλής του Στρα-
τού, στρατηγός Εντσον Λεάλ 
Πουχόλ– διαφώνησαν ανοικτά 
με τα σχέδια του Μπολσονάρο 
για «πολιτικοποίηση των στρα-
τώνων». Ο πρόεδρος φέρεται να 
σχεδίαζε στρατιωτικές επιχειρή-
σεις με στόχο την αναστολή των 
υγειονομικών απαγορεύσεων 
που έχουν αποφασίσει κυβερ-
νήτες πολιτειών, παρά τα ρεκόρ 
που καταρρίπτει κάθε εβδομάδα 
η Βραζιλία σε αριθμό θανάτων 
και νέων κρουσμάτων του κο-
ρωνοϊού. Αλλες πηγές θέλουν 
τον Μπολσονάρο να σχεδίαζε 
την κατάληψη της Βουλής και 
του Ανώτατου ∆ικαστηρίου από 
άνδρες των ειδικών δυνάμεων.

Μερίδα χαμηλόβαθμων αξι-
ωματικών και υπαξιωματικών 
τάσσεται στο πλευρό του προ-
έδρου, βρίσκοντας ευκαιρία να 
εκδηλώσουν αφενός τον θαυμα-
σμό τους στο στρατιωτικό πραξι-
κόπημα της 1ης Απριλίου 1964, 
καθώς και την απέχθειά τους 
προς την ηγεσία των ενόπλων 
δυνάμεων, την οποία θεωρούν 
υποχείριο των «κομμουνιστών» 
του Εργατικού Κόμματος του 
Λούλα και της Ντίλμα Ρούσεφ. 

Ειρωνεία της Ιστορίας αποτε-
λεί το γεγονός ότι η ηγεσία των 
ενόπλων δυνάμεων αναδεικνύε-
ται αυτή τη φορά σε υπερασπι-
στή της δημοκρατίας και της 
εθνικής ενότητας. Ο στρατός 
και η ηγεσία του αντιμετωπίζο-
νται από την άρχουσα τάξη της 
Βραζιλίας ως ανάχωμα λογικής 
απέναντι στις λεκτικές υπερβο-
λές και στους επικίνδυνους κο-
μπασμούς του Μπολσονάρο. Το 

1964, άλλωστε, ο στρατός είχε 
καταλάβει την εξουσία στο όνο-
μα του βραζιλιάνικου λαού, προ-
τού η δικτατορία αποκαλύψει 
το πραγματικό της πρόσωπο.

Σημαντικό ρόλο στις πολι-
τικές εξελίξεις των ερχόμενων 
μηνών αναμένεται να διαδρα-
ματίσουν οι επικεφαλής των πο-
λιτειών και των μεγαλουπόλεων 
της Βραζιλίας, οι οποίοι έχουν 
επιβάλει απαγορεύσεις κυκλο-
φορίας και άλλα υγειονομικά 
μέτρα, παρά τη διαφωνία του 
Μπολσονάρο. Στην οικονομι-
κή πρωτεύουσα της χώρας, το 
Σάο Πάολο, ο δεξιός και φιλό-
δοξος κυβερνήτης Ζοάο Ντόρια 
τον κατήγγειλε ως «επικίνδυνο 
αρνητή» του κορωνοϊού.

REUTERS

Στο χείλος
της κατάρρευσης 
ο Μπολσονάρο
Παραιτήσεις στρατιωτικών, υπουργών

Η δραματική εξέλιξη 
της πανδημίας 
στη Βραζιλία έχει 
τεράστιο πολιτικό 
κόστος για τον ακρο-
δεξιό πρόεδρο.

«Το εμβόλιο σώζει ζωές» διαμηνύει με το πανό της διαδηλώτρια 
κατά της κυβέρνησης του αρνητή του κορωνοϊού Ζαΐρ Μπολσονάρο, 
την περασμένη Πέμπτη, στην πόλη Μπραζίλια.

«Οι ΗΠΑ δεν χρειάζονται το εμβό-
λιο της AstraZeneca, ακόμα και αν 
εγκριθεί από τον Οργανισμό Τροφί-
μων και Φαρμάκων (FDA)», δήλωσε 
χθες ο επικεφαλής του Εθνικού Ιν-
στιτούτου Αλλεργιών και Λοιμωδών 
Νόσων, λοιμωξιολόγος δρ Αντονι Φά-
ουτσι. Οπως εξήγησε, η Ουάσιγκτον 
έχει συνάψει αρκετά συμβόλαια με 
άλλες φαρμακοβιομηχανίες, εξασφα-
λίζοντας την εμβολιαστική κάλυψη 
όλου του πληθυσμού και πιθανώς τη 
χορήγηση ενισχυτικών δόσεων το 
φθινόπωρο. Oι αμερικανικές αρχές 
ανακοίνωσαν χθες ότι οι εμβολια-
σμένοι θα μπορούν να ταξιδεύουν 
ελεύθερα στις ΗΠΑ, με αποτέλεσμα 
να εκτοξευτούν οι κρατήσεις στις 
αμερικανικές αεροπορικές εταιρείες. 

Την ίδια στιγμή, αυξάνονται οι 
αναφορές για εγκεφαλικές θρομ-
βώσεις εξαιτίας του συγκεκριμένου 

εμβολίου στη Βρετανία και παγκο-
σμίως. Ομως, οι περιπτώσεις παρα-
μένουν εξαιρετικά σπάνιες και, όπως 
επισημαίνουν οι αρμόδιοι φορείς, 
τα οφέλη του εμβολιασμού υπερέ-
χουν των κινδύνων. Σύμφωνα με τα 
τελευταία στοιχεία της βρετανικής 
ρυθμιστικής αρχής για τα φάρμακα 
και τα προϊόντα υγείας, στη χώρα 
έχουν καταγραφεί 22 περιστατικά 
εγκεφαλικής θρόμβωσης και οκτώ 
θρομβοκυτοπενίας μετά τον εμβο-
λιασμό. Στην Ολλανδία, έχουν κατα-
γραφεί πέντε τέτοια περιστατικά, επί 
συνόλου 400.000 εμβολιασθέντων, 
που αφορούσαν γυναίκες, 25 έως 
65 ετών. Οι θρόμβοι εμφανίστηκαν 
περίπου επτά έως δέκα ημέρες από 
τον εμβολιασμό.

Μία τραγωδία χωρίς τέλος εξελίσ-
σεται στη Βραζιλία, που τον Μάρτιο 
θρήνησε, εξαιτίας της COVID-19, 

περισσότερους από 58.000 νεκρούς. 
Στο Σάο Πάολο, ο αριθμός των νε-
κρών είναι τέτοιος που οι εργαζόμε-
νοι στα νεκροταφεία αναγκάζονται 
να πραγματοποιούν διαρκώς εκτα-
φές δημιουργώντας χώρο για τα νέα 

θύματα της πανδημίας. Σε πολλές 
περιπτώσεις, πραγματοποιούνται 
ταφές μέσα στη νύχτα για να καλυ-
φθούν οι ανάγκες, ενώ οι δημοτικές 
αρχές παραδέχθηκαν ότι πρέπει να 
εκπονήσουν νέα σχέδια για την αντι-

μετώπιση του προβλήματος, χωρίς 
ωστόσο να διευκρινίσουν ποια εί-
ναι αυτά. Οι λοιμωξιολόγοι, πάντως, 
έχουν επανειλημμένως προειδοποιή-
σει ότι η χώρα δεν έχει βιώσει ακόμα 
τα χειρότερα, καθώς το πρόβλημα 
της διασποράς διογκώνεται εξαι-
τίας των διαρκών επιθέσεων του 
ακροδεξιού προέδρου Ζαΐρ Μπολ-
σονάρο σε κάθε προσπάθεια περι-
ορισμού των μετακινήσεων. Ενας 
ακόμα επιβαρυντικός παράγοντας εί-
ναι και η ιδιαιτέρως βραδεία εξέλιξη 
του εμβολιαστικού προγράμματος. 
∆εν αποκλείεται τελικά και ο ίδιος 
ο πρόεδρος της Βραζιλίας να γίνει, 
πολιτικό αυτή τη φορά, θύμα του 
κορωνοϊού. Ο Μπολσονάρο διαρκώς 
απομονώνεται, με τους αρχηγούς 
των ενόπλων δυνάμεων να παραι-
τούνται ομαδικά και τον επιχειρη-
ματικό κόσμο να λαμβάνει σαφείς 

αποστάσεις. Τα ποσοστά δημοτικό-
τητάς του μειώνονται συνεχώς από 
την αρχή του χρόνου. Τον Μάρτιο, 
το 54% των Βραζιλιάνων αποδοκί-
μαζε τη διαχείριση της πανδημίας, 
ενώ τον Ιανουάριο το αντίστοιχο 
ποσοστό ήταν 48%.

Τέλος, αργά χθες ο πρωθυπουρ-
γός της Βρετανίας, Μπόρις Τζόνσον, 
κάλεσε τους συμπατριώτες του, ακό-
μα και αν είναι πλήρως εμβολιασμέ-
νοι, να μη συναντήσουν άτομα από 
άλλα νοικοκυριά σε εσωτερικούς χώ-
ρους επ’ ευκαιρία του Πάσχα, τονίζο-
ντας ότι τα εμβόλια δεν προσδίδουν 
«100% προστασία» από την COVID. 
Αντιθέτως, το αμερικανικό Κέντρο 
Eλέγχου και Πρόληψης Nοσημάτων 
(CDC) επέτρεψε στους πλήρως εμβο-
λιασθέντες να συναντηθούν με τους 
οικείους τους σε κλειστούς χώρους 
χωρίς καν μάσκα.

Φάουτσι: Δεν χρειάζονται οι ΗΠΑ το εμβόλιο της ΑstraZeneca

O επικεφαλής του Εθνικού Ινστιτούτου Αλλεργιών και Λοιμωδών Νόσων, 
λοιμωξιολόγος δρ Αντονι Φάουτσι, εξήγησε ότι η Ουάσιγκτον έχει συνάψει 
αρκετά συμβόλαια με άλλες φαρμακοβιομηχανίες.
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Στη λίμνη Βαϊκάλη της Ρωσίας, τη 
βαθύτερη του κόσμου, γυάλινες 
σφαίρες μεγέθους μιας μπάλας πα-
ραλίας βυθίζονται σε μια τρύπα 
στον πάγο και κατεβαίνουν με ένα 
μεταλλικό καλώδιο προς τον πυθ-
μένα. Αυτές οι σφαίρες ανίχνευ-
σης φωτός ακινητοποιούνται σε 
βάθη έως και 1,2 χλμ. κάτω από 
την επιφάνεια. Το καλώδιο που τις 
μεταφέρει υποστηρίζει 36 τέτοιες 
σφαίρες. Εξήντα τέσσερα τέτοια 
καλώδια συγκρατούνται στη θέση 
τους από άγκυρες και σημαδού-
ρες, 3,2 χλμ. μακριά από τη νότια 
ακτή της Βαϊκάλης, στη Σιβηρία. 
Ο πυθμένας της λίμνης βρίσκεται 
σε βάθος 1,6 χιλιομέτρου.

Η εγκατάσταση αυτή αποτελεί 
ένα εντελώς ασυνήθιστο τηλεσκό-
πιο, το μεγαλύτερο του είδους του 
στο βόρειο ημισφαίριο, που κατα-
σκευάστηκε για να εξερευνήσει 
μαύρες τρύπες, μακρινούς γαλαξί-
ες και απομεινάρια αστεριών που 
έχουν ήδη εκραγεί στο μακρινό 
∆ιάστημα. Τα τηλεσκόπια αυτού 
του είδους αναζητούν νετρίνα, κο-
σμικά σωματίδια τόσο μικροσκο-
πικά και τόσο μη ευαίσθητα στις 
συνήθεις αλληλεπιδράσεις, που 
πολλά τρισεκατομμύρια από αυ-
τά περνούν μέσα από τον καθένα 
μας κάθε δευτερόλεπτο, χωρίς να 
το καταλαβαίνουμε. Σύμφωνα με 
τους επιστήμονες, αν μάθουμε να 
διαβάζουμε τα μηνύματα που φέ-
ρουν τα νετρίνα, θα καταφέρουμε 
να χαρτογραφήσουμε το σύμπαν 
και την ιστορία του.

«∆εν πρέπει ποτέ να χάνεις την 
ευκαιρία να διερωτάσαι στη φύση. 
Ποτέ δεν ξέρεις τι απάντηση θα 
πάρεις», δήλωσε ο 80χρονος Ρώ-
σος φυσικός Γκριγκόρι Β. Ντομο-
γκάτσκι, ο οποίος ηγείται του με-
γάλου ερευνητικού προγράμματος 
στη Βαϊκάλη εδώ και 40 χρόνια. 
Το τηλεσκόπιο του δρος Ντομο-
γκάτσκι και των συνεργατών του 
είναι ακόμη υπό κατασκευή, αλλά 
πλησιάζει την ολοκλήρωσή του. 
Λειτουργεί συμπληρωματικά ως 
προς το IceCube, το μεγαλύτερο 
τηλεσκόπιο νετρίνων του κόσμου, 
ενός αμερικανικού προγράμματος 

αξίας 279 εκατ. δολαρίων στην 
Ανταρκτική. Χρησιμοποιώντας 
πλέγμα ανιχνευτών φωτός πα-
ρόμοιο με αυτό στη Βαϊκάλη, το 
IceCube εντόπισε το 2017 ένα νε-
τρίνο που πιστεύεται ότι προήλθε 
από μια υπερμεγέθη μαύρη τρύπα. 

Στη δεκαετία του 1970, παρά 
τον Ψυχρό Πόλεμο, Αμερικανοί και 
Σοβιετικοί συνεργάζονταν για να 
σχεδιάσουν έναν πρώτο ανιχνευ-
τή νετρίνων στα ανοικτά της Χα-
βάης. Ωστόσο, μετά την εισβολή 
της Σοβιετικής Ενωσης στο Αφγα-
νιστάν, οι Σοβιετικοί απομακρύν-
θηκαν από το έργο. Ετσι, το 1980, 
το Ινστιτούτο Πυρηνικής Ερευνας 
στη Μόσχα ξεκίνησε τη δική του 

προσπάθεια, με επικεφαλής τον 
δρα Ντομογκάτσκι.

Το έργο δεν προχώρησε πολύ 
πέρα από τον σχεδιασμό, μέχρι 
την κατάρρευση της Σοβιετικής 
Ενωσης. Ωστόσο, ένα γερμανικό 
ινστιτούτο, που σύντομα έγινε 
μέρος του  ερευνητικού κέντρου 
στοιχειωδών σωματιδίων DESY, 
εντάχθηκε στην προσπάθεια των 
Ρώσων. Ο αρχηγός της γερμανικής 
ομάδας Κρίστιαν Σπίρινγκ θυμά-
ται πως έστελνε εκατοντάδες κιλά 
βουτύρου, ζάχαρης, καφέ και λου-
κάνικων για να βοηθήσει τις ετή-
σιες χειμερινές αποστολές στην 
παγωμένη Βαϊκάλη και έφερε στη 
Μόσχα μετρητά αξίας χιλιάδων 
δολαρίων για να ενισχύσει τους 
πενιχρούς μισθούς των Ρώσων 
επιστημόνων.

Το ταξίδι των νετρίνων

Καθώς η Ρωσία άρχισε να 
επενδύει ξανά στην επιστήμη, 
συμπεριλαμβανομένης της βα-
σικής έρευνας, τη δεκαετία του 
2000 υπό τον πρόεδρο Βλαντιμίρ 
Πούτιν, ο δρ Ντομογκάτσκι κα-
τάφερε να εξασφαλίσει χρημα-

τοδότηση για να κατασκευάσει 
ένα νέο τηλεσκόπιο, τόσο μεγά-
λο όσο το IceCube. Η κατασκευή 
ξεκίνησε το 2015 και μια πρώτη 
φάση, που αφορά 2.304 σφαίρες 
ανίχνευσης φωτός οι οποίες τοπο-
θετούνται στα βάθη της λίμνης, 
προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί 
την εποχή που ο πάγος θα λιώσει, 
τον Απρίλιο. 

Το τηλεσκόπιο συλλέγει δεδο-
μένα εδώ και χρόνια, ερευνώντας 
από τα έγκατα της Γης το κέντρο 
του γαλαξία μας και τα βάθη του 
∆ιαστήματος. Ουσιαστικά, χρησι-
μοποιεί τη Γη σαν ένα τεράστιο 
κόσκινο. Ως επί το πλείστον, με-
γαλύτερα σωματίδια που χτυπούν 
την αντίθετη πλευρά του πλανήτη 
συγκρούονται κάποια στιγμή με 
άτομα και παρεκκλίνουν από τη 
διαδρομή τους. Αντίθετα, όλα τα 
νετρίνα συνεχίζουν να ταξιδεύουν 
ανεμπόδιστα σε μια, ουσιαστικά, 
ευθεία γραμμή.

Οταν ένα νετρίνο αλληλεπιδρά 
με έναν ατομικό πυρήνα στο νε-
ρό, παράγει έναν κώνο μπλε φω-
τός που ονομάζεται ακτινοβολία 
Τσερένκοφ. Εάν παρακολουθήσει 

κανείς αυτές τις ασυνήθιστα μι-
κροσκοπικές αναλαμπές σε δισε-
κατομμύρια τόνους νερού, πολ-
λοί φυσικοί πιστεύουν ότι τελικά 
θα βρει νετρίνα τα οποία θα μπο-
ρούν να συνδεθούν με τις κοσμι-
κές εκρήξεις που τα γέννησαν, δι-
σεκατομμύρια έτη φωτός μακριά. 

Ο προσανατολισμός των μπλε 
κώνων φωτός αποκαλύπτει ακόμη 
και την ακριβή κατεύθυνση από 
την οποία προήλθαν τα νετρίνα. 
Καθώς δεν έχουν ηλεκτρικό φορ-
τίο, τα παράξενα αυτά σωματίδια 
δεν επηρεάζονται από διαστρικά 
και διαγαλαξιακά μαγνητικά πε-
δία ή από άλλες αλληλεπιδράσεις 
που τροποποιούν τις διαδρομές 
άλλων τύπων σωματιδίων, όπως 
τα πρωτόνια και τα ηλεκτρόνια. 
Τα νετρίνα ταξιδεύουν στο σύ-
μπαν σε ευθεία γραμμή, τουλά-
χιστον όσο το επιτρέπει η θεω-
ρία της βαρύτητας του Αϊνστάιν. 
«Ταξιδεύει στο σύμπαν και δεν 
συγκρούεται με σχεδόν τίποτα 
και κανέναν», δηλώνει χαρακτη-
ριστικά ο δρ Ντομογκάτσκι. «Για 
το νετρίνο, το σύμπαν είναι ένας 
διαφανής κόσμος».

Βλέπουν αστέρια στον βυθό της Βαϊκάλης
Ρώσοι επιστήμονες επιχειρούν να χαρτογραφήσουν το σύμπαν με ένα φιλόδοξο πρόγραμμα στην τεράστια λίμνη της Ρωσίας

Το τηλεσκόπιο 
συλλέγει δεδομένα 
ερευνώντας το κέντρο 
του γαλαξία μας. Ουσια-
στικά, χρησιμοποιεί 
τη Γη σαν ένα τεράστιο 
κόσκινο.

H παγωμένη Βαϊκάλη, η βαθύτερη λίμνη του κόσμου. Η επιστημονική επιχείρηση λαμβάνει χώρα περίπου τρία χλμ. μακριά από τη νότια ακτή της, στη Σιβηρία.
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Του ANTON TROIANOVSKI
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Δεκάδες παρόμοια τηλεσκό-
πια με εκείνο στη λίμνη Βα-
ϊκάλη αναζητούν τα κοσμικά 
σωματίδια σε εξειδικευμέ-
να εργαστήρια σε όλον τον 
πλανήτη. Ενα από αυτά εί-
ναι το ελληνικό πρόγραμμα 
NESTOR (Neutrino Extended 
Submarine Telescope with 
Oceanographic Research), 
βυθισμένο στο βαθύτερο 
σημείο της Μεσογείου, το 
φρέαρ των Οινουσσών, ανοι-
κτά των ακτών της Πύλου. 
Με εμπνευστή  τον (ομότι-
μο, σήμερα) καθηγητή του 
Πανεπιστημίου Αθηνών Λε-
ωνίδα Ρεσβάνη, τέθηκε σε 
εφαρμογή το 2003 και απο-
τελεί τον πρώτο υποθαλάσ-
σιο ανιχνευτή νετρίνων στην 
Ευρώπη. Σήμερα, το ευρω-
παϊκό πρόγραμμα KM3NeT 
συνδυάζει εκείνα των τη-
λεσκοπίων ANTARES (στα 
ανοικτά της Γαλλίας), NEMO 
(πρόκειται να ποντιστεί στα 
ανοικτά των ακτών της Ιταλί-
ας) και του NESTOR, σε μια 
διεπιστημονική συνεργασία 
μεταξύ Γαλλίας, Ιταλίας και 
Ελλάδας, υπό την αιγίδα του 
Εθνικού Κέντρου Ερευνας 
Φυσικών Επιστημών «∆η-
μόκριτος». Το KM3NeT θα 
αναζητήσει νετρίνα από μα-
κρινές αστροφυσικές πηγές, 
όπως υπολείμματα σουπερ-
νόβα, εκρήξεις ακτίνων γάμα 
ή συγκρούσεις αστέρων, και 
θα είναι ένα ισχυρό εργα-
λείο στην αναζήτηση σκο-
τεινής ύλης του σύμπαντος. 
Η ερευνητική υποδομή θα 
φιλοξενήσει, επίσης, εξο-
πλισμό για άλλες επιστήμες, 
όπως η θαλάσσια βιολογία, 
η ωκεανογραφία και η γεω-
φυσική, για παρακολούθηση 
του περιβάλλοντος βαθέων 
υδάτων και του βυθού της 
θάλασσας σε βάθος πολλών 
χιλιομέτρων.

Ελληνικό 
πρόγραμμα

Με ανακούφιση μπορεί να ανα-
πνεύσει η ανθρωπότητα αφού, 
αποδεδειγμένα πλέον, στο μέλλον 
της ελλοχεύει μία απειλή λιγότε-
ρη. Ο αστεροειδής Αποφις δεν 
θα συντριβεί πάνω στον πλανή-
τη μας, τουλάχιστον τα επόμενα 
100 χρόνια. Στο αισιόδοξο συμπέ-
ρασμα κατέληξε η αμερικανική 
υπηρεσία διαστήματος, NΑSA, 
καθησυχάζοντας τους φόβους 
των αστρονόμων, που προέβλε-
παν ένα αποκαλυπτικό μέλλον. 

O Αποφις εντοπίσθηκε το 2004 
από το εθνικό αστεροσκοπείο 
Kitt Peak στην Αριζόνα. Ενα χρό-
νο αργότερα έλαβε το όνομά του, 
που είναι η ελληνική εκδοχή του 
ονόματος του αρχαίου Αιγύπτιου 
θεού Χάους Απέπ. Ο αστεροειδής 
προσείλκυσε αμέσως το ενδια-
φέρον της διεθνούς κοινότητας 
επειδή, σύμφωνα με τις πρώτες 
εκτιμήσεις για την τροχιά του, 
θα μπορούσε μελλοντικά να συ-
ντριβεί στη Γη. Ετσι, το ουράνιο 
σώμα, που έχει διάμετρο 370 μ., 
εξελίχθηκε σε σύμβολο των κιν-
δύνων που εγκυμονεί το ∆ιάστη-
μα για τον πλανήτη μας. 

Οι επιστήμονες εκτιμούσαν 
πως ο Αποφις θα πραγματοποι-
ούσε δύο εγγύτατες προσεγγίσεις 
της Γης, το 2029 και το 2036. Πα-
ρότι η NASA απέκλεισε το ενδε-
χόμενο σύγκρουσης σε αυτές τις 
επισκέψεις, άφησε ανοικτό το 
ενδεχόμενο για την τρίτη προ-
σέγγισή του, το 2068. Τα στοι-
χεία που συγκεντρώθηκαν από 
το τηλεσκόπιο Γκριν Μπανκ, στη 
∆υτική Βιρτζίνια, και το ραδιοτη-
λεσκόπιο Γκόλντστοουν, στην 
Καλιφόρνια, έβαλαν οριστικό τέ-

λος στις δυσοίωνες εικασίες και ο 
Αποφις διεγράφη οριστικά από τη 
λίστα επικίνδυνων αστεροειδών 
που διατηρεί η NASA.

Οπως επισημαίνει ο Ντάβιντε 
Φαρνόκια, του Κέντρου Μελετών 
Γεωπλησίων Αντικειμένων της 
αμερικανικής διαστημικής υπη-
ρεσίας, «η συντριβή του Απόφεως 

στη Γη, το 2068, δεν υφίσταται 
ούτε ως πιθανότητα. Οι υπολογι-
σμοί μας δείχνουν περίτρανα ότι 
δεν υπάρχει κίνδυνος πρόσκρου-
σής του στη Γη, τουλάχιστον τα 
επόμενα 100 χρόνια».

Οι επιστήμονες κατάφεραν 
να καταγράψουν με μεγαλύτερη 
ακρίβεια την κίνηση του ουράνι-
ου σώματος στις αρχές του Μαρ-
τίου, όταν βρισκόταν σε απόστα-
ση 17 εκατ. χλμ. Την Παρασκευή 
13 Απριλίου 2029 ο αστεροειδής 
θα μας πλησιάσει σε απόσταση 
32.000 χλμ., δίνοντας μια θαυ-
μάσια ευκαιρία στους επιστήμο-
νες να τον μελετήσουν ενδελεχέ-
στερα. Θα κινηθεί, δηλαδή, σε 
απόσταση ίση με το ένα δέκατο 
εκείνης που μας χωρίζει από τη 
Σελήνη και μικρότερη από εκείνη 
της τροχιάς των τηλεπικοινωνι-
ακών μας δορυφόρων, που είναι 
36.000 χλμ.

Η συντριπτική πλειονότητα 
των αστεροειδών βρίσκεται στη 
ζώνη ανάμεσα στον Αρη και στον 
∆ία, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι 
είναι όλοι εγκλωβισμένοι εκεί. Ο 
Αποφις είναι μέλος της λεγόμενης 
οικογένειας Ατέν, που ονομάστη-
κε έτσι από τον θεό του ηλιακού 
δίσκου της αρχαίας Αιγύπτου. Τα 
μέλη της δεν ανήκουν στη γνω-
στή ζώνη των αστεροειδών και 
συχνά ταξιδεύουν στο εσωτερι-
κό της γήινης τροχιάς, ανάμε-
σα στον πλανήτη μας και στον 
Ηλιο. Αυτό το χαρακτηριστικό 
τούς καθιστά ιδιαίτερα επικίν-
δυνους, επειδή η τρομακτική λα-
μπρότητα του Ηλίου δεν επιτρέ-
πει στα επίγεια τηλεσκόπια να 
τους εντοπίσουν.

Οι διαστημικές περιπλανήσεις με-
ταβάλλουν την ανθρώπινη φυσι-
ολογία. Η καρδιά, παραδείγματος 
χάριν, συρρικνώνεται. Αυτό, του-
λάχιστον, είναι το συμπέρασμα 
μελέτης που δημοσιεύθηκε στην 
επιθεώρηση Circulation. Οι ερευ-
νητές διαπίστωσαν ότι ο μεγαλύ-
τερος καρδιακός «θάλαμος» του 
αστροναύτη Σκοτ Κέλι, ο οποίος 
παρέμεινε επί περίπου ένα έτος 
στον ∆ιεθνή ∆ιαστημικό Σταθμό 
την περίοδο 2015-2016, είχε σμι-
κρυνθεί κατά το ένα τέταρτο του 
φυσικού μεγέθους του. 

Υπάρχει πληθώρα ανάλογων 
αναφορών: πρησμένα κεφάλια, 
συνθλιμμένοι οφθαλμοί, ζαρω-
μένα πόδια και εύθρυπτα οστά. 
Ο δρ Ντέιβιντ Λιβάιν, καθηγητής 
παθολογίας στο ιατρικό κέντρο 
Southwestern, του Πανεπιστημί-
ου του Τέξας, και συντάκτης του 
δημοσιεύματος στο Circulation, 
επισημαίνει ότι «η καρδιά του 
αστροναύτη Κέλι φαίνεται να προ-
σαρμόσθηκε στη μειωμένη βαρύ-
τητα. ∆εν κατέστη δυσλειτουργι-
κή και η χωρητικότητά της δεν 
μειώθηκε σε επικίνδυνο βαθμό. 
Ο καρδιακός μυς συρρικνώθηκε 
και ατρόφησε ακριβώς όπως θα 
ανέμενε κάποιος από ένα ταξίδι 
στο ∆ιάστημα».

Προφανώς, εξαιτίας της έλλει-
ψης βαρυτικής έλξης, η καρδιά δεν 
χρειάζεται να λειτουργεί με τόση 
δύναμη. Η καρδιά συρρικνώθηκε 
παρότι ο Κέλι γυμναζόταν καθη-
μερινά, κάνοντας ασκήσεις που 
αποτρέπουν την ευθρυπτότητα 

των οστών και τη γενικότερη απώ-
λεια μυϊκής μάζας.

Στη μελέτη του, ο δρ Λιβάιν βρή-
κε αναλογίες μεταξύ της καρδιάς 
του Κέλι και αυτής του Μπενουά 
Λεκόμτ, κολυμβητή μεγάλων απο-
στάσεων, που το 2018 επιχείρησε 
να διασχίσει τον Ειρηνικό Ωκεανό 
κολυμπώντας. Η άνωση στο νε-

ρό έχει επίδραση παρόμοια με την 
απουσία βαρύτητας. Ο Λεκόμτ πα-
ρέμενε σε οριζόντια στάση τον πε-
ρισσότερο χρόνο, καθώς κολυμπού-
σε οκτώ ώρες και κοιμόταν άλλες 
οκτώ, σε ένα βοηθητικό σκάφος. Οι 
επιστήμονες αρχικά εκτιμούσαν ότι 
η σωματική άσκηση θα αρκούσε για 
να διατηρηθεί σε άριστη κατάστα-
ση η καρδιά του, την οποία έλεγχαν 
τακτικά με ηλεκτροκαρδιογραφή-
ματα. Ομως, όπως αποδείχθηκε, ο 
καρδιακός μυς συρρικνώθηκε κατά 
παρόμοιο τρόπο με του Κέλι. Επει-
τα από 159 ημέρες προσπάθειας ο 
Λεκόμτ τα εγκατέλειψε, όταν το 
βοηθητικό σκάφος καταστράφηκε 
σε μια καταιγίδα, έχοντας διανύσει 
5.649 χλμ., περίπου το ένα τρίτο 
της διαδρομής. 

Η αριστερά κοιλία της καρδιάς 
του, ο μεγαλύτερος και ισχυρότε-
ρος θάλαμος, ήταν ελαφρύτερος 
και από 170 ζύγιζε 141 γραμμάρια. 
Αντιστοίχως, μετά 340 ημέρες πα-
ραμονής στον ∆ιεθνή ∆ιαστημικό 
Σταθμό, η καρδιακή μάζα του Κέλι 
μειώθηκε από 189,9 σε 138,9 γραμ-
μάρια, καταγράφοντας μείωση κα-
τά 27%. Μια άλλη μελέτη του καρ-
διακού μυός 13 αστροναυτών, την 
οποία εκπόνησε ο δρ Λιβάιν και δεν 
έχει ακόμη δημοσιευθεί, υποδεικνύ-
ει ότι μόνον οι πιο αθλητικοί αστρο-
ναύτες έχουν χάσει καρδιακή μάζα 
κατά την παραμονή τους στο ∆ιά-
στημα. Αντιθέτως, οι καρδιές όσων 
αστροναυτών πίσω στη Γη ήταν... 
κολλημένοι στον καναπέ τους και 
όταν εισήλθαν στον ∆ιεθνή ∆ια-
στημικό Σταθμό υποχρεώθηκαν 
σε συστηματική άθληση, μεγάλω-
σε, γεγονός που αποδίδεται στην 
αύξηση της σωματικής κόπωσης.

Δεν έφθασε ακόμη το τέλος μας Στο Διάστημα η καρδιά μικραίνει
Ο αστεροειδής Αποφις θα αργήσει τουλάχιστον 100 χρόνια Πληθώρα μεταβολών στη φυσιολογία των αστροναυτών

Το αισιόδοξο συμπέρα-
σμα της NΑSA καθησυ-
χάζει τους φόβους
των αστρονόμων, που 
προέβλεπαν ένα «απο-
καλυπτικό» μέλλον. 

Εξαιτίας της έλλειψης 
βαρυτικής έλξης, 
ο μυς δεν χρειάζεται 
να λειτουργεί 
με την ίδια δύναμη 
και συρρικνώνεται.

O Αποφις, που έχει διάμετρο 370 
μ., είχε εξελιχθεί σε σύμβολο των 
κινδύνων που εγκυμονεί το ∆ιάστη-
μα για τον πλανήτη μας. 
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Ακόμα και οι πιο αθλητικοί από 
τους αστροναύτες έχουν χάσει καρ-
διακή μάζα κατά την παραμονή τους 
στο ∆ιάστημα.

Του ΚENNETH CHANG
THE NEW YORK TIMES
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Η εκδίκηση
των Kυπρίων

Πρώτο δείγμα
θετικό!

Για χρόνιααποτελούσαν το κλοτσοσκούφι
του κάθε πικραμένου. Δεκάδες και δεκάδες
περιπτώσεις θάφτηκαν στο «νεκροταφείο
ταλαντούχων γηγενών παικτών» που κά-
ποιοι φρόντισαν να υπερ-γεμίσει την τε-
λευταία εικοσαετία. Από την Ομοσπονδία
που καθόλου δεν νοιάστηκε να υπερα-
σπιστεί τον κύπριο ποδοσφαιριστή, μ’
αποτέλεσμα το πρωτάθλημα μας μόλις
πριν από λίγα χρόνια να βρίσκεται δεύτερο
πανευρωπαϊκά στη λίστα εργοδότησης

ξένων παικτών, μέχρι τον κάθε άσχετο από ποδόσφαιρο
παράγοντα που επέλεγε ν’ ανταλλάξει τραπεζικές επιταγές
με τους μανατζαρέους για να έρθει ένα παιδί από γειτονιά
της Λισαβόνας παρά να δώσει την ευκαιρία σε κάποιο συν-
τοπίτη του. Μαζί και ο οπαδός. Βλέποντας στο πρόσωπο
του κύπριου παίκτη, την δική του αποτυχία ή ακόμη και
του παιδιού του να παίξει ποδόσφαιρο, τον καθιστούσε
εύκολο στόχο για να βγάλει τα απωθημένα του. Και ενώ δι-
καιολογούσε τον ξένο, τάχατες παικταρά, δεν είχε καμία
διάθεση να στηρίξει τον γηγενή παίκτη της ομάδας του. Γε-
νικώς, ο κύπριος αποτέλεσε για χρόνια το απόλυτο θύμα
μιας κατάστασης που βόλευε άπαντες : την Ομοσπονδία,
τους μάνατζερ, τους παράγοντες ακόμη και τους ίδιουςτους
οπαδούς. Τότε υπήρχαν και λεφτά. Μια ολόκληρη βιομηχανία
στήθηκε στο πήγαινε- έλα εκατοντάδων ξένων παικτών,
αφού κανείς ποτέ, μα ποτέ δεν γύρισε να δει το υλικό που
έχει στις ακαδημίες του. Μέχρι που ήρθε η οικονομική κρίση
στο νησί και άρχισε σιγά, σιγά να προσγειώνει άπαντες.
Που πλέον μη έχοντας επιλογή, ιδιαίτερα οι μικρές ομάδες
ξεκίνησαν δειλά, δειλά να ασχολούνται με ό,τι έχουν και
δεν έχουν στο δικό τους φυτώριο. Αρχίζοντας έτσι να
φυτρώνει το ντόπιο υλικό, να φουντώνει και ν’ ανθίζει στα
γήπεδα. Σε μικρές και μεγάλες ομάδες… Μέχρι και που ένας
Νορβηγός απέδειξε σε όλους ότι ένα κυπριόπουλο 17 και
κάτι, μπορεί να παίξει όχι μόνο στα μεγάλα γήπεδα του
νησιού, αλλά και της Ευρώπης. Όχι μονάχα για το πρωτάθλημα,
αλλά και για το Τσάμπιονς Λίγκ ή το Γιουρόπα. Τελικώς μετά
από πολλά χρόνια βασανιστικά, κακουχίες, προσβολές και
απαξίωση οι Κύπριοι επέστρεψαν. Και έφτιαξαν και Εθνική
ομάδα για να κορδώνει από περηφάνια η Ομοσπονδία,
πέφτουν στα πόδια τους οι μάνατζερ μήπως και αποκτήσουν
τα δικαιώματα τους, οι παράγοντες δίνουν ακόμη περισσότερη
προσοχή στις ακαδημίες ζητώντας από τους προπονητές
να δώσουν ευκαιρίες στους νεαρούς των ακαδημιών ενώ οι
οπαδοί αποθεώνουν και ταυτίζονται πλήρως με τους συν-
τοπίτες τους. Η απόλυτη ανατροπή είναι πια γεγονός… ή
μάλλον καλύτερα η εκδίκηση των Κυπρίων παικτών βρίσκεται
σε εξέλιξη.

Το είχαμε ανάγκη, γιατί πάει καιρός η εθνική
να δημιουργήσει κίνητρο για τον κύπριο
φίλαθλο και ενδιαφέρον για τους αγώνες
της. Κακά τα ψέματα, οι περισσότεροι ίσως
να μην ανέμεναν τον απολογισμό των τεσ-
σάρων βαθμών στα πρώτα τρία παιγνίδια
των προκριματικών του Μουντιάλ, ειδικά
με βάση την εικόνα και τη μιζέρια των προ-
ηγούμενων αγωνιστικών υποχρεώσεων. Η
υπερβολή ποτέ δεν λείπει από το κυπριακό

ποδόσφαιρο και δεν θα μπορούσε να ήταν διαφορετικά τα
δεδομένα αυτή τη φορά. Γι’ αυτό και κάποιοι κάνουν υπο-
λογισμούς και προβλέψεις από τώρα, για τα τρία επόμενα
παιγνίδια, αρχές Σεπτεμβρίου, γι’ αυτό και αρκετοί ενδια-
φέρθηκαν να μάθουν για τα κριτήρια πρόκρισης στα τελικά
της διοργάνωσης του Κατάρ, έτσι εξηγείται και η ανακίνηση
του θέματος της τιμωρίας  των ρώσων, από τον παγκόσμιο
οργανισμό αντιντόπιγκ (WADA) και στο κατά πόσο μπορεί
να αλλάξει και αν όχι, πόσο αλλάζει τα δεδομένα στον όμιλο.
Καλή η αισιοδοξία πιο καλή και σωστή, ωστόσο, η προσέγγιση
του Νίκου Κωστένογλου, λίγη μόνο ώρα μετά τη νίκη επί
των Σλοβένων, για την αναγκαιότητα να παραμείνουμε τα-
πεινοί. Δεν γίναμε από τη μια στιγμή στην άλλη ομάδα
έτοιμη για να διακριθεί, πολύ περισσότερο να διεκδικήσει
πρόκριση σε τελικά παγκοσμίου κυπέλλου. Γίναμε, με βάση
το πρώτο δείγμα, ομάδα η οποία μπορεί να κάνει τα βασικά
και τα αυτονόητα στον αγωνιστικό χώρο, στοιχεία τα οποία
δεν εντοπίζαμε στην… σκορπισμένη διαδήλωση των αγώνων
στο Nations League. Κόντρα σε Σλοβακία, Κροατία και
Σλοβενία η Κύπρος ήταν μια ομάδα με ποδοσφαιριστές που
είχαν όρεξη, διάθεση και πάθος να διεκδικήσουν το καλύτερο
δυνατό και κυρίως να δώσουν όλες τους τις δυνάμεις, προ-
σεγγίζοντας τα παιγνίδια της εθνικής ως απόλυτη υποχρέωση
ενός επαγγελματία ποδοσφαιριστή, πολύ περισσότερο όταν
αυτός αγωνίζεται εκπροσωπώντας της χώρα του. Στοιχεία
τα οποία επίσης έλειψαν το προηγούμενο χρονικό διάστημα.
Σαφώς υπάρχουν και πρέπει να υπάρχουν απαιτήσεις για
ακόμη καλύτερη συνέχεια. Ας μην υπερβάλουμε όμως. Η
αποδεδειγμένα καλύτερη κατάσταση και βελτίωση, δεν ση-
μαίνει πως θα ξεχάσουμε τα αρνητικά αποτελέσματα. Μία
ομάδα, πολύ περισσότερο εθνική, η οποία προσπαθεί να
κάνει ένα βήμα μπροστά και πιο πάνω από τον πάτο, θα
πρέπει να είναι προετοιμασμένη και για αποτυχημένα απο-
τελέσματα. Όσο προετοιμασμένοι αποδειχθούμε όλοι γι’
αυτό, τόσο το καλύτερο για τους άμεσα εμπλεκόμενους στην
εθνική ανδρών.

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ο Νίκος Χαραλάμπους
Ο κόσμος του ποδοσφαίρου έχασε το
Νίκο Χαραλάμπους. Το «δέκα το κα-
λό» της Ομόνοιας, ο εμβληματικός αρ-
χηγός, δεν υπάρχει πια. Την περασμέ-
νη Τετάρτη τα χαράματα εγκατέλειψε
τα εγκόσμια. Tο τελευταίο διάστημα
αντιμετώπιζε προβλήματα υγείας.
Ήταν ένας από τους καλύτερους Κύ-
πριους ποδοσφαιριστές. Ηγετική
μορφή, αρχοντικό στυλ, ποδοσφαιρι-
κό μυαλό, υπέροχη υποδοχή της μπά-
λας με το στήθος, ακριβής μεταβίβα-
ση και σουτ βολίδα. Αυτά ήταν τα χα-
ρακτηριστικά του. Ο Νίκος Χαραλάμ-
πους έπαιξε στην Ομόνοια από το
1967 σε ηλικία 17 χρόνων μέχρι το
1978 και τα επόμενα τρία χρόνια αγω-
νίστηκε στον Κεραυνό Στροβόλου
όπου και τερμάτισε την ποδοσφαιρι-
κή του καριέρα. Πανηγύρισε 6 πρωτα-
θλήματα (1972, 1974, 1975, 1976,
1977, 1978) και δύο κύπελλα (1972,
1974) με την Ομόνοια. Η διαδρομή
του στιγματίστηκε το 1978 όταν υπο-
χρεώθηκε να αποχωρήσει από την
Ομόνοια. Επέστρεψε στην οικογένεια
των πρασίνων μετά από 23 χρόνια, το
2001 ως πρόεδρος του Συνδέσμου
Παλαιμάχων της Ομόνοιας, ενώ διετέ-
λεσε μέλος της διοίκησης και υπηρε-

σιακός πρόεδρος του Σωματείου. Στο
καλό μεγάλε Νίκο Χαραλάμπους…

* * * * *

Απόλλων - Ομόνοια
Μετά την ολοκλήρωση του αυριανού
ντέρμπι στο Τσίρειο θα απομένουν
άλλες πέντε αγωνιστικές, άρα και δια-
θέσιμοι δεκαπέντε βαθμοί. Από το
αποτέλεσμα, ωστόσο, τα δεδομένα
για τη διεκδίκηση του τίτλου μπορεί
και να ξεκαθαρίσουν σε μεγάλο βαθ-
μό. Αν η Ομόνοια κερδίσει, οι πιθανό-
τητες για τον Απόλλωνα περιορίζον-
ται. Αν ο Απόλλωνας κερδίσει και σε
συνδυασμό και με ενδεχόμενη νίκη
της ΑΕΛ επί του Ολυμπιακού, στην ου-
σία και οι τρεις διεκδικητές συνεχί-
ζουν από την ίδια ευθεία. Σε περίπτω-
ση ισοπαλίας, ο Απόλλωνας δεν χάνε-
ται, χάνει όμως ένα γερό χαρτί, αυτό
της αξιοποίησης της έδρας του, την
ίδια ώρα που η Ομόνοια… ξεμπερ-
δεύει με το Τσίρειο για φέτος. 

* * * * *

Αστάθμητος παράγοντας 
Στα προηγούμενα χρόνια, αστάθμη-
τος παράγοντας από τον οποίο μπο-

ρούσε να επηρεαστεί αρνητικά μια
ομάδα, στην προσπάθεια υλοποίησης
του στόχου της, ήταν οι τραυματισμοί,
πολύ περισσότερο όταν προέκυπταν
σοβαροί τραυματισμοί από τους οποί-
ους ομάδες έχαναν για μεγάλο χρονι-
κό διάστημα σημαντικούς ποδοσφαι-
ριστές. Πλέον, στην τωρινή εποχή,
στο παιγνίδι μπαίνει και ο παράγοντας
covid – 19. Αστάθμητος, ως ένα βαθ-
μό, γιατί υπάρχουν και περιπτώσεις
κατά τις οποίες κρούσματα μπορού-
σαν να αποφευχθούν. Με τον ένα ή
τον άλλο τρόπο, η πανδημία μπορεί
να αποδειχθεί καθοριστική, ως προς
την τελική έκβαση, είτε της διεκδίκη-
σης του τίτλου, είτε της προσπάθειας
αποφυγής του υποβιβασμού. Μακάρι
όχι, αλλά κάθε άλλο παρά μπορεί να
αποκλειστεί ένα τέτοιο ενδεχόμενο…

* * * * *

Δικαίωση Μαργκάσα
To Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας
δικαίωσε τη Δευτέρα 29 Μαρτίου τον
ποδοσφαιριστή Ρενάτο Μαργκάσα με
απόφαση που εξέδωσε στην αστική
αγωγή που είχε καταχωρήσει ο ποδο-
σφαιριστής εναντίον του Ιβάϊλο Πέ-
τεφ, τότε προπονητή της Ομόνοιας, για

δηλώσεις εναντίον του τον Μάρτιο του
2018.Σύμφωνα με το Δικαστήριο, οι
δηλώσεις αυτές ήταν δυσφημιστικές
και έπληξαν το επαγγελματικό κύρος
και την υπόληψη του Ρενάτο Μαργκά-
σα, έγιναν κακόβουλα σε μια προσπά-
θεια μετατόπισης σε τρίτα πρόσωπα
των ευθυνών και των λόγων αποτυχίας
της ομάδας και οδήγησαν στον πρό-
ωρο τερματισμό της εργοδότησης του
Ρενάτο Μαργκάσα από το σωματείο
Ομόνοια. Δικαίωση για έναν άνθρωπο
που κατηγορήθηκε άδικα από κάποια
αξιολύπητα ανθρωπάκια. Υπόφερε πο-
λύ ο Ρενάτο Μαργκάσα-εξαιρετικός
χαρακτήρας για όσους τον γνωρίζουν-
από όλα όσα έγιναν τότε, αλλά ευτυ-
χώς στο τέλος η αλήθεια έλαμψε.

* * * * *

Κύπρος: Γερά και δυνατά…
Εξαιρετική η παρουσία του αντιπρο-
σωπευτικού μας συγκροτήματος στα
τρία ματς με Σλοβακία, Κροατία και
Σλοβενία. Είδαμε μια ομάδα συμπα-
γή, οργανωμένη, ισορροπημένη και
ανταγωνιστική. Σαφώς και υπάρχει η
σφραγίδα του Νίκου Κωστένογλου.
Μπράβο σε όλους και συνεχίζουμε.
Γερά και δυνατά…

Πέντε μήνες ανασύνταξης
Η επιβεβλημένη αλλαγή πλάνου στην Εθνική Ελλάδας και οι «τελικοί» του Σεπτεμβρίου

Στην επιφάνεια βγήκε ξανά, για την
εθνική Ελλάδας, η σκόνη που είχε
κρυφτεί κάτω από το χαλάκι. Η ισο-
παλία με τη Γεωργία, αλλά κυρίως η
κάκιστη εμφάνιση της ομάδας, έφερε
στο προσκήνιο όλα τα προβλήματα
που υπήρχαν και πριν από την πρε-
μιέρα με την Ισπανία, αλλά για λίγο
χάθηκαν πίσω από τον βαθμό της
ισοπαλίας.

Κάνοντας τον απολογισμό των
δύο πρώτων αγώνων, το πρόσημο εί-
ναι αρνητικό. Μπορεί η Ελλάδα να
«άντεξε» κόντρα στους «φούριας ρό-
χας», αλλά εμφανίστηκε αδιάβαστη
και απροετοίμαστη ψυχολογικά για
το ματς με τη Γεωργία και πλέον το
τρένο για τη δεύτερη θέση που οδηγεί

στα μπαράζ απομακρύνθηκε, καθώς
η 2η Σουηδία έχει πλέον έξι βαθμούς,
ενώ η Ελλάδα μόλις δύο.

Αν και το παιχνίδι ήταν ιδιαίτερα
κρίσιμο και καθοριστικό για το μέλλον
στον όμιλο, όπως φάνηκε στο τέλος
από τις δηλώσεις που έγιναν, μόνο
ως τέτοιο δεν τον είχαν δει ούτε ο
προπονητής ούτε οι παίκτες. Το απο-
δεικνύει άλλωστε και η εικόνα μετά
το 1-1, όταν οι Γεωργιανοί βγήκαν για
να κυνηγήσουν τη νίκη, ενώ οι παίκτες
της Eλλάδας προσπάθησαν να δια-

φυλάξουν μια ισοπαλία που δεν τους
ευνοεί όμως για τη συνέχεια.

Η επόμενη μέρα φέρνει ξανά στο
κάδρο τον Τζον Φαντ Σιπ, ο οποίος
δέχεται τα «πυρά» για την εικόνα της
ομάδας που στις δύο πρώτες αναμε-
τρήσεις έχει σκοράρει με πέναλτι και
αυτογκόλ, δημιουργώντας μόλις μια
ευκαιρία σε 180 αγωνιστικά λεπτά.
Ο Ολλανδός τεχνικός μπαίνει ξανά
υπό κρίση, με δεδομένο άλλωστε ότι
υπάρχει νέος πρόεδρος στην ΕΠΟ.
Ο Θοδωρής Ζαγοράκης στις πρώτες

του τοποθετήσεις έχει ορίσει την
εθνική ομάδα ως άμεση προτεραι-
ότητα, κάτι που σημαίνει ότι είναι
πολύ πιθανό να θέσει επί τάπητος
όχι μόνο το θέμα του προπονητή,
αλλά και ολόκληρης της δομής της
Εθνικής. Τα επόμενα παιχνίδια για
τα προκριματικά είναι τον ερχόμενο
Σεπτέμβριο, με την Εθνική Ελλάδας
να έχει να αντιμετωπίσει το Κόσοβο
και τη Σουηδία. Για να επιστρέψει
στο «κόλπο» θα πρέπει να πάρει και
τους έξι βαθμούς από τα δύο αυτά

ματς, κάτι που αυτή τη στιγμή μοιάζει
αρκετά δύσκολο. Οσον αφορά τον
όμιλο, η Ισπανία με τη νίκη της επί
του Κοσόβου (3-1) πέρασε στην πρώτη
θέση με επτά πόντους, έχει όμως έναν
αγώνα περισσότερο από τη Σουηδία
που είναι δεύτερη με έξι βαθμούς, με
τις δύο ομάδες να επιβεβαιώνουν από
νωρίς τα προγνωστικά που τις ήθελαν
να διεκδικούν την πρόκριση στην
τελική φάση του Παγκοσμίου Κυπέλ-
λου του Κατάρ.

ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΑΣ

Σε έναν όμιλο όπου κάθε στραβοπάτημα ίσως αποδειχθεί μοιραίο, η Ελλάδα έχασε δύο πολύτιμους βαθμούς κόντρα στη Γε-
ωργία, βλέποντας Ισπανία και Σουηδία να ξεφεύγουν. Ο Σεπτέμβριος είναι μακριά, αλλά η ελληνική ομάδα δεν έχει χρόνο αν
θέλει να αλλάξει αγωνιστικό πρόσωπο.

Την «κεφαλή επί πίνακι» του Λεβ ζητούν οι Γερμανοί
Βόμβα μεγατόνων έριξε η Βόρεια Μα-
κεδονία το βράδυ της Τετάρτης στο
Ντούισμπουργκ, επικρατώντας με 2-
1 της γηπεδούχου Γερμανίας για τα
προκριματικά του Παγκοσμίου Κυ-
πέλλου του 2022. Στις καθυστερήσεις
του α΄ ημιχρόνου ο 37χρονος πια Γκό-
ραν Πάντεφ άνοιξε το σκορ για τους
φιλοξενουμένους, ο Ιλκάι Γκιουντογ-
κάν ισοφάρισε από το σημείο του πέ-
ναλτι στο 63΄, αλλά η Βόρεια Μακε-
δονία πήρε και τους τρεις βαθμούς
της νίκης χάρη στο τέρμα ενός άλλου
παίκτη τουρκικής καταγωγής, του
Ελίφ Ελμάς, πέντε λεπτά πριν από τη
λήξη. Ηταν η πρώτη ήττα σε προκρι-
ματικά Παγκοσμίου Κυπέλλου για τη

Γερμανία από το 2001, όταν είχε και
πάλι ηττηθεί εντός έδρας, αλλά με 5-
1 τότε, από την Αγγλία. Εσπασε και
το νικηφόρο σερί των 18 νικών των
Γερμανών σε προκριματικά Μουντιάλ.
Η Γερμανία συνέχισε έτσι τον κατή-
φορό της που έχει ξεκινήσει από το
Μουντιάλ του 2018 και οδήγησε στην
απόφαση για αποχώρηση του Γιόαχιμ
Λεβ μετά το Euro τoυ προσεχούς κα-
λοκαιριού, με άγνωστο ακόμη τον
διάδοχό του. 

«Ηταν δίκαιο το αποτέλεσμα στον
αποχαιρετιστήριο προκριματικό του
Λεβ στον πάγκο της Γερμανίας», σχο-
λίασε χωρίς καμία επιείκεια η «Ντόιτσε
Βέλε», κάνοντας λόγο και για «ήττα-

ξυπνητήρι» για τη Γερμανία που «φύ-
λαξε το χειρότερο για το τέλος» της
εβδομάδας με τους τρεις προκριμα-
τικούς. Η δε «Μπιλντ» (που όπως και
άλλα ΜΜΕ εξακολουθεί να μιλάει
περί «Μακεδονίας» και «Μακεδόνων»)
έκανε λόγο για την τρίτη καταστροφή
μετά τον αποκλεισμό στο Μουντιάλ
του ’18 και τη συντριβή με 6-0 τον
Νοέμβριο στην Ισπανία.

Η μεγαλύτερη νίκη στην Ιστορία
της Βόρειας Μακεδονίας (που δικαιού-
το και πέναλτι σε χέρι του Εμρέ Τσαν
στο 76΄) την έφερε ισόβαθμη με τη
Γερμανία στη δεύτερη θέση αλλά με
καλύτερη διαφορά τερμάτων.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
Μεγάλη νίκη επί της Γερμανίας πέτυχε
την Τετάρτη η Βόρεια Μακεδονία.

<<<<<<<

Η Εθνική Ελλάδας 
εμφανίστηκε αδιάβαστη
και απροετοίμαστη 
ψυχολογικά για το ματς 
με τη Γεωργία και πλέον
το τρένο για τη δεύτερη
θέση που οδηγεί στα 
μπαράζ απομακρύνθηκε.
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Yπάρχει ένα σύνθημα στον τοίχο
το οποίο λέει ότι ακριβώς ένα χρό-
νο μετά το ξέσπασμα της πανδη-
μίας του κορωνοϊού, που έπληξε
δραστικά την Ευρώπη, μεγάλο
τμήμα της μπορεί να οδεύει σε
τρίτο κύμα κρουσμάτων. Ο μερικός
εγκλεισμός, που εφαρμόστηκε
περισσότερο ή λιγότερο από τον
Νοέμβριο, αρκούσε για να ανα-
κόψει το δεύτερο κύμα του ιού,
αλλά δεν απέτρεψε την ταχεία
αύξηση των κρουσμάτων εξαιτίας
των πιο μεταδοτικών μεταλλάξε-
ων. Την περασμένη εβδομάδα, η
βρετανική μετάλλαξη αντιστοι-
χούσε στο 22% των νέων λοιμώ-
ξεων στη Γερμανία και στο 36%
στη Γαλλία. Πολλές χώρες ανα-
φέρουν τώρα αυξανόμενο φορτίο
μετά τη φθίνουσα πορεία στις 18

Φεβρουαρίου. Ενδεχομένως, οι
απαγορεύσεις κυκλοφορίας να
επεκταθούν σε πολλά κράτη και
μάλλον να ενισχυθούν σε ορισμέ-
να άλλα. Πόσο άσχημα θα έπληττε
η εξέλιξη αυτή την οικονομία της
Ευρωζώνης; 

Κατά κανόνα, οι τρέχουσες πε-
ριοριστικές ρυθμίσεις διατηρούν
πιθανώς την οικονομική δραστη-
ριότητα σε επίπεδα περίπου 6%
κάτω από τα κανονικά. Μια πα-
ράταση κατά ένα μήνα μετά τα
μέσα Μαρτίου, η οποία μέχρι στιγ-
μής είναι η βασική μας υπόθεση
για την έναρξη κάποιας αξιοση-
μείωτης χαλάρωσης, θα περιόριζε
τον μέσο ετήσιο ρυθμό αύξησης
του ΑΕΠ κατά περίπου 0,5 της πο-
σοστιαίας μονάδας, δηλαδή στο
3,6% αντί της πρόβλεψης για 4,1%

το 2021. Παράλληλα, θα αύξανε
κατά ανάλογο μέγεθος την ανά-
πτυξη του 2022. Τώρα, το εάν η
οικονομική ανάκαμψη πράγματι
καθυστερήσει σημαντικά, παρα-
μένει μία ανοιχτή ερώτηση.  

Ως οικονομολόγοι, δεν μπο-
ρούμε πραγματικά να αξιολογή-
σουμε ή ακόμη και να προβλέ-

ψουμε την υγειονομική κατάστα-
ση. Αλλά μπορούμε να κάνουμε
μερικές παρατηρήσεις. Εκτιμούμε
πως οι οικονομίες φαίνεται να τα
καταφέρνουν καλύτερα στην αν-
τιμετώπιση των περιορισμών.
Ακόμη και στον τομέα των υπη-
ρεσιών που πλήττεται σοβαρά, η
ζημία από την καραντίνα και τον
εγκλεισμό είναι πολύ μικρότερη
από ό,τι κατά το πρώτο κύμα την
περασμένη άνοιξη. 

Παρά την πτώση στις 44,7 μο-
νάδες τον Φεβρουάριο, ο δείκτης
διευθυντών προμηθειών των υπη-
ρεσιών στην Ευρωζώνη παραμένει
πολύ πάνω από τα κατώτατα επί-
πεδα των 11,7 μονάδων του Απρι-
λίου 2020. Ο τομέας εξακολουθεί
να δείχνει πως είναι λιγότερο
άσχημα από ό, τι περιμέναμε στην

αρχή του δεύτερου κύματος τον
Νοέμβριο. Με την έλευση της
άνοιξης και την άνοδο της θερ-
μοκρασίας, θα επιβραδυνθεί ση-
μαντικά η εξάπλωση των μεταλ-
λάξεων. Εφόσον αυτή η θετική
εποχική επιρροή ξεκινήσει όντως
τον Μάρτιο και κυρίως τον Απρί-
λιο, οι περιορισμοί ενδέχεται επο-
μένως να πρέπει να επεκταθούν
μόνο μετριοπαθώς. Εάν ναι, μπο-
ρούμε να διατηρήσουμε τις τρέ-
χουσες εκτιμήσεις μας. Μετά την
προβλεπόμενη πτώση 2,0% σε
τριμηνιαία βάση στο ΑΕΠ το πρώ-
το τρίμηνο φέτος, προσβλέπουμε
σε μία ανάκαμψη 3,1% το δεύτερο
τρίμηνο.

* Ο κ. Holger Schmieding είναι οικο-
νομολόγος της Berenberg Bank.

Οι κίνδυνοι του τρίτου κύματος της πανδημίας στην Ευρωζώνη

Τώρα αρχίζουν
τα δύσκολα για
το χαλλούμι
Πολλές οι προκλήσεις
Η επόμενη ημέρα της κατοχύ-
ρωσης του χαλλουμιού δημιουρ-
γεί νέες προκλήσεις. Ταυτόχρο-
να, εγείρει σειρά ζητημάτων τα
οποία χρήζουν ιδιαίτερης προ-
σοχής προκειμένου να διασφα-
λιστεί ότι η κατοχύρωση θα ενι-
σχύσει την διεθνή παρουσία του
προϊόντος. Ο ανταγωνισμός από
παραλλαγές του προϊόντος, η
επάρκεια γάλακτος και οι διαδι-
κασίες ελέγχου. Δηλώσεις Φώτη
Παπαδήμα. Σελ. 5

Κλείνει το μάτι
σε συνεργασίες
η Skyexpress
Συνέντευξη Θ. Κροκίδα

Τα φτερά της εκτός ελληνικών
αεροδρομίων επέλεξε να ανοίξει
η Skyexpress και να συστηθεί
στην κυπριακή αγορά. Ο CEOκαι
πρόεδρος του ΔΣ της εταιρείας
Θεόδωρος Κροκίδας, σε συνέν-
τευξη στην «Κ», αναφέρεται στους
στόχους της εταιρείας, στις συ-
νεργασίες και τον ανταγωνισμό
και εξηγεί γιατί οι ψηλοί ναύλοι
αναμένεται να μειωθούν. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Αυξημένο ενδιαφέρον
για αγορά ξενοδοχείων
Εντονη κινητικότητα επικρατεί στην αγο-
ρά ξενοδοχείων. Η διόρθωση στις αποτι-
μήσεις που προκάλεσε η πανδημία σε
συνδυασμό με τις πωλήσεις «κόκκινων»
δανείων αναζωπύρωσε το επενδυτικό
ενδιαφέρον. Ηδη «τρέχουν» οι διαπραγ-
ματεύσεις για την πώληση πέντε μεγά-
λων ξενοδοχείων. Σελ. 12

ΠΑΚΕΤΟ ΜΠΑΪΝΤΕΝ

Πάνω από 
3 τρισ. δολάρια
για στήριξη
της οικονομίας

Σελ. 9

Σταδιακά να αρθούν τα μέτρα στήριξης
Συνέντευξη στην «Κ» της Anita Tuladhar, επικεφαλής της ομάδας του ΔΝΤ για την Κύπρο

Οσο μακρύτερηθα είναι η περίοδος
ανάκαμψης σε τομείς που αφορούν
τον τουρισμό, τόσο μεγαλύτερη
θα είναι και η πιθανότητα να πα-
ραμείνουν μόνιμες ουλές στην οι-
κονομία της Κύπρου, τονίζει σε
συνεντευξη στην «Κ» η επικεφαλής

της ομάδας του ΔΝΤ για την Κύπρο
Anita Tuladhar. Χαρακτηρίζει ση-
μαντικά τα προγράμματα στήριξης
της οικονομίας από το κράτος και
επισημαίνει ότι η άρση τους πρέ-
πει να γίνει σταδιακά. Δεδομένου
του κινδύνου για νέα ΜΕΔ, επι-

σημαίνει ότι θα ήταν συνετό να
διατηρηθούν τα κεφάλαια και να
χρησιμοποιηθούν ευέλικτα κε-
φαλαιακά αποθέματα για να δια-
σφαλιστεί ότι ο τραπεζικός τομέας
θα συνεχίσει να χρηματοδοτεί
την πραγματική οικονομία και να

διαθέτει αρκετούς πόρους για να
απορροφήσει τις απώλειες. Η κ.
Tuladhar επισημαίνει πως ένα
αποτελεσματικό πλαίσιο εκποι-
ήσεων είναι κρίσιμο για την αν-
τιμετώπιση στρατηγικών αθετή-
σεων και για την παροχή κινήτρων

στους δανειολήπτες να ξεκινή-
σουν διαπραγματεύσεις αναδιάρ-
θρωσης ή να επωφεληθούν από
εργαλεία αφερεγγυότητας. Ανα-
φέρεται ακόμα στο σχέδιο Εστία
και στις μεταρρυθμίσεις, που πρέ-
πει να γίνουν. Σελ. 3

Η αργή πρόοδος του εμβολιαστικού προγράμματος θα έχει μεγάλο κόστος για τη γερμανική οικονομία. Τα μεγάλα οικονομικά ινστιτούτα
αναθεωρούν τις εκτιμήσεις για τον φετινό ρυθμό ανάπτυξης από το 4% στο 3,1%, ενώ δυσαρεστημένοι εμφανίζονται και οι Γερμανοί πολίτες.
Στον αντίποδα, οι ΗΠΑ και η Κίνα αναμένουν φέτος αύξηση ΑΕΠ άνω του 5%. Σελ. 10

Κύπρος 0,32% 0,01%

Γερμανία -0,33% 0,06%

Γαλλία -0,07% 0,03%

Ιταλία 0,63% 0,05%

Ισπανία 0,31% 0,05%

Ιρλανδία 0,02% -0,04%

Ελλάδα 0,81% -0,04%

Ην. Βασίλειο 0,79% 0,07%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΤΟ ΠΡΩΤΟ ΤΡΙΜΗΝΟ 2021

Εκλεισαν συμφωνίες
ύψους 1,3 τρισ. δολ.
Εντυπωσιακή άνοδο κατέγραψαν τους
πρώτους μήνες του 2021 τα deals που
αφορούσαν συγχωνεύσεις και εξαγορές,
με το σύνολο της αξίας τους να φθάνει
παγκοσμίως το πρώτο τρίμηνο του 2021
το 1,3 τρισ. δολ. Πρόκειται για το υψηλό-
τερο ποσό που έχει καταγραφεί από το
1980. Σελ. 11

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ ΠΡΟΟΠΤΙΚΗ

Φθηνά δάνεια για
ελληνικές επιχειρήσεις
Το πολύ χαμηλό κόστος δανεισμού που
θα συνοδεύει τα δάνεια που θα δοθούν
στο πλαίσιο του Ταμείου Ανάκαμψης,
ύψους 12,7 δισ. ευρώ, με τη συνδρομή
των ελληνικών τραπεζών, εντείνει την
αναπτυξιακή προοπτική που δημιουργεί
στην ελληνική οικονομία η ευρωπαϊκή
χρηματοδότηση. Σελ. 8

«Κόλλησε» η γερμανική μηχανή

<<<<<<

Παράταση των περιο-
ρισμών έως τα μέσα
Απριλίου θα περιορί-
σει τον ρυθμό αύξη-
σης του ΑΕΠ κατά
0,5% σε ετήσια βάση. 



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Α Κυριακή 4 Απριλίου 2021
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Παραδοχές 
Πρέπει να μάθουμε από τα λάθη μας, σημεί-
ωσε ο Γάλλος υπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέ-
σεων και να κάνουμε από εδώ και εμπρός ό,τι
χρειαστεί για να παράγουμε τα εμβόλια δεύ-
τερης γενιάς σε επαρκείς ποσότητες. Σε αυ-
τήν την προσπάθεια θα πρέπει να δαπανη-
θούν δισεκατομμύρια ευρώ τους επόμενους
μήνες, κατέληξε για να συμπληρώσει ότι κα-
μιά χώρα δεν μπορεί να σηκώσει το βάρος
από μόνη της, καλώντας σε συντονισμένη
προσπάθεια την ενωμένη Ευρώπη. Αναφερό-
μενος στα κονδύλια που δεσμεύει η ΕΕ για την
έρευνα, τα χαρακτήρισε ανεπαρκή σε σχέση
με τα αντίστοιχα ποσά στις ΗΠΑ που είναι εκα-
τό φορές περισσότερα. Οι δηλώσεις έγιναν με
αφορμή την διαπίστωση, από γαλλικής πλευ-
ράς, ότι η Ευρώπη απέτυχε να επενδύσει έγ-
καιρα και με επάρκεια στο θέμα των εμβολίων
πρώτης γενιάς. 

••••
Αντιεμβολιαστές 
Όποια μέλη του ιατρικού και φαρμακευτικού
προσωπικού στην Ιταλία αρνηθούν να εμβο-
λιαστούν θα μεταφέρονται  σε άλλες υπηρε-
σίες ή θα τίθενται σε αναστολή χωρίς απολα-
βές για περίοδο μέχρι ενός έτους, αναλόγως
των συνθηκών. Η απόφαση λήφθηκε αφού η
χώρα βρίσκεται αντιμέτωπη με το αντιεμβο-
λιαστικό κίνημα, το οποίο βρίσκει υποστήριξη
/ καθοδήγηση μέσα από πολιτικές παρατάξεις
όπως είναι το κόμμα των πέντε αστέρων. Πάν-
τως, η αβεβαιότητα που προκλήθηκε από συγ-
κεκριμένα ιατρικά περιστατικά εμβολιασμέ-
νων έχει ενισχύσει τον τελευταίο καιρό εκεί-
νους που παρουσιάζονται επιφυλακτικοί να
κάνουν το εμβόλιο και οι οποίοι σήμερα υπο-
λογίζονται στο 48% του συνόλου, σύμφωνα
με τελευταία έρευνα κοινής γνώμης. Τα θέμα-
τα στην Ιταλία με τους αντιεμβολιαστές προ-
ϋπήρχαν της πανδημίας και είχαν επισημανθεί
το 2016 σε σχετική έρευνα. 

••••
Υστέρηση
Οι εμβολιασμοί είναι το μοναδικό όπλο που
έχουμε έναντι της πανδημίας, όμως, η πρό-
οδος που παρατηρείται στην Ευρώπη όσον
αφορά στις καλύψεις του πληθυσμού είναι
απογοητευτική, σημειώνει εκπρόσωπος του
ΠΟΥ και συμπληρώνει ότι τώρα είναι η ώρα να
αυξηθεί η παραγωγική δυνατότητα εντός Ευ-
ρώπης και να παρακαμφθούν οι γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες. Οι καθυστερήσεις στις πα-
ραδόσεις εμβολίων θα πρέπει να αντισταθμι-
στούν με περισσότερα lockdowns, σημειώνει
ο ΠΟΥ, ενώ δεν παρέλειψε να προειδοποιήσει

ότι οι εμβολιασμένοι δεν θα πρέπει να πέσουν
στην παγίδα της χαλάρωσης αναφορικά με τα
μέτρα προφύλαξης γιατί εκεί βρίσκονταιοι πε-
ρισσότεροι κίνδυνοι. Σύμφωνα με τα τελευ-
ταία στοιχεία, μόλις το 10% των ευρωπαίων
έχουν λάβει έστω και μια δόση του εμβολίου
ενώ το ποσοστό όσων έχουν κάνει και τις δύο
δόσεις είναι κοντά στο 2%. 

••••
Αποζημιώσεις 
Αποζημιώσεις από την πλοιοκτήτρια εταιρεία
που αγγίζουν το ένα δισεκατομμύριο ευρώ

ετοιμάζεται να διεκδικήσει η κρατική εται-
ρεία της Αιγύπτου που διαχειρίζεται τη διώ-
ρυγα του Σουέζ. Σύμφωνα με τον επικεφαλής
της εταιρείας, οι αποζημιώσεις ισούνται με
τις απώλειες εσόδων που έχουν προκληθεί
την περίοδο που η διώρυγα ήταν κλειστή και
γινόντουσαν προσπάθειες απεγκλωβισμού
του πλοίου«Ever Given». Αρμόδιες πηγές ανα-
φέρουν ότι παρόλο που η διέλευση των πλοί-
ων έχει αποκατασταθεί, οι επιπτώσεις στην
παγκόσμια εφοδιαστική αλυσίδα θα είναι εμ-
φανείς για πολύ καιρό ακόμα. Οι Αιγύπτιοι
αναμένουν να συμφωνηθούν οι αποζημιώ-
σεις άμεσα για να μην χρειαστεί να δεσμεύ-
σουν το πλοίο, το οποίο μετά τον απεγκλωβι-
σμό του βρίσκεται αγκυροβολημένο βόρεια
της διώρυγας και περνά από αυστηρό τεχνικό
έλεγχο. 

••••
Αβεβαιότητες 
Σημαντικές αβεβαιότητες «βλέπουν» οι ευ-
ρωπαϊκές εποπτικές αρχές και συνιστούν στις
αντίστοιχες εθνικές αρχές να προετοιμαστούν
κατάλληλα για να αντιμετωπίσουν προκλήσεις
στην προσπάθεια βραχυπρόθεσμης ανάκαμ-
ψης που θα επιχειρηθεί. Σε σχετικό κοινό δελ-
τίο Τύπου ανάλυσης κίνδυνων γίνεται αναφο-
ρά στο ενδεχόμενο επιδείνωσης της ποιότη-
τας των στοιχείων ενεργητικού, παράταση της
περιόδου χαμηλών επιτοκίων, ανάγκη για βιώ-
σιμες δανειοδοτήσεις από πλευράς τραπεζών,
διατήρηση συντηρητικής στάσης στη διανομή
μερισμάτων και δημιουργία αποθεμάτων ρευ-
στότητας για απορρόφηση κραδασμών. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του THOMAS L. FRIEDMAN / THE NEW YORK TIMES 

Το μεγάλο στοίχημα
για την Αμερική 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπεραξία χρεογράφου
Υπεραξία χρεογράφου
καλείται η θετική διαφο-
ρά η οποία προκύπτει από
τη σύγκριση της τρέχου-
σας τιμής ενός επενδυτι-
κού τίτλου (ομολόγου,
αξιογράφου, ομολογίας,

κ.ά.) που εκδίδεται από νομικό πρόσωπο
(κυβέρνηση, εταιρεία ή άλλο οργανισμό),
σε σχέση με την αξία απόκτησής του.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Mετά τις προεδρικές μας εκλογές
είχα γράψει ότι είχα αισθανθεί σαν
το Αγαλμα της Ελευθερίας να διέ-
σχιζε την 5η Λεωφόρο στη Νέα Υόρ-
κη, όταν ξαφνικά από το πουθενά
εμφανίζεται τρελός οδηγός με λε-
ωφορείο, παραβιάζοντας το κόκκινο.
Ευτυχώς, «το Αγαλμα της Ελευθερίας
κατόρθωσε εγκαίρως να βγει από
τον δρόμο και τώρα στέκεται στη
γωνία, η καρδιά της χτυπάει δυνατά,
αλλά είναι χαρούμενη, που γλίτωσε».
Αλλά γνωρίζει ότι ξέφυγε παρά τρίχα.
Το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα υπό τον
Ντόναλντ Τραμπ δεν πρέπει ποτέ
να του επιτραπεί να καταλάβει ξανά
τον Λευκό Οίκο. Γι’ αυτό, εάν θέ-
λουμε να διατηρήσουμε τη δημο-
κρατία μας, έχουμε ακόμη να δώ-
σουμε τον αγώνα της ζωής μας. Και
το κλειδί για να τον κερδίσουμε
είναι το να αποδειχθεί επιτυχής και
με διάρκεια η προεδρία του Τζο
Μπάιντεν και να αντικατασταθεί η
αντιδημοκρατική εκδοχή των Ρε-
πουμπλικανών επί Τραμπ από ένα
νέο, κεντροδεξιό Ρεπουμπλικανικό
Κόμμα με αρχές, έτοιμο να δοκιμάσει
τις δυνάμεις του για την Αμερική
του 21ου αιώνα. (Χρειαζόμαστε ένα
υγιές συντηρητικό κόμμα για να
ελέγξουμε μερικές από τις υπερβολές
των φιλελεύθερων Δημοκρατών,
όπως ο πολιτισμός της επαναδια-
πραγμάτευσης και ακύρωσης.) Τη
δυνατότητα μπορεί να την προσφέ-
ρει ο κ. Μπάιντεν, επιτρέποντας σε
όλους τους Αμερικανούς να αξιο-
ποιήσουν πλήρως τις δυνατότητές
τους. Αυτό θα γίνει μέσω της υλο-
ποίησης του προγράμματος ανα-
θέρμανσης της οικονομίας και μεί-
ωσης των ανισοτήτων ύψους 1,9
τρισεκατομμυρίου δολαρίων και
των έργων υποδομών και πράσινης
οικονομίας ύψους 3 τρισεκατομμυ-
ρίων δολαρίων. Η πρωτοβουλία
Μπάιντεν, για την οποία πανηγυ-
ρίζουν οι Δημοκρατικοί, διότι πε-
ριλαμβάνει υψηλότερα κονδύλια
από την αντίστοιχη επί Μπαράκ
Ομπάμα, θα κάνει τη διαφορά και
θα έχει βιωσιμότητα, εάν στηρίξει
τους φτωχούς, παροτρύνοντας, πα-
ράλληλα, και τον ιδιωτικό τομέα να
δημιουργήσει νέες εταιρείες και πε-
ρισσότερες καλές θέσεις εργασίας. 

Ας εξετάσουμε το πρόσφατο δη-
μοσίευμα της Τhe Wall Street Jo-
urnal: «Μετά ένα χρόνο περιοριστι-
κών μέτρων και διακοπής της οικο-
νομίας, καθώς και άλλων μεταβολών,
που έφερε ο ιός, τα ενοίκια για κα-
ταστήματα, διαμερίσματα και χώ-
ρους εργασίας στο Μανχάταν (Ν.
Υόρκη/πόλη) έφθασαν στα χαμη-
λότερα επίπεδά τους των τελευταίων
ετών. Αυτό φέρνει ήδη νέες επιχει-
ρήσεις στην πόλη και κατοίκους.
Το 2020 η πολιτεία της Νέας Υόρκης
συνολικά είχε τον υψηλότερο αριθμό
νέων επιχειρήσεων από το 2007».
Εάν όλα τα κάνουμε ορθώς, τότε το
πρόγραμμα αναθέρμανσης της οι-
κονομίας του Τζο Μπάιντεν θα τρο-
φοδοτήσει μια ήδη αναδιαρθρωμένη
οικονομία και θα την υπερφορτίσει.
Με τόσο πολύ φθηνό χρήμα διαθέ-
σιμο, τόσο φθηνή πρόσβαση σε
υπολογιστές υψηλής ισχύος, τόσο
πολλές νέες υπηρεσίες να ψηφιο-
ποιούνται και τόσο πολλά νέα προ-
βλήματα προς επίλυση, έχουμε όλα
τα συστατικά για μια έκρηξη και-
νοτομίας.

Οντως, εάν συμβεί, θα πρέπει να
ονομαστεί «άνθηση Μπάιντεν» (Bi-
den Boom). Συν τοις άλλοις, ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος πρέπει να μεγι-
στοποιήσει τις φιλοδοξίες του για
την πράσινη οικονομία και το ερ-
γαλείο είναι το κλίμα. Χρειαζόμαστε
από όλα και πολλά: αιολικά πάρκα,
φωτοβολταϊκές εγκαταστάσεις,
υδροηλεκτρικούς σταθμούς και πυ-
ρηνικούς, μπαταρίες και αποδοτικά
υλικά. Απαιτείται η δημιουργία όλων
των ειδών των συμπράξεων δημό-
σιου-ιδιωτικού τομέα για μείωση
ανθρακικού αποτυπώματος και αύ-
ξηση κερδών. 

«Η κυβέρνηση μπορεί να χρησι-
μοποιήσει την αγοραστική της δύ-
ναμη να ελαττώσει το κόστος στις
πράσινες τεχνολογίες, στη συνέχεια,
όταν αυτό γίνει, να δοθούν κίνητρα
στους ιδιώτες να τις καταστήσουν
ακόμα φθηνότερες, ενώ εκείνη θα
ορίζει βελτιωμένα πρότυπα απόδο-
σης κάθε χρόνο», όπως επισημαίνει,
τέλος ο Χαλ Χάρβεϊ, επικεφαλής της
ανεξάρτητης εταιρείας ερευνών και
πολιτικής στην ενέργεια, Εnergy
Innovation.

Προβληματισμός για την κατάσταση των επιχειρήσεων εκφράζουν διεθνείς αναλυτές καθώς,
αργά αλλά σταθερά, θα επιχειρηθεί η απόσυρση των σχεδίων κρατικής στήριξης. 

Η κλιματική αλλαγή θα δοκιμάσει την οικονομία
Η κλιματική αλλαγή έχει τη δυνατό-
τητα να διαταράξει σημαντικά τις
οικονομίες, τις επιχειρήσεις και τα
μέσα διαβίωσής μας τις επόμενες
δεκαετίες. Ωστόσο, οι κίνδυνοι που
σχετίζονται με αυτήν εξακολουθούν
να μην είναι επαρκώς κατανοητοί,
καθώς οι κλιματικές διαταραχές δια-
φέρουν από τις χρηματοπιστωτικές
διαταραχές που παρατηρήθηκαν
στη διάρκεια προηγούμενων κρίσε-
ων. Η κλιματική αλλαγή λαμβάνει
χώρα με αργό ρυθμό σε βάθος χρόνου
και αυτό προκαλεί σημαντική αβε-
βαιότητα για το πώς τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα θα εκδηλωθούν στο
μέλλον. Τόσο οι δημόσιοι όσο και
οι ιδιωτικοί φορείς έχουν να κάνουν
πολλά ακόμη για να μπορούν να εν-
τοπίζουν και να αξιολογούν αποτε-
λεσματικά τις ενδεχόμενες επιπτώ-
σεις αυτών των κινδύνων, δεδομένου
ότι τα παραδοσιακά εργαλεία δια-
χείρισής τους ενδέχεται να μην αρ-
κούν. Για αυτόν τον λόγο, η ΕΚΤ
σχεδίασε την πρώτη άσκηση προ-
σομοίωσης ακραίων καταστάσεων
(stress test) που αφορά την κλιματική
αλλαγή για το σύνολο της οικονομίας,
με σκοπό να βοηθήσει τόσο τις Αρχές
όσο και τα χρηματοπιστωτικά ιδρύ-
ματα να αξιολογήσουν τον αντίκτυπο
των κλιματικών κινδύνων στις επι-
χειρήσεις και τις τράπεζες τα επόμενα
30 χρόνια. 

Κατά κανόνα, οι κίνδυνοι που
συνδέονται με την κλιματική αλλαγή
διακρίνονται σε δύο ευρύτερες κα-
τηγορίες. Η πρώτη κατηγορία αφορά
τον φυσικό κίνδυνο, ο οποίος απορ-
ρέει από την αναμενόμενη αύξηση
της συχνότητας και του μεγέθους
των καταστροφών που προκαλούν-
ται από ακραία φυσικά φαινόμενα.
Οι επιχειρήσεις που βρίσκονται σε
εκτεθειμένες περιοχές κινδυνεύουν

από πλημμύρες, για παράδειγμα
κοντά σε ποτάμια ή σε ακτές, θα
μπορούσαν να υποστούν σημαν-
τικές ζημιές αν εκδηλωθεί κάποιο
κλιματικό φαινόμενο. Αυτές οι ζημιές
θα μπορούσαν να οδηγήσουν σε
διακοπή της διαδικασίας παραγωγής
βραχυπρόθεσμα και ενδεχομένως
σε πτώχευση της επιχείρησης πιο
μακροπρόθεσμα. Οι φυσικοί κίν-
δυνοι διαφέρουν μεταξύ χωρών και
περιφερειών. Η νότια Ευρώπη είναι
κατά μέσον όρο περισσότερο επιρ-
ρεπής σε υψηλές θερμοκρασίες και
πυρκαγιές, ενώ η κεντρική και βό-
ρεια Ευρώπη είναι περισσότερο
ευάλωτη σε πλημμύρες.

Η δεύτερη κατηγορία αφορά τον
κίνδυνο μετάβασης, στο πλαίσιο
του οποίου η καθυστερημένη ή
απότομη εφαρμογή κλιματικών πο-
λιτικών με σκοπό τη μείωση των
εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα
(CO2) θα μπορούσε να ασκήσει αρ-
νητική επίδραση σε ορισμένες βιο-
μηχανίες που εξαρτώνται περισ-
σότερο από την ενέργεια και τον
άνθρακα, όπως είναι οι εξορύξεις,
η τσιμεντοβιομηχανία ή η βιομη-
χανία χάλυβα. Οι υψηλότεροι φο-
ρολογικοί συντελεστές για τη χρήση
άνθρακα θα μπορούσαν, για παρά-
δειγμα, να αυξήσουν το κόστος πα-
ραγωγής και να μειώσουν την κερ-

δοφορία. Τόσο ο φυσικός κίνδυνος
όσο και ο κίνδυνος μετάβασης μπο-
ρούν να επηρεάσουν αρνητικά τη
χρηματοπιστωτική σταθερότητα
εάν τα τραπεζικά ή άλλα χρηματο-
πιστωτικά ιδρύματα είναι εκτεθει-
μένα σε δάνεια και περιουσιακά
στοιχεία επιχειρήσεων που αδυνα-
τούν να καλύψουν τις υποχρεώσεις
τους. Ενώ όμως συνηθίζεται να γί-
νεται διάκριση μεταξύ των δύο
ειδών κινδύνου, στην πραγματικό-

τητα αυτοί είναι αλληλένδετοι. Η
λήψη περισσότερων μέτρων κλι-
ματικής πολιτικής μπορεί να αυξήσει
τον αντίκτυπο των κινδύνων με-
τάβασης στο προσεχές μέλλον, θα
μειώσει όμως ταυτόχρονα τη συ-
χνότητα εμφάνισης φυσικών κιν-
δύνων στις μελλοντικές δεκαετίες.
Η προσομοίωση ακραίων καταστά-
σεων της ΕΚΤ για το κλίμα αποτυ-
πώνει και προσδιορίζει ποσοτικά
αυτήν τη δυνητική σχέση αντι-

στάθμισης, χρησιμοποιώντας ένα
χρονοδιάγραμμα 30 ετών ούτως
ώστε να ληφθεί υπόψη ο μακρο-
πρόθεσμος αντίκτυπος.

Η προσομοίωση της ΕΚΤ εξετάζει
την ανθεκτικότητα των επιχειρή-
σεων και των τραπεζών σε μία σειρά
σεναρίων για το κλίμα. Τα σενάρια
αυτά αναπαριστούν μελλοντικές
κλιματικές συνθήκες με εύλογο τρό-
πο, ενώ παράλληλα συνυπολογίζουν
την επίδραση που ασκούν στις επι-
χειρήσεις τα μέτρα για τον περιο-
ρισμό της έκτασης της κλιματικής
αλλαγής, όπως οι φόροι άνθρακα.
Τα σενάρια της ΕΚΤ βασίζονται στα
σενάρια που παρέχει το δίκτυο για
την ενσωμάτωση της οικολογικής
διάστασης στο χρηματοπιστωτικό
σύστημα (Network for Greening
the Financial System), αλλά έχουν
προσαρμοστεί ώστε να αποτυπώ-
νουν λεπτομερέστερα τη σχέση με-
ταξύ του κινδύνου μετάβασης και
του φυσικού κινδύνου. 

Το σενάριο συντεταγμένης με-
τάβασης εξετάζει την έγκαιρη και
αποτελεσματική εφαρμογή κλιμα-
τικών πολιτικών που περιορίζουν
επιτυχώς την αύξηση της θερμο-
κρασίας του πλανήτη. Το σενάριο
του «παγκόσμιου θερμοκηπίου»
εξετάζει τον αντίκτυπο που θα έχει
η μη εφαρμογή νέων κλιματικών
πολιτικών και συνδέεται με μια
πολύ σημαντική αύξηση του φυσι-
κού κινδύνου σε μεσοπρόθεσμο
και μακροπρόθεσμο ορίζοντα. Το
σενάριο άτακτης μετάβασης εξε-
τάζει τον αντίκτυπο μιας καθυστε-
ρημένης και απότομης εφαρμογής
κλιματικών πολιτικών.

Αυτά τα σενάρια, μαζί με ένα
μοναδικό σύνολο δεδομένων που
εντοπίζει και υπολογίζει την έκθεση
σε κίνδυνο μετάβασης και σε φυσικό

κίνδυνο για εκατομμύρια επιχειρή-
σεις παγκοσμίως, παρέχουν το υπό-
βαθρο για την ανάλυση του αντι-
κτύπου της κλιματικής αλλαγής
στις επιχειρήσεις και τις τράπεζες.

Σύμφωνα με τα προκαταρκτικά
αποτελέσματα, χωρίς περαιτέρω
κλιματικές πολιτικές, το κόστος που
προκύπτει για τις επιχειρήσεις από
ακραία φαινόμενα αυξάνεται ση-
μαντικά. Επίσης, τα αποτελέσματα
καταδεικνύουν σαφώς τα οφέλη της
έγκαιρης ανάληψης δράσης: το βρα-
χυπρόθεσμο κόστος της προσαρ-
μογής σε «πράσινες» πολιτικές είναι
σημαντικά χαμηλότερο από το δυ-
νητικά πολύ υψηλότερο κόστος που
προκύπτει από φυσικές καταστροφές
μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα.
Επομένως, η κλιματική αλλαγή απο-
τελεί σημαντική πηγή συστημικού
κινδύνου, ιδίως για τις τράπεζες των
οποίων τα χαρτοφυλάκια επικεν-
τρώνονται σε συγκεκριμένους οι-
κονομικούς τομείς και γεωγραφικές
περιοχές. Τα αποτελέσματα αυτά
υπογραμμίζουν την κρίσιμη και
επείγουσα ανάγκη μετάβασης σε
μια πιο «πράσινη» οικονομία, όχι
μόνο για την επίτευξη των στόχων
της Συμφωνίας του Παρισιού, αλλά
και για τον περιορισμό της μακρο-
πρόθεσμης διατάραξης των οικο-
νομιών, των επιχειρήσεων και των
μέσων διαβίωσής μας. 

* Ο κ. Λουίς ντε Γκίντος είναι αντιπρό-
εδρος της ΕΚΤ.

Το παρόν δημοσιεύθηκε επίσης ως άρ-
θρο γνώμης στις ακόλουθες εφημερί-
δες και περιοδικά: De Tijd (Βέλγιο),
Stockwatch.com.cy (Κύπρος), Kauppale-
hti (Φινλανδία), L’Agefi (Γαλλία), Börsen-
Zeitung (Γερμανία), Il Sole 24 Ore (Ιτα-
λία), El Economista (Ισπανία).

<<<<<<

Χωρίς περαιτέρω 
κλιματικές πολιτικές, 
το κόστος που προκύ-
πτει για τις επιχειρήσεις
από ακραία φαινόμενα
αυξάνεται σημαντικά.

Α Π Ο Ψ Η  Του ΛΟΥΊΣ ΝΤΕ ΓΚΊΝΤΟΣ*
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στο πλαίσιο της αποστολής του Διε-
θνούς Νομισματικού Ταμείου από
τις 8 έως τις 29 Μαρτίου 2021 για
τις πρόσφατες οικονομικές εξελίξεις
και τις προτεραιότητες πολιτικής
της Κύπρου, η επικεφαλής της ομά-
δας του ΔΝΤ για την Κύπρο Anita
Tuladhar, παραχώρησε συνέντευξη
στην «Κ». Η κ. Tuladhar υπογραμ-
μίζει στην «Κ» πως όσο μακρύτερη
θα είναι η περίοδος ανάκαμψης σε
τομείς που αφορούν τον τουρισμό,
τόσο μεγαλύτερη θα είναι και η πι-
θανότητα να παραμείνουν μόνιμες
ουλές στην οικονομία της Κύπρου.
Την ίδια ώρα, σημειώνει τη σημαν-
τικότητα των προγραμμάτων στή-
ριξης της οικονομίας από το κρά-
τος.

Όσον αφορά στα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια, η επικεφαλής της
ομάδας του ΔΝΤ στην Κύπρο ανα-
φέρει πως, δεδομένου του κινδύνου
των νέων ΜΕΔ, θα ήταν συνετό να
διατηρηθούν τα κεφάλαια και να
χρησιμοποιηθούν ευέλικτα κεφα-
λαιακά αποθέματα για να διασφα-
λιστεί ότι ο τραπεζικός τομέας θα
συνεχίσει να χρηματοδοτεί την
πραγματική οικονομία και να δια-
θέτει αρκετούς πόρους για να απορ-
ροφήσει τις απώλειες

Τέλος, η κ. Tuladhar υπογραμ-

μίζει πως ένααποτελεσματικό πλαί-
σιο εκποιήσεων είναι κρίσιμο για
την αντιμετώπιση στρατηγικών
αθετήσεων και για την παροχή κι-
νήτρων στους δανειολήπτες να ξε-
κινήσουν διαπραγματεύσεις ανα-
διάρθρωσης ή να επωφεληθούν
από εργαλεία αφερεγγυότητας.
- Ως Ταμείο αναφέρετε πως η
κρατική οικονομική στήριξη εί-
ναι απαραίτητη και δεν πρέπει
να φύγει απότομα ή νωρίς. Με
βάση τις οικονομικές δυνατό-
τητες της Κύπρου όπως την
αξιολογήσατε, για πόσο καιρό
μπορεί να έχει ένα καλό πρό-
γραμμα οικονομικής βοηθείας
για επιχειρήσεις και εργαζόμε-
νους;

- Οι οικονομικές προοπτικές πα-
ραμένουν εξαιρετικά αβέβαιες και
θα εξαρτηθούν από το ρυθμό διά-
θεσης εμβολίων και από τα νέα κύ-
ματα μολύνσεων. Κατά συνέπεια,
η απόσυρση των μέτρων στήριξης
θα πρέπει να είναι σταδιακή και να
εξαρτάται από τη διάρκεια της ανά-
καμψης. Η οικονομική ευπάθεια
της πανδημικής κρίσης του COVID
- 19 είναι πολύ υψηλή, δεδομένου
πως σχεδόν το ένα τρίτο του εργα-
τικού δυναμικού είναι συγκεντρω-

μένο σε τομείς που αφορούν τον
τουρισμό (καταλύματα, υπηρεσίες
εστίασης, μεταφορές, εμπόριο).
Όσο μεγαλύτερη είναι η περίοδος
ανάκαμψης σε αυτούς τους τομείς,
τόσο μεγαλύτερη είναι η πιθανότητα
μόνιμων ουλών στην οικονομία.

Επί του παρόντος, η κρατική χρη-
ματοδότηση – στήριξη παραμένει
άφθονη και αντισταθμίζονται οι
κίνδυνοι των ευρύτερων πτωχεύ-
σεων και μόνιμων ουλών στην οι-
κονομία εάν η υποστήριξη αποσυ-
ρόταν πολύ νωρίς. Οι προτεραιότη-

τες της πολιτικής θα εξαρτηθούν
έτσι καθοριστικά από την εξέλιξη
της πανδημίας και της διάθεσης
των εμβολίων. Μόλις τελειώσει η
οξεία φάση της πανδημίας και η οι-
κονομική στήριξη μπορεί να μειωθεί,
θα εξακολουθεί να είναι σημαντικό

για την κυβέρνηση να δαπανήσει
για προγράμματαόπως η κατάρτιση
των εργαζομένων, ώστε να επιτρέ-
ψει στα άτομα να βρουν εργασία
σε νέους τομείς της οικονομίας.
- Στην έκθεσή σας δηλώνετε ότι
αναμένατε μικρότερη πτώση
των εισροών άμεσων ξένων
επενδύσεων λόγω του τερμα-
τισμού του Κυπριακού Επενδυ-
τικού Προγράμματος. Με βάση
τη δομή της κυπριακής οικονο-
μίας, από πού βλέπετε τις ξένες
άμεσες επενδύσεις να προέρ-
χονται για να καλύψουν αυτό
το κενό;

- Η αναπτυξιακή επίδοση της
Κύπρου τα τελευταία χρόνια ήταν
ισχυρή. Ενώ η ανάπτυξη στους το-
μείς των κατασκευών και των ακι-
νήτων τροφοδοτούμενη από τις
εισροές άμεσων ξένων επενδύσεων
υπήρξε βασικός μοχλός, η Κύπρος
έχει επίσης δει ραγδαία ανάπτυξη
και σε άλλους τομείς υπηρεσιών,
όπως οι επαγγελματικές και διοι-
κητικές υπηρεσίες, σε τομείς εκ-
παίδευσης και πληροφορίας και τε-
χνολογίας επικοινωνιών. Αναμέ-
νουμε ότι αυτοί και άλλοι βασικοί
τομείς όπως ο τουρισμός, η ναυτιλία,
οι υποδομές και η ενέργεια θα συ-
νεχίσουν να προσελκύουν άμεσες
ξένες επενδύσεις. Η Κύπρος έχει
διατηρήσει την ανταγωνιστικότητα
του κόστους της, ωστόσο, κλειδί
για την προσέλκυση των άμεσων
ξένων επενδύσεων είναι η πρόσβα-
ση στη χρηματοδότηση, η μείωση
των χρονοβόρων δικαστικών δια-
δικασιών, οι μειώσεις στις ελλείψεις
στις δημόσιες υπηρεσίες, και οι
αναντιστοιχίες δεξιοτήτων.

Όχι ακόμα μερίσματα
- Δεδομένου ότι έχουν μπει πολ-
λά χρήματα από επενδυτές στις
κυπριακές τράπεζες και έχουν
αρκετά χρόνια να δοθούν με-
ρίσματα (dividents), βάσει ποι-
ών δεικτών εκτιμάτε πως θα
ξεκινήσουν ξανά να δίδονται
μερίσματα; Για παράδειγμα, θέ-
λετε να δείτε συγκεκριμένο πο-
σοστό ΜΕΔ? Θέλετε συγκεκρι-
μένο ποσοστό κεφαλαίων; Τι
ακριβώς;

- Η κερδοφορία των τραπεζών
στην Κύπρο είναι ήδη υπό πίεση
λόγω της ανάγκης αντιμετώπισης
της κληρονομιάς των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. Επιπλέον, η
υψηλή εξάρτηση από τα έσοδα από
τόκους σε ένα περιβάλλον χαμηλών
επιτοκίων και το υψηλό κόστος λει-
τουργίας τους, επίσης επιβαρύνουν
τα κέρδη. Η αντιμετώπιση αυτών
των προκλήσεων θα είναι το κλειδί
για τη βελτίωση της κερδοφορίας
των τραπεζών και της διανομής με-
ρισμάτων. Επί του παρόντος, δε-
δομένου του κινδύνου των νέων
ΜΕΔ, θα ήταν συνετό να διατηρη-
θούν τα κεφάλαια και να χρησιμο-
ποιηθούν ευέλικτα τα κεφαλαιακά
αποθέματα για να διασφαλιστεί ότι
ο τραπεζικός τομέας θα συνεχίσει
να χρηματοδοτεί την πραγματική
οικονομία και να διαθέτει αρκετούς
πόρους για να απορροφήσει όποιες
ζημιές προκύψουν. Ως εκ τούτου,

θεωρούμε σκόπιμο οι τράπεζες να
περιορίζουν τις διανομές μερισμά-
των έως ότου οι αβεβαιότητες από
την πανδημία COVID-19 εξαφανι-
στούν επαρκώς. Αυτό είναι επίσης
σύμφωνο με τις οδηγίες που παρέ-
χονται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα (ΕΚΤ) και την Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ).
- Από όσα είδατε στην Κύπρο
κατά την τελευταία σας αξιο-
λόγηση, έχουμε την ικανότητα
και τις δεξιότητες να επιτύχουμε
καλύτερη επίβλεψη των εται-
ρειών λήψεως πιστώσεων (Cre-
dit Acquiring Companies - CAC)
που λειτουργούν στο νησί; Μπο-
ρεί να γίνει εγχώρια, ή πρέπει
να έρθει δυναμικό εκτός Κύπρου
για να επιτευχθεί καλύτερη επί-
βλεψη;

- Η εποπτεία των εταιρειών λή-
ψεως πιστώσεων (CAC) θα πρέπει
να συνεχίσει να ενισχύεται, δεδο-
μένου ότι κατέχουν σχεδόν τα δύο
τρίτα των εθνικών μη εξυπηρετού-
μενων δανείων. Έχει σημειωθεί
πρόοδος στον τομέα της εποπτείας
των CAC σε διάφορα σημεία, όπως
η συλλογή στοιχείων για παράδειγ-
μα. Υπενθυμίζουμε πως για τις εται-
ρείες CAC ζητήθηκε να υιοθετηθούν

ευρωπαϊκές κατευθυντήριες γραμ-
μές για τα μη εξυπηρετούμενα.
Έχουν εκδοθεί οδηγίες για την ενί-
σχυση του πλαισίου έγκρισης και
εποπτείας της ΚΤΚ σχετικά με τις
εταιρείες CAC, ιδίως για τα πλαίσια
διακυβέρνησής τους και έχουν διε-
ξαχθεί επιτόπιες επιθεωρήσεις.

Όσον αφορά δε για την κρατική
εταιρεία διαχείρισης δανείων(AMC),
θα πρέπει να ενισχυθεί η χρηστή
εταιρική διακυβέρνηση, οι επιχει-
ρησιακές ρυθμίσεις και η διαφάνεια.
Στο παρελθόν, το Ταμείο συμβού-
λευσε ότι για να αποφευχθεί η συσ-
σώρευση αυτών των αναξιοπα-
θούντων περιουσιακών στοιχείων
και να μεγιστοποιηθεί η απόδοση
της εταιρείας, η οικονομική οντό-
τητα θα πρέπει να έχει σαφή εντολή
συνοδευόμενη από επιχειρησιακούς
στόχους, ένα εποπτικό συμβούλιο
που να αποτελείται στην πλειοψη-
φία του από ανεξάρτητα μέλη που
ενεργούν προς το συμφέρον της
εταιρείας και να διοικείται από εξει-
δικευμένο προσωπικό όπου η απο-
ζημίωση να βασίζεται στην από-
δοση. Η επιχειρησιακήανεξαρτησία
θα πρέπει να εξισορροπείται με τη
δημόσια λογοδοσία και να γίνονται
πολλές αναφορές (reports).

Συστάσεις του ΔΝΤ για την οικονομία 
Συνέντευξη στην «Κ» της Anita Tuladhar, επικεφαλής της ομάδας του Ταμείου για την Κύπρο

- Κάνατε αναφοράστην έκθεση
της Κύπρου για τη λειτουργία
του ΕΣΤΙΑ, για δάνεια που δεν
μπορούν να ενταχθούν σε αυτό
και δάνεια που χρειάζονταιάλλο
σχέδιο στήριξης. Ποια είναι τα
χαρακτηριστικά των δανείων
που πρέπει να συμπεριληφθούν
στην κατηγορία άλλου σχεδίου
στήριξης, προκειμένου να απο-
φευχθεί και ο ηθικός κίνδυνος
(moral hazard); Έχετε κατά νου
κατηγορίες δανείων, όπως ποσό,
είδος κ.λπ.;

- Ένα από τα πλάνα για αντιμε-
τώπιση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων είναι το σχέδιο της κρατικής
επιχορήγησης (Εστία), το οποίο στο-
χεύει στην αναδιάρθρωσηκαι στην
αποπληρωμή των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων που εξασφαλίζονται
από πρώτες κατοικίες. Ωστόσο, οι
αιτήσεις που κατατέθηκαν αντι-
προσωπεύουν ένα πολύ μικρό πο-

σοστό των δυνητικά επιλέξιμωνπο-
σών, ενώ άλλες που κατατέθηκαν
παραμένουν ελλιπείς και άλλες πε-
ριμένουν ακόμα να αξιολογηθούν.
Οι αρχές ανάφεραν πως υπάρχει
αριθμός μη βιώσιμων οικονομικά
δανειοληπτών του Σχεδίου Εστία,
αλλά και η ύπαρξη στρατηγικών κα-
κοπληρωτών ως δύο λόγους για το
χαμηλό ποσοστό απορρόφησης του
Σχεδίου.

Ένα νέο πρόγραμμα - πιθανώς
ένα ενοίκιο αντί δόσης εξόφλησης
δανείου - θα προσφερθεί σε ευάλω-
τους αιτούντες που δεν πληρούν
τις προϋποθέσεις για να μπουν στο
Εστία. Κατά την άποψή μας, μια τέ-
τοια κίνησηγια τη στήριξη των ευά-
λωτων αιτούντων θα μπορούσε να
εξεταστεί, υπό την προϋπόθεση ότι
θα είναι για συγκεκριμένη χρονική
περίοδο, ότι θα υπάρχουν κριτήρια
επιλεξιμότητάςτους και ότι θα υπάρ-
χει πλήρης διαφάνεια αναφορικά

με το δημοσιονομικό κόστος που
θα προκύψει. 

Πολύ σημαντικό δε, να υπάρχει
η δυνατότητα να εντοπιστούν αλλά
και να χειριστούν καταλλήλως οι
μη συνεργάσιμοιδανειολήπτες έτσι
ώστε να μην είναι εντός του νέου
Σχεδίου. Το να δαπανηθούν φορο-
λογικοί πόροι για να καλύψουν δα-
νειολήπτες που δεν θα έπρεπε να
μπουν εντός ενός τέτοιου Σχεδίου

θα ήταν άδικο και θα ήταν ένα «πά-
τημα» για να δημιουργηθεί κουλ-
τούρα αθέτησης.
- Όπως είναι σήμερα το πλαίσιο
των εκποιήσεων στην Κύπρο,
«σηκώνει»οποιεσδήποτε χαλα-
ρώσεις; Και αν ναι, προς ποια
κατεύθυνσηγια να ικανοποιηθεί
και το Κοινοβούλιο της Κύπρου
που τις αναζητά; Υπάρχουν πε-
ριθώρια;

- Η πρόοδος με την επιβολή αξιώ-
σεων και την ανάκτηση εξασφαλί-
σεων ήταν άνιση στην Κύπρο. Στο
παρελθόν, η αντιμετώπιση των μη
εξυπηρετούμενων δανείων ήταν
δύσκολη, δεδομένης της μεγάλης
χρονικής περιόδου που χρειάζονταν
οι εκποιήσεις. Ωστόσο, μετά τις
τροποποιήσεις του 2018 στο νομο-
θετικό πλαίσιο των εκποιήσεων αυ-
ξήθηκε ο αριθμός των περιπτώσεων
εκποιήσεων και δημοπρασιών. Το
σημαντικότερο είναι ότι η «απειλή»

για εκποιήσεις βελτιστοποίησε την
διαδικασία αντιμετώπισης των ΜΕΔ,
προχωρώντας σε αποπληρωμή τους
με μετρητά και με διμερείς ανα-
διαρθρώσεις. Αυτές οι μεταρρυθ-
μίσεις επέτρεψαν επίσης στις τρά-
πεζες να πωλούν χαρτοφυλάκια
ΜΕΔ σε εταιρείες που λαμβάνουν
πιστώσεις (CAC), συμβάλλοντας
στην ενίσχυση του ισολογισμού
των τραπεζών. Οι τροποποιήσεις
της νομοθεσίας για τις εκποιήσεις
το 2019, η οποία τέθηκε σε ισχύ το
2020, ακολουθώντας την απόφαση
του Ανωτάτου Δικαστηρίου, ενώ
περιορίζονται σε μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια με την κύρια κατοικία
ως εγγύηση, έφεραν αβεβαιότητα
στη διαδικασία των εκποιήσεων.
Η προτεραιότητα τώρα θα πρέπει
να είναι να επαναρχίσουν οι κατα-
σχέσεις και γρήγορα να αποκατα-
σταθούν όποιες αβεβαιότητες υπάρ-
χουν. Επιπλέον, για να διευκολυνθεί

η έγκαιρη αναδιάρθρωση, πρέπει
να αντιμετωπιστούν εμπόδια στη
χρήση εργαλείων αφερεγγυότητας,
όπως η διαδικασία εξέτασης.

Ένα αποτελεσματικό πλαίσιο
εκποιήσεων είναι κρίσιμο για την
αντιμετώπιση στρατηγικών αθετή-
σεων και για την παροχή κινήτρων
στους δανειολήπτες να ξεκινήσουν
διαπραγματεύσεις αναδιάρθρωσης
ή να επωφεληθούν από εργαλεία
αφερεγγυότητας. Οι τρέχουσες προ-
τάσεις που συζητούνται στο Κοι-
νοβούλιο κινδυνεύουν να μειώσουν
την απειλή κατάσχεσης και να δη-
μιουργήσουν αβεβαιότητες με την
αποδυνάμωση των προοπτικών για
ανάκτηση εξασφαλίσεων που απαι-
τούν πρόσθετες προβλέψεις και αυ-
ξήσεις κεφαλαίου για τις τράπεζες
. Η αναστροφή των μεταρρυθμίσεων
με την αποδυνάμωση του πλαισίου
αποτελεί κίνδυνο για τη χρηματο-
οικονομική σταθερότητα.

Προσοχή στην κουλτούρα αθέτησης και το πλαίσιο εκποιήσεων
<<<<<<

Η αναστροφή των με-
ταρρυθμίσεων με την
αποδυνάμωση του πλαι-
σίου των εκποιήσεων
αποτελεί κίνδυνο για τη
χρηματοοικονομική
σταθερότητα.

Ένα νέο πρόγραμμα - πιθανώς ένα ενοίκιο αντί δόσης εξόφλησης δανείου - θα προσφερθεί σε ευάλωτους αιτούντες
που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για να μπουν στο Εστία.

- Όταν τελειώσει ο Covid-19 θα αφήσει
πίσω κατάλοιπα που θα επηρεάσουν
τον τουρισμό. Ποιες προσαρμογές
είναι απαραίτητες να γίνουν στο κυ-
πριακό τουριστικό προϊόν ούτως
ώστε να είναι συμβατό με αυτά που
η μετά Covid-19 εποχή θα αφήσει;
Θα είναι αρκετό το κυπριακό τουρι-
στικό μοντέλο του 2019 να εφαρμο-
στεί το 2021 και εντεύθεν;
- Η κυπριακή οικονομία εξαρτάται
σε μεγάλο βαθμό από τον τουρι-
σμό, καθιστώντας την πιο ευάλω-
τη στον αντίκτυπο του πανδημικού
σοκ. Κοιτώντας μπροστά, η Κύ-
προς έχει σχετικά καλούς ναύ-
λους  όσον αφορά τις προοπτικές
ανάκαμψης, δεδομένης της του-
ριστικής δομής, των δεικτών του
τομέα της υγείας και της ανάκαμ-

ψης στις κύριες χώρες προέλευ-
σης. Χαμηλότερη εξάρτηση από
επαγγελματικά ταξίδια, η καλύτε-
ρη πρόοδος στον εμβολιασμό στις
χώρες προέλευσης και οι σχετικά
καλές συνθήκες υγείας της Κύ-
πρου θα βοηθούσαν να προσελ-
κύσουν τουρίστες μόλις αρθούν οι
ταξιδιωτικοί περιορισμοί. Ο τουρι-
στικός τομέας στην Κύπρο είναι
ανταγωνιστικός σε σύγκριση με
άλλα κράτη μέλη της Ευρωζώνης.
Σημειώθηκε πρόοδος στη διαφο-
ροποίηση των αγορών προέλευ-
σης του τουρισμού, αν και το μερί-
διο των τριών κορυφαίων αγορών
του παραμένει πολύ υψηλό, καθι-
στώντας το ευάλωτο στις εξελί-
ξεις σε αυτές τις χώρες. Οι βελ-
τιώσεις θα πρέπει να επικεντρω-

θούν στην περιβαλλοντική αειφο-
ρία και στο άνοιγμα σε διαφορετι-
κούς τύπους αγοράς, όπως πολιτι-
στικοί πόροι. Θεωρούμε ότι η συ-
νέχιση των στοχευμένων μέτρων
στήριξης στον τομέα του τουρι-
σμού είναι δικαιολογημένη βρα-
χυπρόθεσμα δεδομένης της συ-
στημικής σημασίας για την οικονο-
μία. Η πιο μακροπρόθεσμη πρό-
κληση πολιτικής είναι να κατευ-
θυνθεί ο τομέας προς το βιώσιμο
τουρισμό, ο οποίος επικεντρώνε-
ται στον περιφερειακό πιο ποικι-
λόμορφο, «high-end» τουρισμό
και βασίζεται πιο έντονα στην πε-
ριβαλλοντική βιωσιμότητα, την
ποιότητα των υπηρεσιών και την
ανταγωνιστικότητα που δεν βασί-
ζεται σε τιμές.

Περιβαλλοντική βιωσιμότητα και ποιότητα υπηρεσιών

<<<<<<

Όσο μακρύτερη θα είναι
η περίοδος ανάκαμψης
του τουρισμού, τόσο με-
γαλύτερη και η πιθανό-
τητα μόνιμων ουλών
στην οικονομία.

<<<<<<

Η εποπτεία των εταιρει-
ών λήψεως πιστώσεων
(CAC) θα πρέπει να συ-
νεχίσει να ενισχύεται,
δεδομένου ότι κατέ-
χουν σχεδόν τα δύο 
τρίτα των εθνικών 
μη εξυπηρετούμενων
δανείων.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Εν μέσω μιας περιόδου κατά την
οποία ο τομέας των ταξιδίων δο-
κιμάζεται, η Skyexpress επέλεξε
να ανοίξει τα φτερά της εκτός ελ-
ληνικών αεροδρομίων και να συ-
στηθεί στην κυπριακή αγορά. Στην
πρώτη του συνέντευξη μετά την
ένταξη της Skyexpress στους κυ-
πριακούς αιθέρες τον Φεβρουάριο,
ο CEO και πρόεδρος του ΔΣ της
εταιρείας Θεόδωρος Κροκίδας, μιλά
στην «Κ» και περιγράφει τον στόχο
να γίνει η εταιρεία μια σταθερή
πρώτη επιλογή για τους Κύπριους
ταξιδιώτες. «Οι συνέργειες είναι
κομβικής σημασίας για την επιτυχία
κάθε μεγάλης επενδυτικής κίνη-
σης», επισημαίνει, δίνοντας έτσι
και το στίγμα για τις επόμενες κι-
νήσεις της εταιρείας στην Κύπρο.
Υπογραμμίζει επίσης ότι η παρου-

σία τους στο νησί ενισχύει τον αν-
ταγωνισμό προς όφελος του κατα-
ναλωτή και εξηγεί γιατί οι ψηλοί
ναύλοι αναμένεται να μειωθούν.
-Πρόσφατα συστηθήκατε και
στην κυπριακή αγορά. Τι σας
ώθησε σε αυτό το άνοιγμαειδικά
εν μέσω πανδημίας;

-Η SKYexpress είχε από την αρ-
χή ένα διπλό στόχο: τη διασύνδεση
των ελληνικών αεροδρομίων και
τον επαναπροσδιορισμό του τοπίου
των αερομεταφορών στην Ελλάδα.
Έχοντας κατακτήσει αυτούς τους
στόχους, μέσα από από την αύξηση
των ψηφιακών υπηρεσιών, στην
βελτίωση της εμπειρίας του ταξι-
δίου και στην ενίσχυση της δια-
συνδεσιμότητας των ελληνικών
αεροδρομίων, το επόμενο βήμα
ήταν ο σχεδιασμός για την είσοδό
μας στις διεθνείς αγορές. Αυτό, και
μάλιστα μεσούσης της μεγαλύτερης
κρίσης στις παγκόσμιες αερομε-
ταφορές, το πετύχαμε την προ-
ηγούμενη χρονιά εγκαινιάζοντας
τη συνεργασία μας με τον παγκό-
σμιο κολοσσό της Airbus και την

απόκτηση έξι ολοκαίνουργιων Air-
busA320neo, ύψους 450 εκατ. ευρώ.
Είχαμε, λοιπόν, αποφασίσει ότι εί-
μαστε έτοιμοι για το πέρασμα σε
μία νέα εποχή, με σημείο αιχμής
τις διεθνείς αγορές. Από εκεί και
πέρα, η επιλογή της Κύπρου για
την αφετηρία της διεθνούς μας
παρουσίας, φάνταζε μονόδρομος
για μια ελληνική εταιρεία που ξέρει
να «διαβάζει» την αγορά και θέλει
να συνεισφέρει στο μήνυμα της
ανάκαμψης και της εξωστρέφειας
της ελληνικής και κυπριακής αγο-
ράς. 
-Ποιο είναι το μεγαλύτερο στοί-
χημα για την κυπριακή αγορά
και ποιο μερίδιο αγοράς διεκ-
δικείτε;

-Στην SKYexpress έχουμε μάθει
να κάνουμε μετρημένες κινήσεις.
Αυτό σημαίνει ότι κινούμαστε με
μακρόπνοο σχεδιασμό, ακριβώς
για να μπορούμε να απορροφούμε
καλύτερα τυχόν κραδασμούς. Αυτό
έγινε και τη διετία ’20-΄21. Είναι
χαρακτηριστικό για παράδειγμα,
πως τα νέα μας Airbus έχουν απο-
κτηθεί με ίδια κεφάλαια, χωρίς δυ-
σβάσταχτα χρηματοπιστωτικά
ανοίγματα. Με την ίδια φιλοσοφία,
η παρουσία μας στην Κύπρο έχει
στρατηγικά χαρακτηριστικά. Αυτό
σημαίνει ότι θέλουμε να γίνουμε
μια σταθερή, πρώτη επιλογή για
τους εγχώριους και ξένους επισκέ-
πτες της Μεγαλονήσου και να ενι-
σχύσουμε το αποτύπωμά μας στην
τοπική οικονομία. Το επόμενο διά-
στημα, θα δείτε συγκεκριμένες κι-
νήσεις από εμάς προς αυτή την
κατεύθυνση. Οι συνέργειες είναι
κομβικής σημασίας για την επιτυχία
κάθε μεγάλης επενδυτικής κίνησης.
Αυτή είναι άλλωστε και η φιλοσοφία
της SKYexpress και του Ομίλου IO-
GRστον οποίο ανήκουμε. 
-Το δρομολόγιο Λάρνακα- Αθήνα
πρόκειται για ένα δρομολόγιο
με ιδιαίτερα ψηλό κόστος λόγω
της διαχρονικής ζήτησης. Εσείς
θα ρίξετε τις τιμές;

-Πράγματι, αυτό που περιγρά-
φετε ισχύει σε μεγάλο βαθμό. Αλλά
αυτό δεν είναι η SKYexpress. Εμείς
εστιάζουμε στο συνδυασμό υψηλής
ποιότητας υπηρεσιών σε όλα τα
στάδια του ταξιδιού με τιμολογιακή
ευελιξία καθ’ όλη τη χρονιά. Συ-
νυπολογίστε, επίσης, πως το τοπίο
πλέον στους κυπριακούς αιθέρες
έχει αλλάξει. Η είσοδος της SKYex-
press στην κυπριακή αγορά, με τα
ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα
που έχει, συνεπάγεται αυτόματα

άνοδο του ανταγωνισμού προς
όφελος του καταναλωτή. Οι όροι
στην εξίσωση που κρατούσαν ψηλά
τους ναύλους στην κυπριακή αγο-
ρά, έχοντας επίπτωση στο τουρι-
στικό προϊόν της χώρας, έχουν
πλέον αλλάξει.   
-Σε ποιο προφίλ ταξιδιώτη απευ-
θύνεται η εταιρεία σας;

-Απευθυνόμαστε σε όλο το επι-
βατικό κοινό, αυτό είναι ξεκάθαρο.
Για όποιον λόγο κι αν ταξιδεύει κα-
νείς, με οποιαδήποτε ιδιότητα και
σύνθεση - επαγγελματίας, μεμο-
νωμένος ταξιδιώτης ή οικογένεια-
και με οποιαδήποτε συχνότητα,
έχουμε την πρόταση που αρμόζει
στις απαιτήσεις του. Στην SKYex-
press έχουμε μία πρόταση για τον
καθένα με προσωποποιημένες υπη-
ρεσίες, συμφέρουσες τιμές και
ασφάλεια. 

Τι σχεδιάζει για την Κύπρο η Skyexpress
Δηλώσεις στην «Κ» του επικεφαλής της εταιρείας Θεόδωρου Κροκίδα - Οι συνεργασίες, ο ανταγωνισμός και τα ναύλα

-Ο κόσμος προχωρά σε κρατή-
σεις αυτή την περίοδο; Ποιος
ο δικός σας προγραμματισμός;

-Η πρόοδος του εμβολιαστικού
προγράμματος διεθνώς, αλλά κυρίως
στην Ευρώπη, θα δώσει τον τόνο
για την ανάκαμψη του τουρισμού.
Είναι σίγουρο, ότι μέχρι τώρα η
επάνοδος αυτή δεν έχει γίνει με
τους ρυθμούς που επιθυμεί και η
αγορά και η κοινωνία και τα ίδια
τα κράτη για να είμαστε ειλικρινείς.
Από εκεί και πέρα, εμείς έχουμε
ήδη συμπεριλάβει στον προγραμ-
ματισμό μας έως τρεις καθημερινές,

απευθείας πτήσεις από Λάρνακα
προς Αθήνα και είμαστε έτοιμοι να
ανταποκριθούμε στη ζήτηση που
θα υπάρξει, ακριβώς όταν υπάρξει.  
-Σε ποιους προορισμούς πετά
αυτή την στιγμή η εταιρεία
σας;Ποια τα πλάνα σας για προ-
ορισμούς και συνεργασίες εντός
του 2021;

-Έχουμε πετύχει να έχουμε αυ-
τή τη στιγμή τη μεγαλύτερη κά-
λυψη στα αεροδρόμια της Ελλάδας.
Τα φτερά της SKYexpress πετούν
σε 34 εγχώριους προορισμούς και
σύντομα σε 5 διεθνείς, αφού ήδη

έχουν ξεκινήσει οι πτήσεις προς
Λάρνακα, ακολουθούν οι Βρυξέλλες
και άλλοι. Μαζί με την ευρεία γε-
ωγραφική κάλυψη, πολύ σημαν-
τική είναι και η σύνδεση των προ-
ορισμών. Ένας επιβάτης που επι-
λέγει να ταξιδέψει μαζί μας, μπορεί
εύκολα να διασυνδεθεί με τη Θεσ-
σαλονίκη, την Κρήτη, τη Ρόδο, τη
Μύκονο, τις Βρυξέλλες. Αυτό ση-
μαίνει ότι με τους νέους προορι-
σμούς και με το νέο, ιδιόκτητο και
πράσινο στόλο μας έχουμε υπερ-
διπλασιάσει το μέγεθος που επι-
χειρούσαμε το 2019. Και είναι ση-

μαντικό, ότι αυτή η νέα εποχή της
SKYexpress με τις συνολικά 4 εκ.
διαθέσιμες θέσεις για όλο μας το
πτητικό έργο, συνεπάγεται μεγα-
λύτερο ανταγωνισμό προς όφελος
των ίδιων των επιβατών. Αυτό το
επιδιώκουμε. Γιατί είμαστε από
τις εταιρείες, που προσπάθησαν
πολύ να αρθούν οι μονοπωλιακές
συνθήκες και να δοθούν κίνητρα
στους ταξιδιώτες να κάνουν πε-
ρισσότερα ταξίδια, ανάλογα με τις
ανάγκες και τις επιθυμίες τους.  
-Η ΕΕ προχωρά με πράσινο
διαβατήριο.Τι σημαίνει αυτό

για τις αερομεταφορές και ποια
η δική σας πολιτική επί του
θέματος;

-Το πράσινο διαβατήριο ή πι-
στοποιητικό εμβολιασμού θα ήταν
πολύ χρήσιμο για τον τουρισμό
μας και για χώρες όπως η Ελλάδα
και η Κύπρος και ευχόμαστε να
προχωρήσει το ταχύτερο δυνατόν.
Επειδή όμως το πιθανότερο ενδε-
χόμενο είναι ότι οι σχετικές απο-
φάσεις θα ληφθούν στα μέσα του
καλοκαιριού, όταν ένα μέρος της
τουριστικής σεζόν θα έχει παρέλθει,
εμείς προετοιμαζόμαστε για όλα

τα ενδεχόμενα. Μέχρι σήμερα εξάλ-
λου στη SKYexpress έχουμε προ-
τάξει την υγειονομική ασφάλεια
των επιβατών, αλλά και των εργα-
ζομένων της εταιρείας μέσα από
το πρόγραμμα “Care Plane”. Θα
συνεχίσουμε  με την ίδια προσή-
λωση τηρώντας όλα τα πρότυπα
προστασίας της δημόσιας υγείας
και φυσικά θα ακολουθήσουμε τους
εθνικούς κανονισμούς κάθε χώρας
που εξυπηρετούμε. Στην προσπά-
θεια για επάνοδο σε μια νέα και
ασφαλή κανονικότητα, είμαστε
όλοι μαζί.

<<<<<<

«Οι όροι στην εξίσωση
που κρατούσαν ψηλά
τους ναύλους στην κυ-
πριακή αγορά, έχοντας
επίπτωση στο τουριστι-
κό προϊόν της χώρας,
έχουν πλέον αλλάξει».   

Εξαιρετικά χρήσιμο το πράσινο διαβατήριο αν και δεν θα προλάβει μεγάλο μέρος της φετινής τουριστικής σεζόν, οπότε θα πρέπει να τρέξει άλλος
προγραμματισμός, εξηγεί ο κ. Κροκίδας.

-Ακόμα και με την άρση των ταξι-
διωτικών περιορισμών, μερίδα επι-
βατών σίγουρα κάνει δεύτερες σκέ-
ψεις για να ξαναμπεί σε αεροσκάφος.
Πώς διασφαλίζεται η ασφάλεια και
η υγεία των επιβατών εν μέσω παν-
δημίας;
-Θα σας έλεγα, πως οι δεύτερες
σκέψεις αφορούν σχεδόν το σύ-
νολο των κοινωνικών μας δρα-
στηριοτήτων από την προ covid
εποχή. Αυτό είναι ένα στοίχημα
που πρέπει να κερδηθεί από
όλους μας: να μην αναλωθούμε
στο πώς θα αφαιρέσουμε δρα-
στηριότητες που ήταν απόλυτα
ενταγμένες στη ζωή μας, αλλά

πώς θα βρούμε τρόπο να τις εξα-
σκούμε με ασφάλεια. Στην
SKYexpress, από την πρώτη στιγ-
μή της κρίσης εφαρμόζουμε το
ειδικά σχεδιασμένο πρόγραμμα
«Care Plane», που δημιουργεί
ένα περιβάλλον αυξημένης ταξι-
διωτικής φροντίδας και υγειονο-
μικής σιγουριάς για κάθε ταξι-
διώτη. Στο πλαίσιο αυτό διατη-
ρούμε κενή τη μεσαία θέση σε
όλη την καμπίνα, το πλήρωμα εί-
ναι πλήρως ενημερωμένο και
διανέμει αντισηπτικά μαντιλάκια
φορώντας μάσκα και γάντια,
ενώ εντός τους αεροσκάφους
υπάρχει σακούλα απόρριψης για

την ασφαλή απομάκρυνση όλων
των απορριμμάτων. Παράλληλα,
οι χώροι του αεροσκάφους κα-
θαρίζονται διαρκώς, ενώ και ο
αέρας εντός του αεροσκάφους
αποτελεί μίξη ατμοσφαιρικού
και διαρκώς ανανεωμένου αέ-
ρα, μέσα από τα υψηλότερης
αποδοτικότητας υγειονομικά
φίλτρα του αεροσκάφους. 
Σε όλα τα στάδια, από την είσοδο
στο αεροδρόμιο μέχρι την απο-
χώρηση των επιβατών από αυτό,
το προσωπικό εδάφους και καμ-
πίνας της SKYexpress τηρεί όχι
μόνο τα υποχρεωτικά αλλά και
επιπλέον μέτρα προστασίας.  

Τα μέτρα για την ασφάλεια και την υγεία των επιβατών

Ο προγραμματισμός και τα πλάνα για νέους προορισμούς

Η πανδημία COVID-19 δημιούργησε
πολλά προβλήματα και ανέδειξε
ακόμη περισσότερα. Γέννησε όμως
και μια τεράστια ευκαιρία: το Τα-
μείο Ανάκαμψης, που δεν είναι
απλώς ένα εργαλείο επίλυσης προ-
βλημάτων και επούλωσης πληγών
αλλά κάτι πολύ μεγαλύτερο, κρί-
σιμο για τη μελλοντική πορεία
της χώρας. 

Είναι μια ιστορική πρόκληση
για αλλαγή παραδείγματος και πα-
ραγωγικού μοντέλου, για εκσυγ-
χρονισμό, ανασυγκρότηση και
ψηφιακό μετασχηματισμό, είναι
μια ευκαιρία να τελειώνουμε επι-

τέλους με πολλές από τις παθο-
γένειες και τις νοοτροπίες του πα-
ρελθόντος και να ανοίξουμε ένα
καινούργιο κεφάλαιο. 

Πριν από λίγες ημέρες παρου-
σιάστηκαν οι βασικοί άξονες του
σχεδίου, αλλά εμείς θα μείνουμε
στον πολιτισμό, «τη βαριά βιομη-
χανία της Ελλάδας», που σχεδόν
ποτέ δεν αντιμετωπίστηκε από
την πολιτεία ως τέτοια. 

Προτάσεις πολιτικής και μελέ-
τες έχουν υπάρξει πολλές, μεγα-
λεπήβολα σχέδια επίσης –από
υπουργούς που δεν διέθεταν ούτε
διαχειριστική επάρκεια–, όμως

αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς,
το ερώτημα «πώς πραγματικά θα
γίνει ο πολιτισμός βαριά βιομη-
χανία», δεν έχει απαντηθεί. Αν
είχε απαντηθεί, δεν θα χρειάζον-
ταν εννιά χρόνια για να ανοίξει
η νέα Εθνική Πινακοθήκη. Ανα-
φέρω ένα παράδειγμα. 

Για τον πολιτισμό της χώρας,
το Ταμείο Ανάκαμψης είναι μια
χρυσή ευκαιρία. Η Ελλάδα διεκ-
δικεί περισσότερα από 500 εκα-
τομμύρια ευρώ με τα οποία μπορεί
να εκσυγχρονίσει το πολιτιστικό
της προφίλ, να υλοποιήσει νέα
εμβληματικά έργα, να συντηρήσει

και να διαφυλάξει σπουδαία μνη-
μεία, να φτιάξει υποδομές, να
κάνει ριζικές μεταρρυθμίσεις, να
προχωρήσει για τα καλά στην ψη-
φιακή εποχή. 

Η ανάπλαση των πρώην βασι-
λικών κτημάτων Τατοΐου, έργο
μεγάλης αναπτυξιακής δυναμικής,
και η δημιουργία Μουσείου Ενα-
λίων Αρχαιοτήτων στον Πειραιά
κλέβουν τις εντυπώσεις μεταξύ
των έργων που «πάνε» στο Ταμείο,
υπάρχουν όμως πολλά άλλα τα
οποία μπορούν να δώσουν ουσια-
στικό περιεχόμενο στη φράση «ο
πολιτισμός είναι η βαριά βιομη-

χανία της Ελλάδος». Παρεμβάσεις
για την προστασία εμβληματικών
τόπων και μνημείων πολιτιστικής
κληρονομιάς από την κλιματική
αλλαγή. Εργα ανάδειξης της Ακρό-
πολης και εκσυγχρονισμού των
πωλητηρίων στα μεγάλα αρχαι-
ολογικά μουσεία. Προγράμματα
για την υλοποίηση πολιτιστικών
και φυσικών διαδρομών, την ανά-
πτυξη τοπικών οικονομιών και
της χειροτεχνίας, την υποστήριξη
εκδηλώσεων σύγχρονου πολιτι-
σμού σε μνημεία και αρχαιολογι-
κούς χώρους. 

Μέτρα προς την κατεύθυνση

της μεταρρύθμισης της απασχό-
λησης στον τομέα του πολιτισμού
με στόχο και την καταπολέμηση
της ανασφάλιστης εργασίας, πα-
ρεμβάσεις για την αναβάθμιση
της καλλιτεχνικής τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης και προγραμματισμός
για επενδύσεις σε δράσεις κατάρ-
τισης των επαγγελματιών του χώ-
ρου φέρνουν στον πυρήνα της
πολιτιστικής ανάπτυξης τους
πραγματικούς πρωταγωνιστές,
τους καλλιτέχνες, τους εργαζομέ-
νους του πολιτισμού. 

Δεν πρέπει να χαθεί αυτή η ευ-
καιρία. 

Η ευκαιρία των 500 εκατ.
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Ο αποκλεισμός της Διώρυγας του
Σουέζ έχει πια τελειώσει, αλλά εμ-
περιέχει κάποια μαθήματα. Ήταν
ένα πολύ ακριβό ατύχημα με συμ-
βατικούς όρους. Σύμφωνα με τους
Lloyd’s List, μια εξειδικευμένη υπη-
ρεσία πληροφοριών για την παγ-
κόσμια ναυτιλία, το κόστος από τις
συνακόλουθες διακοπές στο διεθνές
εμπόριο εκτιμάται σε πάνω από $9
δισεκατομμύρια την ημέρα. Αλλά
ο αντίκτυπός αυτού του ατυχήματος
ευρύτερα, δε θα ήταν παρά μόνο
βραχύβιος, και η παγκόσμια ανά-
καμψη που βρίσκεται σε εξέλιξη,
δεν θα εκτροχιαζόταν από αυτό. 

Ωστόσο, το ατύχημα στη Διώ-
ρυγα, έρχεται να μας υπενθυμίσει
ότι η εξάρτηση του παγκόσμιου
διαμετακομιστικού εμπορίου από
ένα μικρό αριθμό σημείων διέλευ-
σης, τα καλούμενα chokepoints,
είναι παράγοντας κινδύνου, και
εγείρει το ερώτημα αν και με πιο
τρόπο θα μπορεί να μειωθεί αυτή
η εξάρτηση. Αυτές οι ερωτήσεις,
ωστόσο, δεν έχουν γρήγορες απαν-
τήσεις ή λύσεις, και ο κόσμος θα
συνεχίσει να εξαρτάται από τα ίδια
σημεία διέλευσης και στο μέλλον
έως ότου καταστεί βιώσιμη η ανα-

ζήτηση εναλλακτικών διαδρομών.
Αυτό που πραγματικά συνέβη

στη Διώρυγα του Σουέζ, το πρωί
της 23ης Μαρτίου, είναι αυτό: ένα
από τα μεγαλύτερα πλοία μεταφο-
ράς εμπορευματοκιβωτίων στον
κόσμο, το Ever Given, με χωρητι-
κότητα άνω των 20.000 εμπορευ-
ματοκιβωτίων, ακινητοποιήθηκεσε
όλο το πλάτος της Διώρυγας, εμ-
ποδίζοντας κάθε διέλευση και αφή-
νοντας περισσότερα από 300 πλοία
εγκλωβισμένα και στις δύο πλευρές
εισόδου και εξόδου. Υψηλοί άνεμοι
και χαμηλή στάθμη του νερού, μαζί
με το μεγάλο μέγεθος του ίδιου του
πλοίου, ευθύνονται για αυτό το
ατύχημα.

Ορισμένα θαλάσσια δρομολόγια,
όπως της διώρυγας του Σουέζ, με-
ταξύ άλλων, παρέχουν έναν εύκολο
και γρήγορο τρόπο διαμετακόμισης
εμπορευμάτων. Αλλά όταν αυτά τα
δρομολόγια δεν λειτουργούν, γί-
νονται γρήγορα σημεία συμφόρη-
σης του παγκόσμιου εμπορίου και
οδηγούν σε καθυστερήσεις με ποι-
κίλες συνέπειες.Εμποδίζεται η δια-
μετακόμιση ενδιάμεσων προϊόντων
που χρησιμοποιούνται στην πα-
ραγωγή άλλων τελικών προϊόντων.

Το κόστος ασφάλισης των πλοίων
αυξάνεται. Οι εταιρείες μπορούν
να κάνουν εναλλακτικές ρυθμίσεις
για την αποφυγή τέτοιων διατα-
ραχών. Όμως όλες αυτές οι ενέρ-
γειες, επιδρούν στην πλευρά του
κόστους που μπορεί να μεταφρά-
ζεται σε υψηλότερες τιμές κατα-
ναλωτή.

Όταν στο τέλος ανοίξει η διώ-
ρυγα, και τα εκατοντάδες πλοία σε
αναμονή συνεχίσουν τη διέλευσΉ
τους, θα απαιτηθεί χρόνος για την
εκκαθάριση της κυκλοφορίας και
την επαναφορά της σε κανονικά
επίπεδα. Κατά τη διάρκεια αυτής
της περιόδου θα παρατηρείται αύ-
ξηση της συμφόρησης σε διάφορα
λιμάνια που δεν είναι ανάλογα εξο-
πλισμένα, ειδικά με τις προφυλάξεις
που εφαρμόζονται τώρα, σε σχέση
με την πανδημία.  

Αλλά, όπως είπαμε στην αρχή
αυτού του άρθρου, η σημασία αυτού
του ατυχήματος έγκειται στην αν-
τίληψη του συνεπαγόμενου κινδύ-
νου όταν ένα μεγάλο μέρος του
παγκόσμιου εμπορίου εξαρτάται
από έναν μικρό αριθμό σημείων
διέλευσης, τα chokepoints. Αυτά
τα σημεία αναφοράς είναι στενά

κανάλια και διώρυγες, κατά μήκος
ευρέως χρησιμοποιούμενων παγ-
κόσμιων θαλάσσιων διαδρομών.
Στην Αραβική Χερσόνησο υπάρ-
χουν τρία τέτοια σημεία, χωρίς να
υπολογίζονται οι αγωγοί που είναι
ένας εναλλακτικός τρόπος διέλευ-
σης εμπορευμάτων, στην περίπτω-
ση του πετρελαίου και του φυσικού
αερίου.

Η διώρυγα του Σουέζ συνδέει
την Ερυθρά Θάλασσα και τον Κόλπο
του Σουέζ με τη Μεσόγειο Θάλασσα.
Το κλείσιμο της διώρυγας παρα-
πέμπει τα πετρελαιοφόρα  να στρα-
φούν σε εναλλακτικές διαδρομές,
γύρω από το ακρωτήριο της καλής
ελπίδας στη Νότια Αφρική. Αυτό
προσθέσει περίπου 2.700 μίλια στη
διέλευση από τη Σαουδική Αραβία
προς τις Ηνωμένες Πολιτείες.

Το Στενό του Ορμούζ είναι ένα
άλλο σημείο αναφοράς. Είναι στην
πραγματικότητα το πιο σημαντικό
σημείο διέλευσης στον κόσμο για
αργό πετρέλαιο και υγροποιημένο
φυσικό αέριο. Συνδέει τον Περσικό
Κόλπο με τον Κόλπο του Ομάν και
την Αραβική Θάλασσα. Το 2018 η
ημερήσια ροή πετρελαίου ήταν 21
εκ. βαρέλια, που αντιστοιχεί στο

21% της παγκόσμιας κατανάλωσης
σύμφωνα με την Αμερικάνικη υπη-
ρεσία διαχείρισης ενεργειακών πλη-
ροφοριών (US Energy Information
Administration). Κάτι αντίστοιχο
ισχύει και στη περίπτωση του υγρο-
ποιημένου φυσικού αερίου.

Το στενό Babel-Mandeb είναι
ένα σημείο ανάμεσα στο Κέρας της
Αφρικής και τη Μέση Ανατολή και
αποτελεί στρατηγικό σύνδεσμο με-
ταξύ της Μεσογείου και του Ινδικού
Ωκεανού. Συνδέει την Ερυθρά Θά-
λασσα με τον Κόλπο του Άντεν και
την Αραβική Θάλασσα. Οι περισ-
σότερες εξαγωγές από τον Περσικό
Κόλπο που διέρχονται από τη διώ-
ρυγα του Σουέζ και τον αγωγό SU-
MED περνούν επίσης μέσω του Ba-
bel-Mandeb. Το κλείσιμο του Ba-
bel-Mandeb θα μπορούσε να εμ-
ποδίσει τα δεξαμενόπλοια που προ-
έρχονται από τον Περσικό Κόλπο
να φτάσουν στη διώρυγα του Σουέζ. 

Η διώρυγα του Σουέζ είναι ένα
από τα πιο κρίσιμα σημεία διέλευ-
σης του θαλάσσιου εμπορίου. Είναι
κρίσιμο στη διαμετακόμιση εμπο-
ρευμάτων μεταξύ Ασίας και Ευρώ-
πης ιδιαίτερα. Από τη διώρυγα του
Σουέζ, μεταφέρεται πάνω από το

10% του παγκόσμιου εμπορίου, και
αντιπροσωπεύει το 30% των κα-
θημερινών μεταφορών εμπορευ-
ματοκιβωτίων στον κόσμο, σύμ-
φωνα με τους Lloyd’s List. Πάνω
από 50 πλοία διασχίζουν το κανάλι
κάθε μέρα κατά μέσο όρο, και πε-
ρίπου 18.900 πέρασαν το 2020
(Lloyd’s List).

Το ατύχημα στη Διώρυγα του
Σουέζ υπογραμμίζει τις υποκείμενες
πιέσεις στον παγκόσμιο ναυτιλιακό
κλάδο που θα μπορούσαν να αλ-
λάξουν τη συμπεριφορά του κλάδου
μακροπρόθεσμα. Νέες διαδρομές
στην Αρκτική, τεχνολογικές εξε-
λίξεις, και το συνεχώς αυξανόμενο
μέγεθος πλοίων, θα αναγκάσουν
όλες τις εταιρείες του κλάδου να
επανεκτιμήσουν τους κινδύνους
συγκεκριμένων διαδρομών. Αλλά
προς το παρόν, το περιστατικό στη
διώρυγα του Σουέζ είναι ένα ατύ-
χημα, το κόστος του είναι προσω-
ρινό, και η παγκόσμια οικονομία
δεν θα επηρεαστεί σημαντικά από
αυτό.

O κ. Γιάννης Τιρκίδης είναι
Διευθυντής Οικονομικών Ερευνών,
Τράπεζα Κύπρου

Ο αποκλεισμός της Διώρυγας του Σουέζ και τι σημαίνει

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Στον απόηχο της κατοχύρωσης του
χαλλουμιού, αναντίλεκτα μιας επι-
τυχίας για την Κύπρο, ξημερώνει η
επόμενη μέρα που αφορά την δια-
χείριση της κατάστασης. Προκύ-
πτουν λοιπόν σειρά ζητημάτων τα
οποία χρήζουν της ιδιαίτερης ση-
μασίας τόσο του Υπουργείου Γεωρ-
γίας, όσο και των εμπλεκόμενων φο-
ρέων, παραγωγών γάλακτος και τυ-
ροκόμων, ούτως ώστε να διασφα-
λιστεί ότι η κατοχύρωση θα ενισχύσει
την διεθνή παρουσία του προϊόντος.
Πάντως από την πρώτη κιόλας στιγ-
μή ο υπουργός Γεωργίας Κώστας
Καδής μίλησε για την επόμενη μέρα

και την σημασία της διαχείρισης
των ευκαιριών και των προκλήσεων,
δημιουργώντας γέφυρα επικοινωνίας
με τους εμπλεκόμενους φορείς, μέσω
της συμμετοχής τους στην τεχνο-
κρατική ομάδα διαχείρισης των νέων
δεδομένων. Στο μεταξύ, η διαδικασία
ελέγχου των προδιαγραφών του χαλ-
λουμιού φαίνεται ότι ήδη αποτελεί
πηγή διαφωνιών τόσο για Τουρκο-
κύπριους παραγωγούς, όσο και για
κυπριακές εταιρείες οι οποίες ζητούν
να έχουν λόγο στην διαδικασία. Μαζί
με τον κ. Φώτη Παπαδήμα, αναπλη-
ρωτή καθηγητή στο τμήμα Γεωπο-
νικών Επιστημών, βιοτεχνολογίας
και επιστήμης τροφίμων στο ΤΕΠΑΚ,
αναλύουμε πιθανές προκλήσεις οι
οποίες θα βρεθούν στον δρόμο του
πιστοποιημένου, πλέον, προϊόντος
μας. 

Σωστός έλεγχος
Θα πρέπει να διαφυλάξουμε το

χαλλούμι ως κόρη οφθαλμού ανα-
φέρει χαρακτηριστικά ο κ. Παπα-
δήμας και παρουσιάζει σενάρια πα-
ρατυπιών, ανάλογων με αυτές που
έγιναν στην περίπτωση της ελλη-
νικής φέτας. Για παράδειγμα, πρό-
σφατα εντοπίστηκε να πωλείται
φέτα με την ένδειξη ΠΟΠ, η οποία
περιείχε 80% αγελαδινό γάλα, το
οποίο βάσει προτύπου απαγορεύε-
ται.«Εάν δεν ελέγξουμε τον τρόπο
παραγωγής του, υπάρχει κίνδυνος
όταν οι παρατυπίες γίνουν επανει-
λημμένα να μπει και η Κύπρος στο

μικροσκόπιο ελέγχου», επισημαίνει.
Χρειάζεται λοιπόν αυστηρός έλεγχος,
κάτι το οποίο έχει αναλάβει η Bureau
Veritas. Πάντως, στις προκλήσεις
της επόμενης μέρας θα πρέπει να
συμπεριληφθούν και αντιδράσεις
στην Κύπρο οι οποίες έχουν εκφρα-
στεί ακροθιγώς για την διαδικασία
επιλογής της εν λόγω εταιρείας. 

Ποσότητες γάλακτος
Το αν θα καταφέρουν τελικά οι

παραγωγοί να παράγουν τις απαι-
τούμενες ποσότητες αιγοπρόβειου
γάλακτος ώστε να ανταποκριθούν
στις ανάγκες που θα προκύψουν λό-
γω της ποσόστωσης, είναι ένα ζήτημα
το οποίο ενδέχεται να αποτελέσει
την αχίλλειο πτέρνα στην προσπά-
θεια συμμόρφωσης με το πρότυπο
χαλλουμιού. Μιλώντας με αριθμούς,
αυτή την στιγμή παράγονται 245
εκατ. λίτρα αγελαδινού γάλακτος
και 35 εκατ. λίτρα αιγοπρόβειου γά-

λακτος τα οποία προορίζονται για
την παραγωγή 45 χιλιάδων τόνων
χαλλουμιού ετησίως. Μέχρι το 2024
η παραγωγή του αιγοπρόβειου γά-
λακτος θα πρέπει να τετραπλασια-
στεί. Σε διαφορετική περίπτωση,
σημειώνει ο κ. Πέτρου, οι δυνατό-
τητες παραγωγής χαλλουμιού θα
φτάνουν μόλις στο 1/3 της ζήτησης.
Θα συρρικνωθεί δηλαδή στους 14
χιλιάδες τόνους. Από το 2014 με την
κατάθεση του φακέλου στην ΕΕ δεν
έγιναν πολλά προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Αυτό οφείλεται και στην στα-
σιμότητα που χαρακτήριζε την πο-
ρεία του θέματος τα προηγούμενα
χρόνια, επισημαίνειο κ. Παπαδήμας.
Από την πλευρά του το Υπουργείο
Γεωργίας έχει ανακοινώσει την πρό-
θεση του για στήριξη και ενίσχυση
της αιγοπροβατοτροφίας με επιδο-
τήσεις πολλών εκατομμυρίων οι
οποίες αναμένεται να ανακοινωθούν
σε επόμενες συνεδρίες του Υπουρ-

γικού Συμβουλίου. Τώρα σε ό,τι αφο-
ρά τους ίδιους τους παραγωγούς,
θεωρείται δεδομένο ότι η αύξηση
της παραγωγής δεν μπορεί να γίνει
από τη μια μέρα στην άλλη. Τα χρο-
νοδιαγράμματα μέσα στα οποία θα
πρέπει να διπλασιαστεί η παραγωγή
του αιγοπρόβειου, προκαλούν πο-
νοκέφαλο στους παραγωγούς με
τους Τουρκοκύπριους να θέτουν
στο τραπέζι εισηγήσεις για παράταση
του χρόνου προσαρμογής. Επισήμως
πάντως, κάτι τέτοιο δεν φαίνεται να
βρίσκεται στις προθέσεις της κυ-
βέρνησης. Νικητές από την υπόθεση
εκτιμάται πάντως ότι θα εξέλθουν
οι μικροί παραγωγοί εκτιμά ο κ. Πα-
παδήμας, οι οποίοι  έφτιαχναν το
παραδοσιακό χαλλούμι ακόμα και
πριν την κατοχύρωση. 

Χαλλούμι με τσίλι
Φυσικά δεν είναι μόνο το θέμα

της ποσόστωσης του γάλακτος που

ανησυχεί τους παραγωγούς. Χαλ-
λούμι με τσίλι, με βασιλικό, light,
χαλλούμι οργανικό, χαλλούμι χωρίς
λακτόζη, όλα αυτά ήταν προϊόντα
πάνω στα οποία βασίστηκαν οι
εξαγωγές τα προηγούμενα χρόνια,
και μάλιστα εκτιμάται ότι ήταν η
αιτία για την εκτόξευση των εξα-
γωγών τα τελευταία χρόνια. Σύμ-
φωνα με τον Σύνδεσμο Τυροκόμων,
αυτά τα προϊόντα αντιστοιχούν
στο 30-35% των εξαγωγών τα τε-
λευταία χρόνια. Θεωρείται δεδο-
μένο ότι η παραγωγή αυτών των
προϊόντων θα συνεχίσει με ή χωρίς
την ένδειξη ΠΟΠ και μετά την 1η
Οκτωβρίου. Το θέμα τέθηκε στην
τελευταία συζήτηση των Τυροκό-
μων με τον Υπουργό Γεωργίας. Ο
πρόεδρος του συνδέσμου Γιώργος
Πέτρου ανέφερε στην «Κ» ότι εκ
του αποτελέσματος της συζήτησης,
φάνηκε να υπάρχει πιθανότητα
να συνεχίσουν να πωλούν αυτά
τα προϊόντα ως χαλλούμι, ωστόσο
θα πρέπει να ξεκαθαρίζεται στην
συσκευασία ότι πρόκειται για προ-
σθήκες συστατικών που δεν περι-
λαμβάνονται στο πρότυπο χαλλου-
μιού. Σε κάθε περίπτωση ο αντα-
γωνισμός αντίστοιχων φθηνότερων
προϊόντων που θα φέρουν άλλη
ονομασία, από χώρες όπως Βουλ-
γαρία και Ρουμανία θεωρείται δε-
δομένος, Την ίδια ώρα ενδεχόμενες
εξαγωγές υποπροϊόντων χαλλου-
μιού από τα Κατεχόμενα προς τρί-
τες χώρες είναι δεδομένο ότι θα
λανθάνουν των ελέγχων και της
καταγραφής. 

Η τιμή
Το χαλλούμι θεωρείται αυτή την

στιγμή, φθηνό τυρί. Από την στιγμή
ωστόσο που θα γίνει ΠΟΠ και θα
αυξηθεί η χρήση του αιγοπρόβειου,
αυτό συνεπάγεται και με αύξηση
της τιμής. Και αυτό παρά το γεγονός
ότι η απόδοση του αιγοπρόβειου
γάλακτος σε τυρί, είναι μεγαλύτερη

από του αγελαδινού.Σύμφωνα με
τα στοιχεία του συνδέσμου τυρο-
κόμων, η προμήθεια και η παρά-
δοση του αγελαδινού γάλακτος κο-
στίζει 65 σεντ/ λίτρο. Η αγορά αι-
γοπρόβειου έχει κόστος 1,15 ευρώ
συν έξτρα κόστος για την μεταφορά
του στα τυροκομεία. Η αύξηση της
χρήσης του αιγοπρόβειου γάλακτος
μαθηματικά, θα αυξήσει και το κό-
στος της παραγωγής του χαλλου-
μιού και άρα και την τιμή διάθεσης
του προϊόντος στην αγορά.  Στα
έξοδα θα πρέπει να προστεθεί και
το κόστος ελέγχου του προϊόντος
ώστε να φέρει την ένδειξη ΠΟΠ. 

Αναδιοργάνωση μάρκετινγκ
Είναι σαφές ότι μετά την κατο-

χύρωση προκύπτουν νέες δυνατό-
τητες προώθησης του προϊόντος
και αξιοποίησης της νέας δυναμικής
που φέρει μαζί της η ένδειξη ΠΟΠ.
Χρειάζεται να γίνουν ενέργειες τις
οποίες θα στηρίξει και το κράτος
επισημαίνει ο κ. Παπαδήμας. Ήδη
είναι γνωστό ότι προωθείται μελέτη
και σχεδιασμός στρατηγικής από
το Υπουργείο Εμπορίου για το χα-
λούμι, ώστε να ενισχυθεί η διακρι-
τικότητα του ως αυθεντικό κυπρια-
κό προϊόν, στο πλαίσιο του προ-
γράμματος για χρηματοδότηση συ-
νολικού ύψους 10 εκατ. από το Τα-
μείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας. Αυτό που ενδεχομένως να τρέ-
ξει πιο γρήγορα είναι η αναδιορ-
γάνωση του branding από τους ίδι-
ους τους παραγωγούς, έχοντας πλέ-
ον το δίλημμα ποιο προϊόν θα φέρει
μεγαλύτερο περιθώριο κέρδους -
το χαλλούμι ως ΠΟΠ ή τα υποπρο-
ϊόντα αυτού τα οποία θα εμπεριέ-
χουν αρωματικά, όπως βασιλικό
και τσίλι, και ποιο το πλάνο προ-
ώθησης του καθενός. Σε αυτό το
πλαίσιο εντάσσεται και η αναζή-
τηση μεγαλύτερων αγορών, με τις
ΗΠΑ να είναι για πολλούς ως ιδα-
νική επιλογή. 

Σε νέα πεδία οι μάχες για το χαλλούμι
Ο ανταγωνισμός από παραλλαγές του προϊόντος, η επάρκεια γάλακτος και οι διαδικασίες ελέγχου

<<<<<<

Οι τυροκόμοι θα πρέπει
να είναι έτοιμοι μέχρι
την 1η Οκτωβρίου να
αλλάξουν το branding
των προϊόντων τύπου
χαλλουμιού όπως χαλ-
λούμι με αρωματικά, 
light και οργανικά.

Την σημασία του σωστού ελέγχου στο προϊόν υπογραμμίζει ο Φώτης Παπαδήμας, αναπληρωτής καθηγητής του ΤΕ-
ΠΑΚ. Αυτό που πρέπει να κάνουμε είναι να διαφυλάξουμε το σήμα του ΠΟΠ, ως κόρη οφθαλμού. 

Το χαλλούμι είναι το δεύτερο κυ-
πριακό προϊόν το οποίο κατοχυ-
ρώνεται ως προστατευόμενης
ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ).
Προηγήθηκε η κατοχύρωση τον
Αύγουστο του 2016  για το κο-
λοκάσι Σωτήρας. Η Κύπρος έχει
επίσης άλλα έντεκα προϊόντα τα
οποία έχουν πιστοποιηθεί ως
Προστατευόμενης Γεωγραφικής
Ένδειξης (ΠΓΕ). Αυτά είναι τα
Λουκάνικο, Λούντζα και Χοιρο-
μέρι Πιτσιλιάς, το γλυκό Τριαν-
τάφυλλο Αγρού, το Παφίτικο Λου-
κάνικο , η Κουφέτα Αμυγδάλου
Γεροσκήπου, το Ούζο, η Ζιβανία,
το Λουκούμι Γεροσκήπου, η Κου-
μανδαρία, και το Κρασί (Κρασο-

χώρια Λεμεσού - Αφάμης, Λαόνα,
Βουνί Παναγιάς- Αμπελίτης, Λα-
όνα Ακάμα, Πιτσιλιά, Κρασοχώρια
Λεμεσού, Πάφου, Λεμεσού, Λάρ-
νακας, Λευκωσίας). Επιπλέον
στις 5 Μαρτίου υποβλήθηκε αί-
τηση για κατοχύρωση ως ΠΓΕ
τα Τερτζελλούθκια και τα Μακα-
ρόνια της Σμίλας και του Σκλινι-
τζιού.Η διαφορά μεταξύ ΠΟΠ και
ΠΓΕ είναι ότι η ονομασία ΠΟΠ
ταυτοποιεί ένα προϊόν το οποίο
παράγεται, μεταποιείται και προ-
παρασκευάζεται σε καθορισμένη
γεωγραφική περιοχή βάσει κα-
θορισμένων προδιαγραφών. Οι
πρώτες ύλες παραγωγής του προ-
έρχονται και αυτές από τη δεδο-

μένη γεωγραφική περιοχή ενώ
η ποιότητα ή τα χαρακτηριστικά
του είναι άμεσα συνδεδεμένα με
την εν λόγω περιοχή. Στην πε-
ρίπτωση της Προστατευόμενης
Γεωγραφικής Ένδειξης, ταυτο-
ποιείται ότι το προϊόν έχει πα-
ραχθεί ή μεταποιηθεί ή προπα-
ρασκευαστεί σε συγκεκριμένη
γεωγραφική περιοχή, βάσει κα-
θορισμένων προδιαγραφών. Τα
συστατικά παραγωγής/παρα-
σκευής του δεν προέρχονται κατ’
ανάγκη από την εν λόγω γεω-
γραφική περιοχή, ενώ η ποιότητα,
η φήμη ή άλλο χαρακτηριστικό
του συνδέεται άμεσα με τη δε-
δομένη περιοχή.

Κυπριακά προϊόντα με την βούλα

Μητρώο ΠΓΕ και ΠΟΠ
lΤερτζελλούθκια αίτηση 5/3/21
lΜακαρόνια της Σμίλας και του

Σκλινιτζιού αίτηση 5/3/21
lΛουκάνικο Πιτσιλιάς καταχώρη-

ση 10/2/21 
lΛούντζα Πιτσιλιάς καταχώρηση

10/2/21 
lΧοιρομέρι Πιτσιλιάς καταχώρηση

08/10/20 
lΚολοκάσι Σωτήρας/ Κολοκάσι-

Πούλλες Σωτήρας (ΠΟΠ) κατα-
χώρηση 03/08/16 

lΓλυκό Τριαντάφυλλο Αγρού κα-
ταχώρηση 21/6/16 

lΠαφίτικο Λουκάνικο καταχώρη-
ση 20/10/15 

lΧαλλούμι (ΠΟΠ) δημοσίευση
28/7/15 

lΚουφέτα Αμυγδάλου Γεροσκή-
που καταχώρηση 03/03/12 

lΟύζο καταχώρηση 13/2/08 
lΖιβανία καταχώρηση 13/2/08 
lΛουκούμι Γεροσκήπου καταχώ-

ρηση 15/12/07 
lΚουμανδαρία καταχώρηση

17/02/06 
lΚρασί (Κρασοχώρια Λεμεσού -

Αφάμης, Λαόνα,  Βουνί Πανα-
γιάς- Αμπελίτης, Λαόνα Ακάμα,
Πιτσιλιά, Κρασοχώρια Λεμεσού,
Πάφου, Λεμεσού, Λάρνακας,
Λευκωσίας) καταχώρηση
26/1/06 ΠΓΕ

Τα προστατευόμενα κυπριακά προϊόντα
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Επιτάχυνση της ανάπτυξης, αύ-
ξηση των επενδύσεων, της απα-
σχόλησης αλλά και των φορολο-
γικών εσόδων, δημιουργώντας 
έτσι δημοσιονομικό χώρο για 
περαιτέρω ελαφρύνσεις, είναι ο 
ενάρετος κύκλος που τροφοδο-
τεί το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαμψης, 
όπως προκύπτει από τις μελέτες 
μακροοικονομικών επιπτώσεων 
της Τράπεζας της Ελλάδος και του 
Συμβουλίου Οικονομικών Εμπει-
ρογνωμόνων (ΣΟΕ) που το συ-
νοδεύουν. Καθοριστικός είναι ο 
ρόλος των μεταρρυθμίσεων, που 
φαίνεται να συντηρούν τους υψη-
λότερους ρυθμούς ανάπτυξης μα-
κροπρόθεσμα.

Οι μελέτες περιλαμβάνονται 
σε μια εκτενή παρουσίαση του 
Σχεδίου, που θα κατατεθεί σή-
μερα στη Βουλή.

Τα μοντέλα που χρησιμοποί-
ησαν οι αναλυτές προϋποθέ-
τουν βεβαίως πλήρη απορρό-
φηση των 30,5 δισ. ευρώ του 
Ταμείου Ανάκαμψης έως τις 31 
Αυγούστου του 2026 και πλήρη 
εφαρμογή των προβλεπόμενων 
μεταρρυθμίσεων του Σχεδίου, 
κι αυτό είναι κάτι που μένει να 
αποδειχθεί. Αν αυτή η παρα-
δοχή επαληθευτεί, ωστόσο, η 
ελληνική οικονομία μπορεί να 
προσβλέπει στις εξής ευεργε-
τικές επιπτώσεις του «Ελλάδα 
2.0», σύμφωνα με τη μελέτη της 
Τράπεζας της Ελλάδος:
• Το επίπεδο του ΑΕΠ θα αυξη-
θεί κατά 6,9% έως το 2026, ή 1,15 
ποσοστιαία μονάδα κατά μέσον 
όρο κάθε χρόνο για την περίοδο 
2021-2026. Σωρευτικά, την περί-
οδο αυτή το ΑΕΠ αυξάνεται κατά 
ποσό ίσο με το 1/3 του ΑΕΠ του 
2020. Η αύξηση διατηρείται και 
μακροπρόθεσμα λόγω της θετι-
κής μόνιμης επίδρασης των δι-
αρθρωτικών μεταρρυθμίσεων. 
Η μόνιμη αύξηση σε ορίζοντα 
20ετίας υπολογίζεται σε 6,5 μο-
νάδες του ΑΕΠ.
• Οι ιδιωτικές επενδύσεις θα 
αυξηθούν κατά περίπου 20% 
το 2026.
• Η απασχόληση θα αυξηθεί κα-

τά 4%, κάτι που μεταφράζεται 
στη δημιουργία τουλάχιστον 
180.000 νέων θέσεων εργασίας 
έως το 2026.
• Τα φορολογικά έσοδα αυξάνο-
νται κατά 2,8 ποσοστιαίες μονά-
δες του ΑΕΠ το 2026, καθώς δι-
ευρύνεται η φορολογική βάση.
• Το πρωτογενές αποτέλεσμα της 
γενικής κυβέρνησης βελτιώνεται 
κατά το ίδιο ποσό, δηλαδή κατά 
2,8 ποσοστιαίες μονάδες, δημι-
ουργώντας επιπρόσθετο δημο-
σιονομικό χώρο.

Η μελέτη της ΤτΕ ξεχωρίζει τις 
επιπτώσεις των επιχορηγήσεων 
και των δανείων από αυτές των 
μεταρρυθμίσεων.

Οι πρώτες αυξάνουν το επί-
πεδο του πραγματικού ΑΕΠ κα-
τά περίπου 4,3% το 2026, ή 0,7 
ποσοστιαία μονάδα κάθε χρόνο. 
Μεταξύ των δύο, επιχορηγήσεων 
και δανείων, σημαντικότερη επί-
δραση έχουν τα δάνεια.

Οι μεταρρυθμίσεις αυξάνουν 
το ΑΕΠ κατά 2,6%, ή 0,43 ποσο-
στιαία μονάδα κάθε χρόνο. Οπως 
επισημαίνεται στη μελέτη, όμως, 
«σε αντίθεση με την τελικά πα-
ροδική οικονομική επέκταση που 
χρηματοδοτείται από επιχορηγή-
σεις και δάνεια, οι διαρθρωτικές 
μεταρρυθμίσεις οδηγούν σε μό-
νιμη αύξηση της παραγωγικής 
ικανότητας της οικονομίας». Συ-
γκεκριμένα, η ΤτΕ εκτιμά ότι οι 
διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις αυ-
ξάνουν μακροπρόθεσμα το ΑΕΠ 
κατά 6%, τις ιδιωτικές επενδύσεις 
κατά 8,5%, την απασχόληση κατά 
4% και τα φορολογικά έσοδα κατά 
2,5 ποσοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ.

Μεταξύ των μεταρρυθμίσεων, 
τη μεγαλύτερη συμβολή στην αύ-
ξηση του ΑΕΠ έχουν όσες στο-

χεύουν στην αύξηση της συμ-
μετοχής στο εργατικό δυναμικό 
(εκπαίδευση, κατάρτιση, παιδική 
φροντίδα) και ακολουθούν όσες 
αυξάνουν την παραγωγικότητα 
(βελτίωση επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος, ψηφιοποίηση οικο-
νομίας) και όσες ενισχύουν τον 
ανταγωνισμό στις αγορές προϊό-
ντων (απλοποίηση επιχειρηματι-
κού περιβάλλοντος, διευκόλυνση 
διεθνούς εμπορίου).

Η μελέτη του ΣΟΕ προβλέπει 
ακόμη μεγαλύτερη αύξηση του 
ΑΕΠ, ύψους 7,73% έως το 2026, 
ή 1,24 μονάδα κατά μέσον όρο 
την περίοδο 2021-2026. Οι ιδι-
ωτικές επενδύσεις κατά το ΣΟΕ 
αυξάνονται κατά 20,8%.  Μικρό-
τερη θετική επίδραση σε σύγκρι-
ση με την Τράπεζα της Ελλάδος 
διαπιστώνει ως προς το ισοζύ-
γιο της γενικής κυβέρνησης, το 
οποίο βελτιώνεται κατά 1,59 πο-
σοστιαία μονάδα του ΑΕΠ. Το 
ΣΟΕ προβλέπει επίσης βελτίωση 
του εμπορικού ισοζυγίου κατά 
0,47 ποσοστιαία μονάδα το 2026.

Μόλις 36.088 ασφαλισμένοι στον 
ΕΦΚΑ θα λάβουν πριν από το Πά-
σχα την πρώτη προκαταβολή 
σύνταξης των 384 ή 360 ευρώ, 
καθώς και τα αναδρομικά που 
αναλογούν στους μήνες καθυστέ-
ρησης απονομής της σύνταξής 
τους. Πρόκειται για όσους υπέ-
βαλαν αιτήσεις έως τις 31 Μαρ-
τίου, με το υπουργείο Εργασίας 
να ξεκαθαρίζει ότι η πλατφόρμα 

θα παραμείνει ανοικτή, με στό-
χο να λάβουν την προκαταβο-
λή όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι πολίτες που για μήνες ή και 
χρόνια περιμένουν τη σύνταξή 
τους. Συνολικά, μέσα στις πρώ-
τες 21 ημέρες, εισήλθαν στην 
πλατφόρμα του ΕΦΚΑ 53.798 πο-
λίτες. Το συνολικό πλήθος των 
αιτήσεων ανήλθε σε 44.593, εκ 
των οποίων οι 41.366 είναι ολο-

κληρωμένες και 3.227 δεν έχουν 
οριστικοποιηθεί ακόμα από τους 
ενδιαφερομένους. Από τις 41.366 
αιτήσεις, οι 36.088 περνούν στο 
στάδιο της επεξεργασίας προκει-
μένου οι δικαιούχοι να λάβουν 
την προκαταβολή σύνταξης και 
τα αναδρομικά πριν από το Πά-
σχα. Οσον αφορά τις υπόλοιπες, 
4.375 αυτονοήτως απορρίφθηκαν 
καθώς οι αιτούντες λάμβαναν ήδη 

σύνταξη, 648 αφορούσαν διεθνείς 
συντάξεις που δεν ήταν εξαρχής 
στο πεδίο της ρύθμισης, ενώ για 
άλλες 255 δεν υπήρχε απόφαση 
κέντρου πιστοποίησης αναπη-
ρίας (ΚΕΠΑ).

Οι περισσότερες οριστικές αι-
τήσεις αφορούσαν ασφαλισμέ-
νους του τ. ΟΓΑ (12.314 αιτήσεις), 
του τ. ΙΚΑ-ΕΤΑΜ (8.950) και του 
τ. ΟΑΕΕ (8.545).

Η ηλεκτρική διασύνδεση της Κρή-
της με το ηπειρωτικό σύστημα της 
χώρας μέσω της Πελοποννήσου εί-
ναι από χθες γεγονός, τουλάχιστον 
όσον αφορά το τεχνικό σκέλος. 

Με κοινή ανακοίνωσή τους ο 
Α∆ΜΗΕ και ο όμιλος Prysmian 
(ανάδοχος του έργου) γνωστοποί-
ησαν χθες την επιτυχή ολοκλήρω-
ση της υποβρύχιας διασύνδεσης, 
έργο που καταρρίπτει πολλά ρε-
κόρ λόγω του μήκους και του βά-
θους της διασύνδεσης, καθώς και 
της καινοτόμου τεχνολογίας που 
αξιοποιήθηκε για την κατασκευή 
του καλωδίου εναλλασσόμενου 
ρεύματος.  

Η σύνδεση ωστόσο της Κρή-
της με το ηλεκτρικό σύστημα της 
ηπειρωτικής χώρας, που ήταν και 
το μεγάλο ζητούμενο εδώ και δε-
καετίες για την ασφαλή τροφοδό-
τηση με ρεύμα του μεγαλύτερου 
νησιού της χώρας, για ένα ακαθό-
ριστο επί του παρόντος διάστημα, 
αντί να επιλύσει, θα προσθέσει επι-

σφάλειες, κι αυτό γιατί θα συνδε-
θεί με το κορεσμένο σύστημα της 
Πελοποννήσου. 

Παράλληλα, αυξημένες είναι 
οι πιθανότητες η διασύνδεση να 
μείνει αναξιοποίητη το φετινό κα-
λοκαίρι, καθώς οι αρμόδιες Αρχές 
(ΡΑΕ, Α∆ΜΗΕ και ∆Ε∆∆ΗΕ) ανα-
ζητούν το μοντέλο με το οποίο 
η αγορά της Κρήτης θα ενταχθεί 
στο target model, δεδομένου ότι 
έχει διασυνδεθεί σε ένα ποσοστό 
30%, που καλύπτει η δυναμικότη-
τα της διασύνδεσης με την Πελο-
πόννησο, και όχι στο 100%, κάτι 

που θα γίνει με την ολοκλήρωση 
της μεγάλης διασύνδεσης με την 
Αττική. 

Υβριδικό μοντέλο
Η ΡΑΕ σε συνεργασία με τους 

δύο ∆ιαχειριστές έχουν καταλήξει 
σε ένα υβριδικό μοντέλο, σύμφω-
να με το οποίο η Κρήτη, ως ενιαίο 
σύστημα που θα διαχειρίζεται ο 
∆Ε∆∆ΗΕ μέχρι τη μεταβίβαση των 

παγίων στον Α∆ΜΗΕ, θα αγοράζει 
από το target model την ενέργεια 
που θα μεταφέρει το «μικρό» κα-
λώδιο. Η παραγωγή των μονάδων 
της Κρήτης θα εμφανίζεται στο 
σύστημα ως «εικονικό» φορτίο το 
οποίο θα εκπροσωπεί ο Α∆ΜΗΕ. Το 
μοντέλο αυτό έχει σταλεί από τη 
ΡΑΕ προς έγκριση στην DGComp.

Οσον αφορά το πρώτο ζήτη-
μα, είναι γνωστά τα προβλήματα 

κορεσμού του συστήματος της 
Πελοποννήσου λόγω της μη ολο-
κλήρωσης της γραμμής των 400 
KV για τη διασύνδεσή της με την 
Αττική. Το έργο έχει «παγώσει» 
εδώ και μήνες –ενώ βρισκόταν στο 
στάδιο ολοκλήρωσης– έπειτα από 
δικαστική προσφυγή της Μονής 
Καλαβρύτων. Ο Α∆ΜΗΕ μόλις πρό-
σφατα αποφάσισε να αναζητήσει 
εναλλακτική όδευση προκειμένου 
να μην χαθεί περισσότερος χρό-
νος σε περίπτωση δικαστικής δι-
καίωσης της Μονής Καλαβρύτων. 
Οσο το έργο αυτό παραμένει σε 
«ομηρία», το σύστημα της Πελο-
ποννήσου θα εξακολουθεί να εί-
ναι ευάλωτο, συμπαρασύροντας 
σε περίπτωση βλάβης του συστή-
ματος Αττικής, όπως έγινε με το 
ΚΥΤ Κουμουνδούρου, και το σύ-
στημα της Κρήτης. 

Τις επιπλέον προκλήσεις που 
φέρνει η διασύνδεση της Κρήτης 
για το σύστημα της Πελοποννή-
σου έχει επισημάνει και ο ίδιος ο 
Α∆ΜΗΕ, καθώς επιβαρύνει ακόμη 
περισσότερο τα κυκλώματα των 

150 KV. Oι δύο αυτοί παράγοντες 
καθιστούν επισφαλή τη λειτουργία 
της νέας διασύνδεσης το φετινό 
καλοκαίρι, γι’ αυτό και η ΡΑΕ έχει 
εγκρίνει αίτημα του ∆Ε∆∆ΗΕ για 
πρόσθετη ισχύ από ηλεκτροπα-
ραγωγά ζεύγη ισχύος 58 MW για 
το δίμηνο Ιουλίου - Αυγούστου. 
Ασαφής ως προς τον ακριβή χρό-
νο λειτουργίας της διασύνδεσης 
είναι πάντως και η ανακοίνωση 
του Α∆ΜΗΕ.  

«Η διασύνδεση της Κρήτης με 
το ηπειρωτικό σύστημα αναμένε-
ται να λειτουργήσει τους επόμε-
νους μήνες, αίροντας για πρώτη 
φορά την “ενεργειακή απομόνω-
ση” του μεγαλύτερου ελληνικού 
νησιού, με την εξασφάλιση αξιό-
πιστης και φθηνής ηλεκτροδότη-
σης», αναφέρει χαρακτηριστικά.

Τόσο ο επικεφαλής του Α∆ΜΗΕ, 
Μάνος Μανουσάκης, όσο και ο 
εκτελεστικός αντιπρόεδρος έργων 
της Prysmian, Hakan Ozmen, με 
δηλώσεις τους χθες επικέντρωσαν 
στα καινοτόμα τεχνικά χαρακτη-
ριστικά της διασύνδεσης.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Τι αναφέρουν
οι μελέτες της ΤτΕ
και του ΣΟΕ
για το Εθνικό Σχέδιο 
Ανάκαμψης.

Θα συνδεθεί μόνο με 
το κορεσμένο σύστημα 
της Πελοποννήσου, 
καθώς δεν έχει 
ολοκληρωθεί
η διασύνδεση
με την Αττική.

«Κλειδί» για υψηλή ανάπτυξη
μακροπρόθεσμα οι μεταρρυθμίσεις

Ανησυχίες για την ηλεκτρική διασύνδεση της Κρήτης το φετινό καλοκαίρι

Προκαταβολή σύνταξης για 36.088 ασφαλισμένους

Μοναδική ευκαιρία το Ταμείο Ανάκαμψης για να αλλάξει σελίδα η οικονομία

Με κοινή ανακοίνωση ο Α∆ΜΗΕ και ο όμιλος Prysmian (ανάδοχος του έργου) 
γνωστοποίησαν χθες την επιτυχή ολοκλήρωση της υποβρύχιας διασύνδεσης.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Το μέτρο διευρύνεται ώστε να συμπεριληφθούν στους άμεσα πληττόμενους 
κλάδους οι νέες επιχειρήσεις που έκαναν έναρξη εργασιών από τον ∆εκέμ-
βριο 2019 έως και τον Ιανουάριο 2021 και οι οποίες έχουν αποκλειστεί σε κά-
ποιον από τους δύο προηγούμενους κύκλους της επιστρεπτέας.

Με κεφάλαια που θα ξεπεράσουν 
το 1 δισ. ευρώ επιχειρεί η κυ-
βέρνηση να στηρίξει τις επιχει-
ρήσεις λίγο πριν από το άνοιγμα 
της αγοράς μέσω του 7ου κύκλου 
της επιστρεπτέας προκαταβολής, 
τα οποία θα εκταμιευτούν με δι-
αδικασίες εξπρές. Σύμφωνα με 
πληροφορίες, η υπουργική από-
φαση θα εκδοθεί την προσεχή 
εβδομάδα, ενώ στον νέο κύκλο 
θα μπορούν να συμμετάσχουν 
νέοι επαγγελματίες που ξεκίνη-
σαν τη δραστηριότητά τους έως 
και τα τέλη Ιανουαρίου. 

Ειδικότερα, η επιστρεπτέα 
προκαταβολή 7 θα δοθεί τον 
Απρίλιο, ενώ το 50% της ενίσχυ-
σης δεν επιστρέφεται, υπό τον 
όρο διατήρησης του αριθμού των 
εργαζομένων έως το τέλος Αυ-
γούστου 2021, ενώ το υπόλοιπο 
50% θα επιστραφεί σε 60 δόσεις 
από το 2022.

∆ικαίωμα συμμετοχής έχουν 
όλες οι επιχειρήσεις, υπό τις εξής 
προϋποθέσεις:
• Παρουσιάζουν μείωση τζίρου 
20% την περίοδο Ιανουαρίου - 
Μαρτίου 2021 σε σχέση με το 
πρώτο τρίμηνο του 2020.
• Εχουν ελάχιστο τζίρο 600 ευ-
ρώ (που αντιστοιχεί σε 3 μήνες).
• Οι επιχειρήσεις που έχουν κά-
νει έναρξη πριν από την 1η Ια-
νουαρίου 2018 και δεν άνοιξαν 
υποκατάστημα από την 1η Οκτω-
βρίου 2019 έως τις 31 ∆εκεμβρί-
ου 2020, θα πρέπει να μην έχουν 
αύξηση τζίρου το 2020 σε σχέση 
με το 2019.

Ο ανωτέρω όρος δεν θα ισχύ-
σει για τις επιχειρήσεις στις οποί-
ες έχουν υποβληθεί περιοριστικά 
μέτρα και πλήττονται άμεσα βά-
σει ΚΑ∆ (σε αυτές συμπεριλαμ-
βάνονται το λιανεμπόριο, η εστί-
αση, ο τουρισμός, ο αθλητισμός, 
ο πολιτισμός, οι μεταφορές, τα 
γυμναστήρια, τα κομμωτήρια, 
τα καταστήματα ΟΠΑΠ, οι σχο-
λές οδηγών και λοιποί κλάδοι 
για τους οποίους ισχύουν περι-

οριστικά μέτρα σήμερα).
• Το μέτρο της επιστρεπτέας 
διευρύνεται, ώστε να συμπε-
ριληφθούν στους άμεσα πλητ-
τόμενους κλάδους οι νέες επι-
χειρήσεις που έκαναν έναρξη 
εργασιών από τον ∆εκέμβριο 
2019 έως και τον Ιανουάριο 2021 
και οι οποίες έχουν αποκλειστεί 
σε κάποιον από τους δύο προη-
γούμενους κύκλους της επιστρε-
πτέας. Αυτές οι επιχειρήσεις θα 
είναι επιλέξιμες ανεξαρτήτως 
τζίρου.
• Το ύψος της ενίσχυσης για τις 
ατομικές επιχειρήσεις χωρίς ερ-
γαζομένους και χωρίς ταμειακή 
που πληρούν τα κριτήρια θα εί-
ναι ίσο με 1.000 ευρώ.
• Το ύψος ενίσχυσης για τα νο-

μικά πρόσωπα και τις λοιπές ατο-
μικές επιχειρήσεις θα είναι κατ’ 
ελάχιστον 1.000 ευρώ και μπορεί 
να φτάσει έως τις 100.000 ευρώ, 
ανάλογα με το ποσό που προκύ-
πτει από τον μαθηματικό τύπο.
• Θα υπάρχουν αυξημένα κατώ-
τατα όρια για επιχειρήσεις στις 
οποίες έχουν επιβληθεί περιο-
ριστικά μέτρα και πλήττονται 
άμεσα (οι οποίες αναφέρθηκαν 
ανωτέρω, συμπεριλαμβανομένου 
του λιανεμπορίου), 1.000 ευρώ 
χωρίς εργαζομένους, 2.000 ευρώ 
με έως 5 εργαζομένους, 4.000 ευ-
ρώ με έως 20 εργαζομένους και 
8.000 ευρώ για άνω των 20 ερ-
γαζομένων. 

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Με διαδικασίες εξπρές
θα δοθεί 1 δισ. μέσω
της 7ης επιστρεπτέας

Ποιες επιχειρήσεις 
και υπό ποιες 
προϋποθέσεις μπορούν 
να συμμετάσχουν
στον νέο κύκλο
που ξεκινάει
τον Απρίλιο. 



0
7.

0
2.

20
21

 —
 n

o  9
23

0
7.

0
2.

20
21

 —
 n

o  9
23

Την Κυριακή 11 Απριλίου  μαζί με την



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 4 Απριλίου 20218 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Επιχειρήσεις από τον κατασκευα-
στικό και ενεργειακό κλάδο, την 
ευρέως νοούμενη τεχνολογία πλη-
ροφορικής, την παραγωγή καλωδί-
ων, την παροχή τηλεπικοινωνιακών 
υπηρεσιών, όμιλοι μηχανολογικού, 
ηλεκτρολογικού και άλλου εξοπλι-
σμού όπως γεωργικών μηχανημά-
των, οχημάτων, εναέριων μέσων, 
οικοδομικών υλικών αλλά και όμιλοι 
εκπαίδευσης και παροχής συμβου-
λευτικών υπηρεσιών ακόμα και επι-
χειρήσεις που ασχολούνται με την 
κατασκευή δορυφόρων και την ψη-
φιοποίηση εγγράφων, είναι μεταξύ 
εκείνων που μπορούν να ωφεληθούν 
από τα έργα που περιλαμβάνει το 
σχέδιο ανάκαμψης για την ελληνική 
οικονομία που παρουσιάστηκε χθες.

Ο προϋπολογισμός του Ταμείου 
Ανάκαμψης δείχνει πως 6,026 δισ., 
από τα συνολικά 30,91 δισ., θα χρη-
ματοδοτήσουν την πράσινη μετάβα-
ση, 2,1 δισ. την ψηφιακή μετάβαση, 
5,2 δισ. την απασχόληση αλλά και 
την Υγεία, την Παιδεία και την Κοι-
νωνική Προστασία και 4,8 δισ. τον 
μετασχηματισμό της οικονομίας. 
Από τα 30,91 δισ., τα 18,1 δισ. είναι 
επιδοτήσεις και επιπλέον 12,7 δισ. 
διαθέσιμα δάνεια. 

Κατασκευές
Προσεκτικότερη ανάγνωση των 

δράσεων τόσο της πράσινης όσο και 
της ψηφιακής μετάβασης δείχνει με-
γάλη εμπλοκή του κατασκευαστικού 
κλάδου. Και αυτό επειδή πέραν των 
μεγάλων οδικών και σιδηροδρομι-
κών έργων συνολικού προϋπολογι-
σμού 1,9 δισ. οι κατασκευαστικές de 
facto εμπλέκονται και σε δεκάδες 
άλλα επιμέρους έργα. Αυτά περιλαμ-
βάνουν μεταξύ άλλων αντιπλημμυρι-
κά προϋπολογισμού 110 εκατ., ανά-
πλασης προϋπολογισμού 475 εκατ., 
νέα κέντρα πολιτικής προστασίας, 
μεγάλα έργα ύδρευσης και αποχέ-
τευσης συνολικού προϋπολογισμού 
άνω των 700 εκατ., χωματουργικά 
στη ∆υτική Μακεδονία 242 εκατ. 
(για την αποκατάσταση λιγνιτωρυ-

χείων στη ∆. Μακεδονία), διάφορα 
έργα άρδευσης 200 εκατ. και βέβαια 
τμήμα από τον προϋπολογισμό του 
1,65 δισ. για τις δράσεις του «Εξοικο-
νομώ». Κατασκευαστικές αλλά κυ-
ρίως αγροδιατροφικές επιχειρήσεις 
όπως και επιχειρήσεις τεχνολογίας 
πληροφορικής αναμένεται να καρ-
πωθούν ένα μεγάλο μέρος από τα 
600 εκατ. για τον εκσυγχρονισμό 
της γεωργίας και της κτηνοτροφίας. 
Ο τηλεπικοινωνιακός κλάδος αναμέ-
νεται να μοιραστεί με συναφείς κλά-
δους κονδύλια άνω των 500 εκατ. για 
τον εκσυγχρονισμό των σχετικών 
δικτύων και υπηρεσιών της πολιτι-
κής προστασίας και του ∆ημοσίου 
αλλά και της ανάπτυξης δικτύου 

5G στους εθνικούς οδικούς άξονες. 
Ακόμα 161 εκατ. έχουν προϋπολο-
γιστεί για την «ανάπτυξη μικροδο-
ρυφόρων, αξιοποίηση των διαστη-
μικών τεχνολογιών και εφαρμογών 
και ενσωμάτωσή τους στην εθνική 
οικονομία». Πρόκειται για έργο που 
σχετίζεται με την «παροχή υποστή-
ριξης σε υπηρεσίες τηλεπικοινωνι-
ών, χαρτογράφησης, χωροταξικού 
σχεδιασμού, στη ναυτιλία, γεωργία 
καθώς και σε άλλους τομείς».

Ενέργεια
 ∆υσθεώρητος είναι όμως και ο 

προϋπολογισμός ενεργειακού ενδι-
αφέροντος με έργα που περιλαμβά-
νουν από την ανάπτυξη συστοιχιών 
αποθήκευσης ενέργειας, προϋπολο-
γισμού 450 εκατ., μέχρι την υπογει-
οποίηση των ενεργειακών δικτύων. 
Σε αυτόν τον τομέα σημαντικό μερί-

διο αναμένεται να πάρουν οι επιχει-
ρήσεις παραγωγής καλωδίων, αφού 
μεταξύ άλλων η διασύνδεση των Κυ-
κλάδων σχεδιάζεται να απορροφή-
σει 195 εκατ., η υπογειοποίηση των 
ηλεκτρικών δικτύων σε κρίσιμες πε-
ριοχές και σε δάση 100 εκατ., άλλες 
υποθαλάσσιες διασυνδέσεις νησιών 
90 εκατ., ενώ περί τα 75 εκατ. έχουν 
προϋπολογιστεί για την ανάπτυξη 

δικτύων οπτικών ινών. Κατασκευ-
αστικές, ενεργειακές, εταιρείες πα-
ροχής ιατρικού και όχι μόνο εξοπλι-
σμού αναμένεται να διαγωνιστούν 
για 1,8 δισ. που προβλέπεται για την 
αναβάθμιση υποδομών και υπηρε-
σιών υγείας.

Τεχνολογία πληροφορικής
Επιχειρήσεις που δραστηριο-

ποιούνται στην ευρέως νοούμενη 
τεχνολογία πληροφορικής αναμέ-
νεται να είναι ο τρίτος πάρα πολύ 
ευνοημένος κλάδος από τους πό-
ρους του εθνικού σχεδίου, καθώς 
μόνο για την ψηφιοποίηση αρχείων 
του ∆ημοσίου έχουν προϋπολογι-
στεί 565 εκατ., ενώ για την ψηφιακή 
μετάβαση του ∆ημοσίου, που περι-
λαμβάνει αναβαθμίσεις σε κέντρα 

εξυπηρέτησης πολιτών, εφορίες, 
ασφαλιστικούς φορείς, κ.ά., έχουν 
προϋπολογιστεί εκατοντάδες εκα-
τομμύρια ευρώ. 

Στα 220 εκατ. είναι ο προϋπολο-
γισμός που έχει προβλεφθεί για την 
ανάπτυξη στόλου ηλεκτροκίνητων 
οχημάτων δημοσίου συμφέροντος 
αλλά και για χιλιάδες σταθμούς φόρ-
τισης ηλεκτροκίνητων οχημάτων 
ανά τη χώρα (ηλεκτροκίνηση συ-
γκοινωνιών, φορτιστές παντού, ηλε-
κτρικά αστικά λεωφορεία, ηλεκτρικά 
ταξί). Αλλα 115 εκατ. έχουν προϋ-
πολογιστεί για την αγορά αεροσκα-
φών, ελικοπτέρων και πυροσβεστι-
κών οχημάτων και άλλων συναφών 
μέσων για την πολιτική προστασία 
και όχι μόνο.  

Ψηφιακές δεξιότητες
Στην αναβάθμιση των ψηφιακών 

δεξιοτήτων των Ελλήνων μέσω της 
εκπαίδευσης, των πανεπιστημίων 
αλλά και του ΟΑΕ∆ κατευθύνονται 
κονδύλια της τάξης των 2 δισ. Στην 
έρευνα και στην ανάπτυξη για τη 
μείωση του ανθρακικού αποτυπώ-
ματος της χώρας κατευθύνονται 300 
εκατ., ενώ για τον εκσυγχρονισμό 
των υποδομών και των μέσων της 
δικαιοσύνης περισσότερα από 230 
εκατ. Από το σχέδιο δεν λείπουν και 
πολλά επιμέρους μικρότερα κονδύ-
λια, όπως 43 εκατ. για τον εκσυγ-
χρονισμό του ΟΑΚΑ, 45 εκατ. για τα 
έργα στα πρώην βασιλικά κτήματα 
στο Τατόι, 100 εκατ. για την ανάπτυ-
ξη βιομηχανικών πάρκων και άλλα. 

Φυσικά για την ανάληψη των 
εν λόγω έργων, οι διαγωνισμοί για 
τα οποία, όπως έχει αναφερθεί, θα 
ωριμάζουν τόσο από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες όσο και από το ΤΑΙΠΕ∆, 
θα ανταγωνιστούν όχι μόνο ελλη-
νικές αλλά και ξένες επιχειρήσεις. 
Και μάλιστα ο ανταγωνισμός ανα-
μένεται να είναι εντονότερος από 
ποτέ, καθώς τα περισσότερα από 
τα έργα αυτά θα αποζημιώνονται με 
εμπροσθοβαρή τρόπο και όχι κατό-
πιν μεγάλων καθυστερήσεων όπως 
συνέβαινε διαχρονικά με τα ευρω-
παϊκά κονδύλια.

Κόστος δανεισμού που θα πλησιά-
ζει το αντίστοιχο των ευρωπαϊκών 
θα εξασφαλίσουν οι επιχειρήσεις 
που θα θελήσουν να χρηματοδο-
τήσουν τις επενδύσεις τους από 
τα δάνεια του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης, ύψους 12,7 δισ. ευρώ.

Σύμφωνα με αρμόδια πηγή, 
τα επιτόκια θα είναι της τάξης 
του 0,2%-0,3%, έναντι του 3,3% 
περίπου του σημερινού κόστους 
δανεισμού τους από τις τράπε-
ζες. ∆εδομένου ότι το συγκεκρι-
μένο δάνειο θα καλύπτει έως 50% 
της επένδυσης, ενώ τουλάχιστον 
30% θα προέρχεται από τραπεζι-
κό δανεισμό, το μέσο επιτόκιο θα 
διαμορφωθεί κοντά στο μέσο ευ-
ρωπαϊκό που είναι περίπου 1,5%, 
αναφέρει η πηγή. Το όφελος είναι 
μεγαλύτερο για τις μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις, που δανείζονται 
με επιτόκια 5%-7% σε ορισμένες 
περιπτώσεις. Το σημαντικότερο 
για τις μικρότερες επιχειρήσεις 
είναι αυτή καθεαυτήν η πρόσβα-
ση στον τραπεζικό δανεισμό, την 
οποία πολλές δεν είχαν έως τώρα.

Ιδιωτικές επενδύσεις πάνω 
από 4 δισ. θα μπορέσουν να ξε-
κινήσουν φέτος, ενώ συνολικά 
προβλέπεται να κινητοποιηθούν 
επενδύσεις 31,8 δισ., με τα δάνεια 
των 12,7 δισ. 

Μετά την έγκριση του εθνι-
κού σχεδίου ανάκαμψης, που πή-
ρε την ονομασία «Ελλάδα 2.0», 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
θα εκταμιευθούν οι προκαταβο-
λές του 13% τόσο για τα δάνεια, 
όσο και για τις επιχορηγήσεις, 
δηλαδή συνολικά περίπου 4 δισ. 
Από αυτά, για τα δάνεια θα προο-
ρίζεται περίπου 1,65 δισ., που θα 
συμπληρωθεί από ίδια κεφάλαια 
(τουλάχιστον 20%) και τραπεζικά 
δάνεια (τουλάχιστον 30%). Οπως 
ανέφεραν αρμόδιες πηγές, μετά 
την παρουσίαση του «Ελλάδα 2.0» 

από τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη, οι εκταμιεύσεις των 
δανείων, όπως και των επιχορηγή-
σεων, αναμένονται κάποια στιγμή 
το καλοκαίρι. Ωστόσο, η κυβέρ-
νηση εκτιμά ότι οι τράπεζες θα 
καταλήξουν από τώρα στις επι-
λέξιμες επενδύσεις, έτσι ώστε το 
καλοκαίρι να προχωρήσουν άμε-
σα οι συμβάσεις.

Μόνο επενδύσεις που υπακού-
ουν σε συγκεκριμένα κριτήρια θα 
είναι, ωστόσο, επιλέξιμες. Αυτά 
είναι: η πράσινη ανάπτυξη, η ψη-
φιακή μετάβαση, η εξωστρέφεια, 

η καινοτομία και η μεγέθυνση μέ-
σω εξαγορών και συνεργασιών.

Τα δάνεια θα επιβαρύνουν το 
δημόσιο χρέος προσωρινά, υπό 
την προϋπόθεση ότι θα εξοφλη-
θούν από τους δανειολήπτες. Η 
διάρκεια της χρηματοδότησης θα 
είναι 8-12 χρόνια, με περίοδο χά-
ριτος 2-3 χρόνια. Οπως διευκρινί-
σθηκε, σε περίπτωση αθέτησης 
της υποχρέωσης εξόφλησης θα 
επιβαρύνονται εξίσου, κατ’ ανα-
λογία, η τράπεζα και το κράτος. 
Κάτι που αποτελεί ένα λόγο για 
να είναι προσεκτικές στην επιλο-
γή τους οι τράπεζες.

Το δάνειο, πάντως, θα επιστρέ-
φεται από τις επιχειρήσεις στο 
κράτος και όχι από τις τράπεζες, 
διευκρινίσθηκε.

Η διοχέτευση θα γίνεται μέσα 
από 3 κανάλια: 1. Τα διεθνή χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα, κυρίως 
ΕΤΕπ και EBRD, που θα ασχολη-
θούν με μεγαλύτερα επενδυτικά 
σχέδια. 2. Τις εμπορικές τράπεζες, 
εντός και εκτός Ελλάδας. 3. Την 
Εquity Platform που θα απευθύ-
νεται σε ταχέως αναπτυσσόμε-
νες επιχειρήσεις και θα πάρει πο-
λύ μικρότερο μερίδιο από τα δύο 

πρώτα κανάλια. Η κυβέρνηση θα 
απευθύνει ανοιχτή πρόσκληση 
προς όλες τις τράπεζες. Τα δάνεια 
θα δίνονται στις τράπεζες σε δό-
σεις των 100-200 εκατ. ευρώ κάθε 
φορά και όταν συμβασιοποιείται 
ένα μεγάλο ποσοστό θα μπορεί να 
δίνεται η επόμενη δόση. Αρμόδιο 
στέλεχος υποστήριζε ότι «το εργα-
λείο αυτό αρέσει πολύ», επισημαί-
νοντας ότι η ζήτηση προβλέπεται 
μεγάλη, καθώς όλες οι τράπεζες 
υποστηρίζουν ότι έχουν ώριμα 
έργα που περιμένουν στη σειρά 
να χρηματοδοτηθούν.

Εξαγορές επιχειρήσεων 
Σχετικά με τη χρηματοδότηση 

των συνεργασιών και εξαγορών 
επιχειρήσεων, διευκρινίσθηκε 
ότι δεν θα αφορά αυτή καθαυτήν 
την εξαγορά, αλλά την επένδυση 
που θα συνοδεύσει μια τέτοια κί-
νηση. Επίσης, θα υπάρχουν δι-
κλίδες ασφαλείας για την απο-
φυγή μονοπωλίων. Αναφέρθηκε 
χαρακτηριστικά ότι η συνεργασία 
θα μπορούσε να αφορά ξενοδο-
χεία ή ελαιοπαραγωγούς για κοι-
νό branding των προϊόντων και 
υπηρεσιών τους.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Οι δράσεις τόσο 
της πράσινης όσο 
και της ψηφιακής 
μετάβασης δείχνουν 
μεγάλη εμπλοκή 
του κατασκευαστικού 
κλάδου.

Το μέσο επιτόκιο για 
τη χρηματοδότηση 
των επενδύσεων από 
τα δάνεια του Ταμείου 
Ανάκαμψης θα 
διαμορφωθεί κοντά 
στο μέσο ευρωπαϊκό, 
που είναι 
περίπου 1,5%.

Σε θέση μάχης οι επιχειρήσεις για τα 31 δισ. 

Φθηνά δάνεια για την υλοποίηση των επενδύσεων

Πού θα κατευθυνθούν τα μεγαλύτερα κονδύλια του Ταμείου Ανάκαμψης – Οι τέσσερις άξονες και τα έργα που ξεχωρίζουν

Tης ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Με στόχο την ενίσχυση της διαφά-
νειας αλλά και την επίσπευση των 
πληρωμών του ∆ημοσίου θα υπο-
βάλλονται υποχρεωτικά ηλεκτρονι-
κά όλα τα δικαιολογητικά από τους 
φορείς, όπως για παράδειγμα τα τι-
μολόγια, οι συμβάσεις καθώς και οι 
προσφορές. 

Οπως τονίζεται σε σχετική ανα-
κοίνωση που εξέδωσε το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους, η διαδικασία 
εκκαθάρισης και πληρωμής των δα-
πανών των περισσότερων φορέων 
του ∆ημοσίου θα πραγματοποιείται 
πλέον με e-δικαιολογητικά. Η Γενι-
κή Γραμματεία Πληροφοριακών Συ-
στημάτων ∆ημόσιας ∆ιοίκησης του 
υπουργείου Ψηφιακής ∆ιακυβέρ-
νησης σε συνεργασία με το Γενικό 
Λογιστήριο του Κράτους ανέπτυ-
ξε και έθεσε σε λειτουργία τη νέα 
εφαρμογή «Ηλεκτρονική διακίνηση 
δικαιολογητικών δαπανών» (Η∆∆).

Συγκεκριμένα, όλα τα δικαιολο-
γητικά της δαπάνης αποστέλλονται 
σε ηλεκτρονική μορφή και σε ενι-
αίο φάκελο για κάθε δαπάνη ξεχω-
ριστά. ∆ημιουργείται δηλαδή από 
την κάθε αρμόδια κεντρική ή πε-
ριφερειακή υπηρεσία ηλεκτρονικός 
φάκελος. Εκεί εισάγονται και αποθη-
κεύονται σε ηλεκτρονική μορφή όλα 
τα προβλεπόμενα δικαιολογητικά, 
τα οποία φέρουν ψηφιακή υπογρα-
φή ή είναι ψηφιοποιημένα έγγραφα 
που υπογράφονται ψηφιακά από 
τον πιστοποιημένο υπάλληλο του 
συστήματος. Στη συνέχεια, ο φά-
κελος υποβάλλεται στην αρμόδια 
οικονομική υπηρεσία προς έλεγ-
χο, εκκαθάριση και πληρωμή της 
συγκεκριμένης δαπάνης μέσω του 
ολοκληρωμένου πληροφοριακού 
συστήματος δημοσιονομικής πο-
λιτικής. Με τη λειτουργία του συ-
στήματος επιτυγχάνεται μια σειρά 
από οφέλη:

• Επισπεύδονται οι πληρωμές του 
∆ημοσίου.
• Αυτοματοποιείται και αναδιορ-
γανώνεται ο τρόπος εργασίας των 
υπαλλήλων των οικονομικών υπη-
ρεσιών κατά τον έλεγχο, εκκαθά-
ριση και πληρωμή των δαπανών.
• Ενισχύεται η διαφάνεια στη δη-
μόσια διοίκηση, καθώς για κάθε 
δαπάνη τηρείται ηλεκτρονικός φά-
κελος με όλα τα προβλεπόμενα δι-
καιολογητικά.
• Παρέχεται άμεση διαβαθμισμέ-
νη πρόσβαση στα δικαιολογητικά 
των δαπανών σε πιστοποιημένους 

χρήστες του Ελεγκτικού Συνεδρί-
ου για την άσκηση των αρμοδιο-
τήτων τους.

Σε ετήσια βάση αναμένεται να 
δημιουργηθούν περίπου 240.000 
φάκελοι δαπανών κρατικού προ-
ϋπολογισμού, με κάθε φάκελο να 
περιέχει από 8 έως 14 έγγραφα ή 
συνδέσμους (links) σε άλλα πληρο-
φορικά συστήματα (∆ιαύγεια, ΕΣΗ-
∆ΗΣ) όπου είναι αποθηκευμένα τα 
έγγραφα. Σημειώνεται ότι η σταδι-
ακή εφαρμογή της «Ηλεκτρονικής 
διακίνησης δικαιολογητικών δα-
πανών» έχει ξεκινήσει από την 1η 
Ιανουαρίου του 2021 και έως τον 
Ιανουάριο του 2022 αναμένεται να 
καλύψει το σύνολο των φορέων της 
κεντρικής διοίκησης.

 ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ψηφιακή επίσπευση
για τις πληρωμές
του Δημοσίου

Ολα τα δικαιολογητικά, 
όπως τα τιμολόγια 
και οι συμβάσεις, 
θα υποβάλλονται 
ηλεκτρονικά 
από τους φορείς. 
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Ογκώδες πρόγραμμα για τη στήρι-
ξη της αμερικανικής οικονομίας 
ανακοίνωσε ο Αμερικανός πρόε-
δρος Τζο Μπάιντεν, του οποίου 
τα κονδύλια ξεπερνούν τα 3 τρι-
σεκατομμύρια δολάρια, ενώ ήδη 
είχε αναφερθεί στο τμήμα εκείνο 
που αφορά την άμβλυνση των ανι-
σοτήτων σε ομιλία του στις αρ-
χές της εβδομάδας. Το ερώτημα, 
βέβαια, που εγείρεται για το σύ-
νολο των έργων του προγράμμα-
τος, το οποίο κατά το μεγαλύτερο 
μέρος του αφορά έργα υποδομών 
με επενδύσεις περίπου 2,3 τρισ. 
δολαρίων και δημιουργία πολυ-
άριθμων θέσεων εργασίας, είναι 
το πώς θα χρηματοδοτηθεί. Ηδη 
έχουν διατυπωθεί προτάσεις για 
αύξηση της φορολογίας στους έχο-
ντες και στις εταιρείες. Ειδικότε-
ρα, όπως αναφέρει το ειδησεογρα-
φικό πρακτορείο Ρόιτερς, περίπου 
650 δισ. δολάρια θα διοχετευθούν 
στην αποκατάσταση 20.000 μιλίων 
οδικού δικτύου, των δέκα οικονο-
μικά σημαντικότερων γεφυρών, 
καθώς και 10.000 ακόμη, αλλά και 
σε έργα οδικής ασφάλειας και δι-
ασύνδεσης γειτονιών. 

Επίσης, 650 δισ. δολάρια για 
τις οικίες, όπου προβλέπεται κά-
λυψη ευρυζωνική για πρόσβαση 
στο ∆ιαδίκτυο, βελτίωση των δι-
κτύων ύδρευσης και ηλεκτροδό-
τησης και εργασίες ανακαίνισης. 
Μεταξύ άλλων θα αντικαταστα-
θούν πλήρως οι υδραυλικοί σω-
λήνες και το δίκτυο, που εξυπη-
ρετεί 10 εκατομμύρια οικογένειες 
σε όλη τη χώρα. 

Τετρακόσια δισ. δολάρια θα 
δοθούν στις υπηρεσίες παροχής 
φροντίδας, μιας και ο ένας/η μία 
στους έξι εργαζομένους εκεί ζει 

στη φτώχεια, ενώ προβλέπονται 
και 580 δισ. δολάρια για τη με-
ταποίηση, την έρευνα με εστί-
αση στην καθαρή ενέργεια και 
την επαγγελματική κατάρτιση 
– σε αυτά συγκαταλέγονται και 
50 δισ. δολάρια στην παραγωγή 
ημιαγωγών.

 Κι ενώ είναι στα πρώτα βή-
ματα της θητείας του, ο νέος 
πρόεδρος κατόρθωσε γρήγορα 

να δυσαρεστήσει και τους μεν 
ομοϊδεάτες ∆ημοκρατικούς και 
τους αντιπολιτευόμενους Ρεπου-
μπλικανούς, όπως αναφέρει σχε-
τικά η ειδησεογραφική ιστοσελί-
δα Ιnternational Βusiness Τimes. 
Οι Ρεπουμπλικανοί ισχυρίζονται 
πως πηγαίνει πολύ μακριά το σχέ-
διο Μπάιντεν, ενώ οι ∆ημοκρατι-
κοί πως δεν είναι αρκετά τολμηρό. 
Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον 
Τύπο και στα ΜΜΕ, τα κονδύλια 
που θα χρειασθούν ίσως και να 
πρέπει να ανέλθουν τελικά σε 4 
τρισ. δολάρια αθροιστικά. Πιθα-
νώς οι Συντηρητικοί πολιτικοί να 
έχουν δίκιο στις αντιρρήσεις τους, 
διότι οι ΗΠΑ είχαν δαπανήσει άνω 
των 5 τρισεκατομμυρίων δολαρί-
ων κατά τη διάρκεια του παρελθό-
ντος έτους, ώστε να μπορέσουν 
να ανακουφίσουν νοικοκυριά και 

επιχειρήσεις από τις επιπτώσεις 
της πανδημίας. Οι ∆ημοκρατικοί 
αντιτείνουν ότι τα έργα υποδο-
μών τα χρειάζεται επειγόντως η 
χώρα και συνιστούν μία καλή μέ-
θοδο για να επανεκκινήσει η οι-
κονομία. Αλλά το φλέγον θέμα 
έγκειται στην πρόβλεψη για αύ-
ξηση των φόρων, κάτι το οποίο 
δυνητικά αποτρέπει την επίτευξη 
συμφωνίας με τους Ρεπουμπλικα-
νούς. Οι ∆ημοκρατικοί στη Γερου-
σία οφείλουν να πείσουν τουλά-
χιστον δέκα Ρεπουμπλικανούς 
ώστε να υποστηρίξουν τις αυξή-
σεις, προκειμένου να ψηφιστεί το 
αντίστοιχο νομοσχέδιο, ενώ δεν 
αποκλείεται και ορισμένοι ομο-
ϊδεάτες τους να προβληματίζο-
νται. Προσφάτως η υπουργός Οι-
κονομικών, Τζάνετ Γέλεν, τόνισε 
πως τα έργα υποδομής μπορούν 
μερικώς να καλυφθούν από τους 
εταιρικούς φόρους, τους οποίους 
η κυβέρνηση Μπάιντεν θέλει να 
αυξήσει από 21% σε 28%, αλλά 
και από όσους επιβληθούν στα 
ετήσια εισοδήματα από 400.000 
δολάρια και πάνω.

Πάντως, αξίζει να γίνει μια ανα-
δρομή στις επιδιωκόμενες παρεμ-
βάσεις για τις υποδομές των ΗΠΑ 
– και αυτό γιατί κατασκευάστη-
καν κυρίως στη διάρκεια των δε-
καετιών του 1950, του 1960 και 
του 1970. Πρόκειται για τα δίκτυα 
εθνικών οδών, τους δρόμους, τα 
σχολεία, τις γέφυρες, τα σιδηρο-
δρομικά δίκτυα και τα αεροδρόμια, 
τα οποία πλέον σήμερα βρίσκο-
νται σε άθλια κατάσταση, όπως 
αναφέρει σχετικά το γαλλικό πρα-
κτορείο ειδήσεων. Η αμερικανι-
κή ένωση πολιτικών μηχανικών 
(ASCE), η οποία δημοσιεύει μία 

έκθεση κάθε τέσσερα χρόνια σχε-
τικά με την κατάσταση των υπο-
δομών, κρούει τον κώδωνα του 
κινδύνου, καθώς ήδη πριν από 
23 χρόνια την είχε βαθμολογή-
σει χαμηλά και συγκεκριμένα στη 
βαθμίδα ∆ σε μία κλίμακα από το 
Α έως το ΣΤ. 

Στην τελευταία αναφορά της 
προ ημερών τόνισε πως πρώτη 
φορά υπήρξε μια μέτρια βελτί-
ωση, αποδίδοντας μια συνολική 
βαθμολογία στη βαθμίδα Γ. Στα 
συμπεράσματα της έκθεσης ανα-
φέρεται ακόμη ότι το 45% των 
πολιτών στερείται αξιόπιστη πρό-
σβαση σε υπηρεσίες μεταφοράς, 
ενώ εκτιμάται ότι σε ορίζοντα δε-
καετίας οι συνολικές ανάγκες υπο-
δομών στη χώρα θα φθάσουν τα 
2,59 τρισεκατομμύρια δολάρια. 
Κατά την ένωση κατασκευαστών 
οδικών δικτύων, το 36% των γε-
φυρών, δηλαδή 220.000, χρειάζο-
νται επισκευή και σχεδόν 80.000 
αντικατάσταση.

Ο Αμερικανός πρόεδρος θα επι-
διώξει να συγκεντρώσει επενδύ-
σεις για τη βιώσιμη ανάπτυξη, τη 
μείωση της ρύπανσης της ατμό-
σφαιρας, την πράσινη ενέργεια, 
τη διαχείριση των υδάτινων πό-
ρων και τη βελτίωση των μεταφο-
ρών, ώστε να είναι λιγότερο βλα-
βερές στο περιβάλλον. Ενα θέμα 
που ανακύπτει έχει να κάνει με το 
ότι κάθε έργο χρηματοδοτείται με 
άλλον τρόπο: τα αεροδρόμια δι-
αχειρίζονται ιδιώτες επενδυτές, 
ενώ το διαπολιτειακό σύστημα 
αυτοκινητοδρόμων κατασκευά-
στηκε από την κυβέρνηση και τώ-
ρα συντηρείται από τις πολιτείες. 
Η κατασκευή και η συντήρηση 
δευτερευόντων δρόμων πραγμα-

τοποιούνται από κομητείες, ενώ 
η διέλευση πολλών αυτοκινητο-
δρόμων είναι δωρεάν. 

Τέλος, η αμερικανική ένωση 
πολιτικών μηχανικών προειδοποί-
ησε πως, μέχρι το 2039, οι χρόνι-

ες υποεπενδύσεις σε υποδομές θα 
κοστίσουν στην ετήσια παραγωγή 
10 τρισ. δολάρια, απώλεια άνω των 
3 εκατομμυρίων θέσεων εργασί-
ας και ζημίες 2,4 τρισ. δολαρίων 
από εξαγωγές.

650 δισ. δολάρια θα διοχετευθούν στην αποκατάσταση 20.000 μιλίων οδικού δι-
κτύου, των δέκα οικονομικά σημαντικότερων γεφυρών, καθώς και 10.000 ακόμη, 
αλλά και σε έργα οδικής ασφάλειας και διασύνδεσης γειτονιών.

Οι Δημοκρατικοί 
θεωρούν ότι τα νέα 
μέτρα τα χρειάζεται 
επειγόντως η χώρα 
για να επανεκκινήσει 
η οικονομία.

Ανω των 3 τρισ. δολ. το πακέτο 
Μπάιντεν για στήριξη της οικονομίας
Αφορά έργα σε υποδομές δικτύων, κοινωνικές υπηρεσίες, έρευνα και μεταποίηση

1.
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Ανάσα στην παραπαίουσα οικονο-
μία της Τουρκίας σπεύδει να προ-
σφέρει η Κίνα, χορηγώντας στην 
κρατική τουρκική τράπεζα Ziraat 
δάνειο 400 εκατ. δολαρίων μέσω 
της κινεζικής Export Import Bank 
of China. Με στόχο να καλύψει τις 
χρηματοδοτικές ανάγκες όσων εται-
ρειών δραστηριοποιούνται κυρίως 
στις εμπορικές σχέσεις ανάμεσα 
στις δύο χώρες, το δάνειο θα χορη-
γηθεί σε δύο δόσεις, 320 εκατ. και 
500 εκατ. γουάν.

Το δάνειο έρχεται σε μια στιγμή 
που τα συναλλαγματικά διαθέσιμα 
της χώρας έχουν εξανεμιστεί, το 
τουρκικό νόμισμα διολισθαίνει, ο 
πληθωρισμός παραμένει επίμονα 
διψήφιος και οι ξένοι αρχίζουν να 
γυρίζουν την πλάτη στη γειτονική 
χώρα αντιδρώντας στην απρόβλε-
πτη και αυταρχική συμπεριφορά 
του Τούρκου προέδρου.

Προπαντός, όμως, ερμηνεύεται 
από διεθνείς πολιτικούς και οικο-
νομικούς αναλυτές ως περαιτέρω 
απόδειξη της στροφής που κάνει η 
Τουρκία προς την Ανατολή και της 
απομάκρυνσής της από τη ∆ύση. 
∆εν παύει πρωτίστως να προδίδει, 
πάντως, ότι η τουρκική οικονομία 
χρήζει στήριξης, ιδιαιτέρως μετά 
τους νέους κραδασμούς που έχει 

προκαλέσει η αιφνίδια και απρο-
σχημάτιστη απομάκρυνση του κε-
ντρικού τραπεζίτη στις 20 Μαρτίου.

Με τον πληθωρισμό στο 16% 
να υποβαθμίζει διαρκώς το βιοτι-
κό επίπεδο του τουρκικού λαού και 
το νόμισμα της χώρας να έχει χά-
σει περίπου το 50% της αξίας του 
τα τελευταία τρία χρόνια, τουρκικά 
νοικοκυριά και επιχειρήσεις έχουν 
επιλέξει τη λεγόμενη δολαριοποί-
ηση, καθώς μετατρέπουν τις κα-
ταθέσεις τους σε δολάρια σε μια 
απεγνωσμένη προσπάθεια να τις 
περιφρουρήσουν. Την ίδια στιγμή ο 
Τούρκος πρόεδρος μοιάζει για ακό-
μη μία φορά εντελώς αποκομμένος 
από την πραγματικότητα του μέσου 
Τούρκου, καθώς καλεί τον κόσμο να 
καταθέσει στις τράπεζες το συνάλ-
λαγμα και τον χρυσό που κρατάει 
στα σπίτια. Υποστηρίζει πως έτσι 
θα υπάρξει αμοιβαίο όφελος καθώς 
θα ενισχυθούν οι τράπεζες της χώ-
ρας ενώ τα τουρκικά νοικοκυριά θα 
ωφεληθούν από τα επιτόκια που 
υπόσχεται να μειώσει.Είναι, άλλω-
στε, αυτό που προεξοφλεί η αγορά 
μετά την καθαίρεση του κεντρικού 
τραπεζίτη Νατσί Αγκμπάλ και την 
αντικατάστασή του από τον Σαχάπ 
Καβτσιόγλου, ο οποίος έχει δημοσί-
ως συνταχθεί με την ανορθόδοξη 

θεωρία του Τούρκου προέδρου ότι 
τα υψηλά επιτόκια ευθύνονται για 
τον πληθωρισμό. Ο νέος κεντρικός 
τραπεζίτης έχει ήδη αφήσει ανοικτό 
το ενδεχόμενο να προχωρήσει σε 
μείωση των επιτοκίων μέσα στον 
μήνα, στην πρώτη συνεδρίαση της 
κεντρικής τράπεζας υπό την προε-
δρία του. Η απομάκρυνση του κε-
ντρικού τραπεζίτη προ δύο εβδομά-
δων συνεπάγεται την απώλεια και 

του τελευταίου ίχνους αξιοπιστίας 
για τον Τούρκο πρόεδρο, που όταν 
διόρισε τον Νατσί Αγκμπάλ τον Νο-
έμβριο υποσχέθηκε να δώσει τέ-
λος στις παραδοσιακές παρεμβάσεις 
του στο έργο της κεντρικής τράπε-
ζας. Συνεπάγεται, όμως, παράλληλα 
και την απώλεια κάθε αξιοπιστίας 
της κεντρικής τράπεζας που υπό 
τον Αγκμπάλ προχώρησε σε τρεις 
αυξήσεις επιτοκίων μέσα σε τέσ-
σερις μήνες φτάνοντας το κόστος 
δανεισμού στο 19%. Με τις συνα-
πτές αυτές αυξήσεις του κόστους 
δανεισμού, ο Αγκμπάλ είχε επιτύ-
χει να στηρίξει το νόμισμα καθώς 
η τουρκική λίρα είχε ανακάμψει, με 
την ισοτιμία της να κυμαίνεται στις 
7,2 λίρες προς ένα δολάριο, ενώ σε 
λιγότερο από δύο εβδομάδες έχει 
και πάλι διολισθήσει συνολικά κατά 
12%, στις 8,26 τουρκικές λίρες προς 

το δολάριο. Ο Αγκμπάλ είχε, άλλω-
στε, επιτύχει να προσελκύσει και 
πάλι το ξένο κεφάλαιο στην Τουρ-
κία καθώς, σύμφωνα με στοιχεία 
της Τράπεζας της Τουρκίας, μόνον 
την τελευταία εβδομάδα πριν από 
την καθαίρεση του Αγκμπάλ είχαν 
εισρεύσει σε τουρκικούς τίτλους, 
ομόλογα και μετοχές, 500 εκατ. δο-
λάρια. Τις ίδιες ημέρες συμφωνίες 
swap ανάμεσα στις τουρκικές και 
στις ξένες τράπεζες έφεραν στη χώ-
ρα 1,3 δισ. δολάρια. Το σύνολο των 
ξένων επενδύσεων ανερχόταν σε 
70,7 δισ. δολάρια, εκ των οποίων 
28,9 δισ. δολάρια σε μετοχές, 10,2 
δισ. σε ομόλογα και 31,6 δισ. δολά-
ρια σε τραπεζικές καταθέσεις.

Η ανησυχία είναι διάχυτη, όμως, 
για το ενδεχόμενο να αντιστραφεί 
και πάλι η ροή των ξένων κεφαλαίων 
και να σημειωθεί νέα μαζική έξοδος 

από την Τουρκία, όπως φάνηκε να 
συμβαίνει τις πρώτες ημέρες μετά 
την αποπομπή Αγκμπάλ. Υπήρξε, 
άλλωστε, άμεση σύσταση της επεν-
δυτικής Société Générale προς τους 
επενδυτές, τους οποίους καλούσε 
ευθέως να εγκαταλείψουν τις θέ-
σεις τους σε τουρκικά περιουσιακά 
στοιχεία. Ενδεικτική της τάσης που 
αναμένεται να επικρατήσει ήταν η 
πρώτη αντίδραση της αγοράς, που 
την πρώτη εβδομάδα μετά την κα-
θαίρεση του Αγκμπάλ οδήγησε το 
χρηματιστήριο της Κωνσταντινού-
πολης σε απώλειες 13% και τις απο-
δόσεις των δεκαετών ομολόγων της 
Τουρκίας σε εκτίναξη πέντε εκα-
τοστιαίων μονάδων στο 19%. Και 
ίσως το χειρότερο όλων, το κόστος 
ασφάλισης έναντι κινδύνου πτώχευ-
σης της Τουρκίας (cds) εκτινάχθηκε 
από τις 300 στις 416 μονάδες βάσης.   

Η κίνηση γίνεται 
τη στιγμή που 
τα συναλλαγματικά 
διαθέσιμα της χώρας 
έχουν εξανεμιστεί και 
η λίρα διολισθαίνει. 

Δάνειο ύψους
400 εκατ. δολ.
από την Κίνα 
στην Τουρκία
Θα χορηγηθεί σε δύο δόσεις 

στην κρατική τράπεζα Ziraat 

Το κινεζικό δάνειο προς τη Ziraat ερμηνεύεται από διεθνείς πολιτικούς και οικονομικούς αναλυτές ως περαιτέρω απόδειξη της στροφής που κάνει η Τουρ-
κία προς την Ανατολή και της απομάκρυνσής της από τη ∆ύση.

Ως υπ’ αριθμόν ένα πιστωτής του ανα-
πτυσσόμενου κόσμου, η Κίνα χορή-
γησε δάνεια σε πολλές φτωχές χώ-
ρες, επιβάλλοντας όμως όρους που 
προσφέρουν στο Πεκίνο αθέμιτη 
επιρροή στην οικονομική αλλά και 
στην εξωτερική πολιτική των χω-
ρών αυτών. Στο συμπέρασμα αυτό 
καταλήγει σχετική μελέτη του Ιν-
στιτούτου Παγκόσμιας Οικονομίας 
του Κιέλου, του IfW, σε 100 κινεζικές 
συμφωνίες για τη χορήγηση δανεί-
ων σε 24 χώρες. Η μελέτη έγινε με 
τη συνδρομή σημαντικού αριθμού 
αμερικανικών ερευνητικών ινστιτού-
των και, μεταξύ άλλων, βασίστηκε 
σε αντιπαράθεση των συμφωνιών 
της Κίνας με 142 συμφωνίες που 
συνήψαν άλλες πιστώτριες χώρες. 
Σύμφωνα με σχετικό ρεπορτάζ της 
Deutsche Welle, πολλές από αυτές 
έχουν κλείσει με «μυστικά» συμβό-
λαια, στα οποία υπάρχει ένα είδος 
ρήτρας όχι εμπιστευτικότητας αλ-
λά μυστικότητας.

Σύμφωνα, πάντα, με το εν λόγω 
γερμανικό ινστιτούτο, τα συμβό-
λαια που συνήψε η Κίνα βασίζονται 
σε «δημιουργικούς ελιγμούς για τη 

διαχείριση του πιστωτικού κινδύνου 
και για να παρακάμπτουν οποιοδή-
ποτε εμπόδιο στην επιβολή όρων». 
Στο 30% των συμβολαίων η δανει-
ολήπτρια χώρα υποχρεούται να κα-
ταβάλει ενέχυρο σε ειδικούς λογα-
ριασμούς εγγυήσεων, συνήθως των 
κινεζικών κρατικών τραπεζών. Επι-
πλέον υποχρεούται να καταθέτει 
στους ίδιους λογαριασμούς τα έσο-
δα των επενδυτικών σχεδίων που 
έχουν υποστηριχθεί από τις κινε-
ζικές πιστώσεις και, σε περίπτωση 
αδυναμίας αποπληρωμής, η κινεζι-
κή τράπεζα θα μπορεί να κατάσχει 
τις καταθέσεις. Σύμφωνα με το IfW, 
ανάλογα σκληροί όροι υπάρχουν μό-
νον στο 7% των διμερών συμφωνιών 
τέτοιου είδους στις χώρες του ΟΟ-
ΣΑ και μόλις στο 1% σε πολυμερείς 
συμφωνίες. 

Σε μεγάλο ποσοστό πρόκειται για 
πιστώσεις που έχουν χορηγηθεί στο 
πλαίσιο του μεγαλεπήβολου σχεδί-
ου της Κίνας, του γνωστού ως «νέος 
∆ρόμος του Μεταξιού», ενός πλέγ-
ματος έργων υποδομής σε περισσό-

τερες από 60 χώρες. Οι συντάκτες 
της σχετικής μελέτης επισημαίνουν 
πως στις συμφωνίες αυτές οι κρατι-
κές τράπεζες της Κίνας επιβάλλουν 
όρους ή τροποποιούν τους υπάρχο-
ντες κατά τρόπο «που υπερβαίνει 

την απλή μεγιστοποίηση του εμπο-
ρικού οφέλους». Ειδικότερα, πάνω 
από 90% των συμβολαίων περιέχουν 
ρήτρα που δίνει στον πιστωτή τη δυ-
νατότητα να ακυρώσει τη σύμβαση 
και να απαιτήσει την αποπληρωμή 
του σε περίπτωση αλλαγής της νο-
μοθεσίας της χώρας ή της πολιτικής 
της στο θέμα του δανεισμού. Οι συ-
ντάκτες της σχετικής μελέτης επι-
σημαίνουν ειδικότερα ότι οι ρήτρες 
για την περίπτωση αλλαγής πολιτι-
κής είναι συνήθεις στις συμβάσεις 
πιστώσεων μεταξύ φορέων του ιδι-
ωτικού τομέα, αλλά διαφοροποιού-
νται σημαντικά όταν ο πιστωτής 
είναι κρατική οντότητα και όχι ιδι-
ωτικός φορέας.

Επισημαίνουν ιδιαιτέρως ότι, με-
λετώντας τις σχετικές συμβάσεις, 
έχουν εντοπίσει «υπερβολικές ρή-
τρες απορρήτου και εμπιστευτικό-
τητας». Οπως τονίζουν, πολλά από 
τα συμβόλαια «υπογραμμίζουν τη 
δέσμευση των δανειοληπτών να μην 
αποκαλύψουν τους όρους της σχετι-
κής συμφωνίας ή σε ορισμένες περι-
πτώσεις ακόμη και να μην αποκαλύ-
ψουν ακόμη και αυτό καθεαυτό το 

γεγονός ότι υφίσταται το σχετικό 
συμβόλαιο». Οπως υπογραμμίζουν 
οι ερευνητές, αυτού του είδους η μυ-
στικότητα εμποδίζει άλλους πιστω-
τές να εξετάσουν και να διαπιστώ-
σουν την πιστοληπτική δυνατότητα 
μιας χώρας. Και το σημαντικότερο 
και ίσως χειρότερο όλων, κατά τους 
ερευνητές, είναι πως «οι πολίτες αφε-
νός της πιστώτριας χώρας και αφε-
τέρου των δανειοληπτριών χωρών 
δεν μπορούν να ελέγξουν τους λογα-
ριασμούς των κυβερνήσεών τους οι 
οποίες δεν είναι υπόλογες για όσες 
συμφωνίες έχουν συνάψει».

Εξάλλου, τα συμβόλαια δίνουν 
στις κρατικές τράπεζες της Κίνας 
προτεραιότητα έναντι άλλων πιστω-
τών, ενώ παράλληλα προσφέρουν 
στην Κίνα «υπερβολικά μεγάλα πε-
ριθώρια για να τα ακυρώνει ή να 
επισπεύδει την αποπληρωμή των 
δανείων όποτε διαφωνεί με τις πο-
λιτικές που εφαρμόζονται στη δανει-
ολήπτρια χώρα». Μεταξύ των αιτιών 
ακύρωσης του συμβολαίου αναφέρε-
ται μάλιστα οποιοδήποτε διπλωματι-
κό πρόβλημα ή ρήξη στις διπλωματι-
κές σχέσεις μεταξύ των δύο χωρών. 

Ολα δείχνουν ότι η διεθνής οικονομία 
ανακάμπτει από τις συνέπειες του 
κορωνοϊού και μάλιστα πιο γρήγο-
ρα από ό,τι προέβλεπαν οι αναλυτές. 
Σύμφωνα με προβλέψεις του ΟΟΣΑ, 
η παγκόσμια οικονομία αναπτύσ-
σεται με ρυθμούς άνω του 5% σε 
ετήσια βάση, με εμπροσθοφυλακή 
τις ΗΠΑ και την Κίνα, που προφα-
νώς επωφελούνται από τους ταχείς 
ρυθμούς των εμβολιασμών και από 
φιλόδοξα προγράμματα οικονομικής 
ανάκαμψης. «Ηδη στα μέσα του 2021 
επιστρέφουμε στους δείκτες ανάπτυ-
ξης που είχαμε πριν από την κρίση», 
δηλώνει η Λόρενς Μπουν, επικεφα-
λής οικονομολόγος του ΟΟΣΑ, ανα-
θεωρώντας επί τα βελτίω τις προβλέ-
ψεις του διεθνούς οργανισμού στα 
τέλη ∆εκεμβρίου, που προεξοφλού-
σαν ανάπτυξη 4,2%.

∆ιαμετρικά αντίθετο παραμένει 
το κλίμα στη Γερμανία, με τα οικο-
νομικά ινστιτούτα να αναθεωρούν, 
το ένα μετά το άλλο, επί τα χείρω 

τις προβλέψεις τους. Για παράδειγ-
μα, το Ινστιτούτο IfO του Μονάχου 
αναμένει ανάπτυξη 3,7%, ενώ τον 
περασμένο ∆εκέμβριο έκανε λόγο 
για 4,1%. Το «συμβούλιο των πέντε 
σοφών» για τη γερμανική οικονο-
μία προβλέπει 3,1%, ενώ παρόμοια 
εκτίμηση, γύρω στο 3%, εκφράζει 
και το Ινστιτούτο της Γερμανικής 
Οικονομίας (IW).

Πολλοί Γερμανοί εμφανίζονται 
δυσαρεστημένοι με τη διαχείριση 
της κρίσης από την ομοσπονδιακή 
κυβέρνηση, αλλά και τους πρωθυ-

πουργούς των κρατιδίων, ενώ έχουν 
εγκαταλείψει τις ελπίδες τους για 
γρήγορη επιστροφή στην κανονι-
κότητα. Ο Φρίντριχ Χάινεμαν, ανα-
λυτής στο Ινστιτούτο Οικονομικών 
Ερευνών του Μάνχαϊμ (ZEW), εκτιμά 
ότι «μέχρι ενός σημείου η απογοή-
τευση είναι αναμενόμενη, καθώς η 
πανδημία διαρκεί πολύ περισσότε-
ρο από τις αρχικές εκτιμήσεις». Για 
τις καθυστερήσεις στην Ευρώπη ο 
ίδιος ο Χάινεμαν εντοπίζει ευθύνες 
περισσότερο στις Βρυξέλλες, πα-
ρά στις εθνικές κυβερνήσεις, αλ-
λά πιστεύει ότι «τόσο η κεντρική 
κυβέρνηση όσο και τα ομόσπονδα 
κρατίδια ευθύνονται για τη βραδεία 
υλοποίηση της στρατηγικής περί εμ-
βολιασμών».

Οι ελπίδες για οικονομική ανά-
πτυξη μεταφέρονται στο 2022. Φω-
τεινή εξαίρεση αποτελούν οι γερ-
μανικές επιχειρήσεις με έντονο 
εξαγωγικό προσανατολισμό, οι οποί-
ες επωφελούνται από τους υψηλούς 

δείκτες ανάπτυξης σε ΗΠΑ και Κί-
να. Αντιθέτως, πολλές μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις στενάζουν υπό το 
βάρος των περιοριστικών μέτρων, 
όταν μάλιστα πολλές φορές καθυ-
στερεί η εκταμίευση της υπεσχη-
μένης οικονομικής βοήθειας για την 
αντιμετώπιση της πανδημίας. «∆εν 
είναι μόνο η βιομηχανία αλλά και ο 
κατασκευαστικός κλάδος που στη-
ρίζει την οικονομική ανάπτυξη στις 
παρούσες δύσκολες συνθήκες», λέει 
ο αναλυτής Φρίντριχ Χάινεμαν. Επι-
πλέον σημειώνει πως «τα νοικοκυριά 
εξακολουθούν να ξοδεύουν κάποια 
χρήματα, στον βαθμό που ακόμη 
μπορούν, για παράδειγμα πραγματο-
ποιώντας online αγορές». Το γεγονός 
ότι η ιδιωτική κατανάλωση παραμέ-
νει ισχυρή, επισημαίνει, «αποτελεί 
επιτυχία της πολιτικής που ακολου-
θεί η κυβέρνηση, περιλαμβανομένης 
της γενναιόδωρης –ίσως μάλιστα και 
υπερβολικά γενναιόδωρης– στήριξης 
για την αγορά εργασίας». 

Με μυστικά συμβόλαια και σκληρούς όρους οι πιστώσεις που χορηγεί το Πεκίνο

Ουραγός στην παγκόσμια ανάκαμψη η Γερμανία

Τι δείχνει μελέτη 
σε 100 κινεζικές 
συμφωνίες για δάνεια 
σε 24 χώρες.

Τα οικονομικά 
ινστιτούτα 
αναθεωρούν, 
το ένα μετά το άλλο, 
επί τα χείρω 
τις προβλέψεις τους.

Σύμφωνα με την έρευνα του Ινστιτούτου Παγκόσμιας Οικονομίας του Κιέ-
λου, η Κίνα χορήγησε δάνεια σε πολλές φτωχές χώρες, επιβάλλοντας όμως 
όρους που προσφέρουν στο Πεκίνο αθέμιτη επιρροή στην οικονομική αλλά 
και στην εξωτερική πολιτική των χωρών αυτών.

Το Ινστιτούτο IfO του Μονάχου αναμένει ανάπτυξη 3,7%, ενώ τον περα-
σμένο ∆εκέμβριο έκανε λόγο για 4,1%.
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Εντυπωσιακή άνοδο κατέγραψαν 
τους πρώτους μήνες του 2021 τα 
deals που αφορούσαν συγχωνεύ-
σεις και εξαγορές, με το σύνολο 
της αξίας τους να φθάνει παγκο-
σμίως το πρώτο τρίμηνο του 2021 
το 1,3 τρισ. δολ. Πρόκειται για το 
υψηλότερο ποσό που έχει κατα-
γραφεί τουλάχιστον από το 1980, 
ξεπερνώντας ακόμη και τα ποσά 
που είχαν σημειωθεί κατά τη διάρ-
κεια της «φούσκας» των εταιρειών 
υψηλής τεχνολογίας το 2000. Την 
έκρηξη των εταιρικών συμφωνιών 
αποτυπώνουν σε δημοσίευμά τους 
οι Financial Times επικαλούμενοι 
στοιχεία της Refinitiv. 

Παρά τις οικονομικές επιπτώ-
σεις της πανδημίας και των συνε-
χόμενων lockdowns, οι συμφωνίες 
συγχωνεύσεων και εξαγορών ενι-
σχύθηκαν σημαντικά από τις εξα-
γορές αμερικανικών εταιρειών, αλ-
λά και από τις συγχωνεύσεις μέσω 
Spac (εταιρειών ειδικού σκοπού) 
που διευκολύνουν την εισαγωγή 
εταιρειών στο χρηματιστήριο. Tα 
στοιχεία της Refinitiv δείχνουν 
πως οι συμφωνίες έχουν αρχίσει 
να βρίσκουν ξανά έδαφος, μετά 
την πτώση που παρατηρήθηκε 
κατά τις πρώτες ημέρες της παν-
δημίας. Μάλιστα, ο αριθμός των 
deals που πραγματοποιήθηκαν 
στις ΗΠΑ σημείωσε αύξηση 160% 
σε σύγκριση με το πρώτο τρίμηνο 
του 2020. «Η ανάκαμψη από πέρυ-

σι είναι πιο έντονη σε σχέση με 
ό,τι έχουμε δει μέχρι στιγμής στον 
τομέα των συγχωνεύσεων και των 
εξαγορών», επισήμανε χαρακτη-
ριστικά ο Κάρι Κοχμαν, συνεπικε-
φαλής του κλάδου συγχωνεύσε-
ων και εξαγορών στη Citi. «Είναι 
απλά πρωτοφανές», συμπλήρωσε. 

Ενα μεγάλο μέρος των deals 
αφορά συγχωνεύσεις εταιρειών 

μέσω των Spac, βοηθώντας με αυ-
τόν τον τρόπο την είσοδό τους 
στο χρηματιστήριο. 

Ενδεικτικά, η αξία των συγχω-
νεύσεων μέσω Spac στις ΗΠΑ δι-
αμορφώθηκε στα 172 δισ. δολ., 
αντιπροσωπεύοντας πάνω από το 
ένα τέταρτο της συνολικής αξίας 
των συμφωνιών που πραγματο-
ποιήθηκαν το διάστημα αυτό. Μά-
λιστα, έχουν αρχίσει να γίνονται 
ακόμη μεγαλύτερα deals μέσω των 
Spac, όπως έδειξε πρόσφατα και 

η συγχώνευση ύψους 24 δισ. δολ. 
της Lucid Motors, ανταγωνίστριας 
της Tesla, με μία εταιρεία ειδικού 
σκοπού την οποία ελέγχει ο Μάικλ 
Κλέιν, με σκοπό να μπει στο Χρη-
ματιστήριο. Υπήρξαν βέβαια και 
άλλου είδους μεγάλες συμφωνίες 
που οδήγησαν σε αυτό το ρεκόρ 
το πρώτο τρίμηνο του 2021. Πρό-
κειται για τη συμφωνία που έκα-
νε η General Electric, ύψους 30 
δισ. δολ., με την AerCap με σκοπό 
την πώληση της εταιρείας εκμί-
σθωσης σκαφών που ανέπτυσσε 
η πρώτη, αλλά και η εξαγορά από 
την Canadian Pacific της Kansas 
City Southern, ύψους 29 δισ. δολ. 

Τέλος, η συγχώνευση της 
Apollo Management με την 
Athene Ηolding αποτέλεσε ένα 
από τα μεγαλύτερα deals στον 
κλάδο των private equity. O Κέ-
βιν Μπρούνερ, επικεφαλής συγ-
χωνεύσεων και εξαγορών στην 
Bank of America, δήλωσε στους 
Financial Times πως οι τηλεδι-
ασκέψεις έχουν καταστήσει τη 
διαδικασία των deals πολύ πιο 
αποτελεσματική. «Μπορείς να 
πραγματοποιήσεις τρεις ή τέσ-
σερις συναντήσεις μέσα στην ημέ-
ρα χωρίς να χρειάζεται να ταξιδέ-
ψεις», επισήμανε, προσθέτοντας 
πως «οι τηλεδιασκέψεις έχoυν επι-
τρέψει σε όσους λαμβάνουν απο-
φάσεις να παρακολουθούν και να 
συμμετέχουν». Οπως αναφέρει 

το δημοσίευμα, η ανάκαμψη της 
δραστηριότητας που αφορά τέτοια 
deals είναι και αποτέλεσμα της 
στήριξης που παρείχε η Fed τον 
Απρίλιο, η οποία διοχέτευσε 2,3 

τρισ. δολ. σε δάνεια ενώ στήριξε 
και την αγορά ομολόγων υψηλού 
κινδύνου. 

Οι αγορές ανταποκρίθηκαν θε-
τικά στις κινήσεις αυτές, ενισχύο-

ντας την εμπιστοσύνη και διευκο-
λύνοντας τη διαδικασία αύξησης 
δανειακών κεφαλαίων ώστε να 
πραγματοποιηθούν οι συμφωνί-
ες αυτές.

H συμφωνία που έκανε η General Electric, ύψους 30 δισ. δολ. με την AerCap, με σκοπό την πώληση της εται-
ρείας εκμίσθωσης σκαφών που ανέπτυσσε η πρώτη, αλλά και η εξαγορά από την Canadian Pacific της Kansas City 
Southern, ύψους 29 δισ. δολ., ήταν δύο από τα μεγάλα deals που έγιναν στις αρχές του χρόνου.

Ο αριθμός 
των deals που 
πραγματοποιήθηκαν 
στις ΗΠΑ σημείωσε 
αύξηση 160% σε 
σύγκριση με το πρώτο 
τρίμηνο του 2020.

Εταιρικές συμφωνίες 
1,3 τρισ. δολ.το πρώτο 
τρίμηνο του 2021
Είναι το μεγαλύτερο ποσό που έχει καταγραφεί 

από το 1980 για συγχωνεύσεις και εξαγορές



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 4 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2021 

Η πρώτη επίσημη αντίδραση μετά
την άτακτη φυγή που προκάλεσε
η κατάργηση του κυπριακού επεν-
δυτικού προγράμματος για από-
κτηση ιθαγένειας ήρθε πριν από
λίγες μέρες. Αυτή αφορά ένα «fa-
celift» του προγράμματος χορήγη-
σης άδειας μετανάστευσης μέσω
της ταχείας οδού (fast track) σε
άτομα που είναι υπήκοοι τρίτων
χωρών. Η επιτυχής αίτηση στοχεύει
στην χορήγηση μιας τέτοιας άδειας
μετανάστευσης μέσα σε περίοδο
δύο μηνών.

Υπενθυμίζω πως το αντίστοιχο
πρόγραμμα που ήταν σε ισχύ την
περίοδο 2011 – 2014, έδωσε και το
έναυσμα να αρχίσουν να έρχονται
στην Κύπρο υπήκοοι τρίτων χωρών
που μέχρι τότε μας ήταν άγνωστοι,
όπως για παράδειγμα Κινέζοι. Ανα-
φέρω επίσης πως και τότε παρα-
τηρήθηκαν φαινόμενα εκμετάλ-
λευσης του εν λόγω προγράμματος,
με τρόπους που προκάλεσαν δυ-
σφορία σε επενδυτές ως προς το
τι ακριβώς αγόραζαν έναντι του τι-
μήματος που κατέβαλλαν για γρή-
γορη εξέταση της αίτησής τους.
Το φαινόμενο κάπου ξεχάστηκε,
αποσιωπήθηκε και παράπεσε επει-
δή ακολούθησε το μεγαλύτερο και
νοστιμότερο γλύκισμα: αυτό της
απόκτησης υπηκοότητας μέσω
επενδύσεων.

Το διάστημα που ακολούθησε
την κατάργηση του λεγόμενου ΚΕΠ,
επανήλθε στην επιφάνεια το άλλο
(μικρότερο) πρόγραμμα, αυτό της
χορήγησης άδειας μετανάστευσης,

ιδιαίτερα από τους developers. Πριν
από λίγες μέρες, λοιπόν, το ΥΠΕΣ
δημοσίευσε την 3η αναθεώρηση
κριτηρίων του εν λόγω προγράμ-
ματος, η οποία αφενός στοχεύει
να ενθαρρύνει τις επενδύσεις από
άτομα τρίτων χωρών και αφετέρου
ορίζουν πιο ξεκάθαρα το πλαίσιο
λειτουργίας του προγράμματος,
έτσι ώστε να αποφευχθούν πρα-
κτικές εκμετάλλευσής του με τρόπο
που να μας εκθέτει ως χώρα. Φυ-
σικά, επαναλαμβάνω πως το πρό-
γραμμα δεν αφορά σε απόκτηση
ιθαγένειας, αλλά αφορά σε από-
κτηση άδειας μετανάστευσης.

Ο επενδυτής λοιπόν που αιτείται
άδειας μετανάστευσης πρέπει να
πληροί ένα από τα επενδυτικά κρι-
τήρια που θέτει η πολιτική και τα
οποία είναι τα ακόλουθα:

Αγορά κατοικίας ή διαμερίσμα-
τος από εταιρεία ανάπτυξης γης
τιμήματος αγοράς τουλάχιστον
€300.000 πλέον ΦΠΑ. Η πώληση
της εν λόγω μονάδας θα πρέπει να
είναι η πρώτη της. Άρα δεν αφορά
σε μεταπώληση.

Αγορά άλλης μορφής ακινήτων
(εξαιρουμένων των κατοικιών και
των διαμερισμάτων), όπως κατα-
στήματα, γραφεία, ξενοδοχεία κ,λπ,
ή ακόμα και συνδυασμό αυτών των
κατηγοριών με ελάχιστη επένδυση
τις €300.000. Το κριτήριο αυτό επι-
τρέπει και μεταχειρισμένα ή που
είναι προϊόν μεταπώλησης, από
οποιονδήποτε ιδιοκτήτη.

Επένδυση σε μετοχικό κεφάλαιο
Κυπριακής Εταιρείας με δραστη-

ριότητες και προσωπικό στην Κύ-
προ. Η εταιρεία πρέπει να έχει φυ-
σική παρουσία στην Κύπρο και να
απασχολεί τουλάχιστον πέντε άτο-
μα. Και αυτή η επένδυση πρέπει
να είναι αξίας τουλάχιστον
€300.000.

Επένδυση σε μερίδια Κυπριακού
Επενδυτικού Οργανισμού Συλλο-
γικών Επενδύσεων (όπως AIF,
AIFLNP, RAIF) με ελάχιστη επέν-
δυση επίσης τις €300.000.

Είναι ξεκάθαρο ότι η άδεια με-
τανάστευσης που χορηγείται στον
αιτητή προϋποθέτει την αδιάλειπτη
επένδυση. Άρα ό,τι ραδιουργίες
μπορεί κάποιοι να σκέφτονται καλό
είναι να τις ξεχάσουν επειδή αυτό
θα σημαίνει ακύρωση της άδειας
μετανάστευσης και έκθεση της χώ-
ρας μας, αν ο επενδυτής πέσει θύμα
παραπληροφόρησης. Και θα είναι
και οι ίδιοι υπόλογοι έναντι του νό-
μου.

Για παράδειγμα, δεν μπορεί ο
επενδυτής να αγοράζει κάτι που
έχει αξία €100.000 δηλώνοντας
το για €300.000 με τη συνεννόηση
ότι θα υπάρξει κάλυψη κάποιων
φορολογιών που προκύπτουν από
την εξτρά δήλωση. Όπως επίσης
δεν μπορούμε για παράδειγμα να
του πουλήσουμε κάτι που πραγ-
ματικά αξίζει €200.000 για
€300.000 και όταν κληθεί να απο-
δείξει την αξία του ακινήτου του
να ανακαλύπτει το φούσκωμα και
να μένει εκτεθειμένος. Ούτε μπο-
ρούμε να του πούμε πως πρώτα
θα αγοράσει κάτι για €300.000 για
να κάνει τη δουλειά του και μετά
από λίγα χρόνια το πουλά για να
πάρει κάτι άλλο προς €80.000 και
όλα θα είναι μια χαρά. Δεν θα είναι
μια χαρά.

Επιπλέον, ο επενδυτής θα πρέπει
να αποδείξει κατά την αίτησή του
ότι έχει ασφαλισμένο ετήσιο εισό-
δημα τουλάχιστον €30.000 και το
εισόδημα αυτό αυξάνεται κατά
€5.000 για κάθε εξαρτώμενο μέλος
της οικογένειας του και κατά €8.000
για κάθε εξαρτώμενο γονέα (του
ιδίου ή/ και της συζύγου του). Το
εισόδημα πρέπει να προέρχεται
από το εξωτερικό. Στην περίπτωση
που αγοράζει καινούργιο διαμέρι-
σμα/ κατοικία μπορεί να προσμε-
τρήσει και το εισόδημα του συζύ-
γου. Στις άλλες περιπτώσεις μπορεί
να προσμετρήσει και εισόδημα
που λαμβάνει από δραστηριότητες
στην Κύπρο.

Ο αιτητής και ο/η σύζυγος πρέ-

πει να υποβάλουν βεβαίωση λευκού
ποινικού μητρώου. Επιπλέον θα
δηλώνουν ότι δεν προτίθενται να
απασχοληθούν στη Δημοκρατία
με μόνη εξαίρεση αν θα απασχο-
ληθούν ως διευθυντές σε εταιρεία,
που επέλεξαν να επενδύσουν στα
πλαίσια αυτού του προγράμματος.
Στις περιπτώσεις που ο επενδυτής
επιλέξει να επενδύσει κάτω από
οποιαδήποτε κατηγορία επενδύ-
σεων, πλην της αγοράς κατοικίας
ή διαμερίσματος, θα πρέπει να πα-
ρουσιάσει στοιχεία διαμονής στη
Δημοκρατία, όπως τίτλο ιδιοκτη-
σίας ακινήτου, πωλητήριο έγγραφο
ή ενοικιαστήριο έγγραφο.

Σε περίπτωση επένδυσης σε ακί-
νητα, με την αίτησή του ο επεν-
δυτής θα πρέπει να υποβάλει το
πωλητήριο έγγραφο με απόδειξη
κατάθεσής του στο Κτηματολόγιο
και επίσημες αποδείξεις ότι έχει
ήδη καταβάλει ποσό τουλάχιστον
€200.000 εξαιρουμένου του ΦΠΑ
και αυτό ανεξάρτητα με το πότε
θα λάβει ή έχει λάβει κατοχή του
ακινήτου. Θα πρέπει να αποδεικνύει
επίσης ότι τα χρήματα έχουν έρθει
από το εξωτερικό, οι όποιες πλη-
ρωμές αντικατοπτρίζονται στο τί-
μημα της επένδυσης και τα χρήματα
δεν αποτελούν προϊόν αλχημειών
με εσωτερικούς δανεισμούς κ.λπ.

Σε περίπτωση αγοράς κατοικίας
ή διαμερίσματος, ο επενδυτής μπο-
ρεί να αγοράσει μέχρι δύο μονάδες
νοουμένου ότι το συνολικό τίμημα
πληροί το κριτήριο της ελάχιστης
επένδυσης. Αν το πράξει αυτό, δεν

είναι αναγκαίο ο πωλητής των δύο
μονάδων να είναι ο ίδιος. Υπάρχει
σωρεία άλλων κριτηρίων που αφο-
ρούν τον τρόπο λειτουργίας του
προγράμματος, όπως για παρά-
δειγμα πώς αντιμετωπίζονται τα
εξαρτώμενα άτομα. 

Ένα ουσιαστικό στοιχείο σε ό,τι
αφορά τον τομέα των ακινήτων
είναι και το γεγονός ότι σε περί-
πτωση ύπαρξης ενήλικων τέκνων
που δεν είναι οικονομικά εξαρτώ-
μενα του αιτητή και τα οποία επι-
θυμούν να επικαλεστούν την ίδια
αρχική επένδυση για απόκτηση
άδειας, τότε το ποσό της αρχικής
επένδυσης αυξάνεται κατά
€300.000 ανά τέτοιο άτομο. Δηλα-
δή, αν υπάρχει ένα τέτοιο ενήλικο
παιδί, τότε η επένδυση πρέπει να
είναι τουλάχιστον των €600.000,
αν τα ενήλικα παιδιά είναι δύο,
τότε η επένδυση πάει τουλάχιστον
στις €900.000 κ.λπ. Και σε αυτές
τις περιπτώσεις ισχύει ότι κατά
την αίτηση θα πρέπει να έχει ήδη
καταβληθεί (με αποδείξεις) τουλά-
χιστον το 66% του τιμήματος ανε-
ξάρτητα με το πότε θα παραδοθεί
το ακίνητο.

Ας ελπίσουμε πως το πρόγραμμα
αυτό θα τύχει σωστής εκμετάλλευ-
σης και όχι μιας εκμετάλλευσης
που θα μας παίζουν στα κανάλια.
Η αγορά και η οικονομία το έχουν
ανάγκη.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
είναι CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Το νέο πρόγραμμα απόκτησης άδειας μετανάστευσης

ΤΟΥ ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Παρά την αβεβαιότητα που επι-
κρατεί στην τουριστική αγορά
εξαιτίας της πανδημίας, ξένα και
εγχώρια επενδυτικά κεφάλαια αξιο-
λογούν ευκαιρίες σε ξενοδοχειακά
ακίνητα εκτιμώντας πως η συγ-
κυρία ευνοεί συναλλαγές σε ελ-
κυστικότερα τιμήματα. Τουλάχι-
στον πέντε μεγάλες συμφωνίες
φαίνεται να κυοφορούνται ή να
έχουν ολοκληρωθεί αυτή την πε-
ρίοδο, ενώ κινητικότητα καταγρά-
φεται και σε επίπεδο διαχείρισης
με νέες συμφωνίες ιδιοκτητών με
μεγάλες ξένες αλυσίδες.

Παράλληλα, οι αρμόδιες τραπε-
ζικές διευθύνσεις επισπεύδουν
διαδικασίες ανάκτησης μη εξυπη-
ρετούμενων ανοιγμάτων καθώς η
κρίση στα ταξίδια έχει επηρεάσει
αρνητικά τις προοπτικές τακτο-
ποίησης αρκετών οφειλών, ανα-
φέρουν τραπεζικές πηγές. Με το
νομικό πλαίσιο της ειδικής δια-
χείρισης να έχει λήξει, οι λύσεις
που έχουν απομείνει στις τράπεζες
είναι οι συμφωνίες είτε εξυγίανσης

μέσω του πτωχευτικού, εφόσον
υπάρχει συναινώντας ιδιοκτήτης,
είτε της πτώχευσης εν λειτουργία,
είτε του sale & lease back, όταν
υπάρχει συνεργάσιμος οφειλέτης.
Μια τέτοια λύση επιλέχτηκε πρό-
σφατα και εφαρμόστηκε σε μεγάλο
επώνυμο ξενοδοχειακό συγκρό-
τημα στην ηπειρωτική χώρα από
την Τράπεζα Πειραιώς.

Την ίδια ώρα ολοκληρώνονται
οι διαδικασίες για την προκήρυξη
διαγωνισμού για το ιστορικό συγ-
κρότημα Out of the Blue Capsis
Elite Resort στην Αγία Πελαγία
της Κρήτης, το οποίο ετέθη υπό
ειδική διαχείριση το περασμένο
έτος και η σχετική συναλλαγή πρέ-
πει να κλείσει εντός του 2021. Για
το εν λόγω ξενοδοχείο, που βαρύ-
νεται με χρέη άνω των 100 εκα-
τομμυρίων, ενδιαφέρον έχουν εκ-
δηλώσει ο όμιλος Ιβάν Σαββίδη,
μεγάλος ελληνικός ξενοδοχειακός
όμιλος με έντονη παρουσία στη
Βόρεια Ελλάδα, όσο και ξένα επεν-
δυτικά κεφάλαια.

Στον νομό Ηρακλείου της Κρή-
της, δύο ακόμη μεγάλα ξενοδοχεία
πέντε και τεσσάρων αστέρων τε-
λούν σε ανεπίσημη διαδικασία
αναζήτησης επενδυτή, με τίμημα
που σύμφωνα με πηγές της αγοράς
κινείται πέριξ των 80 εκατ. ευρώ
και για τα δύο μαζί, με σκοπό να
μειωθεί ο τραπεζικός δανεισμός
της ιδιοκτήτριας εταιρείας. Για τις
δύο αυτές μονάδες επίσης εκδη-
λώνεται ζωηρό αγοραστικό ενδια-
φέρον από ελληνικούς και ξένους
ομίλους, αλλά η διαδικασία εκτι-
μάται πως θα χρειαστεί περισσό-
τερο χρόνο.

Αντιθέτως, σε προχωρημένο
στάδιο βρίσκεται, σύμφωνα με κα-
λά πληροφορημένες πηγές, η πώ-
ληση του ξενοδοχείου Lindian Vil-
lage στη Ρόδο. Αγοραστής είναι
ευρωπαϊκό επενδυτικό κεφάλαιο
που αποκτά το ακίνητο, ενώ η πω-
λήτρια ξενοδοχειακή επιχείρηση
θα συνεχίσει να το διαχειρίζεται
και να το εκμεταλλεύεται. Το ίδιο
κεφάλαιο αναζητεί αντίστοιχες
επενδυτικές ευκαιρίες και σε άλλες
μονάδες της Ρόδου όπως και στην
Κω, αναφέρουν οι ίδιοι κύκλοι.

Επίσης πριν από μερικές εβδο-
μάδες ολοκληρώθηκε και η συμ-
φωνία εξαγοράς των δανείων της
εταιρείας Ελιντούρ, που κατέχει
το πεντάστερο ξενοδοχείο «Πο-
σειδών» στο Λουτράκι Κορινθίας
από τον ιρλανδικό όμιλο Comer,
ο οποίος έχει αποκτήσει και το κα-

ζίνο Λουτρακίου. Πωλητές είναι
οι πιστωτές Εθνική Τράπεζα και
Alpha Bank, με το τίμημα για ονο-
μαστικές τραπεζικές υποχρεώσεις
της τάξης των 20 εκατομμυρίων.
Οπως και στο καζίνο Λουτρακίου
έτσι και με το ξενοδοχείο «Ποσει-
δών» ο επενδυτής εξαγόρασε τις
τραπεζικές απαιτήσεις με σημαν-
τικό discount, και τώρα αναμένεται
να τις μετατρέψει σε ιδιοκτησία
του ακινήτου ή και της εταιρείας.

Διόρθωση αποτιμήσεων 
«Το τελευταίο εξάμηνο, και παρά

τα προβλήματα που δημιουργεί
το συνεχόμενο lockdown, παρα-
τηρείται μεγάλη κινητικότητα
στην ξενοδοχειακή αγορά», ση-
μειώνει μιλώντας στην «K» o CEO
του ελληνικού γραφείου της αμε-
ρικανικής εταιρείας ακινήτων Pep-

per Hellas, Θωμάς Ζιώγας. «Το διε-
θνές ενδιαφέρον για αγορά ξενο-
δοχείων στην Ελλάδα είναι έντονο
με κύριο επιχείρημα “η Ελλάδα εί-
ναι ακόμη ο φθηνότερος ακριβός
ευρωπαϊκός προορισμός που πα-
ρουσιάζει προοπτικές ανάπτυξης»,
προσθέτει. Ο Θ. Ζιώγας εκτιμά
πως «η πανδημία, που είχε ως απο-
τέλεσμα τη διόρθωση των αξιών
στην τάξη του 20% έως 25% σε
όλο το φάσμα του κλάδου, έχει
ενεργοποιήσει και πάλι το διεθνές
ενδιαφέρον των επενδυτών, ενώ
η μετά COVID εποχή αναμένεται
ιδιαίτερα έντονη».

Νέο Marriott στην Κέρκυρα
Εν τω μεταξύ, σε μία επιπλέον

ένδειξη του διεθνούς ενδιαφέρον-
τος για τα ελληνικά ξενοδοχεία,
ανακοινώθηκε πως η ισπανική Ho-

tel Investment Partners (HIP), ο
μεγαλύτερος ιδιοκτήτης ξενοδο-
χειακών μονάδων στη νότια Ευ-
ρώπη (63 ξενοδοχεία, με 18.728
δωμάτια), που ανήκει σε επενδυ-
τικά κεφάλαια της Blackstone,
προχώρησε σε συμφωνία με τη
Marriott International προκειμένου
να εντάξει το ξενοδοχείο Domes
of Corfu (πρώην Grand Hotel) στην
Κέρκυρα, στο χαρτοφυλάκιο των
ανεξάρτητων ξενοδοχείων Auto-
graph Collection Hotels. Βάσει της
συμφωνίας, η Blackstone και η
HIP επενδύουν περίπου 14 εκατ.
ευρώ για την αναβάθμιση και τον
μετασχηματισμό του συγκροτή-
ματος, που θα λειτουργήσει κα-
νονικά φέτος το καλοκαίρι.  Υπεν-
θυμίζεται πως η HIP εξαγόρασε
πέντε ελληνικές ξενοδοχειακές
μονάδες το φθινόπωρο του 2019.

Αναζωπυρώνεται 
το ενδιαφέρον για
αγορά ελληνικών
ξενοδοχείων
Προχωρημένες διαπραγματεύσεις για
μεταβίβαση πέντε μεγάλων συγκροτημάτων

<<<<<<

Η διόρθωση στις αποτι-
μήσεις, σε συνδυασμό
με τις πωλήσεις κόκκι-
νων δανείων από τις
τράπεζες, έχει προσελ-
κύσει το ενδιαφέρον
πολλών funds.

Oλοκληρώνονται σύντομα οι διαδικασίες για την προκήρυξη διαγωνισμού για το ιστορικό συγκρότημα Out of the Blue Capsis Elite Resort στην Αγία Πελαγία
της Κρήτης, το οποίο ετέθη υπό ειδική διαχείριση το περασμένο έτος και η σχετική συναλλαγή πρέπει να κλείσει εντός του 2021.

<<<<<<

Είναι ξεκάθαρο ότι η
άδεια μετανάστευσης
που χορηγείται στον αι-
τητή προϋποθέτει την
αδιάλειπτη επένδυση.
Άρα ό,τι ραδιουργίες
μπορεί κάποιοι να σκέ-
φτονται καλό είναι να
τις ξεχάσουν.
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Προς το τέλος της περιόδου της Τρο-
μοκρατίας στη Γαλλία, μέσα του 
1794, ελάχιστοι είχαν απομείνει 
να παρακολουθούν το θέαμα των 
διαδοχικών αποκεφαλισμών. Ο κό-
σμος είχε βαρεθεί: ήταν όλο το ίδιο 
και το ίδιο. Μέσα σε περίπου ένα 
χρόνο, είχαν εκτελεστεί 17.000 άν-
θρωποι περίπου, εκ των οποίων οι 
2.500 στο Παρίσι. 

Ωστόσο, έστω κι έτσι, ορισμέ-
να από τα θύματα έβρισκαν την 
ευκαιρία να κάνουν πνεύμα πά-
νω στο ικρίωμα. Ο ηλικιωμένος 
βαρώνος Φραντς φον ντερ Τρενκ 
–γνωστός και ως Καζανόβα της 
Αυστρίας– ήταν πληθωρικός αρι-
στοκράτης και τυχοδιώκτης, που 
έκανε το λάθος να επιστρέψει στο 
Παρίσι καταμεσής της Τρομοκρα-
τίας για να καταλήξει σε μία από 
τις τελευταίες ομάδες καταδίκων 
που οδηγήθηκαν στη λαιμητόμο. 
Μαζί του, στο ίδιο κάρο, ήταν και 
ο ποιητής Αντρέα Σενιέ. Ειρωνεία: 
αυτό συμβαίνει δύο μόλις ημέρες 
πριν από την πτώση (και καρατό-
μηση) του Ροβεσπιέρου και των 
στενών συνεργατών του, γεγονός 

που σηματοδότησε, λίγο-πολύ, το 
τέλος της Τρομοκρατίας. Ο Τρενκ, 
λοιπόν, βλέποντας σκυθρωπούς 
τους ελάχιστους θεατές, φώναξε 
όλος χαρά: «Γιατί τέτοια μούτρα; 
Απλώς στήνουμε μια κοινότοπη ρο-
βεσπιερανή κωμωδία!». Λίγα λεπτά 
αργότερα, η λεπίδα έδωσε τέλος 
στην κωμωδία – ή τραγωδία, ανά-
λογα με το πώς το βλέπει κάποιος.

Η περίπτωση του Αντρέα Σενιέ 
πάντως, ο οποίος στεκόταν κάπου 
δίπλα στον Τρενκ και ακολούθησε 
στο ικρίωμα, θεωρήθηκε περισσό-
τερο σαν τραγωδία: ήταν το φρικτό 
τέλος ενός ποιητή, ελληνικής μάλι-
στα καταγωγής, ο οποίος προετοί-
μαζε το έδαφος για το ρομαντικό 
πνεύμα του 19ου αιώνα. Η ιστορία 
του ενέπνευσε τον Ιταλό συνθέτη 
Ουμπέρτο Τζορντάνο (1867-1948) 
να γράψει την πιο διάσημη όπερά 
του, η οποία φέρει και το όνομα του 
ποιητή. Το έργο έκανε πρεμιέρα στη 
Σκάλα του Μιλάνου το 1896, αλλά, 
νωρίτερα ακόμα, είχε επηρεάσει και 
τον Γάλλο μουσουργό Εκτορ Μπερ-
λιόζ, ο οποίος, στην περίφημη «Φα-
νταστική Συμφωνία» του, περιλαμ-
βάνει μια άκρως υποβλητική σκηνή 
σκοτεινής παραίσθησης πάνω στο 
ικρίωμα, την οποία εμπνεύστηκε 
αφού διάβασε περιγραφές του τέ-
λους του Σενιέ, όταν ανεβαίνοντας 
στα σκαλοπάτια του ικριώματος, ο 
ποιητής λέγεται ότι έδωσε μία με το 
χέρι στο μέτωπό του και αναφώνη-
σε: «∆ιάβολε, υπάρχει ακόμα πολύ 
πράγμα εδώ μέσα!».  

Γεγονός είναι πως δύσκολα μπο-
ρείς να ασχοληθείς με την ιστορία 
του Σενιέ χωρίς να έχεις στο πίσω 
μέρος του μυαλού σου την γκιλο-
τίνα – αυτόν τον «ανθρωπιστικό 
μηχανισμό» που επινόησε ο ιατρός 
Γκιγιοτέν το 1792, στο πνεύμα του 
∆ιαφωτισμού και του σεβασμού των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων (όπως 
βεβαίως γίνονταν αντιληπτά τότε). 
Ανάλογα, είναι δύσκολο να παρα-
κολουθήσεις την όπερα του Τζορ-
ντάνο χωρίς να περιμένεις να δεις 
στο τέλος να ορθώνεται η τρομακτι-
κή σκιά της γκιλοτίνας. Είναι όπως 
όταν περιμένεις να δεις ένα ακόμη 

φιλμ για τον Τιτανικό: ενστικτωδώς 
ανυπομονείς για το ναυάγιο.

Πέραν αυτών των αιματηρών, 
πάντως, ο «Αντρέα Σενιέ» είναι μια 
πολύ λογική επιλογή από την Εθνι-
κή Λυρική Σκηνή να εγκαινιάσει 
τους εορτασμούς των 200 χρόνων 
από την Ελληνική Επανάσταση με 
το έργο του Τζορντάνο, το οποίο 
σηματοδότησε την έναρξη του λε-
γόμενου βερισμού στην όπερα. Βε-
ρισμός (από την ιταλική λέξη vero, 
αλήθεια): ό,τι ήταν ο λογοτεχνικός 
νατουραλισμός ενός Ζολά στη Γαλ-
λία ή ενός Ντράισερ στην Αμερική 
ήταν ο βερισμός στην όπερα, με κυ-
ριότερους εκπρόσωπους τον Που-
τσίνι, τον Μασκάνι και τον Λεονκα-
βάλο. Ρεαλισμός, καθημερινότητα, 
αλλά και η άποψη ότι το περιβάλ-
λον απ’ το οποίο προήλθε κάποιος 
στο τέλος θα τον καταπιεί, δεν θα 
μπορέσει να το ξεπεράσει ποτέ. 

Ο «Αντρέα Σενιέ» είναι ένα τέ-
τοιο ρεαλιστικό έργο – και ας κλεί-
νει με μια πολύ ρομαντική σκηνή, 
τον Σενιέ με την αγαπημένη του 
Μανταλένα (η οποία μάλιστα θυ-
σιάζεται στη θέση μιας μέλλουσας 
μητέρας, όπως, ας πούμε, πράττει 
και ο ερωτευμένος Σίντνεϊ Κάρ-

τον στο φινάλε της ντικενσιανής 
«Ιστορίας δύο πόλεων»), να οδεύ-
ουν αγκαλιασμένοι προς τη λεπίδα 
της Τρομοκρατίας.

Γιατί όμως είναι ταιριαστό το 
έργο στα 200χρονα του ελληνικού 
1821; Οχι μόνον επειδή το πνεύμα 
της Γαλλικής Επανάστασης συνέβα-
λε δραστικά στο ξέσπασμα της Ελ-
ληνικής, αλλά επειδή ειπώθηκε και 
παραπάνω: η ελληνική καταγωγή 
του Σενιέ. Φραγκολεβαντίνος από 
την Κωνσταντινούπολη με μητέρα 
Ελληνίδα από τη Χίο. Εκείνη του 
εμφύτευσε την αγάπη του για τον 
ελληνικό πολιτισμό, η οποία καθό-
ρισε το ποιητικό του έργο. Ιδού ένα 
ελάχιστο δείγμα: «Χαιρετώ σας, θεοί 
του Ευξείνου, Ελλήσποντε, Σηστέ, 
Αβυδε/ και Νύμφη του Βοσπόρου, 
και της Προποντίδας Νύμφη,/ που 
την τυραννική ημισέληνο του βάρ-
βαρου Οσμανλίδη/ βλέπετε σήμε-
ρα να γέρνει στη δύση της./ Εβρε, 
Παγγαίο, Αίμε, Ροδόπη, Ριπαία όρη,/ 
σας χαιρετώ, Θράκη μητέρα, και 
του Ορφέα μητέρα,/ Γαλατά, που 
από καιρό τα μάτια μου ποθούσαν. / 
Γιατί εκεί μια Ελληνίδα, στην άνοιξη 
της νιότης της,/ ωραία, στην κλίνη 
ενός συζύγου, τέκνου της Γαλλίας,/ 

στον κόσμο μ’ έφερε, Γάλλο εμένα 
στου Βυζαντίου την Πόλη» («Ανα-
τολίτικη ελεγεία»).

Ο Σενιέ ήταν μετριοπαθής, πο-
λιτικά μιλώντας, όμως οι καυστικοί 
του στίχοι κατά του Ροβεσπιέρου 
προκάλεσαν την οργή του τελευ-
ταίου. Τα υπόλοιπα τα ανέλαβε ο 
δημόσιος κατήγορος Φουκιέ Τεν-
βίλ (ο οποίος ανέβηκε και αυτός 
τα σκαλοπάτια της γκιλοτίνας το 
1795. Ως χαρακτήρας εμφανίζεται 
στο έργο αυτό).

Το σκηνικό
Η παραγωγή της ΕΛΣ ανέβηκε 

για πρώτη φορά το 2000 στο θέ-
ατρο Ολύμπια, και στη συνέχεια 
όλος ο «κόσμος» του «Αντρέα Σε-
νιέ» τακτοποιήθηκε στις αποθήκες 
της ΕΛΣ. Περίπου τέσσερα χρόνια 
αργότερα, όταν η Λυρική έλαβε τη 
δωρεά από το ΙΣΝ για τη μετεγκα-
τάστασή της στο ΚΠΙΣΝ, ο «Σενιέ» 
ήταν μία από τις παραγωγές που 
το υλικό της αποκαταστάθηκε: το 
σκηνικό ανακατασκευάστηκε και οι 
φθορές του χρόνου διορθώθηκαν. 
Εκτός αυτού, έγιναν και οι απαραί-
τητες επεκτάσεις ώστε να «ταιριά-
ξει» στη μεγάλη σκηνή της αίθου-
σας Σταύρος Νιάρχος.   

Στην παραγωγή που θα δούμε 
στις οθόνες μας, το σκηνικό –απο-
τελούμενο από σταθερά ή κινούμε-
να τμήματα– στη βασική του θέση 
έχει φάρδος 28 μέτρα, βάθος 12 μέ-
τρα και ύψος περίπου 11 μέτρα. Το 
εντυπωσιακό στοιχείο της σκηνο-
γραφίας, πέρα από το «αρχιτεκτο-
νικό» ενδιαφέρον και τη δομή που 
εξυπηρετεί τις κινήσεις-αλλαγές 
σκηνών, είναι το υλικό: έχει χρη-
σιμοποιηθεί σχεδόν αποκλειστικά 
ξύλο.  Επίσης στο πλαίσιο της απο-
κατάστασης της παραγωγής, πολλά 
από τα κοστούμια –τα πρωταγωνι-
στικά κατά κύριο λόγο– και οι πε-
ρούκες του έργου δημιουργήθηκαν 
από την αρχή. Περίπου 320 ενδυ-
ματολογικά μέρη (σακάκια, γιλέκα, 
παντελόνια, φορέματα, μεσοφό-
ρια κτλ.) αποτελούν τα κοστούμια 
του έργου και είναι όλα σύμφωνα 
με την εποχή που διαδραματίζε-
ται η όπερα. 

 
Η πρώτη επετειακή παραγωγή 
της Εθνικής Λυρικής 

Σκηνής για το 2021 έρχεται στο 
nationalopera.gr/GNOTV από τις 31/3 
έως τις 31/7.  Για τη μετάδοση από την 
GNO TV προπωλούνται εισιτήρια των 
10 ευρώ στην www.ticketservices.
gr και στο https://tickets.public.gr/. 
Μουσική διεύθυνση: Φιλίπ Ωγκέν. 
Σκηνοθεσία - σκηνικά - κοστούμια 
- φωτισμοί: Νίκος Πετρόπουλος. 
Αντρέα Σενιέ ο Μαρσέλο Αλβαρες. 
Κάρλο Ζεράρ ο Δημήτρης Πλατανιάς. 
Μανταλένα του Κουανύ η Μαρία 
Αγκρέστα.

Η όπερα της γκιλοτίνας
Η Λυρική εγκαινιάζει τους εορτασμούς για τα 200 χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση με το έργο «Αντρέα Σενιέ»

Το έργο του Ουμπέρτο
Τζορντάνο σηματο-
δότησε την έναρξη
του λεγόμενου 
βερισμού στην όπερα.

Τα περίπου 320 
ενδυματολογικά μέρη 
είναι όλα σύμφωνα 
με την εποχή που δια-
δραματίζεται το έργο.

Στην τελευταία σκηνή, ο Σενιέ με την αγαπημένη του Μανταλένα οδεύουν προς τη λεπίδα της Τρομοκρατίας.

Ο Ουγκώ και η «μαρτυρία»
ενός αποκεφαλισμένου
Η ιστορία του Σενιέ δεν ενέπνευ-
σε μονάχα τον Τζορντάνο και τον 
Μπερλιόζ. Το 1853, ο Βίκτωρ Ου-
γκώ παρακολουθούσε και κατέ-
γραφε πνευματιστικές συνεδρίες 
με σκοπό να γράψει κάποτε ένα 
βιβλίο. Τον ∆εκέμβριο εκείνης της 
χρονιάς είχε τη φαεινή ιδέα να προ-
σπαθήσει να επικοινωνήσει με το 
πνεύμα του Σενιέ, ρωτώντας τον 
μάλιστα για την όλη εμπειρία του 
αποκεφαλισμού του στις 25 Ιουλίου 
του 1794. Ιδού τι κατέγραψε, μετα-
ξύ των άλλων: «Ο καταδικασμένος 
έχει ένα τρομακτικό δευτερόλεπτο. 
Ανοίγει τα μάτια και βλέπει ένα 

καλάθι γεμάτο κόκκινη γλίτσα... 
Το κεφάλι λέει: να εκεί χάμω θα 
καταλήξω. Οχι, αποκρίνεται η ψυ-
χή του. Το θέαμα αλλάζει. Αντί για 
τη γλίτσα, τώρα βλέπει έναν ωκεα-
νό, αντί για αίμα, βλέπει φως. Μέ-
σα από έναν υπόνομο έχει εξέλθει 
στους ουρανούς... Είμαι ζωντανός 
κι ωστόσο δεν υποφέρω από το 
φορτίο της ύπαρξης. Εισπράττω 
το άπειρο μέσα απ’ όλους μου τους 
πόρους κ.τ.λ., κ.τ.λ.».

Κατά γενική ομολογία, η «μαρ-
τυρία» του αποκεφαλισμένου Σενιέ 
θυμίζει εκπληκτικά το ύφος γραφής 
και σκέψης του Βίκτωρος Ουγκώ...
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Το θέατρο Αντίλογος και ο Μιχάλης Πα-
παδόπουλος συνεχίζουν τη δημιουργι-
κή τους συνεργασία που καταπιάνεται με 
ιστορικές στιγμές της Κύπρου, της Ελλά-
δας και της Τουρκίας, και με το νέο έργο 
«1958», φωτίζουν αυτή τη φορά μια ιστο-
ρική περίοδο της Κυπριακής Ιστορίας λίγο 
πριν την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας. Το 
«1958» είναι ένα έργο βαθιά ανθρώπινο, 
με ήρωες απλούς ανθρώπους που πίστε-
ψαν στο δίκαιο, σε ένα καλύτερο κόσμο 
και που καλέστηκαν να αντιμετωπίσουν το 
μίσος και τη σκληρότητα ενός απάνθρω-
που συστήματος. Ο Νεοκλής Νεοκλέους 
σε ρόλο σκηνοθέτη – ηθοποιού και η Χρι-
στίνα Χριστόφια, εξιστορούν μια περίοδο 
της ιστορίας του τόπου, μέσα από τα μάτια 

των απλών ανθρώπων του νησιού και την 
καθημερινότητα τους. Το έργο περιγράφει 
τις πολιτικές φουρτούνες της εποχής, τη 
γέννηση της ΕΟΚΑ, τον αγώνα για την ένω-
ση και την ίδια στιγμή τη δράση της ΤΜΤ. 
Μέσα από δύο διαφορετικές ιστορίες, το 
έργο περιγράφει τις διαμάχες, πολιτικές 
και εθνικιστικές, των Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων, από τη μία τη συσπείρω-
ση του λαού απέναντι στην αποικιοκρατία 
και από την άλλη αγγίζει θέματα όπως τον 
διχασμό, διπολισμό και τις ακρότητες που 
διαδραματιστήκαν κατά τη συγκεκριμένη 
περίοδο. Παραστάσεις κάθε Πέμπτη, ώρα 
7:00 μ.μ. Θέατρο Μασκαρίνι, Αθαλάσσης 
11, Λατσιά. Πληροφορίες και κρατήσεις τη-

λέφωνο 99251331.

ΘΕΑΤΡΟ

«1958» του Μιχάλη Παπαδόπουλου

Η Κεντρική Σκηνή της ΕΘΑΛ πα-
ρουσιάζει την θεατρική διασκευή 
του ομώνυμου μπεστ σέλερ βιβλί-
ου της Κωνσταντίνας ∆ελημήτρου 
«Η Ψιλικατζού». Μια Ψιλικατζού 
αφηγείται την ιστορία της μέσα 
από το μαγαζάκι της. Μας μιλάει 
για τις εικόνες της καθημερινό-
τητάς της, εικόνες μιας Ελλάδας 
που αναγνωρίζουμε κάπως σφιγ-
μένοι επειδή προσποιούμαστε 
ότι δεν υπάρχει. Έτσι με μπόλι-
κες δόσεις χιούμορ μαθαίνου-
με για τους τύπους των πελατών, 
την ξενοφοβία, το ρατσισμό αλλά 
και για το προσωπικό της δράμα. 

Το έργο ανεβαίνει σε θεατρική 
διασκευή ∆ημήτρη Καρατζιά και 
σκηνοθεσία Αχιλλέα Γραμματικό-
πουλου. Τα σκηνικά υπογράφει η 
Έλενα Κοτασβήλι, τα κοστούμια ο 
Αντρέας Αντωνίου, τον σχεδιασμό 
φωτισμών ο Αλεξάντερ Γιότοβιτς 
και τα video ο Γιώργος Αλεξάν-
δρου. Βοηθός σκηνοθέτη η Νίκη 
Παύλου. Την ψιλικατζού ερμηνεύ-
ει η Μαρίνα Βρόντη. Μαζί της επί 
σκηνής η Άνθη Κάσινου. Παρα-
στάσεις: 16, 17, 20 Απριλίου, ώρα 
8:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

25877827. Κατάλληλο για ηλικίες 

άνω των 15.

Το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης ∆ιάτοπος ανα-
κοινώνει την επαναλειτουργία του και παρου-
σιάζει την έκθεση Duologue, μια εικαστική 
συνομιλία των Σπύρου Αγαθού 
και Αντώνη Τζιαρρίδη. Τα έρ-
γα των δυο εικαστικών δημι-
ουργούν ένα δόκιμο διάλογο , 
υπογραμμίζοντας τη διαχρο-
νικότητα της ανάμνησης, της 
ιστορικότητας και της άμεσης 
συσχέτισης της ταυτότητας και 
της μνήμης. Της μνήμης και 
της ταυτότητας που αποτε-
λούν το πιο πολύτιμο περιου-
σιακό μας στοιχείο. Ο Σπύρος 
Αγαθού, μέσα από τη δουλειά του, εστιάζει 
στη μνήμη, τον χώρο δηλαδή όπου εναποτίθε-
ται το συναίσθημα. Έτσι, δημιουργεί ένα ποικί-
λο νοητικό πεδίο, το οποίο, συνήθως διαφορο-

ποιείται χωρικά. ∆ιατηρεί, ωστόσο, τη συνοχή 
και τη δυναμική του μέσα στον ιδιωτικό χρό-
νο. Ο Αντώνης Τζιαρρίδης, χρησιμοποιώντας 

κλασσικά ψυχρά πρόσωπα 
από διακοσμητικά άψυχα κε-
ραμικά επιδιώκει να αποδώ-
σει το επίκαιρο συναίσθημα 
του περιορισμού. Μέσω της 
συσσώρευσης διαφορετικών 
υλικών δημιουργεί μνημει-
ακές «στήλες». Η έκθεση 
θα διαρκέσει μέχρι και το 
Σάββατο 24 Απριλίου και θα 
είναι ανοιχτή τις ακόλουθες 
ημέρες: Τρίτη - Παρασκευή 

17:00 - 19:00, Σάββατο 11:00 - 13:00. Κέντρο 
Σύγχρονης Τέχνης ∆ΙΑΤΟΠΟΣ, Κρήτης 11.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22766117,

info@diatopos.com, www.diatopos.com

ΕΚΘΕΣΗ

«Duologue»: Σπύρος Αγαθού / Αντώνης Τζιαρρίδης

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Ψιλικατζού» από την ΕΘΑΛ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Eleni Era -
Younger Heart
Η εναλλακτική ποπ καλλιτέχνης Eleni 
Era με έδρα το Βερολίνο κυκλοφο-
ρεί το δεύτερο της άλμπουμ με τίτλο 
«Younger Heart». Τα τραγούδια της 
Eleni Era, θυμίζουν μια διαδικασία εξι-
λέωσης και ένα αντίδοτο που δημι-
ουργείται από τον ίδιο μας τον εαυτό. 
Συνεχίζοντας μια πορεία που ξεκίνη-
σε από το ντεμπούτο άλμπουμ της που 
κυκλοφόρησε το 2019 με τίτλο Rise 
Love, η Eleni Era βυθίζεται βαθιά σε 
ένα ραντεβού με την ψυχή της και χτί-
ζει μέσα από αυτό το νέο της άλμπουμ, 
Younger Heart. Buy/Stream: https://

found.ee/YoungerHeart

5.4 - 11.4.2021

ΤΑΙΝΙΑ

«De profundis»
του Oscar Wilde

Η ηθοποιός Βασιλική Κυπραίου 
και ο μουσικός Βαγγέλης Γέττος 
ψηλαφούν με γυμνά χέρια το «De 
profundis» («Εκ βαθέων»), την 
πυρακτωμένη επιστολή - διαθή-
κη του μεγάλου Ιρλανδού συγ-
γραφέα, μέσα από μία πειραμα-
τική ταινία μεσαίου μήκους που 
θα προβληθεί για πρώτη φορά 
διαδικτυακά στις 9/4/2021. Στην 
ταινία «De profundis», ο λόγος και 
η μουσική συντονίζονται με τον 
ρυθμό της μεταιχμιακής γραφής 
του μεγάλου συγγραφέα καθώς 
και σκηνές από το στούντιο των 
ηχογραφήσεων και της κυπρια-
κής υπαίθρου. ∆ιαδικτυακή πρε-
μιέρα με πρόσβαση ελεύθερη 
για το κοινό: 9/4/2021, στις 9:00 
μ.μ. Η ταινία «De profundis» έγινε 
με την υποστήριξη της Πρεσβεί-
ας της Ιρλανδίας στην Κύπρο στo 
πλαίσιo του «Τhe Cyprus Oscar 
Wilde Festival» και θα παραμείνει 
διαθέσιμη στο Youtube με ελεύ-
θερη πρόσβαση. Σύνδεσμος παρα-

κολούθησης www.youtube.com/c/

IrishForeignMinistry

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Θέατρο επινόησης: «Out of Necessity» 

Με αφορμή τα 60 χρόνια από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
το Out of Necessity είναι μια παράσταση θεάτρου της επινόησης, που 
επιχειρεί την αναζήτηση ταυτότητας, έχοντας ως αφετηρία το Σύνταγμα 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και το ∆ίκαιο της Ανά-
γκης. Πώς αυτά τα θεμελιώδη έγγραφα καθόρισαν 
και εξακολουθούν να καθορίζουν την πολιτική μας 
υπόσταση σήμερα; Πώς ένα εξ ανάγκης «παρά-
θυρο», δύναται να καθορίσει τον τρόπο που αντι-
μετωπίζουμε τη ζωή γενικότερα; Πώς επηρεάζει 
την καθημερινότητά μας; Σύλληψη – σκηνοθεσία – 
δραματουργία: Μαρία Κυριάκου, Μαρία Βαρνακκί-
δου. Επί σκηνής: Άντρια Ζένιου, Έλενα Καλλίνικου, 
Γιώργος Κυριάκου, Μαρίνα Μακρή, Φοίβος Παπα-

κώστας, Λουκία Πιερίδου. Wherehaus 612, Μιχαήλ Κουσουλίδη 5, Βιο-
μηχανική Περιοχή Παλλουριώτισσας, Λευκωσία. Παραστάσεις Κυριακή 
4 Απριλίου, Τετάρτη 7, Πέμπτη 8, Παρασκευή 9, Σάββατο 10, Κυριακή 11 
Απριλίου, ώρα 7:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 77777040.

Ε
ίχα ένσταση πριν φτάσω στο θέατρο. 
Μα μία ώρα και πενήντα λεπτά; Τι έχει 
γράψει; Ένσταση είχα και για τον αριθ-

μό των θεατών. Γιατί μόνο πενήντα αφού 
το Ριάλτο έχει 600 θέσεις; Και άλλες μικρές 
ενστάσεις, γκρίνιες και παρόμοια. Ευτυχώς 
που βρέθηκε και το εισιτήριο. Όλη η πλοκή 
και η αναδίπλωση στην «Κρίσιμη κατάστα-
ση» έχουν να κάνουν με τον πόνο και την 
ηδονική ή φιλήδονη σχέση που αναπτύσ-
σουν οι άνθρωποι μαζί του. Τον πόνο σε 
όλες του τις εκδοχές και εκφορές. Είτε πρό-
κειται για τον πόνο γυναίκας-μητέρας που 
ανέχεται τον αδιάφορο σύντροφο με την 
ψευδαίσθηση της οικογενειακής δομής, εί-
τε πρόκειται για τον πόνο γιου που χάνει τη 
φυσική παρουσία της μάνας, τον πόνο γιου 
που αναζητάει την αποδοχή και την αγάπη 
της μητέρας, τον πόνο της κόρης που δημι-
ουργεί ερείσματα προκειμένου να καλύψει 
το τεράστιο κενό της απουσίας της μάνας. 
Η μητέρα, λοιπόν, κοινή συνισταμένη, με το 
χάδι και την απουσία της, τις ορτανσίες  και 
τις εμμονές, τις αστοχίες και τις αγκυλώσεις 
της, με το σώμα της και τον θάνατό της. Η 
μητέρα, μια αδυσώπητη αλληγορία και μια 
σφραγίδα άπαξ και διά παντός. 

Όσο εξελισσόταν το έργο, δυνάμωνε ο 
συλλογισμός μου πως ο Αντώνης Γεωργίου 
έγραψε για ένα θέμα που ο διακριτός του 
άξονας περιβεβλημένος από τη βιωμένη 

εμπειρία της αναμονής έξω από την πτέ-
ρυγα εντατικής θεραπείας, λαμβάνει συχνά 
ποικίλες διαστάσεις και άξενα ως τερατώ-
δη σχήματα. Εξάλλου, τον συγγραφέα δι-
ακρίνει η ικανότητα να φτιάχνει ιδιάζοντα 
κάτοπτρα για τον θεατή και να τολμά φα-
νερώσεις επώδυνων συναισθηματικών δι-
εργασιών, ενώ δεν παραλείπει ποσώς και 
τη σκιαγράφηση της περιβάλλουσας κοι-
νωνικής παθογένειας.

Κάτι άλλο που συνηθίζει ο Αντώνης Γε-
ωργίου είναι το παιχνίδι με τα ζεύγη αντιθέ-
σεων: μέσα-έξω (δεν εννοώ μόνο την πόρτα 
που ανοιγοκλείνει αλλά τους συνειρμούς με 
το αλλού και το «έξω από δω»), θηλύτητα-
αρρενικότητα με εναλλαγές και αλληλοχω-
ρήσεις, παθητικότητα-επιθετικότητα στα 
άκρα, έλξη και άπωση όχι μόνο των φύλων, 
εσώστροφη και εξώστροφη κίνηση του 
λόγου, συναρτήσεις και αποδεσμεύσεις 
του σώματος, φαντασίωση και πραγματι-
κό (ή μάλλον «κανονικό», σύμφωνα με το 
κείμενο). Ξεχωριστές στιγμές, ο εσωτερι-
κός μονόλογος των παθόντων· μετωπιαίος, 
άρρυθμος, άμουσος, άστικτος, ακαριαίος.

Η αβίαστη ροή του λόγου στο ιδίωμα, 
καθώς και η ενίοτε ωμή γλώσσα, απέδω-
σαν το κλίμα και το κυρίαρχο συναίσθη-
μα της αγωνίας και του μετεωρισμού των 
προσώπων, αλλά δεν υπονόμευσαν ευτυ-
χώς τον προσωπικό λυγμό και τη σπαρα-
κτική εικόνα που ρυθμικά αναστρέφεται: 
μητέρα που χάνει παιδί, παιδί που χάνει 
τη μάνα. Όλο το έργο στηρίχθηκε σ’ αυτά 
που αμετάκλητα χάνονται. Όταν λέμε σε 
ένα αγαπημένο πρόσωπο μη φύγεις, μην 
πεθάνεις είναι σαν να διαψεύδουμε τη νο-
μοτέλεια της ζωής, σαν να ακυρώνουμε τη 
συνέπεια της πραγματικότητας και βεβαίως 
σαν να ενιστάμεθα στον αδηφάγο χρόνο. 
Γι’ αυτό όταν πέφτει στο τραπέζι χαρτί με 
απώλεια, τι γίνεται; Η σάρκα αναβράζει σαν 
παυσίπονο ή παυσίλυπο δισκίο. Μόνο που 
κάποτε και ο έρωτας γίνεται αυτοάνοσος 
και αδιέξοδος, οδυνηρός και τελεσίδικος, 
σαν θάνατος. Αφού το ξέρουμε, στο τέλος 
του τέλους, αν είναι κάτι που συνδέει τα 
αρχέτυπα του έρωτα και του θανάτου, αυ-
τό δεν είναι η οδύνη; Ή μήπως η ηδονή; 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Θ
υμάμαι πριν από λίγα χρόνια, το 2016 
αν δεν κάνω λάθος, μια συνέντευξη 
Τύπου για την τουριστική προβολή 

της παλιάς πόλης, πόσα ωραία και ονει-
ροπόλα είχαν λεχθεί τότε. Με διάφορες 
δράσεις θα προβαλλόταν η παλιά πόλη, 
τα μουσεία της, τα ενδιαφέροντα σημεία 
της, θα γινόταν πόλος έλξης τουριστών 
και ανθρώπινη για τους κατοίκους της…

Ουδέν από αυτά που ακούστηκαν εκεί-
νη την ημέρα μακροημέρευσε, αν εφαρ-
μόστηκε κάποιο και ο λόγος; Έλλειψη 
βασικού σχεδιασμού, οράματος και συ-
νεργασιών. Αυτό φοβάμαι και σήμερα, με 
όσα ακούγονται για τη Φανερωμένη… 
και τη μεταστέγαση στο εμβληματικό 
κτήριο του Παρθεναγωγείου της Αρχι-
τεκτονικής Σχολής του Πανεπιστημίου 
Κύπρου. Το μείζον σύμφωνα με τον δή-
μαρχο της Λευκωσίας είναι η αναζωογό-
νηση της παλιάς πόλης και η προσέλκυ-
ση φοιτητών, οι οποίοι θα δώσουν αέρα 
ανανέωσης και θα φέρουν ζωή. Καλά όλα 
αυτά, αλλά μήπως θα έπρεπε πρώτα να 
δούμε πώς θα γίνει η παλιά πόλη βιώσιμη 
για τους νυν κατοίκους της και πώς θα 
γίνει να προσελκυστούν νέοι κάτοικοι; 
Έχω την αίσθηση πως τα μεγαλεπήβο-
λα σχέδια της δημοτικής αρχής και της 

κυβέρνησης στο τέλος της ημέρας θα 
μπουκώσουν κατά το κοινώς λεγόμενο 
την πόλη με χρήσεις που θα αποτρέπουν 
μόνιμους κατοίκους. 

Η πόλη είναι περιορισμένη χωροτα-
ξικά και είναι λογικό από τη μία να δη-
μιουργούνται εύκολα συνθήκες γκετο-
ποίησης, και από την άλλη ο κίνδυνος 
με την άναρχη αστική ανάπτυξη και τις 
προσπάθειες εξευγενισμού της, το κοινώς 
λεγόμενο gentrification, να δημιουργή-
σεις έναν χώρο μη ζωτικό και αφόρητο 
για μόνιμη διαμονή. Και τι θέλω να πω, 
με την έλευση δεκάδων ή εκατοντάδων 
φοιτητών και την προσωρινή τους κα-
τοίκηση εκεί η φυσιογνωμία και ο κοι-
νωνικός χαρακτήρας της πόλης αλλάζει 
άρδην. Οι φοιτητές έχουν πολύ συγκε-
κριμένες εμπορικές ανάγκες, ένα-δύο 
φωτοτυπάδικα και καταστήματα γρα-
φικής ύλης, αρκετή διασκέδαση και φυ-
σικά φτηνά διαμερίσματα ή δωμάτια σε 
εστίες. Ανάγκες εντελώς διαφορετικές 
από αυτές που έχουν οι οικογένειες ή οι 
εργένηδες άντρες ή γυναίκες.

Σήμερα ένα από τα βασικότερα προ-
βλήματα της παλιάς πόλης είναι η έλλει-
ψη δημόσιων χώρων, η ηχορύπανση και 
τα ακριβά ενοίκια. Είναι αδύνατο να βρει 

κάποιος στέγη για ενοικίαση σε αξιοπρε-
πές διαμέρισμα κάτω από τα 650 ευρώ, 
και ίσως λέω και λίγα. ∆εν ξέρω με τον 
εξευγενισμό της σε τι ύψη θα φτάσουν 
τα ενοίκια, αν σήμερα είναι σε αυτά τα 
επίπεδα. Και εντάξει για τους φοιτητές 
θα δημιουργηθούν εστίες, οι οποίες θα 
στεγάσουν φοιτητικά όνειρα, αλλά οι 
υπόλοιποι; Αυτό που πρέπει να δείξει 
η δημαρχιακή αρχή είναι ότι έχει κάνει 
μακροπρόθεσμο σχεδιασμό.

Οι συνέπειες από τη συγκέντρωση 
σε έναν τόσο στενό χώρο τόσο μεγάλων 
δραστηριοτήτων, με τόσο κόσμο θα πρέ-
πει να έχουν υπολογιστεί με μαθηματι-
κή ακρίβεια. Ο νέος καθεδρικός ναός, 
το Κέντρο Αριστείας CYENS, το νέο δη-
μαρχείο, μεθαύριο η Αρχιτεκτονική Σχο-
λή σε πλήρη ανάπτυξη, είναι άνθρωποι 
που θα πρέπει κυρίως να έχουν εύκολη 
πρόσβαση στα κτήρια, που ωστόσο δεν 
είναι μόνιμοι εμπορικοί πελάτες σε με-
γάλη γκάμα εμπορικών δραστηριοτήτων 
και δόξα τω Θεώ η παλιά πόλη έχει ήδη 
πολλά καφέ και εστιατόρια που της φέρ-
νουν κόσμο μεσημέρι και βράδυ, προ-
σθέστε και τους θαμώνες των κέντρων 
διασκέδασης, που τα σαββατόβραδα κα-
τακλύζουν τα πεζοδρόμια της πόλης και 

τα στενά δρομάκια. Φυσικά και δεν είμαι 
εναντίον της ανάπτυξης της παλιάς πό-
λης, όλες οι παραπάνω δραστηριότητες 
είναι ωραίες ιδέες, αλλά έχω την αίσθη-
ση ότι δεν είναι υπέρ των πολλών, στο-
χεύουν ακριβώς στον εξευγενισμό της, 
δεν είμαι σίγουρος αν θα έλθει με την 
καλή του έννοια, αλλά ό,τι γίνει μπορεί 
και πρέπει να γίνεται με σχέδιο. ∆εν θα 
πρέπει η παλιά πόλη να κλειστεί στη φού-
σκα ενός «ιδιαίτερου» οικοσυστήματος 
ή μιας συγκεκριμένης στόχευσης, γιατί 
και οι φούσκες σπάνε και οι στοχεύσεις 
αλλάζουν, αναλόγως των διαθέσεων των 
καιρών και των ανθρώπων.

Καλό θα είναι, λοιπόν, η δημοτική 
αρχή να αρχίσει το gentrification της 
παλιάς πόλης, παρουσιάζοντας στους 
δημότες της τις μελέτες αστικής βιωσι-
μότητας που έχει εκπονήσει, ώστε να 
αισθανθούν νυν κάτοικοί της ότι δεν θα 
οδηγηθούν μεσομακροπρόθεσμα σε εκ-
δίωξη. Να δείξουν στους Λευκωσιάτες οι 
δημοτικές αρχές πώς θέλουν την πόλη 
μετά από μια δεκαετία, όταν θα ανοίξουν 
τα οδοφράγματα και όταν οι ανάγκες θα 
είναι διαφορετικές.

Των φανερών και των κρυφών πόθων

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Τον συγγραφέα διακρίνει η 
ικανότητα να φτιάχνει ιδιά-
ζοντα κάτοπτρα για τον θεα-
τή και να τολμά φανερώσεις 
επώδυνων συναισθηματικών 
διεργασιών, ενώ δεν παραλεί-
πει ποσώς και τη σκιαγράφη-
ση της περιβάλλουσας κοινω-
νικής παθογένειας.
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Ζήσιμος Λορεντζάτος 
εκδ. Ιδρυμα της Βουλής των Ελλήνων, 
2020, σελ. 97

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑ

Δύο σχεδόν δεκαετίες μετά τον θά-
νατο του Ζήσιμου Λορεντζάτου 
(1915-2004), η θέση του στα ελληνι-
κά γράμματα παραμένει ασταθής ή 
αντιλεγόμενη. Aραγε υπήρξε κατά 
βάση κριτικός, με διεισδυτικές, μά-
λιστα, μελέτες για τον Σολωμό, τον 
Σεφέρη, τον Ζιντ ή τον Πάουντ – ή 
ένας ακατάτακτος στοχαστής που, 
παραβιάζοντας συχνά τα φιλολογι-
κά πρωτόκολλα, έθεσε τη λογοτε-
χνία ενώπιον ριζικών πνευματικών 
διλημμάτων; Η αξία του βρίσκεται 
στις ιδέες του ή στη δοκιμιακή του 
γραφή με το κουβεντιαστό ύφος, 
μία σπάνια ικανότητα συμπύκνω-
σης του υψηλού και του καθημε-
ρινού αλλά και έναν κατά τόπους 
παρωχημένο δημοτικισμό; Η εμ-
βληματική αναζήτηση του «χαμέ-
νου κέντρου» συνιστά προφητεία 
ή οπισθοδρόμηση; 

Πώς είναι δυνατόν, από τη μία 
ο Ντέιβιντ Ρικς να χαρακτηρίζει 
τον Λορεντζάτο «τον σημαντικό-
τερο άνθρωπο των γραμμάτων 
στην Ελλάδα» ή ο Κωστής Παπα-
γιώργης να υποστηρίζει ότι «το 
λορεντζατικό έργο θα πρέπει να 
αποτελεί την πρωτοβάθμια, τη 
δευτεροβάθμια και την ανώτα-
τη εκπαίδευση» κάθε νέου λογο-
τέχνη – και συγχρόνως το ευρύ 
αναγνωστικό κοινό να τον αγνο-
εί, ορισμένοι μαθητές του να τον 
εγκλωβίζουν σε νεορθόδοξες ανα-
γνώσεις και οι επικριτές του να 

τον εγκαλούν για ελληνοκεντρι-
σμό, μακρυγιαννισμό και παλιν-
δρόμηση σε μία προνεωτερική 
θρησκευτικότητα;

Την ανάγκη της απελευθέρω-
σης του Λορεντζάτου από τις θετι-
κές ή αρνητικές αυτές αγκυλώσεις 
εκπληρώνει ο μικρός τόμος που 
κυκλοφόρησε από το Iδρυμα της 
Βουλής των Ελλήνων για τον Κοι-
νοβουλευτισμό και τη ∆ημοκρατία 
στη σειρά «Πρόσωπα Aξια Τιμής» 
και συγκεντρώνει τρεις μελέτες 
που δεν αποφεύγουν αλλά αντί-

θετα επικεντρώνονται στα «δύ-
σκολα» ερωτήματα που υποβάλλει 
το έργο του – συνδυάζοντας τη 
θερμή και εις βάθος εξοικείωση 
με τον τιμώμενο, με το προνόμιο 
να μη διαβάζουν τα γραπτά του 
λορεντζατικά. 

Μετά τον πρόλογο του επιμελη-
τή της έκδοσης Σταύρου Ζουμπου-
λάκη που συμπυκνώνει επιγραμ-
ματικά όλες σχεδόν τις όψεις της 
προσωπικότητας και του έργου του 
Λορεντζάτου, ο Μανόλης Παπου-
τσάκης, στην πυκνή και γεμάτη 
απρόσμενες διακλαδώσεις μελέ-

τη: «Σεφέρης και Λορεντζάτος: Ο 
“αγνοημένος δρόμος” και “ο μα-
κρύτερος δρόμος”», φωτίζει κρίσι-
μες στιγμές του διαλόγου ανάμεσα 
στον ποιητή και τον δοκιμιογράφο 
(ίσως τον μόνο εγχώριο συνομιλητή 
του που ο Σεφέρης αναγνώριζε ως 
ισότιμο) μέσα από δύο εκφράσεις 
–τον «αγνοημένο δρόμο» και τον 
«μακρύτερο δρόμο»– που απαντούν 
στην αλληλογραφία τους αλλά και 
στα Τρία Κρυφά Ποιήματα και τα 
Collectanea, εστιάζοντας στις μετα-
ξύ τους εντάσεις ή παρανοήσεις. Ο 
Παπουτσάκης διαβάζει ακόμα τους 

σεφερικούς στίχους για τους «συ-
ντρόφους» που «είχαν τρελάνει» 
τον ποιητή με «τηλεσκόπια που 
μεγάλωναν πράγματα» (Πάνω σε 
μια χειμωνιάτικη αχτίνα, Γ΄) ως 
πλάγια επίκριση στις προγραμ-
ματικές εξαγγελίες του Λορεντζά-
του την εποχή της μεταφυσικής 
στροφής του. 

Στη δεύτερη μελέτη, «Η κριτική 
της Ιστορίας στη Μικρά Σύρτι του 
Ζήσιμου Λορεντζάτου», ο Γιάννης 
∆ημητρακάκης, με τη γνωστή διαύ-
γεια και ακριβολογία του, επιστρέ-
φει στο συνθετικό εκείνο ποίημα 

που γράφτηκε το 1953 στο σπίτι 
του Φίλιπ Σέρραρντ στο βόρειο 
Λονδίνο –απηχώντας, μεταξύ άλ-
λων, και το πνεύμα του κύκλου του 
Χάιγκεϊτ που περιγράφει θαυμάσια 
ο Ελίας Κανέτι στην αυτοβιογρα-
φία του– και αργότερα αποκηρύ-
χθηκε από τον δημιουργό του. Ο 
∆ημητρακάκης κατανοεί τη Μικρά 
Σύρτι ως μία χειρονομία άρνησης 
της Ιστορίας, την οποία ο ποιητής 
θεωρεί «φορέα αποξένωσης του 
ανθρώπου από το θείο». Επίσης, 
αθροίζει στις επιρροές του Λορε-
ντζάτου και τον Ρουμάνο θρησκει-
ολόγο Μιρτσέα Ελιάντε, ειδικά το 
βιβλίο του «Ο Μύθος της αιώνιας 
επιστροφής: Αρχέτυπα και επανά-
ληψη» που ο Λορεντζάτος μάλλον 
γνώριζε από την εποχή της πρώτης 
κυκλοφορίας του στο Παρίσι όπου 
ήταν και ο ίδιος εγκατεστημένος 
(1949). Πάντως, αρκετές ενότητες 
του ποιήματος (όπως κατεξοχήν οι 
στίχοι 466-475, 958-969) δεν είναι 

διαποτισμένες μόνον από τη «νο-
σταλγία των απαρχών» που ορθά 
εντοπίζει αλλού ο ∆ημητρακάκης, 
αλλά μάλλον αναμένουν με βεβαι-
ότητα μία εσχατολογική έκρηξη. 

Τέλος, στην τρίτη μελέτη του 
τόμου, ο Σταύρος Ζουμπουλάκης 
διακρίνει, χρησιμοποιώντας λεπτά 
αλλά αιχμηρά εργαλεία, τις ποικί-
λες εκδοχές της «Ελλάδας του Λο-
ρεντζάτου» – τον ίδιο τον τόπο, 
στη συνέχεια τον απλό «λαό» του 
προφορικού πολιτισμού και «της 
αγροτικής διάρθρωσης της ζωής» 
και θεματοφύλακα μιας εμπράγμα-
της μεταφυσικής, και, τέλος, την 
ελληνική γλώσσα και παράδοση. 

Η ανάγνωση του Ζουμπουλάκη 
απαλλάσσει τον Λορεντζάτο, ίσως 
και διά παντός, από την κατηγορία 
του ελληνοκεντρισμού, υπενθυμίζο-
ντας και την απόλυτη λορεντζατική 
απόρριψη του παπαρρηγοπούλει-
ου σχήματος της τριμερούς ενό-
τητας και συνέχειας του ελληνικού 
έθνους (θα προσέθετα, και της ίδιας 
της έννοιας του έθνους: Μελέτες Ι, 
188-191, 501, 546 κ.α.) και επιμένο-
ντας καταληκτικά στην ισόβια προ-
σήλωση του δοκιμιογράφου στο 
πνεύμα της «philosophia perrenis», 
όπως εκφράστηκε από τον «απο-
θησαυριστή της» (Collectaneum 
721) Ανάντα Κουμαρασουάμι: στον 
σεβασμό όλων των πνευματικών 
παραδόσεων που αναζητούν την 
ίδια μεταφυσική ρίζα της ζωής – 
ρίζα «υπερεθνική και υπεριστορι-
κή, δηλαδή πνευματική» (Μελέ-
τες Ι, 191).  

 
Ο κ. Δημήτρης Καράμπελας 
είναι ιστορικός του Δικαίου και 
δοκιμιογράφος.

Ο Λορεντζάτος πέρα από αγκυλώσεις
Μια εις βάθος προσέγγιση του ακατάτακτου στοχαστή με τους πολλούς θαυμαστές, ο οποίος δέχθηκε, όμως, και επικρίσεις 

«Το λορεντζατικό έργο 
θα πρέπει να αποτελεί 
την πρωτοβάθμια, τη 
δευτεροβάθμια και την 
ανώτατη εκπαίδευση» 
κάθε νέου λογοτέχνη, 
σύμφωνα με τον Κωστή 
Παπαγιώργη.

Πώς είναι δυνατόν, από τη μία ο Ντέιβιντ Ρικς να χαρακτηρίζει τον Λορεντζά-
το «τον σημαντικότερο άνθρωπο των γραμμάτων στην Ελλάδα» και κάποιοι να 
τον εγκαλούν για ελληνοκεντρισμό, μακρυγιαννισμό και παλινδρόμηση σε μία 
προνεωτερική θρησκευτικότητα; Σε αυτά και άλλα ερωτήματα προσπαθεί να 
δώσει απάντηση το βιβλίο.
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Συνέντευξη στη ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ

Πηγαίνοντας στην τελευταία έκθε-
ση του Κέντρου Τέχνης ∆ιάτοπος, 
«Duologue» με τους καλλιτέχνες 
Σπύρου Αγαθού και Αντώνη Τζιαρ-
ρίδη συνάντησα την ιδιοκτήτρια 
της γκαλερί ∆άφνη Νικήτα και μι-
λήσαμε για την αναθεωρημένη 
μας πραγματικότητα. Μέσα σε 
πολλά άλλα που συζητήσαμε μου 
είπε ότι τώρα ο ∆ιάτοπος κλείνει 
20 χρόνια στα εικαστικά δρώμε-
να της Κύπρου. Η ∆άφνη Νικήτα 
μού είπε για τα είκοσι χρόνια του 
∆ιάτοπου ότι αδιαπραγμάτευτος 
σκοπός του χώρου από την αρχή 
μέχρι και σήμερα είναι να προ-
βάλλει το σύγχρονο έργο τέχνης 
και να ερευνά και να διαδίδει τις 
ιδιαίτερες αξίες της σύγχρονης 
τέχνης. Σημαντικό για μένα ήταν 
και είναι ο ∆ιάτοπος να δίνει βήμα 
στην πρωτοποριακή και πειραμα-
τική τέχνη.

–Είκοσι χρόνια Κέντρο Σύγχρονης 
Τέχνης Διάτοπος… 

–Τα είκοσι χρόνια που λειτουρ-
γεί το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
∆ιάτοπος πραγματικά μοιάζουν 
σαν να μην πέρασαν ποτέ. Όταν 
συνειδητοποίησα πως στις 21 
Μαρτίου 2001 είχαμε εγκαινιά-
σει τους χώρους μας με την εμ-
βληματική έκθεση της Μαρίας 
Λοϊζίδου «Let’s get lost» ένιωσα 
την ανάγκη να μοιραστώ αυτή μας 
τη διαδρομή στον συναρπαστικό 
κόσμο των εικαστικών τεχνών και 
όχι μόνο, με το φιλότεχνο κοινό 
που για τόσα χρόνια μας ακολού-
θησε, ταξίδεψε μαζί μας, ήλθε σε 
επαφή με τη σύγχρονη εικαστική 
δημιουργία αλλά και με αυτούς 
που τώρα μας γνωρίζουν και επι-
θυμούν να γίνουν οι νέοι συντα-
ξιδιώτες μας.

Όταν επέστρεψα στην Κύπρο 
από τις σπουδές μου στην Ιστορία 
της Τέχνης αποφάσισα, διαπιστώ-
νοντας τη δυσκολία που είχα να 
βρω δουλειά ως ιστορικός τέχνης, 
αφού δεν υπήρχαν οι χώροι υπο-
δομής ή οι ανάλογες θέσεις για 
το αντικείμενό μου, να δημιουρ-
γήσω έναν δικό μου χώρο που να 
έχει ως πρωταρχικό του στόχο να 
καταστεί ένας ζωντανός και δυ-
ναμικός χώρος συνάντησης και 
επικοινωνίας δημιουργών, σύγ-
χρονου έργου τέχνης, κοινού και 
θεωρητικών της τέχνης.

Αδιαπραγμάτευτος σκοπός του 
χώρου από την αρχή μέχρι και σή-
μερα είναι να προβάλλει το σύγ-
χρονο έργο τέχνης και να ερευ-
νά και να διαδίδει τις ιδιαίτερες 
αξίες της σύγχρονης τέχνης. Ση-
μαντικό για μένα ήταν και είναι 
ο ∆ιάτοπος να δίνει βήμα στην 
πρωτοποριακή και πειραματική 
τέχνη, ιδιαίτερα σ’ αυτή που είναι 
αποτέλεσμα έρευνας όσον αφορά 
τη φόρμα, το περιεχόμενο και τα 
μέσα έκφρασης και να προβάλλει 
έργα με ανοιχτό και διερευνητικό 
χαρακτήρα. 

–Ποιες ήταν οι πιο σημαντικές στιγ-
μές του Διάτοπου;

–Τι να πρωτοθυμηθώ τώρα; 
Έχουμε φιλοξενήσει όλα αυτά 
τα χρόνια εκθέσεις πολύ σημα-
ντικές αφού αυτές καταγράφο-
νται ως ιστορικά ντοκουμέντα για 
την πορεία και την εξέλιξη της 
σύγχρονης τέχνης του τόπου μας.

Η συνεργασία με σημαντικούς 
καλλιτέχνες με αξιόλογο έργο 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό 
που δημιούργησαν έργα ειδικά 
για τον ∆ιάτοπο με κάνουν πε-
ρήφανη. Εκθέσεις που μπορεί να 
χαρακτηριστούν μουσειακές και 
εννοώ τον μνημειακό και σύγχρο-

νο χαρακτήρα των έργων που σε 
κάποιες περιπτώσεις ήταν μεγά-
λες εγκαταστάσεις στον χώρο με 
ήχο και εικόνα.

Ακόμη έργα που είχαν παρου-
σιαστεί σε σημαντικές Μπιενάλε 
και άλλες διεθνείς διοργανώσεις 
και παρουσιάζονταν για πρώτη 
φορά στην Κύπρο. Θυμάμαι τώρα 
την έκθεση του Θεόδουλου Γρη-
γορίου με τίτλο «Κύτταρα» όπου 
παρουσιάσαμε για πρώτη φορά τη 
μεγάλη εγκατάστασή του στον χώ-
ρο «Chambre intime pour l’homo 
sapiens» με την οποία ο καλλι-
τέχνης είχε πάρει μέρος στην 
4η ∆ιεθνή Έκθεση Γλυπτικής 
και Εγκαταστάσεων στον Χώρο 
«OPEN 2001» στη Βενετία, μετά 
από επιλογή του Γάλλου τεχνοκρι-
τικού Pierre Restany. Ακόμη δείξα-
με στο κυπριακό κοινό την μεγά-
λη εγκατάσταση του Παναγιώτη 
Μιχαήλ με την οποία εκπροσώ-
πησε την Κύπρο στην Μπιενάλε 

Βενετίας και την μεγάλη βίντε-
οεγκατάσταση «Μεταμόρφωση» 
με είκοσι τηλεοράσεις του Νίκου 
Κουρούσιη.

Ο ∆ιάτοπος έδωσε βήμα σε πολ-
λούς καλλιτέχνες για να παρουσι-
άσουν μουσειακές εκθέσεις όπως 
τη Λία Λαπίθη, την Κλίτσα Αντω-
νίου, τη Μαρία Λιανού, την Κυ-
ριακή Κώστα, τη Μελίτα Κούτα, 
τη Helene Black, την Κέττα Ιω-
αννίδου για να θυμηθώ μόνο κά-
ποιες από τις εκθέσεις που έγρα-
ψαν ιστορία. Επίσης, δεν μπορώ 
να μη θυμηθώ και να αναφέρω 
την συνεργασία του ∆ιάτοπου με 

την γνωστή γκαλερί της Αθήνας 
a.antonopoulou art και την ανταλ-
λαγή καλλιτεχνικών εκθέσεων. 
Πολύ σημαντική ήταν επίσης η 
φιλοξενία στον χώρο μας καλλι-
τεχνών της τέχνης του περφόρ-
μανς με τελευταία την περφόρ-
μανς του εικαστικού Pashias στο 
πλαίσιο της παρουσίασης του βι-
βλίου μου «Μαύρα σκυλιά». Θα 
σταθώ επίσης στις διάφορες πα-
ράλληλες εκδηλώσεις που οργα-
νώνουμε σε συνεργασία με τους 
καλλιτέχνες μας στο πλαίσιο των 
εκθέσεών τους σε μια προσπάθεια 
να προσελκύσουμε το ενδιαφέρον 

και την περιέργεια του κοινού να 
επισκεφτεί ξανά τον χώρο μας. 
Οργανώσαμε, λοιπόν, διαλέξεις, 
ξεναγήσεις, συζητήσεις, χοροθεα-
τρικές παραστάσεις, περφόρμανς, 
παρεμβάσεις σχεδιαστών σε συ-
νεργασία με εικαστικούς, παρου-
σιάσεις βιβλίων, εργαστήρι τέχνης 
για μικρά παιδιά. Όλα αυτά για 
να ενισχύσουμε τον πρωταρχικό 
στόχο του ∆ιάτοπου να λειτουρ-
γήσει ως ένας τόπος επικοινωνίας, 
ένας χώρος περάσματος από τον 
ένα στον άλλο «τόπο», από την 
μια στην άλλη τέχνη, από το υλι-
κό στο άυλο και στο πνευματικό. 

Όταν σταμάτησαν τα πάντα
–Μια αναδρομή σε όλες τις εκθέσεις 
και παρουσιάσεις που έδειξε ο Διά-
τοπος, τι είναι αυτό που σου αφήνει 
και ποια ήταν για εσένα η πιο έντονη 
στιγμή που έζησες μέσα σε αυτά τα 
είκοσι χρόνια και γιατί;

–Κάνοντας μια αναδρομή σε 
όλες αυτές τις εκθέσεις, σε όλες 
αυτές τις συνεργασίες διαπιστώ-
νω πως νιώθω κάθε φορά την ίδια 
πρωταρχική επιθυμία, την ίδια 
αγάπη για την τέχνη και βεβαίως 
για τους δημιουργούς. ∆εν ξέρω, 
αλλά προσωπικά πιστεύω μετά 
από τόσα χρόνια πως αυτό που 
με βοηθά να μη σταματήσω, που 
με βοηθά να συνεχίζω είναι το 
ίδιο αυτό συναίσθημα πληρότη-
τας και ικανοποίησης που νιώθω, 
και θέλω να πιστεύω και οι συνερ-
γάτες/καλλιτέχνες, τη μοναδική 
αυτή στιγμή που τελειώνουμε το 
στήσιμο μιας έκθεσης και είμαστε 
έτοιμοι να ανοίξουμε την πόρτα 
για το κοινό. Αυτή την πληρότη-
τα την νιώθω κάθε φορά που κα-
τορθώνουμε τα έργα να συνομι-
λήσουν με τον χώρο. Είναι πολλές 
οι έντονες στιγμές που ζήσαμε 
στον ∆ιάτοπο όχι μόνο εγώ αλλά 
και οι καλλιτέχνες μου, όπως έχω 
πει, γιατί είναι αυτή ακριβώς η συ-
νάντηση και η επικοινωνία μας, 
αυτή η κοινή προσπάθεια μας να 
παρουσιάσουμε σημαντικές εκ-
θέσεις που μας τροφοδοτεί και 
μας κρατά ενεργούς. Μια έντονη 
στιγμή είναι για μένα αυτή που 
βιώνουμε τώρα λόγω της πανδη-
μίας. Όταν σταμάτησαν τα πάντα. 
Οι εκθεσιακοί χώροι παρέμειναν 
κλειστοί για μεγάλο χρονικό διά-
στημα. Το κοινό που ακολουθεί 
την τέχνη δεν είναι ποτέ δεδο-
μένο και χρειάζεται να του «τρα-
βάς» την προσοχή συστηματικά. 
Η επανέναρξη, λοιπόν, θέλει πο-
λύ προσπάθεια. Μοιάζει σαν να 
ξεκινάς από το μηδέν. Αυτό είναι 
κουραστικό πολύ συναισθηματι-
κά και όχι μόνο. Ευτυχώς η επα-
νέναρξη μάς πρόσφερε πολύ δύ-
ναμη και κουράγιο. Ελπίζω αυτό 
να συνεχίσει…

–Αντιμετώπισες δυσκολίες ως γυ-
ναίκα ιδιοκτήτρια γκαλερί; 

–∆εν ξέρω αν το πρόβλημα εί-
ναι φυλετικό. Το έχω σκεφτεί πολ-

λές φορές. Κάποιες φορές ίσως και 
να με άγγιξε λίγο. Η αγάπη μου 
όμως για αυτό που κάνω με έχει 
σώσει αρκετές φορές ή ίσως να 
μου έριξε και στάχτη στα μάτια. 
Θυμάμαι τη φράση που μου είπε 
ο Νίκος Κουρούσιης την οποία 
παραφράζω λίγο και ας με συγχω-
ρέσει: «∆άφνη, το πιο σημαντικό 
είναι η δημιουργία. Να δημιουρ-
γούμε». Αυτό είναι για μένα το 
κλειδί. Να διευθύνεις μια γκαλε-
ρί στον τόπο μας είναι δύσκολο 
έτσι και αλλιώς. Ο δρόμος είναι 
μοναχικός και χρειάζεται αγάπη, 
γνώση και πείσμα. ∆υσκολίες πά-
ντα υπήρχαν και θα υπάρχουν. Το 
θέμα είναι να συνεχίζεις ακόμη 
και όταν δεν μπορείς. «∆εν μπο-
ρώ να συνεχίσω, θα συνεχίσω», 
όπως λέει ο αγαπημένος Μπέκετ.

Ο πολιτισμός ασπίδα 
–Ποιες είναι οι διάφορες που βλέ-
πεις είκοσι χρόνια πριν με το τώρα 
στα εικαστικά δρώμενα; 

–Σίγουρα τα δεδομένα έχουν 
αλλάξει. Είναι πιο δύσκολα τώρα 
σε όλα τα επίπεδα. Η πανδημία 
μάς άλλαξε. Θυμάμαι όλες αυτές 
τις μουσειακές/μνημειακές εκθέ-
σεις που έχουμε κάνει. Ευχή να 
μπορούμε να συνεχίσουμε να τις 
κάνουμε. 

Ευχή η Πολιτεία να αγκαλιάσει 
τους εκθεσιακούς χώρους και τις 
ιδιωτικές γκαλερί, ως χώρους πο-
λιτισμού, όπως είναι. Να δημιουρ-
γηθεί μια πολιτιστική πολιτική και 
ένας διάλογος που να βοηθήσει 
όλους τους ιδιωτικούς χώρους να 
υπάρξουν. Ας μην περιορίσουμε 
το εικαστικό μας τοπίο. Ας το δι-
ευρύνουμε για το καλό όλων και 
πάνω από όλα της τέχνης και των 
ανθρώπων της. 

–Υπάρχει κάτι που μετανιώνεις;
–Ναι, για κάποιες επιλογές που 

έκανα. Όλα μπορεί να συμβούν 
και συμβαίνουν. Μαθαίνουμε 
όμως και δεν υπάρχει λόγος να 
κλαίμε πάνω από χυμένο γάλα.

–Πώς οραματίζεσαι το μέλλον για τον 
Διάτοπο, αλλά και για τα πολιτιστι-
κά εν γένει στον τόπο μας; Υπάρχει 
ακόμη ελπίδα; 

–Εύχομαι να μπορώ να συνεχί-
σω να στηρίζω και να υποστηρίζω 
την πρωταρχική πολιτική που είχα 
όταν αποφάσισα να δημιουργήσω 
τον ∆ιάτοπο και μαζί με τους πο-
λύτιμους καλλιτέχνες/συνεργάτες 
να παρουσιάζουμε εκθέσεις που 
θα μας κάνουν περήφανους. Τα 
πολιτιστικά βρίσκονται σε μια πο-
λύ κρίσιμη καμπή. Εύχομαι πραγ-
ματικά το κράτος, η οργανωμένη 
πολιτεία να τα στηρίξει συνειδη-
τά και με οργανωμένη στρατηγι-
κή και πολιτιστική πολιτική. Αν 
θέλουμε να έχουμε μια δυνατή, 
υγιή και σκεπτόμενη κοινωνία 
με ενεργούς και ευτυχισμένους 
πολίτες, ο πολιτισμός θα πρέπει 
να είναι η ασπίδα μας. 

Ενας χώρος
συνάντησης
κοινού και τέχνης
Η Δάφνη Νικήτα μίλησε στην «Κ» για τη διαδρομή του Κέντρου 

Σύγχρονης Τέχνης Διάτοπος, εορτάζοντας 20 χρόνια λειτουργίας

«Η αγάπη μου όμως για 
αυτό που κάνω με έχει 
σώσει αρκετές φορές ή 
ίσως να μου έριξε και 
στάχτη στα μάτια» λέει η 
Δάφνη Νικήτα. 

Αυτή την πληρότητα την 
νιώθω κάθε φορά που 
κατορθώνουμε τα έργα 
να συνομιλήσουν με τον 
χώρο. Είναι πολλές οι 
έντονες στιγμές που ζή-
σαμε στον Διάτοπο

«Κάνοντας μια αναδρομή σε όλες αυτές τις εκθέσεις, σε όλες αυτές τις συνεργασίες διαπιστώνω πως νιώθω κά-
θε φορά την ίδια πρωταρχική επιθυμία, την ίδια αγάπη για την τέχνη και βεβαίως για τους δημιουργούς». Panayiotis 
Michael-Under Construction

Νοητική γεωγραφία-Θεόδουλος Γρηγορίου 2018

Μαύρα σκυλιά-περφόρμανς PASHIAS 2018

Kyriaki Costa-Presence in Absence-Euaggellia Randou Christos 
Papadopoulos-Choreography Alexandra Waierstall
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η συγγραφέας Νάντια Τερανόβα θα 
μπορούσε κάλλιστα να είναι Ελλη-
νίδα: το πρόσωπό της, το χαμόγελό 
της, ο τρόπος που εκφράζεται, η ζε-
στασιά της. Ολα αποδεικνύουν με 
πολλούς τρόπους πώς συνδέονται οι 
λαοί και πώς διατηρούμε τα ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά μας μεν, αναγνωρί-
ζοντας τις συγγένειες με τον έναν ή 
τον άλλον τρόπο.

Το βιβλίο της με τίτλο «Αντίο, φα-
ντάσματα» είναι το δεύτερο μυθιστό-
ρημά της και με αυτό ήδη κατορθώνει 
να ταξιδέψει έξω από τη χώρα της. 
Στην Ελλάδα μόλις κυκλοφόρησε από 
τις εκδόσεις Μεταίχμιο σε εξαιρετική 
μετάφραση από τα ιταλικά της ∆ήμη-
τρας ∆ότση, την οποία ευχαριστούμε 
και για τη μετάφραση της δικής μας 
συνέντευξης. Το «Αντίο, φαντάσμα-
τα» είναι ένα βιβλίο εσωτερικής ωρί-
μανσης. Περιγράφει με ρεαλιστικό 
τρόπο το συγκινητικό ταξίδι μιας γυ-
ναίκας που αναζητά με την επιστροφή 
στο πατρικό της σπίτι το φάντασμα 
του πατέρα και, κυρίως, να συναντη-
θεί με τα τραύματα που έχει αφήσει 
η χρόνια απουσία του.

 
– Πώς αποφασίσατε να γίνετε συγ-

γραφέας; Πείτε μας λίγα λόγια για 

εσάς.

– Η ιδέα της συγγραφής γεν-
νήθηκε όταν ήμουν πολύ μικρή. 
Είχα αρχίσει να γράφω γράμματα 
στον πατέρα μου, που για μεγάλο 
χρονικό διάστημα δεν ζούσε στην 

πόλη μου, και σ’ εκείνα τα γράμ-
ματα έπρεπε να του εξιστορώ τι 
έκανα, έπρεπε να τον διασκεδάζω, 
να τον ψυχαγωγώ, να τον συγκινώ, 
να τον μαγεύω με τις ιστορίες μου. 
Θα πρέπει να ήμουν οκτώ ή εννιά 
ετών και τότε κατάλαβα ότι το να 
γράφεις σημαίνει να επιλέγεις ορι-
σμένα γεγονότα και να τα καθιστάς 
ενδιαφέροντα.

 
– Πώς γεννήθηκε η ιδέα του μυθι-

στορήματος «Αντίο, φαντάσματα»;

– Το «Αντίο, φαντάσματα» γεν-
νήθηκε από την επιθυμία μου να 
αφηγηθώ πόσες απουσίες μπορεί να 
αφομοιώσει ένα σπίτι, επομένως όχι 
μονάχα την παρουσία των ανθρώ-
πων που το κατοικούν, αλλά και τα 
ίχνη όλων εκείνων των ανθρώπων 
που πέρασαν από εκεί και άφησαν 
κάτι πίσω τους.

 
– Η ηρωίδα ζει με ένα δυσεπούλω-

το τραύμα. Μια εξαφάνιση. Πώς 

ζει ένας άνθρωπος με ένα τραύ-

μα που δεν έχει κατανοήσει πόσο 

βαθύ είναι;

– Τα τραύματα δεν τα κατανοού-
με ποτέ, δεν καταλαβαίνουμε ποτέ 
πόσο βαθιά σκάβουν μέσα μας. Για 
να τα κατανοήσουμε, χρειάζεται πο-
λύς χρόνος προκειμένου να βρούμε 
τα σωστά λόγια ώστε να τα κατονο-
μάσουμε.

 
– Το βιβλίο σας έχει ψυχοθεραπευ-

τικό βάθος. Είναι εντυπωσιακή η 

καταγραφή του ψυχισμού. Εχετε 

κάνει ψυχοθεραπεία;

– Εχω κάνει ψυχανάλυση, πι-
στεύω στη μεγάλη γνωσιακή δύ-
ναμη της ψυχανάλυσης, μα πάνω 
απ’ όλα πάντοτε αγαπούσα την ονει-
ρική διάσταση του ψυχαναλυτικού 
κόσμου. Οταν ήμουν μικρή, είχα 
αρπάξει από τη βιβλιοθήκη του πα-
τέρα μου την «Ερμηνεία των ονεί-
ρων» του Φρόιντ και τότε μου είχε 
φανεί σαν ένα υπέροχο βιβλίο με 
παραμύθια.

 
– Στο βιβλίο σας η φιλία παίζει 

πολύ σημαντικό ρόλο. Οι δύο φί-

λες λειτουργούν σαν καθρέφτης 

κάποιες στιγμές. Πώς στοχάζεστε 

πάνω στη γυναικεία φιλία;

– Η γυναικεία φιλία είναι κάτι πο-
λύ λογοτεχνικό, διότι δύο κορίτσια 
λειτουργούν σαν καθρέφτης καθώς 
μεγαλώνουν, και όταν η μία κοιτά-
ζει την άλλη καταλαβαίνει τι αλλάζει 
στον ίδιο της τον εαυτό. ∆εν είναι 
τυχαίο που σήμερα ορισμένα πολύ 
δημοφιλή βιβλία βασίζουν την υπό-
θεσή τους σε αυτήν τη «διττή καρ-

διά», όπως «Η υπέροχη φίλη μου» 
της Ελενα Φεράντε.

 
– Πόσο δύσκολο είναι να μάθου-

με να λέμε αντίο; Πώς εξαφανί-

ζονται τα φαντάσματα που μας 

στοιχειώνουν;

– Υπάρχει ένα υπέροχο ποίημα 
της Ελίζαμπεθ Μπίσοπ με τον τίτλο 
«Η τέχνη της απώλειας». Εχω την 
εντύπωση ότι ίσως έτσι μπορούμε 
τελικά να μάθουμε την απώλεια, με 
χαρούμενη διάθεση. Αυτή τη διάθε-
ση που λείπει από την πρωταγωνί-
στριά μου, την Ιντα.
 – Οταν ένα κορίτσι έχει τραυμα-

τιστεί από πατέρα, πόσο δύσκολα 

βιώνεται ο έρωτας;

– ∆εν υπάρχει κάποιος κανόνας 
που να λέει ότι όσοι άνθρωποι έχουν 
τραυματιστεί στη ζωή τους αντιμετω-
πίζουν περισσότερες δυσκολίες από 
τους άλλους. Σίγουρα, πάντως, είναι 
πιο ικανοί να ρουφήξουν τη ζωή ή 
να καταστρώσουν στρατηγικές αντο-
χής. Η Ιντα ξέρει πολύ καλά τα της 
ανθρώπινης ύπαρξης, ξέρει πώς να 
προστατευθεί, δεν έχει καταλάβει 

όμως πώς μπορεί να αδράξει την ίδια 
τη ζωή. Ισως να το καταλάβει στην 
τελευταία σελίδα.

 
– Λέτε κάπου ότι αγαπάμε τις εμ-

μονές μας, αλλά αντιθέτως δεν αγα-

πάμε αυτό που μας κάνει ευτυχι-

σμένους. 

– Υπάρχουν κάποιες περίοδοι της 
ζωής μας κατά τις οποίες τα τραύματά 
μας, οι εμμονές μας, αποτελούν τόσο 
άρρηκτα κομμάτια τού είναι μας που 
έχουμε την αίσθηση πως, αν απαλλα-
χθούμε από αυτά, θα χάσουμε ένα 
ουσιαστικό κομμάτι του εαυτού μας.

 
– Η Ιταλία και κυρίως η νότια έχει 

πολλά κοινά με την Ελλάδα. Το δια-

πιστώνω και στη γραφή σας. Εχετε 

επισκεφθεί την Ελλάδα; 

– Αγαπώ βαθιά την Ελλάδα. Ορι-
σμένες από τις αγαπημένες μου Ελ-
ληνίδες συγγραφείς όπως η Αλκη Ζέη 
και η Μαργαρίτα Λυμπεράκη ανήκουν 
στις πλέον αγαπημένες μου συγγρα-
φείς εν γένει. Τελείωσα το κλασικό 
λύκειο κι έτσι έμαθα αρχαία ελληνι-
κά. Αγαπώ τον ελληνικό πολιτισμό, 

τη βάση του ανθρώπινου πολιτισμού, 
αλλά και τα χνάρια της ελληνικότη-
τας στη Σικελία, δηλαδή την Κοιλάδα 
των Ναών, το ελληνικό θέατρο στην 
Ταορμίνα, τους ναούς της Εγέστας 
και του Σελινούντα, και ως προς αυτό 
νομίζω ότι είναι ένας τόπος πλούσι-
ος σε ιστορία. Μπορώ να πω ότι «Το 
καπλάνι της βιτρίνας» της Αλκης Ζέη 
είναι το πιο αγαπημένο μου μυθιστό-
ρημα όλων των εποχών. Μέχρι και λί-
γο πριν από την πανδημία προσπα-
θούσα να έρχομαι κάθε χρόνο στην 
Αθήνα και πολύ συχνά γιόρταζα εκεί 
τα γενέθλιά μου.

 
– Πώς βιώνετε την πανδημία; Λει-

τουργεί δημιουργικά ή όχι για εσάς;

– Οταν ξεκίνησε η περίοδος της 
καραντίνας, σταμάτησα να παίρνω 
μέρος σε δημόσιες εκδηλώσεις κι έτσι 
έγραφα και διάβαζα πολύ περισσότε-
ρο. Το ότι έμεινα στο σπίτι διέγειρε τη 
δημιουργικότητά μου, κάτι που οφεί-
λω, εκτός των άλλων, και στο γεγονός 
ότι απέκτησα δύο γάτες, και αυτά τα 
δύο πλασματάκια μού προσφέρουν 
πολλές δημιουργικές αφορμές.

Οταν ήμουν μικρή,
είχα αρπάξει από
τη βιβλιοθήκη του πα-
τέρα μου την «Ερμηνεία 
των ονείρων» του Φρόιντ 
και τότε μου είχε φανεί 
σαν ένα υπέροχο
βιβλίο με παραμύθια.

«Το “Αντίο, φαντάσματα” γεν-
νήθηκε από την επιθυμία μου να 
αφηγηθώ πόσες απουσίες μπορεί να 
αφομοιώσει ένα σπίτι, επομένως όχι 
μονάχα την παρουσία των ανθρώπων 
που το κατοικούν, αλλά και τα ίχνη 
όλων εκείνων των ανθρώπων που 
πέρασαν από εκεί και άφησαν κάτι 
πίσω τους», λέει η Νάντια Τερανόβα.

Η γυναικεία φιλία είναι
κάτι πολύ λογοτεχνικό
Η συγγραφέας Νάντια Τερανόβα μιλάει στην «Κ»
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Σ
τις παραστάσεις της Τελικής 
Κρίσης, στους νάρθηκες μο-
ναστηριακών, κυρίως, ναών, 

ανάμεσα σε εκείνους που οδηγού-
νται στο πυρ της Κολάσεως είναι 
και ο παραζυγιστής, εκείνος δη-
λαδή που έκλεβε στο ζύγι, παρα-
βαίνοντας αρχαία, βιβλική εντολή 
για σωστά ζύγια (βλ., ανάμεσα σε 
άλλα, Λευ 19:35-36, ∆τ 25:13-16, 
Ωσ 12:8, Αμ 8:5). Αν ο παραβά-
της της εντολής ξεγελάσει τους 
ανθρώπους, δεν θα μπορέσει να 
ξεγελάσει τον ίδιο τον Θεό, που 
κρατάει την ακριβέστερη ζυγα-
ριά, αυτή στην οποία θέλει να ζυ-
γιστεί ο δίκαιος Ιώβ: «Ας με ζυγί-
σει ο Θεός σε ζυγαριά σωστή [εν 
ζυγώ δικαίω], και θα αναγνωρίσει 
την ακεραιότητά μου [την ακακί-
αν μου]» (31:6).

Η Αυστροουγγρική Αυτοκρατο-
ρία, πάντως, δεν αρκέστηκε στη 
βιβλική εντολή και στη ζυγαριά 
του Θεού, αλλά είχε θεσπίσει και 
τον θεσμό του επιθεωρητή μέ-
τρων και σταθμών. Στο μυθιστό-
ρημα του Γιόζεφ Ροτ «Το κάλπικο 
ζύγι» (1937, Αγρα 2017) τη θέση 
αυτή αναλαμβάνει, στη μυθοπλα-
στική περιοχή του Ζλότογκροντ, 
στην ανατολική μεθόριο της αυτο-
κρατορίας, ο Ανζελμ Αϊμπενσυτς, 
εγκαταλείποντας, μετά 12 χρόνια 
υπηρεσίας, τον στρατό, κάτω από 
την πίεση της γυναίκας του. Ο 
Αϊμπενσυτς είναι Εβραίος, που 
ωστόσο δεν κρατάει τίποτε πια 
από την πατρώα παράδοση πέρα 
από μια αχνή ανάμνηση του παπ-
πού του και της εβραϊκής κηδείας 
του (σ. 82).

Ο νέος επιθεωρητής θα ανα-
λάβει τα καθήκοντά του με ζέση, 
αποφασισμένος να επιβάλει τον 
νόμο και να εγγυηθεί την τιμιότη-
τα. Τα αποτελέσματα, όμως, της 
δράσης του θα είναι καταστροφι-
κά, για τον ίδιο και για όλους. Η 
γυναίκα του μοιχεύει με τον γραμ-
ματέα του και γεννάει το παιδί 
εκείνου, ο επιθεωρητής την κλεί-
νει σε ένα δωμάτιο μαζί με το παι-
δί και δεν την ξαναβλέπει, ο ίδιος 
ερωτεύεται την Ευφημία, την τσιγ-
γάνα ερωμένη ενός αδυσώπητου 
εγκληματία, του Γιαντλόφκερ, ιδι-
οκτήτη μεθοριακού πανδοχείου 
στο χωριό Σβάμπυ (όπου εύκολα 
αναγνωρίζεται το γενέθλιο Μπρό-
ντυ του συγγραφέα). Ο επιθεω-
ρητής βυθίζεται στο αλκοόλ. Κα-
τά την επιδημία της χολέρας που 
θα χτυπήσει την περιοχή και θα 
στείλει στον θάνατο χιλιάδες, θα 
πεθάνει η εγκαταλελειμμένη γυ-

ναίκα του και το παιδί της. Ο επι-
θεωρητής θα κλείσει στη φυλακή 
τον Γιαντλόφκερ, εκείνος όμως θα 
καταφέρει να αποφυλακιστεί με 
απάτη του διακινητή Κάπτουρακ 
και θα σκοτώσει τον Αϊμπενσυτς, 
αλλά δεν θα γλιτώσει τη σύλληψη, 
μαζί με τον Κάπτουρακ.

Στο «Κάλπικο ζύγι», γοητευτικό 
μείγμα ρεαλισμού και αλληγορί-
ας, ο αναγνώστης του Ροτ βρίσκε-
ται σε οικείο περιβάλλον: Γαλι-
κία, με τους φτωχούς πλανόδιους 
Εβραίους εμπόρους της, μεθορι-
ακό πανδοχείο, όπου συχνάζουν 
κάθε λογής φυγάδες και χαμένοι 
άνθρωποι, γνωστά πρόσωπα από 
άλλα μυθιστορήματά του, όπως ο 
φτωχός ιεροδιδάσκαλος Μέντελ 
Σίνγκερ, («Ιώβ»), ο διακινητής Κά-
πτουρακ («Το εμβατήριο του Ρα-
ντέτσκυ», «Ιώβ», «Ο βουβός προ-
φήτης»), ο ενωμοτάρχης Σλάμα και 
ο υπηρέτης Ονούφριος («Το εμβα-
τήριο του Ραντέτσκυ»), ο κοραλλέ-
μπορος Πίτσενικ («Ο Λεβιάθαν»).

Ο Αϊμπενσυτς, όταν τον απο-
διώξει η Ευφημία, θα νιώσει ανό-
ητος, γελοίος, τη ζωή του χωρίς 

νόημα, και θα θέσει τότε και εκεί-
νος στον εαυτό του το πανάρχαιο 
ερώτημα: «Ποιος κυβερνά επιτέ-
λους τον κόσμο;» (σ. 125). Λίγο 
πριν πεθάνει, μετά το χτύπημα 
του Γιαντλόφκερ, βλέπει σαν σε 
όραμα τον εαυτό του να μην είναι 
επιθεωρητής μέτρων και σταθμών, 
αλλά έμπορος και αυτός, που που-
λάει την πραμάτεια του με κάλπι-
κα ζύγια. Μυριάδες κάλπικα ζύγια 
απλωμένα στον πάγκο του! Και εμ-
φανίζεται ξάφνου μπροστά του ο 
Μέγας Επιθεωρητής λέγοντάς του 
πως ήρθε να ελέγξει τα ζύγια του. 
Ο Αϊμπενσυτς παραδέχεται ότι εί-
ναι ένας απλός έμπορος, που κλέ-
βει και αυτός στο ζύγι, όπως όλοι. 
Περιμένει την ετυμηγορία του Με-
γάλου Επιθεωρητή, του Θεού, και 
μένει εμβρόντητος όταν την ακού-
ει: «Τα ζύγια σου είναι όλα κάλπικα 
μα και σωστά συνάμα. ∆εν θα σου 
βάλουμε, λοιπόν, πρόστιμο! Παίρ-
νουμε τα ζύγια σου για σωστά» (σ. 
187, μτφρ. ελαφρώς αλλαγμένη). 

Λίγες στιγμές πριν πεθάνει, 
αποκαλύπτεται στον άτεγκτο 
επιθεωρητή ότι δικαιοσύνη χω-
ρίς επιείκεια δεν υπάρχει, ότι 
summum jus, summa injuria, δι-
καιοσύνη χωρίς έλεος είναι αδικία. 
Τι είδους δικαιοσύνη ήταν αυτή 
που έφερε διώκοντας τη φουκα-
ριάρα ορνιθοπώλισσα Τσάτσκες ή 
τον φτωχό δάσκαλο Μέντελ; Σω-
στά ζύγια είναι τελικά τα συμπο-
νετικά ζύγια. Τούτο το τελευταίο 

όραμα του Αϊμπενσυτς σημαίνει, 
άραγε, ότι η απάντηση στο ερώτη-
μά του είναι πως ο Θεός κυβερνά 
τον κόσμο και εγγυάται μια τάξη 
δικαιοσύνης και ελέους μαζί; 

Ο Μέγας Επιθεωρητής έχει 
πράγματι τα χαρακτηριστικά του 
Ζαμέσκιν και του Μέντελ Σίνγκερ, 
των δύο αγαθών ηρώων του μυ-
θιστορήματος, δίπλα του όμως 
παραστέκει ο χωροφύλακας με 
κράνος και ξιφολόγχη. ∆εν θα κα-
τέληγα προσωπικά σε αυτό το αι-
σιόδοξο συμπέρασμα για την απά-
ντηση στο ερώτημα. Πρόκειται 
μάλλον για την έσχατη συνειδη-
τοποίηση του Αϊμπενσυτς, μάταιη 
και άχρηστη, αφού πεθαίνει. Το 
μυθιστόρημα, εξάλλου, δεν τε-
λειώνει με τον θάνατο του επιθε-
ωρητή, για τον οποίο κανείς δεν 
δίνει δεκάρα, αλλά στο επόμενο 
κεφάλαιο, όπου η ζωή θα συνεχι-
στεί όπως πριν. 

Ο Κάπτουρακ και ο Γιαντλόφ-
κερ συλλαμβάνονται, ο Ζαμέσκιν 
φορτώνει τα συμπράγκαλά του 
και φεύγει, η Ευφημία δεν θα τον 
ακολουθήσει, οι πάγοι λιώνουν, η 
άνοιξη ξαναγυρίζει. Ολα τραβάνε 
τον δρόμο τους. Τελικά, κανείς δεν 
κυβερνά αυτό τον κόσμο. Αυτό 
φαίνεται να είναι το μελαγχολικό 
συμπέρασμα του μυθιστορήματος. 
Σε τούτον τον ανελέητο κόσμο, 
όμως, μαζί με τους φονιάδες, τους 
απατεώνες, τις πόρνες, ζει ατάρα-
χος και ο Μέντελ Σίνγκερ.

Σπούδασε Νομικά στην Αθήνα και 
στο Αννόβερο. Εχει γράψει τα μυθι-
στορήματα «Εξοδος» (Ανατολικός), 
«Χωρίς γλώσσα» (Καστανιώτη), «Το 
δεύτερο μέρος της νύχτας» (Ωκεα-
νίδα), που εκδόθηκε στη Γερμανία 
(Acabus), «Ο δύτης» (Ικαρος), που 
ήταν στη βραχεία λίστα του Athens 
Prize for Literature και εκδόθηκε 
στα γαλλικά (Actes Sud). Το έργο του 
«Το γεύμα» έλαβε το βραβείο Πρω-
τότυπου Θεατρικού της ΕΘΕ και μετα-
φράστηκε στα αγγλικά, στα γερμα-
νικά, στα γαλλικά και στα ουγγρικά. 
Μόλις εκδόθηκε το μυθιστόρημά του 
«Κβάντι» (Ικαρος). Ζει κοντά στη 
θάλασσα.
  
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Η τύφλωση» του Κανέττι, «Οι θά-
λασσες του Νότου» του Μονταλμπάν 
και τα ποιήματα του Αναγνωστάκη. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Γκοντό του Μπέκετ. Κανένας δεν 
είναι σίγουρος για το πρόσωπό μου. 
Πάντα με περιμένουν αλλά δεν χρει-
άζεται να εμφανιστώ. 
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Αριστοφάνη, Ρεμπώ, Γουίλιαμ
Μπάροουζ, Ζορζ Περέκ, Μαργαρί-
τα Καραπάνου, Ρομπέρτο Μπολά-
νιο, Τομ Ρόμπινς. Για ένα βράδυ θα 
ήθελα να γελάσουμε, διακωμωδώ-
ντας τα πάντα και πρώτα απ’ όλα τους 
εαυτούς μας. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-

χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιάβασα το βιβλίο «The looting 
machine» του δημοσιογράφου και 
ανταποκριτή των Financial Times 
στην Αφρική Tom Burgis. Περιέ-
χει πολλά ενδιαφέροντα, μα κυρίως 
απίστευτα στοιχεία. Για παράδειγ-
μα: Σήμερα, ένα στα πέντε κινητά 
τηλέφωνα λειτουργεί χάρη σε κά-
ποιο ορυκτό κομματάκι (ταντάλιο) 
που έχει προέλθει από το Κονγκό. 
Σε πολλές περιπτώσεις η εξόρυξη 
γίνεται από (δεκάδες χιλιάδες) ανή-
λικα παιδιά, φυσικά κάτω από άθλιες 
συνθήκες. Το ίδιο συμβαίνει και με 
τα playstation, τα λάπτοτ, ακόμη και 
με τους βηματοδότες. ∆εν μιλάμε για 
τον 19ο αιώνα και τον περίφημο Λεο-
πόλδο Β΄. Βρισκόμαστε στο 2021 και 
ακόμα κλέβουμε τους Αφρικανούς 
για να αγοράζουμε φθηνότερα κινη-
τά τηλέφωνα. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα πρώτη φορά;
«Η ζωή και οι απόψεις του Τρίστραμ 
Σάντι» του Λόρενς Στερν. 
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Η «Μήδεια» και η «Αντιγόνη». 
 
Με τον ντετέκτιβ Κρις Πάπας του 
«Κβάντι» έχετε κοινά στοιχεία;
∆ιαθέτουμε και οι δύο μεγάλη περι-
έργεια και μικρή υπομονή. Αντιπα-
θούμε τους σούπερ ήρωες και τις 
εντολές κάθε είδους. Αγαπάμε τις 
νυχτερινές περιπλανήσεις και
τα σκυλιά. 
 
Χρησιμοποιείτε την αστυνομική φόρ-
μα: ποιος από τους μετρ του είδους 
σάς έχει επηρεάσει περισσότερο;
∆ραματουργικά, η λιτή δύναμη του 
Σιμενόν φαίνεται αξεπέραστη. Η Χά-
ισμιθ τόλμησε να πάει το είδος δυο 
βήματα πιο πέρα. Εκεί που τελειώ-
νουν οι ωραιοποιήσεις και αρχίζει το 
πραγματικό σκοτάδι. 
 
Το «Κβάντι» είναι ένα βιβλίο για την 
Αφρική. Τι δεν θα ξεχάσετε ποτέ από 
τα ταξίδια σας εκεί;
Πρώτα απ’ όλα, τη μυρωδιά. Η Αφρι-
κή μυρίζει αλλιώς. Σα να σου λέει, 
τώρα που ήρθες, θα πρέπει να με 
αναπνεύσεις. Σίγουρα θα μείνει κά-
που μέσα μου και η έρημος. Μια απί-
στευτη αίσθηση, πολύ έξω από αυτό 
τον κόσμο.

ΘΕΩΝΗ ΚΟΤΙΝΗ
Ο χρόνος είναι
εκδ. Μελάνι, σελ. 66

 
Το γνώριμο ύφος της Θεώνης Κοτί-
νη (γεν. 1967) προσλαμβάνει στην 
έκτη συλλογή ποιημάτων της μια 
διαύγεια αλλά και μια γλυκύτητα 
που καθηλώνουν. Πρόκειται για 
αποκρυστάλλωση εικόνων και 
νοημάτων, τέρποντας όμως πλέ-
ον και το αυτί με την απλότητα 
και την καθαρότητα των μέτρων. 
Ακούμε ιάμβους και ανάπαιστους 
σχεδόν χωρίς παρεμβολές, ενώ η 
αγωνία να ειπωθούν πολλά και 
σημαντικά έχει υποχωρήσει, ορ-
θά, απέναντι στην ένταση του 
αισθήματος που η ποιήτρια μοι-
ράζεται μαζί μας με ευγένεια. Κα-
τέχει τα μέσα της σε τέτοιο βαθμό 
που αβίαστα τους εμπιστεύεται 
τον λυρισμό της. 

«Κι αν μικρή η ζωή/ χωράει τον 
θάνατο όλο/ Τόσο λίγα τα χρόνια/ 
και μέσα ο άπειρος χρόνος/ δικός 
μου και άλλων/ Ριζωμένη σε τόσο 
παρελθόν/ πώς να γεννηθώ;/ πώς 
να γίνω δική μου». Το ποίημα αυ-
τό αποτελεί ένα κέντρο τής υπό 
συζήτηση συλλογής, όντας 19ο 
στη σειρά από 43 ποιήματα και 
ταυτόχρονα ένα από τα συντο-

μότερα ανάμεσά τους. Μέχρι το 
σημείο εκείνο, τα ποιήματα ενός 
νοητού πρώτου μέρους πραγμα-
τεύονται τη φθορά και την απώ-
λεια των γερόντων γονέων. Από 
εκεί και μετά, ο αποχαιρετισμός 
εξακολουθεί να ρίχνει τη σκιά 
του αλλά τα συγκεκριμένα πρό-
σωπα παύουν να 
δεσμεύουν την 
αφήγηση· οι στί-
χοι ξανοίγονται 
σε ευρύτερα πε-
δία αναμέτρη-
σης με το πέρα-
σμα του χρόνου. 
Ο τελευταίος απο-
τελεί, όπως το δεί-
χνει και ο τίτλος 
του βιβλίου, το 
κύριο αντικείμε-
νο της ποιητικής 
διερεύνησης. 

Στο ομότιτλο 
ποίημα, η Κοτίνη 
επιχειρεί να καταθέσει πιθανές 
εκδοχές που θα συνέχιζαν νοητά 
την αμφίσημη φράση του τίτλου 
(«Ο χρόνος είναι»). Τι θα μπορού-
σε να είναι ο χρόνος; Παρουσιάζο-
νται εννέα τέτοιες εκδοχές, άλλες 
επιδεικνύοντας στοχαστική κομ-
ψότητα («Παράξενη άλγεβρα: σε 

αφαιρεί προσθέτοντας ολοένα/ 
συνέχεια»), άλλες εκτιθέμενες 
στον ίλιγγο του απροσδιόριστου 
αλλά αμείλικτου («Η θάλασσα: 
ακατοίκητη λες μα ξεχνάς πόσο 
αθέατος/ ο βυθός σε γεννάει») και 
άλλες –οι ωραιότερες– συμφιλι-
ωτικές («Η θέληση να ενώσεις 

ξανά μια ιστορία: 
τριγύρω σκοτάδι,/ 
ψηλά γαλαξίας, να 
’στε όλοι εκεί, να 
βρίσκεις/ προσά-
ναμμα να ανά-
ψεις ζωή»). Αυ-
τά και άλλα στην 
ποίηση της Κοτί-
νη γοητεύουν μα 
δεν ξαφνιάζουν. 
Εχει και παλαιότε-
ρα δώσει ανάλογα 
δείγματα γραφής.

Στο βιβλίο μάς 
κερδίζει προπά-
ντων το συγκεκρι-

μένο, η μικρή ιστορία, ο τόπος, τα 
πρόσωπα, το καλειδοσκόπιο των 
ανθρώπινων στιγμών. Το ποιητικό 
σχόλιο, με όλη του την ευφυΐα και 
τη δεξιοτεχνία, έρχεται, για εμένα, 
σε δεύτερη μοίρα. Προβάδισμα 
έχει η σκληρότητα, την οποία η 
ποιήτρια τιθασεύει και γλυκαίνει. 

Ο πατέρας: «Αυτό όμως που δεν 
ξέχασες/ ήταν να λες/ κάθε φορά 
που σ’ έφερνα στη θάλασσα/ τι 
μεγάλο νερό τι καλό!/ ∆εν ξέχα-
σες αν η τρίλια στο δέντρο/ είναι 
σπίνος ή κότσυφας/ τ’ όνομά μου 
δεν ξέχασες». Η μητέρα: «Η μάνα 
μου/ κάθεται άκρη άκρη στη ζωή 
της/ Ποτέ δεν κράτησε άλλωστε 
ένα πράγμα ολόκληρο/ Ποτέ της 
δε χάρηκε με ένα πράγμα μισό/ γι’ 
αυτό δε γελάστηκε με καμιά επα-
νόρθωση/ Περιμένει με τα χέρια 
σφιγμένα/ ζυμώνοντας/ αγλύκα-
ντο πρόσφορο στον απόντα θεό». 
Ο Κεραμεικός: «Ακου./ Αντίλαλος./ 
Αν ρίξεις πέρα μια φωνή/ γυρνάει 
σε σένα,/ ευρύχωρο ένα σφύριγ-
μα διαβάτη/ που στέκει και κοιτά 
και ξεκινάει». 

Η Κοτίνη δεν μας αποκαλύ-
πτει. ∆εν ανακαλύπτει. Μας κα-
λεί να μοιραστούμε μια καθημερι-
νή διαδρομή: «Γι’ αυτό προχώρα/ 
σαν να μπορεί να σε επιστρέψει ο 
τόπος/ στην καρδιά σου/ σαν να 
μπορεί να σε εγγράψει ο χρόνος/ 
στη φορά του». Καθαρίζει τις οι-
κείες εικόνες για λογαριασμό μας: 
«Μόλις περάσεις/ τις σήραγγες 
της περιμετρικής/ σε βρίσκει ένα 
γαλάζιο/ στον κόλπο των Πατρών 
ακαριαίο».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Σκληρός χρόνος, που γλυκαίνει

Σωστά και κάλπικα ζύγια

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Το «Κάλπικο ζύγι»
του Γιόζεφ Ροτ
είναι ένα γοητευτικό 
μείγμα ρεαλισμού
και αλληγορίας.

O Aυστριακός λογοτέχνης και δημοσιογράφος Γιόζεφ Ροτ (1894-1939) σε νεαρή ηλικία.

«Η Συμμορία» του Μακάριου Δρουσιώτης 
(Αλφάδι)

«Κύπρος και 1821» του Κωστή Κοκκινό-
φτα (Κέντρο Μελετών Ιεράς Μονής 
Κύκκου)

« Ένας εργάτης αφηγείται» του Hulus 
Caglar Ibrahim (Heterotopia) 

«Ανάλεκτα - Με την ευκαιρία των 60 

χρόνων της Κυπριακής Δημοκρατίας» 
του Κύπρου Χρυσοστομίδη 

« Άνθρωποι , πλίνθοι και χελιδόνια – 

Αναμνήσεις από την Κύπρο» του Ανδρέα 
Νικάνδρου (Στοχαστής) 

«Μαλαματένια λόγια» του Μάνου 
Ελευθερίου (Μεταίχμιο) 

«Αναμνήσεις ενός κοριτσιού» της 
Μαργαρίτας Ασπασίας Θεοδωράκη (Ianos) 

«Εξήντα χρόνια τρύγος…» του Γιάννη 
Μπουτάρη (Πατάκης) 

« Όπως ο έρωτας» του Θανάση Βαλτινού 
(Εστία) 

«Ερασιτέχνης επαναστάτης» του 
Απόστολου Δοξιάδη (Ίκαρος)

ΠΟΛΙΤΙΚΑ / ΙΣΤΟΡΙΑ

ΒΙΟΓΡΑΦΙΕΣ

• Τα στοιχεία προέρχονται από το Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου (Βυζαντίου 24, Στρόβολος)

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΜΙΝΩΑ ΕΥΣΤΑΘΙΑΔΗ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Πράδο, 
η ιστορική 
διαδρομή 
ενός συμβόλου 
της Ισπανίας

Πίνοντας «χυμό πεύκου» στην Ελευσίνα τον Απρίλιο του 1941...

ΜΑΔΡΙΤΗ
Η ιστορία του κτιρίου του Πράδο, 
οι μεταμορφώσεις και επεκτάσεις 
του στον χρόνο, καθώς και ο συμ-
βολισμός του ως μουσείου εθνικού 
και υπερεθνικού διαμετρήματος, 
προϊόν του ∆ιαφωτισμού, είναι το 
αντικείμενο της έκθεσης που πα-
ρουσιάζεται στο μεγάλο μουσείο 
της Μαδρίτης. Η έκθεση, με μέγα 
χορηγό τη Samsung, οργανώνε-
ται σε τρεις αίθουσες που ανήκουν 
στον πρωτογενή αρχιτεκτονικό πυ-
ρήνα του Πράδο, μέρος δηλαδή του 
αρχικού σχεδίου του Χουάν ντε Βι-

γιανουέβα, που, όμως, επανασχεδι-
άστηκαν για τις ανάγκες της έκθε-
σης από την αρχιτέκτονα Ντεζιρέ 
Γκονθάλεθ. Η αφήγηση της ιστορί-
ας του Πράδο μετατρέπεται σε μια 
αφήγηση για την άνοδο της Ισπα-
νίας στη χορεία των προηγμένων 
εθνών με κεντρικό άξονα τη συ-
γκρότηση εθνικής συλλογής έργων 
τέχνης. Η πρώτη επίσημα διατυπω-
μένη επιθυμία για κάτι τέτοιο κατα-
γράφεται από τον βασιλιά Κάρολο 
Γ΄ της Ισπανίας (1716-1788) καθώς 
στo τελευταίο τέταρτο του 18ου αι-
ώνα εφαρμόζονταν σχέδια για τον 

εκσυγχρονισμό της Μαδρίτης. Από 
εκείνη την εποχή χρονολογείται η 
εμπλοκή του αρχιτέκτονα Χουάν 
ντε Βιγιανουέβα (1737-1811), κο-
ρυφαίου εκπροσώπου του ιβηρικού 
νεοκλασικισμού. Οταν τα γαλλικά 
στρατεύματα μπήκαν στη Μαδρί-
τη το 1808, το κτίριο του μουσεί-
ου ήταν ημιτελές. Η γέννηση του 
Πράδο τοποθετείται το 1819 επί 
Φερδινάνδου Η΄, ο οποίος ολοκλη-
ρώνει το όραμα και συνδέει το εθνι-
κό μουσείο με τη βασιλική αυλή. Ο 
αυλικός ζωγράφος Βιθέντε Λόπεθ 
αναλαμβάνει να κάνει τη μουσειο-

λογική έκθεση. Η εθνική σχολή των 
Ισπανών ζωγράφων εκπροσωπεί-
ται με γενναίο τρόπο και η ζωγρα-
φική εντάσσεται στο φαντασιακό 
του έθνους.

Το Πράδο αναγνωρίστηκε άμε-
σα όχι μόνον ως εθνική κιβωτός 
αλλά και ως επιταχυντής αστικού 
μετασχηματισμού. ∆ιαρκείς παρεμ-
βάσεις, επεκτάσεις, προσθήκες και 
αναθέσεις το κρατούν στον αφρό 
της εθνικής συνείδησης έως τις μέ-
ρες μας. Αυτή η διαδρομή, που έχει 
κομμάτια από γεωπολιτική, αρχιτε-
κτονική, πολεοδομία, ιστορία της 

τέχνης, ψυχολογία και αισθητική, 
είναι που εξετάζεται στην πολύ-
πλευρη αυτή έκθεση. Οι πρώτες 
φωτογραφίες από τη δεκαετία του 
1840 μας δείχνουν τον τρόπο έκθε-
σης των έργων, τις σχέσεις ισχύος 
και επιρροής, καθώς και την ανά-
γκη υπηρέτησης του αισθήματος 
ενός ορισμένου δέους. Από τα τέλη 
του 19ου αιώνα, με την άνοδο των 
εύπορων αστικών τάξεων και την 
πύκνωση των δικτύων, συγκροτεί-
ται το αφήγημα του μουσείου ως 
συνεκτικού αρμού με πρώτη ύλη 
την υπεροχή του έθνους. 

Ο κύριος Γκρι διαβάζει τη σελ. 15 του 
σημερινού ενθέτου: την πολεμική 
περιπέτεια του Αγγλου συγγραφέα 
Ρόαλντ Νταλ ως πιλότου στην εμπό-
λεμη Ελλάδα τον Απρίλιο του 1941. 

«∆εν ανέφερες όμως τι έλεγε για 
τους Ελληνες», με παρατηρεί. Και 
είναι αλήθεια. Οπως το ότι την πρώ-
τη του μέρα στο πρόχειρο πολεμικό 
αεροδρόμιο της Ελευσίνας, ο Νταλ, 
ξάγρυπνος και νηστικός από τις 
τέσσερις το πρωί, έψαχνε στις δύο 
το μεσημέρι να φάει κάτι. Η κατά-
σταση όμως ήταν απελπιστική, με 
τους Γερμανούς να κυριαρχούν, τό-
σο στο έδαφος όσο και στον αέρα.

«Οι ντόπιοι Ελληνες πολύ σύ-
ντομα πληροφορήθηκαν την κατά-
στασή μας», γράφει στο βιβλίο του 
«Σόλο πορεία» (μτφρ. Ολγα Λαζο-
πούλου, εκδ. Ποταμός – δυστυχώς 
εξαντλημένο, αναμένουμε νεότερα 
περί τούτου από την αγαπητή κ. 
Λαμπρία...). «Τώρα είχαν συρρεύ-

σει στο στρατόπεδο κουβαλώντας 
τεράστιες ποσότητες από μαύρες 
ελιές και μπουκάλια με ρετσίνα. (...) 
Ο αριθμός των Ελλήνων χωρικών 
που τριγυρνούσαν εκεί πέρα ήταν 
εκπληκτικός. Πρέπει να ήμασταν 
το πρώτο επιχειρησιακό στρατιω-
τικό αεροδρόμιο στην ιστορία που 
ήταν ανοιχτό στο κοινό». 

Ο Νταλ γράφει πως «οι Ελληνες 
έχουν ένα κόλπο για να μεταμφιέ-
ζουν το κρασί χαμηλής ποιότητας: 
του προσθέτουν ρετσίνι, με το σκε-
πτικό ότι η γεύση του ρετσινιού δεν 
είναι τόσο απεχθής όσο η γεύση του 

κρασιού. Πίναμε ρετσίνα γιατί δεν 
υπήρχε τίποτε άλλο». Ή, αλλιώς, 
αυτό που οι Βρετανοί πιλότοι απο-
καλούσαν «χυμό πεύκου». 

Σε μια αποστολή νωρίς το πρωί, 
ο Νταλ βρίσκεται μπροστά σε ένα 
μοναδικό θέαμα: «Ο ήλιος μόλις είχε 
εμφανιστεί στον ορίζοντα κι έβλε-
πα τον Παρθενώνα να λάμπει κατά-
λευκος και υπέροχος στον περίφη-
μο λόφο επάνω από την Αθήνα». Ο 
Νταλ θα κατευθυνθεί προς Χαλκίδα. 
Θα φτάσει πάνω από την πόλη στις 
έξι και τέταρτο το πρωί και θα δει 
ένα μεγάλο φορτηγό πλοίο. «Ενας 
άντρας από το κατάστρωμα του 
πλοίου κοίταξε προς τα πάνω και 
με χαιρέτισε κουνώντας το καπέλο 
του. Ανοιξα την οροφή του πιλοτη-
ρίου μου και τον χαιρέτισα κι εγώ. 
Αυτά τα γράφω σαράντα πέντε χρό-
νια μετά, όμως συγκρατώ ακόμα μια 
απόλυτα καθαρή εικόνα της Χαλκί-
δας και του πώς έδειχνε από ύψος 

μερικών χιλιάδων ποδών εκείνο το 
καταγάλανο απριλιάτικο πρωινό».

Λίγο πριν από την αερομαχία 
της 20ής Απριλίου 1941, ο Νταλ 
γράφει πως όλα ξεκίνησαν ως εξής: 
Ηταν ένα «χρυσαφένιο ανοιξιάτι-
κο πρωινό στις δέκα το πρωί», τα 
δώδεκα βρετανικά Χάρικεϊν απο-
γειώθηκαν από την Ελευσίνα και 
τέσσερα λεπτά αργότερα πετούσαν 
πάνω από την Αθήνα. «Πετούσαμε 
γύρω στα εννέα χιλιάδες πόδια και 
κάναμε ό,τι καλύτερο μπορούσαμε 
για να δείξουμε στον λαό της Αθή-
νας πόσο δυνατοί, θορυβώδεις και 
γενναίοι ήμασταν, όταν ξαφνικά 
όλος ο ουρανός γύρω μας φάνηκε 
να τινάζεται στον αέρα από τα γερ-
μανικά καταδιωκτικά. (...) Σπάσαμε 
το σχηματισμό και τώρα ο καθένας 
ήταν υπεύθυνος για τον εαυτό του. 
Αυτό που έγινε γνωστό ως η Μάχη 
της Αθήνας είχε αρχίσει». Η συνέ-
χεια στη σελ. 15...

ΓΑΝΔΗ
Το περίφημο Τέμπλο
Νέα εμπειρία θα προσφέρει στο κοινό 
το αριστούργημα του Γιαν βαν Αϊκ 
στον καθεδρικό ναό της Γάνδης, 
όπου μεταφέρθηκε σε νέα θέση με-
τά την πλήρη αποκατάστασή του, 
που κόστισε 2,2 εκατ. ευρώ. Το τέ-
μπλο ολοκληρώθηκε το 1432 και η 
αποκατάστασή του ολοκληρώθηκε 
πριν από 15 μήνες. Η νέα θέση του 
έργου, που θεωρείται αριστούργημα 
της Αναγέννησης του Βορρά, απο-
καλύφθηκε πρόσφατα παρουσία του 
Φλαμανδού πρωθυπουργού και του 
αρχιεπισκόπου της Γάνδης. 

ΠΑΡΙΣΙ
Τιμώντας τον Ντ’ Εστέν
Ο Βαλερί Ζισκάρ ντ’ Εστέν συνέβαλε 
τα μέγιστα στη μετατροπή του πα-
λιού σιδηροδρομικού σταθμού σε 
Μουσείο Ορσέ το 1977, αφού το 
ίδιο το κτίριο είχε διασωθεί με πα-
ρέμβαση του Ζορζ Πομπιντού. Τι-
μώντας τη μνήμη του, το μουσείο 
αποφάσισε να εντάξει στην επί-
σημη ονομασία του το όνομα του 
εκλιπόντος Γάλλου προέδρου. Είναι 
μια δημόσια αναγνώριση. Εφεξής το 
Μουσείο Ορσέ όπως και η Ορανζε-
ρί θα συνοδεύονται από το όνομα 
του Γάλλου προέδρου. 

ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Το ίχνος της ΛΔΓ
Η κουλτούρα της Λαϊκής ∆ημοκρα-
τίας της Γερμανίας, ως αισθητικό 
ίχνος και τρόπος συγκρότησης μιας 
δημόσιας αισθητικής, απασχολεί 
πολλούς, αλλά περισσότερο τον 
Μάρτιν Μαλέσκα, ο οποίος δημι-
ούργησε έναν αρχιτεκτονικό οδηγό 
της γενέτειράς του. Είναι μια μικρή 
πόλη, ονόματι Αϊζενχούτενσταντ, 
που ανήκε κάποτε στην Ανατολι-
κή Γερμανία. Ο ιδιότυπος μοντερνι-
σμός των ολοκληρωτικών καθεστώ-
των έχει ένα δικό του λεξιλόγιο και 
πλέον προκαλεί νέες αξιολογήσεις. 

ΒΟΣΤΩΝΗ
Πολ Σεζάν
Η νέα έκθεση στο Μουσείο Καλών 
Τεχνών της Βοστώνης είναι αφιε-
ρωμένη στο έργο του Πολ Σεζάν 
(1839-1906) και στις επιδράσεις του 
(έως 17 Οκτωβρίου) γι’ αυτό και έχει 
προστεθεί ο υπότιτλος «Επιρροή». 
Η έκθεση συγκεντρώνει έργα από 
τον 18ο ώς τον 20ό αιώνα, εγκα-
θιστώντας το έργο του Σεζάν στο 
επίκεντρο. Μαζί με έργα του Σαρ-
ντέν, του Κορό, του Πικάσο και του 
Μπρακ, παρουσιάζονται και 21 έρ-
γα του Σεζάν, επτά εκ των οποίων 
σπανίως εκτιθέμενα.

ΒΙΕΝΝΗ
Η κυρία με τη βεντάλια
Εξέχουσα θέση κατέχει και πάλι το 
έργο του Γκούσταβ Κλιμτ «Η κυρία 
με τη βεντάλια» σε μια μικρή έκθε-
ση έργων του ζωγράφου στο Μου-
σείο Μπελβεντέρε της Βιέννης. Το 
μοντέλο είναι άγνωστο και το έργο 
ημιτελές, καθώς βρέθηκε στο ατε-
λιέ του Κλιμτ όταν αυτός πέθανε, 
το 1918. Ακολούθησε περιπετειώδη 
πορεία, εντοπίστηκε σε δημοπρα-
σία το 1994 στη Νέα Υόρκη όσο και 
σε έκθεση στην Πολωνία, δύο χρό-
νια νωρίτερα. Πλέον έχει αποδοθεί 
στο αυστριακό κράτος.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Πρωινό ξύρισμα για τον ανθυποσμηναγό Ρόαλντ Νταλ στο πρόχειρο στρατό-
πεδο της RAF, κάπου στην Ελευσίνα, τον Απρίλιο του 1941. 

«Ο ήλιος μόλις είχε 
εμφανιστεί στον 
ορίζοντα κι έβλεπα
τον Παρθενώνα
να λάμπει κατάλευκος».
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Το 1981 ο Ράσελ Τ. Ντέιβις ήταν ένας 
γκέι νεαρός άνδρας 18 ετών. Παρό-
τι ως φοιτητής αγγλικής φιλολογίας 
έμενε σε μία από τις εστίες του κο-
λεγίου του στο Πανεπιστήμιο της 
Οξφόρδης, τα Σαββατοκύριακα «με-
τακόμιζε» στο «Ροζ Παλάτι», το δια-
μέρισμα που νοίκιαζε μια ομάδα φί-
λων του επίδοξων ηθοποιών, όπου 
τα πάρτι διαδέχονταν το ένα το άλλο.

Στη διάρκεια της δεκαετίας του 
1980, όταν ο ιός του AIDS έκανε την 
εμφάνισή του και στη Βρετανία, ο 
Ντέιβις έζησε το κλίμα τρόμου και 
καχυποψίας, το στίγμα και την πα-
ραπληροφόρηση, συνέτρεξε και 
θρήνησε φίλους. Σαράντα χρόνια 
αργότερα, ο πολυβραβευμένος σε-
ναριογράφος («Queer as Folk», «The 
Second coming», «Doctor Who», 
«Cucumber», «Years and Years») ξα-
ναζωντανεύει αυτή τη δεκαετία, τη 
γεμάτη ενθουσιασμό για τη ζωή και 
θρήνο για τον θάνατο μιας ολόκλη-
ρης γενιάς νέων ανθρώπων, σε μια 
εξαιρετική μίνι σειρά πέντε επει-
σοδίων με τίτλο «It‘s sin» (είναι δι-
αθέσιμη στον δωρεάν on demand 
κατάλογο Cosmote TV plus).

Είναι 1981 και στην αρχή της 
νέας δεκαετίας ο Ρίτσι (τον υπο-
δύεται ο Ολι Αλεξάντερ), ο Ρόσκο 
(στον ρόλο ο πρωτοεμφανιζόμενος 
Ομάρι Ντάγκλας) και ο Κόλιν (τον 
υποδύεται ο επίσης πρωτοεμφανι-
ζόμενος Κάλουμ Σκοτ Χάουελς) ξε-
κινούν μια νέα ζωή στο Λονδίνο. Ο 
Ολι μετακομίζει εκεί από τη Νήσο 
Γουάιτ, για να ξεκινήσει τις σπου-
δές του στη Νομική και να ζήσει 
επιτέλους φανερά ως γκέι. Ο νιγη-
ριανής καταγωγής Ρόσκο εγκατα-
λείπει την οικογένειά του που δεν 
μπορεί να αποδεχτεί τις σεξουαλι-
κές του προτιμήσεις.

Ο Ουαλλός Κόλιν έρχεται στην 
πρωτεύουσα για να εργαστεί σε 
οίκο ανδρικής ένδυσης της Savile 
Row. Προτού περάσει πολύς καιρός 
οι δρόμοι τους θα διασταυρωθούν 
και θα βρεθούν να συγκατοικούν σε 
ένα διαμέρισμα, στο οποίο δίνουν 
το όνομα «Ροζ Παλάτι», μαζί με τους 
επίσης φίλους τους, την καλόκαρ-
δη, ενθουσιώδη και δυναμική Τζιλ 
(στον ρόλο η Λίντια Γουέστ) και την 
ήρεμη δύναμη της παρέας, τον Ας 
(ο «πρωτάρης» Ναθάνιελ Κέρτις).

Ζουν έντονα, χαίρονται τη 
σεξουαλικότητά τους, χορεύουν 

στους ξέφρενους ρυθμούς των ’80s, 
λάμπουν από νιάτα, έρωτα και ζωή. 
Και παράλληλα χτίζουν μια φιλία 
δυνατή και ουσιαστική, μια νέα 
οικογένεια της επιλογής τους, από 
την οποία δεν χρειάζεται να κρύ-
βονται. Τα νέα για τον καινούργιο 
ιό που χτυπά την κοινότητα των 
γκέι στην άλλη πλευρά του Ατλα-
ντικού δεν τα παίρνει στην αρχή 
κανένας στα σοβαρά. «∆εν υπάρχει 
γκέι γρίπη», διακηρύσσει ο πνευμα-
τώδης Ρίτσι, «πιστεύετε ότι υπάρχει 
ιός που σκοτώνει μόνο τους γκέι; 
Υπολογίζει πως είσαι γκέι και σκο-
τώνει εσένα και κανέναν άλλο; Και 
οι αμφιφυλόφιλοι; Αρρωσταίνουν 
μέρα παρά μέρα;».

Η επιδημία όμως πλησιάζει και 
θα αλλάξει τις ζωές τους με τρό-
πους που δεν μπορούσαν ποτέ να 
φανταστούν. «Βλέπουμε πώς το δι-
αχειρίζονται και πώς επιβιώνουν, 
αλλά και πώς γιορτάζουν τη ζωή 
τους μέσα σε όλο αυτό το σκοτάδι», 
σημειώνει ο δημιουργός της σειράς 
Ράσελ Τ. Ντέιβις, που έκανε εκτετα-
μένη έρευνα στα αρχεία ανθρωπι-
στικών οργανώσεων που δραστη-
ριοποιούνταν εκείνη την εποχή, 
συζήτησε με φίλους και γιατρούς, 
αλλά και άνοιξε τα συρτάρια των 

δικών του αναμνήσεων. «Ημουν 
εκεί», λέει, «και είδα αυτούς τους 
ανθρώπους και αγαπούσα αυτούς 
τους ανθρώπους. Ηταν καιρός να 
γράψω γι’ αυτούς».

Ενας από τους ανθρώπους τους 
οποίους θέλησε να τιμήσει με αυ-
τή τη σειρά είναι η καλή του φίλη 
από εκείνα τα δύσκολα χρόνια Τζιλ 
Νάλντερ, ηθοποιός, η οποία υπο-
δύεται τη μητέρα της τηλεοπτικής 
Τζιλ, της νεαρής κοπέλας της οποί-
ας τον χαρακτήρα ενέπνευσε. «Η 
Τζιλ ήταν πολύ πιο δραστήρια από 
εμένα, ήταν πολύ πιο έντιμη, γιατί 
πέρασε πολύ περισσότερο χρόνο 
σε πτέρυγες με ασθενείς του AIDS 
από ό,τι εγώ και κράτησε το χέρι 

ανθρώπων που πέθαιναν περισσό-
τερο από εμένα. Και την αγαπώ γι’ 
αυτό», ομολογεί ο Ντέιβις.

«Αφανείς ήρωες»
«Ηταν μεγάλη η ευθύνη που ανέ-

λαβα», παραδέχεται η Λίντια Γουέστ. 
«Αυτοί οι άνθρωποι είναι οι αφανείς 
ήρωες. Και αντιμετώπισαν το ίδιο 
στίγμα που έφερε η ασθένεια […] 
Ανθρωποι σαν την Τζιλ είναι ήρω-
ες και είναι ανιδιοτελείς και γεν-
ναιόδωροι και καλοί, όλα στο όνο-
μα της αγάπης. Αυτοί οι άνθρωποι 
δεν ήθελαν χειροκρότημα. Η Τζιλ 
δεν έκανε ό,τι έκανε για κάποιον 
άλλο εκτός από τους ανθρώπους 
που βοήθησε, από αγάπη και φιλία».

Ολοι οι πρωταγωνιστές της σει-
ράς συμφωνούν ότι είναι σημαντικό 
να ειπωθεί η ιστορία αυτή: για τους 
νεκρούς του AIDS, αλλά και για τις 
νεότερες γενιές. «Αυτοί οι άνθρω-
ποι τους οποίους χάσαμε εκείνη την 
εποχή είναι ξεχασμένα πρόσωπα και 
φωνές. ∆εν αναγνωρίζουμε πόσους 
ανθρώπους χάσαμε. Ο Ράσελ έγρα-
ψε χαρακτήρες που ξεχειλίζουν από 
ζωή, χρώμα, φαντασία, όνειρα και 
φιλοδοξίες. Και αυτό νομίζω θα εξαν-
θρωπίσει την επιδημία του AIDS», 
τονίζει ο Κάλουμ Σκοτ Χάουελς.

«Είναι πολύ σημαντικό να κατα-
νοήσουμε μερικούς από τους τρό-
πους με τους οποίους η ομοφοβία 
επιβιώνει και πώς η κρίση του AIDS 

επηρέασε μια τόσο μεγάλη κοινό-
τητα. Με πολλούς τρόπους αυτή η 
κληρονομιά υπάρχει ακόμη και νο-
μίζω ότι η σειρά μπορεί να ρίξει φως 
σε ένα θέμα για το οποίο δεν συζη-
τάμε πολύ. Και αυτό το κάνει λέγο-
ντας μια συγκινητική και όμορφη 
ιστορία για αληθινούς ανθρώπους 
με τους οποίους ο καθένας μπορεί 
να συνδεθεί», λέει ο Ολι Αλεξάντερ.

«Υπήρχε στίγμα και τόση ντροπή 
και προκατάληψη που συνόδευαν 
την ασθένεια […] Νομίζω ότι είναι 
σημαντικό να θυμόμαστε ότι ήταν 
απλοί άνθρωποι που είχαν πολλά 
να προσφέρουν στον κόσμο. Το 
εκπληκτικό με αυτό που έκανε ο 
Ράσελ είναι πως, παρότι στην προ-
μετωπίδα της ιστορίας είναι η επι-
δημία, την ίδια στιγμή επικεντρώ-
νεται σε μια παρέα νέων ανθρώπων 
που ζουν τις ζωές τους, έχουν φιλο-
δοξίες και όνειρα. Και πιστεύω ότι 
αυτός είναι ο καλύτερος τρόπος να 
τιμήσει κανείς αυτούς τους ανθρώ-
πους. Επίσης, ελπίζω ότι η σειρά θα 
προκαλέσει κάποιου είδους συζή-
τηση μεταξύ των γενεών για την 
εμπειρία του να είσαι γκέι. Για τις 
νεότερες γενιές θα είναι σημαντικό 
να μάθουν πώς φτάσαμε ώς εδώ», 
σημειώνει ο Ομάρι Ντάγκλας.

Παρ’ όλα αυτά, το «It‘s a sin» δεν 
είναι μια σκοτεινή, καταθλιπτική 
σειρά. Είναι γεμάτη μουσική, δυνα-
μισμό, χρώμα, νεανική ορμή, είναι 
σαν μια ατελείωτη γιορτή της ζωής 
και της χαράς και ταυτόχρονα είναι 
συγκινητική, ανθρώπινη, τρυφερή. 
«Αυτή η περίοδος ήταν πολύ σκλη-
ρή για πολλούς ανθρώπους, αλλά 
είναι οι στιγμές χαράς που τελικά 
την ορίζουν. Είναι η αντίσταση και 
η προθυμία των ανθρώπων να συ-
νεχίσουν να ζουν. Και νομίζω είναι 
πολύ σημαντικό να το γιορτάζουμε 
αυτό», σημειώνει ο Ολι Αλεξάντερ.

«Είναι μια πολύ θλιβερή ιστο-
ρία, κυρίως επειδή είναι αληθινή, 
αλλά όταν γυρίζαμε το σόου το θέ-

μα δεν ήταν ο θάνατος, αλλά μια 
ομάδα ανθρώπων που αγαπούν ο 
ένας τον άλλο», λέει ο Ναθάνιελ 
Κέρτις και η Λίντια Γουέστ διαβε-
βαιώνει ότι οι τηλεθεατές θα δουν 
«την αξία της φιλίας. Τη σημασία 
του να δημιουργείς δεσμούς με 
ανθρώπους με τους οποίους συν-
δέεσαι με διάφορους τρόπους» και 
προσθέτει: «Είναι εύκολο να παί-
ζεις σε μια τραγωδία, να υποκρί-
νεσαι την απώλεια και τη θλίψη. 
Αλλά δεν είναι αυτό η ζωή. ∆εν 
ζούμε έτσι, προχωράμε. Κάθε μέ-
ρα είναι μια καινούργια μέρα και 
έχουμε να αντιμετωπίσουμε διάφο-
ρες καταστάσεις. Η ζωή προχωράει 
και προσπαθείς να βρεις τη χαρά 
στα πράγματα. Αυτοί οι άνθρωποι 
περνούσαν υπέροχα και είχαν μια 
απίστευτη ζωή. Μπορεί όλο αυ-
τό να έχει στο φόντο μια απαίσια 
ασθένεια, αλλά νομίζω ότι είναι 
σημαντικό να θυμόμαστε τη χαρά 
και τη διασκέδαση και τον ρυθμό 
της ζωής. Και αυτό συμβαίνει σε 
αυτή τη σειρά».

Η «τελετουργία»
Για να μπορέσουν να μπουν 

στον ρυθμό και στην ατμόσφαι-
ρα των ’80s, οι πρωταγωνιστές πέ-
ρασαν πολύ χρόνο ακούγοντας τη 
μουσική της δεκαετίας, αρχικά ο 
καθένας μόνος του και στη συνέ-
χεια όλοι μαζί, επιλέγοντας με τη 
σειρά τα αγαπημένα τους τραγού-
δια. Σταδιακά έγινε κάτι σαν τε-
λετουργία να συναντιούνται έξω 
από τα τροχόσπιτά τους καθημε-
ρινά πριν από το γύρισμα και να 
χορεύουν όλοι μαζί.

Η σειρά προβλήθηκε στο βρε-
τανικό Channel 4 αφού την είχαν 
απορρίψει BBC One και ITV θεω-
ρώντας «δύσκολο» το θέμα της. Το 
«It‘s a sin» έγινε δεκτό στη Βρετα-
νία με ενθουσιασμό και έλαβε εξαι-
ρετικές κριτικές. Το πρώτο επει-
σόδιο παρακολούθησαν 1,6 εκατ. 
τηλεθεατές. Ολα τα επεισόδια ανέ-
βηκαν στην πλατφόρμα All 4 του 
καναλιού και μέσα σε λίγες μέρες 
είχαν 6,5 εκατ. views παίρνοντας 
τον τίτλο της πιο binged-watched 
νέας σειράς στην ιστορία της πλατ-
φόρμας. Η μεγαλύτερη συνεισφο-
ρά της ωστόσο είναι το γεγονός 
ότι λειτούργησε αφυπνιστικά για 
μεγάλο μέρος του πληθυσμού και 
προκάλεσε αξιοσημείωτη αύξηση 
στα τεστ HIV στη χώρα.

Το «It’s a sin» δεν είναι 
μια καταθλιπτική σειρά. 
Είναι γεμάτη μουσική, 
χρώμα, νεανική ορμή, 
σαν μια ατελείωτη 
γιορτή της ζωής.

Η σειρά προβλήθηκε 
στο βρετανικό Channel 4, 
αφού την είχαν απορ-
ρίψει BBC One και ITV 
θεωρώντας «δύσκολο» 
το θέμα της.

Στα πέντε επεισόδια της εξαιρετικής μίνι σειράς (είναι διαθέσιμη στον δωρεάν on demand κατάλογο Cosmote TV plus) ζωντανεύει η δεκαετία του 1980, όταν ο ιός του AIDS έκανε την εμφάνισή του και στη Βρετανία.

Η «αμαρτία» να ζεις όπως θέλεις
Μια τηλεοπτική σειρά επιστρέφει στην γκέι κοινότητα του Λονδίνου των ’80s, στις απαρχές της επιδημίας του AIDS

Ολοι οι πρωταγωνιστές συμφωνούν ότι είναι σημαντικό να ειπωθεί η ιστορία: 
«Ο Ράσελ έγραψε χαρακτήρες που ξεχειλίζουν από ζωή, χρώμα, όνειρα και 
φιλοδοξίες. Και αυτό θα εξανθρωπίσει την επιδημία του AIDS».
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Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Τα τελευταία βιβλία του Νίκου Πα-
ναγιωτόπουλου ήταν αυτοβιογρα-
φικά. Η σχέση με τον πατέρα, τον 
γιο του, ένα δύσκολο διαζύγιο. Στο 
νέο του βιβλίο, «Τα ανήσυχα άκρα» 
(εκδ. Μεταίχμιο), παρουσιάζει δέκα 
ιστορίες που εξερευνούν σκοτει-
νές πτυχές του ερωτικού πάθους. 
Η παλιότερη γράφτηκε το 1999 και 
η πιο πρόσφατη, αρχές του 2020. 
«Για μένα είναι ένας χάρτης της 
πορείας μου στη λογοτεχνία», λέει 
στην «Κ». «Ιστορίες που γράφτηκαν 
παράλληλα με τα υπόλοιπα βιβλία 
μου. Μαζί τους μεγάλωνα και βιο-
λογικά και συγγραφικά».

Ερωτας για ηλικιωμένες κυρί-
ες, για τον καθηγητή που μπλέκει 
με φοιτήτριά του, το ζευγάρι που 
ανανεώνει τη σχέση του στις δια-
κοπές, η ιστορία μιας μοιχείας που 
αποκάλυψε η αγάπη στην αστρο-
νομία, ο διορθωτής κειμένων και 
ο βιασμός του λαϊκού εραστή κ.ά. 
«Αγαπάω όλες τις ιστορίες για δια-
φορετικούς λόγους, αλλά έχω μεγά-
λη αδυναμία σε δύο οι οποίες έχουν 
κομματάκια από τη μάνα μου, τις 
θειάδες μου, πράγματα που δανεί-
στηκα από αυτές».

Ερωτας για όλους, χωρίς διαχω-
ρισμούς και μελοδραματισμούς, με 
πολλές εικόνες, ένα υπόγειο, λεπτό 
χιούμορ και μια ανάσα ελευθερίας 
είναι όσα νιώθει ο αναγνώστης κλεί-
νοντας το βιβλίο. Ο έρωτας, το πιο 
δημοφιλές και πολυχρησιμοποιημέ-
νο θέμα μπορεί να είναι ανεξάντλη-
το; «Ο έρωτας και ο θάνατος δεν 
νομίζω ότι θα εξαντληθούν ποτέ. 
Πάντα υπάρχει ένας νέος τρόπος να 
γράψει κανείς για τον έρωτα. Είναι 
ανεξάντλητη εμπειρία και νομίζω 

ότι με κάθε καινούργιο άνθρωπο 
που συναντάμε ερωτικά το διαπι-
στώνουμε. ∆εν είναι ποτέ ίδιος ο 
έρωτας». Του αρέσουν «οι αθέατες 
πλευρές των ανθρώπων, κυρίως ότι 
είμαστε φτιαγμένοι από τρομερές 
αντιφάσεις και τρομερές αντιθέ-
σεις. Αυτό μας κάνεις αληθινούς».

Ο Ν. Παναγιωτόπουλος έχει εκ-
δώσει οκτώ βιβλία, συλλογές διη-
γημάτων, μία νουβέλα, μυθιστο-
ρήματα που μεταφράστηκαν στο 
εξωτερικό. Βιοπορίζεται από τη 
συγγραφή; «Ούτε για αστείο», απα-
ντά ο ίδιος. «Πάντα εργαζόμουν 
παράλληλα με την πεζογραφία, 
στη δημοσιογραφία, στο σινεμά 
ως σεναριογράφος, στην κινημα-
τογραφική εκπαίδευση, κι αυτό 
μου επέτρεπε να είμαι απολύτως 
ελεύθερος. ∆εν με ένοιαζε πότε θα 
βγάλω βιβλίο και πόσο θα πουλή-
σει. Αυτό που παίρνω από τα βι-
βλία μου είναι πάντα ένα χαρτζιλί-
κι, τίποτε παραπάνω. Ο εκδοτικός 
χώρος πηγαίνει πολύ καλά αλλά 
δεν συμβαίνει το ίδιο με τους αν-
θρώπους του. Συχνά αναρωτιέμαι: 
γιατί εξακολουθούμε να γράφουμε, 
να καταστρέφουμε δέντρα, χρειά-
ζονται όλα αυτά τα βιβλία; Ομως 
μέσα από όλη αυτή τη δραστηρι-
ότητα ζουν ένα σωρό άνθρωποι: 
εκδοτικοί οίκοι, βιβλιοπωλεία, δια-
νομή. Σήμερα η έκφραση είναι ευ-
κολότερη από ό,τι κάποτε. Κάτι τα 
μπλοκ, τα κοινωνικά δίκτυα, πολ-
λοί γράφουν και μάλιστα κάποιοι, 
υπέροχα, στο Facebook».

Από το 1998 διδάσκει συγγραφή 
σεναρίου στη Σχολή Σταυράκου, 
θέατρο και σενάριο στους μεταπτυ-
χιακούς της ∆ημιουργικής Γραφής 
στο Ανοιχτό Πανεπιστήμιο. Τα σε-
νάρια για κινηματογραφικές ταινί-

ες και σειρές (14 έχει γράψει) εξα-
κολουθούν να τον ενδιαφέρουν, 
«αλλά σήμερα γράφονται όλο και 
λιγότερα, ευτυχώς γράφουν οι πι-
τσιρικάδες. ∆υστυχώς για μας που 
μεγαλώσαμε λίγο κι έχουμε λογα-
ριασμούς να πληρώσουμε και υπο-
χρεώσεις, δεν είναι εύκολο να το 
υποστηρίξουμε».

Αν κάτι επισημαίνει στους φοι-
τητές του, που ασχολούνται με το 
σενάριο, «είναι ότι πρέπει να έχουν 
κάτι να πουν. Το πώς θα το πουν, 
θα βρεθεί. Κοίτα τους ανθρώπους 
και βρες κάτι να μας συνεπάρεις. 
Γκρινιάζαμε για τα ελληνικά σενά-
ρια, αλλά τελικά όποιος είχε κάτι 

να πει, και το είπε καλά, κατάφερε 
και να φύγει από δω. Οπως ο Λάν-
θιμος, ο Φιλίππου, ο Κούτρας αλλά 
και νεότερα παιδιά».

Oμως, πώς θα καταλάβει αυτός 
που κυνηγάει το όνειρό του, ότι συ-
νάντησε μια καλή ιστορία; «Ξεχω-
ρίζει σαν τη μύγα μέσα στο γάλα. 
Αλίμονο αν δεν το διαισθάνεσαι. 
Αυτό ακριβώς είναι το παιχνίδι της 
καλλιτεχνικής δημιουργίας. Το να 
βρεις αυτό που είναι αληθινό μέσα 
σου και να μπορέσεις να το κάνεις 
αληθινό και στα μάτια των άλλων».

Επιμένει ότι τα ερεθίσματα είναι 
παντού γύρω μας και περιμένουν. 
«Ας μιλήσουμε με τους δικούς μας. 

Εμένα μου στοίχισε πολύ ότι δεν 
είχα προλάβει να μιλήσω με τον 
πατέρα μου. Ελεγε ιστορίες από τη 
ζωή του, αλλά τις ανώδυνες. Φαντά-
ζομαι τι θα μου είχε πει αν είχαμε 
καταφέρει να βρούμε έναν τρόπο 
να μιλήσουμε. Κάθε φορά που τα 
παιδιά στη σχολή λένε “μα, δεν έχω 
μια ιδέα”, η προτροπή μου είναι 
ίδια: “πάρε ένα μαγνητόφωνο και 
μίλα με τη μάνα σου”. Οι άνθρω-
ποι θέλουν να μιλήσουν, να πουν 
τις ιστορίες τους, αρκεί κάποιος να 
τους το ζητήσει».

Τα νέα παιδιά ρωτούν πολλά, κυ-
ρίως όμως, «διεκδικούν την ελευ-
θερία να λένε κάτι, χωρίς να χρεια-
στεί να γίνει συγκεκριμένο. Θέλουν 
απλώς να μιλήσουν κι εγώ από την 
άλλη προσπαθώ να τους πω ότι εί-
ναι υποχρεωμένος κάποιος να είναι 
σαφής. Αυτό δεν τους αρέσει, τους 
στενεύει πολύ».

Η απόσταση ανάμεσα στο σενά-
ριο μιας ταινίας και την πεζογραφία 
«είναι τρομακτική». «Στο σινεμά 
περιγράφεις μόνο τι κάνει κάποιος, 
ενώ στην πεζογραφία, έχεις την πα-
νάκριβη ελευθερία να κάνεις ό,τι 
θέλεις. Στο πρώτο ο μπελάς είναι 
ότι έχεις να συνεννοηθείς με πολ-
λούς ανθρώπους, τον σκηνοθέτη 
και όσους εμπλέκονται στη διαδι-
κασία μιας ταινίας. Στην πεζογρα-
φία πρέπει να τα βρεις με τον εαυ-
τό σου και την καρέκλα σου γιατί 
θα δαπανήσεις πάρα πολλές ώρες 
πάνω σ’ αυτήν. Ο εαυτός είναι ο 
πιο δύσκολος απ’ όλους».

Ο ίδιος γράφει άτακτα, χωρίς 
ωράριο, «γιατί κάνω πολλά πράγ-
ματα ταυτοχρόνως». Στο στάδιο 
της προετοιμασίας ενός μυθιστο-
ρήματος ή των διηγημάτων είναι 
διαρκώς με ένα σημειωματάριο και 
ένα μολύβι συγκεντρώνοντας υλι-
κό. Το χαρακτηρίζει «χαρούμενο 
στάδιο». Το άλλο δεν είναι καθόλου 
έτσι. «Πρέπει να κάτσω στην καρέ-
κλα και χρειάζομαι συγκεντρωμένο 
χρόνο για να γράψω».

Αραγε, ο κορωνοϊός επηρέασε 
τη θεματολογία; «Είναι πολύ νω-
ρίς να το δούμε και είμαστε όλοι 
έκπληκτοι απέναντι σ’ αυτό που 
ζούμε. Τον φόβο για τους άλλους 
ανθρώπους». Ο κορωνοϊός δεν τον 
επηρέασε σε μεγάλο βαθμό, οι συγ-
γραφείς είναι μαθημένοι να κλεί-
νονται σπίτι. Του στοιχίζει ότι δεν 
μπορεί να δει τους φίλους του, ότι 
δεν βλέπει κάθε Κυριακή τη μητέ-
ρα του που πλησιάζει τα 90, ο φό-
βος μας ακόμη και για τη χειραψία. 
«Το μόνο που παρατηρώ στους αν-
θρώπους που κρύβονται πίσω από 
τη μάσκα είναι ότι το βλέμμα τους 
απέκτησε άλλη ένταση».

«Κάθε φορά που τα παιδιά στη σχολή λένε “μα, δεν έχω μια ιδέα”, η προτρο-
πή μου είναι ίδια: “Πάρε ένα μαγνητόφωνο και μίλα με τη μάνα σου”. Οι άν-
θρωποι θέλουν να πουν τις ιστορίες τους, αρκεί κάποιος να τους το ζητήσει».

Δέκα ιστορίες που εξερευνούν σκο-
τεινές πτυχές του ερωτικού πάθους 
συναπαρτίζουν το νέο βιβλίο του Νί-
κου Παναγιωτόπουλου.

Στη ζωή δεν είναι ποτέ ίδιος ο έρωτας
Ο συγγραφέας Νίκος Παναγιωτόπουλος μιλάει για τη νέα συλλογή διηγημάτων του, όπου το πάθος έχει τον πρώτο λόγο
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
12.00 Xωρίς αποσκευές (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
12.30 Βrand News
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή. 
15.00 Αποτυπώματα - (Ε)
 Ιστορικές στιγμές. 
16.30 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Γλωσσική παιδεία.
17.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
  Στιγμές από την Κύπρο.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
το εξωτερικό.

18.55 Μουσικό ραντεβού
  Μουσική εκπομπή με την 

Αγγελική Νικηφόρου.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά, με τους
 Μαριλένη Σταύρου,  
 Μαρίνο Χατζηβασιλείου. 
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.25 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.15 Brand News (E)

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Expedition with 
 Steve Backshall - (Ε)
 Ταξιδιωτικό ντοκιμαντέρ,
 με τoν Steve Backshall.
16.45 Baywatch, IX
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες - (E)
  Κοινωνική εκπομπή με τη 

Μαρία Αγγελίδου.
18.15 Mαζί / Birlikte, II
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Art of Space - (E)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
  Κοινωνική εκπομπή
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε) 
 Tαξιδιωτικές ταινίες.
22.00 Ο πυρετός της τουλίπας
 (Tulip fever)
 Ρομαντική ταινία, με τους  
 Αλίσια Βικάντερ, 
 Ντέιν ΝτεΧαν, κ.ά.   
23.15 ArtCafe, IV - (E)
 Εκπομπή πολιτισμού
 με τη Μαρίνα Μαλένη
00.20 EIΔHΣEIΣ
00.40 Επαναλήψεις

06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.30 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00   Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου
 Κωμική σειρά
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου
 (Συνέχεια)
18.20 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
19.20 ∆ώσε Βάση 
 Κωμικό show. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Παράδοση κατ’ οίκον
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βασιλική Χατζηαδάμου.   
22.30 Κάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.30 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
00.30 Battle of the Couples
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Παναγιώτη Βασιλάκο.
02.00 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
02.45 10η εντολή - (Ε)
03.30 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

06.30 Daddy cool - (E)
 Κωμική σειρά.
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
  Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Εκπομπή με το Νίκο Χα-

τζηνικολάου.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
 Εκπομπή μαγειρικής, με
 τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.  
16.15 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή, με
 τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
17.40 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Παρουσιάστε
 (Συνέχεια)
18.40 Το καφέ της Χαράς - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.30 Τaxi
 Τηλεπαιχνίδι.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Μαρία Μπεκατώρου.
00.50 Βest Friend’s Fear  - (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σάββα Πούμπουρα.
00.50 Αquarius - (E)
01.40 Blackout - (E)  
02.30 Πλάκα μου κάνεις - (E)  

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.10 My Greece - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterChef-MasterClass
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
22.15 Big Game
 Περιπέτεια, με τους  
 Σάμιουελ Τζάκσον,
 Όνι Τομίλα,  κ.ά. 
23.45 Ου φονεύσεις - (E)
  Αυτοτελής σειρά με ιστο-

ρίες ανθρώπων που ξε-
πέρασαν το μέτρο... 

00.30 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
04.30 Τhe Booth - (E)
05.30 Ο άντρας των ονείρων

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Love it - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
10.15 Dot. - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Με τον Γιάννη Καρεκλά.
13.10 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με την Αργυρώ
 Μπαρμπαρίγου.
13.40 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Super Makeover - (E)
 Με τη ∆ούκισσα Νομικού.
15.30 Σου Κου Family
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τους Χάρη και Αντελίνα 
Βαρθακούρη.

17.30 Στα παρά πέντε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Στο παρά πένε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.40 Πενήντα - Πενήντα
 Κωμική σειρά.
19.40 Η πεθερά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 House of Fame - (E)
03.40 Dot - (Ε)
04.40 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

06.15 Πεθαίνω κάθε ξημέρωμα
08.10 Ο φαντασμένος
09.50 ∆ιπλή θυσία
11.05 Η θεία απ’ το Σικάγο
12.20 Η ψεύτρα
13.55 Κατηγορώ
 τους ανθρώπους
15.40 Η φωνή της καρδιάς
17.00 Ο νικητής
18.30 Ξύπνα κορόιδο
20.00 Τύφλα να’ χει
 ο Μάρλον Μπράντο
21.15 Πεθαίνω κάθε ξημέρωμα
23.10 Ταπεινός και 
 αταφρονεμένος
00.40 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
02.15 Αμαρτωλά χέρια 

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 22.00 Tulip fever 21.20 Παράδοση κατ’ οίκον 21.00 YFSF - All Star 22.15 Big Game 21.15 Survivor 21.00 Pearl Harbor 

21.15 Πεθαίνω κάθε ξημέρωμα

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

Chungking Express ���� 
ΔΡΑΜΑ (1994)
Σκηνοθεσία: Γουόνγκ Καρ Γουάι
Ερμηνείες: Μπριγκίτε Λιν, Τακέσι
Κανεσίρο, Φέι Γουόνγκ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η πλατφόρμα του Cinobo διανύει 
αυτόν τον καιρό ημέρες Γουόνγκ 
Καρ Γουάι, φιλοξενώντας αρκετές 
ταινίες του σπουδαίου κινηματο-
γραφιστή από το Χονγκ Κονγκ, κα-
μία ωστόσο τόσο μοναδική και αξι-
ομνημόνευτη όσο το «Chungking 
Express».

Το φιλμ αποτελείται βασικά 
από δύο διαφορετικές αλλά πα-
ρόμοιας θεματολογίας ιστορίες. 
Στην πρώτη από αυτές, ένας αστυ-
νομικός προσπαθεί να ξεπεράσει 
τον χωρισμό του, ενώ ταυτόχρο-
να την προσοχή του τραβάει μια 
μυστηριώδης γυναίκα με ξανθιά 
περούκα, η οποία αποδεικνύεται 
άκρως επικίνδυνη. 

Στη δεύτερη, έχουμε ξανά έναν 
προσφάτως χωρισμένο αστυνομι-
κό, ο οποίος αυτή τη φορά θα γνω-
ρίσει μια νεαρή κοπέλα με εμμο-
νή στο «California Dreamin’» των 
The Mamas & The Papas.

«Ακόμη κι όταν βρισκόμαστε 
στο κοντινότερο σημείο, απέχου-
με 0,01 εκατοστό μεταξύ μας», 
παρατηρεί ο Καρ Γουάι, καθώς ξε-
διπλώνει το βαθιά σουρεαλιστικό 
–και αλλόκοτα επίκαιρο– πρώτο 
μέρος της ταινίας του. 

Οσα συμβαίνουν εκεί, από τον 
αστυνομικό, ο οποίος αγοράζει 
συμβολικά κάθε μέρα μια κονσέρ-
βα ανανά με ημερομηνία λήξης 
1η Μαΐου, βάζοντας στόχο τότε 
να ξεχάσει τη χαμένη του αγάπη, 
μέχρι την εγκιβωτισμένη μαφιό-
ζικη πλοκή, μοιάζουν σαν αλλη-

λουχία παράξενων ονείρων. Συ-
νοδεύονται πάντως με ιδιοφυείς 
παρατηρήσεις πάνω στη μνήμη, 
στην απώλεια και στην αφύσικα 
γρήγορη ζωή των μεγάλων αστι-
κών κέντρων, η οποία μάλιστα κι-
νηματογραφείται ταιριαστά σαν 
μια θολή δίνη εικόνων.

Το πραγματικά σαγηνευτικό 
κομμάτι της ταινίας, ωστόσο, 
είναι το δεύτερο, εκεί όπου το 
δράμα και η κωμωδία συναντιού-
νται και ταυτόχρονα καλύπτονται 
από ένα πέπλο ανθρωπιάς που 
δύσκολα συναντάς σε οποιοδή-
ποτε φιλμ. 

Σχεδόν απόλυτη πρωταγωνί-
στρια εδώ είναι η αιθέρια Φέι Γου-
όνγκ, η κοπέλα πίσω από τον πά-
γκο του φαστ φουντ, που μπαίνει 
στη ζωή του αστυνομικού 223 
–ποτέ δεν μαθαίνουμε το όνο-
μά του– για να τον βοηθήσει να 
γιατρέψει τις πληγές του. 

Αυτό βέβαια δεν γίνεται με πα-
ραδοσιακές μεθόδους, αλλά με... 
εισβολή και δίχως εκείνος να το 
γνωρίζει. Γενικώς ο συμβολισμός, 
η μεταφορά και τα υπόλοιπα ποι-
ητικά σχήματα χρησιμοποιού-
νται εδώ κινηματογραφικά, δί-
χως όμως (κι εδώ βρίσκεται το 
αξιοθαύμαστο του πράγματος) 
να βαραίνουν ή να κάνουν επι-
τηδευμένο το σύνολο.

Αντιθέτως, από ένα σημείο και 
έπειτα, ως θεατής, βυθίζεσαι στον 
αλλόκοτο αλλά απολαυστικό κό-
σμο της ταινίας, η οποία σε αυτό 
της το μέρος ασχολείται περισσό-
τερο με τα, λίγο ώς πολύ, άπια-
στα όνειρα και την καθημερινή 
ρουτίνα που τα απομακρύνει. Ολα 
αυτά φυσικά μέχρι το κορίτσι να 
πατήσει το «play» και η γνώριμη, 
εθιστική μελωδία να ξεκινήσει 
πάλι από την αρχή.

Last Chance U: Basketball
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2021)
Δημιουργός: Ανταμ Λίμποβιτς
Εμφανίζονται: Τζον Μόσλι,
Ντεσόν Χάιλερ, Τζο Χάμπτον 
Η διάσημη σειρά ντοκιμαντέρ, η 
οποία συγκεντρώνει την προσο-
χή της στον απέραντο κόσμο του 
αμερικανικού ερασιτεχνικού αθλη-
τισμού, φθάνει στο Netflix με την 
πιο πρόσφατη παραγωγή της. Τα 
οκτώ ωριαία επεισόδια που πα-
ρακολουθούμε είναι αφιερωμένα 
στο μπάσκετ και συγκεκριμένα 
στην ομάδα του δημόσιου κολεγί-
ου (Community College) του Ανα-
τολικού Λος Αντζελες. Εκεί, ένα 
ετερόκλητο σύνολο παιδιών, τα 
περισσότερα από τα οποία έχουν 
μεγαλώσει μέσα σε σκληρές συν-
θήκες, βρίσκονται υπό τις οδηγίες 
του Τζον Μόσλι, ενός παθιασμένου 
προπονητή-δασκάλου, που έχει 
βάλει σκοπό να τους κάνει πρω-
ταθλητές της περιφέρειας.

Ο παιδαγωγικός χαρακτήρας 
του αθλητισμού βρίσκεται εδώ ξε-
κάθαρα στο επίκεντρο, μέσα από 
ένα σπορ που ισορροπεί ίσως όσο 
κανένα άλλο ανάμεσα στην καλ-
λιέργεια του ομαδικού πνεύματος 
και στην ατομική βελτίωση, τό-

σο σε σωματικό όσο και σε πνευ-
ματικό επίπεδο, εκείνων που το 
εξασκούν. 

Πέρα από την πορεία της ομά-
δας εντός των γραμμών του γη-
πέδου, η οποία περιλαμβάνει 
συναρπαστικούς αγώνες και εντυ-
πωσιακές φάσεις, παρακολουθού-
με ακόμη τους πρωταγωνιστές της 
εκτός αυτού: τον προπονητή, που 
κάνει επιπλέον δύο δουλειές για να 
συμπληρώσει το εισόδημά του, νε-
αρούς παίκτες που χύνουν τόνους 
ιδρώτα και ονειρεύονται μια μέρα 
να φθάσουν στο μαγικό NBA και 
άλλους, για τους οποίους το μπά-
σκετ αποτελεί ευεργετική διέξοδο 
ώστε να κρατηθούν μακριά από τα 
κάγκελα της φυλακής.

 
Η ενοχή του Κένεντι 
(Chappaquiddick) ���
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2017)
Σκηνοθεσία: Τζον Κάραν
Ερμηνείες: Τζέισον Κλαρκ,
Κέιτ Μάρα, Εντ Χελμς 

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια πολιτική –αλλά και 
ανθρώπινη– βιογραφία του Τεντ 
Κένεντι, του νεότερου αδελφού 

της διάσημης οικογένειας. Είναι το 
1969 και ο Νιλ Αρμστρονγκ ετοιμά-
ζεται να πατήσει στη Σελήνη. Την 
ίδια μέρα, ο Τεντ (Τζέισον Κλαρκ) 
βρίσκεται μαζί με φίλους σε ένα 
παραλίμνιο θέρετρο, όταν ένα τρα-
γικό δυστύχημα συμβαίνει· μια νέα 
κοπέλα χάνει τη ζωή της κι εκεί-
νος είναι ο οδηγός. Από την επο-
μένη το πρωί ξεκινά μια περίπλο-
κη προσπάθεια συγκάλυψης του 
γεγονότος, ενώ οι ελπίδες για τον 
Λευκό Οίκο ξεθωριάζουν.

Το φιλμ λειτουργεί ως βρα-
δυφλεγές θρίλερ, με έναν τόνο 
μυστηρίου και την απαραίτητη 
πολιτική γαρνιτούρα να το συνο-
δεύουν. Ο Τζέισον Κλαρκ («Zero 
Dark Thirty») ερμηνεύει με τη 
δέουσα νευρικότητα τον πελα-
γωμένο Κένεντι, ο οποίος αρχι-
κά πασχίζει να βγάλει από πάνω 
του την ευθύνη, αλλάζοντας στη 
συνέχεια στάση. Το σενάριο των 
Τέιλορ Αλεν και Αντριου Λόγκαν, 
αν και κάπως επίπεδο, περιλαμ-
βάνει αρκετές αποκαλυπτικές λε-
πτομέρειες σχετικά με τη σκοτεινή 
ιστορία, ενώ παράλληλα σκιαγρα-
φεί το κλίμα της εποχής και τον 
«εθισμό» της κοινής γνώμης στον 
μύθο των Κένεντι.

Επάνω, σκηνή από το ντοκιμα-
ντέρ του Netflix «Last Chance 
U: Basketball». Κάτω, ο Τζέισον 
Κλαρκ πρωταγωνιστεί στο φιλμ 
«Η ενοχή του Κένεντι», που προ-
βάλλεται από το Ertflix.

Το μπάσκετ και το αμερικανικό όνειρο

Η «σφραγίδα»
του σπουδαίου
Γουόνγκ Καρ Γουάι
Σουρεαλισμός και συμβολισμοί

σε ένα αλλόκοτα επίκαιρο φιλμ

«Ακόμη κι όταν βρισκόμαστε στο κοντινότερο σημείο, απέχουμε 0,01 εκατοστό μεταξύ μας», παρατηρεί ο σκηνοθέτης από το Χονγκ Κονγκ, καθώς ξεδιπλώ-
νει το βαθιά σουρεαλιστικό πρώτο μέρος της ταινίας.

HOME CINEMA

06.30 When A Man Loves
 A Woman
08.35 Dick Tracy
10.20 Unbreakable
12.15 Dangerous Minds
14.00 Holly Star
15.40 Venise N’est Pas En Italie
 (Venice Calling)
17.25 Grosse Pointe Blank
19.20 Jexi
21.00 Pearl Harbor  
01.00 Dangerous Minds
02.45 Holly Star
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Η ημερομηνία ήταν 19 Σεπτεμβρίου 
του 1940 και ο Ρόαλντ Νταλ ξεκινού-
σε με ένα ολοκαίνουργιο μαχητικό 
αεροσκάφος Γκλαντιέιτορ από αε-
ροδρόμιο της RAF στη διώρυγα του 
Σουέζ για να βρει τη μονάδα του, 
την 80ή Μοίρα στη ∆υτική Ερημο. 
Ο Νταλ, ο μελλοντικός σπουδαίος 
Βρετανός συγγραφέας, είναι μόλις 
25 ετών, εκπαιδευμένος μάχιμος 
χειριστής της RAF. ∆εν έχει ακό-
μα γράψει τον «Θείο Οσβαλντ», τη 
«Ματίλντα», τον «Τσάρλι και το ερ-
γοστάσιο σοκολάτας», όπως και τα 
δεκάδες μικρά, αριστουργηματικά 
διηγήματά του (αλλόκοτα, παράδο-
ξα, σκοτεινά, χιουμοριστικά). Είναι 
όμως γεμάτος ενέργεια και περιέρ-
γεια για την περιπετειώδη ζωή που 
τον αναμένει. Και, όντως, η περιπέ-
τεια ήρθε και τον βρήκε – και με το 
παραπάνω. «Αυτή θα ήταν η πρώτη 
μου επιχείρηση σε πεδίο μάχης», 
γράφει στο αυτοβιογραφικό βιβλίο 
του «Σόλο πορεία» (μτφρ. Ολγα Λα-
ζοπούλου, εκδ. Ποταμός). 

Επρόκειτο για μια μεγάλη πτήση 
στη μέση του πουθενά – η οποία 
όμως δεν είχε καλή κατάληξη: ο 
Νταλ χάθηκε πάνω από την αχανή 
βορειοαφρικανική έρημο, καθώς 
νύχτωνε τα καύσιμά του σώθηκαν 
και υποχρεώθηκε σε άτσαλη ανα-
γκαστική προσγείωση, με αποτέλε-
σμα να καταστραφεί το αεροπλάνο 
και ο ίδιος να τραυματιστεί σοβα-
ρά. Νοσηλεύθηκε επί σειρά μηνών 
και πήρε οριστικό εξιτήριο τον Φε-
βρουάριο του 1941, πολύ χαρού-
μενος που κρίθηκε εκ νέου ικανός 
ως ιπτάμενος χειριστής. Αρα έψα-
χνε ξανά να βρει τη Μοίρα του. Η 
οποία πού ήταν; 

«Οι άντρες της 80ής Μοίρας», 
γράφει, «δεν βρίσκονταν πια στη 
∆υτική Ερημο. Βρίσκονταν στην 
άλλη μεριά της θάλασσας, στην Ελ-
λάδα, όπου για κάμποσες εβδομάδες 
πετούσαν καταδιώκοντας γενναία 
τους Ιταλούς. Τώρα όμως τα γερ-
μανικά στρατεύματα και οι αερο-
πορικές δυνάμεις είχαν ενωθεί με 
τους Ιταλούς στην Ελλάδα και κατα-
κτούσαν ταχύτατα τη μικρή χώρα». 

Ο Νταλ ρώτησε τους ανωτέρους 
του πού ήθελαν να πάει. «Στην Ελ-
λάδα, φυσικά, μου είπαν». Μονάχα 
που τώρα η 80ή Μοίρα πετούσε με 
το καταδιωκτικό Χάρικεϊν, όχι με 
Γκλαντιέιτορ. Ο Νταλ έμαθε ουσια-
στικά να χειρίζεται το νέο μαχητικό 
πετώντας ολομόναχος πάνω από τη 
Μεσόγειο για την Ελλάδα. Η πτή-

ση θα διαρκούσε 4,5 ώρες. Αλλά τα 
καύσιμα του Χάρικεϊν άντεχαν για 
1,5 ώρα. Καμία ανησυχία: θα πρό-
σθεταν έξτρα δεξαμενές. Κι αν κά-
τι χάλαγε; «Πέφτεις στη Μεσόγειο 
με το αλεξίπτωτο και κολυμπάς», 
του είπαν. «Οχι», είπε ο Νταλ. «Σο-
βαρευτείτε. Ποιος θα με μαζέψει;» 
«Κανείς. Είναι ένα ρίσκο που πρέ-
πει να πάρεις». 

«Κοκαλωμένος απ’ τον φόβο», 
συνεχίζει, «δέθηκα μέσα στο Χάρι-
κεϊν για πρώτη φορά. Ηταν το πρώ-
το μονοπλάνο που οδηγούσα. Ηταν 
αναμφισβήτητα το πρώτο σύγχρονο 
αεροπλάνο που οδηγούσα. (...) ήταν 
σα να καβαλούσα ένα αφηνιασμέ-
νο άλογο». 

Αυτή τη φορά θα τα καταφέρει – 
αν και, έπειτα από πτήση 4,5 ωρών, 
ο πανύψηλος Νταλ, εγκλωβισμέ-

νος σε εμβρυακή στάση μέσα στο 
ασφυκτικό χειριστήριο, χρειάστηκε 
να ανασυρθεί από δύο άνδρες από 
κει μέσα για να μπορέσει να σταθεί 
όρθιος ξανά. 

Κάπως έτσι, ακριβώς ογδόντα 
χρόνια πριν, περί τα μέσα Απριλί-
ου του 1941, ο Νταλ θα προσγειω-
θεί στην Ελευσίνα, όπου θα βρεθεί 
προ μιας απελπιστικής κατάστα-
σης: ελάχιστα διαθέσιμα Χάρικεϊν, 
και αυτά όχι σε καλή κατάσταση, η 

ελληνική Αεροπορία απαρχαιωμέ-
νη και αποδιοργανωμένη μετά τον 
ελληνοϊταλικό πόλεμο και στο με-
ταξύ οι Γερμανοί να καταφθάνουν 
με όλες τους τις δυνάμεις. 

«Για άλλη μια φορά είχαμε μια 
∆ουνκέρκη», σχολιάζει ο Νταλ, προ-
σθέτοντας: «Ωστόσο δεν είχε πάρει 
τη δημοσιότητα που είχε δεχτεί η 
∆ουνκέρκη, γιατί επρόκειτο για μια 
στρατιωτική γκάφα που ήταν καλά 
καλυμμένη». 

Ο Νταλ θα εμπλακεί αμέσως στις 
επιχειρήσεις, συμμετέχοντας στην 
πρώτη του αερομαχία πάνω από αυ-
τό «το μέρος που λεγόταν Χαλκίδα», 
καταρρίπτοντας το πρώτο του γερ-
μανικό αεροσκάφος, ένα Ju88. Πολύ 
σύντομα θα βρεθεί αντιμέτωπος με 
τον φόβο και τρόμο των Βρετανών 
πιλότων, τα γερμανικά καταδιωκτι-
κά Μέσερσμιτ 109. «Ηταν σαν να 
είχα ένα σμήνος από σφήκες γύρω 
απ’ το κεφάλι μου και ειλικρινά δεν 
ήξερα ποια έπρεπε να ήταν η επό-
μενη κίνησή μου». 

Οι μέρες 17, 18 και 19 Απριλίου 
1941 γράφει πως είναι θολές στη 
μνήμη του. «Η τέταρτη μέρα, 20 
Απριλίου, δεν είναι καθόλου θολή», 
σημειώνει χαρακτηριστικά. Κι αυ-
τό διότι η 20ή Απριλίου ήταν αυτό 
που ο ίδιος χαρακτήρισε στο βιβλίο 
του «Η Μάχη της Αθήνας», όταν δι-
εξήχθη μια σύντομη αλλά άγρια αε-
ρομαχία ανάμεσα σε μαχητικά της 
RAF και της Λουφτβάφε πάνω από 
την Αθήνα. Αυτή επρόκειτο να εί-
ναι η τελευταία μεγάλη αερομαχία 
που δόθηκε από τη RAF πάνω από 
ελληνικό έδαφος: εκατό και πλέον 
γερμανικά βομβαρδιστικά καθέτου 
εφόρμησης επιδόθηκαν εκείνη την 
ημέρα σε μια μανιώδη προσπάθεια 
να καταστρέψουν ό,τι είχε απομεί-

νει από τη βρετανική αεροπορία 
στην Ελλάδα.

Ο Νταλ αφιερώνει κάμποσες σε-
λίδες στη «Μάχη της Αθήνας» όχι 
μόνο στο «Σόλο πορεία», αλλά και 
στην έξοχη συλλογή διηγημάτων 
του «Over to You» (που παραμένει 
δυστυχώς αμετάφραστη). Η τελευ-
ταία περιλαμβάνει ένα διήγημα με 
τον τίτλο «Κατίνα» (εμπνευσμένο 
από ένα μικρό Ελληνόπουλο, την 
Κατίνα, που θα δει στην Παραμυ-
θιά της Ηπείρου να σκοτώνεται από 
γερμανικά αεροπορικά πυρά), στο 
οποίο περιγράφει τη Μάχη της Αθή-
νας εκπληκτικά, ξεφεύγοντας από 
τη στενή περιγραφή των γεγονό-
των και κατορθώνοντας μιαν εσω-
τερικότητα σπάνιας διαύγειας, αλ-
λά και βάθους.

Η περιγραφή
Και στο «Σόλο πορεία», όμως, η 

περιγραφή της αερομαχίας είναι 
συναρπαστική: «Σπάσαμε τον σχη-
ματισμό και τώρα ο καθένας ήταν 
υπεύθυνος για τον εαυτό του. Αυτό 
που έγινε γνωστό ως η Μάχη της 
Αθήνας είχε αρχίσει. Το βρίσκω σχε-
δόν αδύνατον να περιγράψω ζωντα-
νά αυτό που έγινε την επόμενη μισή 
ώρα. Νομίζω πως κανένας πιλότος 
καταδιωκτικού δεν έχει καταφέρει 
ποτέ να μεταφέρει το πώς είναι να 
βρίσκεσαι εκεί πάνω, σε μια μεγά-
λης διάρκειας αερομαχία. [...] Ηταν 
πραγματικά η πιο αγωνιώδης και κα-
τά κάποιο τρόπο η πιο συναρπαστι-
κή εμπειρία που είχα ποτέ στη ζωή 
μου. [...] Είδα τις κόκκινες λάμψεις 
να βγαίνουν από τα φτερά των Μέ-
σερσμιτ την ώρα που χτυπούσαν με 
τα πυροβόλα τους και κάποια στιγ-
μή είδα έναν άντρα, του οποίου το 
Χάρικεϊν είχε πάρει φωτιά, να ανε-
βαίνει ήρεμα στο φτερό και να πη-
δάει κάτω. Εμεινα μαζί τους μέχρι 
που δεν είχα άλλα πυρομαχικά».

Ο Νταλ (ο οποίος στον πόλεμο 
συνολικά θα καταφέρει να καταρ-
ρίψει πέντε εχθρικά αεροσκάφη και 
έτσι θα ονομαστεί «άσος») θα επι-
ζήσει. Οπως γράφει, αφού προσγει-
ώθηκε, προσπάθησε να ανάψει ένα 
τσιγάρο. «Τότε διαπίστωσα ότι το 
χέρι μου έτρεμε τόσο που δεν μπο-
ρούσα να φέρω τη φλόγα στην άκρη 
του τσιγάρου μου. [...] Ηταν γελοίο 
που έτρεμα έτσι. Ηταν ντροπιαστι-
κό. Κοίταξα τους άλλους πιλότους. 
Ολοι τους κρατούσαν τσιγάρα και 
τα χέρια τους έτρεμαν το ίδιο με τα 
δικά μου. Ενιωθα όμως πολύ καλά. 
Είχα μείνει εκεί πάνω τριάντα λεπτά 
και δεν με είχαν πετύχει».

Η αερομαχία της 20ής Απριλίου 1941 
κράτησε μισή ώρα. Τα γερμανικά 
αεροσκάφη υπερτερούσαν συντρι-
πτικά εξάλλου. Οπως γίνεται συνή-
θως σε αυτές τις περιπτώσεις, οι 
αριθμοί ως προς τον ακριβή αριθ-
μό αεροσκαφών που ενεπλάκησαν 
διαφέρουν. Παρά τη συντριπτική 
υπεροχή της Λουφτβάφε, οι Βρετα-
νοί έχασαν πέντε από τα δώδεκα 
αεροπλάνα τους και κατέρριψαν 
επιβεβαιωμένα 22 γερμανικά και 
πιθανόν άλλα οκτώ. 

Η βρετανική 80ή Μοίρα διέθετε 
μονάχα δώδεκα Χάρικεϊν, τα οποία 
πετούσαν μάλιστα σε σχηματισμό 
πάνω από την Αθήνα για να τονώ-
σουν ψυχολογικά τους Αθηναίους 

όταν δέχθηκαν την επίθεση πε-
ρίπου 200 (ή 152, κατά τον Νταλ) 
γερμανικών βομβαρδιστικών και 
καταδιωκτικών (Μέσερσμιτ 109 
και 110, Γιούνκερ 87 και 88). 

Μεταξύ των Βρετανών πεσό-
ντων ήταν και ένας ονομαστός 

χειριστής της RAF, ο «Πατ» Πατλ, 
o οποίος, στην προσπάθειά του να 
προστατεύσει ένα συνάδελφό του 
τον οποίο καταδίωκαν δύο γερμα-
νικά αεροπλάνα, δεν είδε το εχθρι-
κό αεροσκάφος που βρέθηκε από 
πίσω του (θανάσιμο λάθος). 

Οπως είχαν μάθει στον Νταλ 
μόλις έφθασε στην Ελλάδα, «πο-
τέ μα ποτέ μην πάρεις το βλέμμα 
σου από το καθρεφτάκι σου για 
περισσότερο από μερικά δευτε-
ρόλεπτα. Ερχονται από πίσω σου 
και μάλιστα πολύ γρήγορα». Αυτό 
έπαθε ο Πατλ, το φλεγόμενο Χά-
ρικεϊν του οποίου κατέληξε, μαζί 
με τον χειριστή, στον κόλπο της 
Ελευσίνας. 

«Πέτυχαν πέντε από τα δώδεκα 
Χάρικέιν μας σ’ εκείνη τη μάχη», 
γράφει ο Νταλ. «Ενας από τους 
πιλότους έπεσε με αλεξίπτωτο 
και σώθηκε. Τέσσερις σκοτώθη-
καν. Ανάμεσα στους νεκρούς ήταν 
και ο μεγάλος Πατ Πατλ, του οποί-
ου τελικά είχαν εξαντληθεί και 
οι επτά ζωές. Αλλά και ο επισμη-
ναγός Τίμπερ Γουντς, ο δεύτερος 
πιο έμπειρος πιλότος της Μοίρας, 
ήταν επίσης ανάμεσα σ’ αυτούς 
που σκοτώθηκαν». Οσον αφορά 
τα 22 Μέσερσμιτ που έπεσαν και 
καταμετρήθηκαν από Ελληνες πο-
λίτες, ο Νταλ γράφει χαρακτηριστι-
κά: «Κανείς δεν έμαθε ποτέ ποιος 
χτύπησε τι».

«Ποτέ μα ποτέ μην πάρεις το βλέμμα σου από το καθρεφτάκι σου»

«Αυτό που έγινε γνωστό 
ως η Μάχη της Αθήνας 
είχε αρχίσει. Το βρίσκω 
σχεδόν αδύνατον
να περιγράψω ζωντανά 
αυτό που έγινε
την επόμενη μισή ώρα».

Το φλεγόμενο Χάρικεϊν 
του ηρωικού
«Πατ» Πατλ κατέληξε, 
μαζί με τον χειριστή του, 
στον κόλπο 
της Ελευσίνας. 

Το βρετανικό καταδιωκτικό Χάρικεϊν. Σήκωσε το βάρος της Μάχης της Αγγλίας, πολέμησε όμως και στην Ελλάδα το 1941.

Βρετανικά Μπρίστολ Μποφάιτερ σε πτήση πάνω από την πλατεία Συντάγμα-
τος το 1944, κατά την Απελευθέρωση.

Αριστερά, γερμανικά Ντορνιέ 17 εν πτήσει πάνω από την Αθήνα το 1941. Κέντρο, το Χάρικεϊν του Ρόαλντ Νταλ στα Μέγαρα. ∆εξιά, ο Νταλ την εποχή που υπηρετούσε ως μάχιμος ιπτάμενος στη RAF σε Μέση Ανατολή και Ελλάδα.

Ο Ρόαλντ Νταλ όταν εκπαιδευόταν ως πιλότος της RAF στο Ναϊρόμπι.

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Απρίλιος 1941: Η Μάχη της Αθήνας
Μια άγνωστη πτυχή, ογδόντα χρόνια μετά, όπως την έζησε ο Βρετανός συγγραφέας Ρόαλντ Νταλ ως πιλότος καταδιωκτικού
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